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Αθήνα, σήµερα στις 15 Μαΐου 2018, ηµέρα Τρίτη και ώρα
11.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Θ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΟΥ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις δια-
τάξεις της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013, σχετικά µε τις απαι-
τήσεις για την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία (ανα-
διατύπωση, L180/96/29.6.2013) και άλλες διατάξεις - Τροποποίη-
ση του ν.4251/2014 (Α’80) για την προσαρµογή της ελληνικής νο-
µοθεσίας στην Οδηγία 2014/66/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε τις
προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών στο
πλαίσιο ενδοεταιρικής µετάθεσης - Τροποποίηση διαδικασιών
ασύλου και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 14 Μαΐου 2018, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών.

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Συνεπώς το Σώµα συµ-

φώνησε, οπότε ξεκινάµε άµεσα.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-

καλώ, επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ο κ. Βαρβιτσιώτης έχει

τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε µια πολύ

εκτεταµένη και σοβαρή κουβέντα στην επιτροπή. Όµως εισερ-
χόµενοι στην Ολοµέλεια, ξαναβρήκαµε τρεις άσχετες τροπολο-
γίες από άσχετα Υπουργεία, τις οποίες θα παρακαλούσα τον
κύριο Υπουργό να µην τις κάνει δεκτές προς συζήτηση. 

Το Υπουργείο Άµυνας το οποίο καταθέτει τροπολογία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Να σας ενηµερώσω,

κύριε Βαρβιτσιώτη, ότι η τροπολογία του κ. Κουβέλη αποσύρ-
θηκε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Χαίροµαι. Γιατί είχε πριν από
δέκα µέρες νοµοσχέδιο στην Ολοµέλεια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Η εν λόγω τροπολογία

έχει αποσυρθεί.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είναι πρακτικές κακής νοµοθέ-

τησης και θα παρακαλούσα πραγµατικά να µείνουµε εστιασµένοι
στο θέµα της µετανάστευσης και να µη συζητήσουµε άσχετες
τροπολογίες, οι οποίες στο κάτω-κάτω δεν έχουν και κανέναν χα-
ρακτήρα επείγοντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ας ξεκινήσουµε λοι-
πόν. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Πάλλης, εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ,
για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα
σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Το προσφυγικό ζήτηµα δεν είναι ένα ελληνικό ζήτηµα. Επηρε-
άζεται ποικιλοτρόπως και δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί αποκλει-
στικά από εµάς, µόνο µε νοµοθετικές και άλλες παρεµβάσεις,
παρ’ όλα αυτά που γίνονται. Είναι ένα παγκόσµιο ζήτηµα. 

Θα κάνω µια αναφορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Πάλλη, ζητώ

συγγνώµη. Θα ήθελα να κάνω µια µικρή επισήµανση. Είναι πα-
ράλειψη δική µου. Έχουν ανοίξει οι ηλεκτρονικές εγγραφές.
Όσοι επιθυµούν, µέχρι να ολοκληρώσει και ο κ. Βαρβιτσιώτης τη
δική του τοποθέτηση, θα είναι ανοιχτό το ηλεκτρονικό σύστηµα
για όποιον θέλει να εγγραφεί, για να συµµετάσχει στη συζήτηση.

Συγγνώµη, κύριε Πάλλη. Κρατώ τον χρόνο σας. Συνεχίστε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Έλεγα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι

ένα παγκόσµιο ζήτηµα, που επηρεάζεται ποικιλοτρόπως. Χθες
είχαµε µια επίθεση κατά πολιτών στη Γάζα. Εκφράζουµε την
οδύνη µας για τους νεκρούς και τους πάρα πολλούς τραυµατίες
και τον αποτροπιασµό µας για τέτοιου είδους επιθέσεις. Ακόµα
και αυτό είναι κάτι που µπορεί να επηρεάσει το προσφυγικό, µιας
και, αν κοιτάξουµε στην ευρύτερη γειτονιά µας, θα διαπιστώ-
σουµε πάρα πολύ εύκολα πώς επηρεάζονται τα πράγµατα από
τις ενέργειες διαφόρων κρατών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το προσφυγικό ζήτηµα έρχεται
πρώτο στην πολιτική ατζέντα, όχι µόνο στη χώρα µας. Εµείς, µε
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, προτείνουµε τη θέσπιση µέτρων
στον τοµέα της διεθνούς προστασίας και της µετανάστευσης.
Δύο οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης µεταφέρονται στην ελλη-
νική έννοµη τάξη. Με γνώµονα πάντα τις πανανθρώπινες αξίες
και τις γενικές αρχές της διεθνούς έννοµης τάξης τροποποιούν-
ται θεσµοί και διαδικασίες. Κατανοώ απολύτως το γεγονός ότι
όλοι περιµένουν από αυτό το νοµοσχέδιο να φέρει δραστικά
µέτρα, που θα έχουν άµεσα αποτελέσµατα για την εξοµάλυνση
της κατάστασης, που ραγδαία εξελίσσεται τους τελευταίους
µήνες. Πώς θα µπορούσε όµως ένα νοµοσχέδιο να σταµατήσει
τις προσφυγικές ροές στη γειτονιά µας; Πώς θα µπορούσε ένα
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νοµοσχέδιο να σταµατήσει τον πόλεµο, τις πολιτικές διώξεις, τη
φτώχεια και την ανέχεια; Πώς θα µπορούσε ένα νοµοσχέδιο να
πείσει τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µοιραστούν
το βάρος και να επιδείξουν την απαραίτητη αλληλεγγύη; Διότι
αυτή είναι η πραγµατικότητα, που µας πνίγει σήµερα, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. 

Αναγνωρίζω ότι η Κυβέρνηση προσπαθεί να λύσει µια εξίσωση
µε πολλούς αγνώστους και ελάχιστες σταθερές. Αφήνω, λοιπόν,
στα κυβερνητικά στελέχη µε εµπιστοσύνη τη διαχείριση των
αγνώστων παραγόντων είτε στα ανατολικά είτε στα δυτικά της
χώρας µας. Αναλαµβάνω, όµως, την ευθύνη ως µέλος του Κοι-
νοβουλίου για το τι γίνεται εντός των συνόρων µας. 

Τις τελευταίες εβδοµάδες πετύχαµε έναν εποικοδοµητικό διά-
λογο, µέσα από τον οποίο προέκυψαν πολλές βελτιώσεις και αλ-
λαγές, σε σχέση µε το αρχικό νοµοσχέδιο. Αρκετές προτάσεις
συναδέλφων υιοθετήθηκαν. Άλλες απορρίφθηκαν. Κοντολογίς,
η επιτροπή έκανε ουσιαστική δουλειά, στοχευµένα και µε νηφα-
λιότητα. 

Ξεκινώ, λοιπόν, µε τα βασικά. Θεωρώ ότι όλα τα δηµοκρατικά
κόµµατα συµφωνούν ότι καµµία ρύθµιση δεν πρέπει να συγ-
κρούεται µε τη διεθνή έννοµη τάξη. Στο πλαίσιο αυτό, οι αρχές
της αλληλεγγύης, του σεβασµού των ανθρωπίνων δικαιωµάτων,
της µη επαναπροώθησης και του µείζονος συµφέροντος του παι-
διού και της ενότητας της οικογένειας είναι ένας µπούσουλας
που µας χαρακτηρίζει. Μέσα από αυτό το πρίσµα, βλέπουµε
κάθε άρθρο, κάθε αντιπρόταση, κάθε άποψη, όσο και αν κάποια
κράτη επιλέγουν να επιδεικνύουν την κυριαρχία τους, καταπα-
τώντας το Ευρωπαϊκό και Διεθνές δίκαιο. 

Η Ελλάδα δεν θα διολισθήσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σε αυτό. Είµαστε ξεκάθαροι στη βούλησή µας να παραµείνουµε
πιστοί στις θεµελιώδεις ανθρωπιστικές αρχές. Δεν βουλιάζουµε
βάρκες, δεν κλειδώνουµε ανθρώπους σε κέντρα υποδοχής, δεν
στερούµε το δικαίωµα ασύλου στους δικαιούχους αιτούντες
άσυλο, δεν πετροβολούµε παιδιά στις πλατείες. Αντί αυτών των
πρακτικών, το σχέδιο νόµου επενδύει στην ενίσχυση του καθε-
στώτος προστασίας ευάλωτων προσώπων µε ειδικές ανάγκες,
όπως είναι οι ανήλικοι, τα ασυνόδευτα ανήλικα, οι γυναίκες και
οι οικογένειες, τα θύµατα βασανιστηρίων ή άλλων πράξεων βίας
και στη βελτίωση της επιτάχυνσης των διαδικασιών του ασύλου. 

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου περιέχονται µια σειρά δια-
τάξεων και εγγυήσεων για τους αιτούντες άσυλο, που αφορούν
στην ενηµέρωση, τη µέριµνα για την οικογενειακή ενότητα, την
εκπαίδευση, την απασχόληση, την επαγγελµατική κατάρτιση, την
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, τις υλικές συνθήκες υποδοχής.
Θέτει, δηλαδή, τις βασικές αρχές για την υποδοχή και συνεπα-
κόλουθα την ουσιαστική ένταξη των αιτούντων άσυλο στη χώρα
µας.

Πολλές από τις κατευθύνσεις που δίνει η οδηγία του 2013
έχουν ήδη δροµολογηθεί ή δροµολογούνται από το Υπουργείο
και τα συναρµόδια Υπουργεία. Ο ν.4375 κατοχυρώνει το δικαίω-
µα των κρατουµένων αιτούντων άσυλο, το δικαίωµα πρόσβασης
στην αγορά εργασίας. Από το 2016 ξεκίνησε το ολοκληρωµένο
πρόγραµµα εκπαίδευσης για τα προσφυγόπουλα. Συνεχώς βελ-
τιώνεται και διευρύνεται. Επίσης, ήδη χορηγείται ΑΜΚΑ στους
αιτούντες άσυλο για απρόσκοπτη πρόσβαση στην ιατροφαρµα-
κευτική περίθαλψη και δωρεάν πρόσβαση στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας. Η διανοµή εντύπου ενηµερωτικού υλικού ξεκίνησε ήδη
µε εικονογραφηµένα φυλλάδια για τους ασυνόδευτους ανήλι-
κους, ένας τοµέας, που πρέπει να δουλέψουµε παραπάνω, γιατί
τα προβλήµατα είναι πάρα πολλά.

Στο τρίτο και τέταρτο µέρος του νοµοσχεδίου αφιερώθηκε το
µεγαλύτερο µέρος των συζητήσεών µας και στην αρµόδια επι-
τροπή -οι συνάδελφοι είχαν εκτενέστατες παρεµβάσεις- λόγω
της σύγκρουσης, που εκ των πραγµάτων δηµιουργείται µεταξύ
της επιτάχυνσης των διαδικασιών ασύλου και της διασφάλισης
των δικαιωµάτων των αιτούντων.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η λήψη αποφάσεων στην πολιτική εµ-
περιέχει αναπόφευκτα και µια πάλη. Μια πάλη που εµπεριέχει
πρακτικά, πολιτικά και ηθικά διλήµµατα. Έχουµε τη Συνθήκη της
Γενεύης και τα πρωτόκολλα για το καθεστώς προσφύγων, έχου-
µε τις Συνθήκες και τον Χάρτη των Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της

Ευρωπαϊκής Ένωσης, έχουµε το Δουβλίνο ΙΙΙ, έχουµε την κοινή
δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας και το σχέδιο δράσης
για την υλοποίησή της.

Δεσµεύεται η Ελλάδα από όλα αυτά; Η απάντηση είναι: ναι.
Μπορεί η Ελλάδα να υπαναχωρήσει, να καταπατήσει συµβάσεις
και συµφωνίες; Η απάντηση είναι και πάλι: ναι. Είµαστε κυρίαρχο
κράτος. Έχουµε και ασκούµε πρωτογενή εξουσία. Η δυνατότητα
ανάληψης διεθνών δεσµεύσεων αποτελεί επακόλουθο της κυ-
ριαρχίας εντός κράτους. Εάν δεν θέλουµε, δεν τηρούµε τίποτα.
Δείτε τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής -είχαµε και το χθεσινό
παράδειγµα- που µπαίνουν, βγαίνουν και απέχουν από τις διε-
θνείς συµβάσεις, όπως τους βολεύει. Θα µπορούσαµε να το κά-
νουµε και εµείς; Είναι, όµως, αυτό που θα επιθυµούσαµε, τελικά;
Είναι αυτό που συµφέρει την Ελλάδα, να πούµε αύριο, για πα-
ράδειγµα, ότι αποχωρούµε από την κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής
Ένωσης-Τουρκίας, -τόσο απλά- να πούµε ότι λόγω των εκτάκτων
συνθηκών δεν θα ακολουθήσουµε το πλάνο που συµφωνήθηκε
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση;

Σε ένα ασταθές διεθνές περιβάλλον, µε οικονοµικές, πολιτικές
και στρατιωτικές ανισότητες, η νοµική ισότητα µεταξύ των κρα-
τών είναι το µοναδικό αντίβαρο που έχουµε. Η υποστήριξη της
διεθνούς νοµιµότητας είναι µονόδροµος για την Ελλάδα. Άρα,
δεν επαναπροωθούµε, δεν επιστρέφουµε στην Τουρκία αιτούν-
τες άσυλο, µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας εξέτασης του
αιτήµατός τους. Τηρούµε τον γεωγραφικό περιορισµό, που έχει
σαφώς επιβληθεί µε το σχέδιο δράσης για την υλοποίηση της
κοινής δήλωσης, µέχρι νεωτέρας. Επιταχύνουµε τις διαδικασίες
εξέτασης αιτηµάτων ασύλου, ώστε να απεγκλωβίζονται οι πρό-
σφυγες, οι ευάλωτες οµάδες και οι µη δικαιούχοι διεθνούς προ-
στασίας. Φροντίζουµε για την ένταξη των προσφύγων στην
ελληνική κοινωνία.

Μέσα από το δεύτερο µισό του νοµοσχεδίου το Υπουργείο Με-
ταναστευτικής Πολιτικής προτείνει συγκεκριµένες δράσεις. Δια-
τηρείται η ποιότητα της διαδικασίας στον πρώτο βαθµό, διότι
αυτό µας προστατεύει από τις µετέπειτα µακροχρόνιες διαδικα-
σίες προσφυγών. Αυξάνεται το υφιστάµενο προσωπικό, µε τη δη-
µιουργία νέων οργανικών θέσεων και διευκολύνονται οι µετα-
τάξεις από άλλες δηµόσιες υπηρεσίες. Με µέτρα όπως η υπο-
χρεωτική απασχόληση, η απλοποίηση των διαδικασιών διορι-
σµών, οι έλεγχοι παραγωγικότητας και η επαναλειτουργία των
παλαιότερων επιτροπών προσφυγών ενισχύεται η παραγωγικό-
τητα και η αποτελεσµατικότητα των οργάνων για το άσυλο. Η
διαδικασία µεταγενέστερων αιτήσεων αυστηροποιείται. Προβλέ-
πονται εναλλακτικοί τρόποι επίδοσης των αποφάσεων επί αιτή-
σεων ασύλου, στην περίπτωση που δεν µπορεί να βρεθεί ο ίδιος
ο αιτών, ώστε να του επιδοθεί αυτοπροσώπως. Επιταχύνεται η
δικαστική διαδικασία, όσο είναι δυνατόν, χωρίς να επηρεάζονται
οι προθεσµίες προσφυγής για τους αιτούντες.

Ιδιαιτέρως σηµαντικό είναι, τέλος, ότι καταγεγραµµένες ζη-
µιές, που υπέστησαν περιουσίες στη Λέσβο και τη Χίο, οι οποίες
οφείλονται σε πράξεις προσφύγων ή µεταναστών, αποζηµιώνον-
ται από πιστώσεις του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής.
Οι αρµόδιοι δήµοι θα επιχορηγηθούν µε τα αντίστοιχα ποσά,
ώστε στη συνέχεια να τα καταβάλουν στους δικαιούχους. 

Εν τω µεταξύ, το Υπουργείο διατύπωσε την πρόθεση να καθιε-
ρώσει διαρκή µηχανισµό αποζηµιώσεων. Είναι κάτι που το θέ-
λουµε και όλοι το ζητάµε. 

Σχετικά µε τις διαδικασίες µετανάστευσης, η εναρµόνιση του
Μεταναστευτικού Κώδικα µε το νέο πλαίσιο που διαµορφώθηκε,
µετά την ψήφιση και την κύρωση της Συµφωνίας, έχει ως αποτέ-
λεσµα την απλούστευση της διαδικασίας έκδοσης άδειας διαµο-
νής για εξαιρετικούς λόγους, ενώ οι εκκρεµείς αιτήσεις, που θα
εξετασθούν όπως προβλεπόταν, εφαρµόζονται παράλληλα στην
απλοποιηµένη διαδικασία, όπου αυτό είναι εφικτό. 

Είναι ένα πάγιο αίτηµα των κοινοτήτων των µεταναστών, που
ικανοποιείται, για τα ασφαλιστικά δικαιώµατα ενήλικων τέκνων
µεταναστών, που σπουδάζουν στην Ελλάδα. Αποκαθίσταται µία
αδικία, ώστε να απολαµβάνουν τα ίδια δικαιώµατα µε τους ηµε-
δαπούς φοιτητές, ως προς την ασφάλισή τους. 

Μέληµά µας είναι η ισότητα όλων των ανθρώπων, που διαβιούν
εντός της χώρας µας και αυτό είναι το δεύτερο κοµµάτι που δεν
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συζητήσαµε τόσο πολύ και πρέπει να το συζητήσουµε. Προφα-
νέστατα, οφείλουµε να δούµε και αυτή τη διάσταση της µετανα-
στευτικής πολιτικής και όχι το προσφυγικό ζήτηµα. 

Ταυτόχρονα, µε το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου µεταφέ-
ρεται στην ελληνική νοµοθεσία η οδηγία 2014/66. Στην περί-
πτωση αυτή αναφερόµαστε στις προϋποθέσεις εισόδου και
διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µε-
τάθεσης. 

Διευκολύνεται η είσοδος στην Ένωση Διευθυντικών Στελεχών,
εξειδικευµένων υπαλλήλων και ασκούµενων πανεπιστηµιακής εκ-
παίδευσης από τρίτες χώρες. Μιλάµε για µεταθέσεις από εται-
ρείες εκτός Ευρωπαϊκής Ένωσης σε οντότητες, που ανήκουν σε
αυτές και είναι εγκατεστηµένες στην Ελλάδα ή σε άλλα κράτη-
µέλη. 

Με τη µεταφορά δεξιοτήτων και γνώσεων τεχνολογίας και τε-
χνογνωσίας, αυξάνονται τα περιθώρια ανάπτυξης στη χώρα µας
και στην ελληνική οικονοµία, µία οικονοµία, που θα βασίζεται στη
γνώση και στην καινοτοµία. Σε αυτή τη λογική τροποποιείται και
ο ν.4251/2014, ο Μεταναστευτικός Κώδικας. 

Καθιερώνονται εργασιακά, ασφαλιστικά και συνταξιοδοτικά δι-
καιώµατα, προσδιορίζεται το δικαίωµα οικογενειακής επανένω-
σης, καθιερώνεται τίτλος διαµονής, µε δικαίωµα εργασίας και
ανώτερη διάρκεια διαµονής, εντός Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Επίσης, θεσπίζονται αυστηρά µέτρα, τόσο για τον µετατιθέ-
µενο, όσο και για την οντότητα υποδοχής, σε περίπτωση µη τή-
ρησης του παρόντος νόµου και του ελληνικού φορολογικού,
ασφαλιστικού και εργατικού δικαίου. 

Σε κάθε περίπτωση δηλαδή, πρόκειται για καθεστώς προσω-
ρινής µετανάστευσης. Η χώρα µας διατηρεί το δικαίωµα καθο-
ρισµού των όγκων εισδοχής, ενώ η λειτουργία του καθεστώτος
τελεί υπό την αρχή της προτίµησης των πολιτών της Ένωσης. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, οι οδηγίες που µεταφέ-
ρουµε στην ελληνική έννοµη τάξη σήµερα αφορούν την επιδιω-
κόµενη κοινή πολιτική ασύλου και την κοινή µεταναστευτική
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Ως κράτος-µέλος, που υπο-
δέχεται µεγάλο µέρος των µεταναστευτικών ροών η Ελλάδα,
οφείλει να συνδράµει και στην κατεύθυνση αυτή µε τη στάση της,
αλλά και µε τις πρακτικές που εφαρµόζει. 

Την ίδια στιγµή που άλλοι εταίροι επιλέγουν τον δρόµο του
αποµονωτισµού και της εσωστρέφειας, των κλειστών συνόρων
και του αποκλεισµού, εµείς οφείλουµε να αποδείξουµε ότι η αλ-
ληλεγγύη, η συνεργασία, ο ανθρωπισµός, αλλά κυρίως η νοµι-
µότητα είναι µονόδροµος. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, λοιπόν, το οποίο εισηγούµαι σή-
µερα στην Ολοµέλεια, δεν θα δώσει όλες τις λύσεις, αλλά εκτιµώ
ότι είναι µία απάντηση, που από εδώ και πέρα πρέπει να είναι η
κατεύθυνσή µας. 

Θέλω να σχολιάσω και µία τροπολογία που κατατέθηκε. Ο συ-
νάδελφος κ. Βαρβιτσιώτης τοποθετήθηκε επί της διαδικασίας και
πολύ σωστά είπε ότι καταφέραµε σε αυτό το νοµοσχέδιο να
έχουµε µία πολύ σωστή συζήτηση επί της ουσίας, επί του νοµο-
σχεδίου και ζήτησε να µην γίνουν δεκτές άλλες άσχετες τροπο-
λογίες. 

Κύριε συνάδελφε, κατατέθηκε από συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας, από τον συντοπίτη µου Βουλευτή και άλλους νησιώ-
τες, συγκεκριµένη τροπολογία για τους µειωµένους συντελεστές
ΦΠΑ. 

Όπως έχουµε ξαναπεί, είναι επικίνδυνο να συνδέεται ένα θέµα,
που αφορά τη φορολογική πολιτική, µε το προσφυγικό. Ελπίζω
ότι η τοποθέτησή σας αφορά τη συγκεκριµένη τροπολογία, αλλά
είναι και µία απάντηση για το πώς σε ένα νοµοσχέδιο που κατα-
φέρνουµε να τηρούµε τους όρους της σωστής νοµοθέτησης, έρ-
χεστε, µε µία άσχετη τροπολογία, να κάνετε αυτό που µας
κατηγορούσατε τόσο καιρό, ενώ θα έπρεπε αυτή η κουβέντα να
γίνει ξεχωριστά. 

Ερχόµαστε στα νησιά για αναπτυξιακό συνέδριο και προβάλ-
λεται το προσφυγικό και το θέµα του ΦΠΑ. Παίρνουµε το νοµο-
σχέδιο και το κουβεντιάζουµε κανονικά για το προσφυγικό, που
είναι ένα σοβαρό ζήτηµα, όπως και το µεταναστευτικό ζήτηµα,
και µας φέρνετε την τροπολογία του ΦΠΑ. Όταν έρθουν άλλα
πράγµατα, που αφορούν τα νησιά, η µπάλα θα πάει πάλι στην

κερκίδα! Είναι ένα ερώτηµα αυτό, λοιπόν και ελπίζω και εύχοµαι
αυτό που είπατε στην αρχική σας τοποθέτηση να ισχύει και για
τη δική σας τροπολογία.  

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Πάλλη. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Μιλτιά-
δης Βαρβιτσιώτης, για δεκαπέντε λεπτά.

Να υπενθυµίσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι µέχρι την ολοκλήρωση
της τοποθέτησης του κ. Βαρβιτσιώτη είναι ανοιχτό το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα, για να εγγραφείτε ως οµιλητές.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα θέµα, το οποίο έχει επα-
νέλθει στα πρωτοσέλιδα των εφηµερίδων, απασχολεί τις τοπικές
κοινωνίες και καθιστά τη χώρα µας αντικείµενο κριτικής και εν-
διαφέροντος για όλον τον πλανήτη. Είναι ένα θέµα, το οποίο σί-
γουρα δεν µπορεί να λυθεί µε κανένα νοµοσχέδιο, αλλά είναι
σίγουρο ότι για την αντιµετώπισή του µπορεί να ασκηθεί µία εν-
τελώς διαφορετική πολιτική. 

Δεν θα κάναµε αυτήν την τοποθέτηση, κύριε Υπουργέ, σή-
µερα, αν εσείς στην επιτροπή δεν λέγατε ότι είσαστε ο διάδοχος
των πολιτικών που ασκήθηκαν όλα τα προηγούµενα χρόνια, ότι
ενστερνίζεστε απολύτως τις πολιτικές επιλογές που έγιναν από
την Κυβέρνηση το 2015 µε την κ. Χριστοδουλοπούλου, τις επι-
λογές που έγιναν για τον εγκλωβισµό στα νησιά επί κ. Μουζάλα
και βεβαίως, σήµερα µε τη συνέχιση µιας πολιτικής, η οποία δεν
θέλει να αντιµετωπίσει το πρόβληµα κατάµατα.

Έρχεται σήµερα ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θα έπρεπε να έχει
έρθει πολύ καιρό πριν. Έχει µια διάθεση επιτάχυνσης των διαδι-
κασιών ασύλου. Σήµερα, έτσι όπως έχουµε φτάσει, αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα των χιλιάδων εγκλω-
βισµένων στα νησιά, δεν αντιµετωπίζει τα προβλήµατα των αυ-
ξηµένων ροών του πρώτου τετραµήνου του 2018. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Πέρυσι το καλοκαίρι, όταν τότε ο κ. Μουζάλας
έλεγε ότι θα το καταθέσει στη Βουλή, µπορεί κάτι να έκανε,
κάπως να βελτίωνε τα πράγµατα. Σήµερα χρειάζονται πολύ πιο
δραστικές απαντήσεις στα ζωντανά προβλήµατα. 

Εµείς έχουµε µια συνολική, όµως, διαφωνία µε την πολιτική
που ασκείτε, µια συνολική διαφωνία, που δεν εδράζεται σε δια-
φορετική ερµηνεία των συνθηκών, γιατί αυτή την «καραµέλα» ότι
η Νέα Δηµοκρατία δεν σέβεται τις διεθνείς συνθήκες, την έχουµε
ακούσει πολλές φορές. Εµείς τις πιστεύουµε, τις στηρίζουµε,
πολλές από αυτές έχουν υπογραφεί, έχουν κυρωθεί, από την
πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας και τις υπηρετούµε. Μέσα
στις συνθήκες, όµως, κανένας δεν λέει και κανένας δεν επιβάλλει
σε καµµία χώρα να καταργήσει τους συνοριακούς ελέγχους ή να
χαλαρώσει την επιτήρηση των θαλασσίων ή χερσαίων συνόρων
της. Καµµία συνθήκη ούτε ευρωπαϊκή ούτε διεθνής! Και η πολι-
τική που ασκήθηκε τα τελευταία χρόνια είναι µια πολιτική χαλά-
ρωσης της επιτήρησης των συνόρων και η διάθεση αυτή της
χαλάρωσης της επιτήρησης φαίνεται από το γεγονός ότι τριάµισι
χρόνια τώρα δεν έχετε αξιοποιήσει ούτε ένα ευρώ από τα ευρω-
παϊκά κονδύλια, που έχετε στη διάθεσή σας για το πολυετές πρό-
γραµµα 2014-2020 για την αύξηση των δυνατοτήτων, που έχουν
Λιµενικό και Αστυνοµία για τη φύλαξη των συνόρων. Αν δεν αξιο-
ποιείτε τίποτα από τα χρήµατα αυτά, δίνετε ένα σαφές πολιτικό
µήνυµα: «Δεν µας ενδιαφέρει». Και αυτό είναι κορωνίδα της πο-
λιτικής σας. 

Το δεύτερο, το οποίο είδαµε όλα αυτά τα χρόνια, είναι ότι όσοι
έρχονται στη χώρα, τελικά µένουν σε αυτήν. Δεν υπάρχουν δια-
δικασίες ούτε διάθεση επιστροφών στην Τουρκία ούτε προς τρί-
τες χώρες. Είναι ισχνό το αποτέλεσµα των επιστροφών, µε βάση
την κοινή δήλωση Ευρώπης-Τουρκίας: 

Είχαµε χίλιες εξακόσιες επιστροφές, όταν τα τελευταία δύο
χρόνια, από τον Μάρτιο του 2016 που ήρθε αυτή η συµφωνία σε
λειτουργία -για να µην πω «σε ισχύ» και εξεγείρεται ο κ. Αθανα-
σίου- έχουν έρθει πάνω από πενήντα χιλιάδες άνθρωποι. Το πρό-
γραµµα των οικειοθελών επιστροφών του ΔΟΜ καρκινοβατεί.
Έχουµε δέκα χιλιάδες επιστροφές τα τελευταία δύο χρόνια, όταν
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µόνο το 2014, µε αντίστοιχες ροές τότε, είχαµε περίπου δώδεκα
χιλιάδες επιστροφές. Και δεν προκρίνεται ούτε υπερχρηµατοδο-
τείται. 

Έχουµε µια πολιτική, η οποία εγκλωβίζει χιλιάδες ανθρώπους
στα νησιά. Λέτε ο ένας Υπουργός µετά τον άλλο -γίνεται η µια
εξαγγελία µετά την άλλη- «Θα απεγκλωβίσουµε από τα νησιά χι-
λιάδες ανθρώπους». Πώς θα το κάνετε αυτό; Μήπως θα το κά-
νετε παραβιάζοντας τη συµφωνία ή κλείνοντας τα µάτια στο ότι
αυτοί θα παραµείνουν τελικά στη χώρα, γιατί δεν θα υπόκεινται
στις ρυθµίσεις της κοινής δήλωσης; Θα τα κάνετε µε κλειστά κέν-
τρα; Θα τους µεταφέρετε σε άλλα κλειστά κέντρα, στα οποία θα
υπάρχει διεθνής έλεγχος ή θα τους αφήσετε στην ενδοχώρα
ελεύθερους και θα µεταφέρετε το πρόβληµα από τα νησιά στις
υπόλοιπες περιοχές της χώρας;

Όµως και µέσα στη χώρα, τα δύο χρόνια, που δεν είχαµε αυ-
ξηµένες ροές και δεν είχαµε πίεση, τι κάνατε για τις διαδικασίες
ενσωµάτωσης και βελτίωσης των συνθήκων των ανθρώπων, που
µένουν εδώ και που δικαιούνται άσυλο; Προχωρήσατε; Ακόµα
υπάρχουν πάρα πολλοί, ιδρυµατισµένοι πλέον, άνθρωποι βασικά
στη βόρεια Ελλάδα σε κάποια κέντρα φιλοξενίας, στα οποία,
όµως, δεν υπάρχει καµµία ελπίδα. 

Βέβαια, βλέπουµε να αυξάνει και η εγκληµατικότητα  που έχει
σχέση µε τους µετανάστες, όχι γιατί είναι κακοποιά στοιχεία -εγώ
δεν θέλω να βάζω καµµία τέτοια ταµπέλα- αλλά γιατί πλέον έχει
φτάσει στα όρια η αβεβαιότητα που νιώθουν, λόγω της κατάστα-
σης που αντιµετωπίζουν εδώ, του εγκλωβισµού τους, του ιδρυ-
µατισµού τους. 

Βλέπουµε, επίσης, ότι η ανεξέλεγκτη κυκλοφορία έχει δηµι-
ουργήσει πλείστα όσα προβλήµατα. Εγώ χαιρετίζω το γεγονός
ότι µετά από είκοσι µέρες που σας τα λέµε, κάνατε αυτήν την
επιχείρηση-«σκούπα» στην Πάτρα. Όµως, χρειάστηκε να θρηνή-
σουµε θύµατα, να χρησιµοποιηθούν όπλα, για να πάρετε, επιτέ-
λους, µια απόφαση, για την οποία καταλαβαίνω ότι ο µισός ΣΥ-
ΡΙΖΑ αντιδρά. Μέχρι πριν από µερικές µέρες µας διαβεβαίωναν
οι τοπικοί Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ότι δεν υπάρχει περίπτωση να
γίνει αυτή η επιχείρηση-«σκούπα» στην Πάτρα, γιατί είναι ενάντια
στις αρχές σας. 

Δεν καταλαβαίνετε ότι η βασική αρχή, που πρέπει να υπηρετεί
µια κυβέρνηση είναι η εµπέδωση του αισθήµατος ασφάλειας των
Ελλήνων πολιτών και όλων των κατοίκων; 

Οι ίδιοι οι µετανάστες συµπλέκονταν µεταξύ τους, οπλοφο-
ρούσαν ή εκβίαζαν, όπως έκαναν και µε τον οδηγό του φορτη-
γού, που κατήγγειλε ότι τον απείλησαν µε όπλο, για να επιβι-
βαστούν στο φορτηγό. Είχαν διασαλέψει την ειρήνη και την ασ-
φάλεια σε µια ολόκληρη περιοχή. 

Όµως, δεν είναι µόνο αυτά. Είναι καθηµερινά τα ρεπορτάζ, σε
όλον τον πλανήτη, για τα θύµατα σεξουαλικής εκµετάλλευσης
των ασυνόδευτων ανηλίκων στο κέντρο της Αθήνας. Και, πραγ-
µατικά, δεν γίνεται καµµία προσπάθεια να καθαρίσει η Οµόνοια,
να καθαρίσει το Πεδίον του Άρεως, ώστε να µην αποτελούν αυτοί
οι άτυχοι άνθρωποι αντικείµενο εκµετάλλευσης και να σεβόµα-
στε την ανθρώπινη υπόστασή τους. 

Όµως, θα σας πω ότι η πολιτική σας µάς έφερε και σε µια ιδιό-
τυπη διεθνή αποµόνωση. Δύο φορές απειλήθηκε η χώρα µε
έξοδο από τη Συνθήκη Σένγκεν, τα τελευταία τρία χρόνια! Και αν
δεν ήταν οι προσπάθειες του Δηµήτρη Αβραµόπουλου να κρα-
τήσει την Ελλάδα µέσα στη Συνθήκη Σένγκεν, µπορεί να είχαµε
ήδη αποβληθεί. 

Όµως, γίνονται και διεθνείς συναντήσεις, οι οποίες αφορούν
τη διαχείριση των ροών στη Μεσόγειο, στις οποίες η Ελλάδα
ούτε καν συµµετέχει, ούτε καν προσκαλείται, ενώ έχει αποκτήσει
πολύ µεγαλύτερη πολιτική πλέον παρέµβαση ο συνασπισµός των
χωρών του Βίζεγκραντ, χωρίς να υπάρχει η αντίστοιχη πραγµα-
τική αντιµετώπιση από την πλευρά των χωρών υποδοχής. 

Η ιδιότυπη αυτή αποµόνωση και η δύσκολη θέση, στην οποία
έχει έρθει η χώρα, φαίνεται ακόµα περισσότερο αν αναλογι-
στούµε τις καθηµερινές απειλές, που δεχόµαστε από την τουρ-
κική πλευρά, ότι «Θα ανοίξουµε την κάνουλα και θα σας πληµ-
µυρίσουµε µε µετανάστες και πρόσφυγες». Το γεγονός ότι έχου-
µε δώσει στην Τουρκία το δικαίωµα να µπορεί να εργαλειοποιεί
αυτό το θέµα και εµείς να τρέµουµε για το τι θα συµβεί στον του-

ρισµό, τι θα συµβεί στην ασφάλεια στη χώρα, τι θα συµβεί µε το
θέµα της διαχείρισης αυτών των ανθρώπων, δείχνει πως αφή-
σατε ανεκµετάλλευτα τα δύο χρόνια χαµηλότατων ροών µε άπ-
λετη χρηµατοδότηση και πως έχετε αφήσει τελικά τη χώρα ανο-
χύρωτη, απέναντι στις απειλές της τουρκικής ηγεσίας. 

Και έρχοµαι στο θέµα της αξιοποίησης της χρηµατοδότησης.
Ενώ έχετε υπερεκµεταλλευτεί τα έκτακτα κονδύλια, δυστυχώς
δεν έχετε εκµεταλλευτεί καθόλου τα προγράµµατα. Τα έκτακτα
κονδύλια έχουν διατεθεί για την αντιµετώπιση επειγουσών αναγ-
κών, βασικά µέσα από διεθνείς οργανισµούς και µη κυβερνητικές
οργανώσεις, ενώ αντίστοιχα καρκινοβατεί η αξιοποίηση των πο-
λυετών προγραµµάτων, τα οποία πλέον δεν τα ελέγχει το Υπουρ-
γείο Μεταναστευτικής Πολιτικής, που συστήθηκε µέσα στην
κρίση, χωρίς ακόµα να καταφέρει να λειτουργεί σοβαρά, περίπου
ενάµιση χρόνο µετά τη σύστασή του, αλλά έχουν µεταφερθεί στο
Υπουργείο Οικονοµίας και Ανάπτυξης. Και όχι µόνο µεταφέρθη-
καν, αλλά τελικά, δεν έχουν καταφέρει από το Υπουργείο Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης να κάνουν καµµία, µα καµµία σοβαρή
προκήρυξη προγραµµάτων. 

Το πρόγραµµα για τα ασυνόδευτα ανήλικα µένει χωρίς χρηµα-
τοδότηση όλο το 2018! Κανένας οργανισµός, καµµία ΜΚΟ δεν
έχει πάρει χρηµατοδότηση για το 2018 ούτε αυτοί που φιλοξε-
νούν στην ενδοχώρα ούτε αυτοί που φιλοξενούν στα νησιά, για
τις ελάχιστες θέσεις που έχετε καταφέρει να δηµιουργήσετε.

Και έρχοµαι στο θέµα της διαφάνειας και της αποτελεσµατι-
κότητας αυτής της διαχείρισης. Θεωρείτε ότι είναι καλός ο απο-
λογισµός; Εγώ θα σας πω ένα µόνο: Η εταιρεία που διαχειρίζεται
τα λύµατα στη Μόρια, έχει πάρει πάνω από 5,5 εκατοµµύρια
ευρώ για τις εκκενώσεις που κάνει, ενώ µόνο 400.000 ευρώ στοι-
χίζει η σύνδεση του αγωγού από τη Μόρια στον κεντρικό αγωγό.
Τόσον καιρό, τριάµισι χρόνια, δεν έχετε καταφέρει ακόµα να συν-
δέσετε τον αγωγό και ξοδεύετε τα χρήµατα έτσι, πετάτε τα χρή-
µατα στον αέρα; 

Και βέβαια, παραµένουν στρατικοποιηµένες αυτές οι διαδικα-
σίες. Ενώ συστήσατε Υπουργείο, παραµένουν οι φαντάροι και τα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων στις κρίσιµα εθνικές περιοχές
και ιδιαίτερα στο νησιωτικό σύµπλεγµα του Βορειοανατολικού
Αιγαίου να ασχολούνται µε τις µερίδες φαγητού που θα µοιρα-
στούν, να ασχολούνται µε όλες τις τεχνικές υποδοµές, γιατί δεν
έχετε καταφέρει ούτε να εµπλέξετε την τοπική αυτοδιοίκηση,
ούτε να βρείτε επιτέλους έναν τρόπο λειτουργίας και των hot
spots, αλλά και των υπολοίπων κέντρων φιλοξενίας σε όλη τη
χώρα. 

Ακόµα, δεν έχει εκδοθεί κανένας κανονισµός λειτουργίας, σε
κανένα κέντρο φιλοξενίας! Σε κανένα! Πότε περιµένετε να τα κά-
νετε αυτά; Να ξέρουµε ποιος µπαίνει, πότε µπαίνει, πού µένουν,
πώς διαχωρίζονται, πώς λειτουργεί. Μπάτε σκύλοι αλέστε και
αλεστικά µη δίνετε! 

Και βέβαια, δεν υπάρχει καµµία διαφάνεια στον τρόπο µε τον
οποίο διάφορες ΜΚΟ εµφανίζονται στη χώρα. Καθένας κάνει το
δικό του, δεν υπάρχει καµµία κρατική εποπτεία. Αφήνουµε τον
οποιονδήποτε να έρθει να κάνει ό,τι θέλει είτε συµφωνούµε είτε
διαφωνούµε µε αυτό που κάνει. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς πιστεύουµε σε µία άλλη
µεταναστευτική πολιτική, η οποία αντιµετωπίζει την καρδιά του
προβλήµατος. Και η καρδιά του προβλήµατος είναι ο πραγµατι-
κός διαχωρισµός ανάµεσα στον πρόσφυγα και τον µετανάστη.
Και για να γίνει αυτό χρειάζονται γρήγορες διαδικασίες, χρειάζε-
ται µέσα σε δυο µήνες να ξεκαθαρίζουν οι υποθέσεις και σε Α’
και σε Β’ βαθµό. Σας προτείναµε να είσαστε γενναίοι για την αλ-
λαγή του Β’ βαθµού. Δεν είστε γενναίοι σε αυτό το νοµοσχέδιο.
Η αύξηση των επιτροπών δεν θα σας λύσει το πρόβληµα. Χρει-
άζεται αλλαγή στον τρόπο ελέγχου στον Β’ βαθµό, εµπιστοσύνη
στην Ελληνική Υπηρεσία Ασύλου, η οποία µέχρι τώρα έχει φέρει
και θαυµαστά αποτελέσµατα. 

Και να σας πω και κάτι; Είναι τόσο καλός ο τρόπος, µε τον
οποίο απονέµεται στον Α’ βαθµό, ώστε σε ποσοστό 98% οι απο-
φάσεις των πρωτοβάθµιων επιτροπών επικυρώνονται από τις
δευτεροβάθµιες επιτροπές. Πρέπει να δούµε τι θα γίνει µε αυτό. 

Δεύτερον, κλειστά προαναχωρησιακά κέντρα. Όποιος δεν δι-
καιούται ασύλου δεν µπορεί να κυκλοφορεί ελεύθερος. Θα πρέ-
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πει να µπαίνει σε µία διαδικασία εξόδου από τη χώρα. Θα πρέπει,
βέβαια, να ενισχυθούν αυτά και οι υποδοµές να είναι πολύ καλύ-
τερες απ’ ότι στα ανοιχτά κέντρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν µπορούµε να λέµε ότι είµαστε ευαίσθητοι ανθρώπινα και

δεχόµαστε την εικόνα που σήµερα µεταδίδει η Μόρια, µε καταυ-
λισµούς µέσα σε χωράφια, χωρίς καµµία υποδοµή, χωρίς καµµία
ανθρωπιά. Δεν µπορεί να είµαστε ευαίσθητοι και να βλέπουµε ότι
πληµµύρισε προχθές ο καταυλισµός στα Διαβατά και οι άνθρω-
ποι µένουν στις σκηνές.Να προχωρήσουµε, λοιπόν, και θα είµα-
στε µαζί σας όταν τα κάνετε αυτά.  

Επίσης, θα πρέπει να πάµε σε µία λογική διαφάνειας και λο-
γοδοσίας. Δεν µπορεί να γίνεται ένα πάρτι γύρω από τα κονδύλια
του προσφυγικού και να µην υπάρχει πραγµατικά λογοδοσία για
το ποιος κάνει τι, πού πάει το κάθε ευρώ του Έλληνα φορολο-
γούµενου ή του Ευρωπαίου φορολογούµενου. 

Τέλος, εµείς πιστεύουµε σε µία στιβαρή πολιτική φύλαξης των
συνόρων της χώρας. Εµείς πιστεύουµε στην ενίσχυση των δο-
µών, στην ενίσχυση της ηλεκτρονικής επιτήρησης. Πιστεύουµε
ότι πρέπει να αξιοποιήσουµε την ευκαιρία που µας δίνεται µε την
Ευρωπαϊκή Ακτοφυλακή και µε τη FRONTEX και να συνεργα-
στούµε και σε αυτήν την κατεύθυνση, όχι µόνο στην κατεύθυνση
να συµµετέχουν οι Ευρωπαίοι στις διαδικασίες απονοµής ασύ-
λου, αλλά πραγµατικά, να αναλάβουν ένα πολύ σοβαρό µέρος
και κόστος από αυτή τη διαδικασία της φύλαξης των ευρωπαϊκών
πλέον συνόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς σε αυτό το νοµοσχέδιο
θα πούµε «όχι», γιατί δεν θέλουµε να δώσουµε ψήφο εµπιστοσύ-
νης στη µεταναστευτική πολιτική που έχει ασκηθεί τα τελευταία
τριάµισι χρόνια. Θα πούµε «όχι» γιατί ανταποκρινόµαστε στην
ανάγκη των νησιωτών που ζητάνε άµεσο απεγκλωβισµό των χι-
λιάδων ανθρώπων από τα νησιά τους. Θα πούµε «όχι», γιατί θα
φέρουµε στη Βουλή την ψήφο των χιλιάδων προσφύγων και µε-
ταναστών, που σήµερα δεν συµπεριφερόµαστε µε σεβασµό στα
ανθρώπινα δικαιώµατά τους.

Και θα πούµε «όχι» γιατί πιστεύουµε ότι η ευρωπαϊκή µας ευ-
θύνη είναι, η Ελλάδα να µην είναι ένας παρίας στο ευρωπαϊκό
σύστηµα φύλαξης συνόρων, αλλά να είναι η χώρα η οποία θα
τηρεί τις διεθνείς υποχρεώσεις για τη φύλαξή τους και, βέβαια,
θα επιβάλει µε τη συµπεριφορά της και τον σεβασµό της αλλη-
λεγγύης και στις υπόλοιπες χώρες. Διότι όσοι σήµερα αρνούνται
τη συµµετοχή στις ευρωπαϊκές συνθήκες αλληλεγγύης λένε,
«Δεν έχουµε εµπιστοσύνη σε χώρες, που δεν κάνουν τίποτα για
να φυλάξουν τα σύνορά τους, να µας επιβάλουν ποιος θα έρθει
στη χώρα µας». 

Να δώσουµε, λοιπόν, µία σοβαρή ευρωπαϊκή απάντηση σε αυ-
τούς που σήµερα αµφισβητούν την ικανότητα των Ελλήνων να
προστατεύσουν τον εθνικό τους χώρο και βέβαια, να προστατεύ-
σουν πάνω απ’ όλα τον ευρωπαϊκό χώρο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Βαρβιτσιώτη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας ενηµερώσω ότι µε την
ολοκλήρωση της τοποθέτησης του κ. Βαρβιτσιώτη κλείνει ο κα-
τάλογος. Έχουν εγγραφεί ήδη είκοσι πέντε οµιλητές. 

Με βάση κάποιους πρόχειρους υπολογισµούς που κάναµε
αυτήν τη στιγµή και χωρίς να τοποθετηθούν οι πολιτικοί Αρχηγοί
-δεν γνωρίζουµε την πρόθεσή τους, θα ξέρουµε στη συνέχεια-
υπολογίζουµε ότι περίπου στις 20.00’ θα έχει ολοκληρωθεί η συ-
νεδρίαση. Αυτό, βέβαια, εάν τηρηθούν οι χρόνοι, γιατί µέχρι στιγ-
µής δεν έχουν τηρηθεί. Σίγουρα θα δούµε πώς θα προχωρή-
σουµε στη συνέχεια. Απλά λάβετέ το υπόψη σας.

Τον λόχο έχει ο Ειδικός Αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης κ. Θεόδωρος Παπαθεοδώρου για δεκαπέντε λεπτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καθ’ όλη τη διάρκεια των συζη-

τήσεων στην επιτροπή, πραγµατικά αναδείχθηκαν οι µεγάλες αν-
τιφάσεις µεταξύ της συζήτησης επί των δύο ευρωπαϊκών οδη-

γιών και των διατάξεων, που εισάγει η Κυβέρνηση σήµερα επί
της εφαρµογής της µεταναστευτικής και προσφυγικής πολιτικής. 

Ήταν ένας διάλογος όλες αυτές τις ηµέρες, που µας έδωσε
την ευκαιρία να αναδείξουµε, επίσης, τα σύγχρονα προβλήµατα
τα οποία αντιµετωπίζει η χώρα σε σχέση µε το προσφυγικό,
καθώς και τη µη αποτελεσµατικότητα- της Κυβέρνησης. 

Μιας και λάβατε µία πρωινή πρωτοβουλία, κύριε Υπουργέ, να
σας πω ότι µε τη σηµερινή αστυνοµική επιχείρηση εκκένωσης
των δύο καταυλισµών στην Πάτρα, έστω και καθυστερηµένα
,προσήλθατε στη θέση µας. Υιοθετήσατε τη δική µας πολιτική.
Επίσης, πρέπει να σας πω ότι ακολουθήσατε και τη µοναδική εν-
δεικνυόµενη µέθοδο, την οποία είχαµε προτείνει από την αρχή
στις συζητήσεις, τόσο στην επιτροπή, όσο και στις άλλες συναν-
τήσεις που είχαµε.

Τελικά, αυτό το οποίο αποδείχθηκε είναι ότι η πίεση που άσκη-
σαν οι κάτοικοι, οι σύλλογοι, οι φορείς, όσοι εξ ηµών στηρίξαµε
συστηµατικά αυτή τη διαδικασία, κατέληξε σε µία επιχείρηση της
Αστυνοµίας, η οποία εκκένωσε, χωρίς τη χρήση δυσανάλογης
βίας, τους καταυλισµούς και οδήγησε πάνω από τετρακόσιους
πενήντα µε τετρακόσιους ογδόντα πρόσφυγες σε άλλες δοµές
φιλοξενίας εκτός Αχαΐας. Δηλαδή, είναι αυτό που λέµε για πρώτη
φορά: «Ήταν δίκαιο και έγινε πράξη, κύριε Υπουργέ. Καλώς το
κάνατε». Μόνο που θα πρέπει να ενηµερωθούν και οι συνάδελ-
φοι, οι οποίοι πριν από έστω και µία εβδοµάδα έλεγαν ότι τέτοιες
µέθοδοι δεν µπορούν να χρησιµοποιηθούν. 

Στην ουσία, όµως, θα πρέπει να δώσουµε -για να είµαστε ακρι-
βείς- τα συγχαρητήριά µας στην Ελληνική Αστυνοµία, διότι µε
πολύ µεθοδική δουλειά κατάφερε σήµερα να εκκενώσει τους κα-
ταυλισµούς. Να πούµε και στους φορείς, στον δήµο -ο οποίος
ήταν ανύπαρκτος όλη αυτήν την περίοδο- και στο Υπουργείο, ότι
δεν πρέπει να αφήσουµε να ξαναγίνει ένας τέτοιος καταυλισµός,
διότι ήταν µια εστία προβληµάτων δίπλα στο λιµάνι, µια εστία
ανοµίας και εγκληµατικότητας, ταυτόχρονα µε την ωµή παρα-
βίαση των ανθρωπίνων δικαιωµάτων για τις συνθήκες διαβίωσης
προσφύγων και µεταναστών σε αυτούς τους άτυπους καταυλι-
σµούς στην Πάτρα.

Πέρα απ’ αυτό, όµως, µπαίνω στην ουσιαστική συζήτηση του
σχεδίου νόµου που έχουµε σήµερα στην Ολοµέλεια. Από τη µία
πλευρά, έχουµε δύο οδηγίες, που είναι σχετικές µε την υποδοχή
των αιτούντων άσυλο διεθνούς προστασίας και συµπίπτουν µε
µια σειρά από τετελεσµένες πλέον καταστάσεις, οι οποίες υπάρ-
χουν στην εφαρµογή της προσφυγικής πολιτικής της Κυβέρνη-
σης. 

Τι έχουµε; Έχουµε διόγκωση του αριθµού των εγκλωβισµένων
προσφύγων στα νησιά του βορείου Αιγαίου. Έχουµε ασφυκτικές
και απάνθρωπες συνθήκες διαβίωσης στα hot spots. Δεν το λέµε
µόνο εµείς, δεν το διαπιστώνετε µόνο εσείς -ο Πρωθυπουργός
δεν θέλησε να δει αυτές τις συνθήκες- αλλά το διαπιστώνουν
όλοι οι διεθνείς οργανισµοί. Έχουµε αύξηση των ροών από τον
Έβρο και εκρηκτική κατάσταση στις τοπικές κοινωνίες. Τελικά,
έχουµε µια αποτυχία της προσφυγικής πολιτικής που εσείς
εφαρµόζετε.

Εποµένως, για να ξεκαθαρίσουµε τη δική µας θέση επί του νο-
µοσχεδίου και να δούµε σε ποια βάση µπορούµε να συζητήσου-
µε, υπερψηφίζουµε την ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών οδηγιών.
Πρόκειται για οδηγίες, οι οποίες βρίσκονται σε µεγάλη απόσταση
πλέον, από αυτό που θα ονοµάζαµε «πραγµατική κατάσταση
στην Ελλάδα». Βρίσκονται πίσω από τη σηµερινή κατάσταση. Δεν
στηρίζουµε, όµως, την προσφυγική πολιτική της Κυβέρνησης. 

Άρα, επί της αρχής του νοµοσχεδίου ψηφίζουµε «παρών» και
αυτό για λόγους καθαρά τυπικούς, που αφορούν την ενσωµά-
τωση ευρωπαϊκών οδηγιών. Σας λέµε ότι εάν δεν υπήρχαν αυτές
οι οδηγίες, θα είχαµε καταψηφίσει το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Δύο λόγια σχετικά µε τις οδηγίες: Η προθεσµία για την προ-
σαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας, µε την αναθεωρηµένη οδη-
γία περί υποδοχής, έχει ήδη παρέλθει από το 2015. Οι συνθήκες
που θα εφαρµοστεί είναι τελείως διαφορετικές. Ωστόσο, όπως
και σε κάθε ενσωµάτωση οδηγίας, θα πρέπει να συµφωνήσουµε
ότι αυτό που έχει σηµασία δεν είναι η ψήφιση, η ενσωµάτωση
της οδηγίας, αλλά η εφαρµογή της. 

Η οδηγία αφορά στην υποδοχή των αιτούντων άσυλο, µε τα
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δεδοµένα της εποχής που ψηφίστηκε. Το 2013 υπήρχε µεν ειδική
διαδικασία για τα σύνορα, αλλά κανείς δεν µπορούσε να προβλέ-
ψει, όχι τις αυξηµένες ροές του 2014 και κατόπιν τις πολύ αυξη-
µένες του 2015, αλλά την εφαρµογή της κοινής δήλωσης
Τουρκίας-Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι συνθήκες διαβίωσης, η από-
λαυση των δικαιωµάτων που προβλέπονται στην οδηγία αυτή για
τους αιτούντες άσυλο, δεν µπορούν να υπάρξουν στα νησιά του
Αιγαίου. Βρίσκονται σε αδιανόητη απόσταση από την πραγµατι-
κότητα. Είναι αδύνατο, εποµένως, να συγκρίνεται αυτό που ψη-
φίζουµε µε την κατάσταση που υπάρχει σήµερα στο προσφυγικό.

Η ενσωµάτωση της οδηγίας, όµως, έχει µία χρησιµότητα. Ση-
µαίνει στην ουσία, διεκδίκηση και εφαρµογή πολιτικών, κύριε
Υπουργέ, για την αποσυµφόρηση των νησιών, αν θα ήθελε κά-
ποια κυβέρνηση να εφαρµόσει ουσιαστικά τη συγκεκριµένη οδη-
γία. 

Εσείς, κατά τη γνώµη µας, κάνετε το αντίθετο. Μετατρέπετε
τα νησιά, αλλά και το σύνολο της επικράτειας, σε έναν χώρο εγ-
κλωβισµού προσφύγων, ο αριθµός των οποίων αυξάνεται συνε-
χώς.

Πάµε, όµως, λίγο στις διατάξεις, γιατί έχω επιλέξει για την
πρωτολογία µου µια σειρά από άρθρα τα οποία, νοµίζω, ότι είναι
ενδεικτικά των προσαρµογών που χρειάζεται να κάνετε για την
ψήφιση του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου.

Το άρθρο 7, παράγραφος 2 αφορά τον γεωγραφικό περιορι-
σµό της διαµονής του αιτούντος για συγκεκριµένους λόγους,
όπως η δηµόσια τάξη και η ανάγκη ταχείας επεξεργασίας της
αποτελεσµατικής παρακολούθησης της αίτησης του αιτούντος
άσυλο. Θεωρούµε ότι αυτός ο γεωγραφικός περιορισµός παρα-
πέµπει σε µια εξατοµικευµένη κρίση, δεδοµένου ότι αναφέρεται
σε περιορισµούς της ελεύθερης κυκλοφορίας κάθε αιτούντος.

Από την πλευρά µας, λοιπόν, θεωρούµε ότι θα πρέπει να τεθεί
-ορθά το υπογράµµισαν και οι φορείς- ένα χρονικό όριο διάρ-
κειας του περιορισµού, ώστε να µην αυτοµατοποιηθεί η χρήση
του συγκεκριµένου µέτρου, χωρίς να υπάρξει συγκεκριµένο απο-
τέλεσµα.

Επίσης, αυτή η διάταξη -είναι πάρα πολύ απλό- στην παρά-
γραφο 2 πρέπει να συµπληρωθεί µε διάταξη που θα εξαιρεί -ας
µην πάµε στον γεωγραφικό αποκλεισµό, εάν η λέξη τροµάζει-
συγκεκριµένες γεωγραφικές περιοχές από την ελεύθερη µετα-
κίνηση και θα δίνει τη δυνατότητα αποκλεισµού από την ελεύ-
θερη κυκλοφορία αιτούντων άσυλο σε νοµούς της χώρας, που
είναι πύλες εξόδου, για να µην έχουµε τη δηµιουργία καταστά-
σεων, όπως αυτές που είδαµε πλησίον του λιµανιού της Πάτρας. 

Η εν λόγω προσθήκη είναι αναγκαία, λόγω των προβληµάτων
που στο παρελθόν είχαν δηµιουργηθεί και αναβίωσαν πρόσφατα.

Άρθρο 10: Θεωρούµε ότι η µη κράτηση των ανηλίκων πρέπει
να είναι ο κανόνας και µόνο σε πολύ εξαιρετικές περιπτώσεις σο-
βαρής εγκληµατικής συµπεριφοράς να επιβάλλεται στέρηση ή
περιορισµός της ελευθερίας. Εποµένως, θεωρούµε απαράδεκτη
-όπως σηµειώνει και ο Συνήγορος του Πολίτη- οποιαδήποτε
µορφή στέρησης της ελευθερίας των παιδιών, που συνδέεται
αποκλειστικά µε το νοµικό καθεστώς των ίδιων ή των γονέων
τους, ως αλλοδαπών πολιτών, ως πολιτών τρίτων χωρών. Και
αυτό, γιατί αποτελεί παραβίαση των δικαιωµάτων, παραβιάζει την
αρχή του υπέρτερου συµφέροντος του παιδιού, όπως αυτή κα-
ταγράφεται και αναδεικνύεται στο άρθρο 37 της Σύµβασης για
τα Δικαιώµατα του Παιδιού. 

Το πρόβληµα, όµως, των ευάλωτων και των ανήλικων, ιδιαί-
τερα στα κέντρα υποδοχής και ταυτοποίησης και στα κέντρα φι-
λοξενίας είναι η ανεπάρκεια και, σε ορισµένες περιπτώσεις, η
απουσία δοµών κοινωνικής, ιατρικής και ψυχικής υποστήριξης,
µε αποτέλεσµα οι παραπάνω ευάλωτες οµάδες να διατρέχουν
σοβαρό κίνδυνο εγκατάλειψης και περαιτέρω θυµατοποίησης.

Αυτά τα θέµατα, µε θύµατα ανηλίκους δεν τα λύνει η οδηγία,
αλλά είναι ζητήµατα συγκροτηµένης κοινωνικής και µεταναστευ-
τικής πολιτικής, που δεν διαθέτει η Κυβέρνηση, αλλά, επίσης απ’
ότι φαίνεται, δεν προσπαθεί να διαµορφώσει. 

Σχετικά µε το άρθρο 13, για την ένταξη όλων των ανηλίκων στο
εκπαιδευτικό σύστηµα. Σας είπα και στην επιτροπή ότι αποτελεί
ένα παράδειγµα σουρεαλιστικής νοµοθέτησης. Για όσους γνω-
ρίζουν, έστω και ελάχιστα, την πραγµατικότητα στα camps, πρό-

κειται για πρακτική αδυναµία εντός τριµήνου να παρακολουθούν
οι ανήλικοι το εκπαιδευτικό σύστηµα. Ωστόσο, πρόκειται –και
αυτό θα πρέπει να το προσέξουµε και το λέω στους συναδέλ-
φους, οι οποίοι ξέρω ότι έχουν όλοι την ίδια ευαισθησία απέναντι
στην πρόσβαση των παιδιών αυτών στο εκπαιδευτικό σύστηµα-
για µια διαφορετική διατύπωση από τον Κώδικα Μετανάστευσης,
ο οποίος αναφέρεται στις ίδιες συνθήκες πρόσβασης στην εκ-
παίδευση των ανήλικων πολιτών τρίτων χωρών µε τους ανήλι-
κους Έλληνες και όχι, αγαπητοί συνάδελφοι, υπό προϋποθέσεις
ανάλογες, όπως αναφέρεται µέσα στην οδηγία. Αυτό θα πρέπει
να αλλάξει.

Στο ζήτηµα του δικαιώµατος των προσφύγων στην εκπαίδευση
νοµίζω ότι αν αποδειχθείτε την διατύπωση η οποία βρίσκεται σή-
µερα στην οδηγία, πάµε χρόνια πίσω, σε σύγκριση µε το παρόν,
αλλά και σε σύγκριση µε την πραγµατικότητα. Θυµηθείτε πότε
ακόµη, και για τα παιδιά χωρίς χαρτιά ή παιδιά γονιών χωρίς χαρ-
τιά, είχαµε εµείς θεσµοθετήσει την ελεύθερη πρόσβαση στο εκ-
παιδευτικό σύστηµα. Δεν µπορούµε σήµερα, τόσα χρόνια µετά,
να µιλάµε υπό προϋποθέσεις ανάλογες. Χρειάζεται να είναι οι
ίδιες προϋποθέσεις και κάθε κυβέρνηση να εργάζεται για την
ισότιµη πρόσβαση όλων των παιδιών στο εκπαιδευτικό σύστηµα. 

Στο άρθρο 18 πρέπει να οριστούν οι δοµές που ο ν.4375/2016
όρισε στην περίπτωση γ’ της παραγράφου 4 ως δοµές που θα
λειτουργούν υπό την ευθύνη της Υπηρεσίας Υποδοχής και Ταυ-
τοποίησης. Άρα, είναι σηµαντικό, να προσδιοριστεί σε ποιον απο-
στέλλεται το αίτηµα στέγασης του αιτούντος άσυλο. Με ποιες
προδιαγραφές επιλέγονται οι χώροι φιλοξενίας και από ποιον
επιλέγονται και πώς ακριβώς ασκείται η εποπτεία σε αυτούς τους
χώρους, από ποια αρµόδια αρχή; Αυτό, που θα πρέπει να δούµε,
είναι ότι, εάν αφήσουµε αυτή τη διάταξη έτσι, θα είναι µια σο-
βαρή παράλειψη και πρέπει να διορθωθεί. Είναι εύκολο να διορ-
θωθεί.

Στο άρθρο 23 είναι ανάγκη, κατά την άποψή µας, να επεκταθεί
η ιατρική γνωµάτευση, όχι µόνο στα θύµατα βασανιστηρίων,
αλλά και άλλων σοβαρών πράξεων βίας, αλλά και στις ευάλωτες
οµάδες και στους ψυχικώς πάσχοντες.

Όµως, αυτό που δηµιουργεί, αν θέλετε, τα περισσότερα ερω-
τηµατικά ως προς την πολιτική της Κυβέρνησης, είναι η τροπο-
ποίηση των διαδικασιών ασύλου του ν.4375/2016. Δεν θα επεκτα-
θώ πολύ για τις πλασµατικές επιδόσεις των αποφάσεων στον δι-
οικητή του Κέντρου Υποδοχής και Ταυτοποίησης ή σε ειδικό δια-
δικτυακό τόπο. Η περίπτωση της επίδοσης στον διοικητή του ΚΥΤ
δεν είναι αποτελεσµατική, γιατί αν όπως φεύγουν βρίσκεται στο
κέντρο, η επίδοση θα γίνει στον ίδιο. Αν δεν βρίσκεται, δεν θα
γίνει πουθενά και εποµένως, δεν έχει καµµία σηµασία, δεν έχει
κανένα νόηµα αυτή η διάταξη. 

Επίσης, είναι παράδοξο το γεγονός ότι αντί να αποδοθεί πλή-
ρης και αποκλειστική λειτουργικότητα και αρµοδιότητα στις Επι-
τροπές Προσφυγών η διάταξη για την αποµάκρυνση µε ΚΥΑ
δικαστών από τις Ανεξάρτητες Επιτροπές Προσφυγών, της Αρ-
χής Προσφυγών προσκρούει στον χαρακτήρα της λειτουργίας
των συγκεκριµένων διοικητικών επιτροπών, ως επιτροπές µε οι-
ωνοί δικαιοδοτική λειτουργία, λόγω της σύνθεσής τους κατά τα
2/3 από διοικητικούς δικαστές. Γιατί θέλετε να το αλλάξετε και
όχι να τους αποδοθεί µεγαλύτερη λειτουργία, µεγαλύτερη αυτο-
νοµία, για να µπορούν να εξετάζουν τις προσφυγές πιο γρήγορα;

Επίσης, θεωρούµε «ύποπτη» και δικαιοπολιτικά ανακόλουθη
τη διάταξη, µε την οποία καταργείται η σύµφωνη γνώµη τριµε-
λούς επιτροπής επιλογής για τον Διοικητικό Διευθυντή της Αρ-
χής Προσφυγών -εκπρόσωποι Συνηγόρου του Πολίτη ή ΑΣΕΠ,
καθηγητές ΑΕΙ- υπέρ της διακριτικής ευχέρειας επιλογής του αρ-
µοδίου Υπουργού.

Άρθρο 28 παράγραφος 2. Η κατάργηση γνωµοδοτικού οργά-
νου µε εκπροσώπους δύο συνταγµατικά κατοχυρωµένων ανε-
ξάρτητων αρχών φαίνεται -και πιστεύουµε ότι έτσι είναι- να µειώ-
νει τον ανεξάρτητο χαρακτήρα της Αρχής Προσφυγών και νο-
µίζω ότι αυτό θα πρέπει να το ξαναδείτε. 

Στο άλλο κεφάλαιο ας δούµε µερικές διατάξεις οι οποίες νο-
µίζω ότι έχουν σηµασία για τον τρόπο που σκέπτεστε τη µετανα-
στευτική πολιτική.

Στο άρθρο 31 παράγραφος 1 προστίθενται αυτοί, που έχουν
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συνάψει σύµφωνο συµβίωσης στον ορισµό των µελών οικογέ-
νειας Έλληνα πολίτη και αποκτούν δικαίωµα για άδεια διαµονής,
όπως αυτοί που έχουν συνάψει γάµο. Συµφωνούµε. 

Στην παράγραφος 2 προστίθενται αυτοί, που έχουν συνάψει
σύµφωνο συµβίωσης στον ορισµό των µελών οικογένειας επεν-
δυτή και αποκτούν δικαίωµα εγκατάστασης στη χώρα µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για ενάµισι λεπτό. Ευχαριστώ.
Στην παράγραφο 3 προστίθενται αυτοί, που έχουν συνάψει

σύµφωνο συµβίωσης στον ορισµό των µελών οικογένειας στρα-
τηγικού επενδυτή και αποκτούν δικαίωµα εγκατάστασης στη
χώρα. 

Πάµε τώρα στην παράγραφο 4. Ενώ παρουσιάζεται ότι µε τις
προτεινόµενες αλλαγές γίνεται πιο εύκολη η πρόσβαση στις
άδειες για εξαιρετικούς λόγους, η πραγµατικότητα είναι διαφο-
ρετική. Να συµφωνήσουµε ότι οι µετανάστες, που πληρούν κά-
ποιες προϋποθέσεις, µπορούν και πρέπει να αποκτούν άδεια
διαµονής. Η ισχύουσα νοµοθεσία προβλέπει τρεις κατηγορίες:
Αυτούς που έχουν εισέλθει στη χώρα νόµιµα, αυτούς που κατεί-
χαν στο παρελθόν άδεια διαµονής και για κάποιο λόγο απώλεσαν
το δικαίωµα και αυτούς που δεν ανήκουν στις πιο πάνω κατηγο-
ρίες, αλλά αποδεικνύουν µε έγγραφα βέβαιης χρονολογίας ότι
βρίσκονται στη χώρα πάνω από επτά χρόνια. 

Και στις τρεις περιπτώσεις µέχρι σήµερα οι αιτούντες άδεια
πρέπει να αποδεικνύουν ότι έχουν αναπτύξει βιοτικούς δεσµούς
µε τη χώρα, έχουν δηλαδή µε κάποιον τρόπο κοινωνικοποιηθεί. 

Με την προτεινόµενη διάταξη καταργούνται οι πρώτες δυο κα-
τηγορίες και παραµένει η τρίτη, που πλέον αφορά και όσους ει-
σήλθαν µόνιµα στη χώρα και όσους κατείχαν στο παρελθόν
άδεια. Προφανώς, τα νέα δεν είναι καλά για αυτούς που πρέπει
να περιµένουν τέσσερα χρόνια περισσότερο από ό,τι προβλέπε-
ται σήµερα. Για αυτούς που κατείχαν στο παρελθόν άδεια το
ισχύον ζήτηµα προβλέπει ευµενέστερη µεταχείριση, µια που δεν
πρόκειται για νοµιµοποίηση, αλλά για επαναφορά στη νοµιµό-
τητα και αυτό πιστεύω ότι θα πρέπει να το συνοµολογήσετε.
Τώρα αντιµετωπίζονται όλοι ισότιµα µε αυτούς που δεν είχαν
ποτέ άδεια και είναι µια ισότητα προς τα κάτω. 

Επίσης, για πρώτη φορά ορίζεται ότι πολίτες τρίτων χωρών
µπορούν να αξιοποιούν τις σχετικές διατάξεις εφάπαξ. Μια
φορά. Πολύ πρόσφατα ο ΣΥΡΙΖΑ ζητούσε δεύτερη ευκαιρία για
τους µετανάστες. Και τώρα αυτό το οποίο ζητάει ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
τελευταία ευκαιρία για τους µετανάστες. Άπαξ. Θα αλλάξει; Εάν
το φέρετε. Θα µπορούσατε να το είχατε φέρει από την αρχή.

Πρακτικά είναι λογικό το δικαίωµα αίτησης για εξαιρετικούς
λόγους να µην οδηγεί σε συνεχείς νοµιµοποιήσεις του ίδιου ατό-
µου που ουσιαστικά δεν τηρεί τις υποχρεώσεις που θέτει η πολι-
τεία. Όµως, είναι προφανώς άδικο όλοι να τίθενται κάτω από την
ίδια εξισωτική βάση. Το «άπαξ» νοµίζω ότι πρέπει να αφαιρεθεί
και, αν κατάλαβα καλά από τους συναδέλφους, τέτοια είναι η
πρόθεσή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Παπαθεοδώρου,
αν θέλετε, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Εποµένως, διατηρούµε τις επιφυλάξεις µας για το πώς επιτα-
χύνονται οι διαδικασίες µε τη διάταξη αυτή. Για να αποδείξουν
οι µετανάστες τη συνεχή επταετή διαµονή, πάλι πρέπει να απο-
δείξουν µε έγγραφα τα οποία θα προσκοµίσουν. 

Στη δευτερολογία µου θα σας αναφέρω και άλλες δυο ουσια-
στικές παρατηρήσεις που έχουµε για τις τροπολογίες.

Πρέπει να σας πω, όµως, το εξής. Η κατάσταση που επικρατεί
σήµερα στη διαχείριση του προσφυγικού ζητήµατος είναι αδιέ-
ξοδη. Σε καµµία περίπτωση µε εµβαλωµατικές πολιτικές δεν µπο-
ρείτε να προχωρήσετε. Το ζήτηµα της ταχείας και δίκαιης απο-
νοµής ασύλου -θα επαναφέρει και την τροπολογία του ο συνά-
δελφος κ. Καρράς- χρειάζεται σήµερα να περάσει µέσα από τη
σύντµηση του χρόνου και τις δίκαιες διαδικασίες. Αυτό µπορεί
να γίνει, αυτό χρειάζεται περισσότερο προσωπικό στην Υπηρεσία
Ασύλου και επίσης χρειάζεται ταχύτερες διαδικασίες, έτσι ώστε
να αποδίδεται το άσυλο και να απελευθερώνονται από τον εγ-

κλωβισµό οι πρόσφυγες. Διαφορετικά, οι τοπικές κοινωνίες και
οι πρόσφυγες θα ζουν την ίδια αβίωτη καθηµερινότητα και σε
αυτό νοµίζω ότι κύρια υπεύθυνη για τη διαχείριση είναι η Κυβέρ-
νηση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Παπαθεοδώρου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος εκ µέρους της Χρυ-

σής Αυγής για δεκαπέντε λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει περάσει µια ώρα από την ώρα που ξεκινήσαµε και δεν

έχω ακούσει κάποιον από εδώ να ψελλίσει µια κουβέντα για τη
σφαγή που έχει ξεκινήσει από χθες το κράτος - τροµοκράτης, το
Ισραήλ. Ούτε µισή λέξη!

Ακούµε εάν σπάσει το νύχι του κάποιος άλλος, ακούµε εδώ
πέρα για καταδίκες, γίνεται ένας χαµός σε ολόκληρο τον κόσµο.
Σήµερα, όµως, που σφάζουν κυριολεκτικά παιδιά, βρέφη, ανάπη-
ρους, γυναίκες, τους πάντες, αυτούς που κρατάνε πέτρες ή και
τίποτα -γιατί τα βρέφη δεν κρατάνε τίποτα και τα σφάζουν- δεν
έχουµε ακούσει τίποτα. Μάλλον, η Νέα Δηµοκρατία έχει παρα-
συρθεί εδώ πέρα από τα κιπά του Γεωργιάδη και του Υπουργού
Δηµοσίας Τάξης του Δένδια και όλων των υπολοίπων εδώ πέρα
της σαπίλας, της µασονοδεξιάς και δεν βρήκε καµία λέξη. 

Έχω εδώ να δείξω και να καταθέσω στα Πρακτικά µια φωτο-
γραφία του Αδώνιδος Γεωργιάδη που κρατά ένα πλακάτ σε ένα
εβραϊκό νεκροταφείο και λέει «Γιατί;». Περιµένω τον κ. Γεωρ-
γιάδη να βγάλει εδώ ένα αντίστοιχο πλακάτ, που να λέει «Γιατί
οκτώ µωρά σφαγιάστηκαν και δεκάδες άλλα άτοµα σκοτώθηκαν,
χωρίς κανένα λόγο;». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έχω µια άλλη φωτογραφία που λέει: «Τσίπρας χωρίς καρέκλα
µε παλαιστινιακή µαντήλα». Και από κάτω λέει: «Τσίπρας µε κα-
ρέκλα µε τον πρόεδρο του Ισραήλ». 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα φωτογραφία, η
οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σήµερα, εάν έρθει ο κ. Τσίπρας να µιλήσει, να µας πει, κύριε
Υπουργέ: Είναι µε τη µαντήλα ή µε το κιπά στο κεφαλάκι; Να µας
τα πείτε αυτά σήµερα για τις σφαγές εσείς οι ανθρωπιστές. 

Είναι και άλλα εδώ από το site της Χρυσής Αυγής. Μπείτε και
δείτε φωτογραφίες που τις κρύβετε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Παναγιώτης Ηλιόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τα βλέπετε τα µωράκια εδώ; Τα σφάζουν, κύριε Υπουργέ,
αλλά καµµία λέξη! Μία ώρα µετά, λέω δεν µπορεί, κάποιος θα
πει. Είσαστε όλοι ανθρωπιστές, ρε γαµώτο, εδώ πέρα, πείτε µια
κουβέντα για αυτά τα παιδιά! Δεν έχετε να πείτε τίποτα. Το µόνο
που έχει να πει η Νέα Δηµοκρατία, ο Βαρβιτσιώτης, είναι ότι αυτό
το νοµοσχέδιο, λέει, θα το ψηφίζαµε, εάν το φέρνατε ένα χρόνο
πριν. 

Τι λέει αυτό το νοµοσχέδιο; Για επίσπευση του ασύλου. Ας το
φέρνατε, κύριε Υπουργέ, ένα χρόνο πριν να το ψήφιζε και η Νέα
Δηµοκρατία, να τελειώνουµε. Γιατί τους κάνετε τέτοια πράγµατα; 

Λέει: άτυχοι άνθρωποι. Συνεχώς µιλούσε για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατα αυτών των άτυχων ανθρώπων. Όχι, άτυχοι άνθρωποι
είναι οι Έλληνες που ζουν εδώ στην πατρίδα τους και έχουν εσάς
για Κυβέρνηση και αυτούς εδώ για Αντιπολίτευση! Αυτοί είναι οι
άτυχοι άνθρωποι, που αναφερόταν δεκαπέντε φορές ο Βαρβι-
τσιώτης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Λέει: Γιατί δεν καθαρίζετε το Πεδίον του Άρεως και την Οµό-
νοια; Μας το παίζει και µάγκας! Ποιος; Μια φορά καθάρισε το
πεδίον του Άρεως και η Οµόνοια, τότε που πήγε να πιει αυτός ο
αχρείος, ο Σαµαράς, µαζί µε τον Δένδια, καφέ στην Οµόνοια.
Πότε άλλοτε καθάρισε η Οµόνοια; Βλέπω ότι έχετε φύγει κιόλας.
Πού να ακούσετε εδώ πέρα τις αλήθειες;
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Έχετε κάνει την Ελλάδα, εκτός από οικονοµικό προτεκτοράτο,
και αποθήκη λαθροµεταναστών. Γιατί βέβαια, είναι, και πολλά τα
λεφτά. Αυτά δεν πρέπει να τα ξεχνάµε. Οι ΜΚΟ παίζουν πάρα
πολύ µεγάλο ρόλο σ’ αυτό που ονοµάζετε εσείς µεταναστευτικό
και εµείς λαθροµεταναστευτικό. Έχετε χαρίσει γη και ύδωρ στις
ΜΚΟ. 

Βλέπουµε εδώ στο νοµοσχέδιο πάρα πολύ ωραία πράγµατα,
πολύ προοδευτικά. Γίνεται λόγος, για παράδειγµα, περί µελών
οικογενείας του πρόσφυγα, που περιλαµβάνει µεταξύ άλλων –
ακούστε, τι ωραία!- ανήλικα άγαµα τέκνα του, ανεξαρτήτως εάν
γεννήθηκαν σε γάµο ή εκτός γάµου των γονέων τους ή είναι υιο-
θετηµένα. Έρχεται ο άλλος τώρα µε τη βάρκα, έχει σκίσει τα δια-
βατήρια και βέβαια δεν µπορούµε να ξέρουµε ούτε από πού
προέρχονται αυτά τα παιδιά ούτε ποιανού είναι. Βέβαια, δεν
υπάρχει πρόβλεψη για εξέταση DNA. Μπορεί αυτά τα παιδιά να
θεωρηθούν ότι είναι οικογένεια µε αυτόν, ο οποίος αυτός, όµως,
κύριε Υπουργέ, µπορεί να είναι µαστροπός και αυτά τα παιδιά
µπορεί να τα εκδίδει στα hot spots. Μη µου πείτε ότι δεν τα έχετε
ξανακούσει αυτά, κύριε Υπουργέ. Προς Θεού, κύριε Υπουργέ!
Μη µου πείτε ότι δεν έχετε ακούσει για παιδική πορνεία στα hot
spots. Αυτά τα παιδιά εδώ πέρα που λέτε ότι δεν ξέρετε πού ανή-
κουν, αυτά τα παιδιά εκδίδουν εκεί πέρα. Δεν έχει για τους λα-
θροµετανάστες καµµία αξία η ανθρώπινη ζωή, η ανθρώπινη
αξιοπρέπεια, η παιδική ψυχή. Δεν ξέρω πώς αλλιώς να σας το
πω, µπας και σας κεντρίσω καµία φλέβα ανθρωπισµού! 

Τυχαία, βέβαια, αυτά τα προβλήµατα που ακούµε τώρα, που
υποτίθεται ότι τα λύσατε στην Πάτρα, σε µια βδοµάδα το ίδιο θα
είναι στην Πάτρα και στη Μυτιλήνη. Όλως τυχαίως είναι δυο
δήµοι όπου ανθεί, για να το πω κοµψά, η Αριστερά. Σε αυτούς
του δήµους, βέβαια, έχει γίνει πανηγύρι µε τους λαθροµετανά-
στες. Άντρο εγκληµατικότητας είναι όλα τα hot spots, σε ολό-
κληρη την Ελλάδα. Διακίνηση ναρκωτικών, παιδική πορνεία και
τελευταία ανακάλυψαν όλα τα ΜΜΕ και παίζουν και εµπόριο
όπλων. Εξοπλίζονται, λέει, και αρχίζουν και τροµάζουν οι δηµο-
κράτες, ότι εξοπλίζονται. Σοβαρά, τώρα το µάθατε ότι εξοπλίζον-
ται και ότι όλα αυτά τα χρόνια έχουµε δηµιουργήσει µια πέµπτη
φάλαγγα που, εάν κάποιος την πυροδοτήσει, θα στραφεί εναν-
τίον των Ελλήνων; Δεν τα έχετε ξανακούσει βέβαια αυτά. Πηγαί-
νετε συνέχεια στα hot spots, αλλά δεν βλέπετε εσείς ούτε όπλα
ούτε ναρκωτικά ούτε πορνεία. Τίποτα δεν βλέπετε. 

Μέλη της οικογένειας, βέβαια, ο σύζυγος ή ο εκτός γάµου,
λέει, σύντροφός του, µε τον οποίο διατηρεί σχέση δεόντως απο-
δεδειγµένη. Μου έρχεται στο µυαλό πώς µπορεί να αποδειχθεί
µια τέτοια σχέση, αλλά δεν θα το πω, γιατί θα υποβιβάσω το ήδη
υποβιβασµένο Κοινοβούλιο. 

Με ποιον τρόπο, λοιπόν, ο ανήλικος που συνοδεύεται από ενή-
λικο συγγενή, που ασκεί στην πράξη την φροντίδα του, θα σας
πείσει ότι είναι πράγµατι συγγενής του και όχι προαγωγός του;
Με ποιον τρόπο θα διαπιστώσετε εάν αποτελούν οικογένεια ενός
µουσουλµάνου οι τέσσερις γυναίκες που φέρνει µαζί του; Θα επι-
τρέπεται αυτή η µορφή συµβίωσης που έρχεται σε πλήρη αντί-
θεση µε το Σύνταγµα και τον Αστικό Κώδικα; 

Στο πλαίσιο αυτό στο άρθρο 2 βλέπουµε και την έννοια του εκ-
προσώπου ασυνόδευτου ανηλίκου, που δεν είναι άλλος από την
ΜΚΟ που µπορεί νόµιµα να διαχειρίζεται κατά βούληση, χωρίς
να έχει καµµία απολύτως αρµοδιότητα, πιστοποίηση ή κρατικό
έλεγχο, την τύχη, το σώµα και την προσωπικότητα του ανήλικου
λαθροµετανάστη. Μήπως εσείς οι ανθρωπιστές της Κυβέρνησης
δεν µάθατε τίποτα για την προσφορά αυτών των ΜΚΟ στην
Αφρική, που µέλη τους συνελήφθησαν για trafficking, εµπορία
οργάνων και ασέλγεια σε ανηλίκους; Δεν συµβαίνουν αυτά, βέ-
βαια, επί ελληνικού εδάφους. Προς Θεού!

Το άρθρο 6, αναφερόµενο στα επίσηµα έγγραφα του αλλοδα-
πού, στην παράγραφο 2 δέχεται ότι µπορεί να χορηγηθεί ταξι-
διωτικό έγγραφο όταν ανακύπτουν σοβαροί ανθρωπιστικοί λόγοι.
Καλά, τι παραθυράκια έχετε βάλει εδώ πέρα για να δώσετε
άσυλο στους πάντες; Γιατί πλέον όλοι αυτοί µε τα επιδόµατα που
τους δίνετε δεν θέλουν να φύγουν. Δεν θέλουν να πάνε πουθενά.
Εδώ θέλουν να µείνουν. Τους βλέπετε. Αράζουν, παίρνουν τα επι-
δόµατα, δύο και τρία επιδόµατα ο καθένας, φως, νερό, τηλέφωνο
δωρεάν. Τώρα και µε το σύστηµα αυτό που επιδοτείται από τις

Μη Κυβερνητικές Οργανώσεις του Σόρος –«Praksis», «Estia», δεν
θυµάµαι πώς λέγεται- τους βάζετε και στα σπίτια των Ελλήνων
και τα νοικιάζετε µε πάρα πολύ καλά ενοίκια. Τα δίνουν οι ταλαί-
πωροι οι Έλληνες. Τόσο τους κόβει και αυτών που σας τα νοι-
κιάζουν. Έτσι, τους έχετε διασπείρει σε ολόκληρη την ελληνική
επικράτεια. 

Σπίτι, λοιπόν, δωρεάν. Ποιος Έλληνας έχει σπίτι δωρεάν; Φως,
νερό, τηλέφωνο δωρεάν. Κανένας Έλληνας. Επιδόµατα για να
πηγαίνουν µε τις κάρτες τους να ψωνίζουν ό,τι θέλουν. Πράγ-
µατα αδιανόητα για τον µέσο Έλληνα που πρέπει να δουλεύει
δώδεκα ώρες την ηµέρα µπας και βγάλει τα 400 ευρώ, τα οποία
ο λαθροµετανάστης έχει έτοιµα την πρώτη του µήνα στην καρ-
τούλα του και µε όλα τα έξοδά του πληρωµένα. Και βέβαια, για
ανθρωπιστικούς λόγους. Πάρα πολύ ωραία. Θα υπάρχει αυτό το
παράθυρο να δίνεται σε όλους άσυλο. 

Δωρεάν, βέβαια, τα νοσοκοµεία για όλους. Έχετε πάει σε κα-
νένα νοσοκοµείο να δείτε µε τι τσαµπουκά µπαίνουν µέσα οι λα-
θροµετανάστες και παίρνουν τη σειρά των Ελλήνων; Έχετε δει
λοιµώδη νοσήµατα, τα οποία είχαν εξαφανιστεί τόσα χρόνια κι
έχουν επανέλθει στην πατρίδα µας; Δεν τα ξέρετε ούτε αυτά. 

Βέβαια, και η Νέα Δηµοκρατία είχε ένα σηµείο που έλεγε ότι
γι’ αυτούς που υποτίθεται έχουν βασανιστεί θα χρειαζόταν ένα
χαρτί από δηµόσιο νοσοκοµείο. Και βγήκαν εδώ πέρα κάποιοι
αριστεριστές και λένε «όχι, να είναι από γιατρό από ΜΚΟ που
έχει την τεχνογνωσία». Και βγήκε ο αγορητής της Νέας Δηµο-
κρατίας, που κόπτεται και δήθεν καταψηφίζει και λέει «ναι βέ-
βαια, θα πρέπει, γιατί αυτοί οι γιατροί έχουν την τεχνογνωσία».
Θα πρέπει ο γιατρός της ΜΚΟ να δίνει αυτό το χαρτί, ούτως
ώστε να παρατείνεται η διαµονή αυτού του λαθροµετανάστη. 

Σε κάποιο άλλο σηµείο υποτίθεται ότι δίνετε αποζηµιώσεις. Βέ-
βαια, αυτά που εξαιρείτε από τις αποζηµιώσεις στα τρία σηµεία
που θα τις δίνατε σηµαίνει ότι δεν πρόκειται να δώσετε ποτέ καµ-
µία αποζηµίωση σε κανέναν Έλληνα. Η Νέα Δηµοκρατία βέβαια
έχει πάρα πολλούς λόγους να θέλει να γίνεται όλο αυτό το πάρτι
γιατί η αδελφή του Προέδρου της έχει την «ActionAid», η οποία
διαχειρίζεται ένα κοµµάτι, να το πω πολύ κοµψά, του λαθροµε-
ταναστευτικού. Οπότε βέβαια τα συµφέροντά της είναι και οικο-
νοµικά. 

Με τους λαθροµετανάστες, αυτούς που έχετε φέρει εδώ, λέτε
«ίσα δικαιώµατα στην εργασία». Από πού κι ως πού αυτός που
ήρθε λαθραία στην πατρίδα µας να έχει ίσα δικαιώµατα µε τον
Έλληνα εργάτη που µοχθεί εδώ πέρα, που πρέπει να µεγαλώσει
τα παιδιά του, που είναι οι ρίζες του, που είναι η οικογένειά του,
το χώµα που πατάει; Και να έχουν τα ίδια δικαιώµατα στην υγεία,
στην παιδεία; Από πού κι ως πού να έχουν τα ίδια δικαιώµατα
αυτοί που έχουν εισβάλει στην πατρίδα µας; Και το λέτε εδώ
πέρα και δεν ντρέπεστε. 

Η ανεργία, βέβαια, θα ήταν πολύ λιγότερη, εάν είχαν φύγει
όλοι αυτοί από εδώ. Τα ασφαλιστικά ταµεία δεν θα κατέρρεαν.
Τα εργασιακά δικαιώµατα, που κόπτεστε εσείς και οι πιο αριστε-
ροί ακόµα, δεν θα είχαν φτάσει εκεί που έχουν φτάσει σήµερα,
να πεινάνε οι Έλληνες και να τρέχουν για ένα ξεροκόµµατο στον
οποιοδήποτε εργοδότη θα τους εκµεταλλευτεί.

Το σενάριο για το 2050 όλων των στατιστικών υπηρεσιών στην
Ελλάδα και σε ολόκληρη την Ευρώπη διαβάστε να δείτε τι λέει.
Λέει ότι το 2050 η Ελλάδα θα έχει πληθυσµό περίπου οκτώ µε
εννέα εκατοµµύρια. Τα δύο τρίτα από αυτά θα έχουν γεννηθεί
στην Ελλάδα. Όµως προσέξτε τι σηµαίνει ότι θα έχουν γεννηθεί
στην Ελλάδα. Σηµαίνει ότι βάζει µέσα και αυτούς που γεννιούνται
σήµερα εδώ. Όµως το 2017, για παράδειγµα, που είναι η τελευ-
ταία επίσηµη καταγραφή, πέθαναν εκατόν είκοσι χιλιάδες άνθρω-
ποι, που 99,9% ήταν Έλληνες. Αυτοί που φέρνετε εσείς εδώ δεν
είναι σε καµιά ηλικία υπέργηρη. Είναι δεκαοκτώ µε σαράντα ετών
και άντρες οι περισσότεροι ή και οι γυναίκες που έρχονται, όλως
τυχαίως, είναι σε περίοδο εγκυµοσύνης για να γεννήσουν εδώ,
ούτως ώστε να πάρουν τα επιδόµατα που τόσο ωραία και απλό-
χερα του δίνετε. Πέθαναν, λοιπόν, εκατόν είκοσι χιλιάδες άνθρω-
ποι. Από αυτούς το 99,9% ήταν Έλληνες και γεννήθηκαν ενενή-
ντα χιλιάδες, που οι περισσότεροι, δυστυχώς, από αυτούς ήταν
ξένοι.

Φανταστείτε, λοιπόν, εάν πάει έτσι -που έτσι και χειρότερα θα
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πάει, σύµφωνα µε τα στατιστικά-, το 2050 η Ελλάδα δεν θα υπάρ-
χει όπως την ξέρουµε σήµερα. Ο πληθυσµός της θα έχει αντικα-
τασταθεί σχεδόν ολοκληρωτικά από λαθροµετανάστες. Αυτό,
βέβαια, εσάς και τα σχέδια της παγκοσµιοποίησης, που τώρα
βρίσκονται στο τελικό τους στάδιο και εσείς τα εξυπηρετείτε µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο, σας εξυπηρετεί. Δεν θα υπήρχε κα-
νένας καλύτερος από τον Τσίπρα για να εφαρµόσει αυτά που
εφαρµόζονται τα τελευταία χρόνια στην πατρίδα µας.

Έχετε περάσει πράγµατα αδιανόητα, που θα τα σκεφτόµασταν
και θα τροµάζαµε, θα µας σηκωνόταν η τρίχα και σήµερα τα θε-
ωρούµε φυσιολογικά. Μάλιστα, απ’ ό,τι διάβαζα σε ένα ενηµε-
ρωτικό που µας έρχεται, σήµερα έχουν συγκέντρωση από έξω
κάτι ακροαριστεροί για περισσότερα δικαιώµατα στους λαθρο-
µετανάστες. Αντί να είναι απ’ έξω ένα εκατοµµύριο Έλληνες, να
έχουν ξυπνήσει ένα εκατοµµύριο Έλληνες και να πουν «Ώπα, ρε
παιδιά, τι άλλο θα περάσετε; Πού αλλού θα φτάσετε αυτή τη δύ-
σµοιρη πατρίδα;», θα είναι καµιά τριανταριά ταλαίπωροι που θα
διαµαρτυρηθούν για ακόµη περισσότερα δικαιώµατα στους λα-
θροµετανάστες. Αυτή είναι η κατάσταση στην ελληνική κοινωνία,
δυστυχώς.

Κάντε, λοιπόν -πιο επίκαιρο από ποτέ- ένα δηµοψήφισµα. Πολύ
δηµοκράτες είστε. Κάντε ένα δηµοψήφισµα να δούµε τη γνώµη
του ελληνικού λαού. Είναι ένα θέµα το οποίο αυτήν τη στιγµή µα-
στίζει την ελληνική κοινωνία και όσο πάει θα γίνεται και χειρό-
τερο. Κάντε ένα δηµοψήφισµα, δηµοκρατικότατα, να δούµε την
άποψη των Ελλήνων. Μπορεί οι Έλληνες να µην συµφωνούν µε
την πολιτική σας. Αυτό, κύριε Υπουργέ, καµµιά φορά έχει περά-
σει από το µυαλό σας, να πείτε δηλαδή «Είναι δέκα εκατοµµύρια
Έλληνες. Μπορεί να µην συµφωνούν µε την πολιτική µας». Κάντε
ένα δηµοψήφισµα. Τόσο δηµοκρατικό είναι.

Για να µην συνεχίσω, γιατί θα παρεκτραπώ σε αυτά τα θέµατα,
δυστυχώς -µε απασχολούν πάρα πολύ και ως Έλληνα και ως οι-
κογενειάρχη και ως πιστό θρησκευόµενο, µε όλα αυτά που έχετε
κάνει και στη θρησκεία µας- θα πω τη θέση της Χρυσής Αυγής,
η οποία είναι: Άµεση απέλαση όλων των λαθροµεταναστών. Άντε,
να εξετάσουµε εκεί µερικές περιπτώσεις που έρχονται οι άνθρω-
ποι αυτοί από εµπόλεµη περιοχή. Οι υπόλοιποι δεν έρχονται από
εµπόλεµες ζώνες. Άµεση επαναπροώθησή τους στις πατρίδες
τους. Εµείς είµαστε ανθρωπιστές που τους θέλουµε στα σπίτια
τους, όχι εσείς που τους θέλετε εδώ να κυκλοφορούν σε ξένη
χώρα και να τα αρπάζουν.

Θα χρησιµοποιήσω µια φράση που χρησιµοποίησε και ένας
γνωστός Έλληνας µουσικοσυνθέτης, που τον παρακολούθησα
τελευταία. Είπε: «Είµαστε εναντίον όλων». Και εµείς, λοιπόν, εί-
µαστε εναντίον όλων σας, όλων εσάς οι οποίοι έχετε καταστρέ-
ψει την πατρίδα µας. Η πατρίδα µας θα ξαναγεννηθεί, ο ελλη-
νισµός θα ανατείλει, γιατί εµείς ως Χρυσή Αυγή θέλουµε το πιο
απλό πράγµα: Στην Ελλάδα να έχουν αξία και να είναι πρώτα οι
Έλληνες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Ηλιόπουλο.
Τον λόγο έχει η κ. Μανωλάκου, εκ µέρους του ΚΚΕ για δεκα-

πέντε λεπτά.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Το µεγαλύτερο σήµερα πρόβληµα

στο προσφυγικό και µεταναστευτικό είναι ο διπλός εγκλωβισµός
στα νησιά, σε άθλιες συνθήκες διαβίωσης και υγιεινής, ανύπαρ-
κτες υγειονοµικές υπηρεσίες, µε εκρήξεις απελπισίας από τους
εγκλωβισµένους, µε επιπτώσεις στη ζωή των κατοίκων των γύρω
περιοχών, άνθηση δουλεµπορικών κυκλωµάτων αλλά και µε ση-
µαντικό αριθµό πνιγµένων, ακόµα και παιδιών.

Η έκκληση φορέων για άµεση µεταφορά ανθρώπων από τα
νησιά στην ηπειρωτική χώρα και για άµεση ενίσχυση παροχής
υγείας στα νησιά έχει κυρίως αναφορά στον καταυλισµό της Μό-
ριας µε επτά χιλιάδες, όταν η χωρητικότητα είναι µόλις δυόµισι
χιλιάδες άτοµα, σε συνθήκες διαβίωσης µε περιορισµένη παροχή
ιατρικής βοήθειας, που αποτελούν µέγα κίνδυνο για την υγεία
και τη ζωή των εγκλωβισµένων στο νησί. 

Οι συνθήκες είναι επικίνδυνες και εντελώς ανθυγιεινές, ιδίως
για τα παιδιά, όπως αναφέρει ο παιδίατρος και ιατρικός συντονι-
στής των «Γιατρών Χωρίς Σύνορα». 

Αυτή είναι η κατάσταση σχεδόν σε όλα τα νησιά. Αυτά είναι τα
αποτελέσµατα καταπάτησης στοιχειωδών δικαιωµάτων προσφύ-
γων, ξεριζωµένων, αλλά και οι συνέπειες από την εφαρµογή της
κοινής δήλωσης Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας, που εµείς από
την αρχή καταγγείλαµε και δυστυχώς επαληθευτήκαµε. 

Γιατί είναι µία επικίνδυνη, απαράδεκτη και απάνθρωπη συν-
θήκη και αποτέλεσµα ενός παζαριού της λυκοσυµµαχίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης µε την άρχουσα τάξη της Τουρκίας. 

Εσείς συνεχίζετε µε πάθος την εφαρµογή της και µέσα από
αυτό το νοµοσχέδιο και µάλιστα εµφανίζετε το µαύρο άσπρο.
Μήπως το ίδιο δεν κάνετε και µε τη «δίκαιη ανάπτυξη»; Μόνο για
τα κέρδη των επιχειρηµατιών!

Συνεπώς δεν λύνετε τα προβλήµατα των εγκλωβισµένων στην
Ελλάδα ούτε πρόκειται να σταµατήσουν να έρχονται πρόσφυγες
και µετανάστες και ταυτόχρονα καταπατάτε δικαιώµατα κατα-
τρεγµένων προσφύγων από τη φωτιά του ιµπεριαλιστικού πολέ-
µου. 

Αυξάνονται οι ταρίφες δουλεµπόρων και τα κυκλώµατα, αλλά
και ο αριθµός των νεκρών προσφύγων και µεταναστών. Ταυτό-
χρονα, ενισχύθηκε η προκλητικότητα της τουρκικής Κυβέρνησης
απέναντι στο Κυπριακό, αλλά και στα κυριαρχικά δικαιώµατα της
χώρας στο Αιγαίο. Έτσι είναι, όταν η τουρκική Κυβέρνηση ανα-
γορεύεται σε φερέγγυο συνοµιλητή, που παίρνει µάλιστα µερικά
δισεκατοµµύρια και απειλεί διεκδικώντας το µισό Αιγαίο! Αν και
είναι πέρα για πέρα αφερέγγυος, όµως ήδη ο στρατός της έχει
µπει σε τρίτες χώρες, την Κύπρο, την Συρία στο Αφρίν και στο
Ιράκ. 

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, δεν δίνει λύσει στον διπλό εγκλωβισµό,
αλλά τον διαιωνίζει µε πρόσθετους, αντιδραστικούς όρους και
µε το άρθρο 7. Όµως ο γεωγραφικός προσδιορισµός, δηλαδή ο
διπλός εγκλωβισµός, σηµαίνει περιορισµό της προσωπικής ελευ-
θερίας. Καταπατάτε βασικά δικαιώµατα και τα ενισχύετε µε κα-
νονιστικού χαρακτήρα απόφαση του διευθυντή υπηρεσίας ασύ-
λου. 

Ωστόσο, θεωρούµε απάνθρωπο και βάρβαρο, εάν κάποιος δεν
υπακούσει στον γεωγραφικό περιορισµό να στερείται κάθε πα-
ροχή υλικών συνθηκών υποδοχής. 

Πρέπει να δείχνετε περισσότερη ευαισθησία. Κανείς δεν µπο-
ρεί να στερηθεί τη στέγαση και τη σίτιση. Τον καταδικάζετε σαν
το σκυλί στο αµπέλι. Και καθόλου τυχαία η Πρόεδρος της Ένω-
σης Διοικητικών Δικαστών ανέφερε ότι για τέτοια ζητήµατα που
άπτονται της αξίας του ανθρώπου δεν θα πρέπει να συζητάµε
για διακοπή παροχών.

Επίσης, να επισηµάνω ότι είναι οµόφωνη η θέση των δηµάρ-
χων των νησιών ενάντια στο άρθρο 7 αλλά και πολλών φορέων,
γιατί είναι η αιτία των εκρηκτικών προβληµάτων που έχουν. 

Εµείς επαναλαµβάνουµε τη θέση µας για απεγκλωβισµό άµε-
σα προσφύγων και µεταναστών από τα νησιά, τη µεταφορά τους
στην ηπειρωτική Ελλάδα σε κέντρα φιλοξενίας, όπου εκεί θα γί-
νεται κατάθεση αιτηµάτων για άσυλο, για να πάνε σε όποια χώρα
επιθυµούν. 

Όµως θα θέσουµε και το εξής ερώτηµα: Πιστεύετε ότι θα στα-
µατήσει η προσφυγιά, όταν έχουµε νέα φάση ιµπεριαλιστικής
επιθετικότητας στη Μέση Ανατολή, µε δεκάδες πυραυλικές επι-
θέσεις από ισραηλινά δολοφονικά πολεµικά αεροσκάφη, µετά
την κατάπτυστη απόφαση των ΗΠΑ για αποχώρηση από τη διε-
θνή συµφωνία για το ιρανικό πυρηνικό πρόγραµµα;

Αλλά και τα ρήγµατα που απειλούνται στην ευρωατλαντική
«λυκοσυµµαχία», καθώς µεγαλώνουν οι αντιθέσεις για το ξανα-
µοίρασµα των αγορών και σφαιρών επιρροής, αποδεικνύουν τη
νέα, επικίνδυνη όξυνση των ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών στη
Μέση Ανατολή και την αύξηση των θυµάτων της προσφυγιάς. 

Σε αυτό το κουβάρι των ανταγωνισµών κατά των λαών εµπλέ-
κεται και η χώρα µε ευθύνη της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, που
συσφίγγει ακόµα περισσότερο τις πολιτικοστρατιωτικές και οι-
κονοµικές σχέσεις µε τον τροµοκράτη, το Ισραήλ, που δολοφονεί
µαζικά ακόµα και αθώα γυναικόπαιδα και βρέφη, όπως ξαναέ-
κανε χθες µε νεκρούς και χιλιάδες Παλαιστίνιους τραυµατίες. Η
Κυβέρνηση δεν το καταδίκασε και είναι ντροπή. Το Υπουργείο
Εξωτερικών απλώς το ανέφερε, όπως και η Ευρωπαϊκή Ένωση,
µιλώντας για αυτοσυγκράτηση, εξισώνοντας το θύµα µε τον
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θύτη. Έτσι είναι, αφού στο όνοµα της γεωστρατηγικής αναβάθ-
µισης εµπλέκει τη χώρα και τον λαό µας σε µεγάλες και επικίν-
δυνες καταστάσεις.

Σε ό,τι αφορά την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία
προβλέπονται ορισµένα θετικά, που φοβόµαστε όµως ότι θα µεί-
νουν στα χαρτιά, όπως παραδείγµατος χάριν η υποχρέωση πα-
ροχής υλικών συνθηκών υποδοχής σε ανήλικους, ανεξάρτητα
από την υποβολή αιτήµατος ασύλου. Είναι θετικό, όπως και άλλα.
Όµως η πραγµατικότητα είναι µαύρη και ζοφερή. 

Μιλάµε για το πιο ευαίσθητο τµήµα των προσφύγων και µετα-
ναστών, δηλαδή τους ανήλικους και ειδικά τους ασυνόδευτους.
Οι ασυνόδευτοι ανήλικοι υπολογίζονται από την Κυβέρνηση σε
τρεις χιλιάδες τριακόσιους και από αυτούς µόνο οι χίλιοι εκατό,
δηλαδή το 1/3, είναι σε ξενώνες. Η πλειοψηφία, µάλιστα, από αυ-
τούς βρίσκονται σε ξενώνες των ΜΚΟ, ενώ οι δηµόσιες δοµές
είναι σχεδόν ανύπαρκτες. Με αυτούς τι θα κάνει η Κυβέρνηση; 

Αναφέρεστε στο νοµοσχέδιο για προστασία των οικογενειών.
Καλό είναι αυτό. Όµως τι θα κάνει η Κυβέρνηση για την οικογε-
νειακή επανένωση όταν η Γερµανία που είναι η κυρίως χώρα που
βρίσκεται κάποιο µέλος της οικογένειας του πρόσφυγα έχει
βάλει απάνθρωπο και απαράδεκτο πλαφόν; 

Στην εκπαίδευση των παιδιών των προσφύγων επικρατεί χάος.
Τα προσφυγόπουλα στην ηπειρωτική Ελλάδα -γιατί στα νησιά
είναι ανύπαρκτο το δικαίωµα στοιχειώδους εκπαίδευσης- άλλα
πάνε στα πρωινά σχολεία ή στα διαπολιτισµικά, µε ελάχιστες
τάξης υποδοµής και προσωπικό. Οι δοµές εκπαίδευσης προσφυ-
γόπουλων που κυρίως µένουν σε καταυλισµούς, σε απογευµατι-
νές τάξεις, δυστυχώς, ξεκινήσανε πολύ αργά, µε προσλήψεις
αναπληρωτών εκπαιδευτικών την τελευταία στιγµή, χωρίς διερ-
µηνείς, χωρίς υλικοτεχνική υποδοµή. 

Να πω ότι υπάρχουν θετικά άρθρα και θα τα ψηφίσουµε, όµως
θα σας πιέζουµε για την υλοποίησή τους. Ωστόσο απαράδεκτο
είναι το άρθρο 10 όπου φυλακίζονται παιδιά ή έγκυες γυναίκες,
είναι παραβίαση δικαιωµάτων, συνιστούν απάνθρωπη και εξευ-
τελιστική µεταχείριση. Το επισηµαίνει και ο Συνήγορος του Πο-
λίτη ότι παραβιάζει το άρθρο 37 της Σύµβασης για τα Δικαιώµατα
του Παιδιού.

Επίσης, είναι σκληρό το άρθρο 19, µε εξαίρεση την παρά-
γραφο 5, γιατί περιορίζει ή διακόπτει τη σίτιση σε αιτούντες. Οι
λόγοι θα πρέπει να εξετάζονται µε περισσότερη λεπτοµέρεια. Και
εδώ να βάλω το εξής ερώτηµα: Όταν δεν υπάρχει προσωπικό να
εξυπηρετηθούν σύµφωνα µε τα δικαιώµατα που έχουν οι πρό-
σφυγες, τότε δεν παραβιάζονται τα δικαιώµατά τους; Δεν µπορεί
οι ξεριζωµένοι από ιµπεριαλιστικούς πολέµους να καταδικάζον-
ται κιόλας σε στέρηση τροφής και στέγης, δηλαδή σε βασικά αν-
θρώπινα δικαιώµατα. 

Σε ό,τι αφορά τις τροποποιήσεις διαδικασιών ασύλου, προβλέ-
πεται συγκρότηση ειδικών οµάδων εργασίας, που σηµαίνει υπε-
ρεκµετάλλευση και εξόντωση του υπάρχοντος προσωπικού της
Υπηρεσίας Ασύλου και χωρίς καµµία εγγύηση φυσικά για την
αποδοτικότητα σε τέτοιους ρυθµούς απασχόλησης, αντί της
επαρκούς κάλυψης των υφισταµένων κενών. 

Μιλάµε για πάγιες ανάγκες, µε σταθερό εκπαιδευόµενο και έµ-
πειρο προσωπικό και µέριµνα για τα εργασιακά δικαιώµατά τους.
Πρέπει να προσληφθεί επιπλέον αριθµός καταρτισµένων υπαλ-
λήλων και να συγκροτηθούν επιπλέον Επιτροπές Ασύλου, ώστε
να επιταχυνθούν οι διαδικασίες ασύλου, χωρίς όµως αυτό να γί-
νεται σε βάρος των δικαιωµάτων εργαζοµένων και αιτούντων
άσυλο. 

Όσον αφορά την τελεσίδικη απόφαση, πρόκειται για αντιδρα-
στική διάταξη που περιστέλλει ακόµη περισσότερο δικαιώµατα
αιτούντων για διεθνή προστασία, αφού η προσφυγή στα διοικη-
τικά δικαστήρια δεν τους προστατεύει πλέον από την απέλαση.
Έτσι υπονοµεύεται άµεσα το δικαίωµα προσφυγής στα διοικη-
τικά δικαστήρια και ανοίγει ο δρόµος αθρόων απελάσεων σε
πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα. Είπατε ότι θα φέρετε τροπολο-
γία. Ακόµη δεν την είδαµε. 

Όµως προκλητική είναι και η ενεργή ανάµειξη της Ευρωπαϊκής
Υπηρεσίας Ασύλου και όλες οι διαδικασίες εξέτασης αιτήµατος
ασύλου, ενώ µέχρι τώρα αυτό περιοριζόταν στις κατά παρέκ-
κλιση διαδικασίες συνόρων. Δίνετε τη δυνατότητα στο προσω-

πικό ευρωπαϊκής υπηρεσίας να προβαίνει σε κάθε διοικητική
ενέργεια για τη διεκπεραίωση της αίτησης ασύλου. Δηλαδή, ξένο
προσωπικό θα υποκαθιστά προσωπικό της δηµόσιας Υπηρεσίας
Ασύλου. 

Επίσης, µειώνετε ακόµη περισσότερο τις προθεσµίες εξέτα-
σης των αιτήσεων ασύλου για την ταχύρρυθµη διαδικασία. Ήταν
ενενήντα ηµέρες και τις πηγαίνετε στις τριάντα ηµέρες.

Σε ό,τι αφορά τις ιατρικές εξετάσεις των αιτούντων, λέτε να
γίνονται στα ΚΥΤ. Όµως µε ποια υποδοµή; Με τις ήδη τραγικές,
έως ανύπαρκτες, υγειονοµικές υπηρεσίες; Δηλαδή θα µείνει,
στην κυριολεξία, στα χαρτιά. 

Όµως, έχετε και fast track διαδικασίες για τις περιπτώσεις µε-
γάλου αριθµού αφίξεων και υποβολής αιτήσεων ασύλου στα λι-
µάνια, στους αερολιµένες ή στα ΚΥΤ. Μειώνετε ήδη την πολύ µικ-
ρή προθεσµία άσκησης προσφυγής στην περίπτωση που η από-
φαση δεν επιδοθεί ή το δελτίο λήξει πριν από την έκδοση από-
φασης. Από τις εξήντα ηµέρες, πηγαίνει στις δεκαπέντε ηµέρες. 

Τελικά, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις χειροτερεύουν την υπάρ-
χουσα κακή κατάσταση. Ποιος είναι ο στόχος των ρυθµίσεων;
Είναι οι fast track διαδικασίες ασύλου, εξαιτίας των οποίων ο
αιτών διεθνή προστασία µπορεί πολύ εύκολα να χάσει το δι-
καίωµα για άσυλο και να µπει στα Κέντρα Κράτησης για απέ-
λαση, κατά παράβαση κάθε έννοιας δικαίου ή ακόµη περισσό-
τερο για µαζικές απελάσεις, γιατί οι µαζικές απελάσεις δεν γί-
νονταν µόνο µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις, αλλά και µε τη
σηµερινή.

Στον Μεταναστευτικό Κώδικα γίνονται δικαιολογηµένες αλλα-
γές, όπως προσαρµογή στο σύµφωνο συµβίωσης. Ωστόσο συ-
νεχίζεται η τακτική νοµιµοποίησης ενός µέρους των οικονοµικών
µεταναστών που ζουν και εργάζονται χρόνια στη χώρα µας µε τη
διαδικασία των «εξαιρετικών λόγων» που έχουν γίνει «λάστιχο»,
αντί για µία διαδικασία απλή και χωρίς εξοντωτικά παράβολα -τα
περιµένουµε και αυτά σε τροπολογία- προωθώντας την έγκριση
µιας µακροχρόνιας άδειας παραµονής. 

Χρειάζεται µία γενναία στελέχωση των υπηρεσιών της τοπικής
και αποκεντρωµένης διοίκησης, γενικότερα όλων των υπηρεσιών
που είναι επιφορτισµένες µε την παραλαβή των αιτηµάτων και
την εξέταση έκδοσης αδειών διαµονής, γιατί οι ουρές είναι µε-
γάλες. Επίσης, η άδεια διαµονής λόγω «εξαιρετικών λόγων» δεν
µπορεί να ανανεωθεί για τον ίδιο λόγο για τον οποίο χορηγήθηκε
αρχικά. Είναι άπαξ, όπως χαρακτηριστικά αναφέρεται, γεγονός
πολύ άδικο και πρέπει να το πάρετε πίσω. 

Ακόµη θεωρούµε ότι υπάρχει θέµα άνισης µεταχείρισης των
µελών της οικογένειας των οικονοµικών µεταναστών ως προς την
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη, που έγινε χειρότερη µε τον
ν.4529/2018, όπως σωστά επισηµαίνεται και στις παρατηρήσεις
της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. 

Τέλος, σωστά αποζηµιώνονται ζηµιές σε περιουσίες από ορι-
σµένους πρόσφυγες ή µετανάστες. Συµφωνούµε να υπάρξει ει-
δικό ταµείο και άµεση αποζηµίωση, όµως πρέπει να το κάνετε.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν θέλει κανένας του µόχ-
θου να ξεριζώνεται από τον τόπο του. Θέλουµε τους λαούς όρ-
θιους, να ζουν µε ευηµερία στην χώρα τους και να παλεύουν να
απαλλαγούν από τους δυνάστες τους, γι’ αυτό διεκδικούµε -και
πιέζουµε- µέτρα άµεσης ανακούφισης και αλληλεγγύης στους
ξεριζωµένους, άµεση χορήγηση ταξιδιωτικών εγγράφων σε πρό-
σφυγες και µετανάστες και να ταξιδέψουν στις χώρες που επι-
θυµούν, να ζουν σε κατάλληλους δηµόσιους χώρους προσωρι-
νής φιλοξενίας µε επαρκή σίτιση και ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη.

Και για τους µετανάστες, όµως, που ζουν και εργάζονται χρό-
νια στη χώρα µας ζητάµε πλήρη και ίσα δικαιώµατα µε τους Έλ-
ληνες συναδέλφους τους. Όµως όσο θα υπάρχουν εστίες ιµπε-
ριαλιστικών πολέµων και καπιταλιστική κυριαρχία που εξαθλιώνει
λαούς, το πρόβληµα θα γιγαντώνει. Γι’ αυτό λύση είναι η πάλη
ενάντια στο βάρβαρο καπιταλιστικό εκµεταλλευτικό σύστηµα
που γεννά πολέµους, φτώχεια και προσφυγιά.

Καταψηφίζουµε και για τις τροπολογίες θα τοποθετηθούµε
στη δευτερολογία µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κ.
Μανωλάκου.

7544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κατσίκης, ειδικός αγορητής
από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, για δεκαπέντε λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό υπό ψήφιση σχέδιο

νόµου λειτουργεί αθροιστικά προς την κατεύθυνση των δοµικών
µεταρρυθµίσεων που προωθεί η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. 

Το εγχείρηµα αυτό στη συγκεκριµένη περίπτωση υποστηρίζε-
ται από την ενσωµάτωση δύο κοινοτικών οδηγιών στο εθνικό µας
δίκαιο. Η ενσωµάτωση αυτή δεν αποτελεί µια απλή νοµοθετική
προσαρµογή, αποτελεί συνάµα και µια προσπάθεια επίλυσης θε-
µάτων µέσα από την ανθρωπιστική µατιά, γιατί πρέπει όλοι να
κατανοήσουµε πως µια νοµοθέτηση είναι ορθή µόνο όταν έχει
ανθρώπινο πρόσηµο. Και η σηµερινή έχει. Έχει γιατί προσφέρει
σε ανθρώπους κατεστραµµένους και κυνηγηµένους τη δυνατό-
τητα επανεκκίνησης της ζωής τους, γιατί κανείς δεν εγκαταλείπει
την πατρίδα του µε τέτοιο µαζικό τρόπο εάν σε αυτήν διαβιοί του-
λάχιστον ανεκτά. Την εγκαταλείπει όταν συνειδητοποιήσει ότι κιν-
δυνεύει το σπουδαιότερο αγαθό που του έχει χορηγηθεί, το
αγαθό της ζωής.

Οι συζητήσεις που προηγήθηκαν στην επιτροπή, καθώς και η
ακρόαση των φορέων αυτό που ανέδειξαν ήταν η επιθυµία και η
πρόθεση όλων, θεσµικών και κοινωνίας, το κοινό καλό να αποτε-
λέσει το κριτήριο της επίλυσης των προβληµάτων που έχουν εν-
σκήψει. Και αυτό πραγµατώνεται µέσα από τις τροποποιήσεις
που επέρχονται στις προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής στην
χώρα µας υπηκόων τρίτων χωρών.

Η συγκεκριµενοποίηση των προϋποθέσεων αυτών, που είναι
αναγκαίες και απαιτητές για την υποδοχή στον ελλαδικό χώρο
ατόµων αιτούντων διεθνή προστασία, καθιστά τη διαδικασία δι-
αυγή και αντικειµενική. Η πρόβλεψη της διευθέτησης του ζητή-
µατος της νόµιµης αναπλήρωσης του διευθυντή της Υπηρεσίας
Ασύλου και της Αρχής Προσφυγών, καθώς και του διοικητή της
Υπηρεσίας Υποδοχής και Ταυτοποίησης, συρρικνώνει τη γραφει-
οκρατία και διασφαλίζει τη συνέχεια της διοικητικής δράσης.

Η προτεραιοποίηση της µέριµνας των ανηλίκων καταφαίνεται
από τις ρυθµίσεις του άρθρου 22, µε τις οποίες κατοχυρώνεται
η προστασία τόσο των ασυνόδευτων όσο και των χωρισµένων
ανηλίκων, µε γνώµονα πάντοτε το βέλτιστο συµφέρον τους. 

Η αµελλητί ενηµέρωση της πλησιέστερης εισαγγελικής αρχής,
εφόσον διαπιστωθεί είσοδος στην ελληνική επικράτεια ασυνό-
δευτου ανηλίκου, ενεργοποιεί µια οµπρέλα προστασίας και δια-
σφαλίζει την παραποµπή του σε κατάλληλες δοµές φιλοξενίας
ανάλογα µε την ηλικία, το φύλο και την ωριµότητα του κάθε ανη-
λίκου.

Με την τοποθέτηση ασυνόδευτων ανηλίκων σε ανάδοχες οι-
κογένειες, θέλω να ελπίζω όχι οµοφυλοφίλων, καλύπτεται η επι-
τακτική ανάγκη εναλλακτικών τρόπων στέγασης των παιδιών αυ-
τών, ο αριθµός των οποίων έχει πενταπλασιαστεί κατά τη διάρ-
κεια του τελευταίου έτους. 

Για να διασφαλιστεί η ορθή άσκηση των δικαιωµάτων τους,
αλλά ταυτόχρονα και η συµµόρφωση µε τις υποχρεώσεις τους,
κρίνεται αναγκαία η πρόβλεψη εκπροσώπησής τους. Ωστόσο, ο
οριζόµενος εκπρόσωπος επιλέγεται µε αυστηρά κριτήρια και δεν
µπορεί να οριστεί πρόσωπο τα συµφέροντα του οποίου συγ-
κρούονται ή ενδέχεται να συγκρουστούν µε τα συµφέροντα του
ασυνόδευτου ανηλίκου. 

Η παρεχόµενη δυνατότητα πρόσβασης των ανηλίκων αλλοδα-
πών στο ελληνικό εκπαιδευτικό σύστηµα µε αναλογική εφαρµογή
των προϋποθέσεων που ισχύουν για τους Έλληνες πολίτες,
καθώς και η παροχή ενισχυτικών µέτρων διδασκαλίας που θα δι-
ευκολύνουν την ένταξή τους στο δηµόσιο σύστηµα εκπαίδευσης,
τους κοινωνικοποιεί και τους θωρακίζει µε αντιστάσεις που θα
τους αποτρέψουν από εµπλοκή τους σε έκνοµες ενέργειες. 

Η παροχή δυνατότητας πρόσβασης στους ενήλικες σε παρα-
κολούθηση προγραµµάτων επαγγελµατικής κατάρτισης, τους
εφοδιάζει µε προσόντα που διευκολύνουν τη νόµιµη είσοδό τους
στην αγορά εργασίας. 

Οι ρηξικέλευθες ρυθµίσεις του άρθρου 7 συντάχθηκαν µε κρι-
τήριο τον απόλυτο σεβασµό στην ελευθερία του ατόµου και κατ’
επέκταση στην παροχή της δυνατότητας ελεύθερης κυκλοφο-
ρίας τους στην ελληνική επικράτεια. Ενδεχόµενος περιορισµός

της ελεύθερης αυτής κυκλοφορίας θα µπορεί να πραγµατοποι-
είται µε απόφαση του διευθυντή της Υπηρεσίας Ασύλου µόνο
όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο για την ταχύτερη επεξεργασία και
επιβεβληµένο για την αποτελεσµατικότερη παρακολούθηση των
αιτήσεών τους. Η παροχή υλικών συνθηκών υποδοχής και ειδικής
µέριµνας σε όσους έχει επιβληθεί το µέτρο του περιορισµού και
της στέρησης του ευεργετήµατος της ελεύθερης κυκλοφορίας
αποδεικνύει πως το µέτρο αυτό δεν είναι τιµωρητικού χαρα-
κτήρα, αντίθετα δρα προς όφελος των αιτούντων διεθνή προστα-
σία επειδή θα συντµήσει ουσιαστικά τον χρόνο διεκπεραίωσης
των αιτήσεών τους και θα τους οδηγήσει συντοµότερα στο επι-
θυµητό γι’ αυτούς αποτέλεσµα. 

Η πρόβλεψη για την παροχή των υλικών συνθηκών, ακόµα και
µε τη µορφή οικονοµικού βοηθήµατος, θα εξασφαλίσει στους αι-
τούντες ένα επαρκές βιοτικό επίπεδο µε σεβασµό στην προσω-
πική τους αξιοπρέπεια. 

Η αυτοδιαχείριση των υλικών µέσων που τους παρέχονται στα
κέντρα φιλοξενίας, στις ιδιωτικές κατοικίες, στα διαµερίσµατα ή
στα ξενοδοχεία που µισθώνονται για τον λόγο αυτό, επιτρέπει σε
αυτούς την κατά το δυνατόν αυτόνοµη διαβίωσή τους, εξασφα-
λίζοντάς τους µεγαλύτερη ατοµική και οικογενειακή λειτουργι-
κότητα. 

Η ενιαία αντιµετώπιση όσων αιτούνται τις ίδιες παροχές επι-
βάλλει τη θέσπιση όρων και προϋποθέσεων για τη χορήγηση των
παροχών αυτών, οι οποίοι ορθά, κατά τη γνώµη µας, τίθενται
προκειµένου να διασφαλίσουν τη δίκαιη, ισόνοµη και ισότιµη µε-
ταχείριση όλων. 

Ορθά επίσης προβλέπεται και ο περιορισµός ή η διακοπή των
υλικών συνθηκών υποδοχής σε όποιον από τους αιτούντες πα-
ραβεί τους όρους και τις προϋποθέσεις µε βάση τις οποίες του
έχουν παρασχεθεί τα σχετικά ευεργετήµατα. 

Η συσσώρευση χιλιάδων εκκρεµών αιτήσεων επέβαλε τον
εξορθολογισµό των διαδικασιών χορήγησης ασύλου και τη µεί-
ωση της προθεσµίας ταχύρρυθµης διαδικασίας σε τριάντα το
πολύ ηµέρες όταν οι αιτούντες προέρχονται από ασφαλή χώρα. 

Στο Β’ Μέρος και µε τα άρθρα 25 έως 27 διαµορφώνεται ένα
ενιαίο καθεστώς προσέλκυσης προσώπων σε ολόκληρη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, τα οποία µετακινούνται µεταξύ εταιρειών στο
πλαίσιο ενδοεταιρικών µεταθέσεων, όπου τµήµατα των οµίλων
είναι εγκατεστηµένα στην Ελλάδα ή σε άλλα κράτη της Ένωσης. 

Θεσπίζεται η δυνατότητα διαµονής µε δικαίωµα εργασίας.
Προβλέπεται η οικογενειακή επανένωση, χωρίς διάστηµα ανα-
µονής, καθώς και το δικαίωµα κινητικότητας εντός της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, για εργασιακούς λόγους, σε επιχειρήσεις του ιδίου
οµίλου. 

Κύριος στόχος αυτού σηµείου του σχεδίου νόµου είναι η ίση
µεταχείριση των στελεχών και των υπαλλήλων αυτών µε τους ερ-
γαζόµενους που αποσπώνται από επιχειρήσεις εγκατεστηµένες
σε κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε επιχειρήσεις
άλλου κράτους-µέλους της στο πλαίσιο διεθνούς παροχής υπη-
ρεσιών. 

Με γνώµονα την ίση µεταχείριση διασφαλίζονται ανάλογοι
όροι εργασίας σε σχέση µε τους λοιπούς εργαζόµενους και θε-
σπίζονται εργασιακά δικαιώµατα αντίστοιχα των ηµεδαπών. 

Οι διατάξεις της οδηγίας δεν υπεισέρχονται και δεν θίγουν την
αρµοδιότητα του κράτους - µέλους να ρυθµίζει τις προϋποθέσεις
εισδοχής πολιτών τρίτων χωρών στην επικράτειά του και να κα-
θορίζει τον όγκο εισδοχής αυτών των σκοπούντων εργασία. 

Η ενσωµάτωση της οδηγίας αναµένεται να επιδράσει ευεργε-
τικά -θα έλεγα- µεγάλες επιχειρήσεις οι οποίες υλοποιούν επεν-
δυτικά σχέδια στην Ελλάδα, επιτυγχάνοντας ευελιξία στην αξιο-
ποίηση του ανθρώπινου δυναµικού. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, αντιλαµβανόµενοι τη σπουδαιότητα
των συγκεκριµένων ρυθµίσεων, η θεσµοθέτηση των οποίων επι-
λύει σωρεία προβληµάτων που έχουν προκύψει από την πρωτό-
γνωρη µεταναστευτική ροή που διαχειρίζεται η ελληνική πολιτεία
και τη διάρκεια της συνεχιζόµενης ακόµα ανθρωπιστικής κρίσης,
υπερψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κατσίκη και για την οικονοµία στον χρόνο.
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Παρακαλώ, εάν µπορείτε, να τηρήσετε όλοι τους χρόνους,
έτσι ώστε να µπορέσουµε µέχρι τις 20.00’, που έχουµε υπολογί-
σει, να ολοκληρώσουµε τη συνεδρίαση. 

Τον λόγο έχει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λυδία
Κονιόρδου για να αναπτύξει µία τροπολογία. 

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι, σήµερα κατατέθηκε στη Βουλή η τροποποί-
ηση της διάταξης του άρθρου 54, παρ. 2α του ν.4481/2017, η
οποία τροποποιούσε το άρθρο 18 του ν.2121/1993 για το δι-
καίωµα ιδιωτικής αναπαραγωγής και τη συνακόλουθη υποχρέ-
ωση των εισαγωγέων ή κατασκευαστών να καταβάλλουν στους
δηµιουργούς και άλλους δικαιούχους εύλογη αµοιβή για τη ζηµία
στην οποία υπόκεινται οι ίδιοι από την αντιγραφή των έργων τους
για ιδιωτικούς σκοπούς. 

Η αλήθεια είναι ότι δεν µας δόθηκε η ευκαιρία να διενεργή-
σουµε πλήρη δηµόσια διαβούλευση για αυτό το θέµα, όπως θα
θέλαµε, κατά την εκπόνηση του ν.4481/2017 και αυτό γιατί ο συγ-
κεκριµένος νόµος έχει πάρα πολλά φλέγοντα ζητήµατα τα οποία
έπρεπε να αντιµετωπιστούν. 

Όµως στην πράξη διαπιστώσαµε ότι δεν ήταν δίκαιη και ισορ-
ροπηµένη η διάταξη αυτή και δεν λάµβανε υπ’ όψιν τα αιτήµατα
και των δύο πλευρών: από τη µία των δηµιουργών και δικαιούχων
δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωµά-
των και από την άλλη των εταιρειών εισαγωγής και κατασκευής
µηχανηµάτων και αποθηκευτικών µέσων πρόσφορων για ιδιωτική
αντιγραφή. 

Για τον λόγο αυτό επικεντρωθήκαµε σε αυτό το ζήτηµα εκ των
υστέρων. Είναι ένα ζήτηµα πολύ δύσκολο και επίκαιρο όχι µόνο
για την Ελλάδα, αλλά και για ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Αποτελεί -θα λέγαµε- έναν γόρδιο δεσµό. Η Ελλάδα, ωστόσο,
είναι από τις χώρες εκείνες που καταβάλλουν τα λιγότερα για
την ιδιωτική αναπαραγωγή στους οργανισµούς συλλογικής δια-
χείρισης. Και αναφέροµαι σε απόλυτα νούµερα - εισπράξεις και
όχι κατ’ ανάγκη σε νοµοθετικές προβλέψεις. 

Σε σχέση µε τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές, σας θυµίζω ότι
προβλέπονται στη νοµοθεσία χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως στη Γερµανία, στην Ιταλία, στην Ολλανδία, στην Πορτογα-
λία κ.λπ.. Στο σηµείο αυτό δεν έχουµε αλλαγή, αλλά ισχύει ό,τι
προβλέφθηκε και τον Ιούλιο του 2017. 

Σε σχέση µε τις εισπράξεις των οργανισµών από την ιδιωτική
αναπαραγωγή, θα αναφερθώ ενδεικτικά σε κάποια νούµερα σε
χώρες πληθυσµιακά παρόµοιες µε την Ελλάδα, όπως η Αυστρία. 

Η συνολική εύλογη αµοιβή που καταβλήθηκε το 2015 στους
Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης ανήλθε περίπου σε 10 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Στο Βέλγιο ανήλθε στα 25 εκατοµµύρια ευρώ,
στην Πορτογαλία στα 3,5 εκατοµµύρια ευρώ, ενώ στην Ελλάδα,
για το ίδιο έτος, τα ποσά εύλογης αµοιβής που καταβλήθηκαν εκ
µέρους των υπόχρεων για όλα τα τεχνικά µέσα, συσκευές και
υλικούς φορείς και αποθηκευτικά µέσα, ήταν συνολικά περίπου
1,5 εκατοµµύριο ευρώ.

Τα ποσά αυτά για τα έσοδα Οργανισµών Συλλογικής Διαχείρι-
σης από την εύλογη αµοιβή βασίζονται σε δηµοσιευµένες εκθέ-
σεις παγκόσµιων Οργανισµών όπως η «CISAC» και η «WIPO», και
στα οικονοµικά στοιχεία των Οργανισµών Συλλογικής Διαχείρι-
σης στην Ελλάδα και είναι αδιαµφισβήτητα.

Σε γενικές γραµµές καταλήξαµε στα εξής: Διευκρινίσαµε στο
νόµο ότι στην εύλογη αµοιβή δεν υπόκεινται όλα τα µέσα, αλλά
µόνον εκείνα που είναι πρόσφορα για την αναπαραγωγή ήχου
και εικόνας. Τα τεχνικά µέσα τα οποία εκ κατασκευής δεν είναι
πρόσφορα προς ιδιωτική χρήση, καθώς και αυτά τα οποία προ-
δήλως δεν προορίζονται για ιδιωτική χρήση, δεν υπόκεινται στην
εύλογη αµοιβή. Αυτό ήταν ένα πάγιο αίτηµα του ΣΕΠΕ, συµβα-
δίζει µε την ενωσιακή νοµολογία και δηµιουργεί ασφάλεια στην
αγορά.

Ταυτόχρονα, εξαιρέσαµε από την εύλογη αµοιβή όλα τα απο-
θηκευτικά µέσα χωρητικότητας 4GB και κάτω. Θα µπορούσε να
υπάρξει πολύς διάλογος στο σηµείο αυτό για το εάν το 4GB είναι
ένα όριο δίκαιο ή όχι. Ωστόσο θα ήθελα να επισηµάνω ότι η εύ-
λογη αµοιβή είναι ποσοστιαία, γεγονός που σηµαίνει ότι τα µικρά
αποθηκευτικά µέσα πληρώνουν λιγότερο και τα µεγαλύτερα πε-

ρισσότερο. Οπότε υπάρχει µία αναλογικότητα.
Η βασική αρχή στην οποία στηρίζεται ο νόµος, είναι ότι εάν

δεν είναι σαφές για ένα µέσο εάν προορίζεται για ιδιωτική χρήση
ή όχι, το µέσο αυτό καταβάλλει και ο τελικός αγοραστής µπορεί
να αξιώσει την επιστροφή του ποσού που έχει καταβάλλει. Τον
µηχανισµό αυτό οφείλουν να προβλέπουν και να αναρτούν στην
ιστοσελίδα τους οι οργανισµοί, ενώ η αίτηση από τον επιχειρη-
µατία ή τον επαγγελµατία θα γίνεται σε έναν Οργανισµό Συλλο-
γικής Διαχείρισης που αναλαµβάνει αυτή τη διαχείριση, αντί σε
όλους όσους έχουν λάβει ποσοστό του ποσού.

Τα tablets και τα smartphones τίθενται εκτός της έννοιας των
ηλεκτρονικών υπολογιστών, αλλά προβλέπονται ρητά στο νόµο
και υπόκεινται σε αµοιβή 2%, αντίστοιχη µε αυτή των ηλεκτρονι-
κών υπολογιστών, ανεξάρτητα από τη µνήµη RAM. Η µνήµη
υπήρχε ως κριτήριο στον ν.4481/2017. Ωστόσο δεν ήταν ένα κρι-
τήριο κατάλληλο και για τον λόγο αυτό την καταργήσαµε. 

Πιο συγκεκριµένα η εύλογη αµοιβή στο νόµο ορίζεται ως εξής:
2% επί της αξίας ηλεκτρονικών υπολογιστών, tablets και τα
smartphones, 4% σε φωτοτυπικές συσκευές, σαρωτές, εκτυπω-
τές και χαρτί κατάλληλο για φωτοτυπίες, 6% σε αποθηκευτικά
µέσα άνω των 4GB, σε συσκευές εγγραφής ήχου και εικόνας,
µαγνητικές ταινίες ή άλλους υλικούς φορείς πρόσφορους για την
αναπαραγωγή ήχου ή και εικόνας. 

Σας θυµίζω ότι µε το προηγούµενο καθεστώς τα smartphones
υπάγονταν στο 6% αντί για το 2%. Αυτό άλλαξε και µάλιστα ανα-
δροµικά. 

Εξορθολογήσαµε το σύστηµα υποβολής υπευθύνων δηλώ-
σεων εκ µέρους των οφειλετών και πλέον υποβάλλονται τακτικά
ανά ηµερολογιακό τρίµηνο και δεν υπάρχει η δυνατότητα από
τους Οργανισµούς Συλλογικής Διαχείρισης να ζητούν εντός εξα-
µήνου υποβολή νέας υπεύθυνης δήλωσης, ούτε κάθε µήνα υπο-
βολή αυτής σε περίπτωση µη συµµόρφωσης οφειλέτη σε κατα-
δικαστική απόφαση για υποβολή υπεύθυνης δήλωσης.

Επίσης, καταργούµε τον διπλασιασµό της οφειλόµενης αµοι-
βής σε περίπτωση καθυστέρησης υποβολής της δήλωσης για
την αξία των εισαγοµένων ειδών, διότι θεωρήσαµε ότι ήταν ιδιαί-
τερα επαχθής. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να παρατηρήσω τα εξής: Δεν εξαιρέ-
σαµε κανένα µηχάνηµα ή αποθηκευτικό µέσο που είναι πρό-
σφορο για ιδιωτική αναπαραγωγή πλην των αποθηκευτικών
µέσων των 4GB και κάτω. Θεωρούµε ότι σε µία δύσκολη για τους
δηµιουργούς και άλλους δικαιούχους περίοδο, αυτό θα τους
δώσει µία ανάσα, ώστε να αυξήσουν τα έσοδά τους.

Πέρα απ’ αυτό, είναι και δίκαιο διότι τα έργα τους αναπαρά-
γονται κατά κόρον και ένα πολύ µικρό µόνο ποσοστό κέρδους
φτάνει στα χέρια τους. Δεν µιλώ για τα έργα που πειρατεύονται.
Γι’ αυτά µιλήσαµε στην επιτροπή για τις παραβιάσεις στο διαδί-
κτυο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κυρία Υπουργέ, αν θέ-
λετε, ολοκληρώστε σιγά, σιγά.

ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):
Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.

Θεωρούµε ότι ο συνδυασµός των δύο µέτρων θα φέρει άν-
θηση στο χώρο. Και η άνθηση αυτή δεν θα έχει αντίκτυπο µόνο
στους ίδιους τους δηµιουργούς και δικαιούχους, αλλά και σε
ολόκληρη την κοινωνία και τον πολιτισµό και σε τελευταία ανά-
λυση σε όλους µας.

Από την άλλη, θεωρώ ότι µία σαφής διάταξη µε µηχανισµούς
επιστροφής αχρεωστήτων και µε αναλογικές µόνο και όχι υπερ-
βολικές κυρώσεις, βοηθάει και τις επιχειρήσεις και την αγορά. 

Προσβλέπουµε στην αγαστή συνεργασία όλων των φορέων
και είµαστε στη διάθεσή τους να βοηθήσουµε µέσω του αρµό-
διου για τα πνευµατικά δικαιώµατα στην Ελλάδα φορέα του
Υπουργείου Πολιτισµού, τον ΟΠΙ, προκειµένου η διάταξη αυτή
να εφαρµοστεί άµεσα, χωρίς πρόβληµα και σε συνεννόηση µε
όλους τους φορείς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-

ρία Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης, εκ µέρους του Ποταµιού, για δε-

καπέντε λεπτά.
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ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ξεκινήσω µε την τροπολογία του Υπουργείου Πολιτισµού.
Κυρία Υπουργέ, δυσκολεύοµαι να κατανοήσω τι σας κάνει να

φέρετε ένα θέµα για τα πνευµατικά δικαιώµατα ως τροπολογία
της τελευταίας στιγµής και, µάλιστα, σε ένα νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής. Εκτός αν θεωρείτε ότι
ο έλεγχος εισόδου στη χώρα δηµιουργιών πνευµατικών ή καλλι-
τεχνικών υπόκειται στον έλεγχο του Υπουργείου Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής και αυτός. 

Νοµίζω ότι είναι ένα εξόχως σοβαρό ζήτηµα, µε πολλές και
διαφορετικές προσεγγίσεις, αλλά και ένα ζήτηµα το οποίο χρήζει
µιας διαβούλευσης. Δεν έχουµε τον χρόνο και ίσως αδικήσουµε
την πρότασή σας, γιατί θα αδυνατούµε να τοποθετηθούµε, θε-
τικά τουλάχιστον, για αυτήν µέσα στις επόµενες τρεις-τέσσερις
ώρες που πρέπει να ψηφιστεί. Νοµίζω ότι και για λόγους τάξης,
αλλά και για λόγους ουσίας και για να µην αδικήσουµε ένα τέτοιο
ζήτηµα, δεν θα έπρεπε να το χειριστούµε µε αυτόν τον τρόπο,
της τελευταίας στιγµής, εκτός σχέσης µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο που συζητούµε. Διότι -το ξαναλέω- είναι ένα θέµα σοβαρό
και επιδέχεται πολλαπλών προσεγγίσεων. Πιστεύω ότι θα ήταν
προτιµότερο να το φέρετε ξεχωριστά -όπως θα έπρεπε- για να
έχουµε και τον χρόνο να αντιληφθούµε επί της ουσίας για τι πρό-
κειται.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιό µας.
Ως γνωστό το µεταναστευτικό-προσφυγικό, από τότε που εµ-

φανίζεται, αποτελεί για τη χώρα µας ένα ζήτηµα αιχµής, στην έν-
ταση, µάλιστα, στην οποία εµφανίζεται, µε την απρόβλεπτη
κλιµάκωση αυτής της έντασης και µε το αβέβαιο του µέλλον. Και,
βέβαια, δεν ξεχνάµε ότι το πρόβληµα αυτό το οποίο καλούµαστε
να αντιµετωπίσουµε και να το διαχειριστούµε, δεν είναι πρό-
βληµα δικό µας, αλλά είναι πρόβληµα όλων των χωρών-µελών
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να µείνω στα δικά µας πλαίσια.

Τι πρέπει να γίνει για να αντιµετωπιστεί το προσφυγικό και το
µεταναστευτικό πρόβληµα στην Ελλάδα και στην Ευρώπη; Κατ’
αρχάς θα πρέπει να γίνει κοινή συνείδηση ότι η µαζική µετακί-
νηση πληθυσµών είναι προϊόν πολλαπλών παραγόντων. Πέραν
των πολεµικών συρράξεων, σε περιοχές µε προβλήµατα φτώ-
χειας, ακραίων κλιµατικών συνθηκών, υπερπληθυσµού, φυλετι-
κών διαφοροποιήσεων αυξάνεται στατιστικά η πιθανότητα έκρη-
ξης κυρίως εµφυλίων συγκρούσεων, που αναγκάζει τους ηττη-
µένους, κυρίως, να παίρνουν τον δρόµο της προσφυγιάς. 

Όσο ουτοπικό ή ιδεαλιστικό κι αν ακούγεται, πρέπει να γίνει
κατανοητό ότι σε ευρωπαϊκό επίπεδο πρέπει να επιµείνουµε σε
πολιτικές ειρηνικής επίλυσης των διαφορών και σε πολιτικές πρό-
ληψης. 

Αυτές πρέπει να συνοδεύονται από υπολογίσιµη εξωτερική, οι-
κονοµική και ανθρωπιστική βοήθεια, προκειµένου να µπορεί κά-
ποιος να προλάβει ή ακόµη και να αποτρέψει πολλές ενδοκρα-
τικές και διακρατικές συγκρούσεις στα σηµεία που αυτές εκκο-
λάπτονται.

Από την άλλη, στο θέµα της µετανάστευσης και των προσφυ-
γικών ροών στον σύγχρονο κόσµο παρατηρούµε µία ειρωνεία:
Οι συγκρούσεις στον τρίτο κόσµο, σε ένα µεγάλο ποσοστό, είναι
και συνέπειες ανταγωνισµού µεγάλων δυνάµεων για εξασφάλιση
σφαιρών επιρροής, για εκµετάλλευση πρώτων υλών, αλλά και
για πώληση οπλικών συστηµάτων. Το αποτέλεσµά τους είναι,
ωστόσο, η δηµιουργία απελπισµένων προσφύγων που συρρέουν
προς τον δυτικό κόσµο. 

Το παράδοξο αυτής της ιστορίας είναι ότι στο τέλος οι προ-
νοµιούχοι του πλανήτη αναγκάζονται να πληρώσουν πολλαπλά-
σια κόστη για την αντιµετώπιση προσφυγικών κυµάτων ακριβώς
σε αυτήν την προσπάθειά τους για πολλαπλασιασµό κέρδους και
δύναµης.

Σε ό,τι αφορά την Ελλάδα το συµπέρασµα είναι ξεκάθαρο: Η
χώρα µας δεν έχει την πολυτέλεια της αποµόνωσης. Είµαστε,
εξάλλου, για εκατοµµύρια εξαθλιωµένων, χώρα-πύλη για την Ευ-
ρώπη, χώρα-πύλη για µια καλύτερη ζωή.

Προφανώς, για τις περιοχές, που βρίσκονται στην πρώτη
γραµµή υποδοχής των προσφυγικών-µεταναστευτικών ροών,
όπως η Λέσβος, η Χίος, η Κως ή οψίµως ο Έβρος, αυτά είναι κα-
κά µαντάτα. Αυτές οι περιοχές καλούνται να αντιµετωπίσουν την

πρόκληση της υποδοχής, της ταυτοποίησης και της τελικής προ-
ώθησης των προσφύγων και µεταναστών µέσα σε ένα αυστηρά
ευρωπαϊκό πλαίσιο. Και αυτό κάνουµε σήµερα, ενσωµατώνοντας
τις δυο ευρωπαϊκές οδηγίες. 

Βέβαια, το πρόβληµα του µεταναστευτικού-προσφυγικού δεν
λύνεται αποκλειστικά και µόνο µε νοµικά εργαλεία. Πρόκειται για
ένα πρόβληµα πολυεπίπεδο, που αφορά, όχι µόνο το ενωσιακό
ή το Εθνικό Δίκαιο, αλλά εξαρτάται άµεσα και από τις διεθνείς
εξελίξεις. 

Με άλλα λόγια, βρισκόµαστε καθηµερινά σε µια κινούµενη
άµµο. Και αυτό σηµαίνει ότι τα συναρµόδια Υπουργεία, αλλά και
οι εταίροι µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να βρίσκονται σε
διαρκή ετοιµότητα για την αλλαγή και τον εµπλουτισµό του θε-
σµικού πλαισίου. 

Η δουλειά µας είναι δύσκολη. Από τη µια, δεν µπορούµε να
επιτρέψουµε να δηµιουργηθεί µια Ευρώπη-φρούριο, γιατί είναι
καθήκον µας να προστατεύσουµε αυτούς που χρήζουν προστα-
σίας, αλλά από την άλλη πλευρά, είναι εξίσου υποχρέωσή µας
να µην βάζουµε σε κίνδυνο την ασφάλεια ή την ποιότητα ζωής
των πολιτών µας. Πρέπει να προστατεύσουµε πιο αποτελεσµα-
τικά τα σύνορά µας, χωρίς, ωστόσο, αυτό να αποβαίνει σε βάρος
των θεµελιωδών ευρωπαϊκών αξιών, της ανεκτικότητας, του ανοι-
κτού πνεύµατος και, βεβαίως, των πρωταρχικών αξιών του αν-
θρωπισµού. 

Δεν υποτιµούµε τις δυσκολίες στην αντιµετώπιση ενός προ-
βλήµατος, του οποίου οι διαστάσεις διαρκώς αλλάζουν και, µά-
λιστα, απρόβλεπτα, κύριε Υπουργέ. Όµως, έχουµε αποκοµίσει
σηµαντική εµπειρία πλέον, ώστε, τουλάχιστον ως προς τις δοµές
και τις διαδικασίες, να έχουµε έναν ολοκληρωµένο σχεδιασµό. 

Είναι κρίµα να έχουµε, παραδείγµατος χάριν, στη διάθεσή µας
οικονοµικούς πόρους πλέον και να µην µπορούµε να αξιοποι-
ήσουµε αυτούς τους πόρους εγκαίρως και επαρκώς λόγω γρα-
φειοκρατικών αγκυλώσεων ή διοικητικής ανεπάρκειας. Είναι
απαράδεκτο εργαζόµενοι σε διάφορες δοµές να παραµένουν
απλήρωτοι επί πέντε ή έξι µήνες, ενώ τα χρήµατα για τις αµοιβές
τους υπάρχουν. 

Βέβαια, να πω εδώ ότι είναι σωστή η απόφαση ανανέωσης των
συµβάσεων ορισµένου χρόνου των εργαζοµένων στην Υπηρεσία
Ασύλου. Το έµπειρο προσωπικό δεν µας περισσεύει και γι’ αυτό
πρέπει πάντα να το αξιοποιούµε µε τον καλύτερο τρόπο.

Θα κάνω τώρα ορισµένες γενικές παρατηρήσεις στο νοµοσχέ-
διο. 

Κατ’ αρχάς, είναι προφανές ότι µε την ενσωµάτωση της οδη-
γίας 2013/33, που επιχειρείται µε αυτό το νοµοσχέδιο, βελτιώνε-
ται σηµαντικά η εσωτερική νοµοθεσία και αυτό γιατί είναι κατά
πολύ αρτιότερη νοµοτεχνικά απ’ αυτήν που ίσχυε µέχρι πρότινος
και που είχε ενσωµατωθεί µε τον ν.4375/2016. Όµως, οι δικαστι-
κές εγγυήσεις για τους υπηκόους τρίτων χωρών και αλλοεθνών,
που αιτούνται ασύλου στην Ελλάδα, δείχνουν να υποχωρούν,
ενώ θα έπρεπε να ενισχύονται. 

Επιπροσθέτως, φοβάµαι ότι ορισµένες από τις προβλέψεις του
σχεδίου νόµου, ίσως να µην ανταποκρίνονται στην πραγµατικό-
τητα που αντιµετωπίζουν οι εργαζόµενοι καθηµερινά στο πεδίο.
Ο φόβος των οργανώσεων είναι πως σε περίπτωση που τεθεί ζή-
τηµα της ερµηνείας της οδηγίας ενώπιον του Δικαστηρίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ίσως η Ελλάδα να βρεθεί να παραβιάζει
όχι µόνο το ενωσιακό, αλλά και το Διεθνές Δίκαιο. 

Λίγα πράγµατα για τη δοµή του νοµοσχεδίου, που, όπως έχω
πει ξανά, έρχεται µε καθυστέρηση, αλλά επιτέλους έρχεται και
ενισχύει και κυρίως βελτιώνει. 

Στο πρώτο µέρος, και συγκεκριµένα µε τα άρθρα 1 ως 24,
πραγµατοποιείται προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας και εν-
σωµατώνεται η οδηγία 33/2013, σχετικά µε τις απαιτήσεις για την
υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία. 

Στο δεύτερο µέρος και στα άρθρα 25 έως 27 ενσωµατώνεται
άλλη οδηγία, η 66/2014, που αφορά τις προϋποθέσεις εισόδου
και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών στο πλαίσιο ενδοεταιρικής
µετάθεσης λόγω τροποποίησης µε προσθήκη άρθρων του
ν.4251/2014.

Στο τρίτο µέρος, όπου θα επικεντρωθεί και το µεγαλύτερο µέ-
ρος της τοποθέτησής µου, µε το άρθρο 28 τροποποιείται ο προ-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 15 MΑΪΟΥ 2018 7547



ηγούµενος νόµος, ο ν.4375/2016, που αφορούσε την οργάνωση
και λειτουργία Υπηρεσίας Ασύλου, Αρχής Προσφυγών, Υπηρε-
σίας Υποδοχής και Ταυτοποίησης, σύσταση Γενικής Γραµµα-
τείας Υποδοχής και άλλες διατάξεις, ενώ µε το άρθρο 29 τρο-
ποποιείται ο ν.3068/2002 ως προς τις διαδικασίες ασύλου.

Τέλος, στο τέταρτο µέρος, µε τα άρθρα 30 ως 37 τροποποι-
ούνται ή καταργούνται διατάξεις του ν. 4375/2016, τροποποιείται
το προεδρικό διάταγµα 106/2007 και το προεδρικό διάταγµα
122/2017, ενώ προστίθενται διατάξεις που σχετίζονται τόσο µε
θέµατα µετανάστευσης όσο και µε διαδικαστικά θέµατα χορήγη-
σης ασύλου.

Σε ό,τι αφορά το πρώτο µέρος, θέλω να σταθώ σε κάποιες επι-
σηµάνσεις του Συνηγόρου του Πολίτη, ο οποίος, µεταξύ άλλων,
υπογραµµίζει ότι συνολικά το θεσµικό πλαίσιο αυστηροποιείται,
σε σχέση µε την αδειοδότηση της διαµονής των γονέων ανήλι-
κων ηµεδαπών.

Ο Συνήγορος του Πολίτη επιµένει πώς σε όλο το εύρος του
υπό συζήτηση νοµοσχεδίου θα πρέπει να υπάρξει µία ρητή πρό-
βλεψη ότι όπου αναφέρεται στον νόµο «αιτών» ή «αιτούντες» ως
δικαιούχος θα νοείται και ο ανήλικος, ανεξάρτητα του καθεστώ-
τος του.

Σε σχέση µε το άρθρο 7, που σχετίζεται µε τον περιορισµό κυ-
κλοφορίας στη συγκεκριµένη γεωγραφική περιοχή, υπάρχουν
αρκετές αντιρρήσεις ή προβληµατισµοί.

Σε σχέση µε την παράγραφο 2 του άρθρου τίθενται σοβαροί
περιορισµοί στην ελεύθερη κυκλοφορία κάθε αιτούντα άσυλο
από τον αρχικό χώρο πρώτης υποδοχής, εκεί δηλαδή που γίνεται
η καταγραφή, ο καθορισµός συνέντευξης, καθώς και η συνέν-
τευξη, προκειµένου να του αποδοθεί άσυλο ή όχι, περιορισµών
που συναρτώνται από την ατοµική του συµπεριφορά.

Είναι σαφές ότι η οδηγία αναφέρεται σε ατοµικές αποφάσεις
που προϋποθέτουν εξατοµικευµένη χρήση και προβληµατιζόµα-
στε, δεδοµένου ότι τίθενται σοβαροί περιορισµοί της ελεύθερης
κυκλοφορίας για κάθε αιτούντα. Άλλωστε, σύµφωνα µε τον Συ-
νήγορο του Πολίτη, λόγος που ανάγεται στη σφαίρα της διοίκη-
σης, που στην προκειµένη περίπτωση είναι η ανάγκη ταχείας
επεξεργασίας και αποτελεσµατικής παρακολούθησης της αίτη-
σης, δεν µπορεί να αποτελέσει θεµιτή βάση για γενικό περιορι-
σµό της προσωπικής ελευθερίας. 

Επιπλέον, η αρµοδιότητα έκδοσης από τον διευθυντή της υπη-
ρεσίας ασύλου κανονιστικής διοικητικής πράξης περιορισµού
της ελεύθερης κυκλοφορίας των αιτούντων διεθνή προστασία,
δεν συνάδει µε τις αρµοδιότητες αυτής της υπηρεσίας.

Σύµφωνα µε την κατά το Σύνταγµα καθ’ ύλην αρµοδιότητα των
Υπουργείων, ένας τόσο σοβαρός και κανονιστικός περιορισµός
της προσωπικής ελευθερίας δεν µπορεί παρά να ανήκει στον
Υπουργό Εσωτερικών και συγκεκριµένα, στον τοµέα Προστασίας
του Πολίτη.

Αντιρρήσεις από φορείς και οργανώσεις που δραστηριοποι-
ούνται στο πεδίο διατυπώνονται και ως προς την κράτηση ευά-
λωτων ατόµων και αιτούντων µε ειδικές ανάγκες υποδοχής. Είναι
πάγια η αντίρρησή τους στην πρόβλεψη δυνατότητας διοικητικής
κράτησης ανηλίκων, ακόµη και στη βάση της έσχατης ανάγκης.
Η διοικητική κράτηση και κάθε άλλη µορφή στέρησης της ελευ-
θερίας των παιδιών, που συνδέεται αποκλειστικά µε το νοµικό
καθεστώς των ίδιων ή των γονέων τους ως αλλοδαπών πολιτών,
αποτελεί παραβίαση των δικαιωµάτων τους, έρχεται πάντοτε σε
αντίθεση µε την αρχή του βέλτιστου συµφέροντός τους. Είναι,
καταρχήν, δυσµενές διακριτικό µέτρο εις βάρος των παιδιών µε
βάση την καταγωγή τους και δεν µπορεί να δικαιολογείται ούτε
ως έσχατο µέτρο, υπό το πρίσµα του άρθρου 37 της σύµβασης
για τα Δικαιώµατα του Παιδιού.

Επιπλέον, η κράτηση και ο περιορισµός της ελευθερίας των
παιδιών υπό απαράδεκτες συνθήκες και συχνά για µεγάλα χρο-
νικά διαστήµατα σε αστυνοµικά κρατητήρια, σε χώρους λιµενι-
κών αρχών και σε προαναχωρησιακά κέντρα, επιτείνουν την
παραβίαση των δικαιωµάτων τους και συνιστούν απάνθρωπη και
εξευτελιστική µεταχείριση.

Θα σταθώ, επίσης, στο άρθρο 28 του τρίτου µέρους, µε το
οποίο εισάγεται σειρά τροποποιήσεων στον ν.4375/16, πολλές
εκ των οποίων έχουν ως κοινό παρονοµαστή την πίεση για την

επιτάχυνση της διαδικασίας ασύλου, που βεβαίως είναι θεµιτή
και επιδιωκόµενη, χωρίς ωστόσο πάντα να λαµβάνεται πρόνοια
για τη διασφάλιση ενός δίκαιου και αποτελεσµατικού συστήµα-
τος ασύλου.

Το όλο άρθρο απαρτίζεται από είκοσι παραγράφους, οι περισ-
σότερες των οποίων βεβαίως κρίνονται θετικές. Θα σχολιάσω
ορισµένες απ’ αυτές, στις οποίες εντοπίζονται συγκεκριµένα
προβλήµατα κατά την άποψή µας.

Σε σχέση µε τις παραγράφους 2 και 4, που αφορούν τη διαδι-
κασία διορισµού του διοικητικού διευθυντή της Αρχής Προσφύ-
γων, δεν απαιτείται πλέον σύµφωνη γνώµη της Επιτροπής Επι-
λογής. Η Επιτροπή Επιλογής θα εισηγείται µόνο τρεις υποψηφί-
ους και η απόφαση για τον διορισµό θα λαµβάνεται από τον
Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, κάτι στο οποίο δεν συµ-
φωνούµε.

Επιπλέον, στην Επιτροπή Επιλογής αντικαθίσταται ο βοηθός
Συνηγόρου του Πολίτη από τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουρ-
γείου Μεταναστευτικής Πολιτικής. Νοµίζω ότι είναι άλλα τα
πεδία, τα οποία καλούνται να καλύψουν τα δυο αυτά πρόσωπα
και δεν θα έπρεπε ο ένας να αντικαθιστά τον άλλον, αποκλείον-
τας την παρουσία του βοηθού Συνηγόρου του Πολίτη σ’ αυτή την
κρίσιµη επιτροπή.

Ακόµη, ορίζεται προθεσµία για τον ορισµό των µελών της επι-
τροπής δεκαπέντε ηµέρες και για την έκδοση εισήγησης από την
επιτροπή τριάντα ηµέρες, ενώ σε περίπτωση που δεν τηρηθούν
αυτές οι προθεσµίες, την απόφαση για τον διορισµό την παίρνει
ο Υπουργός. Η διαδικασία του διορισµού του διοικητικού διευ-
θυντή απλουστεύεται µεν, ταυτόχρονα όµως αποδυναµώνεται ο
ρόλος της επιτροπής επιλογής. Έτσι, η όλη διαδικασία βαραίνει
και γίνεται υπουργοκεντρική. Δεν ξέρω εάν είναι σκόπιµο.

Σε σχέση µε την παράγραφο 5, όπου ορίζεται ως τελεσίδικη
απόφαση η απόφαση της Αρχής Προσφυγών, που αποτελεί η
Δευτεροβάθµια Επιτροπή Ασύλου, στον ισχύοντα νόµο ορίζεται
ως τελεσίδικη η απόφαση που έχει περάσει από την Υπηρεσία
Ασύλου, την Αρχή Προσφυγών και το εφετείο σε περίπτωση που
ο αιτών άσυλο αποφασίσει να κάνει έφεση. 

Το γεγονός τώρα ότι η αίτηση τελεσιδικεί νωρίτερα σηµαίνει
ουσιαστικά ότι ο αιτών άσυλο, πιθανώς, να απελαθεί νωρίτερα
και πρέπει να υπάρξει µια ασφαλιστική δικλίδα. 

Για τυχόν προσφυγή σε σχέση µε την παράγραφο 20, όπου
ρυθµίζεται το ζήτηµα της διασφάλισης έγκαιρης επίδοσης της
απόφασης των επιτροπών προσφυγών στους ενδιαφεροµένους,
µένουµε στις διαβεβαιώσεις που πήραµε από τη συζήτηση στην
επιτροπή. 

Επίσης, µε την παράγραφο 23 καταργείται η έκδοση υπουργι-
κής απόφασης µε τα κριτήρια διορισµού στην Επιτροπή Επιλο-
γής Αρχής Προσφυγών, τα δικαιολογητικά, τον έλεγχο των
αιτήσεων. Γιατί καταργούνται όλες αυτές οι διαδικασίες διορι-
σµού και τα κριτήρια; Δεν µας βρίσκει σύµφωνους ότι και σ’ αυτή
την περίπτωση είναι θέµα του Υπουργού να αποφασίζει για τους
διορισµούς στην αρχή προσφυγών, χωρίς συγκεκριµένα κριτή-
ρια. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να υπενθυµίσω πως ενώ από τις απαρ-
χές µας ως είδος δεν σταµατήσαµε τις µετακινήσεις για την ανα-
ζήτηση ενός καλύτερου πεπρωµένου, ποτέ δεν συµφιλιωθήκαµε
µε την ιδέα της µαζικής υποδοχής προσφύγων ή µεταναστών.
Σωστά σηµειώνει, λοιπόν, ο Τζορτζ Μπέρναρντ Σω, όταν λέει ότι
ο Χέγκελ είχε δίκιο όταν είπε ότι αυτό που σίγουρα µαθαίνουµε
από την ιστορία είναι ότι ο άνθρωπος δεν έµαθε ποτέ τίποτα από
την ιστορία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δανέλλη.

Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Σαρίδη, ο Υπουργός κ. Βίτσας έχει
ζητήσει τον λόγο για την παρουσίαση νοµοτεχνικών βελτιώσεων.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Απλώς, θέλω να σας παρουσιάσω τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
σεις, ώστε να µοιραστούν, για να τις έχουν και οι Βουλευτές πριν
από την οµιλία τους.
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Η πρώτη είναι ότι στο τέλος της παραγράφου 10 του άρθρου
9 του σχεδίου νόµου προστίθενται στοιχεία στ’ και ζ’ ως εξής: 

«στ. Να παρέχουν στους αιτούντες την προσήκουσα ιατρική
φροντίδα.

ζ. Να διασφαλίζουν το δικαίωµα των αιτούντων για νοµική εκ-
προσώπηση.». 

Αφορά τη διατήρηση των διατάξεων στο άρθρο 9, στο άρθρο
δηλαδή που αφορά την κράτηση και κάνουµε ακόµα πιο συγκε-
κριµένα τα δικαιώµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Κύριε Υπουργέ, επειδή
είναι απλές διορθώσεις, µπορείτε απλώς να τις καταθέσετε. Δεν
νοµίζω ότι χρειάζεται να τις διαβάσετε. Το λέω για οικονοµία χρό-
νου. Μπορείτε να τις καταθέσετε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Να αναγνωστούν.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Οι πιο ουσιώδεις.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Διαβάστε τις πιο ου-

σιώδεις.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Υπάρχει η δεύτερη διόρθωση, που αφορά τις γυναίκες σε
κύηση και λοχεία. Είναι µια γραµµατική διόρθωση. 

Υπάρχει ορθή ενσωµάτωση της σχετικής διάταξης της οδη-
γίας περί συνδροµής στους αιτούντες άσυλο, δηλαδή να υπάρχει
πρόσβαση σ’ αυτούς που κρατούνται και στα µέλη της οικογέ-
νειας, στους νοµικούς συµβούλους, στους εκπροσώπους. Να υ-
πάρχει, δηλαδή, όχι µόνο επικοινωνία, αλλά και δυνατότητα πρό-
σβασης.

Η πέµπτη αφορά τους ανήλικους δεκαέξι έως δεκαοκτώ ετών,

ώστε να είναι καθαρό ότι δεν θίγεται η προστασία της ανηλικό-
τητας. 

Μια σοβαρή διόρθωση είναι στο άρθρο 23, όπου αντικαθίστα-
ται η φράση «ιατρούς του ΚΕΕΛΠΝΟ» µε τη φράση «κατάλληλα
εκπαιδευµένους ιατρούς δηµοσίων φορέων παροχής υπηρεσιών
υγείας, συµπεριλαµβανοµένων των ιατροδικαστών». Ήταν παρα-
τήρηση από το Υπουργείο Υγείας κατά κύριο λόγο και αφορά τα
θύµατα βασανιστηρίων.

Η έβδοµη διόρθωση είναι για να ξεκαθαρίσουµε µια σειρά ζη-
τήµατα. Είπε και ο κ. Δανέλλης προηγουµένως κάτι. Στο τέλος
της περίπτωσης ε’ της παραγράφου 5 του άρθρου 28 προστίθε-
ται εδάφιο που λέει: «Κατά της τελεσίδικης απόφασης µπορεί να
ασκηθεί η αίτηση ακύρωσης του άρθρου 64.». 

Τώρα, για τους εξαιρετικούς λόγους είχαµε πει από την αρχή
ότι διαγράφεται η φράση «…χορηγείται άπαξ και…». Θα υπάρχει
εγκύκλιος, κ.λπ.. Θα τα πούµε στο τέλος. 

Στο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 31 διαγράφεται η
λέξη «δηµόσια». Αφορά τα έγγραφα που µπορεί κάποιος να έχει.
Μπορεί να είναι και ιδιωτικά έγγραφα. Δεν είναι αναγκαίο, δη-
λαδή, να είναι και δηµόσια. 

Τέλος, βάζουµε τη διάταξη: «Η εξαιρετική διαδικασία της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 60 εφαρµόζεται έως την 31.12.2018». 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Δηµήτριος Βίτσας, καταθέτει

για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις,
οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε τον κύ-
ριο Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ζητήσει και η Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Μαρία
Κόλλια-Τσαρουχά, για την τροπολογία. 

Αν µπορείτε κι εσείς, κυρία Υφυπουργέ, να είστε όσο πιο συ-
νοπτική γίνεται. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ (Υφυπουργός Εσωτερικών):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πρόκειται για κάποιες συµπληρώσεις και διευκρινίσεις του µε
προεδρικό διάταγµα 141/2017 επιβληθέντος οργανισµού του
Υπουργείου Εσωτερικών. Αναδιαρθρώθηκε και αναδιοργανώ-
θηκε το σύνολο των υπηρεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών και
βέβαια, ο Τοµέας Μακεδονίας - Θράκης. 

Η αποστολή του φορέα της κεντρικής υπηρεσίας του τοµέα
αυτού είναι ταυτόσηµη µε αυτή του προϊσχύσαντος οργανισµού
του πρώην Υπουργείου Μακεδονίας-Θράκης (ΥΜΑΘ), του οποίου
την οργανωτική συνέχεια τυπικώς, αλλά και κατ’ ουσία αποτελεί.
Ωστόσο, στις ρυθµίσεις περί του Τοµέα Μακεδονίας - Θράκης,
οι οποίες εντάχθηκαν στο τρίτο µέρος του ως άνω πρόσφατου
προεδρικού διατάγµατος υπό τον τίτλο «Οργανωτική Δοµή Το-
µέα Μακεδονίας - Θράκης» (άρθρα 45 έως 64), δεν περιλήφθηκε
πρόβλεψη περί λειτουργίας στην ειδικότερη οργανωτική δοµή
του εν λόγω Τοµέα Μακεδονίας - Θράκης οργάνων, φορέων ή
υπηρεσιακών δοµών, όπως το Γραφείο Νοµικού Συµβούλου του
Κράτους και η Υπηρεσία Ελεγκτικού Συνεδρίου. Και αυτό, παρ’
όλο που οι ανωτέρω υπηρεσιακές δοµές προϋπήρχαν του προ-
εδρικού διατάγµατος 141/2017, εκτός µεν του στενού πυρήνα
της εσωτερικής δοµής του πρώην Υπουργείου Μακεδονίας -
Θράκης, πλην όµως διαχρονικά υποστηρικτικές και επιβοηθητι-
κές της λειτουργίας αυτού και προβλεπόµενες ρητά και ειδικά
από τους προϊσχύσαντες και από το έτος 2001 Οργανισµούς του
ΥΜΑΘ. 

Με την προσθήκη, λοιπόν, των διατάξεων επιτυγχάνεται η απο-
στολή του Τοµέα Μακεδονίας - Θράκης, ιδίως στην άσκηση αρ-
µοδιοτήτων, στις οποίες συµµετέχει ο θεσµός του Νοµικού
Συµβούλου του Κράτους. Συγκεκριµένα, η αποδοχή γνωµοδοτή-
σεων του Νοµικού Συµβούλου από την Υφυπουργό Εσωτερικών
κατά τα οριζόµενα. Δεύτερον, η συµµετοχή του Νοµικού Συµβού-
λου του γραφείου σε συλλογικά όργανα που συστήνονται και
συγκροτούνται στο πλαίσιο λειτουργίας του πρώην Υπουργείου
Μακεδονίας - Θράκης και ήδη Τοµέα Μακεδονίας - Θράκης,
όπως στο Κεντρικό Συµβούλιο Αρχιτεκτονικής Μακεδονίας -
Θράκης –το γνωστό ΚΕΣΑΜΑΘ- που συµµετέχει ο Νοµικός Σύµ-
βουλος ως πρόεδρος κατά τα οριζόµενα και ψηφισµένα. Επίσης,
στο Κεντρικό Συµβούλιο Πολεοδοµικών Θεµάτων και Αµφισβη-
τήσεων Μακεδονίας - Θράκης ως προέδρου, αλλά και η συµµε-
τοχή του σε γνωµοδοτικές επιτροπές -στη Γνωµοδοτική Επιτρο-
πή του άρθρου 27 του ν. 4399/2016- ως µέλους. 

Σκοπός τώρα της προτεινόµενης ρύθµισης είναι στην παρά-
γραφο 1 η αντιµετώπιση των προαναφερθέντων ζητηµάτων και
η εύρυθµη και αποτελεσµατική λειτουργία του Τοµέα Μακεδο-
νίας - Θράκης. 

Στη δεύτερη παράγραφο της προτεινόµενης ρύθµισης προ-
βλέπεται η συµπερίληψη στην παράγραφο 5 του άρθρου 63 του
προεδρικού διατάγµατος 141/2017 και του κλάδου ΠΕ Περιβάλ-
λοντος ανάµεσα στα τυπικά προσόντα των υπαλλήλων, προκει-
µένου αυτοί να µπορούν να προΐστανται στις Διευθύνσεις
Ιδιωτικών Επενδύσεων του Τοµέα Μακεδονίας - Θράκης. Η συµ-
περίληψη αυτή κρίνεται σκόπιµη, καθ’ όσον δεν συµπεριλαµβά-
νονται. Και θεωρούµε ότι στα πλαίσια της ισότητας και της
εύρυθµης λειτουργίας της διοίκησης πρέπει να συµµετέχουν,
εφόσον υπάρχουν και ως υπάλληλοι στο σχετικό Υπουργείο. 

Στόχος αυτής της µετονοµασίας -στην τρίτη παράγραφο του
άρθρου- του Τµήµατος Διεθνών Σχέσεων και Περιφερειακής Πο-
λιτικής σε Τµήµα Περιφερειακής Ανάπτυξης και Απόδηµου Ελ-
ληνισµού είναι η ακριβέστερη περιγραφή του αντικειµένου του
εν λόγω τµήµατος και η αποφυγή της σύγχυσης αυτού µε τη Δι-
εύθυνση Διεθνών Σχέσεων και Περιφερειακής Πολιτικής, στην
οποία υπάγεται.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Μάριος Γεωργιάδης): Ευχαριστούµε την κυ-

ρία Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο τελευταίος εκ των ειδικών αγορητών, εκ µέ-

ρους της Ένωσης Κεντρώων, ο κ. Σαρίδης για δεκαπέντε λεπτά.
Ευχαριστούµε, κύριε συνάδελφε, για την υποµονή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, ένας πόλεµος

στη Συρία, εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες διαβίωσης σε πολλά
µέρη του κόσµου, η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν µπόρεσε να αντιµε-
τωπίσει το πρόβληµα στην πηγή, πάνω από δύο εκατοµµύρια
πρόσφυγες και µετανάστες στα παράλια της Μικράς Ασίας,
πάνω από δύο εκατοµµύρια ανθρώπινες ψυχές στη διάθεση του
οπλοστασίου του κ. Ερντογάν, που όραµά του είναι µια µεγάλη
Τουρκία. Βουλιάζουν τα νησιά µας από το βάρος του προσφυγι-
κού. Κουράστηκαν οι Έλληνες εκεί, µε το δίκιο τους.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Η διαχείριση του προσφυγικού-µεταναστευτικού έχει δώσει
επιχειρήµατα σε δυνάµεις που επιζητούν την αποµόνωση της
χώρας και το φωνάζουν από αυτό εδώ το Βήµα. Κανείς, όµως
δεν µπορεί να επιβιώσει µόνος του. Το βάρος του προσφυγικού
έπρεπε να κατανεµηθεί οµοιόµορφα στην ελληνική επικράτεια.
Δεν έχουµε µπορέσει ακόµα να το λύσουµε ούτε αυτό. Δεν έχει
καθοριστεί ακόµα ούτε το νούµερο του βάρους που µπορεί να
αντέξει η ελληνική επικράτεια.

Έχετε ευθύνη, κύριοι Υπουργοί, για αυτά που δεν κάνατε στη
διάρκεια που υπηρετήσατε. Έχει ευθύνη και η Ευρωπαϊκή Ένω-
ση, ακριβώς την ίδια.

Όλες και όλοι αγαπητοί συνάδελφοι, µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα γνωρίζουµε καλά τη δύναµη που έχουν οι λέξεις, οι απλές
λέξεις στην άσκηση πολιτικής, καθώς και το ειδικό βάρος που
εκείνες αποκτούν, όταν αυτές ορίζουν και περιγράφουν νόµους
του κράτους και µάλιστα µε µια γλώσσα, όπως έιναι η δική µας,
η ελληνική γλώσσα, η οποία, αν το θέλουµε, µας επιτρέπει, πε-
ρισσότερο από άλλες, να ακριβολογούµε.

Οφείλουµε, λοιπόν, να ξεκινήσουµε εντοπίζοντας τη σηµαντι-
κότερη ασάφεια που επιτρέψαµε να εισχωρήσει στο υπό εξέταση
νοµοσχέδιο, η οποία δεν είναι άλλη από τη µετάφραση του αγ-
γλικού «final decision», το οποίο αποδώσαµε στα ελληνικά ως
«οριστική απόφαση». Αυτή η µεταφραστική επιλογή είναι ταυτό-
χρονα και νοµοθετική απόφαση, αγαπητοί συνάδελφοι. Η διαπί-
στωση αυτή δεν είναι καθόλου αυθαίρετη.

Γεννιούνται πολλές απορίες σε κάθε καλοπροαίρετο πολίτη,
σχετικά µε το γιατί επιλέγουµε αυτήν τη µετάφραση, ειδικά από
τη στιγµή που υπάρχει ήδη και χρησιµοποιείται µε συγκεκριµένο,
µάλιστα, περιεχόµενο στη νοµική µας γλώσσα η λέξη «τελεσιδι-
κία». Ενώ, αντιθέτως, η φράση «οριστική απόφαση» προκαλεί
ασάφεια και προβληµατισµό, καθώς η έννοια οριστικής απόφα-
σης επί αιτήµατος ασύλου δεν προσδιορίζεται πουθενά στην ελ-
ληνική νοµοθεσία.

Η ασάφεια αυτή, φυσικά, εξυπηρετεί πολλούς και συγκεκριµέ-
νους λόγους. Η ασάφεια δεν είναι τυχαία. Ειδικά, µάλιστα, στο
δικό µας Κοινοβούλιο, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, ειδικά µάλιστα
στις µέρες µας, θα έλεγα ότι η ασάφεια έχει αναχθεί σε τέχνη
του νοµοθετείν. Η ασάφεια, λοιπόν, αυτή είναι και ο βασικότερος
λόγος που το κόµµα µας, η Ένωση Κεντρώων, θα τοποθετηθεί
«παρών» στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, σε ένα κατά τα λοιπά
χρήσιµο και αναγκαίο εργαλείο, το οποίο έλειπε τόσον καιρό, υπ’
ευθύνη της ηγεσίας του Υπουργείου, από το ελληνικό οπλοστά-
σιο.

Άλλωστε, είναι η τέταρτη φορά που προσπαθούµε να νοµοθε-
τήσουµε για τα ίδια θέµατα και επιχειρούµε να ενσωµατώσουµε
µία ευρωπαϊκή οδηγία εκπρόθεσµα, καθώς είναι γνωστό ότι ήµα-
σταν υποχρεωµένοι να το έχουµε ήδη κάνει αυτό από το 2015.

Το άρθρο 2 του υπό συζήτηση νοµοσχεδίου περιέχει και άλλες
προβληµατικές επιλογές, πέραν από την εισαγωγή ορισµών
χωρίς περιεχόµενο. Για παράδειγµα, δεν επιλέχθηκε ο όρος «αλ-
λοδαπός», παρ’ όλο που είναι ορθότερος συγκριτικά µε τον όρο
«πολίτης τρίτης χώρας» και παρά το γεγονός πως θεωρείται πιο
δόκιµος και είναι βέβαιο πως θα εξυπηρετούσε καλύτερα τον
σκοπό της πλήρους ευθυγράµµισης του υπό εξέταση νοµοσχε-
δίου µε τη Διεθνή Συνθήκη της Γενεύης του 1951 για το καθε-
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στώς των προσφύγων. 
Η ασάφεια αυτή, λοιπόν, που πλέον κανείς δεν δικαιούται να

πιστεύει ότι είναι τυχαία, µεταφέρεται και βρίσκει έκφραση και
στα επόµενα άρθρα. Στο άρθρο 3, για παράδειγµα, εµφανίζεται
ακριβώς εκεί που τη χρειάζεται για τη συνέχιση της απρόσκο-
πτης λειτουργίας της η αθάνατη ελληνική γραφειοκρατία, στην
οριοθέτηση δηλαδή των αρµοδιοτήτων µεταξύ των πιο κρίσιµων
υπηρεσιών, της Υπηρεσίας Υποδοχής και Ταυτοποίησης από τη
µία και της Διεύθυνσης Προστασίας Αιτούντων Άσυλο της Γενι-
κής Γραµµατείας Μεταναστευτικής Πολιτικής από την άλλη. 

Ίσως να ήταν χρήσιµο το σχόλιο πως αυτή η ασάφεια θα
έπρεπε να αποφευχθεί, καθώς είναι σχεδόν βέβαιο πως θα οδη-
γήσει σε σύγκρουση αρµοδιοτήτων στο µέλλον και στη συνέχεια
θα απαιτηθούν διευκρινίσεις, που θα οδηγήσουν σε ενδεχόµενες
καθυστερήσεις, οι οποίες αναιρούν από µόνες τους τους σκο-
πούς του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, που είναι η επιτάχυνση
των εν λόγω διαδικασιών. 

Δυστυχώς, όµως, το σχόλιο αυτό δεν έχει να προσφέρει τί-
ποτα, καθώς δεν βοηθά στην ανάδειξη του πραγµατικού λόγου
για τον οποίο προχωρήσατε σε αυτή την επιλογή, που δεν είναι
άλλος παρά η συνειδητή σας απόφαση να προχωρήσετε έχοντας
ως σχέδιο το περίφηµο «βλέποντας και κάνοντας». 

Σε αυτό το σηµείο, για να είµαι δίκαιος, οφείλω να παραδεχθώ
και εγώ πως η προσφυγική κρίση δεν λύνεται και δεν πρόκειται
να λυθεί ούτε µε ευρωπαϊκές οδηγίες, ούτε µε ελληνικούς νό-
µους, ούτε ακόµα και µε τις δικές µας, µοναδικές και ελληνικό-
τατες τροπολογίες. 

Δεν βρίσκεται η λύση του προβλήµατος, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, στη δική µας ικανότητα να χρησιµοποιούµε την ελληνική
γλώσσα όπως µας βολεύει. Όσο υπάρχει ο πόλεµος και η απειλή
για εξάπλωσή του, ακόµα και στην περιοχή µας, τόσο θα αυξά-
νονται οι άνθρωποι που θα ξεριζώνονται από τα σπίτια τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κανείς δεν ισχυρίστηκε πως
έχουµε τη δυνατότητα να νοµοθετήσουµε τη λύση της προσφυ-
γικής κρίσης. Το µόνο που µπορούµε να κάνουµε –και αυτό ακρι-
βώς επιχειρούµε σήµερα- είναι να ορίσουµε εξ ονόµατος των
Ελλήνων και σε συνεργασία µε τον διεθνή παράγοντα, τον τρόπο
µε τον οποίο θα αντιµετωπίσουµε ως οργανωµένο κράτος, ως
οργανωµένη πολιτεία, όχι µόνο τα όσα ήδη συµβαίνουν στα
νησιά και στις πόλεις µας, αλλά και όσα έρχονται. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να επικροτήσω την αποφασιστικότητα
µε την οποία η Ελλάδα, µε τις διατάξεις του άρθρου 4, δεσµεύε-
ται απέναντι στα ανήλικα παιδιά, τα οποία θα τύχει µε τον έναν ή
µε τον άλλον τρόπο να βρεθούν στα εδάφη της. 

Είναι θετικό ότι οι διατάξεις του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου
εφαρµόζονται και στους ανηλίκους, συνοδευόµενους ή µη, ανε-
ξάρτητα µάλιστα από το εάν έχουν υποβάλει ή όχι αίτηµα υπα-
γωγής σε καθεστώς διεθνούς προστασίας. 

Ωστόσο, νιώθω την ανάγκη να επισηµάνω πως υπάρχει η ανη-
συχία µήπως σε άρθρα όπου δικαιούχοι δικαιωµάτων εµφανίζον-
ται κατά τη ρητή διατύπωση ως «αιτούντες» επικρατήσει η
ερµηνεία ότι υπάρχει περιορισµός του πεδίου εφαρµογής τους
και δεν περιλαµβάνονται σε αυτά οι ανήλικοι.

Ίσως θα έπρεπε να εξετάσουµε την προσθήκη ρητής πρόβλε-
ψης όπου θα διευκρινίζεται ότι όπου αναφέρεται στον νόµο ο
όρος «αιτών» ως δικαιούχος θα νοείται και ο ανήλικος, ανεξαρ-
τήτως του καθεστώτος του. 

Προχωρώ και σε µια πρόταση, κύριε Υπουργέ, για τη βελτίωση
του άρθρου 5 όπου, χωρίς να χρειάζεται ιδιαίτερη τεκµηρίωση,
καταθέτω εκ νέου την πρόταση που ακούστηκε από τους φορείς
-και συµφωνώ µαζί της- να προστεθεί στο άρθρο 6 µια επιπλέον
παράγραφος για τα άτοµα µε κώφωση, η οποία να προβλέπει ότι,
εάν ο αιτών είναι άτοµο µε κώφωση, να ενηµερώνεται µε τη νοη-
µατική γλώσσα µέσω διερµηνέα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το άρθρο 7 αφορά τον γεωγρα-
φικό περιορισµό της ελεύθερης µετακίνησης των αιτούντων
άσυλο, ενώ πολλά µπορούν να ειπωθούν και ήδη πολλά έχουν
ακουστεί γι’ αυτό το θέµα. Η αλήθεια είναι πως οι προβλέψεις
αυτού του συγκεκριµένου άρθρου και στις τυχόν σχετικές διευ-
κρινιστικές ερµηνείες του, που είναι βέβαιο πως θα απαιτηθούν
στο µέλλον, θα ψάχνουµε να βρούµε απαντήσεις αν αποφασίσει

ο κ. Ερντογάν να χρησιµοποιήσει ξανά τους πρόσφυγες για να
κερδίσει πολιτικά και άλλα οφέλη από τη Δύση και να αναζητού-
µε τη λύση της αποσυµφόρησης των νησιών µας, χωρίς να πα-
ραβιάζουµε το πνεύµα ή το περιεχόµενο της κοινής δήλωσης
Ευρώπης – Τουρκίας. Με λίγα λόγια, το άρθρο 7 καλείται να πε-
ριγράψει τη χρυσή τοµή, το σηµείο, δηλαδή, εκείνο του νόµου
όπου αποτυπώνεται η προσπάθεια της Κυβέρνησης να αποδείξει
πως γίνονται σεβαστά -ταυτόχρονα και εξίσου- και τα ανθρώπινα
δικαιώµατα, όπως αυτά περιγράφονται στις διεθνείς συνθήκες,
αλλά και τα δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών όπως αυτά ορίζει
το Σύνταγµα. 

Σε κάθε περίπτωση, το σίγουρο είναι πως η διάταξη παραλεί-
πει τις εγγυήσεις που περιλαµβάνει η οδηγία και οδηγεί σε πα-
ραβίαση της αρχής της αναλογικότητας, αλλά και των άρθρων 3
και 5 της ΕΣΔΑ. Ο περιορισµός στην οδηγία θεσπίζεται µε σκοπό
τον ορθολογικό επιµερισµό των αιτούντων διεθνή προστασία στο
έδαφος του κράτους µέλους και όχι σε µια τόσο περιορισµένη
εδαφική περιοχή, όπως είναι τα νησιά του Ανατολικού Αιγαίου,
καθώς είναι λογικό και επόµενο πως σε συνθήκες τέτοιου γεω-
γραφικού περιορισµού δεν µπορούν να ασκηθούν ουσιαστικά τα
δικαιώµατα που προβλέπονται στην οδηγία, όπως, παραδείγµα-
τος χάριν, η πρόσβαση στην απασχόληση, στην εκπαίδευση και
στα λοιπά. Αυτά, άλλωστε, προβλέπει και η σχετική απόφαση
805/2018 του ΣτΕ, η οποία ακύρωσε την απόφαση της Διευθύν-
τριας Υπηρεσίας Ασύλου περί του περιορισµού κυκλοφορίας αι-
τούντων διεθνούς προστασίας. 

Η αµφισηµία και η ασάφεια, όµως, του άρθρου 7 δεν αναιρεί
το θετικό πρόσηµο των άρθρων 8 και 9 που αφορούν στη διαδι-
κασία κράτησης των αιτούντων άσυλο, αλλά και στις συνθήκες
κράτησής τους. Στο άρθρο 8 κρίνεται θετική η παραποµπή στις
ρυθµίσεις των παραγράφων 1 έως 9 και 11 του άρθρου 46 του
ν.4375 του 2016. Το άρθρο 9 συµβάλει στην πληρέστερη εναρ-
µόνιση µε τις κατά ουσίαν ρυθµίσεις της οδηγίας, καθώς προ-
βλέπει τη χωριστή κράτηση, στο µέτρο του δυνατού, των
αιτούντων άσυλο από άλλους υπηκόους τρίτων χωρών που δεν
έχουν υποβάλει αίτηση διεθνούς προστασίας, τη δυνατότητα
υπαίθριου προαυλισµού τους, τη δυνατότητα πρόσβασης της
Ύπατης Αρµοστείας του ΟΗΕ για τους πρόσφυγες στους χώ-
ρους κράτησης, τη δυνατότητα επικοινωνίας µε µέλη της οικο-
γένειάς του, τους νοµικούς συµβούλους, τους συνηγόρους τους,
ενώ λαµβάνεται και ιδιαίτερη µέριµνα για τα ευάλωτα πρόσωπα. 

Αυτή η θετική εικόνα ανατρέπεται, δυστυχώς, στο άρθρο 10.
Το άρθρο αυτό υιοθετεί τις σχετικές διατυπώσεις της οδηγίας,
η οποία επιτάσσει ότι η υγεία, συµπεριλαµβανοµένης της ψυχι-
κής υγείας των αιτούντων υπό κράτηση, αποτελεί πρωταρχικό
µέληµα των εθνικών αρχών και έρχεται να συµπληρώσει την ανε-
παρκή εναρµόνιση του ν.4375/2016. Ωστόσο, ως προς τη ρύθ-
µισή της στην περίπτωση «α» κρίνεται ανεπίτρεπτη η πρόβλεψη
δυνατότητας διοικητικής κράτησης ανηλίκων ακόµα και στη βάση
της έσχατης ανάγκης. Η διοικητική, λοιπόν, κράτηση και οποι-
αδήποτε άλλη µορφή στέρησης της ελευθερίας των παιδιών, που
συνδέεται αποκλειστικά µε το νοµικό καθεστώς των ίδιων ή των
γονιών τους ως αλλοδαπών πολιτών, αποτελεί παραβίαση των
δικαιωµάτων τους.

Έρχεται πάντοτε σε αντίθεση µε την αρχή του βέλτιστου συµ-
φέροντός τους. Είναι κατ’ αρχάς δυσµενές και διακριτό µέτρο
εις βάρος των παιδιών µε βάση την καταγωγή τους και δεν µπο-
ρεί να δικαιολογείται ούτε ως έσχατο µέτρο υπό το πρίσµα του
άρθρου 37 της σύµβασης για τα Δικαιώµατα του Παιδιού. 

Επιπλέον, η κράτηση και ο περιορισµός της ελευθερίας των
παιδιών υπό απαράδεκτες συνθήκες και συχνά για πολύ µεγάλα
χρονικά διαστήµατα σε αστυνοµικά κρατητήρια, σε χώρους λι-
µενικών αρχών και σε προαναχωρησιακά κέντρα επιτείνουν την
παραβίαση των δικαιωµάτων τους και συνιστούν απάνθρωπη και
εξευτελιστική µεταχείριση. Γι’ αυτό προτείνουµε την απαλοιφή
της σχετικής παραγράφου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δύο λεπτά θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι δύο λεπτά, κύριε

συνάδελφε, αλλά ένα.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολ-
λές οι ασάφειες και είναι σίγουρο πως σύντοµα θα νοµοθετή-
σουµε γι’ άλλη µία φορά για το ίδιο θέµα. Και το ξέρουµε. 

Είναι επίσης αλήθεια πως το παρόν νοµοσχέδιο αποτυπώνει
την πραγµατικότητα έτσι όπως τη βιώνουν οι Έλληνες. Τα δικά
µας σύνορα είναι ταυτόχρονα και σύνορα ανάµεσα στη βαρβα-
ρότητα και τον πολιτισµό, ανάµεσα στον φόβο και την ασφάλεια,
ανάµεσα στον πόλεµο και την ειρήνη. 

Στα δικά µας σύνορα, αγαπητοί συνάδελφοι, κρίνεται ολόκλη-
ρος ο δυτικός πολιτισµός. Καθηµερινά, η συµπεριφορά των στε-
λεχών µας των ελληνικών Ενόπλων Δυνάµεων, των ανδρών και
των γυναικών του Λιµενικού Σώµατος και της Ακτοφυλακής απο-
δεικνύεται αντάξια της ιστορίας και του ελληνικού πολιτισµού.
Θα έλεγα πως είναι δίκαιο και σωστό αυτό να τύχει σε εµάς,
στους Έλληνες, στα δικά µας σύνορα δηλαδή να κριθεί αυτή η
υπόθεση, γιατί έχουµε µεγάλη ευθύνη γι’ αυτόν τον πολιτισµό
που ονοµάζουµε «δυτικό», διότι χτίστηκε πάνω στις δικές µας
ιδέες που γεννήθηκαν εδώ, σ’ αυτόν εδώ τον τόπο και θεµελιώ-
θηκε σε κείµενα στην ελληνική γλώσσα. 

Είναι, λοιπόν, δικό µας έργο να αποδείξουµε για µία ακόµη
φορά πως παρά τη φτώχεια µας, παρά τα εµπόδια και τις δυσκο-
λίες, παρά τη φαγωµάρα και τη µιζέρια, εµείς µπορούµε να κα-
τορθώσουµε το ακατόρθωτο. Ούτε τα ανθρώπινα δικαιώµατα θα
παραβιαστούν ούτε όµως και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Δεν
θα κάνουµε εκπτώσεις στην ανθρωπιά και στο φιλότιµό µας ούτε
όµως θα ανεχτούµε για πολύ τον κ. Ερντογάν. 

Μπορεί αυτή τη στιγµή, αγαπητοί συνάδελφοι, να µιλάνε για
ανθρώπινα δικαιώµατα, αλλά ταυτόχρονα µετράµε και µέρες. Οι
Κούκλατζης και Μητρετώδης µετράνε εβδοµήντα επτά µέρες και
σήµερα. 

Όµως, δεν µετράµε µόνο εµείς µέρες, γιατί µετρηµένες είναι
και οι µέρες του κ. Ερντογάν. Όποιο και να είναι το αποτέλεσµα
των συγκεκριµένων εκλογών, το µήνυµα που στέλνει η αποφασι-
στικότητα των συµµάχων στην Ιερουσαλήµ που εσείς επιλέξατε
-και καλά κάνατε- δεν µεταφράζεται στην τουρκική γλώσσα. Και
ο κ. Ερντογάν θα µετρήσει µέρες. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επειδή, λοιπόν, πρέ-
πει στις 20.00’ να έχουµε τελειώσει, ζητώ τη συνεργασία όλων
σας και όχι όποιον ανεβαίνει στο Βήµα να µην τον νοιάζει για
τους υπόλοιπους που ακολουθούν. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Μα, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν αναφέροµαι σε

σας. Μιλάω γενικά, από εδώ και πέρα. Δεν ήταν προσωπικό. Το
λέω, για να ξέρουµε. 

Ακούστε µε τώρα. Τώρα θα ξεκινήσουν τρεις συνάδελφοι Βου-
λευτές που έχουν γραφτεί, µε τη σειρά η κ. Καββαδία, ο κ. Χα-
ρακόπουλος και ο κ. Καρράς. Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Μπα-
λάφας εκ µέρους της Κυβέρνησης. Ο κ. Βίτσας θα µιλήσει στο
τέλος, για να απαντήσει και στους συναδέλφους που πιθανώς να
έχουν κάνει προτάσεις ή να έχουν απορίες. 

Μετά τον κ. Μπαλάφα θ’ αρχίσω µε τη σειρά να ρωτώ τους Κοι-
νοβουλευτικούς Εκπροσώπους, πλην της κ. Βάκη που ξέρω ότι
θέλει να µιλήσει τελευταία, εκτός αν θέλει να µιλήσει πρώτη µε
τη σειρά της. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Όχι κατ’ ανάγκη. Βάλτε µε πρώτη, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Εγώ θα ρω-
τήσω µε την κοινοβουλευτική σειρά, όπως πάει. Αν κάποιος δεν
θέλει, θα πηγαίνω στον επόµενο.

Εποµένως, το λέω, διότι έχουν ζητήσει τον λόγο τρεις Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι και δεν πρόκειται να τσακωθούµε ποιος
θα µιλήσει πρώτος ή δεύτερος. Θα τους πάρω µε βάση την κοι-
νοβουλευτική τάξη. 

Μετά θα µιλήσει για λίγα λεπτά ο Υπουργός Υγείας που θέλει
να κάνει µία παρέµβαση, θα πάµε στους επόµενους συναδέλ-
φους, στον επόµενο Κοινοβουλευτικό και ούτω καθεξής. 

Θα δώσω τον λόγο στην κ. Αννέτα Καββαδία. Επειδή, µάλιστα,
η κυρία συνάδελφος τα πολλά χρόνια τα πέρασε ως δηµοσιο-
γράφος και ξέρει τη χρήση του χρόνου, είµαι σίγουρος ότι θα

είναι συνεπής. 
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΕΤΑ (ΑΝΝΕΤΑ) ΚΑΒΒΑΔΙΑ: Πάντα το κάνω, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία µέρα σαν τη σηµερινή, σε

ένα νοµοσχέδιο σαν το σηµερινό, δεν θα µπορούσα παρά να ξε-
κινήσω µε τα όσα συµβαίνουν στην Παλαιστίνη, η οποία βιώνει
µία πικρή επέτειο, αφού σήµερα συµπληρώνονται εβδοµήντα
χρόνια από την καταστροφή, από τη «Nakba», όταν επτακόσιες
χιλιάδες Παλαιστίνιοι µε την ίδρυση του κράτους του Ισραήλ στις
15 Μαΐου 1948 εκδιώχθηκαν από τη γη τους, από τα εδάφη τους. 

Την Παλαιστίνη που θρηνεί εξήντα έξι νεκρούς και χιλιάδες
τραυµατίες σε µια δολοφονική επίθεση του ισραηλινού στρατού,
σε µια πραγµατική σφαγή που αντιµετωπίζεται δυστυχώς από τη
διεθνή κοινότητα µε εξοργιστική αδιαφορία και µε παραινέσεις
περί αυτοσυγκράτησης. Συµπεριφορές Πόντιου Πιλάτου και ίσων
αποστάσεων σε µια κυνική προσπάθεια εξοµοίωσης του θύτη µε
το θύµα.

Σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, κυρίες και κύριοι, στις 22 Δεκεµ-
βρίου του 2015 το ελληνικό Κοινοβούλιο είχε διατρανώσει, εί-
χαµε όλοι µας διατρανώσει, την αµέριστη συµπαράστασή µας
στον παλαιστινιακό λαό, αναγνωρίζοντας οµόφωνα το κράτος
της Παλαιστίνης και επαναλαµβάνοντας την πάγια θέση της
χώρας µας για τη δηµιουργία ενός ανεξάρτητου και βιώσιµου
παλαιστινιακού κράτους στα σύνορα του 1967, µε πρωτεύουσα
την ανατολική Ιερουσαλήµ και ειρηνική συνύπαρξη των δύο κρα-
τών.

Ειρήνη, όµως, χωρίς δικαιοσύνη δεν µπορεί να υπάρξει. Γι’
αυτό και η καταδίκη των φυσικών, αλλά και των ηθικών αυτουρ-
γών της χθεσινής µαζικής δολοφονίας οφείλει να είναι κατηγο-
ρηµατική και απερίφραστη. Χωρίς «ναι µεν αλλά». Ειδικά από µια
χώρα όπως η Ελλάδα, της οποίας οι ιστορικοί δεσµοί µε την Πα-
λαιστίνη παραµένουν άρρηκτοι. Και αυτό είναι κάτι που µου δό-
θηκε η ευκαιρία να το επαναλάβω, αλλά και να το διαπιστώσω
ιδίοις όµµασι, όταν πριν από δύο εβδοµάδες περίπου βρέθηκα
στη Ραµάλα και στη Χεβρώνα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµενη στο νοµοσχέδιο. Είναι
πράγµατι ατυχές να λέµε ότι η Ευρώπη αντιµετωπίζει µια προ-
σφυγική µεταναστατευτική κρίση. Η λέξη «κρίση» υποδηλώνει
κάτι έκτακτο και προσωρινό που µπορεί να αντιµετωπιστεί µε
µέτρα έκτακτης ανάγκης. 

Αυτό που αντιµετωπίζει η Ευρώπη είναι µια µετακίνηση πλη-
θυσµών πρωτοφανούς κλίµακας µετά το τέλος του Β’ Παγκό-
σµιου Πολέµου. Γύρω της, και στην ευρύτερη γειτονιά της,
υπάρχει ένας κύκλος φωτιάς, φρίκης, τυραννίας, πολέµου και
ανείπωτης δυστυχίας από τον οποίο κύκλο όλοι θέλουν να ξεφύ-
γουν. Ας µην υπάρχουν εποµένως αυταπάτες ότι το πρόβληµα
θα λυθεί µε µέσα αποτροπής ή περιορισµού των προσφύγων και
των µεταναστών στις λεγόµενες χώρες πρώτης γραµµής. 

Το προσφυγικό - µεταναστευτικό φαινόµενο δεν θα εξαφανι-
στεί ως διά µαγείας. Είναι εδώ για να µείνει και θα είναι ίσως η
κύρια ευρωπαϊκή πρόκληση για χρόνια, αν όχι για δεκαετίες. Συ-
νεπώς, το να κρύβει η Ευρώπη ή έστω ένα µέρος της, το πιο συν-
τηρητικό, το κεφάλι της στην άµµο για να αποφύγει την πραγ-
µατικότητα, δεν είναι απλώς υποκριτικό. Είναι εγκληµατικό. 

Οι σύγχρονοι ικέτες, κυρίες και κύριοι, είναι πολλαπλώς θύ-
µατα: θύµατα διωγµών και φρικώδους βίας στον τόπο τους, θύ-
µατα κυκλωµάτων διακινητών, θύµατα της τάφρου που περιβάλ-
λει την Ευρώπη - φρούριο και θύµατα ρατσισµού και εκµετάλ-
λευσης, αν καταφέρουν να επιβιώσουν και να φτάσουν σε µια ευ-
ρωπαϊκή «γη της επαγγελίας».

Όσον αφορά όλα αυτά, δεν πρόκειται για φυσικά φαινόµενα,
είναι το αποτέλεσµα συγκεκριµένων πολιτικών επιλογών. Το πιο
τραγικό, όµως, και συνάµα εξοργιστικό σε όλα αυτά, είναι ότι θα
µπορούσαν αυτές οι επιλογές να είναι εντελώς διαφορετικές. Θα
µπορούσε η Ευρωπαϊκή Ένωση αντί για στρατιωτικές επιχειρή-
σεις να οργανώσει και να χρηµατοδοτήσει µια διαρκή επιχείρηση
έρευνας και διάσωσης στη Μεσόγειο, ώστε να αποτρέπεται η
απώλεια ζωής. Θα µπορούσε να δηµιουργήσει νόµιµες και ασφα-
λείς διεξόδους για τους αιτούντες άσυλο, ώστε να µην στρέφον-
ται στα κυκλώµατα διακίνησης και να µη θέτουν τη ζωή τους σε
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κίνδυνο στη θάλασσα. Θα µπορούσε να καλύψει τις άµεσες αν-
θρωπιστικές ανάγκες ή και να απορροφήσει µακροπρόθεσµα τον
κύριο όγκο των προσφυγικών ροών και µάλιστα µε λιγότερα
έξοδα από το στήσιµο της Ευρώπης - φρούριο, εάν απλώς υπήρ-
χε η διάθεση ισόρροπης κατανοµής τους σε όλα τα κράτη - µέλη
αντί για τον εγκλωβισµό τους στις χώρες πρώτης υποδοχής.

Τα ελλείµµατα αυτά στην ευρωπαϊκή αντίδραση έχουν κατα-
γραφεί επανειληµµένα στα σχετικά ψηφίσµατα της Κοινοβουλευ-
τικής Συνέλευσης του Συµβουλίου της Ευρώπης όπου σε κάθε
ευκαιρία τα µέλη της ελληνικής αντιπροσωπείας, Βουλευτές και
Βουλεύτριες, θίγουµε τα ζητήµατα αυτά και επιµένουµε στην
ανάγκη για µια συνολική ευρωπαϊκή αντιµετώπιση του ζητήµατος
µε βάση το διεθνές δίκαιο, την αλληλεγγύη µεταξύ των ευρωπαϊ-
κών κρατών, τον σεβασµό των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και τον
ανθρωπισµό.

Αυτές οι παραδοχές µπορούν και πρέπει να αποτελέσουν
βάση για µια ουσιαστική συνεννόηση ανάµεσα στις δηµοκρατικές
πολιτικές δυνάµεις της χώρας. Με µια αναγκαία προϋπόθεση
όµως: να συµφωνήσουµε όλες και όλοι ότι είναι επείγουσα η
ανάγκη συσπείρωσης όλων των δηµοκρατικών και προοδευτικών
δυνάµεων και πολιτών της χώρας σε ένα κοινό µέτωπο απέναντι
στην Ακροδεξιά και στον φασισµό. Γιατί, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, µε αφορµή το προσφυγικό – µεταναστευτικό, το απο-
κρουστικό και επικίνδυνο πρόσωπο της Ακροδεξιάς έχει, δυστυ-
χώς, ξανασηκώσει κεφάλι στην Ευρώπη. Και όχι µόνο στο περι-
θώριο της πολιτικής.

Έχει γίνει πλέον κοινό το φαινόµενο να υιοθετούν οι συστηµι-
κές συντηρητικές δυνάµεις της Ευρώπης, δυστυχώς και στη
χώρα µας, τη ρητορική και την ατζέντα της Ακροδεξιάς µε το
έωλο επιχείρηµα ότι «δεν πρέπει να δώσουµε χώρο στην Ακρο-
δεξιά». Αν η λύση που προτείνουν ορισµένοι για να µη δοθεί
χώρος στην Ακροδεξιά, είναι να καταλάβει τον χώρο αυτό η «κα-
νονική» Δεξιά, ας µας το πουν ανοιχτά. Εµείς, όµως, οφείλουµε
να καταθέσουµε την κάθετη αντίρρησή µας σε αυτόν τον ολι-
σθηρό δρόµο και να αντιπροτείνουµε πως αυτό που πρέπει να
κάνουµε όλες και όλοι είναι να καταδικάζουµε χωρίς περιστρο-
φές και χωρίς καµµία επιφύλαξη, οποιαδήποτε ρατσιστική και
φασιστική συµπεριφορά και όχι να εγείρουµε µε τη ρητορική µας
φοβικά σύνδροµα, επικαλούµενοι το δόγµα «ασφάλεια και δέος»,
όπως κάνουν οι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας ευθυγραµ-
µιζόµενοι πλήρως µε τη ρητορική της Χρυσής Αυγής. Προφανώς,
κυρίες και κύριοι, οι λύσεις σε αυτά τα προβλήµατα δεν µπορούν
να είναι αποσπασµατικές και -το σηµαντικότερο- δεν µπορούν να
µην λαµβάνουν υπ’ όψιν τα πραγµατικά δεδοµένα, σε πολιτικό
και νοµικό επίπεδο. 

Ως προς το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, πριν ακόµα
από την κατάθεσή του αλλά και µέσα από την κοινοβουλευτική
διαδικασία έχουµε ήδη πετύχει ένα καλό επίπεδο πολιτικής συ-
ζήτησης, κάτι που έδωσε τη δυνατότητα -και αυτό το αναγνωρί-
ζουν όλοι- να υπάρξουν αρκετές βελτιώσεις ως προς το περιε-
χόµενό του, δηµιουργώντας ενδεχοµένως τη βάση για τη στοι-
χειώδη συνεννόηση για την οποία µίλησα προηγουµένως. 

Ασφαλώς -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- το προσφυγικό
- µεταναστευτικό είναι ένα ζήτηµα τέτοιας περιπλοκότητας που
κανένα νοµοθέτηµα από µόνο του δεν µπορεί να το λύσει. Οφεί-
λουµε, εποµένως, να συνεχίσουµε τις προσπάθειες έτσι ώστε να
µπορούµε κάποτε να µιλάµε για µια ευρωπαϊκή πολιτική για τη
µετανάστευση και το άσυλο, που θα σέβεται τις ανθρωπιστικές
αξίες του νοµικού µας πολιτισµού.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ, κυρία Καββα-
δία. 

Τον λόγο έχει ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πάνω από τρία χρόνια το µε-
ταναστευτικό έχει καταστεί µείζον ζήτηµα, µία «βόµβα», που είναι
έτοιµη να εκραγεί ανά πάσα στιγµή στη Λέσβο, όπου η Μόρια
είναι συνώνυµο της εξαθλίωσης και της ανοµίας, στη Χίο, στη

Σάµο, στον Έβρο όπου οι ροές αυξάνονται καθηµερινά. 
Αναµφίβολα και πριν από την εκλογή του ΣΥΡΙΖΑ το πρόβληµα

υφίστατο, αλλά ποτέ στην ανεξέλεγκτη διάσταση, που πήρε µετά
τον Ιανουάριο του 2015, γιατί τότε κάποιες ιδεοληψίες για τους
µετανάστες που λιάζονται και εξαφανίζονται έγιναν ηµιεπίσηµη
ιδεολογία της νέας διακυβέρνησης και οι τοπικές κοινωνίες αφέ-
θηκαν στην τύχη τους. Τα έζησε άλλωστε και  ο ίδιος ο κ. Τσί-
πρας στη Λέσβο, εκεί όπου όπως και στη Χίο τον υποδέχθηκαν
µε κατεβασµένα ρολά και µε µια µεγάλη συγκέντρωση διαµαρ-
τυρίας καθολικού χαρακτήρα, την οποία βεβαίως ο κ. Τσίπρας
και ο ΣΥΡΙΖΑ µε τις γνωστές διχαστικές λογικές τους την απέδω-
σαν σε ακροδεξιούς, κατηγορώντας τους απλούς πολίτες του
νησιού, υποτιµώντας την αγωνία τους για τις ζωές τους που υπο-
βαθµίζονται, για τον φόβο που πλέον φωλιάζει στην καθηµερινό-
τητά τους. 

Γιατί στην Κυβέρνηση, παρά την προσγείωση στη σκληρή
πραγµατικότητα, είναι πολλοί ακόµα εκείνοι που παραµένουν
στην ουσία τυφλωµένοι από τις εµµονές τους, γιατί δεν θέλουν
να αναλάβουν τις σοβαρές τους ευθύνες, όπως κάνουν κάθε
φορά που υπάρχει κάποιο πρόβληµα, όπως κάνουν για τα Εξάρ-
χεια, για την εγκληµατικότητα, για την ανοµία στα ΤΕΙ. Πετάνε
«λάσπη» στη Νέα Δηµοκρατία και νοµίζουν ότι ξεµπέρδεψαν.
Πλανώνται όµως πλάνην οικτράν. 

Και µιλούν έτσι την ώρα που η Άγκυρα για λόγους εκβιασµού
της Ελλάδας αλλά και της Ευρώπης αυξάνει ραγδαία τις µετα-
ναστευτικές ροές, δηµιουργώντας µάλιστα και νέες διαδροµές
οι οποίες είναι επικίνδυνες για την εθνική µας ασφάλεια στον
Έβρο, αλλά και διά θαλάσσης στις ακτές της Θράκης, όπως
έγινε πρόσφατα µε πλοιάριο, που ξεφόρτωσε µετανάστες στις
ακτές της Ροδόπης. 

Και ρωτάµε: αν είναι δύσκολη σχετικά η φύλαξη των θαλασ-
σίων συνόρων -ναι και η θάλασσα έχει θαλάσσια σύνορα, τώρα
το έµαθε και ο κ. Τσίπρας- γιατί δεν µπορούν να φυλαχθούν τα
χερσαία σύνορα; Είναι αυτή η εικόνα ενός σοβαρού κυρίαρχου
κράτους; Εξακολουθείτε να είστε υπέρ της κατεδάφισης του
φράχτη στον Έβρο που υποστήριζαν στελέχη σας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχε-
ται µε χαρακτηριστική καθυστέρηση, χωρίς δηµόσια διαβούλευ-
ση και προετοιµασία, αφού φθάσαµε το 2017 σε πενήντα οκτώ
χιλιάδες εξακόσια εξήντα αιτήµατα ασύλου και εφέτος -µέχρι
τώρα- σε περίπου δεκατρείς χιλιάδες τριακόσια πενήντα, µε κάθε
αίτηµα να χρειάζεται έξι ή και περισσότερους µήνες για να εξε-
ταστεί. 

Το νοµοσχέδιο επιδιώκει να ανακουφίσει την κατάσταση στα
νέα γκέτο που δηµιούργησε ο ΣΥΡΙΖΑ, ο ίδιος που έβγαινε «στα
κεραµίδια» για την Αµυγδαλέζα, στα γκέτο όπου, πράγµατι, κυ-
ριαρχούν απάνθρωπες συνθήκες και βρίθουν από κρούσµατα εκ-
µετάλλευσης ανθρώπων και βία, µε θύµατα εν τέλει τους πρόσ-
φυγες, τους µετανάστες, αλλά και τις τοπικές κοινωνίες. 

Το ένα σκέλος της λύσης του προβλήµατος είναι ξεκάθαρο:
Επιτάχυνση της διαδικασίας εξέτασης των αιτηµάτων ασύλου,
να γίνεται σαφής διαχωρισµός προσφύγων και µεταναστών. 

Είναι θετικό γεγονός, κύριε Υπουργέ, η αύξηση των ανεξάρ-
τητων επιτροπών στην Αρχή Προσφυγών. 

Βασική παράµετρος, όµως, της λύσης είναι οι επιστροφές. Η
Τουρκία θα πρέπει να σεβαστεί τη συµφωνία και αυτό είναι
οπωσδήποτε έργο που απαιτεί τη συνεργασία και τον συντονισµό
της Ευρώπης. 

Η αποσυµφόρηση των hot spots στα νησιά είναι µια αναγκαιό-
τητα. Όµως, αυτό δεν πρέπει να έχει ως συνέπεια τη µεταφορά
του προβλήµατος στην ηπειρωτική Ελλάδα ούτε, βέβαια, κατ’
αυτόν τον τρόπο να έχουµε αύξηση των εισροών, να σταλεί ένα
λανθασµένο µήνυµα στην άλλη πλευρά. 

Σοβαρό κενό, ωστόσο, υπάρχει και στη δράση των µη κυβερ-
νητικών οργανώσεων και αυτό δεν χρειάζεται καµµία Ευρώπη να
µας το υποδείξει ή να µας βοηθήσει. Το τι συµβαίνει σε όλες
αυτές τις περιοχές τις εθνικά ευαίσθητες είναι γνωστό. Διάφορες
ΜΚΟ, χωρίς ένα κανονιστικό πλαίσιο, µε άγνωστους χρηµατοδό-
τες και άδηλους στόχους, σε κάποιες περιπτώσεις έχουν κατα-
στεί κράτος εν κράτει, δρώντας σε πληθυσµούς προσφύγων και
µεταναστών, που προέρχονται από περιοχές όπου µισαλλόδοξες
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και ακραίες ιδεολογίες είναι ιδιαίτερα διαδεδοµένες. 
Αντιλαµβανόµαστε ότι στο χαλαρό αυτό πλαίσιο λειτουργούν

και πολλές ΜΚΟ, που διάκεινται φιλικά προς την Κυβέρνηση, ότι
εντός αυτών βρίσκουν εργασία εκατοντάδες «αλληλέγγυοι».
Όµως, όταν µιλάµε για εθνική ασφάλεια, δεν χωρούν αυτού του
είδους τα παιχνίδια. 

Αναµφίβολα, κύριε Πρόεδρε, το προσφυγικό-µεταναστευτικό
είναι πρωτίστως ευρωπαϊκό πρόβληµα. Η Ελλάδα σηκώνει πολ-
λαπλάσιο βάρος από εκείνο που της αναλογεί, µε κίνδυνο να γίνει
µια µόνιµη αποθήκη ψυχών. Δυστυχώς, δεν έχουν επιδείξει όλα
τα ευρωπαϊκά κράτη την απαιτούµενη αλληλεγγύη σε χώρες
όπως η Ελλάδα, που είναι πύλες εισόδου µεταναστών και προ-
σφύγων. 

Είναι, λοιπόν, επιβεβληµένη η υλοποίηση του προγράµµατος
µετεγκατάστασης προσφύγων και µεταναστών σε όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι, όµως, επιβεβληµένη και η ου-
σιαστική φύλαξη των συνόρων, όπως επιβεβληµένη είναι και η
απορρόφηση των ευρωπαϊκών κονδυλίων που λιµνάζουν. 

Εν κατακλείδι, το προσφυγικό-µεταναστευτικό δεν είναι πρό-
βληµα που σηκώνει αναβολή. Είναι ζήτηµα που απειλεί την ίδια
την κοινωνική συνοχή και πρέπει να δοθούν ολοκληρωµένες λύ-
σεις σήµερα και όχι ηµίµετρα, όπως οι διατάξεις που συζητούµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ, κύριε Χαρα-
κόπουλε. 

Κλείνουµε την πρώτη τριάδα οµιλητών µε τον κ. Καρρά. 
Ορίστε, κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το ζήτηµα που τίθεται όταν συζητάµε ένα νοµοσχέδιο σχετικά

µε τη µεταναστευτική πολιτική ή το προσφυγικό ζήτηµα, το οποίο
είναι στην πρώτη γραµµή της Ελλάδος και προκειµένου να βρί-
σκουµε απάντηση εάν το νοµοσχέδιο είναι θετικό και θα λύσει
προβλήµατα, είναι να αποτιµούµε την τρέχουσα κατάσταση και
στη συγκεκριµένη περίπτωση τη δήλωση Τουρκίας-Ευρωπαϊκής
Ένωσης στις 18 Μαρτίου του 2016 και την εφαρµογή της.

Και γιατί τοποθετούµαι σε αυτό; Γιατί στις 18 Μαρτίου του
2016 υπήρχε η κοινή δήλωση, που υποχρέωνε και την Ελλάδα σε
ενέργειες και την 1η Απριλίου του 2016 ήρθε το νοµοσχέδιο για
τον ν. 4375 που θα αντιµετώπιζε -υποτίθεται- τα ζητήµατα προ-
στασίας των µεταναστών και προσφύγων, αλλά και θα διευκό-
λυνε τις διαδικασίες να αντιµετωπίζονται σύµφωνα µε τη δήλωση
αυτή.

Τι έλεγε η δήλωση; Ότι στα νησιά θα αντιµετωπίζονται τα αι-
τήµατα ασύλου, θα επιστρέφονται όσοι δεν έχουν δικαίωµα διε-
θνούς προστασίας κι όσοι τυγχάνουν της διεθνούς προστασίας
θα µπορούν να µετακινούνται. Τι έγινε απ’ όλα αυτά; Δυστυχώς,
τίποτα. Διότι η µεν Τουρκία δέχεται περιορισµένες επιστροφές.
Και αυτό οφείλεται και σε δική µας ευθύνη, για τον λόγο ότι
έχουµε θεσπίσει διαδικασίες πολυτελείς και ατέρµονες. Δίνουµε,
λοιπόν, επιχειρήµατα στους γείτονές µας να µην ακολουθούν
όσα δεσµεύτηκαν. Δίνουµε, επίσης, επιχειρήµατα και στους Ευ-
ρωπαίους, οι οποίοι µετά τη Συµφωνία Βίσενγκραντ, µετά το κλεί-
σιµο του βαλκανικού δρόµου, ουσιαστικά δεν δέχονται πλέον
µετανάστες ή πρόσφυγες και το θέτουν πάντοτε υπό αµφισβή-
τηση. Και δεν χρειάζεται να θυµίσω και τις πρόσφατες συναντή-
σεις Όρµπαν - Κουρτς ή στις δηλώσεις στις οποίες προέβησαν
προ εβδοµάδος.

Πάµε, λοιπόν, να το δούµε. Κατά τη δική µου άποψη, η αποτί-
µηση της συµφωνίας - δήλωσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας
είναι ετεροβαρής υπέρ της Τουρκίας. Εµείς, λοιπόν, δεν πετύ-
χαµε εκείνο το οποίο θα µπορούσε να µας δώσει η αντιµετώπιση
του προσφυγικού - µεταναστευτικού και µείναµε απλώς σε δια-
δικασίες. Και προσπαθούµε σήµερα να αλλάξουµε λίγο τον νόµο
-και µιλώ για τον ν. 4375- για τον οποίο είχαµε σήµερα την ευκαι-
ρία να δώσουµε άµεση απάντηση, να δώσουµε άµεσες λύσεις.
Αντ’ αυτού, όµως, επιλέξαµε -και εδώ θα µου επιτρέψετε να είµαι
και καυστικός- να δηµιουργήσουµε ένα νέο κατεστηµένο.

Πού αναφέροµαι; Εφευρέθηκε ότι θα πρέπει να έχουµε επι-
τροπές προσφυγών -τις ονοµάσαµε ανεξάρτητες- από δικαστι-

κούς λειτουργούς, για να δίνουµε το δικαίωµα της προστασίας
όλων αυτών των ανθρώπων. Πράγµατι, πρέπει να το δώσουµε.
Το δώσαµε, όµως, τέσσερις φορές, αν θέλετε. Δεν µπορεί να αµ-
φισβητήσει κανείς ότι η Υπηρεσία Ασύλου λειτουργεί. Ο ίδιος ο
Υπουργός µάς έδωσε το στοιχείο ότι οι αποφάσεις των Ανεξαρ-
τήτων Επιτροπών Προσφυγών το 98% είναι απορριπτικές και επι-
κυρώνουν τις αποφάσεις της Υπηρεσίας Ασύλου. 

Και εποµένως τι καταφέραµε; Καταφέραµε να δηµιουργή-
σουµε µία ατέρµονα διαδικασία η οποία λειτουργεί όχι µόνο σε
βάρος της χώρας, αλλά και σε βάρος της εφαρµογής της συµ-
φωνίας-δήλωσης Τουρκίας-Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτά δεν είναι
αυθαίρετα στοιχεία τα οποία επικαλούµαι. Εάν ανατρέξουµε στις
εκθέσεις, που ανά τρίµηνο εκδίδονται από την Ευρωπαϊκή Ένω-
ση για την ενηµέρωση του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου και του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου, µας λένε -µε την διπλωµατική βέβαια
γλώσσα- ότι δεν είναι ικανοποιητικές οι αποδόσεις από τη συµ-
φωνία, δεν είναι ικανοποιητικές οι µετεγκαταστάσεις, δεν είναι
ικανοποιητικές οι επιστροφές.

Εποµένως, πού πάµε; Πάµε, λοιπόν, να αναζητήσουµε τον
υπεύθυνο; Πού θα τον αναζητήσουµε; Προφανώς θα πρέπει να
τον αναζητήσουµε στην Κυβέρνηση. Και δεν αναφέροµαι µόνο
στην παρούσα στιγµή της νοµοθέτησης. Αναφέροµαι και στον ν.
4375. Διότι, πρωτοφανώς εµείς οι Έλληνες βρήκαµε και µία
λύση. Αφού θέλαµε να βάλουµε δικαστές στις επιτροπές, βρή-
καµε και τη λύση να τους δώσουµε και έναν δεύτερο µισθό. Οι
επιτροπές, οι δικαστές και το µέλος -και αυτό βέβαια δεν έχει
αναφερθεί ποτέ- το οποίο προτείνεται από την Ύπατη Αρµοστεία
του ΟΗΕ για τους πρόσφυγες, πληρώνονται ξεχωριστά. 

Θα κάνω µία παρένθεση εδώ. Δεν θέλω να είµαι µάντης κακών.
Ξέρετε ότι έχετε δώσει έναν δεύτερο µισθό στους δικαστές µέλη
των επιτροπών; Έχω λάβει ερωτήµατα εάν δικαιούνται να προ-
σφύγουν στο µισθοδικείο εκείνοι οι δικαστές που δεν είναι µέλη
των επιτροπών και δεν έχουν λάβει το επιµίσθιο αυτό. Διότι και
εκείνοι προσφέρουν δικαστικό έργο και θα διεκδικήσουν αύριο,
µεθαύριο την επιπλέον µισθοδοσία. Κι αν διεκδικήσουν επιπλέον
µισθοδοσία, εσείς οι ίδιοι θα κατηγορείτε µετά τους Βουλευτές,
τους όποιους Βουλευτές προσφύγουν και αυτοί στα διοικητικά
δικαστήρια να διεκδικήσουν τις διαφορές. 

Τα λάβατε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, αυτά; Είναι παρένθεση για
το νοµοσχέδιο. Τα θέτω στη γνώση σας, για να δείτε πώς θα αν-
τιµετωπίσετε αυτό το θέµα.

Συνεπώς, αντί να βελτιώνουµε, περιορίζοντας κάποιες προθε-
σµίες, µένουµε στο πρόβληµα αυτό καθ’ αυτό.

Έρχοµαι στο ζητούµενο. Υπάρχει δυνατότητα αντιµετώπισης
της διαδικασίας µε πλήρη προστασία των δικαιωµάτων; 

Θα µείνω στις οδηγίες και στην οδηγία 2013/32, που καθορίζει
δύο βαθµούς κρίσεως: τον διοικητικό βαθµό ενώπιον της Υπηρε-
σίας Ασύλου και τον δικαστικό βαθµό ενώπιον των τακτικών δι-
καστηρίων. Γιατί, λοιπόν, να µην ακολουθήσουµε το σύστηµα
αυτό, να απλοποιήσουµε, να άρουµε τις αντιρρήσεις που δεχό-
µεθα τόσο από την Ευρώπη όσο και από την Τουρκία, ότι δεν
αποδίδουµε και εποµένως δεν υποχρεούνται σε εφαρµογή της
δήλωσης, δεν υποχρεούνται σε επιστροφές, δεν υποχρεούνται
σε µετεγκαταστάσεις; 

Έχω καταθέσει µία τροπολογία -είναι γνωστή στους συναδέλ-
φους, την έχω κοινοποιήσει και στο Υπουργείο- στην οποία ανα-
φέρω: Δώστε λύση απλοποιώντας τη διαδικασία. Μένουµε στην
Υπηρεσία Ασύλου. Η Υπηρεσία Ασύλου µπορεί να αποδώσει ικα-
νοποιητικά εάν ενδυναµωθεί και µε προσωπικό. Αποδίδει αποδο-
τικά και προστατεύει τα δικαιώµατα των αιτούντων το άσυλο. Και
στην περίπτωση στην οποία αυτοί δεν ικανοποιούνται, να πηγαί-
νουν στα διοικητικά εφετεία να δικάζουν µε τη µορφή των ουσια-
στικών προσφυγών, να κρίνεται εκεί σε πρώτο και τελευταίο
βαθµό.

Πρέπει να πω και κάτι άλλο: Οι προθεσµίες τις οποίες εισάγει
η Κυβέρνηση για την έκδοση των αποφάσεων επί των αιτήσεων
ασύλου είναι πάντα ενδεικτικές. Ουδείς µπορεί να υποχρεώσει
κανέναν στα αδύνατα, ουδείς µπορεί να υποχρεώσει ή να πει ότι
ακυρώνεται µία πράξη είτε διοικητική είτε δικαστική επειδή υπε-
ρέβη µία προθεσµία. Είναι µόνο έντονη υπόδειξη ενώ δεν έχει
ακυρότητα.
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Ζητώ, λοιπόν, να σταθείτε και στην τροπολογία την οποία έχω
καταθέσει. Λόγω χρόνου δεν έχω τη δυνατότητα να την αναπτύ-
ξω περισσότερο. Πιστεύω, όµως, ότι θα βελτιώσει τις διαδικα-
σίες, θα βελτιώσει την απόδοση και ενδεχόµενα θα συνεισφέρει
στη λύση. Όσο εµµένουµε σε διαδοχικές διαδικασίες για το ίδιο
αντικείµενο ό,τι νόµους και να φέρουµε, όσους και να ψηφί-
σουµε, λύση δεν θα δοθεί και θα αντιµετωπίζεται το πρόβληµα
διαχρονικά και µόνιµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εγώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής κ. Μπαλάφας. 
Για να µην ακολουθήσει η κ. Βάκη, που είναι από το ίδιο κόµµα,

θα παρεµβληθεί ο κ. Γερµενής, που είναι τέταρτος οµιλητής, και
µετά θα πάρει τον λόγο η κ. Βάκη.

Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-

λιτικής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, λέ-

γοντας ότι στη χώρα µας τα τρία τελευταία χρόνια πέρασαν
πάνω από ένα εκατοµµύριο πρόσφυγες και µετανάστες. Το
πρώτο διάστηµα, µέχρι τον Μάρτιο του 2016, αυτοί οι άνθρωποι,
κατά τεκµήριο, πέρασαν από τη χώρα και οδηγήθηκαν, αυτοο-
δηγήθηκαν, κινήθηκαν προς τον βορρά, προς τις χώρες της κεν-
τρικής και βόρειας Ευρώπης, που κατά κανόνα ήθελαν να
µεταβούν.

Μετά το κλείσιµο των συνόρων -το υπογραµµίζω αυτό, θα ξα-
ναµιλήσουµε για το κλείσιµο των συνόρων- και την κοινή δήλωση
Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας, η οποία αντιµετωπίζεται αι-
σχυντηλά εδώ από ορισµένες πλευρές, σαν να µην υπάρχει, τα
πράγµατα άλλαξαν και εγκλωβίστηκε στη χώρα µας ένας αριθ-
µός που σήµερα είναι περίπου πενήντα µε πενήντα πέντε χιλιά-
δες άνθρωποι, οι οποίοι δεν θέλουν να µείνουν στη χώρα µας.
Παρ’ όλα αυτά είναι εγκλωβισµένοι όλο αυτό το διάστηµα. 

Μην ξεχνάµε, όµως, ότι στη χώρα µας -και όχι τυχαία- βρίσκον-
ται ακόµα πάνω από εξακόσιες χιλιάδες οικονοµικοί, βασικά, µε-
τανάστες, οι οποίοι πώς ήρθαν κυρίως στη χώρα µας; Πότε
ξεκίνησε αυτή η ιστορία; Έχει ξεκινήσει πριν τριάντα χρόνια όταν
ο τότε Πρωθυπουργός άνοιξε τα σύνορα και είπε, «ελάτε για να
δουλέψετε στα χωράφια», όπου υπήρχε ανάγκη από εργατικά
χέρια, στα κοπάδια, όπου επίσης υπήρχε ανάγκη από εργατικά
χέρια. Επίσης, αυτός ο κόσµος ήρθε πριν από τους Ολυµπιακούς
Αγώνες του 2004, όπου και πάλι ήθελαν φτηνό και διαθέσιµο για
κάθε πιθανότητα και περίπτωση εργατικό δυναµικό για τα µε-
γάλα έργα των Ολυµπιακών Αγώνων.

Αυτή είναι η εικόνα σήµερα όταν µιλάµε για µεταναστευτικό-
προσφυγικό και µην απολυτοποιούµε την πλευρά των πενήντα,
πενήντα πέντε χιλιάδων, που εγκλωβίστηκαν στην χώρα µας
παρά τη θέλησή τους και παρά τη θέληση, φυσικά, και της ίδιας
µας της χώρας. 

Το νοµοσχέδιο, το οποίο συζητάµε σήµερα, αντιµετωπίζει και
τις δυο αυτές, ας πούµε, κατηγορίες και ιδιαίτερα, το ζήτηµα των
νοµίµων µεταναστών της δεύτερης κατηγορίας, των πολλών, των
εκατοντάδων χιλιάδων. Μιλάµε -µέσα από εξαιρετικούς λόγους-
για την κατ’ εξαίρεση εξέταση των αιτήσεών τους για άδειες δια-
µονής, για να βγουν από την αδήλωτη, από την κρυφή εργασία
στο φως, να πληρώνονται κανονικά οι άνθρωποι εφόσον δου-
λεύουν σε δουλειές που κατά κανόνα -θα αναφερθώ και στο
τέλος- δεν πάνε οι Έλληνες. 

Από εκεί και πέρα, µε βάση αυτήν την εικόνα, θα ήθελα να
κάνω τρεις παρατηρήσεις. 

Πρώτη παρατήρηση: Το νοµοσχέδιο προσπαθεί να αντιµετω-
πίσει τις δυσκολίες, που υπάρχουν στο µεγάλο αυτό ζήτηµα, στο
οποίο δεν υπάρχει «η λύση», αλλά η ανάγκη για την όσο καλύ-
τερη γίνεται διαχείριση. Δεν «καθαρίζεις» µε αυτό το θέµα, «το
λύσαµε και τελείωσε». Προσπαθεί να αντιµετωπίσει ρεαλιστικά,
προωθητικά αυτά τα ζητήµατα. 

Το νοµοσχέδιο δέχεται δυο κριτικές, καθώς και εµείς. Η µια
είναι ότι το νοµοσχέδιο χειροτερεύει την κατάσταση, ότι τις ήδη

άθλιες συνθήκες τις κάνει πιο άθλιες. Υπάρχει και η άλλη κριτική
που λέει «Πόσο επιδόµατα δίνετε! Επιδόµατα επιδοµάτων! Ξε-
χνάτε τους Έλληνες και προσέχετε τους πρόσφυγες και τους µε-
τανάστες!». 

Συνήθως ο κανόνας είναι- υπάρχουν και εξαιρέσεις- όταν γί-
νεται και από τις δυο πλευρές κριτική, µάλλον είσαι στο σωστό
δρόµο. Και θα πω γιατί είµαστε στο σωστό δρόµο, κατά τη γνώµη
µου φυσικά. 

Πρώτα απ’ όλα, ποιος αµφισβητεί ότι ο αιτών άσυλο από αρ-
χαιοτάτων χρόνων, ο ικέτης πρέπει να προστατεύεται; Αυτή είναι
η παράδοσή µας σαν Έλληνες από αρχαιοτάτων χρόνων µέχρι
σήµερα. Εποµένως, σ’ αυτόν τον κόσµο, τον προσφυγικό πληθυ-
σµό που µπαίνει στη χώρα µας είµαστε υποχρεωµένοι, όχι µόνο
από το Διεθνές, το Ευρωπαϊκό και το Ελληνικό Δίκαιο, να του πα-
ράσχουµε προστασία. Και είµαστε µια χώρα σε κρίση, µε τους
συµπατριώτες µας να ζορίζονται και να θυµώνουν για την πολι-
τική κατάσταση γενικότερα, την οικονοµική και την κοινωνική. Γι’
αυτό τα µέτρα µας έχουν πάντα το χαρακτηριστικό της ισορρο-
πίας, όχι να µπατάρουµε από εδώ ή από κει. Πάντα έτσι αντιµε-
τωπίσαµε τα ζητήµατα όλα αυτά τα χρόνια που είµαστε εµείς στη
διακυβέρνηση της χώρας. 

Γι’ αυτό είναι και οι δυο κριτικές που εµφανίζονται ότι είναι από
διαφορετικές κατευθύνσεις, είναι λανθασµένες. 

Άλλο ένα ζήτηµα είναι τα χρήµατα τα οποία δίνονται για τη δια-
χείριση του προσφυγικού. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, τα χρήµατα αυτά βασικά είναι χρηµα-
τοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν θα µπορούσε το ελ-
ληνικό ταµείο, το ελληνικό δηµόσιο να αντιµετωπίσει αυτό το τε-
ράστιο κόστος. Μη λέτε, λοιπόν, ψέµατα στον ελληνικό λαό. Είναι
χρήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή πληρώνει -να το πω έτσι
λαϊκά- τα διαµερίσµατα τα ξενοίκιαστα στις πόλεις της Ελλάδας,
όπου µένουν οικογένειες προσφύγων σε αρµονική σχέση µε τον
ελληνικό πληθυσµό. Και είναι ξενοίκιαστα διαµερίσµατα, τα
οποία ενοικιάζονται µέσω της Ύπατης Αρµοστείας και αναπτυ-
ξιακών εταιρειών -εταιρειών πολλές φορές της αυτοδιοίκησης-
ή δίνεται ένα µικρό επίδοµα, µια µικρή ενίσχυση που πάει στις
τοπικές κοινωνίες. Για αυτό η αυτοδιοίκηση και στην Αθήνα και
στη Θεσσαλονίκη και στη Λιβαδειά και στο Ηράκλειο και σε άλλες
πόλεις έχει αγκαλιάσει αυτή τη διαδικασία, που ευνοεί και τις το-
πικές κοινωνίες. Και έχει αγκαλιάσει αυτή τη διαδικασία και η αυ-
τοδιοίκηση και σε πάρα πολλές περιπτώσεις και η Εκκλησία της
Ελλάδας και ο εµπορικός κόσµος. Τα άλλα είναι απλώς ψέµατα. 

Το δεύτερο ζήτηµα που αντιµετωπίζει το νοµοσχέδιο: Το µε-
γάλο πρόβληµα του εγκλωβισµού των χιλιάδων αυτών ανθρώπων
στη χώρα συνολικά, στα νησιά µας και του Βορειοανατολικού Αι-
γαίου ιδιαίτερα. 

Ακούστε, υπάρχει ένας νόµος στη φυσική, ότι υπάρχει πρό-
βληµα όταν η εισροή σε ένα σύστηµα είναι µεγαλύτερη από την
εκροή. Να µας πείτε προτάσεις γι’ αυτό. Επαναλαµβάνω: Όταν
η εισροή είναι µεγαλύτερη από την εκροή, τι κάνουµε; Φυσικά,
δεν βάζω κροκόδειλους στο Αιγαίο. Να σας πω και κάτι; Και κρο-
κόδειλους να βάλεις, όταν ο άλλος γνωρίζει ότι θα πέσει βόµβα
στη Συρία, στο Χαλέπι και έχει το παιδί του, θα ξεκινήσει να πάει
κάπου όπου δεν θα πέφτει βόµβα στο παιδί του. Και αυτό γίνεται! 

Η εισροή, λοιπόν, πολύ µεγαλύτερη από την εκροή. Τι γίνεται;
Σήµερα -και στην επιτροπή όλοι ή σχεδόν όλοι από τους οµιλη-
τές- θεωρούν δεδοµένη, έστω και µε έναν δειλό τρόπο ορισµένοι,
την κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας και θεωρούν
ότι πρέπει να ισχύσει αυτή η δήλωση.

Από εκεί και πέρα, πρέπει να παίρνετε υπ’ όψιν σας δυο πράγ-
µατα όταν κάνετε προτάσεις. Πρώτον, ότι τα σύνορα είναι κλει-
στά και δεύτερον, ότι δεν υπάρχει ευρωπαϊκή αλληλεγγύη από
πολλά κράτη-µέλη. Αυτό δεν γίνεται να το ξεχνάµε, όταν κάνουµε
προτάσεις. Εµείς επιδιώκουµε ορισµένα πράγµατα µε το νοµο-
σχέδιό ή την πολιτική µας –δεν θέλω να τα επαναλάβω- από επι-
τάχυνση µέχρι αλλαγή της ευρωπαϊκής νοµοθεσίας, από επα-
ναφορά του relocation, της µετεγκατάστασης, µέχρι να ισχύσουν
πάλι µε µεγαλύτερους ρυθµούς οι επιστροφές ή η οικογενειακή
επανένωση. 

Επαναλαµβάνω: Μαγικές λύσεις σ’ αυτό το προσφυγικό-µετα-
ναστευτικό ζήτηµα δεν υπάρχουν. Λένε ορισµένοι; Να φύγουν
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όλοι από τα νησιά. Θα φύγουν, λοιπόν, όλοι από τα νησιά και την
επόµενη µέρα, για να µην πω και νωρίτερα, ίσος αριθµός θα
έρθει από απέναντι, εκτός αν κάποιος πιστεύει –όπως έγινε κά-
ποτε σε κάποιο νησάκι του Αιγαίου- ότι πρέπει να τους πυροβο-
λούµε τους ανθρώπους, όταν έρχονται από τις απέναντι ακτές ή
όταν οι λαθροδιακινητές βγάζουν τον πίρο…

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Πότε έγινε αυτό, κύριε Υπουργέ; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το 2014, πάντως, δεν έγινε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-

λιτικής): Κύριε Αθανασίου, ήλπιζα ότι δεν θα µιλούσατε. Είστε
εκτός γραµµής στα θέµατα αυτά, εννοώ δική σας γραµµής. Σκε-
φτείτε το αυτό. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Πότε έγινε αυτό µε τους πυρο-
βολισµούς; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής): Εν πάση περιπτώσει, καλά µιλούσαµε τόση ώρα, ακού-
στε και την άλλη άποψη. Μάθετε να ακούτε, λόγω και επαγγελ-
µατικής προελεύσεως και επιστηµονικής. 

Με µαθηµατική ακρίβεια, λοιπόν, την άλλη µέρα έρχεται ίσος
αριθµός. 

Δεύτερον, άκουσα µια πρόταση: Να έρθουν όλοι από τα νησιά
εδώ, µάλιστα, στην ενδοχώρα, να µπουν σε κάποιες προσωρινές
δοµές φιλοξενίας, που να είναι άριστη η κατάσταση, να πάρουν
χαρτιά και να πάνε στη χώρα που θέλουν. Αν ήταν τόσο απλό, τι
είµαστε, παλαβοί να µην το κάνουµε; Δεν το καταλαβαίνω αυτό.
Δεν καταλαβαίνετε ότι είναι κλειστά τα σύνορα και δεν δέχεται η
Ευρώπη αυτόν τον κόσµο; Πώς λέτε, λοιπόν, τόσο άνετα να πά-
ρουν τα χαρτιά και να πάνε στις χώρες αυτές;

Επαναλαµβάνω ότι λύσεις µαγικές δεν υπάρχουν. Όποιος πι-
στεύει ότι υπάρχουν λύσεις, είτε δεν ξέρει –αυτή είναι η µια πε-
ρίπτωση- είτε –η άλλη περίπτωση- λέει ψέµατα.

Δυστυχώς, το προσφυγικό-µεταναστευτικό, όχι µόνο στην Ελ-
λάδα, πολύ λιγότερο στην Ελλάδα, αλλά κυρίως στις χώρες της
Ευρώπης καθορίζει µε ένα αρνητικό πρόσηµο, σε µεγάλο βαθµό
πλέον, συνειδήσεις, πολιτικές συµπεριφορές, εκλογικές τάσεις
και βοηθά να αναπτυχθούν φαινόµενα, όπως η ξενοφοβία, ο ρα-
τσισµός και ο νεοναζισµός, που σηκώνεται δυστυχώς και πάλι
αυτό το φίδι, το νεοναζιστικό, σε πολλές χώρες της Ευρώπης. 

Είχαµε, δυστυχώς, και αυτές τις µέρες και εντός της Βουλής
διατύπωση µιας τέτοιας «καθαρής», ρατσιστικής, ξενοφοβικής
ρητορικής. Απέναντι σ’ αυτά τα φαινόµενα, κατά τη γνώµη µας,
δεν πρέπει να υπάρχει κανενός είδους εφησυχασµός. Απαιτείται
επαγρύπνηση και απαιτείται καθαρό µέτωπο όλων των δηµοκρα-
τών, όλου του δηµοκρατικού τόξου, χωρίς εξαιρέσεις. 

Ξέρετε κάτι; Δεν κάνω παροµοιώσεις εύκολες µε τη δεκαετία
του ’30 ή του ’40. Πολλές φορές, όµως, έχω την αίσθηση -και όχι
µόνο εγώ- ότι ο αποδιοποµπαίος τράγος των ναζί τα χρόνια του
’30 και του ’40, που ήταν ο Εβραίος –µολονότι ακόµη δεν εξέ-
λειπε ο αντισηµιτισµός- είναι σήµερα και χρησιµοποιείται ως εξι-
λαστήριο θύµα, ως ο φταίχτης για όλα τα πράγµατα, αντίστοιχα
µε την εποχή εκείνη, ο πρόσφυγας και ο µετανάστης, ο διαφο-
ρετικός γενικότερα. Και σ’ αυτό το δηλητήριο, που επιδιώκεται
να περάσει στην κοινωνία από τη νεοναζιστική ρητορική και πρα-
κτική, το µέτωπό µας πρέπει να είναι αδιάλλακτο. Το τέρας δεν
εξηµερώνεται, κύριε Αθανασίου, επειδή παρεµβήκατε προηγού-
µενα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει για

επτά λεπτά ο κ. Γερµενής. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συζήτηση του νοµοσχεδίου, που έγινε στις επιτροπές µε την

παρουσία φορέων ήταν ιδιαίτερα αποκαλυπτική. Όχι ότι δεν ξέ-
ραµε ότι οι περισσότεροι απ’ αυτούς, που ήρθαν ασπάζονται τις
δικές σας ιδέες, αλλά γιατί ακόµη και αυτοί αποκάλυψαν στοιχεία
για το προσφυγικό, που εµείς λέµε λαθροµεταναστευτικό, στοι-
χεία που επεσήµαινε η Χρυσή Αυγή εδώ και πάρα πολλές δεκαε-
τίες. Βέβαια, όταν τα λέει η Χρυσή Αυγή, είναι φασίστες, αντι-
δηµοκράτες, αλλά όταν τα λένε οι δικοί σας άνθρωποι, είναι κάτι
διαφορετικό και προσπαθείτε να σκύψετε από πάνω, για να λύ-
σετε αυτά τα προβλήµατα µε κάποια δήθεν νοµοθετήµατα, όπως
αυτό εδώ σήµερα, µε το οποίο καλείστε να διορθώσετε ένα άλλο

νοµοθέτηµα, που φέρατε το 2016 και σπεύδετε τώρα να έρθετε
στη Βουλή, για να διορθώσετε κάποια πράγµατα. Αντί, όµως, να
τα διορθώσετε -και πολλοί θα περίµεναν να κάνετε λάθος, γιατί
ήσασταν καινούργια Κυβέρνηση από το 2016- και να πείτε ότι
αυτό το πρόβληµα, το λαθροµεταναστευτικό, δεν το είχατε δει
σωστά, έχετε µια ιδεοληψία που ξεπερνά τα πατριωτικά σας πι-
στεύω. Είσαστε διεθνιστές, είσαστε υπερασπιστές της κοινωνίας
χωρίς σύνορα, των ανοικτών συνόρων και διάφορες τέτοιες αρ-
λούµπες, που αναφέρει ο Τζορτζ Σόρος. Δεν το κρύβετε. Και δεν
το κρύβετε, όταν ακόµα και ο Υπουργός απ’ αυτό εδώ το Βήµα
ανέφερε κάποια πράγµατα και είπε για µετανάστες που ήρθαν
πριν από τριάντα χρόνια, για φθηνά εργατικά χέρια, ότι άνοιξαν
τα σύνορα µε την Αλβανία. 

Να θυµίσω στον Υπουργό ότι τότε η Αλβανία είχε ένα κοµµου-
νιστικό καθεστώς. Και αν υπήρχε ένας σοσιαλιστικός παράδει-
σος, όπως είναι ο κοµµουνισµός, θα έµεναν στην Αλβανία, δεν
θα έρχονταν στην Ελλάδα. 

Το 2004 είπατε ότι ήρθαν για φθηνά εργατικά χέρια, για να
φτιάξουν τα ακίνητα των Ολυµπιακών Αγώνων. Τώρα, αυτή τη
στιγµή, το 2018, που έρχονται ορδές µεταναστών ή λαθροµετα-
ναστών –πείτε τους όπως θέλετε- ποια είναι τα φθηνά εργατικά
χέρια; Πού θα βάλετε αυτούς τους ανθρώπους να πάνε να δου-
λέψουν; Έχει δουλειές η Ελλάδα και δεν το ξέρουµε; Εδώ δεν
υπάρχουν για τους Έλληνες δουλειές, που είπατε ότι υπάρχουν
δουλειές που δεν πάνε να κάνουν οι Έλληνες. Ποιες είναι αυτές
οι δουλειές, που δεν πάνε να κάνουν οι Έλληνες; Αφού η ανεργία
είναι τεράστια, δεν θα πάνε στα χωράφια; Για ποια χωράφια µι-
λάµε; Ποια είναι η πολιτική σας στα αγροτικά θέµατα; Τι εξάγει
η Ελλάδα αυτή τη στιγµή; Πού θα πάνε να δουλέψουν; Να µαζέ-
ψουν καµµιά ελιά; 

Λέτε για το τι γινόταν στους αρχαίους χρόνους και ότι ο ικέτης
δικαιούταν άσυλο. Πού ακριβώς τα έχετε διαβάσει αυτά; Πού δι-
καιούταν άσυλο; Στη Σπάρτη; Στην Αθήνα; Στη Μακεδονία; Να
σας θυµίσω ότι τον Περικλή δεν είχε δικαίωµα να τον ψηφίσει
ούτε ο ίδιος ο γιος του, γιατί η Ασπασία δεν ήταν Αθηναία. Μη
λέτε, λοιπόν, κάποια πράγµατα που δεν τα γνωρίζετε ούτε και
εσείς ο ίδιος. Βάζετε έναν αχταρµά µέσα, µιλάτε για φθηνά ερ-
γατικά χέρια, τη στιγµή που οι ίδιοι αυτοί δεν θέλουν να µείνουν
στην Ελλάδα για να δουλέψουν. Δεν πάνε, όµως, και σε καµµιά
άλλη ευρωπαϊκή χώρα. Στη Γερµανία πού δουλεύουν οι άνθρω-
ποι; Δουλεύουν στη «MERSEDES-BENZ»; Δουλεύουν στη «RE-
NAULT» στη Γαλλία; Είναι σε µητροπόλεις, κάνουν γκέτο και
δουλεύουν στο παραεµπόριο σε µεγάλες χώρες. Δείτε τι συµ-
βαίνει στο Λονδίνο, στο Βερολίνο, στο Παρίσι. Δεν δουλεύουν σε
καµµιά µεγάλη εταιρία. Κανείς δεν τους δέχεται.

Θέλετε να πούµε τι σας είπε η Ύπατη Αρµοστεία στην επι-
τροπή; Είπε ότι είναι µια καινοτοµία για την Ελλάδα και για τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έως την ευρύτητα της ρύθµισης
του άρθρου 2 παράγραφοι 11 και 22. Δηλαδή, φέρνετε διατάξεις,
που ακόµα και η Ύπατη Αρµοστεία δεν τις έχει σκεφτεί καν να
τις εφαρµόσει!

Μιλάτε για ενσωµάτωση ασυνόδευτων παιδιών, που δεν δια-
σφαλίζει καµµιά εγγύηση ότι πράγµατι ανήκουν στις οικογένειες
όπου τα ενσωµατώνετε. Ποια θα είναι η ασφαλιστική δικλίδα ταυ-
τοποίησης αυτών των παιδιών, τη στιγµή που όλοι ξέρουµε τι γί-
νεται, µια διεστραµµένη δραστηριότητα, από trafficking µέχρι και
παιδεραστία. Έρχονται άντρες, που δηλώνουν ότι έχουν τρεις ή
τέσσερις γυναίκες, ότι έχουν δεκαπέντε και είκοσι παιδιά. Αυτά
δεν τα λέµε εµείς, η κακή Χρυσή Αυγή, τα λένε οι δικοί σας άν-
θρωποι. 

Ο λόγος είναι ότι αυτήν την οδηγία κανένα άλλο ευρωπαϊκό
κράτος δεν την έχει προσαρµόσει στη νοµοθεσία του. Μόνο ε-
σείς σήµερα έχετε το θράσος και το φέρνετε στην ελληνική
Βουλή!

Ας δούµε τι είπε ο Περιφερειάρχης Ανατολικού Αιγαίου, που
σαφώς δεν είναι χρυσαυγίτης ο άνθρωπος. Τα διαβάζω όπως τα
είπε στην επιτροπή: «Τις τελευταίες είκοσι πέντε µέρες, δηλαδή
από 1η Απριλίου µέχρι σήµερα, έχουν έρθει στα νησιά του βο-
ρείου Αιγαίου συνολικά δύο χιλιάδες πεντακόσιοι τριάντα έξι µε-
τανάστες και πρόσφυγες, όταν ο αντίστοιχος αριθµός του 2017
ήταν µόλις εξακόσιοι δέκα. Η Λέσβος έχει αυτήν τη στιγµή οκτώ
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χιλιάδες οκτακόσιους ενενήντα πέντε µετανάστες και πρόσφυγες
και ο αντίστοιχος αριθµός πέρυσι, τέτοια µέρα, ήταν τρεις χιλιά-
δες πενήντα». Όλο το βόρειο Αιγαίο πέρυσι, τέτοια µέρα, δηλαδή
στις 26 Απριλίου, έχει συνολικά έξι χιλιάδες µετανάστες και πρό-
σφυγες και φέτος έχουµε δεκατρεισήµισι χιλιάδες µετανάστες
και πρόσφυγες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, την ίδια εικόνα περιγράφει ο Δήµαρχος Ορεστιάδας,
που επίσης δεν είναι χρυσαυγίτης, ο οποίος είπε επί λέξει: «Ε-
πειδή τυγχάνει και εγώ και οι συνεργάτες µου να γυρνάµε στους
δρόµους και να κάνουµε άτυπη καταµέτρηση, ήταν αρκετά πε-
ρισσότεροι από όσους λέτε, διότι κάποιοι από τους πρόσφυγες
ή τους µετανάστες, εάν ήξεραν τις διαδικασίες, θα επιθυµούσαν
να καταγραφούν. Απλώς, ίσως, δεν είναι µέσα σε αυτούς που
απευθύνονται τα κυκλώµατα, γιατί πρέπει να λέµε και αλήθειες».

Τι καταγγέλλουν, λοιπόν, όλοι αυτοί οι εκπρόσωποι; Ότι υπάρ-
χουν κυκλώµατα λαθροδιακινητών και µεταναστών, που πολλοί
από αυτούς ήρθαν και στην επιτροπή προχθές, οι οποίοι τσεπώ-
νουν τους παχυλούς µισθούς και µοιράζουν και σε αυτούς τους
ανθρώπους τα 400 ευρώ. Ποιος Έλληνας που εισέρχεται σε µια
χώρα πριµοδοτείται µε 400 ευρώ και έχει δωρεάν υγεία; Κανένας
Έλληνας δεν έχει. Μάλιστα, αν δεν έχει εβδοµήντα ηµέρες έν-
σηµα, δεν πρόκειται να πάει σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο, δεν θα
έχει ασφάλεια. Εδώ το νοµοθετήσατε και αυτό. Και αν θυµάµαι
καλά, τις εβδοµήντα ηµέρες τις κάνατε ενενήντα για τους Έλλη-
νες.

Θα µιλήσω για το τρελό της υποθέσεως, για τους δικηγόρους.
Έχει έναν δικηγόρο ο µετανάστης, ο λαθροµετανάστης, που µε
αυτόν συνεργάζεται ο άνθρωπος και λέτε τώρα -παγκόσµια πα-
τέντα, δεν γίνεται πουθενά αυτό!- ότι την επίδοση που θα του
κάνει ο εισαγγελέας, ο δικαστής, µια δηµόσια υπηρεσία, δεν θα
την παίρνει πια ο δικηγόρος, αλλά θα ψάχνει το κράτος να βρει
πού είναι ο κάθε Χασάν, πού έχει πάει στην ελληνική επικράτεια,
για να του κάνει επίδοση. Αντίθετα, για τον κάθε Έλληνα πολίτη
αυτής της χώρας γίνεται επίδοση στον δικηγόρο του. Του λένε
«Πάρε το χαρτί, βρες τον πελάτη σου και κάνε την επίδοση».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Γερµενή.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΜΕΝΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Θα ψάχνει το ελληνικό κράτος να βρει έναν άνθρωπο, που

ούτε ξέρουµε εάν αυτά τα στοιχεία που έχει δώσει είναι τα κα-
νονικά, για να του γίνει µια επίδοση από έναν κρατικό φορέα;
Αυτά είναι πρωτάκουστα πράγµατα και δεν είναι ανάγκη να είσαι
χρυσαυγίτης για να τα πεις. Αυτά είναι απλά καθηµερινά πράγ-
µατα που έπρεπε ένα σοβαρό, τουλάχιστον, ευρωπαϊκό κράτος
να τα έχει λύσει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει η
κ. Βάκη, ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, θα ακο-
λουθήσει ο κύριος Υπουργός Υγείας για επτά λεπτά, ο κ. Κατσώ-
της και µετά ο κ. Δένδιας. Το λέω για να είστε προετοιµασµένοι.

Ορίστε, κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν εισέλθω στην οµιλία µου, που αφορά το νοµοσχέδιο, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου κι εµένα δυο λόγια
για τα γεγονότα στη Γάζα.

Καταδικάζουµε απερίφραστα τη δολοφονική επίθεση του
στρατού του Ισραηλιτικού Κράτους κατά των διαδηλωτών στη
Λωρίδα της Γάζας, που έχει ως αποτέλεσµα τον θάνατο δεκάδων
ανθρώπων, τον τραυµατισµό χιλιάδων, µεταξύ των οποίων παι-
διών, ηλικιωµένων, ατόµων µε αναπηρία. Είναι ένα περιστατικό,
που θα γραφτεί σίγουρα µε µελανά και ανεξίτηλα χρώµατα στην
παγκόσµια ιστορία και στον πολιτισµό.

Προφανώς αυτή τη στιγµή χρειάζεται η απονοµή της διεθνούς
δικαιοσύνης και αυτοσυγκράτηση. Μόνο που η αυτοσυγκράτηση
θα πρέπει να απευθύνεται στο ισραηλιτικό κράτος.

Ενώπιον ενός τόσο δυσανάλογου πλήγµατος, η έκκληση δεν
µπορεί να τηρεί τακτική ίσων αποστάσεων. Φαντάζοµαι, λοιπόν,
ότι θα πρέπει να βγει και ένα ψήφισµα και από τη Βουλή των Ελ-

λήνων για ένα τέτοιο γεγονός.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Να το καταδικάσει η Κυβέρ-

νηση πρώτα!
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έχει καταδικαστεί, κύριε Συντυχάκη. 
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι από την Κυβέρνηση! 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Έχει καταδικαστεί. Υπάρχει σειρά ανακοι-

νώσεων. 
Θα µιλήσω για το νοµοσχέδιο στον χρόνο που µου αποµένει.

Αυτή τη στιγµή µιλώ ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη, κυρία
Βάκη, για δέκα δευτερόλεπτα να κάνω µια ανακοίνωση, για να
µην περιµένουν τα παιδιά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννέα µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο
Αγίου Νικολάου Λασιθίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κύριε Πρόεδρε, εάν µου επιτρέπετε, θέλω
να αναγνώσω ένα ψήφισµα, που έχει εκδοθεί από το Προεδρείο
της  Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε την οµιλία
σας και θα το καταθέσετε στο τέλος ούτως ή άλλως. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2016 στο
Ελληνικό, ένα ανθρώπινο ποτάµι προσφύγων διαµαρτυρόταν,
γράφοντας σε µικρά πανό από χαρτόνι: «Είµαστε άνθρωποι».

Οι διαρκώς αυξανόµενες προσφυγικές ροές και η ευρωπαϊκή
πολιτική διαχείρισής τους, που αποµακρύνεται από τις ανθρωπι-
στικές αρχές, παρωδούν την αντίληψη των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων και τη µήτρα που τα γέννησε: Την Ευρώπη των φώτων,
του κράτους δικαίου και της δηµοκρατίας. 

Εάν τον 18ο αιώνα τα ανθρώπινα δικαιώµατα εδράζονταν στην
αφηρηµένη έννοια της µίας και ενιαίας φύσης, που εγγυάται τα
ίσα δικαιώµατα σε όλους, χωρίς αστερίσκους, τον εικοστό αιώνα
τον ρόλο του εγγυητή των δικαιωµάτων επιτελεί η ανθρωπότητα. 

Την τελευταία βεβηλώνουν καθηµερινά και ανερυθρίαστα,
τόσο οι αυξηµένες ροές προσφύγων, που θα σταµατήσουν µόνο
εάν εξαλειφθεί η αιτία που τις δηµιουργεί, δηλαδή οι πόλεµοι µε
µεγάλες, παράπλευρες απώλειες στην ειρήνη και τη σταθερό-
τητα, όσο και η πολιτική κλειστών συνόρων που  υιοθετεί η Ευ-
ρώπη. 

Η καθηµερινή δυσπραγία, που επέβαλαν τα άρθρα πίστεως
των τεχνοκρατικών ιερατείων της λιτότητας γεννά δυσανεξία
στον ξένο, τον πρόσφυγα, τον µετανάστη, που αντιµετωπίζεται
ως ο αποδιοποµπαίος τράγος, στον οποίο προβάλλονται όλα τα
δεινά της κρίσης και συνεπώς εξοβελιστέος και ανεπιθύµητος. 

Οι εµπρησµοί προσφυγικών καταυλισµών, τείχη που ορθώνον-
ται, εκκωφαντικές αρνήσεις στον αριθµό προσφύγων που ανα-
λογούν σε ευρωπαϊκές χώρες, προθέσεις ακόµη και να κατάσ-
χονται τα τιµαλφή απέλπιδων ανθρώπων και ο βυθός της Μεσο-
γείου ένα απέραντο κοιµητήριο, είναι συµπτώµατα µίας δηµο-
κρατίας αναιµικής, καχεκτικής και η ανθρωποθυσία στο βωµό της
ακροδεξιάς που κραδαίνει απειλητικά τον ρατσισµό και τη βία. 

Πριν από δύο χρόνια η εξουθενωµένη από τα µνηµόνια Ελλάδα
έγινε το εργαστήρι ηθικών και πολιτικών συναισθηµάτων της φι-
λοξενίας, της αλληλεγγύης και της ανθρωπιάς, αγκαλιάζοντας
και συντρέχοντας τους ξεριζωµένους, µε πανό στα λιµάνια που
έγραφαν «καλώς τους!», µε ένα κουτί γάλα από το υστέρηµα, µε
την ένταξη των προσφυγόπουλων στην εκπαίδευση. 

Ο φούρναρης της Κω και η κυρά της Λέσβου έγιναν συνώνυµα
µιας κοινωνίας ανοικτής, ανεκτικής, αλληλέγγυας και δηµοκρα-
τικής. 

Το δυσανάλογο βάρος, ωστόσο, που επωµίστηκε η χώρα µας,
ο εγκλωβισµός χιλιάδων απελπισµένων στα νησιά του Αιγαίου και
η άρνηση ευρωπαϊκών χωρών να επιµεριστούν οι ευθύνες, δοκί-
µασαν αντοχές, υποδαύλισαν ρατσιστικά αντανακλαστικά και
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έφεραν στο προσκήνιο ξανά τα νεοναζιστικά τάγµατα εφόδου,
που εφορµούν στις επικράτειες της απελπισίας, εξαντλώντας τη
βαρβαρότητά τους σε ανθρώπους ανυπεράσπιστους, όπως συ-
νέβη πρόσφατα στην πλατεία Σαπφούς της Μυτιλήνης. 

Συζητούµε, λοιπόν, σήµερα στην Ολοµέλεια την ενσωµάτωση
της οδηγίας, σχετικής µε τις απαιτήσεις για την υποδοχή των αι-
τούντων διεθνή προστασία. Η επί τα βελτίω ενσωµάτωση στην
ελληνική έννοµη τάξη µολονότι ικανή, δεν µπορεί, όσο και να το
επιθυµεί, να είναι αναγκαία συνθήκη επίλυσης του προβλήµατος.
Συνιστά θα έλεγα, µάλλον, µια σολοµώντεια λύση που αποπει-
ράται να εξισορροπήσει ανάµεσα στις επιταγές µιας Ευρώπης,
αλλά και της εγχώριας αξιωµατικής αντιπολίτευσης που σε λίγο
θα εγκαλούν, υπόρρητα πάντα, τη Συνθήκη της Γενεύης ως πο-
λιτική ανοικτών συνόρων και της βούλησης της Κυβέρνησης, όχι
απλώς να κάνει µια διαχείριση του πόνου των ξεριζωµένων, αλλά
να τον απαλύνει αν όχι να τον εξαλείψει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µολονότι το προσφυγικό και το
µεταναστευτικό ζήτηµα δεν θα έπρεπε να αποτελεί πεδίο από-
σπασης πολιτικής υπεραξίας, η διαχείρισή του εν τούτοις κατα-
δεικνύει τις διαχωριστικές γραµµές Δεξιάς – Αριστεράς. Αν για
την πρώτη οι µετανάστες και οι πρόσφυγες αντιµετωπίζονται
ενίοτε ως παρίες και παρείσακτοι, για την τελευταία είναι φορείς
δικαιωµάτων αναφαίρετων και συνάνθρωποι στους οποίους πρέ-
πει να διασφαλιστεί αξιοπρεπής διαβίωση και ένταξη στον κοι-
νωνικό ιστό. 

Είναι επιλεκτική η ευαισθησία της αντιπολίτευσης για τους
όντως πιεσµένους κατοίκους των νησιών του Αιγίου, οι οποίοι
αξιώνουν την άρση του γεωγραφικού περιορισµού στα νησιά, όχι
όµως για τους χιλιάδες εξαθλιωµένους που ο εγκλωβισµός τους
–να µην ξεχνιόµαστε- προβλεπόταν ρητά ήδη στη συµφωνία µε-
ταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας. Δηλαδή, ολοφυρµοί για
τους κατοίκους των νησιών και κραυγές την ίδια στιγµή να µην
αρθεί ο γεωγραφικός περιορισµός. Αυτό είναι ένα από τα οξύ-
µωρα ή τους παραλογισµούς µε τους οποίους µας έχει εξοικειώ-
σει προσφάτως ο αντιπολιτευτικός λόγος. 

Η γενναία ενίσχυση των διοικητικών υπηρεσιών και η συνακό-
λουθη σύντµηση του χρόνου εξέτασης των αιτηµάτων ασύλου,
χωρίς να είναι πρόχειρη και αποσπασµατική, αµβλύνει τις δυσµε-
νείς συνέπειες της µη άρσης γεωγραφικού περιορισµού και προ-
οιωνίζεται µια αξιοπρεπέστερη διαβίωση στα κέντρα παραµονής. 

Θετικές είναι οι διατάξεις, που αφορούν τη διατήρηση του ορι-
σµού των ευάλωτων οµάδων, των ασυνόδευτων ανηλίκων, των
οποίων η µέριµνα περνά, πλέον, στην αρµοδιότητα της Γενικής
Διεύθυνσης Κοινωνικής Αλληλεγγύης του Υπουργείου Εργασίας.
Ας υπογραµµιστούν και οι θετικές διατάξεις, που αφορούν την
άµεση πρόσβαση σε ενηµερωτικό υλικό, αλλά κυρίως την ιατρο-
φαρµακευτική περίθαλψη, στην οποία πλέον συµπεριλαµβάνεται
και ψυχιατρική περίθαλψη, και στην εκπαίδευση, ακόµη και για
νέους που έχουν υπερβεί τα δεκαοκτώ έτη.

Σηµαντική επιπλέον είναι και η πρόβλεψη για εκπαιδευτικές
δράσεις εντός των µονάδων και των κέντρων φιλοξενίας. 

Αναφέρθηκα, λοιπόν, σε µια θετική ενσωµάτωση στο κανονι-
στικό µας πλαίσιο, που όµως συνιστά, όπως είπα και πριν, ανα-
γκαία αλλά όχι ικανή συνθήκη επίλυσης του προβλήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας είµαστε ειλικρινείς. Η λύση
περνά µέσα από την Ευρώπη και δεν φαίνεται ορατή µε βάση
τους ισχύοντες συσχετισµούς της. 

Με πρωτοβουλία της παρούσας Κυβέρνησης και του Έλληνα
Πρωθυπουργού συστάθηκε η συµµαχία των χωρών του Νότου
ως µοχλός πίεσης της άρσης του νεοφιλελεύθερου δόγµατος
της λιτότητας και της ανοικοδόµησης µιας Ευρώπης της δηµο-
κρατίας και του κοινωνικού κράτους. Ας δηµιουργηθεί µια συµ-
µαχία των χωρών του Νότου εναντίον µας άλλης λιτότητας, της
λιτότητας της δηµοκρατίας, της λιτότητας του σεβασµού του διε-
θνούς δικαίου και της λιτότητας στην αλληλεγγύη. 

Ας διαµορφωθεί ένα µέτωπο, που θα πιέσει την Ευρωπαϊκή
Ένωση επιτέλους να αναλάβει τις ευθύνες που της αναλογούν
στην κατανοµή των ευθυνών για το προσφυγικό και µεταναστευ-
τικό ζήτηµα. Είναι δυσβάστακτος ο φόρος αίµατος, που κατα-
βάλλει η ανθρωπότητα στα σύνθετα γεωπολιτικά παιχνίδια της
Μέσης Ανατολής. Το είπαµε και στην αρχή. Στη Γάζα, αυτή τη

στιγµή, υπάρχουν παιδιά νεκρά κάτω των δεκαέξι ετών. Η παγ-
κοσµιοποίηση σάλπισε πανηγυρικά την ελεύθερη και απρόσκο-
πτη διακίνηση των εµπορευµάτων και του κεφαλαίου και έκλεισε
τον δρόµο στους πλάνητες και παρίες που ξερίζωσε από τις
εστίες τους, για να τους ρίξει βορά στους διακινητές ή να τους
ξεφορτώνεται ως σκάρτο εµπόρευµα. Υπάρχουν εκατοµµύρια
απάτριδων, ανέστιων, άνθρωποι χωρίς δικαιώµατα, άνθρωποι
χωρίς ιδιότητες, κάποιοι σχεδόν απολεσθέντα αντικείµενα, χα-
µένοι σε σκλαβοπάζαρα ή έρµαια δουλεµπόρων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω. 
Το πνεύµα από το οποίο οφείλει να εµφορείται κάθε πολιτική

διαχείρισης του προσφυγικού και του µεταναστευτικού, οφείλει
να είναι ο πλήρης σεβασµός των ανθρώπινων δικαιωµάτων, µε
την ελπίδα και τον ευσεβή πόθο να µην επαληθευτεί ο ισχυρι-
σµός της Χάνα Άρεντ την επαύριο του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου,
όταν έγραφε ότι η αντίληψη περί ανθρώπινων δικαιωµάτων, που
βασιζόταν στην υποτιθέµενη ύπαρξη ενός ανθρώπινου όντος ως
τέτοιου, κατέρρευσε την ίδια στιγµή που αυτοί που φανερά πί-
στευαν σ’ αυτό, τέθηκαν για πρώτη φορά αντιµέτωποι µε ανθρώ-
πους που είχαν, πράγµατι, χάσει όλες τις άλλες ιδιότητες και
συγκεκριµένες σχέσεις, εκτός από το ότι ήταν ακόµη άνθρωποι. 

Και αν οι διεθνείς πρακτικές και οι εφαρµοσµένες πολιτικές,
έχουν αποστερήσει, δυστυχώς, τους αιτούντες άσυλο και προ-
στασία βασικών δικαιωµάτων, εµείς ας προσπαθήσουµε τουλά-
χιστον να µην τους στερήσουµε την αξιοπρέπειά τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Βάκη, µπορείτε
να το καταθέσετε και στα Πρακτικά, εάν θέλετε. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Το καταθέτω, κύριε Πρόεδρε στα Πρακτικά.
Είναι ψήφισµα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Φωτεινή Βάκη καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν ψήφισµα, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ξανθός για επτά λεπτά, µετά ο κ. Κατσώτης και µετά ο κ. Δέν-
διας. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, θεώρησα υποχρέωσή µου να παρέµβω

στη σηµερινή συζήτηση, γιατί νοµίζω ότι έχουµε να κάνουµε µε
ένα σηµαντικό νοµοσχέδιο, το οποίο αφορά τη συνολική φρον-
τίδα και διαχείριση ενός µείζονος κοινωνικού και πολιτικού προ-
βλήµατος, που είναι το προσφυγικό-µεταναστευτικό ζήτηµα και
έχει και αυτό µία διάσταση -νοµίζω σηµαντική- υγειονοµική.

Προφανώς, έχουµε να κάνουµε µε µία µεγάλη πρόκληση όχι
µόνο για τη χώρα µας, αλλά συνολικά για την Ευρώπη. Η υπό-
θεση του µεταναστευτικού-προσφυγικού ζητήµατος είναι ένα
θέµα, που αποτελεί διαιρετική τοµή για τις κοινωνίες και τις
χώρες της Ευρώπης. Είναι ένα πεδίο σκληρών πολιτικών συγ-
κρούσεων. Χρησιµοποιείται από πολιτικές δυνάµεις ως εργαλείο
αναδιάταξης του πολιτικού σκηνικού σε πάρα πολλές χώρες και,
βεβαίως, αποτελεί µία πολύ σκληρή διαχωριστική γραµµή ανά-
µεσα στις ακροδεξιές εθνικιστικές πολιτικές δυνάµεις και τις
προοδευτικές και δηµοκρατικές.

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, η οπτική και η προσέγγιση κάθε
πολιτικής δύναµης επί κάθε διάταξης και ρύθµισης, νοµίζω ότι
έχει ιδιαίτερη πολιτική σηµασία. 

Αυτό, λοιπόν, το οποίο ισχυριζόµαστε, αγαπητοί συνάδελφοι,
είναι ότι η χώρα µας, παρά την τροµερή δυσκολία της κρίσης,
παρά τη χρεοκοπία της, παρά τα µέτρα λιτότητας και τους πε-
ριορισµούς που υπήρχαν, κατάφερε αυτά τα τρία χρόνια, µε δυ-
σκολίες, παλινωδίες, προβλήµατα, αντιξοότητες, µε ανοιχτές
πληγές ακόµα, να αντιµετωπίσει σε γενικές γραµµές µε ευαισθη-
σία, ανθρωπιά και αξιοπρέπεια αυτή τη µεγάλη πρόκληση, να
σώσει την τιµή της Ευρώπης και να δώσει και ένα πολύ σηµαν-
τικό µήνυµα στον ευρωπαϊκό χώρο για το πώς µπορεί µία χώρα

7560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σε πραγµατική δυσκολία, όταν υπάρχει ισχυρή πολιτική βού-
ληση, να αντιµετωπίζει µε τον σωστό τρόπο µία τέτοια µεγάλη
ανθρωπιστική καταστροφή. Αυτό, λοιπόν, θεωρώ ότι είναι πάρα
πολύ κρίσιµο. 

Αυτά τα χρόνια, αγαπητοί συνάδελφοι, παρά τις προφητείες
κάποιων ότι θα εκραγεί η υγειονοµική βόµβα, ότι θα έχουµε
έκρηξη επιδηµιών και λοιµώξεων στην χώρα, καµµία υγειονοµική
βόµβα δεν ενεργοποιήθηκε και καταφέραµε µε σοβαρότητα, µε
σχέδιο, µε συντονισµό, µε αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων υγει-
ονοµικών δυνάµεων και µε διαρκώς αναβαθµιζόµενη παρουσία
του κράτους και των δηµόσιων δοµών το πρόβληµα αυτό να µην
µετατραπεί σε πρόβληµα δηµόσιας υγείας.

Αυτό το καταφέραµε µε έγκαιρη προληπτική παρέµβαση, µε
ογδόντα χιλιάδες εµβολιασµούς που διενεργήθηκαν στα camps,
µε συνεχή φροντίδα των ανθρώπων που διαβιούσαν και συνεχί-
ζουν να διαβιούν ακόµα και σήµερα σε δύσκολες συνθήκες, µε
αξιοποίηση ευρωπαϊκών κονδυλίων.

Στην πρώτη φάση µέσω ενός ευρωπαϊκού προγράµµατος, του
λεγόµενου ISF, καταφέραµε να προσλάβουµε ειδικά για τα νησιά
του βορειοανατολικού Αιγαίου εκατόν σαράντα υγειονοµικούς,
στηρίζοντας κυρίως τις δηµόσιες δοµές και δίνοντας µια ανακού-
φιση στις πιεσµένες κοινωνίες και στις πιεσµένες δοµές του ΕΣΥ
και στο ανθρώπινο δυναµικό του. 

Στη δεύτερη περίοδο µέσω ενός άλλου ευρωπαϊκού προγράµ-
µατος, του IMF και µε την επιχειρησιακή ευθύνη του ΚΕΕΛΠΝΟ
προσλάβαµε εξακόσιους τριάντα τρεις υγειονοµικούς, λιγότε-
ρους γιατρούς, αλλά περισσότερους νοσηλευτές, ψυχολόγους,
µαίες, πληρώµατα του ΕΚΑΒ, διαπολιτισµικούς µεσολαβητές.
Από αυτούς οι διακόσιοι έχουν τοποθετηθεί στα νησιά του Αι-
γαίου και οι τετρακόσιοι τριάντα τρεις, περίπου, είναι στην ηπει-
ρωτική χώρα. 

Καταφέραµε, λοιπόν, να δηµιουργήσουµε πυρήνες πρωτοβάθ-
µιας υγειονοµικής φροντίδας µέσα στους χώρους ανοικτής φι-
λοξενίας. Οι µισοί από αυτούς έχουν τοποθετηθεί σε δοµές του
ΕΣΥ όµορες, σε κέντρα υγείας, σε νοσοκοµεία γειτονικά και
πραγµατικά στηρίζουν το έργο που παρέχουν αυτές οι δοµές σε
όλο τον πληθυσµό.

Με τον ν.4368, που ήταν µια µεγάλη τοµή στην υγειονοµική και
κοινωνική πολιτική της χώρας, πραγµατικά δώσαµε το σήµα και
το στίγµα ότι στα ζητήµατα της υγείας και της πρόσβασης στην
ιατροφαρµακευτική περίθαλψη δεν µπορούν να υπάρχουν δια-
κρίσεις, αποκλεισµοί και ανισότητες. Και ιδιαίτερα ευάλωτες οµά-
δες, που ανήκουν στον προσφυγικό µεταναστευτικό πληθυσµό,
όπως είναι οι γυναίκες, ιδιαίτερα οι έγκυες, τα παιδιά, οι υπερή-
λικες, τα άτοµα µε αναπηρίες, τα άτοµα µε ψυχική νόσο, τα
άτοµα που έχουν προβλήµατα εξαρτητικής συµπεριφοράς, όλες
αυτές οι ευαίσθητες κατηγορίες έχουν απολύτως διασφαλισµένη
και εγγυηµένη φροντίδα µέσα από το δηµόσιο σύστηµα υγείας.

Τώρα είµαστε σε µια φάση όπου η χρηµατοδότηση αυτών των
δράσεων µεταπίπτει από καθαρά ευρωπαϊκά προγράµµατα σε
τακτικά προγράµµατα που χρηµατοδοτούνται από το εθνικό
ΠΔΕ. Ο στόχος µας είναι µέχρι 18 Αυγούστου που λήγει το ση-
µερινό πρόγραµµα, το πρόγραµµα «PHILOS», µέσω του ΚΕΕΛ-
ΠΝΟ να πάµε σε µια µετάβαση σε ένα καλύτερα στελεχωµένο
και καλύτερα οργανωµένο σύστηµα, το οποίο θα κάνει και την
αρχική φροντίδα στους νεοεισερχόµενους και υπηρεσίες πρω-
τοβάθµιας φροντίδας και υπηρεσίες πρόληψης και προστασίας
της δηµόσιας υγείας και υπηρεσίες επιδηµιολογικής επιτήρησης
και έγκαιρης παρέµβασης στις λοιµώξεις, έτσι ώστε να αποτρέ-
πεται η διασπορά τους και στον πληθυσµό των προσφύγων, αλλά
και ευρύτερα στην κοινωνία.

Νοµίζω ότι πραγµατικά µε αυτόν τον τρόπο ενισχύουµε το αί-
σθηµα υγειονοµικής ασφάλειας των τοπικών κοινωνιών, της κοι-
νωνίας της χώρας µας συνολικά και φυσικά προστατεύουµε ένα
θεµελιώδες κοινωνικό αγαθό, όπως είναι η υγεία και για αυτούς
τους πληθυσµούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Είµαστε σε µία άλλη φάση. Έχουµε περάσει την αρχική πε-

ρίοδο της πιεστικής και επείγουσας ανάγκης.

Τώρα είµαστε σε µία φάση που προσπαθούµε να αντιµετωπί-
σουµε, για πληθυσµούς που θα ζουν για ένα αρκετά µεγάλο διά-
στηµα στη χώρα µας, πιο ιδιαίτερες και πιο εξειδικευµένες ανά-
γκες, όπως για παράδειγµα θέµατα µητρότητας, θέµατα ψυχικής
υγείας, η ψυχική ευαλωτότητα αυτών των ανθρώπων είναι πάρα
πολύ µεγάλη, ζητήµατα φροντίδας ηλικιωµένων, σεξουαλικής κα-
κοποίησης, θυµάτων βίας και βασανιστηρίων, άτοµα µε αναπη-
ρία. Αυτές είναι οι νέες και ιδιαίτερες ανάγκες που πρέπει να
αντιµετωπιστούν πιο αποτελεσµατικά. Νοµίζω ότι και µε τις ρυθ-
µίσεις του νοµοσχεδίου, το άρθρο 12 και 17 ενισχύεται αυτή η
προσέγγιση και πραγµατικά θεωρώ ότι η ολιστική φροντίδα, η
βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης, ατοµικής υγιεινής, κοινωνι-
κής µέριµνας γι’ αυτούς τους ανθρώπους δεν είναι ζήτηµα ιδεο-
ληψίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ (Υπουργός Υγείας): Είναι ζήτηµα σεβα-
σµού ανθρωπίνων δικαιωµάτων, είναι ζήτηµα αλληλεγγύης απέ-
ναντι σε αδύναµους και κατατρεγµένους, είναι ζήτηµα σεβασµού
διεθνών συνθηκών, είναι ζήτηµα υπεράσπισης ευρωπαϊκών
αξιών, είναι ζήτηµα αξιοπιστίας και αξιοπρέπειας της χώρας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χρήστος Κατσωτής, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η εισηγήτρια του ΚΚΕ αναφέρθηκε εκτενώς στο σχέδιο νόµου.

Ανέδειξε τον αντιπροσφυγικό και αντιµεταναστευτικό χαρακτήρα
των οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που έρχεται να ενσωµα-
τώσει η Κυβέρνηση προσαρµόζοντας στην ελληνική νοµοθεσία
σχετικά µε τις απαιτήσεις για την υποδοχή των αιτούντων διεθνή
προστασία, καθώς και τις προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής
υπηκόων τρίτων χωρών στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µετάθεσης,
καθώς και την τροποποίηση διαδικασιών ασύλου. 

Τα όποια θετικά σηµεία -τα οποία βεβαίως και θα ψηφίσουµε-
δεν αλλάζουν τη συνολική κατάσταση. Αναφερθήκαµε ως ΚΚΕ
πολλές φορές στα προβλήµατα µε τη λειτουργία της πρώτης
υποδοχής των προσφύγων στους καταυλισµούς. Η εισηγήτριά
µας σωστά έδωσε τον χαρακτήρα κτηνοτροφικής µονάδας, ανα-
δεικνύοντας τις απαράδεκτες, απάνθρωπες συνθήκες διαβίω-
σης. Τα προβλήµατα επίσης στην υπηρεσία ασύλου που αυξά-
νουν µε την πολιτική σας απέναντι στους ελαστικά εργαζόµε-
νους, την άρνηση αντιµετώπισης της µεγάλης έλλειψης εργαζο-
µένων, που όπως φαίνεται είναι επιλογή σας για την περιορι-
σµένη απόδοση ασύλου στους αιτούντες, υλοποιώντας την αν-
τιπροσφυγική, αντιµεταναστευτική συνολικά πολιτική. 

Ο κύριος Υπουργός χαρακτήρισε στην επιτροπή τη Συνθήκη
της Γενεύης και τα πρωτόκολλα της Νέας Υόρκης κατάκτηση του
ανθρώπινου πολιτισµού που αναδεικνύει την αναγκαιότητα της
πανανθρώπινης αλληλεγγύης απέναντι στα θύµατα και τους κα-
τατρεγµένους του πολέµου. 

Είπε επίσης, ότι σήµερα δεν υπάρχουν, όπως γνωρίζετε, νόµι-
µες οδοί για τους πρόσφυγες και τους παράτυπους µετανάστες.
Δεν λειτουργεί σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης αναγκαστικός
µηχανισµός διανοµής του βάρους της φιλοξενίας. Το ίδιο επα-
νέλαβε και ο κ. Μπαλάφας σήµερα την τοποθέτησή του. 

Ρωτάµε, όµως, ποιος έκανε κενό γράµµα τη Συνθήκη της Γε-
νεύης; Ποιος κατήργησε τα δικαιώµατα των προσφύγων; Ποιος
άραγε κατήργησε τις νόµιµες οδούς, κύριοι της Κυβέρνησης;
Ποιος ενισχύει σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης τον εθνικισµό,
τον ρατσισµό και όλη αυτή τη στάση απέναντι στις συνθήκες και
τα δικαιώµατα των προσφύγων µε το κλείσιµο των δρόµων, το
χτίσιµο των τοίχων; 

Ο λαός να ξέρει, ο ίδιος που βοµβαρδίζει, ο ίδιος φτιάχνει τους
δουλέµπορους, πνίγει τους πρόσφυγες στη θάλασσα, δηµιουρ-
γεί τους ανέργους, µειώνει συντάξεις και µισθούς, διακινεί τα
ναρκωτικά, κάνει εµπόριο γυναικών, φτιάχνει τους βοµβιστές. Και
το όνοµα του δεν είναι άλλο καπιταλισµός. 

Κύριοι, ρίχνετε µαύρο κλάµα -το ακούσαµε και σήµερα εδώ-
για τους χιλιάδες των προσφύγων. Επικαλείστε την αλληλεγγύη,
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τη φιλοξενία και την ανθρωπιά των κατοίκων των νησιών αλλά και
ολόκληρης της χώρας. Δεν λέτε κουβέντα για τις επεµβάσεις των
συµµάχων σας που αποτελούν την αιτία του προβλήµατος. Τους
πρόσφυγες τους έδιωξαν από τις χώρες τους οι ΗΠΑ, η Ευρω-
παϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και άλλες ιµπεριαλιστικές χώρες µε τους
ιµπεριαλιστικούς πολέµους στο Αφγανιστάν, στο Ιράκ, στη Λιβύη,
στη Συρία, στη Γιουγκοσλαβία, στην Ουκρανία, στο Σουδάν, στη
Σοµαλία, στην Παλαιστίνη, στην Υεµένη. Ο κατάλογος έχει συνέ-
χεια και θα έχει συνέχεια όσο οι λαοί δεν ανατρέπουν αυτή την
κατάσταση. 

Εµείς λέµε ότι ο ιµπεριαλισµός δεν είναι ανίκητος. Επίσης,
τους µετανάστες τους έδιωξε η µεγάλη φτώχεια και η εξαθλίωση
στην οποία έχουν ρίξει τους εργαζόµενους οι ξένοι και οι ντόπιοι
καπιταλιστές σε πολλές χώρες, όπως το Μπαγκλαντές, το Πακι-
στάν και άλλες χώρες. 

Αυτή την πολιτική των πολέµων και της εκµετάλλευσης στηρί-
ζουν η Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ, οι ΗΠΑ, και άλλες µεγάλες
ιµπεριαλιστικές χώρες και δυνάµεις, όπως η Ρωσία και η Κίνα.
Αυτή την πολιτική στηρίζει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τα
κόµµατα της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, το Ποτάµι, η
Ένωση Κεντρώων. Την ίδια πολιτική στηρίζει η εγκληµατική να-
ζιστική οργάνωση της Χρυσής Αυγής, σπέρνοντας το φασιστικό
και ρατσιστικό της δηλητήριο µε την ανοχή των άλλων κοµµάτων. 

Το ΚΚΕ σε όλη την Ελλάδα µαζί µε την αλληλεγγύη, που είναι
αναπόσπαστο στοιχείο της δράσης µας στους πρόσφυγες και
µετανάστες, συζητά για τις εξελίξεις στην περιοχή µας, την προ-
κλητική επιθετικότητα της Τουρκίας, τις επεµβάσεις στη Συρία,
το κουβάρι των αντιθέσεων και των ανταγωνισµών που δυναµώ-
νει και προετοιµάζει την επόµενη γενικευµένη αναµέτρηση. Συ-
ζητά για τις εξελίξεις µε την αποχώρηση των ΗΠΑ από το πυρη-
νικό πρόγραµµα του Ιράν, την Παλαιστίνη, που αποτελούν κλιµά-
κωση της επιθετικότητας των ιµπεριαλιστικών επεµβάσεων των
ΗΠΑ και των άλλων συµµάχων, που ενισχύουν το δολοφονικό
κράτος του Ισραήλ στη σφαγή του παλαιστινιακού λαού, που
αγωνίζεται για να αποκτήσει κράτος µε πρωτεύουσα την Ανατο-
λική Ιερουσαλήµ. 

Και η Κυβέρνηση εδώ το 2015 έκανε τη φιέστα για την Παλαι-
στίνη, αλλά τώρα τηρεί σιγή ιχθύος.

Το ΚΚΕ αναδεικνύει, ταυτόχρονα, ότι η µαζική µετανάστευση
και προσφυγιά είναι φαινόµενα σύµφυτα µε τον ιµπεριαλισµό και
οξύνονται ανάλογα µε την επιθετικότητά του, ότι όλες οι ελληνι-
κές κυβερνήσεις έχουν µερίδιο ευθύνης για τη διόγκωση και την
ανατροφοδότησή του µε την ενεργό συµµετοχή τους στην πολι-
τική του ιµπεριαλισµού, τη στήριξη πολεµικών επιχειρήσεων, εµ-
φύλιων αντιπαραθέσεων και συρράξεων, την εκµετάλλευση των
λαών τρίτων χωρών.

Η Κυβέρνηση και τα αστικά κόµµατα αποδέχονται τις αποφά-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ, βρίσκονται σε κα-
τεύθυνση ευθυγράµµισής τους µε τις λυκοσυµµαχίες και τις
απαράδεκτες αποφάσεις και πρακτικές τους. Υιοθετούν, στην
πραγµατικότητα, όλα τα προσχήµατα για τις επεµβάσεις, τη δια-
χείριση των προσφυγικών ροών, του εγκλωβισµού τους στα
νησιά σε πολλά σηµεία της χώρας µας. Η συντριπτική πλειοψη-
φία είναι διπλά εγκλωβισµένη στα νησιά και ενισχύεται παραπέρα
αυτός ο εγκλωβισµός µε τον γεωγραφικό περιορισµό που προ-
βλέπει το άρθρο 7. 

Με βάση τις απαντήσεις των ίδιων των προσφύγων και των µε-
ταναστών -και τις ξέρετε πολύ καλά- το 68% θέλει να φύγει για
τη Γερµανία, το 31% για άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και µόλις το 0,4% θέλει να παραµείνει στην Ελλάδα. Ποιος εµπο-
δίζει αυτό το δικαίωµά τους που απορρέει από τη Συνθήκη της
Γενεύης; 

Δεν µπορεί να επικαλείστε την αλληλεγγύη στους πρόσφυγες
και την ίδια ώρα να θέλετε να υλοποιήσετε τις αποφάσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, του ΝΑΤΟ, που δηµιουργούν ένταση της
καταστολής και συνθήκες εγκλωβισµού τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Το ΚΚΕ έχει προτείνει και θα επιµείνει στον µαζικό απεγκλωβι-

σµό των νησιών, στο να δοθούν ταξιδιωτικά έγγραφα σε όσους

θέλουν να πάνε σε άλλο κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Και επειδή αυτό δεν το προβλέπουν οι συνθήκες που έχει υπο-
γράψει και η Ελλάδα, όπως είναι η Σένγκεν, το Δουβλίνο, πρέπει
να γίνει µε ανυπακοή και παραβίαση αυτών των αποφάσεων.
Όµως αυτό δεν το κάνετε, γιατί είστε πειθαρχηµένοι σε αυτές
τις αποφάσεις. 

Ταυτόχρονα, επιµένουµε να δηµιουργηθούν αξιοπρεπείς, υγι-
εινοί χώροι προσωρινής υποδοχής και φιλοξενίας, µε δωρεάν σί-
τιση, ιατροφαρµακευτική φροντίδα, διερµηνεία, νοµική βοήθεια,
µε ευθύνες του κράτους, του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής και όχι των διαφόρων ΜΚΟ που λυµαίνονται τον τοµέα
αλληλεγγύης µε το αζηµίωτο.

Οι άθλιες συνθήκες, µε στρίµωγµα σε σκηνές πολλών προσφύ-
γων, µε απαράδεκτες συνθήκες υγιεινής, χωρίς τουαλέτες και
ντουζ που να επαρκούν για όλους, µε περιορισµένη την ιδιωτι-
κότητα, µε τις γυναίκες και τα κορίτσια κάθε στιγµή να κινδυ-
νεύουν από πάσης φύσεως βία, αυτές οι συνθήκες είναι που
προκαλούν την οργή, που προσβάλλουν, ενώ την ίδια στιγµή γί-
νεται «φαγοπότι» εκατοµµυρίων από διαφόρους επιτήδειους που
εκµεταλλεύονται Έλληνες και πρόσφυγες.

Επίσης, αναφέρθηκε η εισηγήτριά µας στα ασυνόδευτα, αλλά
και στις ΜΚΟ εκτενώς.

Το ΚΚΕ αγωνίζεται να έχει αποκλειστικά την ευθύνη το κράτος
για την υγεία, τα εµβόλια των παιδιών, την εκπαίδευση, τη στέγα-
ση, για όλους. Πρέπει να παρθούν άµεσα µέτρα γρήγορης διεκ-
περαίωσης των απαιτούµενων εγγράφων για να ενωθούν οικο-
γένειες, να ενωθούν παιδιά µε τους γονείς τους.

Τέλος, κύριοι, η υπηρεσία καταγραφής προσφύγων δηµοσιο-
ποίησε έρευνα στην οποία απάντησαν οι πρόσφυγες στο ερώ-
τηµα υπό ποιες προϋποθέσεις θα ξαναγυρνούσαν στη χώρα
τους. Το 77,6% απάντησε ότι θα γυρνούσε εάν σταµατούσε ο πό-
λεµος, το 24,8% εάν αλλάξουν οι οικονοµικές συνθήκες, δηλαδή
εάν βρει δουλειά και ζήσουν ανθρώπινα, το 16,8% εάν γίνουν πο-
λιτικές αλλαγές, δηλαδή να φύγουν καταπιεστικά, αντιδραστικά
καθεστώτα, το 21,3% εάν έφευγε ο ISIS, δηλαδή εάν διαλύονταν
φασιστικές, αντιδραστικές, ιµπεριαλιστικές, δολοφονικές οργα-
νώσεις. 

Αυτό δείχνει ότι για να ζήσουν οι λαοί όπως τους αξίζει στον
σύγχρονο κόσµο, που δίνει µεγάλες δυνατότητες για άνετη και
ευτυχισµένη ζωή, πρέπει να απαλλαγούν από το σύστηµα της εκ-
µετάλλευσης, από το καπιταλιστικό σύστηµα, από την εξουσία
των καπιταλιστών και στη χώρα µας και σε όλο τον κόσµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσώτη, πα-
ρακαλώ κλείστε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε πρόεδρε.
Αυτός είναι ο δρόµος της κοινωνικής απελευθέρωσης και αξί-

ζει κάθε θυσία για να τον πετύχουν της γης οι κολασµένοι. 
Το ΚΚΕ καλεί σε συµπόρευση γι’ αυτόν τον δρόµο και δίνει

όλες τους τις δυνάµεις.
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικόλαος
Δένδιας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα κάνω λεπτοµερή ανα-

φορά στην οδηγία και στις διατάξεις του νοµοθετήµατος. Το
έκανε αυτό και στην επιτροπή αλλά και εδώ κατά τη συζήτηση
προηγουµένως στην Ολοµέλεια µε επιµέλεια ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας. Επίσης, θα συνοµολογήσω ευθέως ότι συ-
ζητάµε για ένα µείζον θέµα, κύριε Υπουργέ, και για µία πανευ-
ρωπαϊκή -να µην πούµε παγκόσµια- πρόκληση. Κανείς εδώ δεν
πρόκειται να έρθει να υποβαθµίσει το ζήτηµα ή να πει ότι είναι
εύκολο ή απλό.

Πρέπει, όµως, να είµαστε έντιµοι και ρεαλιστές κατ’ αρχάς µε
τον εαυτό µας και µε την ελληνική κοινωνία. Μιλάω πρώτα για
την Κυβέρνηση. Άκουσα τον Υπουργό Υγείας. Δεν είναι τώρα
στην Αίθουσα και έτσι θα προσπαθήσω να µην αναφερθώ εκτε-
νώς σε όσα είπε. Θέλω µόνο να πω ότι οι µεγαλαυχίες του τύπου
«εµείς σώσαµε την τιµή της Ευρώπης» κ.λπ. θα πρέπει για να εκ-
στοµίζονται, και µάλιστα από στέλεχος της Κυβέρνησης, να έ-
χουν µία αντιστοίχιση µε την πραγµατικότητα. Δεν µπορεί απλώς
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να λέγονται για να ασκείται µία ιδιόρρυθµη ψυχοθεραπεία του
οµιλητή και της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.

Ποια είναι η πραγµατικότητα σήµερα στο µεταναστευτικό στη
χώρα; Ποια είναι η πραγµατικότητα που κληρονοµήσατε, κύριε
Υπουργέ; Γιατί δεν µπορεί κανείς στο διάστηµα που είστε να σας
καταλογίσει σε προσωπικό επίπεδο ευθύνες, πέραν της δήλωσής
σας ότι αναδέχεστε τα προηγούµενα. Εγώ εάν ήµουν εκ των συµ-
βούλων σας που κάθονται στις πίσω θέσεις, θα σας είχα προτεί-
νει αυτή την καθολική αναδοχή να µην την κάνετε. Εν πάση
περιπτώσει, όµως, έτσι κρίνατε.

Όσον αφορά την φύλαξη των συνόρων, δεν νοµίζω ότι υπάρχει
κανείς, ακόµη και από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος να ισχυρίζεται ότι
φυλάτε τα σύνορα. Μπορείτε να πείτε διάφορα πράγµατα. «Δεν
µπορούµε να τα φυλάξουµε, δεν γίνεται να τα φυλάξουµε, δεν
είναι νόµιµο να τα φυλάξουµε, δεν υπάρχει νόµιµη έννοια συνό-
ρων». Ό,τι θέλετε, πείτε. Δεν τα φυλάτε, όµως, τα σύνορα.

Πάµε τώρα στην Υπηρεσία Ασύλου και στην Αρχή Προσφυγών.
Την Υπηρεσία Ασύλου κατ’ αρχάς τη στελέχωσε ο οµιλών, µε έν-
τονη προσωπική παρέµβαση -οφείλω να πω- του τότε Πρωθυ-
πουργού Αντώνη Σαµαρά. Είχε νοµοθετηθεί, αλλά δεν λειτουρ-
γούσε. Εµείς φτιάξαµε και την Αρχή Ασύλου και την Αρχή Προ-
σφυγών και οφείλω να σας πω ότι την πονάµε. Μέχρι τότε τις εκ-
δικάσεις ασύλου τις έκανε η Ελληνική Αστυνοµία, χωρίς να έχει
κανέναν µηχανισµό, καµµία γνώση και κανένα ιδιαίτερο ενδιαφέ-
ρον για το αντικείµενο και η χώρα χορηγούσε άσυλο σε ποσοστά
0,01% και 0,001%. Φτιάξαµε την καλύτερη Υπηρεσία Ασύλου
στην Ευρώπη και την καλύτερη Αρχή Προσφυγών στην Ευρώπη.
Δεν τις ενισχύσατε, δεν τις βοηθήσατε. Καταψηφίσατε επί των
ηµερών µας σειρά νοµοθετηµάτων που αφορούσαν την ενίσχυσή
τους, ναι ή όχι;

Πάµε τώρα στα θέµατα των κέντρων. Τα ανοιχτά κέντρα -αυτό
επιλέξατε, δικαίωµά σας, εµείς διαφωνούσαµε γιατί πιστεύαµε
ότι πρέπει να υπάρχουν και τα δύο- όπως λειτουργούν επί ΣΥ-
ΡΙΖΑ είναι µία ντροπή. Είναι µία ντροπή για την πολιτισµένη αν-
θρωπότητα, όχι µόνο για την Ελλάδα. Η Μόρια είναι ντροπή. Τα
περισσότερα κέντρα είναι ντροπή. Παραβιάζονται µε τον πιο βάρ-
βαρο, µε τον πιο απόλυτο τρόπο τα ανθρώπινα δικαιώµατα µέσα
σε αυτά τα κέντρα. Γίνεται εκµετάλλευση ανηλίκων. Γίνονται απί-
στευτα πράγµατα. Έτσι διασώζεται η τιµή της Ευρώπης; Έλεος!

Πάµε, πέρα από αυτά, στον µηχανισµό επιστροφών. Είχαµε
τον καλύτερο µηχανισµό επιστροφών στην Ευρώπη. Επιστρέ-
ψαµε µέσα σε δύο χρόνια πενήντα χιλιάδες άτοµα. Οι στατιστικές
είναι στο Υπουργείο σας, στη διάθεσή σας. Τον εγκαταλείψατε. 

Εγκαταλείψατε τις υποχρεωτικές επιστροφές, εγκαταλείψατε,
κύριε Υπουργέ, -όχι εσείς προσωπικά, σας το είπα προηγουµέ-
νως- και τις µη υποχρεωτικές επιστροφές. Δεν ασχοληθήκατε µε
το αντικείµενο. Άµα θέλει να επιστρέψει κανείς επιστρέφει, άµα
δεν θέλει δεν επιστρέφει και στην πραγµατικότητα το Υπουργείο
σαν Υπουργείο δεν ασχολείται µε το ζήτηµα.

Πάµε στα κονδύλια. Εδώ είναι ανέκδοτο. Δεν έχετε απορρο-
φήσει κονδύλια. Τα κονδύλια από τα δύο ταµεία τα οποία υπάρ-
χουν τώρα, το Ταµείο Ασύλου και το Ταµείο Εσωτερικής Ασφά-
λειας, δεν έχουν απορροφήσεις µεγαλύτερες από 20% και κάτι -
τα υπόλοιπα χρήµατα ο Έλληνας φορολογούµενος τα στερείται-
, όταν επί των ηµερών µας οι απορροφήσεις ήταν 85%, 87%, 90%
και πλέον. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που δεν ξέρετε είναι ότι
είχαµε φτιάξει το 2012 µία ειδική υπηρεσία στο τότε Υπουργείο
Προστασίας του Πολίτη, γιατί δεν είχε και αυτό την εξειδίκευση,
η οποία εξελίχθηκε γρήγορα και εξαιρετικά καλά και είχε τεχνο-
γνωσία απορρόφησης κονδυλίων. 

Όταν κερδίσατε τις εκλογές εσείς, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και
των ΑΝΕΛ, αυτήν την υπηρεσία πρώτα την αποδυναµώσατε, µετά
σταµατήσατε τη λειτουργία της, µετά από έξι µήνες τη µεταφέ-
ρατε στο Υπουργείο Μετανάστευσης και εκεί έµεινε άλλους έξι
µήνες ανενεργή. Μετά από έξι µήνες την πήρατε από το Υπουρ-
γείο Μετανάστευσης και την πήγατε στο Υπουργείο Ανάπτυξης
και κάθεται µέχρι τώρα που συζητάµε εκεί και περίπου δεν κάνει
τίποτα και ο Έλληνας φορολογούµενος εισφέρει από την τσέπη
του. 

Έχετε, βέβαια, µία τεράστια αγάπη στα έκτακτα κονδύλια και

αναρωτιέται κανείς γιατί. Γιατί τέτοια αγάπη στα έκτακτα κονδύ-
λια και τέτοια απέχθεια στις τακτικές βοήθειες στην Ευρώπη, ε-
κείνες οι οποίες βέβαια έχουν ένα µικρό désavantage -φαντάζο-
µαι αυτό εξηγεί εν µέρει και το πονηρό κοµµάτι αυτής της ιστο-
ρίας-, ότι δεν ελέγχεται η απορρόφησή τους µε τον τρόπο που
ελέγχονται τα τακτικά κονδύλια, άρα µπορούµε να µην τα πά-
ρουµε, για να µη υποστούµε και τον έλεγχο τού τι κάνουµε τα
χρήµατα. 

Υποτίθεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, ότι
έχετε µεγάλη ευαισθησία για τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Για πείτε
µας, για τους ασυνόδευτους τι έχετε κάνει ακριβώς; Ποια είναι η
βοήθεια που έχετε προσφέρει; Γιατί άκουσα πάλι τον Υπουργό
Υγείας προηγουµένως εδώ να λέει «θα…». Μετά από τριάµισι
χρόνια «θα»; Σοβαρά;

Πάµε τώρα να δούµε τι άλλο πετύχατε αυτό το διάστηµα. Ανα-
βαθµίσατε ή όχι την Τουρκία; Για να ξέρουµε, δηλαδή, η πολιτική
σας των µη συνόρων, των ανοικτών συνόρων αναβάθµισε ή όχι
την Τουρκία;

Παρεµπιπτόντως, επειδή µας λέτε ότι δεν γίνονται τέτοια
πράγµατα, θα σας πω µετά τους αριθµούς για το τι γινόταν πριν.
Όµως η Τουρκία και εισπράττει 6 δισεκατοµµύρια από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και την εκβιάζει, καταφέρνει και τα δύο. Μας
απειλεί ο Ερντογάν ότι θα ανοίξει την κάνουλα, ως εάν να επρό-
κειτο για νερό και όχι για ανθρώπινες ψυχές. Πότε έγινε αυτό για
πρώτη φορά; Γίνονταν αυτά επί προηγουµένων κυβερνήσεων;

Εκτός από την Τουρκία, καταφέρατε ή όχι στο πλαίσιο της ευ-
ρωπαϊκής οικογένειας να δηµιουργηθεί ο απαράδεκτος, οφείλω
να πω εγώ, συνασπισµός των χωρών του Βίζενγκραντ, που λει-
τουργεί εναντίον των συµφερόντων της Ελλάδας και αν θέλετε,
κατά την άποψή µου, και εναντίον του Χάρτη των Ανθρωπίνων
Δικαιωµάτων και της Συνθήκης της Ένωσης; Επί των ηµερών σας
δηµιουργήθηκε αυτός ο συνασπισµός, ναι ή όχι; Λειτούργησε κα-
ταστροφικά εις βάρος της Ελλάδας, ναι ή όχι; Τον αποτρέψατε;
Όχι, δεν τον αποτρέψατε.

Ελέχθη προηγουµένως ότι δηµιουργήσατε τον συνασπισµό
των χωρών του Νότου. Σοβαρά; Πότε τον δηµιουργήσατε και µε
ποιον τον δηµιουργήσατε; Με τον κ. Σαλβίνι τον δηµιουργήσατε;
Για να ξέρω. 

Εδώ οφείλω να πω ότι είχαµε πάει µε τον Α. Σαµαρά και στη
Μάλτα και στην Κύπρο και στην Ιταλία και τότε δηµιουργήθηκε ο
συνασπισµός, ο οποίος υπήρχε και λειτουργούσε. Εσείς τι κά-
νατε για αυτό; Ούτε καν ακολουθήσατε τα βήµατα της προηγού-
µενης Κυβέρνησης. Λέτε ότι έχετε δηµιουργήσει και συνασπισµό
όταν δεν συνοµιλείτε µε τα περισσότερα κράτη µε τα οποία υπο-
τίθεται ότι έχετε κοινά συµφέροντα;

Πάµε παραπέρα, για να είµαστε συνεννοηµένοι. Το συνολικό
σας σχέδιο για το µεταναστευτικό ποιο είναι; Τι µας έχετε πει ότι
πρέπει να γίνει για το µεταναστευτικό στη χώρα; Εκτός από τις
διάφορες -να µην τις χαρακτηρίσω, δεν τιµά ούτε εµένα ούτε κα-
νέναν- εκφράσεις «λιάζονται», δεν ξέρω, κ.λπ., επί της ουσίας ο
συνολικός σχεδιασµός της χώρας για να αντιµετωπίσει το µετα-
ναστευτικό ποιος είναι; Τι θέλει να απορροφήσει, τι θέλει να εν-
σωµατώσει; Τι θέλει να κάνει; Πώς θέλει να φυλάξει; Τι θέλει να
προγραµµατίσει; Πείτε µας να ξέρουµε. 

Ενισχύεται ή δεν ενισχύεται -εγώ δεν λέω ότι είναι η πρόθεσή
σας, δεν τολµώ να το πιστέψω καν αυτό- από τις αβελτηρίες της
πολιτικής σας η Χρυσή Αυγή και οι άλλες φασιστοειδείς οργα-
νώσεις, ναι ή όχι; Κινδυνεύουµε πάλι να βρεθούµε να έχουµε τάγ-
µατα εφόδου, όπως είχαµε στο παρελθόν, ναι ή όχι; Αδιαφορείτε
για το κέντρο των πόλεων, ναι ή όχι; Πώς είναι το κέντρο της Αθή-
νας; Πάµε ένα βράδυ να δούµε σε τι χάλια είναι; Πάµε στην
Πάτρα ένα βράδυ για να δούµε τι έχει δηµιουργήσει το µετανα-
στευτικό όπως το χειριζόσαστε; 

Θα µου πείτε: «µα, είναι το τελευταίο σας επιχείρηµα. Ωραία,
µπορεί όσα λες να είναι αλήθεια ή, εν πάση περιπτώσει, δεν είναι
κι έτσι, αλλά τι άλλο να κάνουµε; Δεν µπορούσαµε να αντιµετω-
πίσουµε αυτό το πράγµα, δεν γίνεται αλλιώς, δεν µπορούµε να
φυλάξουµε τα σύνορα, δεν, δεν...». 

Κύριοι συνάδελφοι, θα το καταθέσω στα Πρακτικά. Παίρνω
έναν µήνα. Τον Οκτώβριο του 2011 από τον Έβρο µπήκαν στην
χώρα εννιά χιλιάδες εξακόσιοι είκοσι έξι µετανάστες παράνοµα,
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αυτός είναι αριθµός παρανόµων µεταναστών. Τον Οκτώβριο του
2013 ξέρετε πόσοι µπήκαν; Μπήκαν εκατόν τριάντα επτά. Τον
Οκτώβριο του 2014 ξέρετε πόσοι µπήκαν; Μπήκαν εξήντα τρεις. 

Για πείτε µου, τι µαγικό έγινε; Τι µαγικό κάναµε το 2012, το
2013, που εσείς δεν µπορούσατε όχι να το κάνετε αλλά ούτε να
το διατηρήσετε και να το αντιγράψετε; Τίποτε άλλο δεν χρειαζό-
ταν να κάνετε. Γιατί δεν ακολουθήσατε αυτό που υπήρχε; Γιατί
δεν χρησιµοποιήσατε τα πλωτά στον Έβρο; Γιατί δεν χρησιµο-
ποιήσατε τις κάµερες στον Έβρο; Γιατί δεν χρησιµοποιήσατε το
κέντρο επιχειρήσεων στην Κατεχάκη; Γιατί δεν κάνατε τίποτε απ’
όλα αυτά, αλλά απλώς είπατε «µπάτε σκύλοι αλέστε»; Στα νησιά,
πραγµατικά, δεν αντιµετωπίζεται το πρόβληµα; Υπάρχει ή δεν
υπάρχει µελέτη του Πολυτεχνείου η οποία εξηγεί πώς πρέπει και
πού πρέπει να µπουν οι κάµερες, τι πρέπει να γίνει σε όλο το βό-
ρειο Αιγαίο; Υπάρχει ή δεν υπάρχει; Την αξιοποιήσατε; Κάνατε
οτιδήποτε γι’ αυτό; Για να ξέρουµε.

Εκτός απ’ αυτό, για να είµαστε συνεννοηµένοι, στο θέµα των
επιστροφών γιατί δεν αντιγράφετε αυτό που κάναµε εµείς; Τι σας
εµποδίζει να το αντιγράψετε; Δεν ζητάµε να εφεύρετε οτιδήποτε.
Ζητάµε απλώς σοβαρά να ακολουθήσετε ό,τι µπορούσε να ακο-
λουθηθεί. 

Αν κάναµε λάθη; Βεβαίως και κάναµε λάθη, παρ’ ότι οφείλω να
σας πω ότι τα λάθη µας δεν µπορεί να είναι πολλά, διότι ο προ-
κάτοχός σας, κύριε Βίτσα, µου ζήτησε συγγνώµη. Άρα πόσα
λάθη να έχω κάνει; Εν πάση περιπτώσει, η Κυβέρνησή µας έκανε
και λάθη. Βελτιώστε τα λάθη µας, καµία αντίρρηση και εµείς µαζί
σας, αλλά κάντε κάτι. Τώρα δεν κάνετε τίποτα. 

Έχω να σας πω και το εξής, χωρίς να θέλω να είµαι δηκτικός:
Περνάω σε ένα άλλο θέµα, όχι λιγότερο σοβαρό. Ο Υπουργός κ.
Μπαλάφας είπε προηγουµένως εν τη ρύµη του λόγου του, γιατί
τέτοιες ερωτήσεις στη Βουλή δεν τις κάνεις, προσέχεις, «είµαστε
παλαβοί;»

Κύριε Μπαλάφα, κοιτούσα πριν ανέβω στην Frankfurter Allge-
meine ότι ο κ. Τσακαλώτος, ο Υπουργός των Οικονοµικών, δήλω-
σε ότι στην Ελλάδα δεν υπερφορολογούµαστε. Πείτε µου, λοι-
πόν, στην ερώτησή σας, µε βάση τη δήλωση του Υπουργού, ποια
θα ήταν η απάντηση; Είµαστε ή δεν είµαστε; Τι λέτε εσείς;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανέρχοµαι. Το µεταναστευ-
τικό είναι πολύ σοβαρό πράγµα. Απαιτείται εθνική συνεννόηση
πράγµατι και απαιτείται κι ένας ρεαλισµός. Πιστεύω ότι η Κυβέρ-
νηση µέσα από τα απίστευτα λάθη της και τις απίστευτες ζηµιές
που επεσώρευσε στον τόπο πιθανόν να οδηγείται σε µία φάση
πρώιµου ρεαλισµού. 

Η Νέα Δηµοκρατία είναι εδώ, για να σταθεί και να βοηθήσει
κάθε εθνική προσπάθεια. Όµως, ξαναλέω, κάθε σοβαρή εθνική
προσπάθεια, όχι µία επανάληψη ατέρµονων ιδεοληψιών που θέ-
τουν σε κίνδυνο και την Ελλάδα και την Ευρώπη και τα ανθρώ-
πινα δικαιώµατα και τους µετανάστες και τους Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος - Γεώργιος Δένδιας

καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και
τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι επτά
µαθήτριες και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους
από το Δηµοτικό Σχολείο Κοκκίνη Χάνι του Νοµού Ηρακλείου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Προχωρούµε µε τρεις συναδέλφους, τον κ. Ψυχογιό, τον κ.
Βορίδη, τον κ. Αθανασίου και θα κληθεί µετά στο Βήµα ο κ. Θε-
οχαρόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης. 

Κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ένα σχόλιο µόνο θέλω να κάνω σ’ αυτά που είπε ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κύριε Δένδια, οι χώρες του Βίζενγκραντ ως επί το πλείστον
ανήκουν στη δική σας πολιτική οικογένεια, όχι στη δική µας πο-
λιτική οικογένεια και είναι αυτοί που έκλεισαν τα σύνορα. Μη ζη-
τάτε, λοιπόν, τον λόγο από εµάς. 

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-
τάµε ένα νοµοσχέδιο που αφορά σε ζητήµατα υποδοχής, φιλο-
ξενίας, ένταξης αιτούντων άσυλο και προσφύγων, στην επιτάχυν-
ση των διαδικασιών ασύλου, καθώς και σε διατάξεις που αφο-
ρούν στη µεταναστευτική πολιτική γενικά. 

Πριν µπω σε αυτά που προβλέπει το νοµοσχέδιο, θεωρώ πως
είναι σκόπιµο να αναφερθώ πρώτα στο προσφυγικό ζήτηµα γε-
νικότερα. Όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά τις τεράστιες διαστάσεις
που έχει αυτό το ζήτηµα, κυρίως από το 2015 και µετά. Το 2015
εκατοντάδες χιλιάδες κατατρεγµένοι άνθρωποι πέρασαν από την
Τουρκία στην Ελλάδα και από εκεί στην Ευρώπη, η οποία και
τους υποδέχθηκε. Από τότε, όµως, έχουν αλλάξει πολλά. Από το
2016 µιλάµε για µία Ευρώπη των κλειστών συνόρων, µία Ευρώπη
που δεν τηρεί τα συµφωνηθέντα για τις µετεγκαταστάσεις και τις
επανεγκαταστάσεις, µία Ευρώπη η οποία βάζει περιορισµούς
ακόµα και στο βασικό δικαίωµα της οικογενειακής επανένωσης
των προσφύγων. Μία Ευρώπη που συνεργάζεται µε «ασφαλείς»
χώρες, όπως η Λιβύη για την αναχαίτιση των ροών, οδηγώντας
και νοµιµοποιώντας τα σκλαβοπάζαρα, αλλά και που οραµατίζε-
ται hot spots σε τρίτες χώρες, κατά παράβαση κάθε έννοιας του
διεθνούς δικαίου και των ίδιων των οδηγιών της, προκειµένου να
«αποθηκεύσει» και να «τελειώσει» µε το ζήτηµα, αρκεί να είναι
µακριά από εµάς. 

Επίσης, κλείνει τα µάτια µπροστά στις πραγµατικές ρίζες του
ζητήµατος που είναι οι πόλεµοι, οι ένοπλες συρράξεις, οι τερά-
στιες κοινωνικές ανισότητες και η φτώχεια που «ρίχνουν νερό
στον µύλο» της Ακροδεξιάς. Όχι µόνο κλείνει τα µάτια, αλλά κά-
ποια κράτη της συµµετέχουν και στη διαιώνιση αυτής της κατά-
στασης, όπως έγινε στη Συρία. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτό το δύσκολο οµολογουµένως πολιτικό
πλαίσιο, όπου η ανθρωπιά και η αλληλεγγύη δεν επικρατούν,
αλλά και αυτή καθαυτή η έννοια της νοµιµότητας αµφισβητείται,
έρχεται η Ελλάδα να απαντήσει στο προσφυγικό. Η απάντηση
αυτή, αν και σίγουρα δεν είναι εύκολη, οφείλει από µέρους µας
να σέβεται τα αδιαπραγµάτευτα δικαιώµατα όλων των ανθρώ-
πων. Οφείλει να συνάδει µε το αξιακό πλαίσιο της Αριστεράς που
βασίζεται στις αξίες της αλληλεγγύης και της ισότητας. 

Τώρα, επί των διατάξεων του νοµοσχεδίου. Στο πρώτο µέρος,
η  ενσωµάτωση της οδηγίας σχετικά µε την υποδοχή και το
άσυλο περιέχει µία σειρά εγγυήσεων που αφορούν συνθήκες
υποδοχής τους, θέτοντας τις βασικές αρχές για τη φιλοξενία και
την ουσιαστική τους ένταξη στην κοινωνία µας. Εδώ είναι αλή-
θεια ότι πρέπει να κάνουµε ακόµα πολλή δουλειά, για να εξασφα-
λίσουµε αυτές τις αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης. Πολλές
κατευθύνσεις που δίνει η οδηγία έχουν ήδη δροµολογηθεί ή δρο-
µολογούνται αυτό το διάστηµα από το αρµόδιο Υπουργείο και
συναρµόδια Υπουργεία. Ενδεικτικά αναφέρω το ολοκληρωµένο
πρόγραµµα εκπαίδευσης των προσφυγόπουλων από το 2016 και
µετά, το οποίο έχει επεκταθεί και το παρουσιάσαµε και πρό-
σφατα στο Συµβούλιο της Ευρώπης, τη χορήγηση ΑΜΚΑ για την
απρόσκοπτη πρόσβαση όλων στην ιατροφαρµακευτική περί-
θαλψη, προσφύγων, µεταναστών και παιδιών µεταναστών που
γεννήθηκαν στη χώρα και την κατοχύρωση του δικαιώµατος πρό-
σβασης στην αγορά εργασίας ήδη από το άρθρο 71 του ν.
4375/2016, αλλά και από το εργόσηµο αλλοδαπών εργατών γης
χωρίς χαρτιά και το γνωστό άρθρο 13 Α. Σε αυτά προσθέτω και
αυτά που είπε ο Υπουργός Υγείας, την πολύ σηµαντική δουλειά
που έχει γίνει το προηγούµενο διάστηµα και που πρέπει να ενι-
σχυθεί και κυρίως σε αυτά που είπε να προσέξουµε πολύ και τη
στελέχωση και την εξειδίκευση για τη γνωµάτευση των βασανι-
στηρίων, γιατί είναι κάτι που είναι σηµαντικό και πρέπει να
έχουµε γνωµατεύσεις για την ευαλωτότητα και για τα δικαιώµατα
των προσφύγων. 

Κατά τα λοιπά, όσον αφορά στην κράτηση των αιτούντων
άσυλο παραµένει σε ισχύ η διάταξη του άρθρου 46 του ν.4375
και είναι πολύ σηµαντικό. Κατ’ εξαίρεση, λοιπόν, και για συγκε-
κριµένους λόγους που απαριθµούνται περιοριστικά, µπορεί να
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κρατηθεί κάποιος που αιτήθηκε άσυλο µόνο στην περίπτωση που
βρισκόταν ήδη σε κράτηση και η κράτηση αυτή είναι για συγκε-
κριµένο διάστηµα.

Επίσης, µε το άρθρο 10 βελτιώνεται το ισχύον θεσµικό πλαίσιο
σχετικά µε την κράτηση των ανηλίκων. Το παρόν άρθρο τονίζει
ακόµα περισσότερο τον κανόνα της µη κράτησης των ανηλίκων,
το οποίο µπορεί να εφαρµοστεί ως έσχατο µέσο και όταν έχουν
εξαντληθεί τα άλλα εναλλακτικά και λιγότερα περιοριστικά
µέτρα. Για να είµαστε καθαροί εδώ, και εµείς υποστηρίζουµε την
πλήρη κατάργηση της διοικητικής κράτησης των ανηλίκων. Και
στο Συµβούλιο της Ευρώπης το λέµε και η Σύµβαση των Δικαιω-
µάτων του Παιδιού το λέει και το είπαν κι άλλοι συνάδελφοι εδώ
και φορείς, οπότε το επόµενο διάστηµα, κύριε Υπουργέ, και σε
συνάρτηση µε το άρθρο 22 που δίνει την αρµοδιότητα στο
Υπουργείο Κοινωνικής Αλληλεγγύης για τις δοµές, πρέπει να το
εφαρµόσουµε. 

Τέλος ως προς το πρώτο µέρος, όσον αφορά το άρθρο 7 που
προβλέπει την ελεύθερη κυκλοφορία καθώς και τον περιορισµό
σε συγκεκριµένη περιοχή, για το οποίο έγινε πολύς λόγος το
προηγούµενο διάστηµα και συγκεκριµένα για την απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας, θέλω να σηµειώσω δύο πράγµατα:

Πρώτον, το άρθρο αυτό, το συγκεκριµένο άρθρο όπως ήρθε
αποτελεί µέρος της ευρωπαϊκής οδηγίας που θα νοµοθετούνταν
έτσι κι αλλιώς και ήταν περιεχόµενο της διαβούλευσης που
υπήρχε ενάµιση χρόνο πριν. Οπότε είναι ανακριβές ότι ήρθε
τώρα επί τούτου ad hoc, για να ρυθµίσει αυτή την κατάσταση. 

Εάν θέλουµε, όµως, να µιλήσουµε ειλικρινά για το θέµα του
γεωγραφικού περιορισµού, δεν πρέπει να βλέπουµε το δέντρο,
αλλά το δάσος. Ο γεωγραφικός περιορισµός δεν επιβλήθηκε από
µόνος του, µε βούληση και απόφαση της Ελληνικής Κυβέρνησης,
αλλά είναι µέρος της κοινής δήλωσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-
Τουρκίας. Οπότε, ας δούµε τις ευθύνες της Ευρώπης συνολικά
και να δούµε, έστω και τώρα, τις δυνατότητες που έχουµε σ’
αυτό το δυσχερές πλαίσιο να λειτουργήσουµε. Να πάµε στη
στρατηγική αποσυµφόρηση των νησιών από τις ευάλωτες οµά-
δες, να πάµε σε αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης και να πάµε
και σε µια ισχυρή πίεση στην Ευρώπη, µε συµµαχίες, για να µπο-
ρέσει να προχωρήσει αυτή η κατάσταση. 

Επιστρέφω τώρα στο νοµοσχέδιο. Υπήρξαν νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις και παρεµβάσεις, οι οποίες και ως προς την αρχική
µορφή της οδηγίας, όπως ήταν στη διαβούλευση, και µετά έχουν
αναβαθµίσει και αναµορφώσει την εικόνα συγκεκριµένων διατά-
ξεων. Αναφέροµαι στη διάταξη για την τελεσιδικία, όπου πλέον
ξεκαθαρίζεται το πλαίσιο που ισχύει µε τη διοικητική δικονοµία
και τα δικαιώµατα που έχουν αυτοί που απορρίφθηκαν από την
Αρχή Προσφυγών. Αναφέροµαι στην εναλλακτική επίδοση, η
οποία πλέον θα γίνεται µε έναν τρόπο, που δεν θα διακινδυνεύει
την πραγµατική επίδοση και τα δικαιώµατα και τα ένδικα βοηθή-
µατα που έχουν οι άνθρωποι που βρίσκονται εδώ και βέβαια και
σε άλλες κινήσεις, οι οποίες έγιναν κυρίως στο κοµµάτι του Με-
ταναστευτικού Κώδικα, όπου είχαµε την πολύ σηµαντική διάταξη
για το σύµφωνο συµβίωσης, όπου ως ένα µέλος της οικογένειας
του Έλληνα πολίτη θεωρείται πλέον και ο σύντροφος ή η σύν-
τροφός του που συνδέεται µαζί του µε σύµφωνο συµβίωσης.
Οπότε, πλέον ξεκαθαρίζεται αυτή η διάταξη και έχει το δικαίωµα
και στις άδειες διαµονής, σαν να ήταν σε γάµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Επίσης, υπάρχει σηµαντική πρωτοβουλία του Υπουργείου για

τους εξαιρετικούς λόγους, όπου πλέον θα ισχύουν για τρία χρό-
νια αντί για δύο. Βελτιώθηκε η διάταξη έτι περαιτέρω µε την απά-
λειψη της λέξης «άπαξ», που πλέον δεν θα περιορίζεται η χορή-
γηση των εξαιρετικών λόγων και δεν θα έχουµε εκπτώσεις δι-
καιωµάτων για τους µετανάστες και βέβαια µε την κατάργηση
της αναδροµικότητας για τις εκκρεµείς αιτήσεις, όπως ζήτησαν
οι φορείς, αλλά τονίσαµε και εµείς στις τοποθετήσεις µας. 

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, ξέρουµε πολύ καλά ότι αυτό είναι
ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να δώσει λύσεις, αλλά δεν µπορεί
να αποκαταστήσει όλα τα ζητήµατα του προσφυγικού. Εκείνο το
οποίο πρέπει να κάνουµε είναι τόσο πολιτικά, πρακτικά, αλλά και

µε συµµαχίες το επόµενο διάστηµα να οργανώσουµε τις υπηρε-
σίες µας, να αντιµετωπίσουµε όποιες ανάγκες υπάρχουν και να
διαµορφώσουµε την πολιτική µας. Γιατί εµείς είµαστε υπέρ ενός
κόσµου, ο οποίος θα χωρά πολλούς κόσµους, µακριά από πολι-
τικές αποτροπής, επιχειρήσεις-σκούπα, αλλά και κυνήγι µαγισ-
σών που εσείς επιδοθήκατε, κύριοι της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, µε έµφαση στα ανθρώπινα δικαιώµατα και υποχρεώσεις
όµως µεταναστών και προσφύγων, µε ένταξη στην ελληνική κοι-
νωνία και µε όλο το πλαίσιο που έχει να κάνει µε τις αρχές αλλη-
λεγγύης και το Διεθνές Δίκαιο. 

Είναι ένα δύσκολο στοίχηµα, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, πρέπει όµως να το κερδίσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο συνάδελφος κ. Γε-
ώργιος Αρβανιτίδης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας από τις
23 Μαΐου 2018 έως τις 25 Μαΐου 2018. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό στην κ. Βάκη να αναγνώσει

το ψήφισµα, που είναι τρεις παράγραφοι.
Κυρία Βάκη, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΒΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα αναγνώσω το ψήφισµα της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

ΣΥΡΙΖΑ. Διαβάζω, λοιπόν: «Ο τραγικός απολογισµός από την επί-
θεση του στρατού του ισραηλινού κράτους κατά διαδηλωτών
στη λωρίδα της Γάζας περιλαµβάνει την απώλεια δεκάδων αν-
θρώπινων ζωών, µεταξύ των οποίων και παιδιών, καθώς και σο-
βαρούς τραυµατισµούς διαδηλωτών. 

Η διεθνής κοινότητα είδε µε φρίκη και αποτροπιασµό τη χθε-
σινή µέρα, που έχει γραφεί ήδη µε µελανά χρώµατα στην παγ-
κόσµια ιστορία και θα επιδεινώσει την σταθερότητα στην περιο-
χή. Ασφαλώς, χρειάζονται πρωτοβουλίες από την πλευρά του
ΟΗΕ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και επικράτηση της δικαιοσύ-
νης και της ειρήνης. 

Στηρίζουµε την επίλυση του Παλαιστινιακού ζητήµατος και τη
δηµιουργία ανεξάρτητου Παλαιστινιακού Κράτους στα σύνορα
του 1967, µε πρωτεύουσα την Ανατολική Ιερουσαλήµ, όπου θα
συνυπάρχει ειρηνικά µε το κράτος του Ισραήλ.».

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα κάνουµε µία µικρή

µετάθεση, επειδή ο κ. Βορίδης, που ήταν εδώ, βγήκε έξω και θα
έρθει ο κ. Αθανασίου, για να µη χάνουµε χρόνο. 

Κύριε Αθανασίου, έχετε το λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ξεκαθαρίσουµε ένα θέµα,

εν όψει του ότι ακούστηκαν διάφορα πράγµατα. Οι Λέσβιοι και
οι νησιώτες γενικότερα, δεν είναι ρατσιστές ούτε διακατεχόµα-
στε από σύνδροµο ξενοφοβίας. Τον αντιρατσιστικό νόµο, εξάλ-
λου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, εµείς τον ψηφί-
σαµε. Εσείς δεν τον ψηφίσατε.

Πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, όµως, ότι είναι άλλο το θέµα το αν-
θρωπιστικό -και οι Λέσβιοι, αλλά και οι άλλοι νησιώτες, φέρθηκαν
στους δυστυχείς αυτούς ανθρώπους µε κατανόηση και συµπό-
νοια- και άλλο το ζήτηµα της σωτηρίας των νησιών µας. Από
πλευράς οικονοµίας πλήττεται ο τουρισµός, µειώνεται η οικονο-
µική δυνατότητα του νησιού, έχει αυξηθεί η εγκληµατικότητα και
αλλοιώνεται ο πληθυσµός. Δεν ξέρω, όµως, αν έχετε καταλάβει
αυτή τη διαφορά. Είναι άλλο το ανθρωπιστικό θέµα, στο οποίο
εµείς οι νησιώτες φερθήκαµε καλά, και άλλο το ζήτηµα της προ-
στασίας των νησιών από την ανεξέλεγκτη αυτή µετανάστευση.
Πρέπει να ξέρετε ότι σήµερα το 75% µε 77% αυτών που ζουν στα
νησιά, που έρχονται στα νησιά από τη γείτονα Τουρκία, δεν είναι
πρόσφυγες. Είναι µετανάστες από την Αφρική και από τα βάθη
της Ασίας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Πού το ξέρετε εσείς; 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πάλλη, αφήστε τα τώρα

αυτά. Αν έχετε άλλα στοιχεία, ελάτε να τα πείτε. Εγώ δεν σας
διέκοψα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Δεν έχω στοιχεία.
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ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Αφήστε µε να τελειώσω. Εν πά-
ση περιπτώσει, όλοι για τη σωτηρία των νησιών µας ενδιαφερό-
µαστε, εάν και εφόσον πλήττονται, σε όποιο επίπεδο πλήττονται.

Σήµερα στη Λέσβο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
σας πω ότι η δυνατότητα φιλοξενίας στα δύο µεγάλα hot spots,
δηλαδή στο Καρά Τεπέ και στη Μόρια, δεν ξεπερνά τις πέντε χι-
λιάδες. Σήµερα όλη η Λέσβος έχει εννέα χιλιάδες τριακόσια
τριάντα τρία άτοµα. Στη Μόρια -πρωινή µέτρηση- είναι επτά χι-
λιάδες διακόσιοι ογδόντα πέντε. Η δυνατότητα να φιλοξενήσει,
µε ανθρώπινες συνθήκες, είναι τρεις χιλιάδες τετρακόσιες πε-
νήντα, σχεδόν τρεισήµισι χιλιάδες. Στο ΠΡΟΚΕΚΑ είναι εκατόν
τριάντα επτά, στο Καρά Τεπέ είναι χίλιοι εκατόν σαράντα τρεις. 

Μόνο από 1η Μαΐου µέχρι 14 Μαΐου εισήλθαν χίλια εβδοµήντα
εννέα άτοµα και δεν έφυγε κανένας. Από την 1η Ιανουαρίου µέχρι
σήµερα ήρθαν πέντε χιλιάδες επτακόσιες εξήντα πέντε άτοµα.
Οι πτήσεις charters µαταιώνονται, κρουαζιερόπλοια δεν προσεγ-
γίζουν πια το νησί και, δυστυχώς, η Υπουργός Τουρισµού είπε
ότι υπάρχει και µία αύξηση τουριστών. Προσµέτρησαν δε –άκου-
σον άκουσον!- στους εισερχόµενους τουρίστες και αυτούς που
καταγράφηκαν και έρχονταν από τη γείτονα Τουρκία ως µετανά-
στες. Δυστυχώς! Όλα αυτά οφείλονται στο…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Όχι και έτσι, κύριε Αθανασίου. Προς θεού!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Καταθέστε για τα Πρακτικά αυτά τα στοι-

χεία.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Μπορείτε να τα δείτε τα στοι-

χεία, κύριε Πάλλη. Ακριβώς όπως τα λέω είναι. Έχουν καταγρα-
φεί…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία παρακαλώ.

Μη διακόπτουµε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον χρό-

νο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Δώστε µας τα στοιχεία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ηρεµία, παρακαλώ.

Κέφι που έχετε για τσακωµούς στις 4 το απόγευµα!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ακούστε, κύριε Πάλλη. Ξέρετε

πολύ καλά ότι το 2010 εγώ ως Πρόεδρος της Ένωσης Δικαστών
και Εισαγγελέων έκανα το µεγάλο συνέδριο εκεί για τη µετανά-
στευση και τα ανθρώπινα δικαιώµατα. Με τον συγχωρεµένο
παπά - Στρατή κάναµε την πρώτη µη κυβερνητική οργάνωση, που
αργότερα εξελίχθηκε, την «ΑΓΚΑΛΙΑ», για να σώσουµε τον κόσ-
µο. Είναι άλλο το θέµα αυτό κι άλλο να σώσουµε τα νησιά µας.

Κύριε Υπουργέ, στη Λέσβο είπατε ότι θα µείνουν στη Μόρια
µόνο τρεις µε τρεισήµισι χιλιάδες άτοµα. Δεν είπατε, όµως, πού
θα πάνε οι υπόλοιποι. Θα µείνουν σε άλλες δοµές στη Λέσβο ή
θα πάνε σε άλλα µέρη; Θα ήθελα µία απάντησή σας σήµερα,
γιατί αυτήν τη στιγµή που µιλάµε -χθες συγκεκριµένα- µερικοί
υπηρεσιακοί παράγοντες είχαν επισκεφτεί εγκαταλελειµµένα
στρατόπεδα για να δουν τι δυνατότητες υπάρχουν. Δεν ξέρω
πόση βάση έχει αυτό. Θα ήθελα τη διαβεβαίωσή σας ότι ο στό-
χος είναι να µείνουν µόνο τρεισήµισι χιλιάδες στη Λέσβο. Και αν
κάνατε την εκκένωση στην Αχαΐα -και πολύ καλά την κάνατε και
δεν έχει σηµασία πού πήγαν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Την κάναµε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Πολύ καλά κάνατε. Καλώς έγινε.
Γιατί δεν γίνεται και στη Λέσβο; Ποιο είναι το πρόβληµα; Γιατί
πρέπει, δηλαδή, η Λέσβος και η Χίος να έχουν υποστεί όλη αυτήν
την κατάσταση. 

Έχουµε πει πάρα πολλές φορές ότι εάν εφαρµόζατε το εθνικό
σχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας για το µεταναστευτικό -από το
οποίο έχετε πάρει πολλές διατάξεις και τις έχετε σήµερα- θα
ήταν καλύτερα τα πράγµατα. Δεν το κάνατε, όµως, και επικαλεί-
στε συνέχεια τη δήλωση. Θα απαντήσω, βέβαια, και σε αυτό,
γιατί οι προηγούµενοι οµιλητές αναφέρθηκαν σε αυτήν ως συµ-
φωνία. 

Να σας πω κάτι; Με τη δήλωση αυτή καταστήσαµε την Τουρκία
έναν θεσµικό εταίρο και αποδείχθηκε ένας αναξιόπιστος εταίρος.

Εφήρµοσε το άρθρο 3 της δήλωσης, κύριε Υπουργέ; Σας είπα
και στην επιτροπή ότι είναι προς τιµήν σας -αναφέροµαι στον κ.
Βίτσα- που είπατε ότι έπρεπε να εφαρµοστεί και δεν το εφαρµό-
ζει. Τι λέει το άρθρο 3 της δήλωσης; Λέει ότι η Τουρκία είναι υπο-
χρεωµένη να λαµβάνει όλα τα πρόσφορα µέτρα για να ελέγχει
τους διακινητές. Το έκανε; Όχι!

Όσον αφορά στο άρθρο 14 του ν.4375 βεβαίως και προβλέπει
τη µεταφορά όταν υπάρχει υπερπληθυσµός στην ενδοχώρα. Το
κάνατε; Όχι βέβαια. 

Όµως, όσοι είπατε πως εάν έχει τη µορφή σύµβασης θα υπε-
ρισχύει του εσωτερικού δικαίου, κάνετε λάθος. Γιατί εάν έχει τη
µορφή σύµβασης -αφήστε, δε, που δεν έχει υπογραφή από κα-
νένα θεσµικό όργανο- θα έπρεπε να έρθει στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο και σύµφωνα µε το άρθρο 28 του Συντάγµατος να κυρω-
θεί, πράγµα το οποίο δεν έγινε. 

Τώρα, γιατί είναι αναξιόπιστος εταίρος η Τουρκία; Από το
2013, που εντάθηκε ο πόλεµος στη Συρία, ενάµιση εκατοµµύριο
πρόσφυγες µπήκαν στην Τουρκία. Τότε, η πτέρυγα των ψυχολο-
γικών επιχειρήσεων του Υπουργείου Εξωτερικών της Τουρκίας
αποφάσισε ότι είναι ευκαιρία, πρώτον να απορροφήσουν τα χρή-
µατα -περίπου 100 δισεκατοµµύρια δολάρια- των Σύρων που εγ-
κατέλειπαν τη χώρα τους για να παραµείνουν στη χώρα τους,
στην Τουρκία. Είναι αυτό που ονόµαζαν τότε «τα µεγάλα πορτο-
φόλια». 

Δεύτερον, αποφάσισαν να δηµιουργήσουν ένα ανθρώπινο τεί-
χος στα σύνορα µε τη Συρία, εγκλωβισµένους σε είκοσι τρία hot
spots, για τα οποία η Ευρωπαϊκή Ένωση έδωσε χρήµατα να συν-
τηρηθούν, µε τα οποία εκβίαζαν τη διεθνή κοινότητα και την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για οικονοµικές -και όχι µόνο- παροχές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έτσι, από την άνοιξη του 2015 άρχισε η ανεξέλεγκτη, η παρά-
νοµη µετανάστευση προς τα νησιά µας -ένα «όπλο από ανθρώ-
πινες βόµβες», όπως ονοµάστηκε- και η στρατοφυλακή της
Τουρκίας έπαιξε ύποπτο ρόλο, γιατί δεν ήλεγχε τότε τους διακι-
νητές. 

Από το 2015, λοιπόν, τα νησιά µας και ο Έβρος, δέχονται µία
µεθοδευµένη παραβίαση όλων των κυριαρχικών µας δικαιωµά-
των, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συνέπεια να διασπαστεί η
κοινωνική µας συνοχή. 

Βλέπουµε κατοίκους στη Λέσβο τώρα να στρέφονται εναντίον
µεταναστών και κατοίκους της Λέσβου εναντίον άλλων κατοίκων
της Λέσβου, γιατί έχουν οφέλη αυτοί που έχουν τα µικροµάγαζα
εκεί ή ενοικιάζουν κάποια δωµάτια. Βλέπουµε να αλλοιώνεται η
πολιτιστική µας ταυτότητα, να πλήττεται ο τουρισµός και εντεύ-
θεν η οικονοµία, να απειλούµαστε ότι θα πνιγούµε από εκατοµ-
µύρια παράνοµων µεταναστών, όπως µας παραγγέλλει ο κ.
Ερντογάν, και να προδιαγράφεται ένα αβέβαιο περιβάλλον για
το αύριο της χώρας µας. 

Δεν θα αναφερθώ στις προσκλήσεις που κάνατε στον κ. Φάι-
µαν και στον κ. Σουλτς και να ποιο ήταν το αποτέλεσµα. Όταν ο
κ. Φάιµαν κάλεσε τις χώρες στο Βίζεγκραντ δεν κάλεσε την Ελ-
λάδα. Και εµείς υπερασπιστήκαµε τότε την Ελλάδα, όχι µόνο την
Κυβέρνηση, παρ’ ότι τα οφέλη τα είχε µόνο η Κυβέρνηση. Η Νέα
Δηµοκρατία στήριξε αυτό το ζήτηµα. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή τελείωσε ο χρόνος οµιλίας µου, θα
ήθελα να πω µόνο δύο λόγια για την τροπολογία την οποία κα-
ταθέσαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέσαµε µία τροπολογία για
το ΦΠΑ των νησιών, οι µειωµένοι συντελεστές του οποίου καταρ-
γήθηκαν. Δεν λέµε να καταργηθεί η διάταξη του νόµου, γιατί δεν
µπορεί να γίνει αυτό. Ζητάµε, όµως, την αναστολή, πράγµα που
µε τις ίδιες διατάξεις και το ίδιο σκεπτικό το είχαµε κάνει σε άλλη
µας τροπολογία. 

Βεβαίως, έφερε και ο ΣΥΡΙΖΑ τροπολογία, η οποία λέει ότι ανα-
στέλλονται οι µειωµένοι συντελεστές µέχρι 30 Ιουνίου. Τι πειρά-
ζει τώρα να το επεκτείνουµε αυτό για ένα έτος, ενόψει και της
προσφυγικής κρίσης; Είναι το ίδιο σκεπτικό. Όταν ψηφίστηκε η
διάταξη για την αναστολή µέχρι 30 Ιουνίου, έπρεπε να ισχύσει
για ακόµη ένα έτος λόγω της προσφυγικής κρίσης. 

Κύριε Υπουργέ, φέρετε την τροπολογία και ας αποφασίσουν
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οι Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα απαντήσει ο κύ-

ριος Υπουργός. Έχει ζητήσει τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ο καθένας θα

πρέπει να αναλάβει τις ευθύνες του, γιατί είναι µία ελάχιστη προ-
σφορά στα µαστιζόµενα από την οικονοµική κρίση νησιά µας, η
οποία επιτείνεται λόγω της µεταναστευτικής πολιτικής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός
ούτως ή άλλως -πριν θέσει θέµα τροπολογίας ο κ. Αθανασίου-
µου είχε ζητήσει τον λόγο για τρία, τέσσερα λεπτά για να τοπο-
θετηθεί επί των τροπολογιών, προκειµένου να φτιαχτεί και το
σπλάχνο και να είναι έτοιµο για την ψηφοφορία από τις Υπηρε-
σίες της Βουλής. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά. Νοµίζω ότι
είναι αρκετά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Είναι υπεραρκετά. 

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σας πω το εξής για την αποκατάστα-
ση της αλήθειας. Τις τελευταίες πέντε µέρες από τη Λέσβο έχουν
φύγει τετρακόσιοι τριάντα τέσσερις εκτός των επιστροφών. Άρα
το µηδέν που λέτε δεν ισχύει. Τουλάχιστον αυτό διορθώστε το. 

Συγχρόνως, να θυµίσω ότι οι θέσεις των ασυνόδευτων ανηλί-
κων που παραλάβαµε στην αρχή του 2015, ήταν τριακόσιες. Οι
θέσεις που υπάρχουν σήµερα είναι χίλιες εκατόν δεκαοκτώ και
ήδη το AMIF έχει προκηρύξει άλλες δύο χιλιάδες θέσεις. Αυτή
είναι η δουλειά που κάνουµε, η χρηµατοδότηση άλλων δύο χι-
λιάδων θέσεων.

Δεύτερον, θεωρώ ότι πρέπει να συζητάµε για όµοια πράγµατα.
Δηλαδή το 100% από την τακτική χρηµατοδότηση είναι µικρό-
τερο του 30% που έχουµε σήµερα µε µέσο ευρωπαϊκό όρο 10%
σε σχέση µε τις χρηµατοδοτήσεις και τη χρησιµοποίηση βέβαια
του 100% από τη µεριά της έκτακτης χρηµατοδότησης, η οποία
κατά τούτο είναι διαφορετική. Είναι πιο γρήγορη η διαδικασία
ελέγχου από τη µεριά της Κοµισιόν. 

Ένα τελευταίο, κύριε Αθανασίου: Την κοινή δήλωση την υπέ-
γραψε η Ευρωπαϊκή Ένωση µε την Τουρκία. Δεν την υπέγραψε
η Ελλάδα µε την Τουρκία. Δεν έχουµε διαφωνία σε αυτό.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Δεν υπάρχει υπογραφή. Κανένα
θεσµικό όργανο δεν την έχει υπογράψει.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Λέω για την κοινή δήλωση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ σας έδωσα τον
λόγο για τις τροπολογίες, κύριε Υπουργέ. Μην φεύγουµε από τη
διαδικασία. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Αν ζητήσω τον λόγο σε οποιαδήποτε στιγµή της διαδικα-
σίας, ξέρω ότι θα µου τον δώσετε, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι, ωραία. Πάµε
τώρα να συνεχίσουµε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Έρχοµαι τώρα στις τροπολογίες. 

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1577 και η τροπολογία µε γε-
νικό αριθµό 1579, που ανέγνωσαν οι δύο Υπουργοί, γίνονται δε-
κτές. 

Σχετικά µε την τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Μιχελής, συνεν-
νοήθηκα µε το Υπουργείο Παιδείας και θέλει να προχωρήσει
αυτή η τροπολογία, η οποία αφορά τις απολυτήριες εξετάσεις
των γενικών λυκείων, σε σχέση µε αυτό που θα γίνει στις επόµε-
νες µέρες. 

Τώρα, για τις δύο τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από τον
κ. Καρρά και από τρεις Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, εγώ
θέλω να πω το εξής: Όσον αφορά την τροπολογία που κατέθεσε
ο κ. Καρράς, είναι ένας τρόπος που βλέπει η τροπολογία την όλη
διαδικασία του ασύλου. Ως τέτοιον τρόπο τη θεωρώ, εκ πρώτον,
µία σοβαρή τροπολογία. Απλά δεν µπορώ να τη δεχτώ µε την έν-
νοια ότι και επί Νέας Δηµοκρατίας, όπως είπε ο κ. Δένδιας, η δι-
οικητική διαδικασία γίνεται σε δύο. Η Νέα Δηµοκρατία το είχε
θεσπίσει κατ’ αρχάς. Ο ΣΥΡΙΖΑ ήρθε και πρόσθεσε τους δικαστές
σε αυτήν τη διαδικασία. Να µην ξεχνιόµαστε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Και την Ύπατη Αρµοστεία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ναι. 
Λέω, λοιπόν, ότι είναι µια διαδικασία διαφορετική. Αυτήν τη

στιγµή δεν µπορώ να τη δεχτώ. Θα πρέπει, όµως, να πω είµαι
έτοιµος να εξετάσω αυτήν την τροπολογία σε µια άλλη φάση.
Και θα υπάρξει µία άλλη φάση. Δεν υπάρχει κανένα θέµα. Άλλω-
στε, ο διαχωρισµός σε διοικητικό από τη µία µεριά και δικαστικό
από τη άλλη µεριά, δεν περιορίζει. Μπορεί να γίνει και το ένα και
το άλλο. Δεν είναι, δηλαδή, παράνοµο.

Το δεύτερο θέµα τώρα είναι ότι έρχεται µία διαδικασία, µία
τροπολογία, η οποία έχει ένα δηµοσιονοµικό ενδιαφέρον. Μπορεί
να έρθει. Και καλώς ήρθε. Δεν υπάρχει κανένα τέτοιο ζήτηµα.
Όµως, κατά τη γνώµη µου, σε αυτό που δεν πρέπει να πέσουµε,
είναι να βάλουµε από τη µια µεριά ως αιτιολογική βάση του ΦΠΑ
το µεταναστευτικό. Νοµίζω ότι δεν µπορούµε να το κάνουµε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Ο κ. Τσίπρας το έκανε στην προ-
ηγούµενη παράταση. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Εγώ λέω ότι δεν µπορούµε να το κάνουµε. Και επειδή εγώ
ήµουν στη Λέσβο την ηµέρα που ήσασταν κι εσείς -η Μυτιλήνη
είναι η πρωτεύουσα της Λέσβου, οι ίδιοι οι Λέσβιοι καθορίζουν
την ονοµασία της, αυτό είναι το θέµα- λέω, λοιπόν, το εξής:

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Για να µην υπάρχουν παρερµηνείες.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Προς αποφυγή παρερµηνειών.
Λέω, λοιπόν, το εξής: Τι ζητούσαν; Οι ίδιοι οι φορείς, µε από-

λυτο τρόπο, θα έλεγε κανείς, διαχώριζαν αυτά τα δυο πράγµατα,
ακριβώς γιατί η προσπάθειά µας -και νοµίζω ότι µπορεί να είναι
και κοινή προσπάθεια- είναι να αποσυµπιέσουµε τα νησιά. Δη-
λαδή, τι θα πούµε; Όταν αποσυµπιεστούν τα νησιά, να αυξηθεί
ο ΦΠΑ; 

Άρα µε αυτή τη λογική, κύριε Αθανασίου και κύριε Μηταράκη,
που είστε εδώ, δεν κάνω δεκτή αυτήν την τροπολογία. Μπορείτε
να την επαναφέρετε σε ένα άλλο νοµοσχέδιο, αυτοτελές, του
Υπουργείου Οικονοµικών και εκεί να το συζητήσουµε ξανά. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Να σας πω κάτι; Κάνετε ένα
λάθος. Γιατί για τα νησιά και το µεταναστευτικό βάλατε εσείς…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Τριάντα δύο νησιά…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε καταλάβει ότι
υπάρχει Προεδρεύων, κύριοι συνάδελφοι; Διαφορετικά, πείτε το
µου, γιατί έχω να κάνω κι άλλα πράγµατα. Να φύγω και να σας
αφήσω µόνους σας. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι τώρα, κύριε Αθα-
νασίου. Θα πάρετε ξανά τον λόγο µετά. Κατάλαβα τι θέλετε να
πείτε. Να κλείσουµε, όµως, τώρα. 

Τον λόγο έχει ο κ. Νότης Μηταράκης από τη µυροβόλο Χίο, ο
οποίος έχει αλλάξει σειρά στον κατάλογο των οµιλητών µε τον
κ. Βορίδη.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε Βορίδη, για την αλλαγή της σειράς. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την πρώτη εβδοµάδα του Μαΐου

έφτασαν στα νησιά του Αιγαίου χίλιοι εκατόν είκοσι πέντε µετα-
νάστες. Την ίδια περίοδο το 2017, είχαν φτάσει τετρακόσιοι πε-
νήντα πέντε. Ακούστηκαν πολλά νούµερα. Πάντως είναι δεδο-
µένο -και το βιώνουµε στα νησιά και στον Έβρο- ότι οι ροές αυ-
ξάνονται.

Η Κυβέρνηση φαντάζει σήµερα το ίδιο ανέτοιµη να αντιµετω-
πίσει το φαινόµενο, όσο ήταν το 2015 και φορτώνει την κρίση
στους νησιώτες. Αδυνατεί να διαχειριστεί τις ροές, τη διαδικασία
ασύλου, τις δοµές φιλοξενίας. Αδυνατεί να επιστρέψει στην
Τουρκία όσους δεν δικαιούνται διεθνούς προστασίας. Αδυνατεί
να διαχωρίσει πρόσφυγες µε παράτυπους µετανάστες. 

Για τους λόγους αυτούς, η Νέα Δηµοκρατία καταψηφίζει σή-
µερα το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σ’ αυτό το δύσκολο περιβάλλον
για να νησιά, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, εσείς, η κυβερνητική
Πλειοψηφία έρχεστε να καταργήσετε τον θεσµό και του νησιω-
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τικού ΦΠΑ σε ενάµιση µήνα από σήµερα και στα τελευταία νησιά
που εξακολουθεί να ισχύει. Γι’ αυτό τον λόγο καταθέσαµε, µετά
από οδηγία του Προέδρου µας, του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη,
τροπολογία, τη µε αριθµό 1576/2, οι τρεις Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας, ο κ. Αθανασίου, ο κ. Κόνσολας και εγώ, που εκλε-
γόµαστε σε περιφέρειες που έχετε διατηρήσει για λίγους ακόµα
µήνες αυτό το ειδικό καθεστώς. Με λύπη άκουσα πριν από λίγο
τον κ. Βίτσα να λέει ξεκάθαρα ότι η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
αρνείται στους νησιώτες την παράταση του ΦΠΑ.

Σας καλώ να κάνετε δεκτή αυτή την τροπολογία και να τη συν-
δέσετε άµεσα και µε άλλα µέτρα στήριξης της νησιωτικότητας. 

Μου έκανε, όµως, περισσότερη εντύπωση η αιτιολογία που
έδωσε ο κύριος Υπουργός, όπως περίπου µου έκανε την ίδια εν-
τύπωση και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο κ. Πάλλης, που υπο-
στήριξε ότι είναι επικίνδυνη η σύνδεση του θέµατος του νησιω-
τικού ΦΠΑ µε το προσφυγικό. 

Όµως, στην τροπολογία την υπουργική που κατέθεσε η Κυ-
βέρνηση στις 21 Δεκεµβρίου 2017 µε υπογραφές του κ. Τσακα-
λώτου και της κ. Παπανάτσιου, αναφέρεται ότι παρατείνονται οι
µειωµένοι συντελεστές για τα νησιά Λέρο, Λέσβο, Κω, Σάµο και
Χίο -µιλάµε για πέντε νησιά, κύριε Πάλλη- καθώς πρόκειται για
νησιά των ανατολικών συνόρων της χώρας που συνεχίζουν να
πλήττονται από την προσφυγική κρίση. 

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης  καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Είναι επικίνδυνος ο κ. Τσακαλώτος, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι; 

Επίσης, θα ήθελα να σας καταθέσω και µια δήλωση του Πρω-
θυπουργού κ. Τσίπρα, ο οποίος δήλωσε στη Νίσυρο «Για τα
νησιά του βορείου και ανατολικού Αιγαίου αποφασίσαµε να ανα-
στείλουµε για όσο µαίνεται η προσφυγική κρίση, την αύξηση του
ΦΠΑ». 

Καταθέτω για τα Πρακτικά τη δήλωση του κυρίου Πρωθυπουρ-
γού. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης  καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Και µ’ αυτόν διαφωνείτε, κύριε Υπουργέ; 
Και µε τον κ. Τσίπρα διαφωνείτε εσείς, οι Βουλευτές της Συµ-

πολίτευσης και δεν ψηφίζετε την παράταση του νησιωτικού ΦΠΑ
στα νησιά που αποδεδειγµένα πλήττονται; 

Και βέβαια, το νοµοσχέδιο που έρχεται για το µεταφορικό ισο-
δύναµο σε καµµία περίπτωση δεν αποτελεί αντιστάθµισµα του
σηµερινού καθεστώτος του νησιωτικού ΦΠΑ, όπως δήλωσε και
ο αρµόδιος Υφυπουργός Ναυτιλίας, ο κ. Σαντορινιός, στο ΑΠΕ.

Καταθέτω σχετικό απόσπασµα από την εφηµερίδα «ΑΛΗΘΕΙΑ»
της Χίου.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Ενσωµατώνετε µετά από
πέντε χρόνια µια οδηγία του 2013 για το άσυλο. Δεν είναι, όµως,
ένα ειλικρινές νοµοσχέδιο. Δεν έχει πρόθεση ούτε να λύσει απο-
φασιστικά το πρόβληµα µε τις χιλιάδες συσσωρευµένες αιτήσεις
ασύλου, ούτε να αποσυµφορήσει τα νησιά, το οποίο είναι βασικό
αίτηµα των τοπικών κοινωνιών.

Ακούσαµε στην ακρόαση των φορέων αφ’ ενός την αγωνία των
ανθρώπων που είναι εγκλωβισµένοι σε δοµές ανεπαρκείς, αλλά
ακούσαµε συγχρόνως και την αγωνία των τοπικών κοινωνιών,
ακούσαµε και την αγωνία της τοπικής αυτοδιοίκησης, η οποία
βρέθηκε χωρίς εργαλεία αντιµέτωπη µε µια µεγάλη κρίση.

Πιο συγκεκριµένα θα αναφερθώ στο άρθρο 7. Είναι διατυπω-
µένο µε τέτοιο τρόπο, ώστε όλοι οι αιτούντες άσυλο να παραµέ-
νουν εγκλωβισµένοι τελικά στα νησιά µας όχι για ένα ή δύο µήνες
όσο έπρεπε να διαρκεί κανονικά η διαδικασία ασύλου, οπότε θα
επαναπατρίζονταν στην Τουρκία όσοι δεν δικαιούντο άσυλο και

θα παίρναν έγγραφα όσοι δικαιούτο, αλλά για ένα και δύο χρόνια
και δεν ξέρουµε πόσο καιρό θα χρειαστεί η παρούσα διαδικασία
ασύλου να ολοκληρωθεί.

Το φτιάξατε µόνο και µόνο για να ξεπεράστε τον σκόπελο του
Συµβουλίου της Επικρατείας που αποφάσισε τον µη εγκλωβισµό
των αιτούντων ασύλων στα νησιά του βορείου Αιγαίου. Ουσια-
στικά το ίδιο δήλωσε και ο κ. Βίτσας σε συνέντευξή του. Κατα-
θέτω ένα απόσπασµα από σχετική συνέντευξη από την εφηµε-
ρίδα «ΠΟΛΙΤΗΣ ΤΗΣ ΧΙΟΥ».

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν απόσπασµα, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας υπέβαλα, κύριοι Υπουργοί, την προηγούµενη εβδοµάδα
ως αναφορά την απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου της Χίου
για την άρση του περιορισµού µετακίνησης. Απαντήστε, κύριε
Υπουργέ, στην αγωνία των νησιωτών για το πότε θα αποσυµφο-
ρηθούν τα νησιά µας.

Η λύση του µεταναστευτικού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
περνάει από την αποτελεσµατική φύλαξη των θαλασσίων και χερ-
σαίων συνόρων της χώρας µας ως βασικό όρο εθνικής κυριαρ-
χίας. Και ο κ. Δένδιας µίλησε πολύ συγκεκριµένα για το τι είχε
γίνει επιτυχηµένα στο παρελθόν και τι µπορεί να γίνει και σήµερα.
Χρειάζεται ουσιαστική επιτάχυνση των διαδικασιών χορήγησης
ασύλου εντός διµήνου το µέγιστο για την ολοκλήρωση όλων των
διαδικασιών, ώστε να υπάρξει διαχωρισµός προσφύγων µε οικο-
νοµικούς παράτυπους µετανάστες, ώστε να υπάρχει δυνατότητα
σε αυτούς που δεν δικαιούνται διεθνούς προστασίας να πάνε σε
κλειστά κέντρα και µετά να επαναπροωθηθούν, όπως πρέπει να
κάνει ένα κράτος δικαίου.

Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο ουσιαστικά συνεχίζετε αυτή
την ασφυξία στα νησιά συνδυασµένη µε την αύξηση των ροών,
που είναι πλέον αποδεδειγµένη. Και στη διαδικασία φυσικά επί-
λυσης της µεταναστευτικής κρίσης θα προσθέσω την ανάγκη για
διαφάνεια και αποτελεσµατικότητα στη διαχείριση των ευρωπαϊ-
κών και εθνικών πόρων που αποτυγχάνετε να απορροφήσετε και
αποτυγχάνετε να διαχειριστείτε µε την διαφάνεια που επιβάλετε.

Χρειάζεται καταγραφή και έλεγχος των ΜΚΟ για να διαχωρί-
σουµε αυτούς που παράγουν ουσιαστικό έργο. Χρειάζεται, επί-
σης, να στηρίξουµε την τοπική αυτοδιοίκηση µε ουσιαστικά ερ-
γαλεία και κονδύλια για να µπορούν να αντιµετωπίσουν την
κρίση. Και οπωσδήποτε χρειάζεται ένα αναπτυξιακό σχέδιο για
να τονωθεί η οικονοµική δραστηριότητα στα νησιά.

Η κοµµατική φιέστα στην Μυτιλήνη πριν από λίγες µέρες δεν
είπε κάτι συγκεκριµένο για τα νησιά του βορείου Αιγαίου και δεν
είπε απολύτως τίποτα για τη Χίο που πλήττεται τόσο πολύ από
την κρίση. 

Και αν θέλουµε να δούµε το Μέρος Γ’ του νοµοσχεδίου, εκεί
υποτίθεται ότι γίνεται αποτελεσµατικότερη η διαδικασία εξέτα-
σης του ασύλου. Έτσι ισχυρίζεστε. Οι διατάξεις του, όµως, δεν
αντιµετωπίζουν ούτε την έλλειψη επαρκούς στελέχωσης των
υπηρεσιών, ούτε την εκκαθάριση των χιλιάδων εκκρεµών αιτή-
σεων, ούτε έναν νέο µηχανισµό ουσιαστικής και γρήγορης εξέ-
τασης των νέων αιτήσεων.

Η σύντµηση των προθεσµιών που εισάγετε δεν έχει ουσιαστικό
αποτέλεσµα. Σε ένα διοικητικό σύστηµα που έτσι και αλλιώς αν-
τιµετωπίζει προβλήµατα δοµικά η σύντµηση των προθεσµιών
είναι χωρίς ουσία. Το σύστηµα δεν δούλευε και θα συνεχίσει να
µην δουλεύει.

Έχουµε, τέλος, το άρθρο 36 για την αποζηµίωση των κατοίκων
της Χίου και της Λέσβου από ζηµιές που προκλήθηκαν από την
µεταναστευτική κρίση, διάταξη που έρχεται µε δύο χρόνια καθυ-
στέρηση. Στο µεταξύ έχουν υπάρξει και νέες φθορές και γι’ αυτό
πρέπει να θεσπίσετε έναν µόνιµο µηχανισµό, έναν µόνιµο και
σταθερό µηχανισµό αποζηµιώσεων µε σταθερές διαδικασίες, το
οποίο το έχετε υποσχεθεί, αλλά δεν το έχετε κάνει και πρέπει να
περιορίσετε και τις εξαιρέσεις για να µπορεί πραγµατικά να αν-
τιµετωπίσει τις όποιες περιπτώσεις ζηµιών υπήρξαν.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ
στην επιτροπή µας κατηγόρησε ότι δεν θέλουµε υποτίθεται κα-
νέναν πρόσφυγα και µετανάστη στη χώρα. Η αλήθεια είναι ότι
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δεν θέλουµε κανέναν να µπαίνει παράνοµα σε αυτή την χώρα.
Είµαστε ανοιχτοί στη µετανάστευση, αλλά µε αιτήσεις, συντε-

ταγµένα, όπως γίνεται σε όλη την Ευρώπη, στη Βόρεια Αµερική
και σε άλλες προηγµένες χώρες του κόσµου που έχουν µια στο-
χευµένη και µε κανόνες µεταναστευτική πολιτική. Όµως, εσείς
τελικά καταφέρατε µέσα σε τρία χρόνια να µετατρέψετε µερικά
από τα πιο όµορφα νησιά µας σε φυλακές και αποθήκες ψυχών
και µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, δυστυχώς, δεν λύνετε κανένα
πρόβληµα για τους νησιώτες. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης
ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Αθανάσιος Θεοχαρόπουλος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, πράγµατι είµαστε όλοι σοκαρισµένοι από τη χθεσινή µέρα
στη Λωρίδα της Γάζας, την πιο φονική τα τελευταία χρόνια από
το 2014. Δεκάδες νεκροί, εξήντα, µεταξύ των οποίων και µικρά
παιδιά, χιλιάδες τραυµατίες ο µέχρι τώρα απολογισµός για τα
µατωµένα εγκαίνια της αµερικάνικης πρεσβείας στην Ιερουσα-
λήµ. Καταδικάζω απερίφραστα την επίθεση αυτή µε πραγµατικές
αληθινές σφαίρες, τη βία. Διότι η χθεσινή επίθεση είναι ένα πα-
ράδειγµα προσφυγής στη βία κα υπέρµετρης παραβίασης δι-
καιωµάτων. Και όπως δήλωσε και ο Ύπατος Αρµοστής του ΟΗΕ
για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, «το δικαίωµα στη ζωή πρέπει να
γίνεται σεβαστό και οι υπεύθυνοι πρέπει να λογοδοτήσουν». «Η
διεθνής κοινότητα» -όπως είπε χαρακτηριστικά- «πρέπει να εγ-
γυηθεί την απονοµή της δικαιοσύνης». 

Το ίδιο όφειλε να κάνει και ο ΟΗΕ από την πρώτη στιγµή. Προ-
φανώς χρειάζονται πολύ περισσότερα από τη δήλωση της επι-
τροπής του ΟΗΕ για την εξάλειψη των διακρίσεων που καλεί το
Ισραήλ: «να βάλει αµέσως τέλος στη δυσανάλογη χρήση βίας
εναντίον των διαδηλωτών και να απέχει από οποιαδήποτε ενέρ-
γεια θα µπορούσε να προκαλέσει νέα θύµατα». Η χθεσινή προ-
σπάθεια του ΟΗΕ για ανεξάρτητη έρευνα για τα αιµατηρά επει-
σόδια κόλλησε στις Ηνωµένες Πολιτείες. Όµως, αυτό που πραγ-
µατικά χρειάζεται είναι µια αξιόπιστη πολιτική από πλευράς διε-
θνούς κοινότητας για τον οριστικό τερµατισµό αυτής της
σύγκρουσης και την ειρηνική συνύπαρξη των δύο κρατών. 

Στο ύψος των περιστάσεων πρέπει να σταθεί και η ελληνική
Κυβέρνηση και τουλάχιστον να σταµατήσετε τη διγλωσσία, γιατί
µε άλλο τρόπο µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ και η Κοινοβουλευτική του Οµάδα
και µε άλλο τρόπο µιλάει η Κυβέρνηση. Διάβασα την ανακοίνωση
του Υπουργείου Εξωτερικών που δεν καταδικάζει αλλά καταγρά-
φει τα περιστατικά. Αυτό το ρήµα χρησιµοποιεί ακριβώς, το «κα-
ταγράφουµε», και τέτοιες λογικές δεν χωρούν. Ο ΣΥΡΙΖΑ πρέπει
να καταλάβει ότι είναι Κυβέρνηση και να µην προσπαθεί να είναι
και µε τον αστυφύλακα και µε τον χωροφύλακα στη συγκεκρι-
µένη περίπτωση. 

Εµείς έχουµε πει από την πρώτη στιγµή ότι ο Πρόεδρος Τραµπ
έχει µια πρόχειρη λογική στην εξωτερική πολιτική, µια αβαθή λο-
γική η οποία ουσιαστικά δεν έχει το αίσθηµα ευθύνης που πρέπει
να τον διέπει. Είναι απαράδεκτη η ενέργεια που παραβιάζει τα
ψηφίσµατα του Συµβουλίου Ασφαλείας για λύση δύο κρατών, η
αναγνώριση της πρωτεύουσας της Ιερουσαλήµ και περιφρονεί
ουσιαστικά την παγκόσµια κοινή γνώµη. 

Πριν από λίγο καιρό, κύριε Υπουργέ, ο κ. Τσίπρας επισκεπτό-
µενος τις Ηνωµένες Πολιτείες είχε µιλήσει και είχε πει πως ο κ.
Τραµπ «ό,τι κάνει το κάνει για το καλό». Ο καλός τελικά κ. Τραµπ
λειτούργησε σαν πυροκροτητής πάνω σε φορτίο µε εκρηκτικά
µε την αναγνώριση της Ιερουσαλήµ ως πρωτεύουσας του ισραη-
λινού κράτους, παρά τις αποφάσεις του ΟΗΕ. 

Η χώρα µας ιστορικά προσπαθεί να συµβάλλει αποφασιστικά
στην ειρήνευση στην περιοχή, αυτό οφείλει να πράξει και σή-
µερα. Τα ψηφίσµατα και οι αποφάσεις του ΟΗΕ για το παλαιστι-
νιακό µιλούν για δύο κράτη που θα συνυπάρχουν ειρηνικά και µε
επαναφορά των συνόρων εκεί που βρισκόταν. Εκεί πρέπει να µεί-
νουµε. Και θα περίµενα πιο σθεναρή στάση της Κυβέρνησής σας
σήµερα στο συγκεκριµένο θέµα. 

Να θυµηθώ τι λέγατε και τι έλεγε ο κ. Τσίπρας το 2014. Σήµερα
αγνοείται µία δήλωση του Πρωθυπουργού αντίθετα απ’ ό,τι έκα-

νε µέχρι το 2015. Ελπίζω, έστω µέχρι το βράδυ, να τοποθετηθεί
µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο. Και ο Μακρόν τοποθετήθηκε και
µάλιστα σήµερα αρκετά προωθηµένα σε σχέση µε τη χθεσινή
πρώτη αντίδραση. Και από την Ευρωπαϊκή �Ένωση περιµένουµε
µια πιο σθεναρή στάση. Τουλάχιστον, όµως, να έχουµε µια το-
ποθέτηση από τον Πρωθυπουργό. Νοµίζω ότι είναι ένα θέµα στο
οποίο σε αυτό το επίπεδο πρέπει να υπάρχει µία ξεκάθαρη το-
ποθέτηση και βεβαίως όχι µισόλογα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, για άλλη µία φορά –και περνάω
στα του προσφυγικού- βρισκόµαστε να συζητάµε ζητήµατα που
αφορούν στη διαχείριση της προσφυγικής και της µεταναστευ-
τικής κρίσης, µιας κρίσης που βρήκε την Ευρωπαϊκή Ένωση
απροετοίµαστη για το φαινόµενο αυτής της κλίµακας και τη χώ-
ρα µας εξασθενηµένη, βέβαια, από την οικονοµική κρίση, µιας
κρίσης που τόσο σε ευρωπαϊκό όσο και σε εθνικό επίπεδο συνε-
χίζει να πυροδοτεί εθνικισµούς, να γίνεται αντικείµενο εκµετάλ-
λευσης από ακραίους κύκλους. 

Δυστυχώς, η κατάσταση δεν βελτιώνεται ούτε σε διεθνές επί-
πεδο, γιατί η γενεσιουργός αιτία αυτής της κρίσης συνεχίζει όχι
απλά να υφίσταται, αλλά να επιβαρύνεται περαιτέρω, δηµιουρ-
γώντας τσουνάµι προσφύγων, αλλά ούτε και σε ευρωπαϊκό, όπου
συνεχίζει να τίθεται σε δοκιµασία τόσο η δοµή όσο και η συνοχή
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Και σήµερα ακόµα αντιστέκονται χώρες σθεναρά στα σχέδια
κατανοµής προσφύγων, αρνούµενες να αποδεχθούν ποσοστώ-
σεις για υποδοχή προσφύγων. 

Θυµάµαι όταν για το relocation είχατε βάλει πολύ ψηλά τον
πήχη, τότε ο κ. Τσίπρας µε τον κ. Γιούνκερ –αν δεν κάνω λάθος-
είχαν πάει στο αεροδρόµιο να κάνουν µία φιέστα για τις πρώτες
διαδικασίες µετεγκατάστασης στο Λουξεµβούργο και στην Ολ-
λανδία. 

Και λέγαµε τότε ότι εδώ θα πρέπει να διαπραγµατευθείτε και
να καταφέρετε την υποχρεωτική κατανοµή των προσφύγων, διότι
δεν θα δουλέψει η εθελοντική κατανοµή και εν πάση περιπτώσει,
λέγαµε ότι πρέπει να σταµατήσουν τα επικοινωνιακά τεχνά-
σµατα. Δυστυχώς, επιβεβαιωθήκαµε. 

Σε εθνικό επίπεδο εδώ και τρία χρόνια η Κυβέρνηση παρου-
σιάζεται εγκλωβισµένη να ολοκληρώσει διοικητικές διαδικασίες,
να απορροφήσει κοινοτικά κονδύλια. Οι εξηγήσεις της Κυβέρνη-
σης δεν αποτελούν απαραίτητα και δικαιολογία της υφιστάµενης
εδώ και τρία χρόνια άκρως προβληµατικής κατάστασης. 

Ο Υπουργός κ. Βίτσας µας ζήτησε και στην επιτροπή µε τις
οµιλίες του να δούµε το Υπουργείο µε την απαραίτητη συνέχεια
που το διέπει. Πράγµατι, είστε Κυβέρνηση τριών ετών στη συγ-
κεκριµένη διαδικασία και έχετε µία συνέχεια. Έτσι, λοιπόν, απο-
δεχόµαστε το αίτηµά σας και για αυτό προβαίνουµε σε ορισµέ-
νες επισηµάνσεις. 

Είπατε ότι η διαχείριση του προσφυγικού είναι µία δυναµική
διαχείριση και εξαρτάται από τις αντίστοιχες ροές. Σύµφωνοι,
αλλά τι κάνατε στην Κυβέρνησή σας το διάστηµα που αυτές ήταν
σε ύφεση, ώστε να µην αντιµετωπίσουµε ξανά τα ίδια προβλή-
µατα σήµερα; 

Είπατε ότι ο λαός απέδειξε την αλληλεγγύη του και για αυτό
απέσπασε ευµενή σχόλια από το εξωτερικό. Πράγµατι, µόνο που
πλέον τα σχόλια έχουν πάψει να είναι ευµενή. Είναι το αντίθετο
µάλιστα, αφού τα ξένα Μέσα δεν παύουν να στηλιτεύουν τις
κακές συνθήκες που επικρατούν στα hot spotς, ενώ η συσσω-
ρευµένη κόπωση δοµών και ανθρώπων οδηγούν σε καταστάσεις
περαιτέρω έντασης και βίας. 

Και στα ζητήµατα της υγιεινής δεν έχουµε θετικά σχόλια, γιατί
άκουσα τον κ. Ξανθό να προσπαθεί να περάσει µια πραγµατικό-
τητα η οποία δεν υφίσταται. Αν δεν δούµε την κατάσταση, όπως
έχει αυτή τη στιγµή, στην πραγµατικότητά της, πώς θα την αντι-
µετωπίσουµε; 

Είπατε ότι δεν λειτουργεί σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης ο
αναγκαίος µηχανισµός διανοµής του βάρους φιλοξενίας. Πράγ-
µατι και εµείς το στηλιτεύουµε αυτό συνεχώς και εννοώ τις ευ-
θύνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την αλληλεγγύη. Το θέµα είναι
ως Κυβέρνηση τι πράττετε για να αλλάξει. 

Σταθερά υποστηρίζουµε την αναγκαιότητα µίας κοινής µετα-
ναστευτικής πολιτικής και µίας κοινής πολιτικής ασύλου µε κοι-
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νωνική οπτική. Είπατε στις αρµόδιες επιτροπές ότι ξέρουµε τι
πρέπει να κάνουµε στα νησιά. Και αφού το ξέρετε, τι κάνετε τρία
χρόνια τώρα; Τι κάνετε στην πράξη; Αυτό είναι το ερώτηµα που
σας ασκούν και οι Βουλευτές από τα νησιά όλων των παρατά-
ξεων –είναι αλήθεια- από ό,τι ακούω στις οµιλίες τους. 

Ταυτοχρόνως έχετε πει ότι είναι ανησυχητική η κατάσταση
στον Έβρο. Πράγµατι και τα στοιχεία τον Απρίλιο δείχνουν, όπως
και εσείς τα παρουσιάσατε, το Υπουργείο σας, ότι εκεί έχουµε
την έξαρση το τελευταίο χρονικό διάστηµα. Όµως, έχοντας την
εµπειρία από τα νησιά, τι ακριβώς κάνατε για να την προλάβετε;
Ή τι κάνετε τώρα, για να προετοιµαστείτε να την αντιµετωπίσετε; 

Σε αυτά τα ερωτήµατα πρέπει να απαντήσετε σήµερα. 
Επιµένετε ότι το βασικό είναι να µειωθούν οι ροές. Σύµφωνοι,

αλλά δεδοµένου του απρόβλεπτου της Τουρκίας, της χαλαρότη-
τας της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της αµφισβητούµενης αποτε-
λεσµατικότητας της κοινής δήλωσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-
Τουρκίας, πρέπει να είµαστε έτοιµοι για κάθε ενδεχόµενο.

Εξάλλου, µε τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την
Τουρκία σας είχαµε εξ αρχής επισηµάνει -παρά το γεγονός ότι
είναι µια θετική εξέλιξη και εµείς τη στηρίξαµε επί της αρχής- ότι
ήταν σε πολλά σηµεία της και ένα ευχολόγιο µε σηµεία δύσκολα
να εφαρµοστούν. 

Είπατε, επίσης, ότι έχετε σχέδιο και για τις αυξηµένες ροές και
για αλµατώδη αύξηση των ροών και ότι είναι έτοιµο το Υπουργείο
να το συζητήσει στη λεπτοµέρειά του µε όλες τις δηµοκρατικές
πολιτικές δυνάµεις. Τρία χρόνια που σας ζητάµε εθνική συνεν-
νόηση σε αυτό το κρίσιµο θέµα, γιατί µας αγνοείτε; Δεν είναι
λίγες οι φορές που σε σχετικές συναντήσεις καταθέσαµε συγκε-
κριµένες προτάσεις για τη διαχείριση της κρίσης. 

Προσωπικά και σε συναντήσεις µου µε τον κ. Μουζάλα και
στην Ολοµέλεια της Βουλής επέµεινα πριν από δύο χρόνια
πρώτη φορά µάλιστα στο τέλος του 2015 στην πρώτη συνάντησή
µας να δηµιουργηθεί εθνικό συµβούλιο µεταναστευτικής πολιτι-
κής, το οποίο θα προετοίµαζε τις βέλτιστες λύσεις διαχείρισης
του προβλήµατος. 

Είπε «ναι» δηµόσια ο κ. Μουζάλας µετά τη συνάντηση και µετά
κόλλησε στο Μαξίµου η διαδικασία του Εθνικού Συµβουλίου. Και
πράγµατι παραδέχθηκε πριν από ένα χρόνο ότι, εάν είχε προχω-
ρήσει, θα είχαν βελτιωθεί κάποια πράγµατα. Δεν γίνεται έτσι! 

Μέχρι σήµερα, τρία χρόνια διακυβέρνησης δεν προχώρησε
ένα σχέδιο για την αποσυµφόρηση των δυσανάλογα επιβαρυµέ-
νων περιοχών της χώρας. Δεν προχώρησαν όπως θα έπρεπε οι
υπηρεσίες ασύλου. Περιοριστήκατε σε πρόχειρες δράσεις. Πώς
να ξεχάσουµε εξάλλου τα αποτυχηµένα πειράµατα για την εκ-
παιδευτική ενσωµάτωση προσφύγων και µεταναστών; Για ποιο
λόγο ακόµα και σήµερα στην Κυβέρνησή σας –εννοώ συνολικά,
εδώ είναι θέµα και του Υπουργείου Παιδείας- δεν έχετε αντιµε-
τωπίσει αυτό το κρίσιµο θέµα; Για ποιο λόγο δεν έχετε υλοποι-
ήσει ένα συνεκτικό επιχειρησιακό σχέδιο; Το κράτος είναι υπο-
χρεωµένο να διευκολύνει την πρόσβαση όλων των παιδιών στην
εκπαίδευση χωρίς αποκλεισµούς. 

Και για εµάς η εκπαιδευτική στήριξη των παιδιών µεταναστών
είναι ζωτικής σηµασίας. Χρειάζεται ιδιαίτερη προσοχή. Οφείλει
να γίνει αυτό από εκπαιδευτικούς χωρίς να δηµιουργηθούν χώροι
εκπαίδευσης γκέτο. Και κατέθεσα ερώτηση στην Κυβέρνησή σας
το 2016. Μου απάντησαν τότε ο κ. Φίλης και ο κ. Μουζάλας.
Πόσα ήταν τα παιδιά; Ήταν δεκατρείς χιλιάδες παιδιά, τα χίλια
πεντακόσια ήταν κάτω από πέντε ετών και τα υπόλοιπα πάνω από
πέντε ετών. Ο κ. Φίλης µου είπε ότι έχει φτιάξει µια επιτροπή και
ότι θα το µελετήσει. Δύο χρόνια πέρασαν. Και δεν βλέπουµε και
εδώ σε αυτό το θέµα να υπάρχει ένα συνεκτικό σχέδιο.

Τώρα στον λίγο χρόνο που µου αποµένει όσο αφορά τις οδη-
γίες θέλω να κάνω µια επισήµανση. Είναι οδηγίες του 2013-2014
που θα έπρεπε να είχαν ενσωµατωθεί το 2015. Και έρχονται το
2018 µε αποτέλεσµα να µην ανταποκρίνονται πλήρως στη σηµε-
ρινή πραγµατικότητα. Σας το είπαν εξάλλου και ο κ. Παπαθεο-
δώρου και ο κ. Δανέλλης από το Ποτάµι.

Αυτό βέβαια δεν σηµαίνει, όπως υποστηρίζει η Νέα Δηµοκρα-
τία, ότι είναι πλέον πολύ αργά. Ποτέ δεν είναι αργά, όταν πρό-
κειται για τον ανθρώπινο πόνο, για την αλληλεγγύη. Παρά τις
αλλαγές που εισάγονται, όµως, στο υπάρχον νοµοσχέδιο, υπάρ-

χουν ορισµένα προβληµατικά σηµεία.
Εµείς δεν αναλωνόµαστε σε στείρα κριτική. Ασκούµε προ-

γραµµατική αντιπολίτευση και αυτό σας έχει ειπωθεί προηγου-
µένως από τους συνοµιλητές µας. Να επισηµάνω ένα χαρα-
κτηριστικό για τον ρόλο των ανεξάρτητων αρχών και κατ’ επέ-
κταση τις εγγυήσεις ανεξαρτησίας και αµεροληψίας. Σας είπαµε
ότι η αντικατάσταση του βοηθού του Συνηγόρου του Πολίτη από
τον γενικό γραµµατέα στην επιτροπή επιλογής του διοικητικού
διευθυντή της Αρχής Προσφυγών δεν µας βρίσκει σύµφωνους.
Έχει ένα θέµα η Κυβέρνησή σας µε τις ανεξάρτητες αρχές. Σας
το έχω επισηµάνει πολλές φορές. Χρέος µας είναι να ενισχύουµε
και όχι να υπονοµεύουµε τις ανεξάρτητες αρχές. 

Περιέχονται δε και αµφισβητούµενης συνταγµατικότητας δια-
τάξεις όπως στην περίπτωση κανονιστικής διοικητικής πράξης
περιορισµού της ελεύθερης πληροφορίας. Σε σχέση µε το
άρθρο 7 δεν θα πω πολλά περισσότερα σε σχέση µε τον γεω-
γραφικό προσδιορισµό. Διότι έχει αναλυθεί εκτενώς από τον ει-
σηγητή µας.

Δεν χρειάζεται να επιµείνω στα άρθρα για τα οποία έχει γίνει
διεξοδική συζήτηση. Θα ολοκληρώσω λέγοντας κάτι για µία ρύθ-
µιση –σας το έχουµε ξαναπεί- που φέρνετε προς ψήφιση για την
κάλυψη της δαπάνης για τις αποζηµιώσεις των κατοίκων των
Δήµων Χίου και Λέσβου. Πράγµατι, πρέπει να καλυφθούν αυτές
οι δαπάνες. Το θέµα είναι το πώς. Θα κάνω εδώ µια επισήµανση.
Το κάνετε από τα ανταποδοτικά παράβολα που πληρώνουν για
την έκδοση και ανανέωση των αδειών διαµονής τους οι µετανά-
στες. Αυτό θεωρούµε ότι αποτελεί υποκρισία και ενίσχυση των
διακρίσεων.

Είναι υποκρισία γιατί µε τη ρύθµιση υποκρύπτεται η κρατική
ευθύνη για την έλλειψη στοιχειώδους µέριµνας για την υποδοχή
και τις συνθήκες διαµονής των προσφύγων. Είναι ενίσχυση των
διακρίσεων, γιατί στοχοποιεί συνολικά τους πρόσφυγες ως πα-
ραβατικούς και εισάγει µια λογική συλλογικής ευθύνης των νό-
µιµων µεταναστών για το προσφυγικό. Γι’ αυτό προκαλεί σε συµ-
βολικό επίπεδο. Να εξετάσετε στην επόµενη περίπτωση αν θα
µπορούσε να υπάρχει ένα ειδικό κονδύλι στον προϋπολογισµό
γι’ αυτά τα ζητήµατα για να µην µπαίνουµε σε τέτοιες λογικές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την Κυβέρνηση την ξεπέρασαν
τα πράγµατα, την ξεπέρασαν τα κλειστά σύνορα, την ξεπέρασαν
οι ασταµάτητες ροές προσφύγων. Δεν είναι τα µόνα γεγονότα
που την ξεπερνούν. Το σύνηθες για την Κυβέρνηση είναι να τρέ-
χει ασθµαίνοντας πίσω από τα γεγονότα, ποτέ παράλληλα. Και
βέβαια συνιστά όνειρο να προηγηθεί αυτών. Εάν κάποια πράγ-
µατα, όµως, µας ξεπερνούν, οφείλουµε να τα ξεπεράσουµε και
εµείς µε τις δέουσες πολιτικές ενέργειες και αποφάσεις. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη

συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου
και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξενα-
γήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»,
σαράντα εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 2ο γυµνάσιο Βριλήσσιων. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τα γεγονότα των τελευταίων ηµερών στην Παλαιστίνη µας

φέρνουν στον νου τους συντρόφους τότε που πήγαιναν µε το
«Free Gaza», µε τα φουλάρια και φώναζαν για την Παλαιστίνη. Α-
πό το «Free Gaza» κατέληξαν στο «µούγκα για τη Γάζα» και στην
ισραηλινή πρεσβεία για τη µάσα προχθές στις εκδηλώσεις για
τα εβδοµήντα χρόνια του Ισραήλ.

Ένα ακόµα νοµοσχέδιο των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ το οποίο προχω-
ράει βάσει οργανωµένου σχεδίου την εθνοµηδενιστική, ιδεολη-
πτική αποδόµηση της ελληνικής κοινωνίας, της ορθοδοξίας, την
οικογένειας και του συνόλου του ελληνικού έθνους. Ένα νοµο-
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σχέδιο συνέχεια των προηγούµενων αντεθνικών, ανήθικων νοµο-
σχεδίων. Ένα νοµοσχέδιο που, µε λίγα λόγια, εφαρµόζει την τα-
κτική του «µπάτε, σκύλοι, αλέστε». 

Σύµφωνα µε αυτό το νοµοσχέδιο σε όποιον αλλοδαπό ανά την
υφήλιο έρθει στον νου ότι θα πάει από την Ελλάδα αυτοµάτως
θα κερδίζει και ένα άσυλο. Περί αυτού πρόκειται. Οι διαδικασίες
είναι εξευτελισµένες στην κυριολεξία. Γελάνε όλοι µε την προ-
κλητικότητα των συντρόφων που προσπαθούν να προωθήσουν
αυτό που έχει κάνει και ο Υπουργός κ. Παππάς, στη µεταπτυ-
χιακή του στη Σκωτία, αυτό που λένε διάφορες εκθέσεις του Ορ-
γανισµού Ηνωµένων Εθνών, ότι πρέπει να γίνει ανταλλαγή πλη-
θυσµών, διότι ο πληθυσµός της Ευρώπης γερνάει και θέλουµε
νέο αίµα, ασχέτως αν τελικά αυτό το νέο αίµα το µπερδέψανε
και είναι το αίµα που θέλουν οι ισλαµιστές κόβοντας τα κεφάλια
όλων όσοι δεν συµφωνούν µαζί τους. 

Τίποτα δεν είναι τυχαίο, γιατί µε τη πτυχιακή του κ. Παππά, µε
τις εκθέσεις του Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών συµφωνούν πλή-
ρως και όλες αυτές οι µη κυβερνητικές οργανώσεις του Τζορτζ
Σόρος, διάφορες άλλες µη κυβερνητικές οργανώσεις και οι ισ-
λαµιστές, όπως προείπαµε, οι οποίοι το πραγµατοποιούν αυτό
παίζοντας ποδόσφαιρο µε τα κεφάλια αυτών που τα κόβουν προς
µία βίαιη και ραγδαία αλλαγή του πληθυσµού στην πατρίδα µας.

Ακούσαµε τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ πριν. Είπε πολλά ενδιαφέ-
ροντα. Βέβαια τώρα να είσαι εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ στο εν λόγω
νοµοσχέδιο και να έχεις καταγωγή από τη Λέσβο, µε όλα όσα
συµβαίνουν στο πολύπαθο νησί, µάλλον οξύµωρο ακούγεται. 

Ακούσαµε ότι θα πρέπει να σεβόµαστε τις συνθήκες της Γε-
νεύης, τις διάφορες συνθήκες που µιλούν για τα δικαιώµατα των
προσφύγων και άλλα. Μεγάλα λόγια! Για τους Έλληνες, όµως,
ούτε κουβέντα ούτε λέξη. Διότι στην προκειµένη περίπτωση και
ειδικότερα στο εν λόγω κόµµα κανένα ενδιαφέρον δεν υπάρχει
για κανέναν Έλληνα πολίτη. 

Εσείς και οι όµοιοι σας, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξαρτή-
των Ελλήνων, εκφυλίσατε και την έννοια του πρόσφυγα -εδώ βλέ-
πουµε δύο ζητήµατα- µε το να αλλάζετε την ορολογία και να τους
έχετε βαφτίσει όλους πρόσφυγες ή µετανάστες ή παλαιότερα
παράτυπους µετανάστες και να ξορκίζετε το λαθροµετανάστες
και το λαθροεισβολείς. Με όλα αυτά δεν αλλάζετε, όµως, την
ουσία του πράγµατος διότι η ουσία του πράγµατος είναι αυτή
και µόνο αυτή.

Και βέβαια, εσείς, µε τον τρόπο που χειρίζεστε όλα αυτά τα
ζητήµατα, µας θυµίζετε και την ιστορία µε τον τσοπάνο που κάθε
τρεις και λίγο φώναζε «λύκος, λύκος» και προσέτρεχε όλο το
χωριό να τον βοηθήσει και κάθε τόσο τους έλεγε ότι δεν ίσχυαν
όλα αυτά. Και όταν τη µία και µοναδική φορά του µπήκε ο λύκος
στο µαντρί και φώναζε, κανείς δεν τον πίστεψε. 

Αναφερθήκατε στην κοινή µεταναστευτική πολιτική της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Μα, δεν έχετε πάρει χαµπάρι
ότι έχει πεθάνει, ότι δεν υπήρξε ποτέ; Ότι σχεδόν οι µισές χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ξορκίζουν τους λαθροµετανάστες; 

Στην Ουγγαρία ο Ορµπάν θα κάνει και αλλαγή συντάγµατος
όπου συνταγµατικά να απαγορεύεται να εισέρχονται και πρό-
σφυγες στην Ουγγαρία. Έτσι υπερασπίζονται τα σύνορά τους
και την πατρίδα τους οι µεγάλοι ηγέτες και µαζί τους ακολου-
θούν και πολλές άλλες χώρες, όπως η Πολωνία, η Τσεχία, η Αυ-
στρία, η Βουλγαρία, και σιγά-σιγά θα κολλάει η µία µετά την
άλλη. Εσείς ζήστε µε τις ιδεοληπτικές αρλούµπες σας.

Θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο γι’ αυτό που είπατε για την
Τουρκία. Επειδή η Τουρκία ανοιγοκλείνει τη στρόφιγγα, θα πρέ-
πει να της κάνουµε το χατίρι; Όχι. Να εφαρµόσετε αυστηρότατα
µέτρα, προκειµένου να µπορέσετε να σώσετε την πατρίδα µας. 

Δεν οφείλουµε να συνδράµουµε, όπως είπατε, τους λαθροµε-
τανάστες σε τίποτα, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και της Νέας Δηµοκρα-
τίας και των λοιπών κοµµάτων που τους γλείφετε, διότι φοβάστε
µην σας χαρακτηρίσουν. 

Ακούσαµε για προσωρινή µετανάστευση. Όχι, καµµιά µετανά-
στευση. Ακούσαµε διάφορα, για συνταξιοδοτικά και άλλα ευερ-
γετήµατα, που µπορεί να τύχουν στο µέλλον. Τίποτε απολύτως.
Ούτε γη ούτε ύδωρ στους εισβολείς της πατρίδας µας. 

Βλέπουµε τι κάνετε σαν κόµµα, τι κάνει η κ. Δούρου στην πε-
ριφέρεια, η οποία συνεχώς τους δίνει κονδύλια, µοιράζει αφιλο-

κερδώς, ενώ έχει αφήσει τους Έλληνες πολίτες της Μάνδρας και
αλλού να πνίγονται, να καίγονται και να παθαίνουν οτιδήποτε
άλλο.

Ξεφτιλίζετε διαχρονικά και διακοµµατικά τους νόµους και το
Σύνταγµα µε όλα όσα λέτε. Το Σύνταγµα λέει άλλα, αλλά χρόνια
τώρα εσείς µε κυβερνητικές, υπουργικές αποφάσεις το κατα-
στρατηγείτε και µε υπουργική απόφαση στην υπουργική από-
φαση φτάσατε σε αυτά τα σηµερινά χάλια, τα τετελεσµένα.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ακούγοντάς σας βλέπουµε τη
βαθύτατη υποκρισία σε όλα τα ζητήµατα. Ξεκινάµε από την τρο-
πολογία για το ΦΠΑ, που ακούσαµε από προλαλήσαντες Βου-
λευτές από νησιά. Μα, το ψηφίσατε µε το δεύτερο και µε το τρίτο
µνηµόνιο. Το έγραφε φαρδιά-πλατιά ότι θα ισοσκελιστεί ο ΦΠΑ
προς τα πάνω φυσικά και στα νησιά, στα οποία εκλέγεστε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ας θυµηθούµε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, που λέτε τώρα

διάφορα τι είχε πει η κ. Ψαρούδα - Μπενάκη το 2005, όπου µι-
λούσε για µείωση της εθνικής κυριαρχίας ακόµη και εδαφικής,
τη δήλωση του νυν Προέδρου της Δηµοκρατίας, κ. Παυλόπου-
λου, ο οποίος είχε πει το 2007 ότι ευχαριστεί τους µετανάστες
ως Υπουργός Εσωτερικών, που διάλεξαν την Ελλάδα για να ζή-
σουν το όνειρό τους και ζούµε εµείς, όλοι οι υπόλοιποι τον εφιάλ-
τη µας.

Να θυµηθούµε τις Συνθήκες Δουβλίνο Ι ,ΙΙ, γιατί ακούσαµε τον
κ. Βαρβιτσιώτη, αν δεν κάνω λάθος, να µιλάει και να λέει ότι η
Ελλάδα πρέπει να είναι σύµφωνη και να τηρεί τις συνθήκες που
έχει υπογράψει, συνθήκες οι οποίες φυσικά διαλύουν την πατρί-
δα µας. Τώρα σε λίγο θα αρχίσετε να εφαρµόσετε το Δουβλίνο
ΙΙ και θα µας έρχονται τα λεφούσια και οι καραβιές από όλη την
Ευρώπη να δούµε τι θα έχετε να πείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είστε υπόλογοι για το κλείσιµο της πρεσβείας στη Συρία, όπου
θα µπορούσε να κάνει πολύ µεγάλη δουλειά και τότε το 2012
ήταν ο κ. Αβραµόπουλος ως Υπουργός Εξωτερικών –επιτρέψτε
µου, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου µια µικρή ανοχή- είχε πει για το
απονοµιµοποιηµένο καθεστώς Άσαντ, το µόνο νόµιµο. Έχουµε
σβερκωθεί όλους τους Ισλαµιστές και Τζιχαντιστές, οι οποίοι
έχουν ισοπεδώσει τα πάντα.

Ακούσαµε πολλά πράγµατα. Ακούσαµε ότι οι λαθροµετανά-
στες δεν είναι κακοποιά στοιχεία διά στόµατος Βαρβιτσιώτη. Και
εδώ γελάνε και τα στασίδια. Ακούσαµε για τη µεταφορά, που θα
γίνει στην Πάτρα, ή για την αποσυµπίεση των νησιών. Μα, µε τον
ρυθµό που έρχονται θα συµπιεστεί ολόκληρη η χώρα. Όπως και
να έχει, δεν πιστεύετε ούτε σε σοβαρή φύλαξη των συνόρων
ούτε σε τίποτε άλλο από αυτά. Ακούγονται σαν ένα µεγάλο ανέκ-
δοτο.

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, εν τάχει για να σωθεί η πατρίδα
µας: σφράγισµα των συνόρων, φύλαξη, αυστηροποίηση της Συν-
θήκης Σένγκεν, είσοδος στην πατρίδα µας µόνο σε τουρίστες,
σε επιχειρηµατίες, σε φοιτητές και σε κανέναν άλλον, νοµοθέ-
τηση. 

Καταθέτω στα Πρακτικά την αιτιολογική έκθεση, που έχει κα-
ταθέσει η Χρυσή Αυγή για το πώς θα πρέπει να αντιµετωπιστεί η
λαθροµετανάστευση. Καµµία νοµιµοποίηση ούτε προσωρινή
ούτε τίποτε άλλο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υπηρεσία Ασύλου: Έλεγχος µόνο σε όσους έρχονται από
χώρες που έχουν πόλεµο, Σύριους και κανέναν άλλον. Οι Αλγε-
ρινοί τι δουλειά έχουν; Οι Αφγανοί και οι λοιποί, οι οποίοι ζητούν;
Μα, ποιον κοροϊδεύετε; Άνοιγµα της πρεσβείας στη Συρία. 

Όµως, για να πραγµατοποιηθούν όλα αυτά και πολλά άλλα,
προκειµένου να απελευθερωθεί ξανά η πατρίδα µας, οι γειτονιές,
οι πόλεις µας, για να ξεβρωµίσει ο τόπος, για να ξανακερδίσουµε
την πατρίδα µας, Χρυσή Αυγή και µόνο Χρυσή Αυγή.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος, κ. Ηλίας Κασιδιάρης έχει τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ: Την περίοδο αυτή εξελίσσεται ένα πολύ

καλά οργανωµένο σχέδιο, ένα ανθελληνικό σχέδιο αντικατάστα-
σης του πληθυσµού της Ελλάδας, ένα σχέδιο που χτυπάει τον
ελληνισµό σε δύο επίπεδα. Κατ’ αρχήν, µέσω του µνηµονίου και
της οικονοµικής καταστροφής της χώρας, οδηγεί τους Έλληνες
σε φυγή στο εξωτερικό, οδηγεί την νεότερη γενιά Ελλήνων σε
ξένα κράτη και ταυτόχρονα φέρνει µέσα στην πατρίδα µας µια
πληµµυρίδα λαθροµεταναστών. 

Με βάση τα πλέον επίσηµα στοιχεία του Οργανισµού Ηνωµέ-
νων Εθνών, σε τρεις γενιές από σήµερα, δηλαδή, τα παιδιά των
παιδιών της σηµερινής γενιάς Ελλήνων θα είναι η µειοψηφία
µέσα σε αυτή τη χώρα.

Είναι αδιανόητο, δεν µπορεί να διανοηθεί κανένας συµπατριώ-
της µας σήµερα τι κατάσταση θα βιώσουν τα παιδιά των παιδιών
µας σε αυτή τη χώρα που δεν θα είναι πλέον Ελλάδα. Η κατά-
σταση, ευτυχώς µέχρι και αυτόν τον χρόνο, είναι ακόµα αναστρέ-
ψιµη.

Με µια αλλαγή, δηλαδή, σε αυτή την άθλια πολιτική, η οποία
προάγεται από το σηµερινό παράκεντρο εξουσίας του ΣΥΡΙΖΑ
που δεν διαφέρει σε τίποτα από την πολιτική που εφήρµοσε η
Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ τα τελευταία χρόνια, µε µια ριζική
αλλαγή, µε µια εφαρµογή της εθνικής πολιτικής της Χρυσής
Αυγής, υπάρχει ακόµα δυνατότητα να διασωθεί η Ελλάδα.

Κατ’ αρχάς, πρέπει να τονίσουµε ότι δεν υπάρχει ζήτηµα προ-
σφύγων αυτή τη στιγµή στην πατρίδα µας. Η απόλυτη πλειοψη-
φία όσων εισβάλλουν είναι λαθροµετανάστες, για αυτό και ο
νόµος αυτός ο οποίος εισάγεται σήµερα προς ψήφιση στην Ολο-
µέλεια της Βουλής είναι ένας νόµος παράνοµος, γιατί δίνει
άσυλο, όχι σε πρόσφυγες πολέµου, αλλά σε λαθροµετανάστες.
Δίνει άσυλο σε ανθρώπους οι οποίοι δεν προέρχονται από εµπό-
λεµες ζώνες, γιατί το Πακιστάν, η Ινδία και το Μπαγκλαντές, το
Μαρόκο και η Αλγερία δεν είναι ζώνες πολέµου. Αυτοί, λοιπόν,
οι οποίοι έρχονται στη χώρα µας από τη βόρειο Αφρική και οι
οποίοι είναι µαχαιροβγάλτες, πορτοφολάδες, είναι του κοινού
ποινικού δικαίου εγκληµατίες που έρχονται και καταλαµβάνουν
τα κέντρα των πόλεων, από τα νησιά στο κέντρο των Αθηνών και
ασχολούνται µε «σοβαρές» ασχολίες, όπως το να κλέβουν αυτο-
κίνητα, να µαχαιρώνουν πολίτες, να βιάζουν, να δολοφονούν και
να εγκληµατούν καθηµερινά, όλοι αυτοί είναι λαθροµετανάστες. 

Αυτός ο νόµος, λοιπόν, που εισάγεται σήµερα είναι παράνο-
µος, γιατί δεν µπορεί κανένα κράτος -και ιδίως το ελληνικό κρά-
τος, το οποίο διαθέτει νοµοθεσία, διαθέτει Σύνταγµα- δεν µπορεί
να επιτρέπει την είσοδο σε λαθροµετανάστες. Δεν είναι όµως
µόνο λαθροµετανάστες, είναι στρατός κατοχής. 

Αυτό είναι ένα σχέδιο της Τουρκίας. Πριν από δεκαετίες το
είχε αναλύσει ο Οζάλ, λέγοντας επί λέξει ότι δεν χρειάζεται να
κάνουµε πόλεµο µε τους Έλληνες. Θα γεµίσουµε µερικά καράβια
µε ισλαµιστές, θα τα στείλουµε στα νησιά τους και έτσι άοπλα,
αθόρυβα, χωρίς να πέσει ούτε µια σφαίρα θα καταλάβουµε την
Ελλάδα. Και αυτό γίνεται σήµερα. Η εφαρµογή αυτής της πολι-
τικής της Τουρκίας, της υψηλής στρατηγικής αυτής της Τουρ-
κίας που την εφαρµόζει σήµερα όχι ο Οζάλ, αλλά ο Ερντογάν,
δυστυχώς βρίσκει σύµµαχο τις ανθελληνικές κυβερνήσεις όλων
των τελευταίων ετών και βεβαίως βιώνουµε µια βίαιη και ταχεία
ισλαµοποίηση της Ελλάδας µε εκατοντάδες χιλιάδες φανατικούς
ισλαµιστές και τζιχαντιστές να έχουν καταλάβει αµαχητί όλη τη
χώρα. 

Ο Πρωθυπουργός σας επισκέφτηκε τη Μυτιλήνη πριν από µε-
ρικές ηµέρες, συνοδεία πάνοπλων αστυνοµικών δυνάµεων. Κά-
ποτε άκουγα µια συνέντευξη ενός συριζαίου στον Παπαχελά που
έλεγε ότι θα καταργήσετε τα ΜΑΤ και του είπε ο his master voice
-ο άνθρωπος της αµερικανικής πρεσβείας Αλέξης Παπαχελάς-
«µα, αν τότε γίνει µια συγκέντρωση κάποιας άλλης πολιτικής δύ-
ναµης, ας πούµε της Χρυσής Αυγής, εναντίον σας, τι θα κάνετε;»
και τότε βεβαίως ο συριζαίος είπε µια αλήθεια, ότι εντάξει δεν
θα καταργηθούν όλες οι ειδικές αστυνοµικές δυνάµεις και αν δεν
ήταν αυτές οι ειδικές αστυνοµικές δυνάµεις τα ένδοξα, τα

ηρωικά ΜΑΤ του ΣΥΡΙΖΑ –δεν είναι πλέον «µπάτσοι, γουρούνια,
δολοφόνοι»- γιατί είναι τα ένδοξα ΜΑΤ που έσωσαν τον Αλέξη
Τσίπρα από το να τον πετάξουν οι πολίτες της Λέσβου στη θά-
λασσα. 

Και αυτοί οι πολίτες οι οποίοι είχαν εξοργιστεί και είχαν αγα-
νακτήσει δεν ήταν ψηφοφόροι της Χρυσής Αυγής. Στη Λέσβο
είχε πάρει πάνω από 35% ο ΣΥΡΙΖΑ. Ήταν δικοί σας ψηφοφόροι
που ναι, είναι βέβαιο, είναι δεδοµένο ότι πλέον µε αυτή την αγα-
νάκτηση η οποία έχει προκληθεί στην ελληνική κοινωνία, στις
επόµενες εκλογές θα ψηφίσουν τη Χρυσή Αυγή. 

Υπάρχει αυτή τη στιγµή σε όλη τη χώρα ένας ιδιότυπος πολύ
βίαιος ρατσισµός, ο ρατσισµός κατά του Έλληνα που µπορούµε
να τον δούµε αν πάµε για παράδειγµα σε ένα δηµόσιο νοσοκο-
µείο την ώρα της εφηµερίας. Δεν έχει πάει κανένας Υπουργός
σας, αυτό είναι δεδοµένο. Εκεί, λοιπόν, βλέπουµε πώς βιώνει σή-
µερα το ρατσισµό ο Έλληνας που κάθεται στην ουρά πίσω από
τα έθνη όλης της γης, πίσω από Αφγανούς, Πακιστανούς, Ινδούς
λαθροµετανάστες οι οποίοι δεν πλήρωσαν ποτέ κανένα φόρο. Ο
Έλληνας συνταξιούχος, ο ηλικιωµένος, ο πατέρας µας, ο συγγε-
νής µας, αυτός που πλήρωνε φόρους για µια ζωή, που δούλευε
για τα ασφαλιστικά ταµεία και πάει στο δηµόσιο νοσοκοµείο τον
πετάνε στην άκρη, γιατί προηγείται ο αλλοδαπός! 

Όλα αυτά τα κανάλια τα διαπλεκόµενα προάγουν τη λαθροµε-
τανάστευση. Έδειχνε ένα ντοκιµαντέρ ο «ΣΚΑΪ» και εκεί έπαθα
πλάκα µε τις ανέσεις, µέσα στις οποίες ζουν αυτοί οι οποίοι έρ-
χονται παράνοµα στην Ελλάδα και πληρώνει τη στέγασή τους το
ελληνικό δηµόσιο. Και αυτοί βεβαίως δεν έχουν πληρώσει ΕΝΦΙΑ.
ΕΝΦΙΑ πληρώνει ο Έλληνας πολίτης ο οποίος ψήφισε ΣΥΡΙΖΑ για
να µην πληρώσει ΕΝΦΙΑ και τελικά ο µόνος που δεν πληρώνει
ΕΝΦΙΑ και έχει στέγαση στην Ελλάδα είναι ο λαθροµετανάστης. 

Και θυµήθηκα –για να µην αδικώ κανέναν- τις εικόνες σε άλλο
ντοκιµαντέρ στον «ALPHA», όπου τότε ήταν Υπουργός ο Δένδιας
νοµίζω που µίλαγε προηγουµένως, ο οποίος ήταν αγκαζέ µε δυο
Πακιστανούς σε ένα τέτοιο σπιτάκι και διαφήµιζε ότι έχει ψύξη
και θέρµανση για τους αλλοδαπούς. Δυστυχώς, σήµερα ελάχι-
στοι Έλληνες πολίτες έχουν την ευχέρεια να ζουν µε τέτοιες ανέ-
σεις, µε ψύξη, θέρµανση και µε catering. Δίνετε catering στους
λαθροµετανάστες, την ίδια ώρα µάλιστα που δεν έχει µεριµνήσει
το κράτος για να σιτίζεται ο Έλληνας. Θυµάµαι τα συσσίτια που
έκανε η Χρυσή Αυγή και που τα είπατε «συσσίτια µίσους». Γιατί
η Χρυσή Αυγή έκανε πράξη την αλληλεγγύη για τον Έλληνα πο-
λίτη!

Βαριά η εγκληµατικότητα. Με χαντζάρες κυνηγιόντουσαν στο
κέντρο της Αθήνας. Πιστόλια έβγαλαν στην Πάτρα. Ένας Αφγα-
νός έβγαλε πιστόλι και σκότωσε έναν άλλο λαθροµετανάστη.
Βιώνει όλη η ελληνική επικράτεια έναν εφιάλτη.

Θα πω δυο ονόµατα, που δεν τα θυµάται κανείς: Θανάσης Λα-
ζανάς και Μανώλης Καντάρης. Δύο Έλληνες, δύο παιδιά, που
δολοφονήθηκαν µε µαχαιριές πισώπλατα από λαθροµετανάστες.
Κανείς δεν τους λέει, κανείς δεν αναφέρει τα ονόµατά τους σή-
µερα. Καµµία δικαιοσύνη δεν έχει αποδοθεί γι’ αυτά τα εγκλή-
µατα και ευθύνη έχουν όλοι, από τις αρχές της δεκαετίας του ’90
µε τον Σαµαρά που άνοιξε τις πύλες της χώρας για τους Αλβα-
νούς, µε τον Πάκη Παυλόπουλο το 2007 που ευχαριστούσε
όλους τους λαθροµετανάστες που επιλέγουν την Ελλάδα –λες
και είναι γραφείο ταξιδίων ο Πάκης Παυλόπουλος για τους λα-
θροµετανάστες- µε την Τασία Χριστοδουλοπούλου, που πριν από
πέντε ηµέρες είπε και πάλι ότι λιάζονται. Είπε επί λέξει: «Οι άν-
θρωποι έχουν δικαίωµα στο δηµόσιο χώρο, όπως όλοι µας.». 

Βιώνουµε µια παράνοια πραγµατικά. Έχουν, λέει, δικαίωµα
στο δηµόσιο χώρο. 

Η Ευρωπαϊκή Ένωση αµύνεται. Ακούστηκε προηγουµένως το
παράδειγµα του Βίκτορ Όρµπαν, ενός πεφωτισµένου εθνικού
ηγέτη. 

Κρατίδια, όπως είναι τα Σκόπια, αµύνονται. Βάζουν ειδικές
αστυνοµικές δυνάµεις στα σύνορα και δεν µπορεί να περάσει κα-
νείς µέσα στη δική τους επικράτεια.

Και η Ελλάδα θα αµυνθεί και γι’ αυτό εγγυάται ο Λαϊκός Σύν-
δεσµος-Χρυσή Αυγή. Γιατί, όταν έρθουµε στα πράγµατα, µε δυο-
τρεις απλές κινήσεις θα λύσουµε το πρόβληµα της
λαθροµετανάστευσης. Θα φυλάξουµε τα σύνορα µε τον Ελλη-
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νικό Στρατό, µε ειδικές αστυνοµικές δυνάµεις. Δεν θα περνά κου-
νούπι από τα σύνορα της Ελλάδας και για όποιον περάσει δεν
θα υπάρχει καµµία ανοχή. 

Ιδιώνυµο αδίκηµα η παράνοµη είσοδος στη χώρα. Οι ποινές
θα εκτίονται σε ειδικές φυλακές, όπου παράλληλα θα παράγεται
έργο υπέρ του δηµοσίου και έτσι µια και καλή η χώρα θα σωθεί
από το καρκίνωµα της λαθροµετανάστευσης.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο συνάδελφος κ. Νι-
κόλαος Παρασκευόπουλος έχει τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΡΑΣΚΕΥΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορώ να συγκεντρωθώ,
γιατί και η δική µου άµυνα είναι να κατορθώνω να µην ακούω σε
ορισµένες περιπτώσεις και έτσι περνώ απευθείας στο δικό µου
κείµενο.

Θα ήθελα να πω και εγώ δυο λόγια αρχικά για το Ψήφισµα της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ για τα τραγικά γεγονότα
στη Λωρίδα της Γάζας. Είναι αυτονόητη, είναι δεδοµένη και η
δική µου υπογραφή στο κείµενο.

Θα ήθελα να πω ότι δεν συµµερίζοµαι την άποψη του κ. Θεο-
χαρόπουλου για διγλωσσία στο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή για διαφορά του
κυβερνητικού λόγου από τον λόγο της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας. Διότι ο κ. Θεοχαρόπουλος, ο οποίος είναι βεβαίως, εκτός
από ευγενής και προσεκτικός συνήθως, είπε ότι το Υπουργείο
Εξωτερικών είχε µια διαφορετική γλώσσα και ότι γράφει: «Κατα-
γράφουµε τα γεγονότα». Κοίταξα το κείµενο και βλέπω ότι το κεί-
µενο γράφει: «Καταγράφουµε µε αποτροπιασµό τα γεγονότα».
Βεβαίως, ο αποτροπιασµός είναι όχι µόνο καταδίκη, αλλά και κάτι
πολύ περισσότερο. Κάνει λόγο, επίσης, η ανακοίνωση του
Υπουργείου Εσωτερικών και για τη δυσανάλογη βία από την
πλευρά του κράτους του Ισραήλ. 

Περνώ στο κείµενο. Δεν θα επαναλάβω τίποτα που έχει ειπωθεί
από άλλον οµιλητή. Θα αναφερθώ σε ορισµένες ρυθµίσεις, που
ίσως δεν είναι οι πιο προσεγµένες, ίσως γιατί µας φαίνονται αυ-
τονόητες ή κάπως γενικόλογες, όπως οι ρυθµίσεις που αφορούν
την ενηµέρωση. Ωστόσο, η ενηµέρωση, ειδικά σε ό,τι αφορά
τους πρόσφυγες, είναι πραγµατικά στήριγµα επιβίωσης για τους
ίδιους, όταν εισέρχονται σε µια χώρα. Και, µάλιστα, ενηµέρωση
δεν χρειάζονται µόνο οι ίδιοι, χρειάζονται πολλές φορές και οι
υπηρεσίες οι οποίες τους υποδέχονται, ακόµη και η Αστυνοµία
και εποµένως η διασφάλιση και η κανονιστική ρύθµιση αυτής της
ενηµέρωσης είναι πολύ σηµαντικές. 

Επίσης, είναι σηµαντικό το γεγονός ότι χορηγούνται ταξιδιω-
τικά έγγραφα σε πρόσφυγες οι οποίοι έχουν ανάγκη να ταξιδέ-
ψουν σε άλλες χώρες, επειδή εκεί βρίσκονται συγγενείς τους,
επειδή οι συγγενείς τους µπορεί να έχουν ένα πρόβληµα υγείας
ή οτιδήποτε άλλο. Σωστά η ρύθµιση λέει ότι εάν δεν υπάρχουν
επιτακτικοί λόγοι δηµόσιας ασφάλειας ή δηµόσιας τάξης, τα έγ-
γραφα αυτά χορηγούνται. Μάλιστα, είναι γνωστό ότι είναι συχνό
το φαινόµενο οι πρόσφυγες να έχουν συγγενείς σε άλλες χώρες,
ιδίως ευρωπαϊκές.

Νοµίζω ότι είναι πολύ σηµαντική, επίσης, η ρύθµιση της παρο-
χής φαρµακευτικής περίθαλψης από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
στους αιτούντες το άσυλο. Μάλιστα, επεκτείνεται η παροχή αυτή
και στον τοµέα της ψυχιατρικής περίθαλψης, πράγµα το οποίο
είναι και πολύ σηµαντικό, διότι όντως οι κακουχίες και το ξερί-
ζωµα των προσφύγων πολλές φορές οδηγεί στη δηµιουργία προ-
βληµάτων ψυχολογικών, ίσως και παθολογίας και αυτή η
ψυχιατρική περίθαλψη πολλές φορές είναι αναγκαία.

Θέλω να πω κάποια πράγµατα, επίσης, και για το πλέγµα των
ρυθµίσεων που αφορούν τους ασυνόδευτους ανηλίκους. Άκουσα
προηγουµένως οµιλητές της Αντιπολίτευσης να διερωτώνται «Τι
κάνατε τόσο καιρό για τους ασυνόδευτους ανηλίκους;». Βε-
βαίως, απάντησε και ο Υπουργός, θυµίζοντας πόσο έχουν αυξη-
θεί οι θέσεις στις δοµές για ασυνόδευτους ανηλίκους. Έχουν
υπερτριπλασιαστεί σε σχέση µε αυτές που προϋπήρχαν.

Όµως, θέλω να προσθέσω κάτι. Η Κυβέρνηση αυτή προέβλεψε
την ένταξη στην εκπαίδευση των ασυνόδευτων ανηλίκων. Αυτό
είναι µια πολύ σηµαντική ρύθµιση. Είναι σηµαντική και στο ευ-
ρωπαϊκό πλαίσιο ιδιαίτερα σηµαντική. Αρχικά προβλέφθηκε η έν-
ταξη των ανηλίκων στις ιδιαίτερες δοµές υποδοχής και εκπαί-

δευσης που δηµιουργήθηκαν και στη συνέχει το άνοιγµα της εκ-
παίδευσης στα ελληνικά σχολεία. Σε πολύ λίγες περιπτώσεις εί-
δαµε κάποιες κοινωνικές αντιδράσεις τελείως µεµονωµένες.

Το γεγονός ότι αυτή η διάσπαρτη εκπαίδευση των ασυνόδευ-
των καθιερώθηκε και έγινε αποδεκτή από την ελληνική κοινωνία
και τον ελληνικό πολιτισµό είναι ένα πολύ σηµαντικό βήµα. Νο-
µίζω ότι πρέπει να θυµηθούµε τους Υπουργούς Υγείας και τον
σηµερινό γενικό γραµµατέα που, επίσης, εργάστηκαν προσω-
πικά σε αυτή την κατεύθυνση για αυτήν την πολύ σηµαντική πρω-
τοβουλία, η οποία νοµίζω ότι αλλάζει τον χάρτη της υποδοχής
των ασυνόδευτων ανηλίκων, πέρα βέβαια και από τα υπόλοιπα -
τα οποία προανέφερα- και βέβαια και την περίθαλψη η οποία
τους παρέχεται.

Φυσικά, το νοµοσχέδιο αυτό σε ορισµένα θέµατα κάνει πολύ
σηµαντικά και οριστικά βήµατα. Σε ορισµένα άλλα πεδία φαίνεται
να κινείται σε σωστή κατεύθυνση, χωρίς να φτάνει στο τέλος της
διαδροµής, διότι οι συνθήκες πάντοτε δεν το επιτρέπουν.

Αυτό το τελευταίο το οποίο αναφέρω έχει σχέση και µε το
θέµα της κράτησης ανηλίκων. Και η ποινική νοµοθεσία η γενική,
όχι αυτή που αφορά τους ξένους ή τους πρόσφυγες, είναι πλέον
πολύ επιφυλακτική απέναντι στην κράτηση των ανηλίκων και την
περιορίζει σε ελάχιστες περιπτώσεις. Αυτή πρέπει να είναι η κα-
τεύθυνση και της ελληνικής πολιτείας και σε ό,τι αφορά τους
ανήλικους πρόσφυγες. Προς το παρόν γίνονται κάποια βήµατα
προς την κατεύθυνση αυτή και αυτό είναι, επίσης πολύ, σηµαν-
τικό.

Να πω δυο λόγια και για τον γεωγραφικό περιορισµό ο οποίος
υπάρχει σήµερα, ένα πολύ καυτό θέµα. Δεν υπάρχει αµφιβολία
ότι ο γεωγραφικός περιορισµός έχει ένα κόστος και για τους
πρόσφυγες, οι οποίοι λόγω του περιορισµού πολλές φορές βρί-
σκονται µε δύσκολες συνθήκες συγκεντρωµένοι σε κάποιους χώ-
ρους, αλλά και για τον ελληνικό πληθυσµό, γιατί δεν έχουµε την
ίση κατανοµή της υποδοχής των προσφύγων. 

Όµως, και σε αυτό το πεδίο νοµίζω ότι επίκειται µια σηµαντική
στροφή. Υπάρχει µια σταδιακή αλλαγή πολιτικής και πιστεύω ότι
ως ένα βαθµό έχει αρχίσει να διαµορφώνεται µια διαφορετική
κατάσταση, ερήµην της πολιτικής, ερήµην οποιασδήποτε πολιτι-
κής, στο µέτρο που έχουµε βέβαια και στις εισροές από τον
Έβρο. Εποµένως, επιπλέον των νησιών και άλλες περιοχές επι-
βαρύνονται µε µεταναστευτικές ροές και µε ανάγκες εγκατάστα-
σης προσφύγων.

Αυτό αφορά ακόµη και τη Θεσσαλονίκη. Είναι γνωστοί οι χώροι
που έχουν δηµιουργηθεί εκεί, στα Διαβατά και στα Λαγκαδίκια.
Εποµένως το πρόβληµα επεκτείνεται. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι ένα νοµοσχέδιο, το οποίο κάνει πολύ
σηµαντικά βήµατα, όλα σε σωστή κατεύθυνση. Ορισµένα είναι
τελειωµένα και ορισµένα πιστεύω ότι είναι φανερό ότι θα συνε-
χιστούν. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο συνάδελφος, κ. Μαυρουδής Βορίδης, έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θα γίνει; Τρεις οµιλητές

και ένας Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος δεν λαµβάνουν τον
λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τρεις ή τέσσερις οµι-
λητές, δεν χάθηκε ο κόσµος!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Είµαι εδώ από τις 11:00’ και δεν έχω ακόµη
µιλήσει. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εγώ δεν έχω πρόβληµα, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αµέσως µετά είστε
εσείς, κύριε Λαγέ. Δεν χάθηκε ο κόσµος για έναν συνάδελφο. 

Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο, για

το οποίο µάλιστα η Κυβέρνηση εδέχθη κριτική και από την Κοι-
νοβουλευτική της Οµάδα. Η κριτική συνίστατο στο ότι δήθεν είναι
πολύ αυστηρό. Αυστηροποιεί ορισµένες διαδικασίες, που αφο-
ρούν στο θέµα της εκκαθαρίσεως και διεκπεραιώσεως των αιτή-
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σεων ασύλου. Βάζει δήθεν βραχύτερες προθεσµίες, αλλάζει τον
τρόπο της επίδοσης και όλα αυτά υποτίθεται ότι κάτι κάνουν. 

Δεν θα πω απλώς ότι είναι ατελέσφορο. Αυτό επισηµάνθηκε
από πολλούς οµιλητές και από τον εισηγητή µας. Τι νόηµα έχει
να κάνεις βραχύτερες προθεσµίες, οι οποίες, ούτως ή άλλως,
τώρα που είναι πιο µεγάλες, δεν τηρούνται; Άρα, όταν δεν µπο-
ρείς να τηρήσεις τις πιο µεγάλες προθεσµίες, τι έγινε µε το να
έρθεις νοµοθετικά και να τις κάνεις βραχύτερες; Και λοιπόν, τι
έγινε; Ούτως ή άλλως και το πιο πολύ δεν τηρείτο, πόσω µάλλον
θα καταστρατηγείται το βραχύτερο. 

Ή τι νόηµα έχουν αυτές οι υπερβολικές, υπό µία έννοια, και
λεπτολόγες δικονοµικές προσεγγίσεις, για το πού ακριβώς θα
γίνει η επίδοση και εάν πρέπει να γίνει συντρεχόντως και µε ποιες
προϋποθέσεις και όλη αυτή η συζήτηση; 

Και είναι σαν να ξεχνάµε τη µεγάλη εικόνα. Ποια είναι η µεγάλη
εικόνα; Άκουσα πολλά και από τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ για τα
αίτια της µετανάστευσης. Πράγµατι, µπορούµε να καθίσουµε να
συζητάµε για τα αίτια της µετανάστευσης και µάλιστα διαχρονικά
και διιστορικά για ώρες! 

Η ερώτηση είναι απλή: Επιλύει αυτή η συζήτηση κάτι από αυτό
που έχει να αντιµετωπίσει η πατρίδα µας σήµερα; Δηλαδή, να το
θέσω διαφορετικά: Όταν γίνεται πόλεµος κάπου και πράγµατι
από αυτό δηµιουργείται προσφυγική ροή, υπάρχει δυνατότητα
η πατρίδα µας να σταµατήσει τον πόλεµο;  

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ναι, αλλά πείτε µία άποψη. Τι γνώµη
έχετε και ποιος ευθύνεται. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα σας πω. Εάν ζητάτε την άποψή
µου για τον πόλεµο στη Συρία, να σας την πω. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Όχι τη γενική σας άποψη, αλλά την πο-
λιτική! Ποιος φταίει; Ποιος ευθύνεται;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πάλι καλά που επενέβησαν οι συµ-
µαχικές ευρύτατες δυνάµεις και αντιµετώπισαν αυτό το ακραίο
δολοφονικό πράγµα, που λέγεται ISIS και τροµοκρατία. Αυτή
είναι η άποψή µου για το συγκεκριµένο ζήτηµα. 

Όµως, αφήστε το αυτό, γιατί τώρα µιλάµε για τη µετανά-
στευση. Εκείνο που πρέπει να συζητήσουµε σήµερα εδώ είναι η
µεγάλη εικόνα. Υπάρχουν πιο φτωχές χώρες στον κόσµο από την
Ελλάδα; Πολλές! Υπάρχουν, εποµένως, πάντοτε άνθρωποι, οι
οποίοι θα επιθυµούν µε αυτή την έννοια που το λέτε ένα καλύ-
τερο οικονοµικό µέλλον; Προφανώς!

Να ακολουθήσουµε πολιτικές στην Ευρώπη –εγώ θα πω και
στην Ελλάδα- που να βελτιώνουν την αντιµετώπιση της φτώχειας
στις περιοχές αυτές; Ναι!

Μέχρι τότε, η θέση σας ποια είναι; Η θέση σας είναι ότι πρέπει
να έρχεται όποιος θέλει εδώ; Αυτή ήταν η θέση του πρώτου εξα-
µήνου. Έχετε αλλάξει µυαλά από τότε; Εγώ θα πω ότι δήθεν αλ-
λάξατε µυαλά, αλλά στην πραγµατικότητα κάνετε ακριβώς το
ίδιο. Και θα εξηγήσω το γιατί. 

Οι πρόσφυγες έχουν δικαίωµα σε ανθρωπιστική προστασία;
Βεβαίως! Ερώτηση: Πού έχουν νοµική υποχρέωση οι πρόσφυγες
να ζητήσουν άσυλο και να τους χορηγηθεί η ανθρωπιστική προ-
στασία; Το βάζουµε καθόλου αυτό το ερώτηµα; 

Στο κράτος από το οποίο φεύγουν και είναι το άµεσα όµορο
και εγγύτερο. Δεν γίνεται επιλογή ασύλου. Δεν µπορεί να φύγει
κάποιος από τη Συρία και να πει: «Έχω µια ωραία ιδέα. Θέλω να
πάω στη Γερµανία.». Δεν γίνεται αυτό. Έτσι γίνεται, λοιπόν; Όχι.
Πρέπει, όµως, να χορηγήσουµε; Ναι. 

Οικονοµικοί µετανάστες, παράνοµοι µετανάστες. Ερώτηση:
Έχουν ανθρώπινα δικαιώµατα; Βεβαίως. Έχουµε υποχρέωση χο-
ρηγήσεως ανθρωπιστικής βοήθειας; Ναι ή όχι; Εσείς τι λέτε;
Απάντηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Δικαίωµα αιτήσεως ασύλου έχουν;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στην ανθρωπιστική βοήθεια, όχι στα

ανθρώπινα δικαιώµατα. Έχουν ή δεν έχουν; Η απάντηση, λοιπόν,
είναι όχι. Όχι γιατί το λέω εγώ, αλλά γιατί το λένε τα διεθνή κεί-
µενα.

Πρέπει να γίνει αυτή η διάκριση; Μάλιστα. Έλα, όµως, που
υποβάλλουν όλοι αίτηση ασύλου και οι δικαιούµενοι και οι µη δι-
καιούµενοι;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Ποιος κρίνει το «µη δικαιούµενοι»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ρη-

τορικές είναι οι ερωτήσεις. Δεν απαντάτε σε κάθε φράση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: «Ποιος το κρίνει;», πολύ σωστά. Κοι-

τάξτε πώς αµέσως εισερχόµεθα στο αυθεντικό πνεύµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τι λέει σήµερα στην πραγµατικότητα ο ΣΥΡΙΖΑ διά του
εισηγητή του; Ότι δεν υπάρχει καν αρµόδιο όργανο για να κρίνει.
Δεν υπάρχει έγκυρος τρόπος κρίσεως!

Λέω, λοιπόν, ότι υπάρχει µια διοικητική αρχή που κρίνει. Μάλι-
στα. Χορηγήσαµε και µεταφραστή; Ναι. Καλά κάναµε; Ναι. Χο-
ρηγήσαµε και δικαίωµα δικηγόρου; Ναι. Καλά κάνουµε και το
χορηγούµε και αυτό. Μπράβο!

Ερώτηση: Πόσες είναι οι αιτήσεις που απορρίπτονται; Είναι το
70%. Το 70% των υποβαλλόντων αίτηση για άσυλο λένε ψέµατα,
για να είµαστε συνεννοηµένοι. Τι λένε, δηλαδή; «Είµαι από τη
Συρία και δικαιούµαι άσυλο» και δεν είναι από τη Συρία. Είναι από
κάπου αλλού. Λένε ψέµατα! Οι άνθρωποι αυτοί επιφέρουν διοι-
κητικό κόστος; Βεβαίως. Οι άνθρωποι αυτοί επιφέρουν άλλου εί-
δους κόστος, όπως κρατήσεως, συντηρήσεως, τροφοδοσίας;
Ναι. Καµµιά ευθύνη για τα ψέµατα που λένε έχουν ή όχι; Πρέπει
να έχουν ή όχι; Γιατί λένε ψέµατα!

Άρα, λοιπόν, σε αυτό θα πάρει κάποιος κάποια θέση; Ή το
µόνο που θα ακούµε εδώ είναι για τα δικαιώµατά τους; Βεβαίως
υπάρχουν και τα δικαιώµατά τους. Έχουν, όµως, και καθήκον
αληθείας; Λέω ότι ο ποινικός µας νόµος λέει ότι έχουν καθήκον
αληθείας. 

Πάµε λίγο παρακάτω; Έχω λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όσο µπορείτε να συν-

τοµεύσετε. Υπάρχει ανοχή, αλλά…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): … (δεν ακούστηκε)
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λέει ο κύριος Υπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μην ξεκινήσετε διά-

λογο µε τον Υπουργό. Ζητήσατε µία ανοχή. Εάν κάνετε διάλογο
µε τον Υπουργό, τη χάσατε την ανοχή.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μια κουβέντα είπαµε.
Λέει, όµως, ο κύριος Υπουργός –έχει ενδιαφέρον- ότι έχουν

καθήκον αληθείας στη δίκη. Όχι. Όποιος ψευδώς αναφέρεται
στις αρχές, τιµωρείται. Εσείς, κύριε Υπουργέ, ο Έλλην πολίτης,
εάν κάνετε ψευδή αναφορά στις αρχές, θα πάτε στο δικαστήριο
και θα τιµωρηθείτε. Ρωτώ εδώ: Αυτό µόνο για τους Έλληνες πο-
λίτες ισχύει; Δεν ισχύει για κανέναν άλλον; 

Πάµε, όµως στο επόµενο. Και κρίνεται, λοιπόν, ότι αυτός
κακώς είναι εδώ. Τι θα τον κάνετε; Ρωτώ εσάς, γιατί είστε εναν-
τίον των κλειστών κέντρων κράτησης. Τι θα τον κάνετε; Πώς θα
γίνει η διαδικασία επαναπατρισµού; Θα την κάνετε; Η απάντηση
είναι όχι, δεν θα την κάνετε, γιατί δεν θέλετε να είναι κάπου, προ-
κειµένου να γίνει η διαδικασία επαναπατρισµού.

Και εδώ ρωτώ και κάτι ακόµα. Λέµε για την κράτηση και τα δι-
καιώµατα της κρατήσεως. Προσέξτε, γιατί οι απαγορεύσεις και
οι περιορισµοί που βάζει η οδηγία αφορούν στην αίτηση του ασύ-
λου, όχι στη µετά την εκκαθάριση. Μετά την εκκαθάριση της αι-
τήσεως ασύλου και την απόρριψη, λήγει το ζήτηµα. Ξέρουµε ότι
κάποιος δεν είναι νόµιµα εδώ και πρέπει να επαναπατριστεί.
Ρωτώ, λοιπόν: Ποια είναι η πολιτική σας σε αυτό; Μα, µιλούν οι
αριθµοί για την πολιτική σας. Δεν υπάρχει ουσιαστικά επαναπα-
τρισµός!

Πάµε τώρα παρακάτω. Άρα όλη αυτή η συζήτηση που κά-
νουµε, τι πρακτικό αποτέλεσµα έχει; Γυρνάει κανείς πίσω ή όχι;
Η απάντηση είναι ότι ελάχιστοι γυρνούν. Άρα τι κάνετε;

Όλα αυτά τα συζητάµε, τα δικαιώµατα, αν είναι καλές ή κακές
οι συνθήκες, την τροφοδοσία, τον µεταφραστή, τον δικηγόρο,
την παροχή νοµικής βοήθειας, το αν θα είναι µία η επιτροπή ή
δύο οι επιτροπές, ενώ το αποτέλεσµα είναι ένα: Κανείς δεν γυρ-
νάει πίσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Βορίδη, ολοκλη-
ρώστε, παρακαλώ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα, λοιπόν, στην πραγµατικότητα -
και ας το πούµε καθαρά µεταξύ µας- δήθεν αλλάξατε πολιτική
από την ωραία εποχή του laissez passer, να περάσουν όλοι γιατί
δεν θέλουν να µείνουν εδώ, στην πραγµατικότητα, όµως, εξακο-
λουθείτε να εφαρµόζετε ακριβώς την ίδια πολιτική. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

7574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Βορίδη, ευχαρι-
στούµε πολύ.

Ο συνάδελφος κ. Λαγός, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Χρυσής Αυγής, έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Άννα Ψαρούδα - Μπενάκη, Πρόεδρος της
Ελληνικής Βουλής, 12 Μαρτίου του 2005, πριν από δεκατρία χρό-
νια: «Τα εθνικά σύνορα και ένα µέρος της εθνικής κυριαρχίας»,
τα διαβάζω από µέσα, για να ακουστούν ακριβώς τα λόγια που
είχε χρησιµοποιήσει, «θα περιοριστούν χάριν της ειρήνης, της
ευηµερίας και της ασφάλειας στη διευρυµένη Ευρώπη. Τα δι-
καιώµατα του ανθρώπου και του πολίτη θα υποστούν µεταβολές,
καθώς θα µπορούν να προστατεύονται, αλλά και να παραβιάζον-
ται από αρχές και εξουσίες, πέραν των γνωστών και των καθιε-
ρωµένων. Η διαπαιδαγώγηση των νέων θα απαιτήσει αναπροσα-
νατολισµούς στην εκπαίδευση και την κατάρτιση.». 

Εάν αυτό δεν είναι το σχέδιο και η αναγγελία ενός εγκλήµατος,
το οποίο έρχεται, πείτε µου τι είναι. Βλέπουµε ότι τα λόγια της
τότε Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων –ο Θεός να την κάνει
«των Ελλήνων»-, όταν παρέδιδε το αξίωµά της στον Κάρολο Πα-
πούλια, δεν ήταν τυχαία, αλλά εδώ φαίνεται ότι εξυφαίνεται ένα
σχέδιο εδώ και πάρα πολλές δεκαετίες εις βάρος του ελληνικού
λαού και αυτό όποιος δεν θέλει να το αποδεχτεί είναι τουλάχι-
στον ψεύτης. 

Αυτά ήταν τα λεγόµενα και ερχόµαστε σήµερα και βλέπουµε
ότι ακριβώς αυτά τα πράγµατα συµβαίνουν. Η Ελλάδα δέχεται
µια βίαιη εισροή λαθροµεταναστών, σε συντριπτικό αριθµό µου-
σουλµάνων, και αυτό δεν είναι καθόλου τυχαίο. Βαρεθήκαµε να
βλέπουµε τη Βουλή των Ελλήνων να νοµοθετεί συνεχώς υπέρ
δήθεν µειονοτήτων, οµοφυλόφιλων, λαθροµεταναστών, οτιδή-
ποτε άλλο πέραν των απλών Ελλήνων πολιτών. 

Πριν από λίγες ώρες ήταν έξω οι Έλληνες συνταξιούχοι, αυτοί
οι οποίοι έχουν εργαστεί σκληρά για δεκαετίες στην Ελλάδα,
αυτοί οι οποίοι έχουν αποδώσει αυτά που εσείς σαν κράτος τούς
ζητούσατε τόσα χρόνια, αυτά που τους τα έχετε πάρει από το
υστέρηµά τους και τώρα που έρχεται η ώρα οι άνθρωποι αυτοί
να πάρουν αυτά που δικαιούνται –δεν σας ζητάνε κάτι να τους
χαρίσετε, αλλά αυτά που δικαιούνται- εσείς τους αντιµετωπίζετε
µε ΜΑΤ, µε περικοπές των συντάξεων και µε ψέµατα. Αυτή είναι
η πραγµατικότητα και αυτό αποδεικνύει ότι δεξιοί και αριστεροί
είναι το ίδιο µαγαζί. 

Διαβάζουµε το παρόν νοµοσχέδιο. Θέλω να τα λέω από µέσα
-αν και δεν το συνηθίζω- για να ακούγεται ακριβώς το τι λέγεται.
Ακούστε τι λέει το νοµοσχέδιο: «Οι υλικές συνθήκες υποδοχής
για τους λαθροµετανάστες είναι οι συνθήκες υποδοχής που πε-
ριλαµβάνουν την παροχή στέγης, τροφής και ρουχισµού, καθώς
και ένα βοήθηµα για τα καθηµερινά έξοδα.». 

Αυτό αν το διαβάζαµε τώρα χωρίς να ξέρουµε σε ποιους απευ-
θύνεται, δεν θα ήταν ο ορισµός του ρατσισµού; Δεν είναι ο ορι-
σµός της ρατσιστικής συµπεριφοράς εις βάρος των Ελλήνων;
Δωρεάν τροφή, δωρεάν στέγη, δωρεάν διαµονή και επίδοµα
στους λαθροµετανάστες! Στους Έλληνες κόβετε τις συντάξεις
και, επειδή χρωστάνε κάποια λεφτά, επειδή διαλύσατε την οικο-
νοµία της Ελλάδας και όχι επειδή είναι µπαταχτσήδες, αλλά ε-
πειδή έτσι εξαναγκάστηκαν, τους παίρνετε και τα σπίτια και τους
κόβετε και το ηλεκτρικό. Είστε ο ορισµός του ρατσισµού εις
βάρος των Ελλήνων! Συγκεκριµένα πράγµατα, για να µην κοροϊ-
δευόµαστε. 

Συνεχίζουµε στο νοµοσχέδιο το κατάπτυστο, το οποίο κανο-
νικά θέλει πέταµα όλο και αυτό θα κάνει η Χρυσή Αυγή, αν θέ-
λουν οι Έλληνες πολίτες στο κάτω-κάτω και την ψηφίσουν και
δουν τι της κάνουν οι άλλες παρατάξεις και τι προκαλούν στον
ελληνικό λαό.

Πάµε παρακάτω. Αναφέροµαι στο άρθρο 13. Οι ανήλικοι πολί-
τες τρίτων χωρών έχουν πρόσβαση στο δηµόσιο εκπαιδευτικό
σύστηµα υπό προϋποθέσεις ανάλογες µε αυτές που ισχύουν για
τους Έλληνες πολίτες. Από πού κι ως πού; Από πού κι ως πού
κάποιος ο οποίος θα µπει λαθραία, παράνοµα, στη χώρα µου έχει
τα ίδια δικαιώµατα µε τα παιδιά των οποίων οι γονείς, οι παππού-
δες, οι πατεράδες έχουν συντηρήσει και έχουν στήσει το ελλη-
νικό κράτος; Το ελληνικό κράτος δεν το κάνατε εσείς. Έχει γίνει
πάνω στις πλάτες όλων των Ελλήνων πολιτών τόσα χρόνια. Το

ελληνικό κράτος έχει στηριχθεί στην οµοιογένεια που υπήρχε µε-
ταξύ των Ελλήνων και µε την ορθόδοξη θρησκεία που πάντα εί-
χαµε. Πώς έρχεται, λοιπόν, ο λαθροµετανάστης, ο οποίος περνά
παράνοµα τα σύνορα, µη ρωτώντας κανέναν, µπαίνει µέσα και
δέχεται όλες αυτές τις ευεργετικές διατάξεις σε αντίθεση µε τον
Έλληνα; Για πείτε µου, βρε ανθρωπιστές της Κυβέρνησης εσείς,
ανθρωπιστές µόνο των Αφγανών και των Πακιστανών, αλλά όχι
των Ελλήνων! 

Πάµε στο άρθρο 19. Στις περιπτώσεις που παίρνει αυτή την
υλική βοήθεια ο λαθροµετανάστης, αλλά, επειδή έτσι του κά-
πνισε, κάποια µέρα σηκωθεί και φύγει από εκεί που έχει οριστεί
να διαµένει, εξαφανίζεται, κάνει ό,τι θέλει και µετά από λίγο τον
βρίσκετε ή έρχεται µόνος του γιατί βαρέθηκε, θα περάσει από
µία ειδική οµάδα αξιολόγησης, λέει, και δεν θα του κοπούν τα
προνόµια τα οποία του δίνετε, αλλά θα του τα δώσετε ξανά, αν-
θρωπιστές και δικαιωµατίες των Αφγανών και των Πακιστανών. 

Συνεχίζουµε µε το άρθρο 24, το οποίο λέει ότι, σε περίπτωση
που η αίτηση που καταθέτει αυτός ο τύπος που έχει έρθει από
όλες τις γωνιές του πλανήτη, απορριφθεί, έχει δικαίωµα προσφυ-
γής. Κοιτάξτε εδώ να δείτε τι γίνεται. Για το δικαίωµα αυτό της
προσφυγής ενώπιον του δικαστηρίου, οι αιτούντες λαµβάνουν
δωρεάν νοµική συνδροµή. Ο ορισµός του ρατσισµού, λοιπόν, εις
βάρος των Ελλήνων, ο οποίος Έλληνας και για να µετακινηθεί
ακόµη µε τα µέσα µαζικής µεταφοράς, πρέπει να πληρώσει πάρα
πολύ ακριβά το εισιτήριό του, σε αντίθεση µε τον κάθε λαθροµε-
τανάστη, που έχει δωρεάν υγεία, δωρεάν περίθαλψη, δωρεάν
παιδεία, δωρεάν τα πάντα.

Αυτό, λοιπόν, είναι το νοµοσχέδιο που έχετε φέρει σήµερα, το
οποίο δεν είναι ένα ξεκάρφωτο νοµοσχέδιο. Είναι σε πλήρη ταύ-
τιση µε ό,τι έχετε κάνει εδώ και τρία χρόνια και, φυσικά, µε την
ταύτιση και τις απόλυτες σύµφωνες γνώµες και της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. 

Εδώ θα ήθελα να στηλιτεύσω το γεγονός –γιατί πραγµατικά
είναι µία ιλαροτραγωδία- ότι είδαµε σήµερα τον εισηγητή των
ΑΝΕΛ, γιατί οι ΑΝΕΛ δεν έχουν κανέναν άλλον οµιλητή σήµερα,
ο οποίος ήρθε τρεµάµενος εδώ και είπε ξεκάθαρα ότι στηρίζει
αυτό το νοµοσχέδιο και τη θέση αυτή του ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε ποιος
ήταν αυτός ο τύπος; Ήταν αυτός για τον οποίο πριν από µία
εβδοµάδα είχε δηµιουργηθεί µέγα θέµα. Ήταν ο Βουλευτής Κα-
τσίκης, ο οποίος είχε πει για τα αλλόφυλα ζευγάρια και ότι είναι
απαράδεκτο για την οµοφυλοφιλία και είχαν ξεσηκωθεί κάτι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ και έχουν κάνει εισήγηση στον Πρόεδρο της
Βουλής για να ασκηθούν διώξεις εναντίον του, να επιβληθούν
ποινές και όλα τα υπόλοιπα.

Έρχεται, λοιπόν, ο συγκεκριµένος σήµερα, µπαίνει στην Κο-
λυµβήθρα του Σιλωάµ, ζητά «συγγνώµη» ουσιαστικά και κάνει το
καλό παιδί.

Να πούµε κι ένα µυστικό τώρα εδώ πέρα; Δεν είµαστε ούτε
µέντιουµ ούτε τίποτα. Την απλή λογική βάζουµε. Δεν θα ασκηθεί
καµµία δίωξη και καµµία ποινή στον κ. Κατσίκη. Έδωσε τα διαπι-
στευτήριά του και σήµερα. Οι συγκυβερνώντες των ΑΝΕΛ στη-
ρίζουν καλά την εθνοπροδοτική σας Κυβέρνηση. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα.

Πάµε λίγο τώρα να δούµε γιατί η Νέα Δηµοκρατία συµφωνεί
επί της ουσίας µε όλα αυτά και ας κάνει σήµερα ότι δεν ψηφίζει.
Ξέρει ότι το µεταναστευτικό είναι λεφτά, πάρα πολλά λεφτά, τα
οποία τα παίρνετε όλοι µαζί, εσείς οι ανθρωπιστές. Οι µοναδικοί
που δώσαµε φαγητό, τρόφιµα, στον Έλληνα πολίτη ήµασταν
εµείς, οι Χρυσαυγίτες, οι Έλληνες εθνικιστές και αυτό το βγά-
λατε παράνοµο και ρατσιστικό εσείς µε νόµους του δικού σας
κράτους και έτσι δεν έχουµε δικαίωµα να το κάνουµε πια αυτό
το πράγµα. Δεν έχουµε φυσικά και τους πόρους, γιατί µόνο από
εµάς παρακρατούνται τα χρήµατα, που δεν χρωστάµε ούτε ένα
ευρώ, σε αντίθεση µε όλους εσάς, που χρωστάτε σε όποιον µιλά
ελληνικά, αλλά και αφγανικά και πακιστανικά τώρα. Το προχω-
ρήσατε.

Πάµε, λοιπόν, στη Χίο -γιατί δεν είναι µόνο η Λέσβος- όπου
υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα. Συγκεκριµένα, το δηµοτικό συµβού-
λιο της Χίου έχει πάρει πολλές αποφάσεις και τάσσεται σε πλήρη
αντίθεση µε τις απόψεις του λαού, των ντόπιων. Μάλιστα, έχει
αναφερθεί στο ότι θα υπάρχει η δηµιουργία µεγαλύτερου κέν-
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τρου φιλοξενίας στον χώρο του πρώην ΧΑΔΑ, Προαναχωρησια-
κού Κέντρου Κράτησης Αλλοδαπών και στον διπλασιασµό χωρη-
τικότητας του hot spot στη «ΒΙΑΛ», προκειµένου ο αριθµός των
λαθροµεταναστών να διατηρείται σε υψηλά επίπεδα στο νησί.

Ξέρετε γιατί πρέπει να παραµείνει σε υψηλά επίπεδα στο νησί;
Διότι τη σίτιση των λαθροµεταναστών την έχουν αναλάβει δύο
στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. Και είναι συγκεκριµένα τα ονό-
µατα του Παντελή Καµπούρη, ο οποίος είναι διορισµένος από
τον Δήµαρχο της Χίου σε νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου,
όπως επίσης, είναι και εκλεγµένο στέλεχος στη ΝΟΔΕ της Νέας
Δηµοκρατίας. Αυτός, λοιπόν, κάνει τη σίτιση, αλλά δεν είναι
µόνος του. Υπήρχε και µια κόντρα. Μάλιστα οι εταιρείες λέγονται
συγκεκριµένα «Pot and Pan Food Service Α. Ε. » η µία και «Salas
International Group Εκδηλώσεις Α. Ε.», η άλλη. Αυτή η δεύτερη
ξέρετε ποιανού είναι; Είναι του Δηµήτρη Μεσολογγίτη, ενός
άλλου εκλεγµένου περιφερειακού συµβούλου της Νέας Δηµο-
κρατίας. 

Βλέπετε, λοιπόν, τι ωραίο παιχνίδι παίζετε δεξιοί και αριστεροί;
Στη µάσα όλοι µαζί. Οι εκλεγµένοι, λοιπόν, και διορισµένοι στη
Χίο έχουν αναλάβει -ενώ γνωρίζουν και οι συριζαίοι τι συµβαίνει-
αυτή τη διαδικασία. Και φυσικά δεν είναι το µόνο φαινόµενο. Και
γι’ αυτό, λοιπόν, ο Δήµαρχος Βουρνούς της Χίου κοιτάει µε όλες
αυτές τις διαδικασίες να κρατάει τον αριθµό των λαθροµετανα-
στών σε πολύ υψηλά επίπεδα. Διότι το µεροκάµατο είναι πάρα
πολύ µεγάλο!

Αυτό είναι το µέλλον που σου επιφυλάσσουν, ελληνικέ λαέ!
Αυτή είναι η πραγµατικότητα που σου επιφυλάσσεται απ’ όλους
αυτούς τους δήθεν δηµοκράτες, αλλά για την τσέπη τους µόνο
και όχι για όλους τους Έλληνες µεροκαµατιάρηδες. 

Χρειάζεστε τους λαθροµετανάστες όλοι και κυρίως εσείς του
ΣΥΡΙΖΑ. Τους χρειάζεστε, γιατί αλλοιώνετε τον κοινωνικό ιστό
της Ελλάδας. Τους χρειάζεστε, γιατί παίρνουν πλέον ιθαγένεια
και δικαιώµατα ψήφου τουλάχιστον πεντακόσιες µε εξακόσιες χι-
λιάδες λαθροµετανάστες µέχρι αυτή τη στιγµή. Και γιατί αυτοί
θα γίνουν σύντοµα πολύ περισσότεροι. Τους χρειάζεστε, γιατί
αυτό θα είναι το νέο σας εκλογικό σώµα, µιας και πλέον δεν
έχετε καµµία απήχηση στην ελληνική κοινωνία. 

Οι µοναδικοί που σας ψηφίζουν είναι αυτοί που έχτε βάλει στο
δηµόσιο, γιατί κάνετε συνεχόµενες προσλήψεις στο δηµόσιο.
Είναι οι µοναδικοί που έχουν πάρει κάποια ξεροκόµµατα από
εσάς και θα είναι και οι λαθροµετανάστες οι φίλοι σας. Αυτό συµ-
βαίνει. 

Τα λέµε στον ελληνικό λαό για να τα γνωρίζει, γιατί τουλάχι-
στον από τις επόµενες εκλογές το εκλογικό σώµα θα έχει αλλοι-
ωθεί σε τεράστιο βαθµό. Ορδές λαθροµεταναστών, µουσουλµά-
νων θα ψηφίζουν για ελληνική κυβέρνηση. Αυτή είναι η πραγµα-
τικότητα. Κάποιοι από εσάς το ξέρετε και το κάνετε συνειδητά
και κάποιοι ίσως δεν το ξέρετε και µέσα στον ύπνο σας και στην
αγάπη που έχετε για την καρέκλα συνεχίζετε και στηρίζετε αυτά
τα ανθελληνικά νοµοσχέδια. Όλους, όµως, θα σας γράψει η ιστο-
ρία!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω και τη δευτερολογία µου, κύριε Πρόεδρε. 
Πείτε µας, αλήθεια, ποιο είναι το κόστος όλων αυτών των πα-

ροχών που δίνετε στους λαθροµετανάστες; Πείτε µας ποιο είναι
το κόστος όλων αυτών που τους παρέχετε µε αυτό το νοµοσχέ-
διο και µε τα επόµενα; Το γνωρίζετε; Δεν το γνωρίζετε. Διότι
µέσα στο νοµοσχέδιο που διαβάσαµε δεν υπάρχει ποσό, υπάρ-
χουν κάτι «κατά προσέγγιση», «θα δούµε» και «αναλόγως των πε-
ριστάσεων». Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Τα λεφτά αυτά, λοιπόν, θα έπρεπε να κοπούν από τους λαθρο-
µετανάστες και να δοθούν σε αυτούς που ήταν πριν από λίγο
έξω, στους Έλληνες συνταξιούχους, στον Έλληνα µισθωτό,
στους νεαρούς που δουλεύουν για 400 και για 450 ευρώ τον
µήνα. Για αυτούς θα έπρεπε να δίνετε αυτά τα χρήµατα και όχι
για κάτι τύπους από το Μπαγκλαντές και από το Πακιστάν. 

Δεν είµαστε υπέρ του να πεθαίνει ο άνθρωπος και να περνάει
άσχηµα. Δεν χαιρόµαστε µε την ταλαιπωρία κανενός ούτε θέ-
λουµε να ταλαιπωρούνται οι άνθρωποι. Όµως, δεν είναι δυνατόν
σε µια Ελλάδα ρηµαγµένη, σε µια Ελλάδα που εσείς τη φτάσατε

σε αυτή την κατάσταση εδώ και οκτώ χρόνια, σε µία Ελλάδα που
χρωστάει έναν τεράστιο αριθµό χρηµάτων να λέµε ότι εµείς θα
σώσουµε και τους λαθροµετανάστες, εκ των οποίων οι περισσό-
τεροι δεν έχουν καµµία σχέση µε πολέµους. 

Δεν µπορεί η Ελλάδα να φταίει για όλα αυτά. Βρείτε, λοιπόν,
αυτούς που συνοµιλείτε, τους Ευρωπαίους, και κάντε τις συµ-
φωνίες, προκειµένου αυτοί που θα περνάνε να τους στέλνετε
από εκεί που ήρθαν ή να τους στέλνετε στη Γερµανία, στο Βέλ-
γιο, στην Αγγλία. Όπου θέλετε. Να πάνε όπου θέλουν. Όχι όµως
εδώ. Δεν αντέχει η Ελλάδα. 

Η Χρυσή Αυγή είχε κάνει µία πρόταση νόµου το 2016 και εί-
χαµε πει ότι είναι πάρα πολύ εύκολο να λυθεί το πρόβληµα της
λαθροµετανάστευσης. Πρώτον, όσοι περνούν τα σύνορα της Ελ-
λάδας παρανόµως θα συλλαµβάνονται και θα φυλακίζονται του-
λάχιστον για δύο έτη. Η φυλάκιση αυτή δεν θα έχει ούτε ανα-
σταλτικό χαρακτήρα ούτε θα µπορεί να πληρώνει κάποιος. Θα
εκτίεται η ποινή αυτή σε κέντρα κράτησης, µακριά από τον κοι-
νωνικό ιστό που υπάρχει από τους πολίτες της Ελλάδος, για να
µην υπάρχει καµµία επιβάρυνση εκεί. Και, επίσης, θα συνεισφέ-
ρουν µε κοινωνικό έργο υπέρ του ελληνικού δηµοσίου. Σε αυτά
τα δύο χρόνια δεν θα κάθονται εκεί να τους ταΐζουµε. Θα δου-
λεύουν για το ελληνικό δηµόσιο. Και εκεί, όταν έχουµε κλείσει
και τα σύνορά µας, να δούµε πόσοι λαθροµετανάστες θα ξανα-
έρθουν. 

Επίσης, σε όποιους λαθροδιακινητές λαθροµεταναστών συλ-
λαµβάνονται θα υπάρχουν αυστηρότατες ποινές, που θα φτά-
νουν ακόµα και την ισόβια κάθειρξη, να δείτε για πότε τελειώνουν
τα πάντα. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ σε δύο θέµατα επικαιρότητας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Λαγέ, σας πα-

ρακαλώ να ολοκληρώσετε, εάν είναι δυνατόν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ολοκληρώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρό-

εδρε.
Θέλω να καταθέσω κάποιες φωτογραφίες για τα Πρακτικά,

γιατί χθες υπήρξε µια τεράστια προσβολή στους αθώους πολίτες
της Γάζας στην Παλαιστίνη. Υπήρξαν εξήντα, περίπου, νεκροί,
µωρά ανάµεσά τους, αλλά δεν υπήρχε καµµία επίσηµη καταδίκη
επί της ουσίας από το ελληνικό κράτος ούτε και από την παγκό-
σµια κοινότητα θα υπάρξει τίποτα, γιατί ξέρουµε πολύ καλά ότι
«εβραιοκρατούνται» τα πάντα.

Γιατί από την Ελλάδα δεν υπήρξε αλήθεια τίποτα; Γιατί εδώ
υπάρχει ο κ. Τσίπρας, φορώντας το γνωστό καπελάκι των Εβραί-
ων. Άρα δεν θα µπορούσε ποτέ να βγάλει κάτι εις βάρος τους.

Στη δεύτερη φωτογραφία βλέπετε τον προηγούµενο Πρωθυ-
πουργό, τον κ. Σαµαρά, µε καπελάκι των Εβραίων, που πηγαίνει
και καταθέτει τα σέβη του στους Εβραίους.

Στην τρίτη φωτογραφία βλέπετε τον προηγούµενο Πρωθυ-
πουργό της Ελλάδας, τον κ. Παπανδρέου, ο οποίος πηγαίνει και
δηλώνει τα σέβη του στους Εβραίους.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Λαγός καταθέτει για
τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ο-
λοκληρώστε, σας παρακαλώ. Θα ξαναπάρετε τον λόγο µετά αν
θέλετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µην αγχώνεστε τόσο πολύ.
Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Έχω µιλήσει δυόµισι
λεπτά παραπάνω µε τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Να συνεννοηθούµε
θέλω, γιατί περιµένουν και οι συνάδελφοί σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ωραία. Έχω τη δευτερολογία µου ως Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Δεν νοµίζω ότι....

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τα δώδεκα λεπτά τα
έχετε κάνει δεκάξι, δεν πειράζει τώρα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Με τη δευτερολογία. Το είπα πέντε φορές.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Με τη δευτερολογία, κύριε Πρόεδρε...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η δευτερολογία κατά

παραχώρηση από το Προεδρείο δίνεται, κύριε Παππά. Δεν λέει
ο Κανονισµός ότι υποχρεούται να την πάρει στην πρωτολογία.
Υπάρχει άνεση και ανοχή, αλλά εν πάση περιπτώσει...
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Εδώ υπάρχουν πάρα πολλές φωτογραφίες,
λοιπόν, όλων των επιφανών στελεχών δεξιών και αριστερών µε
το κιπά, µε το οποίο πηγαίνουν στους Εβραίους και καταθέτουν.
Για αυτό σήµερα δεν τολµάει κανείς να πει τίποτα για τη δολο-
φονία που έχει συµβεί εναντίον αθώων Παλαιστινίων.

Κλείνοντας, θα πούµε ότι εδώ υπάρχει ένας Πρωθυπουργός,
ο οποίος λέει ότι δεν υπάρχουν θαλάσσια σύνορα. Έτσι µας
έλεγε πριν από λίγα χρόνια. Δεν υπάρχουν θαλάσσια σύνορα µας
έλεγε. Μπέρδευε τη Λέσβο µε τη Μυτιλήνη. Μπερδευόταν ο άν-
θρωπος. 

Από την άλλη, υπάρχει ένας Αρχηγός Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, ο οποίος θέλει να έρθει στην εξουσία και ο οποίος εχθές
συνελήφθη στα σύνορά µας µε την Τουρκία. Τον κρατάγανε µέ-
σα στο φυλάκιο και δεν µπορούσε να βγει. Τρέχανε να τον βγά-
λουν έξω.

Εδώ, λοιπόν, δεν µιλάµε για Πρωθυπουργό και Αρχηγό Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, µιλάµε για τον Μπόλεκ και τον Λόλεκ. 

Ελληνικέ λαέ, λοιπόν, αποφάσισε τι σου αξίζει. Εάν σου αρµό-
ζουν όλοι αυτοί ή εάν σου αρµόζει κάτι εθνικό και δίκαιο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Αγρινίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Μιχαηλίδης από τον
ΣΥΡΙΖΑ για επτά λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε απόψε ένα νοµοσχέ-

διο, το οποίο κατά κύριο λόγο επιδιώκει δύο σκοπούς: πρώτον,
να διασφαλίσει την κατάλληλη και αποτελεσµατική, µε παράλ-
ληλο σεβασµό στα ανθρώπινα δικαιώµατα, υποδοχή και διαµονή
των αιτούντων ασύλου στη χώρα µας, δεύτερον, να τροποποι-
ήσει τις διαδικασίες ασύλου, µε σκοπό να τις καταστήσει πιο
αποτελεσµατικές και ταχείες, µε βάση τις δυσκολίες που έχουν
εντοπιστεί κατά τα τελευταία δύο – τρία χρόνια, λόγω, κυρίως,
της αλµατώδους αύξησης των αιτήσεων ασύλου. 

Θυµίζω ότι µε στοιχεία της EUROSTAT η Ελλάδα το 2017 είχε
τον τέταρτο υψηλότερο αριθµό αιτήσεων στην Ευρώπη, ενώ κα-
τέχει πρώτη θέση αναλογικά µε τον πληθυσµό της.

Αναφορικά µε το πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να
αναφερθώ αρχικά στα άρθρα 8 έως 10, τα οποία αναφέρονται
στις συνθήκες κράτησης των αιτούντων άσυλο. Με τα άρθρα
αυτά ενισχύονται και σίγουρα διατηρούνται τα εχέγγυα που
ισχύουν ως σήµερα, ενώ είναι ιδιαίτερα θετική η πρόβλεψη περί
της κράτησης ως µέτρου µόνον έσχατης ανάγκης όσον αφορά
τους ανήλικους.

Ειδική µνεία θα πρέπει να κάνω στο άρθρο 24, µε το οποίο, µε-
ταξύ των άλλων θετικών προβλέψεων αυξηµένης µέριµνας, η ευ-
θύνη για τους ασυνόδευτους ανηλίκους µετατοπίζεται, ανατίθε-
ται στις υπηρεσίες κοινωνικής πρόνοιας και ειδικότερα ορίζεται
ως αρµόδια αρχή για την προστασία των ανηλίκων η Διεύθυνση
του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης. 

Μία επιγραµµατική αναφορά επιτρέψτε µου να κάνω στο ζή-
τηµα του γεωγραφικού περιορισµού. Προφανώς πρόκειται για
θέµα που σχετίζεται οργανικά µε βασικές προβλέψεις της κοινής
δήλωσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας και αποτελεί βασικό
παράγοντα της επιβάρυνσης των νησιών του ανατολικού Αιγαίου. 

Θα ήθελα µόνο να σηµειώσω αφ’ ενός πως η κατάργησή του
µονοµερώς θα µπορούσε να θεωρηθεί από τους συµβαλλόµε-
νους ως ενάντια στο γράµµα της δήλωσης και αφ’ ετέρου πως
οφείλουµε να µην ξεχνάµε ότι ο γεωγραφικός περιορισµός νοεί-
ται µόνο ως πρόσκαιρο µέσο, ως πρόσκαιρο µέτρο, οπότε θα
πρέπει να εξετάσουµε –και, όπως ξέρω, το έχει ήδη κάνει το
Υπουργείο- τρόπους υπέρβασής του, µε σκοπό και στόχο την

ελάφρυνση της πίεσης στα νησιά. 
Κατανοώ εκείνες τις ειλικρινείς -γιατί υπάρχουν και προσχη-

µατικές- επιφυλάξεις που έχουν εκφραστεί σχετικά µε τις προ-
βλέψεις της επιτάχυνσης των διαδικασιών για την εξέταση του
ασύλου. Θεωρώ, όµως, πως εν τέλει έχει επέλθει µια ισορροπία
µεταξύ της υποχρέωσης ουσιαστικής προστασίας των αιτούντων
ασύλου και της ανάγκης µιας αποτελεσµατικότερης διαχείρισης
του υψηλού αριθµού αιτήσεων στα νησιά αλλά και συνολικά στη
χώρα. 

Επιτρέψτε µου µια σύντοµη αναφορά στο άρθρο 36 του νοµο-
σχεδίου, που αφορά τις αποζηµιώσεις κατοίκων της Χίου και της
Λέσβου, που ζουν ή έχουν περιουσίες κοντά στις δοµές φιλοξε-
νίας και που έχουν, βεβαίως, υποστεί ζηµιές. Αυτές οι αποζηµιώ-
σεις θα καταβληθούν σύντοµα, σύµφωνα µε τις διαβεβαιώσεις
του Υπουργείου, µε βάση την καταγραφή που έχουν κάνει οι
δήµοι και από αυτές τις αποζηµιώσεις εξαιρούνται ευνόητα και
εύλογα περιπτώσεις αιτήσεων αποζηµίωσης λόγω κλοπών ή δια-
φυγόντων κερδών. 

Επιπλέον, µε την περίπτωση α’ του συγκεκριµένου άρθρου, δι-
ευκρινίζεται στην τελευταία διατύπωσή του -µετά και τη νοµοτε-
χνική του βελτίωση- ότι εξαιρούνται της κρατικής αποζηµίωσης
µόνον εκείνες οι περιπτώσεις που καλύπτονταν από ασφαλιστικό
συµβόλαιο ή που έχουν ήδη αποζηµιωθεί από ασφαλιστικές εται-
ρείες βάσει αυτού του συµβολαίου. Επί της ουσίας, δηλαδή, επι-
διώκεται να αποφευχθεί το ενδεχόµενο διπλής αποζηµίωσης για
την ίδια βλάβη. 

Ολοκληρώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να
υπενθυµίσω ότι το προσφυγικό είναι ένα ζήτηµα µε πολλές µε-
ταβλητές. Και για αυτόν τον λόγο δεν µπορεί να προβλέψουµε
ούτε και να καταγράψουµε εύκολες λύσεις. Οι εξελίξεις, τα πεδία
των συγκρούσεων, η κατάσταση στη γείτονα χώρα, η τελική έκ-
βαση των συζητήσεων που κορυφώνονται στην Ευρώπη και το
κοµβικό ζήτηµα της αναµόρφωσης της Συνθήκης του Δουβλίνου
είναι µόνο κάποιες από αυτές τις µεταβλητές. 

Η πολιτική της Ελλάδας για το ζήτηµα είναι προφανώς σηµαν-
τικός παράγοντας, αλλά πρέπει να αποτιµάται -κατά τη γνώµη
µου- πάντα µε βάση αυτό το γενικότερο δυναµικό πλαίσιο. 

Το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται να ρυθµίσει µια σειρά από θέ-
µατα, µε στόχο τη βελτίωση των συνθηκών υποδοχής αιτούντων
ασύλου και την απλοποίηση των διαδικασιών του ασύλου. Προ-
φανώς η αποτελεσµατική επίτευξη των στόχων εξαρτάται από
τους όρους υλοποίησης των νοµοθετικών προβλέψεων. Είναι θε-
τική, λοιπόν, η διαβεβαίωση του Υπουργείου για ταχεία έκδοση
των σχετικών αποφάσεων. 

Καταλήγοντας, θα πρέπει να δούµε ότι πράγµατι το νοµοσχέ-
διο συµβάλλει στην άµεση αντιµετώπιση και διαχείριση όψεων
του προσφυγικού. 

Το επόµενο βήµα που πρέπει να αρχίζουµε να ετοιµάζουµε µε
µεγάλη προσοχή και ένταση είναι η υλοποίηση ενός συλλογικού
σχεδιασµού για την υποδοχή και ένταξη των προσφύγων µε ισορ-
ροπηµένο και δίκαιο τρόπο, τόσο εντός της Ελλάδας όσο και µε-
ταξύ των µελών κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Δηµήτρης Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας,
έχει τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, αυτές τις ώρες ένα πραγµατικά στυγερό έγ-
κληµα εκτυλίσσεται µπροστά στα µάτια µας. Είναι µαζικές δολο-
φονίες των Παλαιστινίων που διαδήλωναν για να έχουν πατρίδα
ελεύθερη, χωρίς κατοχή, ενάντια στην προκλητική απόφαση της
κυβέρνησης Τραµπ να εγκαινιάσει τη νέα πρεσβεία των ΗΠΑ
στην Ιερουσαλήµ αναγνωρίζοντάς την ουσιαστικά ως πρωτεύου-
σα του Ισραήλ. 

Δεν θα πρωτοτυπήσω λέγοντας ότι η υποκρισία στις κυβερνή-
σεις αυτής της χώρας περισσεύει. Εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ,
έχετε σπάσει πραγµατικά κάθε ρεκόρ. Από τη µια κλαίτε για τους
άµαχους της Παλαιστίνης, για τους πρόσφυγες και από την άλλη
αναπτύσσετε σχέσεις και συνεργασία µε αυτούς που τους ξερι-
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ζώνουν και τους δολοφονούν. 
Τι ανακοίνωση έβγαλε χθες το Υπουργείο Εξωτερικών για την

επίθεση στη Γάζα; «Συνιστούµε», λέει, «αυτοσυγκράτηση και όχι
δυσανάλογη χρήση βίας.». Αν αυτό δεν είναι υιοθέτηση των προ-
σχηµάτων του Ισραήλ, αν δεν είναι ξετσιπωσιά σε τελευταία ανά-
λυση να τους προτείνετε µια αναλογική βία, τότε τι είναι; Ο ίδιος
ο Πρωθυπουργός την περασµένη εβδοµάδα διαβεβαίωνε τον κ.
Νετανιάχου ότι συµµερίζεται τις ανησυχίες του για την ασφάλεια
στην περιοχή. Ενισχύετε τη στρατιωτική συνεργασία µε το Ισ-
ραήλ, αρνείστε να αναγνωρίσετε το παλαιστινιακό κράτος και να
υλοποιήσετε σχετική απόφαση της Βουλής. Κι όλα αυτά, βέβαια,
για χάρη της λεγόµενης «γεωστρατηγικής αναβάθµισης», στόχο
που στηρίζει και η Νέα Δηµοκρατία και άλλα κόµµατα. 

Όµως, το κρίσιµο για τον λαό µας είναι να δει το νήµα που συν-
δέει τον στόχο της λεγόµενης «γεωστρατηγικής αναβάθµισης»,
που µπλέκει τον λαό µας στα επικίνδυνα σχέδια, τα ιµπεριαλι-
στικά σχέδια, µε τον στόχο της καπιταλιστικής ανάπτυξης, που,
παρά τα παραµύθια σας, απαιτεί από έναν λαό, τον ελληνικό λαό,
να συνεχίσει να µατώνει για τα κέρδη των λίγων. 

Αυτό θα συνεχιστεί και µετά το τυπικό τέλος του προγράµµα-
τος τον Αύγουστο. Άλλωστε, το παραδέχονται πλέον και κυβερ-
νητικά σας στελέχη, τα οποία µιλάνε για ενισχυµένη εποπτεία
µετά το µνηµόνιο, πλήρη εφαρµογή των προ-νοµοθετηµένων µέ-
τρων και φυσικά διατήρηση και όλων των υπολοίπων. 

Ας πετάει η Κυβέρνηση την µπάλα στην εξέδρα, µε τις αλλαγές
στη Β’ περιφέρεια της Αθήνας κι άλλες τέτοιες δήθεν µεταρρυθ-
µίσεις, που στόχο έχουν να κρύψουν και τα πραγµατικά προβλή-
µατα, έχουν στόχο να χτυπήσουν µικρότερα κόµµατα, να διευ-
κολύνουν την εκλογή δικών τους Υπουργών κι άλλων στελεχών
σας, που βλέπουν ότι η εκλογή τους κλονίζεται στη µεγάλη
αρένα της Β’ Αθηνών.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση φέρνει για ψήφιση
ένα νοµοσχέδιο που ενσωµατώνει δυο οδηγίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, µε πρώτη και πιο σηµαντική την οδηγία 33/2013, που
αφορά στη λεγόµενη «υποδοχή» των αιτούντων άσυλο. Επίσης,
το νοµοσχέδιο τροποποιεί προς το χειρότερο τον απαράδεκτο
ν.4375/2016, έναν νόµο που τον ψηφίσατε για να προσαρµόσετε
τη νοµοθεσία στη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας για
το προσφυγικό – µεταναστευτικό, που καταπατάει έτσι κι αλλιώς
βάναυσα και τα δικαιώµατα των προσφύγων και που εµείς ως
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας είχαµε καταγγείλει και είχαµε
προειδοποιήσει για το πού θα καταλήξει αυτή η συµφωνία. 

Και να πού κατέληξε. Κοντά στις δεκαεπτά χιλιάδες έφτασαν
την προηγούµενη εβδοµάδα οι διπλά εγκλωβισµένοι πρόσφυγες
και µετανάστες στα πολύπαθα νησιά του Αιγαίου, που ζουν κάτω
από κυριολεκτικά άθλιες συνθήκες σε κέντρα υποδοχής και ταυ-
τοποίησης, µε υπερδιπλάσιο, ακόµη και υπερτετραπλάσιο, αριθ-
µό ατόµων από τη χωρητικότητα που έχουν και µε µειωµένα δι-
καιώµατα διεθνούς προστασίας. 

Οι κάτοικοι των νησιών αυτών, που τους αυξάνετε και τον ΦΠΑ,
υποφέρουν και εκείνοι από αυτή την κατάσταση, ειδικά οι κάτοι-
κοι των χωριών που είναι κοντά στα hot spots.

Κάποιοι συµβασιούχοι υπάλληλοι της Υπηρεσίας Ασύλου είναι
απολυµένοι και οι υπόλοιποι, κακοπληρωµένοι, δουλεύουν µε
εξοντωτικούς ρυθµούς και σε καθεστώς ανασφάλειας για το αν
θα ανανεωθούν οι συµβάσεις τους, µε µειωµένα εργασιακά δι-
καιώµατα και µε συνεχείς καθυστερήσεις στην πληρωµή τους.

Τα φασιστοειδή και άλλα ακροδεξιά αντιδραστικά στοιχεία εκ-
µεταλλεύονται αυτή την κατάσταση και εξαπολύουν οργανωµέ-
νες επιθέσεις κατά δύστυχων προσφύγων και µεταναστών, όπως
έγινε πριν από µερικές µέρες στη Μυτιλήνη. 

Κι έρχεστε τώρα να βάλετε ακόµη µια ευρωπαϊκή σφραγίδα
στον διπλό αυτόν εγκλωβισµό στα νησιά µας, τη σφραγίδα του
λεγόµενου «γεωγραφικού περιορισµού», που προβλέπεται ρητά
στην οδηγία, η οποία ενσωµατώνεται σήµερα, παρ’ όλο που
ακόµη και το Συµβούλιο Επικρατείας τάχθηκε κατά του γεωγρα-
φικού περιορισµού στα νησιά. 

Ο διπλός εγκλωβισµός στα νησιά και ο εγκλωβισµός άλλων σα-
ράντα πέντε χιλιάδων προσφύγων και µεταναστών στην ηπειρω-
τική Ελλάδα έχει τη σφραγίδα της µεταναστευτικής πολιτικής της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε την οποία συµφωνείτε κι επαυξάνετε

όλα τα κόµµατα, εκτός από το ΚΚΕ. 
Όλοι γνωρίζουµε ότι σχεδόν κανένας από τους ξεριζωµένους

από τις διάφορες ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις, από τους πολέ-
µους, από τη φτώχεια, δεν θέλει να µείνει στην Ελλάδα. 

Κι όσο οι πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυβέρ-
νησης τους εγκλωβίζουν εδώ, τόσο εκείνοι θα καταφεύγουν σε
απελπισµένες ενέργειες. Τόσο θα αναζητούν, δηλαδή, µε κάθε
κόστος άλλους τρόπους για να φτάσουν στις χώρες που θέλουν,
τόσο θα ανθίζουν τα κυκλώµατα των διακινητών, τόσο το λιµάνι
της Πάτρας και άλλα λιµάνια θα µετατρέπονται σε λιµάνια της
απελπισίας, ακόµη και µε νεκρούς, όπως είδαµε την περασµένη
εβδοµάδα. 

Το ΚΚΕ από την αρχή έχει ταχθεί κατά του διπλού εγκλωβι-
σµού στα νησιά και την ηπειρωτική Ελλάδα. Η σταθερή θέση µας
είναι να µεταφερθούν αµέσως όλοι οι πρόσφυγες και µετανάστες
σε κέντρα φιλοξενίας της ηπειρωτικής Ελλάδας, όπου θα γίνεται
και η κατάθεση των αιτηµάτων τους για άσυλο και τα υπόλοιπα,
στην προοπτική, όµως, του άµεσου απεγκλωβισµού τους από την
Ελλάδα και της µετακίνησής τους µε ασφάλεια στις χώρες του
πραγµατικού προορισµού τους. 

Κυρίες και κύριοι, το βασικότερο ζήτηµα είναι σε ποιες γενικό-
τερες συνθήκες συζητιέται αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι συνθήκες
επικίνδυνης κλιµάκωσης της επιθετικότητας στη Μέση Ανατολή,
µε τον νέο βοµβαρδισµό των Αµερικανών, της Μεγάλης Βρετα-
νίας και της Γαλλίας στη Συρία, µε την απόσυρση των Ηνωµένων
Πολιτειών από τη συµφωνία για τα πυρηνικά του Ιράν και τις απει-
λές κατά του Ιράν, µε τις αεροπορικές επιθέσεις του Ισραήλ κατά
ιρανικών στόχων µέσα στο έδαφος της Συρίας, µε την κατάληψη
της Αφρίν από τον τούρκικο στρατό και µε την κλιµάκωση της έν-
τασης της σχέσης της Τουρκίας τόσο µε την Ευρωπαϊκή Ένωση
όσο και µε την Ελλάδα. Αυτή η κλιµάκωση, από την πλευρά της
τούρκικης κυβέρνησης, καταλήγει πάντα σε απειλές ότι θα απο-
συρθεί από τη συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση και θα πληµ-
µυρίσει την Ελλάδα και την Ευρωπαϊκή Ένωση µε πρόσφυγες. 

Δηλαδή, έχουµε όλες εκείνες τις συνθήκες που λειτουργούν
σαν το καλύτερο λίπασµα για µια σοβαρή -πάρα πολύ σοβαρή-
αύξηση των αφίξεων προσφύγων στην Ελλάδα. Ήδη τους τέσ-
σερις πρώτους µήνες του 2018 ξεπέρασαν τις οκτώ χιλιάδες οι
αφίξεις των ξεριζωµένων από τις πατρίδες τους προσφύγων και
µεταναστών. Είναι σχεδόν διπλάσιες από πέρυσι και µε νέο χα-
ρακτηριστικό στοιχείο τη µεγάλη άνοδο των αφίξεων στον Έβρο,
ειδικά µέσα στον Απρίλιο. 

Μέσα στα δύο χρόνια που ισχύει η συµφωνία Ευρωπαϊκής
Ένωσης-Τουρκίας, περίπου εξήντα πέντε χιλιάδες πρόσφυγες
και µετανάστες ήρθαν κι εγκλωβίστηκαν στη µεγάλη πλειοψηφία
τους στην Ελλάδα. Τα προγράµµατα νόµιµης µετεγκατάστασης
προσφύγων από την Ελλάδα και επανεγκατάστασης από την
Τουρκία σε χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης –το γνωστό reloca-
tion και resettlement, όπως χαρακτηριστικά έλεγε και ο προηγού-
µενος Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής-, µε τα οποία η
Ευρωπαϊκή Ένωση και η Κυβέρνηση πήγε να χρυσώσει το χάπι
της µεταναστευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της
συµφωνίας Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας στέφθηκαν από πα-
ταγώδη αποτυχία. 

Επαναλαµβάνουµε ότι η Κυβέρνηση δεν είναι άµοιρη των ευ-
θυνών. Η Ελλάδα της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δεν είναι
µια αθώα µικρή χώρα που βρέθηκε στο µάτι του κυκλώνα που
λέγεται «προσφυγικό». Με τις ευλογίες και των υπολοίπων κοµ-
µάτων και, κυρίως, µε τη δίψα του εγχώριου µεγάλου κεφαλαίου
για γεωστρατηγική αναβάθµιση, η Κυβέρνηση συµµετέχει ενερ-
γότατα στο µακελειό που εξελίσσεται στην ευρύτερη περιοχή κι
έχει µετατρέψει τη χώρα σε ιµπεριαλιστικό ορµητήριο. Εποµένως
έχει συµβάλει στο να υπάρχουν τα εκατοµµύρια των Σύρων και
άλλων προσφύγων πολέµου. 

Με τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας - Ελλάδας
που ψήφισε η Κυβέρνηση και πασχίζει µε κάθε τρόπο να εφαρ-
µόσει, µε τη νατοϊκή αρµάδα που έφερε στο Αιγαίο, δήθεν, για
την αντιµετώπιση του µεταναστευτικού, η Κυβέρνηση έχει συµ-
βάλει ενεργά, ώστε το προσφυγικό να συνδεθεί ακόµη περισσό-
τερο και ακόµη πιο επικίνδυνα µε τα παζάρια και τα διάφορα
γεωπολιτικά παιχνίδια που παίζονται στην περιοχή. 
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Κάθε νέα οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορά το
άσυλο και τους πρόσφυγες, κάθε νέο νοµοσχέδιο που φέρνουν
οι κυβερνήσεις στη Βουλή είναι βήµατα πίσω, που χειροτερεύουν
την κατάσταση. Βέβαια, µπορεί να εξαιρέσει κανείς ορισµένες
διατάξεις, ευχολόγια κυρίως, που υπάρχουν και στην οδηγία που
σήµερα συζητάµε και τις οποίες εµείς θα ψηφίσουµε, χωρίς να
αλλάζουν όµως την ουσία. Διότι η ουσία είναι ότι πηγαίνουν ένα
ή και περισσότερα βήµατα πίσω από την προστασία που προβλέ-
πεται από τις διεθνείς συνθήκες, ειδικά από τη Συνθήκη της Γε-
νεύης για τους πρόσφυγες. 

Θα πίστευε κανείς ότι δεν θα µπορούσε να υπάρξει χειρότερος
νόµος από τον ν.4375/2016. Κι όµως, φέρατε τώρα ένα πιο αντι-
δραστικό νοµοσχέδιο µε ρυθµίσεις που, όταν ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν στην
αντιπολίτευση, τις κατήγγειλε µετά βδελυγµίας. 

Ακόµα ένα βάρβαρο σηµείο της οδηγίας και του νοµοσχεδίου
είναι αυτό που αφορά τη διακοπή των λεγόµενων «υλικών συν-
θηκών υποδοχής», δηλαδή της στοιχειώδους στέγασης και σίτι-
σης που παρέχεται στους αιτούντες άσυλο, µέχρι να ολοκλη-
ρωθεί το αίτηµά τους, αν τυχόν παραβιάσουν τον γεωγραφικό
περιορισµό ή µε το παραµικρό παράπτωµα που θα κάνουν. Θα
τους πετάτε, δηλαδή, κυριολεκτικά στον δρόµο, θα τους κάνετε
προφανώς άστεγους, πένητες. Βάρβαρο, επίσης, είναι και το
άρθρο που προβλέπει τη φυλάκιση αιτούντων άσυλο, ακόµη και
ατόµων που ανήκουν στις λεγόµενες «ευάλωτες οµάδες», δη-
λαδή εγκύων, ατόµων µε ειδικές ανάγκες, ακόµη και ανήλικων
παιδιών. Αυτές τις απαράδεκτες ρυθµίσεις πρέπει εδώ και τώρα
να τις πάρετε πίσω. Και µην κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε. 

Το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου, κυρίες και κύριοι, τροποποιεί
προς το χειρότερο τον ν.4375/2016, έναν νόµο που, εκτός των
άλλων, στα οποία βέβαια ήδη αναφερθήκαµε, δηµιούργησε fast
track διαδικασίες παρωδία για όσους έφτασαν στα νησιά µετά
τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης – Τουρκίας, µε στόχο να
απορρίπτονται οι Σύροι, κυρίως, πρόσφυγες και να επιστρέφον-
ται σωρηδόν στην Τουρκία. 

Για αυτό, λοιπόν, για το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου έχουµε
να πούµε τα εξής: 

Πρώτον, αντί να αυξήσετε τον αριθµό των εργαζοµένων στην
Υπηρεσία Ασύλου µε µόνιµο και εκπαιδευµένο προσωπικό, έτσι
ώστε να επιταχυνθούν οι αποφάσεις επί των αιτηµάτων ασύλου,
συστήνετε τις λεγόµενες «οµάδες εργασίας», οι οποίες θα δου-
λεύουν νυχθηµερόν, µε εξοντωτικούς ρυθµούς για τους εργαζό-
µενους και µε αρνητικές επιπτώσεις στη διασφάλιση των δι-
καιωµάτων των αιτούντων άσυλο. 

Επίσης, δίνετε ακόµη περισσότερα δικαιώµατα στην Ευρω-
παϊκή Υπηρεσία για το Άσυλο, έτσι ώστε να υποκαθιστά τελικά
τον ρόλο µιας δηµόσιας υπηρεσίας, όπως είναι η Υπηρεσία Ασύ-
λου, κινούµενη στη λογική: «Τα ελληνικά σύνορα είναι και ευρω-
παϊκά». Όποιος λέει αυτή την έκφραση, πλέον θυµηδία ή ειρω-
νικά σχόλια προκαλεί, όταν εκφωνείται µάλιστα και από επίσηµα
χείλη, αφού ο ελληνικός λαός και βλέπει και ξέρει πλέον πολύ
καλά πού µας έχουν οδηγήσει όλα αυτά.

Δεύτερον, µειώνετε σε βαθµό απαράδεκτο και εξωπραγµατικό
τις ήδη µικρές προθεσµίες, είτε αυτές αφορούν την έκδοση από-
φασης, τη λεγόµενη «υπερταχύρρυθµη», δηλαδή fast track δια-
δικασία, είτε αφορούν την προσφυγή στη Δευτεροβάθµια Επι-
τροπή Προσφυγών, ενώ η προσφυγή στα διοικητικά δικαστήρια
δεν θα προστατεύει τον αιτούντα άσυλο από την απέλαση, όπως
γίνεται µέχρι σήµερα. Πρόκειται για διαδικασίες ασύλου παρω-
δία, για να ξεπετιούνται και να απορρίπτονται γρήγορα τα αιτή-
µατα ασύλου και να απελαύνονται άνθρωποι που είναι πρόσ-
φυγες κι έχουν ανάγκη τη λεγόµενη «διεθνή προστασία». 

Παρ’ όλες τις τροποποιήσεις που φέρατε, η γενική κατεύ-
θυνση δεν αλλάζει, χώρια που µας έχετε συνηθίσει να φέρνετε
σε χρόνο µεταγενέστερο και σε άσχετα, κυρίως, νοµοσχέδια
όσες ρυθµίσεις κρίνετε ότι δεν σας συµφέρουν ή δεν µπορείτε
να τις περάσετε σε πρώτη φάση. 

Κυρίες και κύριοι, σε ό,τι αφορά το τέταρτο µέρος του νοµο-
σχεδίου, δηλαδή αυτό που αφορά τους οικονοµικούς µετανά-
στες, εκτός από την προσαρµογή της µεταναστευτικής νοµο-
θεσίας στις ρυθµίσεις του συµφώνου συµβίωσης, υπάρχουν και
οι ρυθµίσεις που αφορούν τις άδειες παραµονής. Κι εδώ βλέ-

πουµε να συνεχίζεται η τακτική της τελευταίας τουλάχιστον δε-
καετίας, δηλαδή να νοµιµοποιείται µέσα από έκτακτες και από
τις λεγόµενες «εξαιρετικές» διαδικασίες ένας µικρός κάθε φορά
αριθµός µεταναστών, παρ’ όλο που πρόκειται για ανθρώπους
που ζουν για πάρα πολλά χρόνια στη χώρα µας κι έχουν αποκτή-
σει βιοτικούς δεσµούς εδώ στη χώρα µας, αντί να υιοθετήσετε
µια διαδικασία απλή, χωρίς παράβολα, που θα καλύψει όλον
αυτόν τον κόσµο µε µακροχρόνιες άδειες παραµονής και δεν θα
τον κρατάει σε διαρκή οµηρία. 

Επισηµαίνουµε ότι οι αλλαγές που κάνετε θα ευνοήσουν ενδε-
χοµένως ορισµένους µετανάστες. Σε κάποιους άλλους, όµως, θα
στερήσουν το δικαίωµα να αποκτήσουν έναν νόµιµο τίτλο διαµο-
νής, δικαίωµα που το είχαν µε την προηγούµενη ρύθµιση. Γιατί
το κάνετε αυτό; Αυτούς τους κινδύνους σάς τους έχουµε επιση-
µάνει και σας τους έχει επισηµάνει κυρίως µια σειρά µαζικών ορ-
γανώσεων και φορέων που ασχολούνται µε τα θέµατα αυτά. 

Επίσης, ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας επιµένουµε στην
ανάγκη άµεσης, γενναίας στελέχωσης µε προσωπικό, µε σύγ-
χρονες υποδοµές των υπηρεσιών της αποκεντρωµένης διοίκη-
σης, γενικότερα όλων των υπηρεσιών που ασχολούνται µε τη
διεκπεραίωση των αδειών διαµονής ή απόκτησης ιθαγένειας από
µετανάστες. 

Τέλος, είναι προκλητικό αυτό που φέρατε µε τροπολογία και
που το βαφτίζετε «µείωση των παραβόλων» για µια σειρά αδειών
διαµονής. Γιατί από τη µια µειώνετε τα παράβολα για ορισµένες
άδειες και από την άλλη τούς τα παίρνετε πίσω, είτε µέσα από
την αύξηση των απαράδεκτων προστίµων που επιβάλλονται
στους µετανάστες, σε περίπτωση που κάποιος καθυστερήσει να
ανανεώσει την άδειά του ή δεν δηλώσει, για παράδειγµα, την αλ-
λαγή της κατοικίας του κ.λπ., είτε και µε τη θέσπιση νέων παρα-
βόλων για κάποιες άδειες διαµονής ή αιτήσεις. Πρόκειται για µια
συνηθισµένη τακτική, θα λέγαµε, της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ. 

Πριν από λίγες µέρες έφτασε στα χέρια µας η επιστολή που
µας απηύθυνε ένας οικονοµικός µετανάστης από την Αλβανία,
που ζει πάρα πολλά χρόνια στην Ελλάδα, έχει άδεια διαµονής,
έχει ΑΜΚΑ, έχει αριθµό φορολογικού µητρώου. Έστειλε και στα
αρµόδια Υπουργεία, από ό,τι µας είπε, καθώς και στο κόµµα του
ΣΥΡΙΖΑ την ίδια επιστολή. Το γράφει, άλλωστε, και στην ίδια την
επιστολή αυτό.

Ο συγκεκριµένος µετανάστης καταγράφει µια σειρά από δια-
κρίσεις σε βάρος οικονοµικών µεταναστών, των οικογενειών
τους, των νόµιµων, των νοµιµότατων, παρ’ ότι φορολογούνται
κανονικά, παρ’ ότι πληρώνουν και τα ασφαλιστικά τους ταµεία.

Γιατί δεν καταργείτε αυτές τις διακρίσεις; Γιατί διαιωνίζετε το
καθεστώς της αδικίας σε βάρος τους; 

Τέλος, θα µιλήσω για το άρθρο 36, που αφορά την αποζη-
µίωση των κατοίκων των περιοχών της Λέσβου και της Χίου που
υπέστησαν ζηµιές. Λόγω της δικής σας πολιτικής, του γεωγρα-
φικού περιορισµού, όπως έλεγα και πριν, δηλαδή του διπλού εγ-
κλωβισµού, τα υφίστανται αυτά. 

Παρ’ όλα αυτά, είπαν και οι Βουλευτές µας κατά τη συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή ότι θα το υπερψηφίσουµε. Όµως, χρει-
άζεται να δηµιουργηθεί άµεσα αυτό το Ειδικό Ταµείο Αποζηµιώ-
σεων, που θα καλύπτει έγκαιρα και πλήρως όσους αποδε-
δειγµένα υφίστανται ζηµιές. 

Το βασικότερο, όµως, είναι να σταµατήσει αυτό το δράµα του
διπλού εγκλωβισµού στα νησιά. Σας το ζητούν όλοι οι κάτοικοι
των νησιών, οι φορείς του εργατικού, του λαϊκού µαζικού κινή-
µατος. Σας το ζητούν όλοι οι δήµαρχοι των νησιών. Σας το ζη-
τούν µια σειρά από οργανώσεις που ασχολούνται µε τα δι-
καιώµατα των προσφύγων. Σας το ζητάει όλη η κοινωνία. Επιτέ-
λους, κάντε το και αφήστε τα µεγάλα λόγια και τις ανέξοδες γε-
νικές υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Χρήστος Κέλλας έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η µετανάστευση αποτελεί ένα

εξαιρετικά κρίσιµο ζήτηµα για τη χώρα µας. Το σχέδιο νόµου του
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Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής εισάγει προς ψήφιση
ρυθµίσεις που αφορούν την προσαρµογή της εθνικής νοµοθε-
σίας στις οδηγίες 2013/33 και 2014/66 της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
καθώς και άλλες διατάξεις σχετικά µε οργανωτικά και λεπτοµε-
ρειακά ζητήµατα των Υπηρεσιών Πρώτης Υποδοχής και Ταυτο-
ποίησης και της Υπηρεσίας Ασύλου. Ωστόσο, η Κυβέρνηση δεν
έχει προσθέσει τίποτα το ουσιώδες για µια ακόµη φορά, εµµέ-
νοντας στις ιδεοληψίες της.

Η πατρίδα µας έχει µακρά παράδοση ανθρωπισµού και προ-
στασίας της ανθρώπινης ζωής και αξιοπρέπειας και έχει την υπο-
χρέωση να ενσωµατώσει το Ενωσιακό Δίκαιο στην εθνική έννοµη
τάξη. Πέραν τούτου, αποτελεί υποχρέωσή µας να εστιάσουµε σε
συγκεκριµένες διαστάσεις του µεταναστευτικού ζητήµατος στα
σηµεία όπου η Κυβέρνηση επιδεικνύει µονολιθικότητα και ελλεί-
ψεις.

Θα ξεκινήσω από το γεγονός της αυθαίρετης ταυτοδοσίας και
αναγωγής των µεταναστευτικών ροών σε προσφυγικές. Το φαι-
νόµενο που καλείται να διαχειριστεί το ελληνικό κράτος δεν είναι
στο σύνολό του προσφυγικό, όπως είχε υποστηρίξει ο αρµόδιος
Υπουργός, αλλά είναι µεταναστευτικό.

Σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία της Υπηρεσίας Ασύλου, τα
τελευταία πέντε χρόνια έχουν εισέλθει στη χώρα µας εκατόν πε-
νήντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι, εκ των οποίων το 45% περίπου
προήλθε από εµπόλεµες ζώνες. Ωστόσο, ο πόλεµος στο Ιράκ
έχει λήξει εδώ και καιρό και µένει ανοικτό µόνο το µέτωπο της
Συρίας.

Οι Σύροι αποτελούν το 34% των αιτούντων, ενώ οι υπόλοιπες
αιτήσεις αφορούν άτοµα από άλλες χώρες. Το ποσοστό αναγνώ-
ρισης προσφύγων συνολικά -αναφέροµαι στο άσυλο και την επι-
κουρική προστασία- λόγω δίωξης που οφείλεται σε εθνικά,
φυλετικά, θρησκευτικά, κοινωνικά και πολιτικά κριτήρια, αφορά
το 40% των αιτούντων. Το άσυλο είναι ιερό και θα πρέπει να χο-
ρηγείται σε όσους πραγµατικά κινδυνεύουν, προκειµένου να λά-
βουν την αντίστοιχη φροντίδα και προστασία του ελληνικού
κράτους. Όσοι, όµως, δεν είναι πρόσφυγες και είναι παράνοµοι
µετανάστες, θα πρέπει να επιστρέφουν στις χώρες τους.

Σήµερα δίνεται η δυνατότητα σε καθέναν που εισέρχεται στην
ελληνική επικράτεια να υποβάλλει αίτηση διεθνούς προστασίας.
Το φαινόµενο αυτό επιτείνεται τα τελευταία χρόνια, διότι η Κυ-
βέρνηση εξέπεµψε λάθος σήµα, µε αποτέλεσµα να έχει δηµιουρ-
γηθεί µια βιοµηχανία αιτηµάτων ασύλου και να συσσωρεύονται
δεκάδες χιλιάδες άνθρωποι στα κέντρα υποδοχής στα νησιά µας.

Η πολιτική αυτή πρέπει να αλλάξει, αρχής γενοµένης από τις
διαδικασίες πρώτης υποδοχής και ταυτοποίησης και τις αποφά-
σεις επί του παραδεκτού ή µη της εξέτασης των αιτήσεων.

Η αναγνώριση της ευαλωτότητας έχει προσλάβει έναν ελα-
στικό χαρακτήρα και έτσι οι περισσότεροι αιτούντες αποκτούν
ένα πρωτόλειο εχέγγυο για την παραµονή τους στη χώρα µας.

Εντούτοις, δεν πρέπει να ξεχνάµε πως η Τουρκία είναι η τρίτη
ασφαλής χώρα, σύµφωνα µε τη διεθνή νοµοθεσία και το Συµβού-
λιο της Επικρατείας, ενώ υπάρχει και σχετική συµφωνία µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση.

Δεν έχετε αναλάβει συγκεκριµένες πρωτοβουλίες που θα βελ-
τιώσουν την αποτελεσµατικότητα των διαδικασιών ασύλου.

Από τότε που οι δοµές ασύλου καταργήθηκαν από το Υπουρ-
γείο Δηµόσιας Τάξης και Προστασίας του Πολίτη, είδαµε τη θε-
αµατική αύξηση των ροών και οι χειριστές υποθέσεων καλούνται
να επιτελέσουν το έργο τους κάτω από εξαιρετικά δύσκολες συν-
θήκες. Τα σύνορα της χώρας πρέπει να προστατευθούν επαρ-
κώς και συγχρόνως η Κυβέρνηση και οι Ευρωπαίοι εταίροι µας
να αναλάβουν τις ευθύνες τους σχετικά µε το τι θέλουµε. Θέ-
λουµε µια µεταναστευτική πολιτική «χωνευτήρι» ή θέλουµε µια
ολοκληρωµένη πολιτική ασύλου; Υπάρχουν οι δυνατότητες στην
Ελλάδα και την Ευρώπη για την υποδοχή και φιλοξενία µετανα-
στών πέραν των αποδεδειγµένων προσφύγων; Προφανώς και ως
χώρα δεν έχουµε αυτή τη δυνατότητα. Οι δηµοσιονοµικοί πόροι
δεν είναι επαρκείς και χρειαζόµαστε τη συνδροµή της Ύπατης
Αρµοστείας του ΟΗΕ και πόρους από την Ευρωπαϊκή Ένωση για
να διαχειριστούµε όλες αυτές τις ροές.

Συγχρόνως, βλέπουµε πως άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, όπως είναι η Ουγγαρία και η Αυστρία, έχουν κλείσει τα σύ-

νορά τους, µε αποτέλεσµα οι άνθρωποι αυτοί να εγκλωβίζονται
στην Ελλάδα και να µην µπορούν να αναζητήσουν ένα καλύτερο
µέλλον.

Ως εκ τούτου, χρειαζόµαστε µια εθνική στρατηγική, η οποία
θα πρέπει να ανταποκρίνεται στις δυνατότητες της χώρας, στέλ-
νοντας το σωστό µήνυµα προς πάσα κατεύθυνση και εγκαταλεί-
ποντας την άφρονα πολιτική των ανοικτών συνόρων.

Η παράταξη µας έχει καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις.
Κατ’ αρχάς, την επιτάχυνση των διαδικασιών ασύλου, µέσα από
συνεκτικές διοικητικές ενέργειες και τον διαχωρισµό µεταξύ προ-
σφύγων και µεταναστών, την αντιµετώπιση της παράνοµης µε-
τανάστευσης µέσα από την αποτελεσµατικότερη φύλαξη των
θαλάσσιων και χερσαίων συνόρων και την καταπολέµηση των
διακινητών, τη βραχύβια και αξιοπρεπή φιλοξενία των αιτούντων
σε κέντρα υποδοχής, µε την παράλληλη προστασία και µέριµνα
για παιδιά και οικογένειες, την ανάληψη πρωτοβουλιών για συν-
διαχείριση του ζητήµατος µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές κυβερ-
νήσεις και την ανάληψη αναλογικών ευθυνών από τους υπό-
λοιπους εταίρους µας, τη διαφάνεια στη διαχείριση των εθνικών
και ευρωπαϊκών πόρων, την αυστηρή οριοθέτηση του ρόλου των
ΜΚΟ και των αυτόκλητων αλληλέγγυων, τον ενδελεχή και διαρκή
έλεγχο των νοµιµοποιητικών εγγράφων στο σύνολο της επικρά-
τειας. Τέλος, την επιστροφή των προσφύγων στη χώρα τους,
όταν πάψουν να υπάρχουν οι προϋποθέσεις µε τις οποίες τους
χορηγήθηκε το καθεστώς.

Εάν θέλετε πραγµατικά να δώσετε λύση στο ζήτηµα και να αν-
τιµετωπίσετε επαρκώς τη µεταναστευτική κρίση, θα πρέπει να
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν σας τις προτάσεις µας και να αναλάβετε
πρωτοβουλίες για τη χάραξη µιας εθνικής στρατηγικής στη µα-
κροχρόνια περίοδο. Το να οργανώνετε περιοδείες στα hot spots,
να βγάζετε φωτογραφίες µε ταλαιπωρηµένους ανθρώπους, που-
λώντας προοδευτισµό και αριστεροφροσύνη, αυτό δεν είναι αν-
θρωπισµός, αλλά είναι απαξίωση των πραγµατικών προβληµά-
των και αδιαφορία για την ασφάλεια και τις αντοχές της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Θεόδωρος Δρίτσας.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το γεγονός ότι η χώρα µας, µε τις προηγούµενες κυβερνήσεις

αλλά και µε τη σηµερινή Κυβέρνηση, έχει δροµολογήσει διαδι-
κασία ενίσχυσης των σχέσεων συνεργασίας µε το κράτος του Ισ-
ραήλ, δεν σηµαίνει καθόλου ότι η χώρα µας, ο ελληνικός λαός,
η Κυβέρνηση, η ελληνική Βουλή, οι πάντες, µπορούµε να µεί-
νουµε -και δεν µένουµε- αδιάφοροι απέναντι σε πράξεις βίας
τόσο σκληρές, τόσο γενικευµένες, τόσο απαράδεκτες, τόσο εγ-
κληµατικές.

Είναι δικαίωµα του παλαιστινιακού λαού να αγωνίζεται για την
εθνική του αποκατάσταση, για την οργάνωσή του στο δικό του
κράτος, έτσι όπως η διεθνής κοινότητα, ο Οργανισµός Ηνωµένων
Εθνών, έχει ορίσει και έχει αποφασίσει για την ίδρυση του πα-
λαιστινιακού κράτους στα όρια του 1967 και µε πρωτεύουσα την
ανατολική Ιερουσαλήµ.

Γι’ αυτό είναι πολύ σηµαντικό που και ο Γιώργος Πάλλης και η
Αννέτα Καββαδία και η Φωτεινή Βάκη και πολλοί άλλοι Βουλευ-
τές αλλά και το σύνολο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ -µε την πρωτοβουλία που παρουσίασε η Κοινοβουλευτική
µας Εκπρόσωπος κ. Φωτεινή Βάκη- καταθέτουν το ψήφισµα για
να εγκριθεί από το Σώµα σήµερα, αναφορικά µε αυτά τα τραγικά
γεγονότα.

Ένα είναι βέβαιο: Ο παλαιστινιακός λαός καµµία συµπαρά-
σταση δεν περιµένει από τους αντισηµίτες ναζί που δυστυχώς
εξακολουθούν να έχουν φωνή µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτό το νοµοσχέδιο πράγµατι

επιχειρεί να επιλύσει ζητήµατα µέσα σε αντιφατικές καταστάσεις,
ισορροπώντας κάθε φορά ανάµεσα σε ετεροκαθοριζόµενους πα-
ράγοντες που δεν δηµιουργούνται από την ελληνική Κυβέρνηση,
αλλά δηµιουργούνται από το διεθνές περιβάλλον και από τις διε-
θνείς σχέσεις. Αυτό δεν µπορεί κανείς να το αγνοήσει και να το
αµφισβητήσει.
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Δεν συζητάµε, όµως, για την όποια πραγµατική δυνατότητα
µπορεί να υπάρξει, ώστε και τα νησιά να αποσυµφορηθούν και
οι πρόσφυγες και οι µετανάστες να βρίσκουν στη χώρα µας τον
τρόπο εκείνο που, µε σεβασµό στην αξιοπρέπειά τους, θα µπο-
ρούν να τύχουν της υπεράσπισης και της υλοποίησης όλων εκεί-
νων των δικαιωµάτων που προκύπτουν όχι µόνο από τον ανθρω-
πισµό, αλλά από τους νόµους του ελληνικού κράτους και από τις
διεθνείς συνθήκες.

Αυτό θέλω να πω: Mύθοι, µύθοι, µύθοι. Κύριε Βαρβιτσιώτη, δεν
το ξέρετε ότι οι προσφυγικές ροές άρχισαν να τρέχουν µε ιλιγ-
γιώδη ταχύτητα από τον Μάιο του 2014; Δεν το ξέρετε; Ήταν η
Τασία Χριστοδουλοπούλου τότε που τους κάλεσε; Δεν το ξέρετε;
Χρειαζόταν να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν πράγµατι για τα εκατοµµύ-
ρια των προσφύγων που ήταν σε στρατόπεδα στην Τουρκία,
στον Λίβανο και αλλού, αναµένοντας την επιστροφή τους, τα γε-
γονότα του πολέµου στη Συρία ακριβώς στο µέσο του 2014 ξε-
καθάρισαν πια ότι η προσδοκία επιστροφής είναι πολύ µακρινό
όνειρο; Εκεί γεννήθηκε η τάση του προσφυγικού ρεύµατος προς
την Ευρώπη, ακριβώς γιατί πλέον είχαν κλείσει όλες οι πιθανό-
τητες να επιστρέψουν στη Συρία και στις άλλες χώρες απ’ όπου
προέρχονται.

Και βέβαια, σε εκείνη τη συγκυρία ήταν που η Καγκελάριος της
Γερµανίας, η Άνγκελα Μέρκελ, έκανε την ανοικτή, δηµόσια πρό-
σκληση. Δεν την έκανε η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

Εκεί, λοιπόν, η χώρα µας, µε Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ -και είναι
ακριβώς προς τιµήν της ελληνικής ιστορίας και του ελληνικού
λαού και του ελληνικού κράτους- εφάρµοσε τον νόµο του ελλη-
νικού κράτους και τις διεθνείς συνθήκες. Ασφαλής δίοδος! Αυτά
τα παραµύθια για τα «ανοικτά σύνορα» και για τον «ελλιπή έλεγ-
χο των συνόρων» είναι ακριβώς για να φοβίζουν τον κόσµο.

Δεν υπήρχε ούτε ένας πρόσφυγας ή µετανάστης που να πέ-
ρασε -ενώ πέρασαν εκατοντάδες χιλιάδες το 2015, αποδεδειγ-
µένα- και να µην ελέγχθηκε, που να µην καταγράφηκε και µε τις
πρόχειρες διαδικασίες αλλά και µε τους αναβαθµισµένης τεχνο-
λογικής διαδικασίας ελέγχους µε τα κατάλληλα µηχανήµατα και
αυτό αποδείχθηκε όσες φορές χρειάστηκε το Λιµενικό Σώµα και
η Ελληνική Αστυνοµία να δώσουν στοιχεία στην Ιντερπόλ, σε
άλλες αστυνοµίες όλης της Ευρώπης, για διάφορα περιστατικά.
Ποτέ δεν µας βρήκαν να υπάρχει ούτε µία περίπτωση που να µην
είναι όλα καταγεγραµµένα και ελεγµένα. Αυτό είναι «ανοιχτά σύ-
νορα»; Αυτό είναι «ξέφραγο αµπέλι»; Αυτό είναι «µπάτε σκύλοι
αλέστε»;

Είναι νοµιµότητα και ανθρωπισµός και πατριωτισµός. Mε αυτό
που συµβαίνει στη Μεσόγειο µε τη Λιβύη, µε τους χιλιάδες πνιγ-
µένους κάθε µέρα, αν συνέβαινε στο Αιγαίο, η χώρα µας δεν θα
είχε µούτρα πουθενά. Πέρα από το όνειδος για τον ελληνικό λαό
και το ελληνικό κράτος και την ελληνική Κυβέρνηση αλλά και από
την άποψη της θέσης της χώρας µας στο διεθνές περιβάλλον,
δεν θα µπορούσαµε ούτε µία ηµέρα να σταθούµε ως κράτος, αν
είχαµε όλους αυτούς τους νεκρούς.

Να µου πει κάποιος τι µπορεί να σηµαίνει «ασφαλής δίοδος»
για τους πρόσφυγες και τους µετανάστες -εκείνη την ώρα στη
θάλασσα δεν κάνεις διαχωρισµό- εκτός από push back. Τι άλλο
θα µπορούσε να είναι το να µην εξασφαλίσεις την ασφαλή δίοδο;

Έχω πολλά να πω, κύριε Πρόεδρε, αλλά θα σεβαστώ τον
χρόνο και θα σταµατήσω εδώ. Η αποσυµφόρηση των νησιών
πρέπει να γίνει. Όµως, η σύγχρονη ελληνική ιστορία έχει εγγρά-
ψει βιώµατα όχι µόνον στους κατοίκους των νησιών, αλλά και στα
στελέχη του Λιµενικού Σώµατος, που όχι ένας, όχι δύο, όχι πέντε,
όχι δέκα, σχεδόν το σύνολο, µε διάφορους τρόπους µού είπαν
κατ’ επανάληψη όταν ήµουν Υπουργός: «Υπουργέ, είµαι είκοσι
χρόνια, είµαι τριάντα χρόνια στο Σώµα, είµαι δεκαπέντε χρόνια
στο Σώµα. Είναι η πρώτη φορά που αισθάνοµαι υπερήφανος για
τον εαυτό µου, πρώτη φορά που γυρνάω σπίτι µου και κοιτάω
στα µάτια τα παιδιά µου και δεν ντρέποµαι γι’ αυτό».

Αυτή είναι η Ελλάδα! Αυτή είναι η πατρίδα! Και αυτή την πα-
τρίδα κανένας ναζί, κανένας συντηρητικός, κανένας φοβικός, κα-
νένας ψηφοθήρας δεν µπορεί να την αχρηστέψει και να την
συκοφαντήσει! Γι’ αυτό ναι, ο Δηµήτρης ο Βίτσας, ο Γιάννης ο
Μπαλάφας και η Κυβέρνηση θα φροντίσουν για την αποσυµφό-
ρηση των νησιών µέσα σε περιβάλλον που ετεροκαθορίζεται και

δεν το καθορίζουν οι ίδιοι. Προς Θεού, όµως, αυτά που κατέ-
κτησε η χώρα µας ως κόρην οφθαλµού θα πρέπει όλος ο ελλη-
νικός λαός να τα υπερασπιστεί µέχρι τέλους!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Αντώνης Γρέγος.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τι ψηφοθηρία να κάνει και ο ΣΥΡΙΖΑ, λοιπόν, πραγµατικά σε

µια µέρα ντροπής για το ελληνικό Κοινοβούλιο! Έχουµε συνηθί-
σει βέβαια σε τέτοιες µέρες ντροπής. Τέτοιες ήταν και οι µέρες
που ψηφίσατε τον αντιρατσιστικό νόµο, τον νόµο για την ιθαγέ-
νεια, τον νόµο για τα οµόφυλα ζευγάρια, αλλά υπάρχουν και πολ-
λές άλλες τέτοιες µέρες.

Νοµοσχέδιο για το λαθροµεταναστευτικό, λοιπόν. Καθόλου τυ-
χαία η επιλογή των εισηγητών των υπολοίπων κοµµάτων στο ση-
µερινό νοµοσχέδιο: Πάλλης, Βαρβιτσιώτης, Δανέλλης. Καταλα-
βαίνετε τι εννοώ. Και καθόλου τυχαίο το ποιοι διαχειρίστηκαν
µέχρι τώρα το λεγόµενο λαθροµεταναστευτικό πρόβληµα σε καί-
ριους τοµείς: Μουζάλας, Ξανθός, Τόσκας και λοιποί.

Μια ακόµα µαύρη µέρα, λοιπόν, στη λειτουργία του ελληνικού
Κοινοβουλίου. Μια ακόµα µέρα που άλλο ένα νοµοσχέδιο έρχε-
ται να προστεθεί και να ψηφιστεί σε ευθεία αντίθεση µε τη θέ-
ληση του ελληνικού λαού, όπως αυτά τα νοµοσχέδια που είπα
πριν, το αντιρατσιστικό–ρατσιστικό νοµοσχέδιο -επαναλαµβά-
νουµε για µια ακόµη φορά πως ο αντιρατσιστικός νόµος είχε
εφαρµογή µόνο σε Έλληνες- ο νόµος για την ιθαγένεια, τα επι-
δόµατα, οι παροχές και πλήθος άλλων νοµοσχεδίων. Από πού να
αρχίσει και πού να τελειώσει κανείς!

Κατ’ αρχάς να πούµε ότι η ανθελληνική και ρατσιστική Κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ προχωράει -µέχρι να καταρρεύσει- σε µια
σειρά νοµοθετηµάτων που έχουν πολλούς βρώµικους στόχους.

Στόχος πρώτος: Η µεταφορά εκατοντάδων χιλιάδων λαθροµε-
ταναστών µέχρι το τέλος της χρονιάς στην ευαίσθητη περιοχή
της Θράκης, προκειµένου να γίνει άµεσα ο εποικισµός αυτών των
περιοχών από ισλαµιστές. Φυσικά κανένας έλεγχος δεν γίνεται
στα σύνορα, στον Έβρο. Όπως ξέρουµε, τα σύνορα στον Έβρο
είναι ανοικτά και λογικά περνάνε από εκεί από τζιχαντιστές µέχρι
Τούρκοι πράκτορες, αλλά και κάθε είδους κακοποιό στοιχείο.
Όλα τα ανωτέρω φυσικά είναι γνωστά και γίνονται µε συγκεκρι-
µένες εντολές.

Στόχος δεύτερος: Η µαζική και οργανωµένη αλλοίωση των ελ-
ληνικών πληθυσµών σε Θράκη και νησιά και κυρίως σε Λέσβο και
Χίο.

Στόχος τρίτος της Κυβέρνησης: Η κατοχυρωµένη ασφάλεια
και εκπαίδευση τροµοκρατών σε διάφορα σηµεία της χώρας, κυ-
ρίως στα αστικά κέντρα και σε συγκεκριµένες περιοχές. Να
πούµε εδώ ότι ποτέ, µα ποτέ δεν έχει συλληφθεί κανείς στην Ελ-
λάδα µε τη σχετική κατηγορία, όπως γίνεται σε άλλες χώρες, που
πολλές φορές προλαµβάνουν και κάποια τροµοκρατικά κτυπή-
µατα.

Στόχος τέταρτος: Η διάλυση του συστήµατος υγείας, µιας που
οι λαθροεισβολείς δικαιούνται τα πάντα κατά προτεραιότητα και
φυσικά χωρίς κόστος. Επίσης, εκτός των άλλων, η άσκοπη χρήση
των ασθενοφόρων του ΕΚΑΒ έχει γίνει µάστιγα και φυσικά σε
βάρος ασθενών που έχουν πραγµατική ανάγκη. Έχουµε καταθέ-
σει και σχετικές ερωτήσεις στους ψευτοδηµοκράτες Υπουργούς
και φυσικά δεν παίρνουµε απάντηση, για να µην πούµε για τις
κλοπές σε κάθε δηµόσιο νοσοκοµείο που φυσικά δεν έχουν την
απαιτούµενη ασφάλεια.

Στόχος πέµπτος, που φαίνεται ξεκάθαρα και στο νοµοσχέδιο,
η υποβάθµιση της παιδείας µε την επιβαλλόµενη ενσωµάτωση
σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης. Στο επόµενο νοµοσχέδιο
πιθανόν να εισάγονται στα ΑΕΙ χωρίς εξετάσεις οι λαθροµετανά-
στες. Θα παίρνουν και πτυχίο επιλογής τους, χωρίς να υπάρχει
η ανάγκη φοίτησης. Υπάρχουν ήδη στα ιδρύµατα σαν «βαρόνοι»
του παρεµπορίου και των ναρκωτικών, σαν τραµπούκοι µαζί µε
τους αριστερούς συνοδοιπόρους τους και σαν έµπειροι εκπαι-
δευτές στη χρήση όπλων και εκρηκτικών, καθότι υπάρχει το πε-
ριβόητο άσυλο εγκληµατιών κάθε είδους.

Στόχος έκτος: Tο ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος µέσω των ΜΚΟ
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και των περίφηµων αλληλέγγυων. Όλοι γνωρίζουν τι γίνεται,
εκτός από τις αρµόδιες αρχές.

Στόχος έβδοµος: Η πλήρης διάλυση των ασφαλιστικών τα-
µείων και η αύξηση της ανεργίας. Υπενθυµίζουµε ότι λεφτά υ-
πάρχουν, δουλειές υπάρχουν, σπίτια υπάρχουν, επιδόµατα
υπάρχουν γρήγορα και εύκολα για κάθε λαθροµετανάστη. Οι κα-
ταγγελίες από υπαλλήλους σε διάφορες υπηρεσίες σχετικά µε
τις οδηγίες που δίνει η Κυβέρνηση για κάθε είδους εξυπηρέτηση,
είναι χιλιάδες. Τις προάλλες µια υπάλληλος σε ένα ΚΕΠ µού
έλεγε ότι λαθροµετανάστης ζητούσε χαρτιά για να αγοράσει αυ-
τοκίνητο, προφανώς για να µεταφέρει κάποιους συµπατριώτες
του.

Στόχος όγδοος της Κυβέρνησης και των υπολοίπων του δήθεν
συνταγµατικού τόξου είναι η διάλυση των εµπορικών επιχειρή-
σεων των Ελλήνων κυρίως στα µεγάλα αστικά κέντρα. Οι
«λάθρο» πουλάνε παντού και ελεύθερα, οι αποθήκες που µα-
ζεύουν τα παράνοµα είδη είναι γνωστές, ο τρόπος παράδοσης
των λαθραίων επίσης γνωστός, αλλά φυσικά οι αρχές δεν βλέ-
πουν τίποτα. Βεβαίως, εδώ υπάρχει και τεράστιος κίνδυνος σε
θέµατα υγείας.

Άλλος στόχος της Κυβέρνησης είναι να δεχθεί ο τουρισµός
καίρια πλήγµατα ειδικά σε µέρη που υπάρχουν κέντρα φιλοξε-
νίας αλλά και σε πόλεις όπου συµµορίες ληστεύουν τους τουρί-
στες στους δρόµους, στα λεωφορεία, στο µετρό. Φυσικά, ποιος
θα ξαναέρθει σε µια χώρα όπου του πήραν τα χρήµατα και τα
ταξιδιωτικά έγγραφα; Μιας που µιλάµε για λεωφορεία, εδώ µι-
λάµε για µια τραυµατική εµπειρία.

Μέτρα, παροχές, διευκολύνσεις, όλα για τις ορδές των λαθρο-
µεταναστών και µε γνώµονα τη δήθεν ενσωµάτωσή τους που
ποτέ και πουθενά δεν ενσωµατώθηκαν και ανταπέδωσαν όλα τα
ανωτέρω µε βόµβες, σφαίρες και µαχαιριές στο όνοµα του Θεού
τους.

Ακούµε συχνά τη λέξη «αφίξεις» και τη λέξη «υποδοχή». Ούτε
αφίξεις είναι, αλλά ούτε και υποδοχή υπάρχει. Δεν τους θέλει κα-
νένας εδώ. Είναι παράνοµη είσοδος και κατ’ αρχάς αυτό είναι
παραβίαση του Συντάγµατος.

Μπορούν και πρέπει να ληφθούν άµεσα µέτρα. Η κατάσταση
θα είναι σε λίγο µη αναστρέψιµη, αν δεν είναι ήδη και αυτό είναι
το µεγαλύτερο πρόβληµα της χώρας.

Έχουµε αναφέρει πολλά µέτρα, προκειµένου να γλιτώσει η
χώρα από αυτόν τον τεράστιο κίνδυνο. Αναφέρω ξανά µερικά
από αυτά: Κλείσιµο των χερσαίων συνόρων µε υψηλούς και ασ-
φαλείς φράκτες, καθώς και των περασµάτων στον Έβρο και σε
οποιαδήποτε περιοχή. Ενίσχυση των περιπολιών πλωτών µέσων
στα νησιά, κυρίως σε αυτά που βρίσκονται κοντά στην Τουρκία.

Να πούµε εδώ ότι σε κάποιες περιπτώσεις βλέπουµε σκάφη
που αποβιβάζουν λαθροµετανάστες και γυρνούν πίσω µε δύο
άτοµα και µάλιστα µε πολύ µεγάλη ταχύτητα. Εδώ θα µπορούσε
να επέµβει το Λιµενικό, ακόµα και να βυθίσει αυτά τα σκάφη,
γιατί φυσικά αυτοί που τα οδηγούν είναι δουλέµποροι.

Επανασύσταση και επάνδρωση µε όλα τα µέσα της Υπηρεσίας
Δίωξης Λαθροµεταναστών. Επιτάχυνση των διαδικασιών µαζικών
απελάσεων. Φυσικά όποιος απελαύνεται, δεν ξαναγυρνάει. Λήψη
µέτρων, προκειµένου να µη θεωρείται η πατρίδα µας άσυλο κάθε
είδους εγκληµατία και κόψιµο των παροχών που δεν δικαιούνται
και που δεν δίνονται πουθενά στον κόσµο.

Καθηµερινές επιχειρήσεις-σκούπα, όπου χρειάζεται, σε Αθήνα,
Θεσσαλονίκη, Πάτρα και αλλού. Έλεγχο και ποινές στις ΜΚΟ επι-
τέλους και στους περίφηµους αλληλέγγυους για τον βρώµικο
ρόλο που παίζουν. Αποκατάσταση των ζηµιών στις πληγείσες πε-
ριοχές από τις ορδές των λαθροµεταναστών και φυσικά βαριές
τιµωρίες σε όσους διαπράττουν εγκλήµατα. Έγκληµα είναι φυ-
σικά και η παράνοµη είσοδος στη χώρα, όπως είπα και πριν.

Η πατρίδα µας κινδυνεύει άµεσα. Αυτοί που εισέρχονται είναι
άνθρωποι επικίνδυνοι, όπως επικίνδυνοι είναι και αυτοί που κυ-
βερνάνε αυτή τη χώρα. Ο ελληνικός λαός υποφέρει, αλλά θα αν-
τιδράσει. Οι λαοί ολόκληρης της Ευρώπης έχουν αντιδράσει ήδη.
Έρχεται η ώρα και για την Ελλάδα. 

Η Χρυσή Αυγή µε λαϊκή εντολή που παίρνει σε κάθε εκλογική
αναµέτρηση θα είναι µπροστά και δίπλα στον ελληνικό λαό. Το
καρκίνωµα του πολυπολιτισµού θα ξεριζωθεί, οι οπαδοί του θα

αποµονωθούν.
Τέλος, θα καταδικάσουµε και εµείς για άλλη µια φορά µαζί µε

σύσσωµο τον ελληνικό λαό το νέο ρατσιστικό έγκληµα του Ισ-
ραήλ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Αθανάσιος Παπαχριστόπουλος, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, έχει τον λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Θα ήθελα, κατ’ αρχάς, για να βάλουµε µερικά πράγµατα στη
θέση τους, να θυµίσω ότι το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολι-
τικής εγώ το ονοµάζω Υπουργείο-λαιµητόµο. Ποιος ήταν στη
θέση του Γιάννη Μουζάλα και σήµερα του κ. Βίτσα; Καλά θα
κάνει πρώτα να δει τι ακριβώς δουλειά κάνει αυτό το Υπουργείο.

Δεν είναι κρυφό ότι πάνω από πέντε φορές ο ίδιος ο Ερντογάν
έχει απειλήσει και έχει πει «µη µε πολυερεθίζετε, γιατί, αν αφήσω
όχι όλους από τρεισήµισι εκατοµµύρια, αλλά κάποιους, σας τε-
λειώνω».

Είτε το θέλουµε είτε όχι, αυτή είναι µια πραγµατικότητα και θα
έπρεπε να δούµε µε άλλο µάτι ένα υπαρκτό πρόβληµα. Έχει -ναι,
ή όχι;- η Ευρωπαϊκή Ένωση φανεί αλληλέγγυα στις δύο χώρες,
κυρίως στην Ιταλία και εµάς, αυτά τα τελευταία χρόνια που βλέ-
πουµε αυτό το κύµα µεταναστών; Μετά από αυτό που έγινε στην
«Αραβική Άνοιξη», η Ιταλία έχει ένα εκρηκτικό πρόβληµα και µετά
από αυτό που έγινε στη Συρία, η δεύτερη χώρα -γιατί η γεωγρα-
φική θέση ξέρετε ότι δεν επιλέγεται, την έχουµε και τέλειωσε-
είναι η Ελλάδα.

Υπάρχει και ένα θέµα τώρα µε τους οικονοµικούς µετανάστες.
Σε πολλές από αυτές τις χώρες υπάρχουν σκέτες δικτατορίες,
όπου ένα άτοµο εγκατεστηµένο από κάποιους δυνατούς πετρε-
λαιάδες, οπλάδες και άλλους µε πολύ φτηνό τρόπο παίρνει τις
πρώτες ύλες, στην κυριολεξία πετούν αυτούς τους λαούς στη
δυστυχία και «γαία πυρί µιχθήτω», ο σώζων εαυτόν σωθήτω. Διότι
ακούω καµµιά φορά διαφορές: Κάπου έχουν πόλεµο -πράγµατι,
στη Συρία έχουν πόλεµο- άλλες χώρες δεν έχουν πόλεµο. Αυτοί
οι άνθρωποι δεν έχουν δικαιώµατα;

Η γνώµη µου είναι ότι σε ένα µωρό παιδάκι που είναι σε µια
βάρκα και πνίγεται µέσα στο Αιγαίο δεν υπάρχει λογική ότι είναι
παιδί ενός ανθρώπου που έχει πόλεµο στη Συρία, ενός ανθρώ-
που που είναι οικονοµικά κατεστραµµένος και ψάχνει τη γη της
επαγγελίας. Αυτή είναι η γνώµη µου. Κάποιοι δεν τη συµµερίζον-
ται. Δικαίωµά τους. Γι’ αυτό λέω ότι είναι Υπουργείο-λαιµητόµος.
Ο Γιάννης Μουζάλας πολύ συχνά είχε δεχθεί πολύ άδικες επιθέ-
σεις.

Έχω την αίσθηση και τη γνώµη ότι πριν πολλά χρόνια -το έχω
πει και θα το ξαναπώ- ένας άνθρωπος, αυστριακός νοµπελίστας,
ο Κόνραντ Λόρεντς, έγραψε «Τα οκτώ θανάσιµα αµαρτήµατα του
πλανήτη» και είχε προβλέψει σχεδόν µε ακρίβεια τις απίστευτες
ροές µεταναστών που θα δεχθεί η γη της επαγγελίας, η Ευρώπη.
Τα είχε πει πριν εξήντα χρόνια σε αυτό το βιβλίο. Δεν άκουγε κα-
νένας.

Ο δε πατέρας Γκάλµπρεϊθ, συνιστούσε τότε στον Πρόεδρο Κέ-
νεντι να χαρίσει τα χρέη και στις χώρες του νότου και στις αφρι-
κανικές χώρες και τον περνούσαν για τρελό. Οι ροές από αυτές
τις χώρες είχαν στοχοποιηθεί και είχαν στοχοποιηθεί, γιατί κά-
ποιοι φρόντισαν να παίρνουν τις πρώτες ύλες, «να περνάµε εµείς
καλά και όλοι οι άλλοι ας πεθάνουν».

Κάποιους µπορεί να ενοχλεί αυτή η ανάλυση. Αν δεν υπάρξει
ισόρροπη οικονοµική ανάπτυξη σε όλες τις χώρες του πλανήτη,
ο πλανήτης αυτοκαταστρέφεται. Οι ροές είναι ένα από τα κοµ-
µάτια του.

Θα ήθελα εδώ να πω, µε στεγνό ρεαλισµό, ότι δεν είναι µόνον
η λιτότητα που έχει φουντώσει τα ακροδεξιά κινήµατα στον πλα-
νήτη και στην Ευρώπη. Είναι οι ροές. Απερίσκεπτα κάποιοι έχουν
φουντώσει όλα τα ακροδεξιά κινήµατα στην Ευρώπη και ακούµε
χώρες, όπως οι χώρες της πρώην Ανατολικής Ευρώπης, που
πραγµατικά υπέφεραν τότε, σήµερα να είναι φανατικοί οπαδοί
για να κλείσουν τα σύνορα, να µην δέχονται ούτε έναν, να φυλα-
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χτούν. Όλοι θέλουµε να περνάµε καλά, πράγµατι. Έχουν, όµως,
τα προνόµια από τα κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Εδώ έχω ένα παράπονο από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Σύµφω-
νοι, δεν θέλει η Ουγγαρία να πάρει ούτε έναν οικονοµικό µετα-
νάστη, ούτε έναν πρόσφυγα. Πλήρωσε, όµως. Έχει µεγάλη
σηµασία να ξανασκεφτούµε αν θέλουµε ενωµένη αυτή την Ευ-
ρώπη ή αν είναι ένα θνησιγενές µόρφωµα που φεύγει.

Το µεταναστευτικό κτυπάει το καµπανάκι. Η Ελλάδα στάθηκε
όρθια, το λένε όλοι. Η λέξη «δηµοκρατία» είχε περιεχόµενο σε
αυτό το πρόβληµα γιατί κάποιοι έλεγαν να τους πνίγουµε, να
τους πετάµε. Τουλάχιστον αυτά που άκουσα σήµερα δεν είναι
τόσο άγρια. Άκουγα χειρότερα παλιά. Και καθαρίσαµε µέσα σε
δύο µέρες. Όχι, δεν είναι έτσι. Πίστευα και πιστεύω πραγµατικά
ότι και η Ελλάδα πρέπει να συµµετάσχει σε αυτή τη διόρθωση.
Είναι ένα λάθος που δεν µπορεί να συνεχίζεται.

Χάρηκα όταν διάβασα ένα άρθρο του Ιγνάσιο Ραµονέ, παλιού
διευθυντή της «MONDE DIPLOMATIQUE», που βλέπει -τον θεω-
ρώ πολύ έµπειρο συγγραφέα- ότι η ανοικοδόµηση της Συρίας
ίσως αποτελέσει µια καινούργια αρχή και προβλέπει ότι αυτές οι
ροές µπορεί να σταµατήσουν, µπορεί κάποιοι να επαναπατρι-
στούν και να σταµατήσει και το δικό µας δράµα. Γιατί και το να
είσαι έξω από τον χορό και να κάνεις κριτική από το πρωί ως το
βράδυ «τι κάναµε, τι φτιάξαµε κ.λπ.» όταν µωρά πνίγονται καθη-
µερινά και τα βλέπουµε αναποδογυρισµένα στις παραλίες, είναι
κατάντια των αναπτυγµένων χωρών. Δεν το χωράει ο νους του
ανθρώπου.

Πεταχτήκαµε όλοι όρθιοι όταν είδαµε ότι αυτή η κοπελίτσα
σκότωσε το µωρό της και καλά κάναµε. Ξέρετε πόσα τέτοια
µωρά, σαν τα σκυλιά και τα γατιά, πνίγηκαν σε αυτές τις ροές;
Και; Έρχεται αυτό το νοµοσχέδιο και πιστεύω ότι κάνει το αυτο-
νόητο, φροντίζει. Είναι προσαρµοσµένο σε µια οδηγία. Όµως,
υπάρχει υποκρισία γιατί η ίδια η Ευρώπη δίνει την οδηγία και
εµείς προσαρµοζόµαστε. Δεν κάνει όσα θα έπρεπε για εµάς και
για τους Ιταλούς και για δυο-τρεις άλλες χώρες.

Εγώ θα χαιρετίσω αυτή την πρωτοβουλία. Θα πω ότι θέλω να
πιστεύω ότι θα υπάρχει συναίνεση σε αυτή την Αίθουσα τουλά-
χιστον στο προτεινόµενο σχέδιο και το θεωρώ και δεδοµένο ότι
δεν προσφέρεται για µικροκοµµατική πολιτική. Είναι ένα νοµο-
σχέδιο που νοµίζω ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ.

Και εγώ συµφωνώ ότι το µεγάλο φορτίο το δέχτηκαν αυτά τα
νησιά. Θα έλεγα ότι είναι ήρωες οι κάτοικοί τους και οι Βουλευ-
τές όλων των παρατάξεων που είναι σε αυτή την Αίθουσα, είτε
είναι η Λέσβος είτε είναι η Σάµος είτε είναι η Χίος. Όλα αυτά τα
νησιά πραγµατικά πρέπει να έχουν τη συµπαράσταση όλων των
υπολοίπων Ελλήνων και πρέπει να βρεθούν τρόποι πράγµατι να
αποσυµφορηθούν. Δεν πρέπει σε καµµιά περίπτωση αυτοί οι άν-
θρωποι να «πληρώσουν τη νύφη» που πληρώνει γενικώς όλη η
χώρα.

«Ο καλός ο καπετάνιος», λέει, «στη φουρτούνα φαίνεται». Η
χώρα έχει µια ανοικτή πληγή που λέγεται «µεταναστευτικό».
Όποιος νοµίζει ότι µπορεί να το λύσει µε άνεση µε δυο-τρεις
ακραίες, κατά τη γνώµη µου, λύσεις, ας έρθει να το δει. Δεν µπο-
ρεί. Θέλει λογική, ήθος και πάνω από όλα αλληλεγγύη από όλες
τις χώρες της Ευρώπης. Θέλω να πιστεύω ότι αργά ή γρήγορα
θα το δούµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Λαϊκού Συν-
δέσµου -Χρυσή Αυγή, ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος,
έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΟΛΙΑΚΟΣ (Γενικός Γραµµατέας του Λαϊ-
κού Συνδέσµου - Χρυσή Αυγή): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, απορώ πραγµατικά για τη σηµερινή συνεδρίαση
µε αυτό το νοµοσχέδιο, το οποίο, όπως αναφέρεται από την
αρχή, γίνεται κατόπιν κοινοτικής οδηγίας. Απορώ µε αυτή την πε-
ρίφηµη ευρωπαϊκή αλληλεγγύη, η οποία έχει καταδικάσει την Ελ-
λάδα να είναι το «ελντοράντο», η χώρα παραµονής εκατοντάδων
χιλιάδων λαθροµεταναστών και προσφύγων. Και επιτέλους αυτή
η σηµαία µε τα κίτρινα αστέρια, η µπλε, η Χρυσή Αυγή αγωνίζεται

να φύγει από την Αίθουσα αυτή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

Γιατί; Γιατί βλέπουµε τους Ευρωπαίους και σε αυτό το ζήτηµα,
το τόσο κρίσιµο, να έχουν εγκαταλείψει την πατρίδα µας.

Ελέχθη ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό, το οποίο βασίζεται σε κοι-
νοτική οδηγία του 2013, δεν θα πνίγονται παιδιά στη θάλασσα.
Ποιος είπε να πνίγονται παιδιά στη θάλασσα; Να γυρίσουν στην
πατρίδα τους θέλουµε. Δεν θέλουµε να πνίγονται στη θάλασσα.
Και επιτέλους, ο ΣΥΡΙΖΑ που είναι τόσο σφοδρά αντιρατσιστική
Κυβέρνηση, µαζί µε τους συνοδοιπόρους της Κυβερνήσεως,
τους Ανεξάρτητους Έλληνες, τα τρία αυτά χρόνια που κυβερ-
νούν, τους έπνιγαν χωρίς αυτό το νοµοσχέδιο;

Η κατάσταση είναι απαράδεκτη. Και αυτή την απαράδεκτη κα-
τάσταση στο Αιγαίο κατήγγειλε ο Περιφερειάρχης Βορείου Αι-
γαίου, ο οποίος σίγουρα δεν είναι χρυσαυγίτης. Χαρακτηριστικά
δήλωσε: «Έχουν έρθει από την 1η Απριλίου µέχρι σήµερα στα
νησιά του βορείου Αιγαίου δύο χιλιάδες πεντακόσιοι τριάντα έξι
µετανάστες και πρόσφυγες, όταν ο αντίστοιχος αριθµός του
2017 ήταν µόλις εξακόσιοι δέκα µετανάστες. Η Λέσβος έχει αυτή
τη στιγµή οκτώ χιλιάδες οκτακόσιους ενενήντα πέντε µετανά-
στες. Ο αντίστοιχος αριθµός πέρυσι ήταν τρεις χιλιάδες πενήντα
µετανάστες. Όλο το βόρειο Αιγαίο είχε συνολικά έξι χιλιάδες µε-
τανάστες και φέτος έχουµε δεκατρείς χιλιάδες πεντακόσιους µε-
τανάστες. 

Δικό σας έργο είναι, κύριοι της Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
ο διπλασιασµός των προσφύγων και λαθροµεταναστών στα
νησιά του Αιγίου, τα οποία πραγµατικά υποφέρουν. Τα αισθή-
µατα που έχει ο λαός απέναντι στην πολιτική σας φάνηκαν και
πρόσφατα µε την επίσκεψη του Πρωθυπουργού σας, ο οποίος
πήγε στον νησί µε δεκάδες διµοιρίες των ΜΑΤ, οι οποίες έκαναν
κλοιό για να µιλήσει σε ένα ακροατήριο εκλεκτών.

Όµως, η περίφηµη Ευρωπαϊκή Ένωση που µας αγαπά, που
µας προστατεύει, που θέλει να µας λύσει το πρόβληµα των µε-
ταναστών και των προσφύγων, έκανε µια ειδική συµφωνία µε την
Τουρκία για επαναπροώθηση των προσφύγων στην Τουρκία,
στην οποία όµως µίλησε µόνο για τα νησιά του Αιγαίου και όχι
για τον Έβρο.

Για τον Έβρο ο δήµαρχος Ορεστιάδας, ο οποίος και αυτός δεν
είναι ούτε ακροδεξιός ούτε χρυσαυγίτης, δήλωσε προ ηµερών:
«Επιτρέψτε µου να καταθέσω µε ταπεινότητα ότι είναι πολύ πε-
ρισσότεροι. Επειδή τυγχάνει και εγώ και οι συνεργάτες µου να
γυρνάµε στους δρόµους και να κάνουµε άτυπη καταµέτρηση,
ήταν αρκετά περισσότεροι, διότι κάποιοι, αν ήξεραν τις διαδικα-
σίες, θα επιθυµούσαν να καταγραφούν. Απλώς ίσως δεν είναι
µέσα σε αυτούς που απευθύνονται τα κυκλώµατα, γιατί πρέπει
να λέµε αλήθειες.».

Η θέση της Χρυσής Αυγής, όπως διατυπώθηκε από την πρώτη
στιγµή στην επιτροπή, είναι εναντίον του νοµοσχεδίου αυτού. Ξε-
κάθαρα προτείνουµε άµεση απέλαση όλων των λαθροµετανα-
στών µε διακρατικές συµφωνίες, δεν λέµε να τους πνίγουµε, µε
επαναπροώθηση προπαντός αυτών που εισέρχονται από την
Τουρκία, οι οποίοι δεν µπορεί να είναι πρόσφυγες, διότι δεν έρ-
χονται από πεδίο πολέµου.

Πρόσφυγες είναι όταν πηγαίνουν στην Τουρκία. Από την Τουρ-
κία και πέρα δεν είναι πρόσφυγες, είναι µετανάστες, οι οποίοι ει-
σέρχονται παράνοµα στην πατρίδα µας.

Πρόσφατα, µόλις την περασµένη εβδοµάδα, έγινε µια δίκη στη
Μυτιλήνη, στην οποία είδαµε πολλά. Είδαµε και τη στοργή της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Συγκεκριµένα, τον Ιανουάριο του 2016
πέντε µέλη µη κυβερνητικής οργανώσεως, τρεις Ισπανοί και δύο
µουσουλµάνοι µε διαβατήρια Δανίας, ρυµούλκησαν ένα σκάφος
µε λαθροµετανάστες και το πήγαν στο λιµάνι της Μυτιλήνης,
όταν το Λιµενικό, µε καταθέσεις των αξιωµατικών του Λιµενικού,
είπε ότι το πλοίο τους δεν κινδύνευε. Και για τον λόγο αυτό σχη-
µατίστηκε δικογραφία εναντίον τους για διακίνηση µεταναστών.
Το αποτέλεσµα; Κατόπιν πιέσεων των µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων, της Διεθνούς Αµνηστίας, αλλά και της Κοµισιόν και του
Επιτρόπου Μεταναστεύσεως, δηλαδή του Αβραµόπουλου της
Νέας Δηµοκρατίας, αθωώθηκαν οι διακινητές.

Επί του νοµοσχεδίου: Στο άρθρο 7 µιλάτε για δωρεάν διαµονή
και ελεύθερη κυκλοφορία, δωρεάν εκπαίδευση ανηλίκων και το
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δικαίωµα πρόσβασης στην εργασία. Αυτό τουλάχιστον χρειάζε-
ται πολύ θράσος για να αναφέρεται. Όταν δύο εκατοµµύρια Έλ-
ληνες και πλέον δεν έχουν πρόσβαση στην εργασία, εσείς θέλετε
να δίνετε πρόσβαση στην εργασία σε αυτούς που εισέρχονται
παράνοµα στην πατρίδα µας. Η Χρυσή Αυγή σε καµµία περί-
πτωση δεν µπορεί να δεχθεί ένα τέτοιο νοµοθέτηµα, το οποίο
αποτελεί ρατσισµό εις βάρος των Ελλήνων.

Και όσον αφορά τα άρθρα 13 και 16, τα οποία αναφέρονται
στην εκπαίδευση και την επαγγελµατική αποκατάσταση των λα-
θροµεταναστών, τα έχετε όλα τακτοποιήσει µε τους εντόπιους,
µε τους ιθαγενείς αυτής της χώρας και σας περισσεύουν και δυ-
νατότητες για να εντάξετε όλους αυτούς.

Στο άρθρο 18 καθορίζεται επίσης ότι η αρµόδια αρχή υποδο-
χής οφείλει να παρέχει διαµονή, τροφή και ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη σε αιτούντες. Πράγµατι, αυτό είναι το σωστό και το
ανθρωπιστικό. Τι κάνετε, όµως, για τους Έλληνες; Έχετε πάει
µια ηµέρα εφηµερίας σε ένα δηµόσιο νοσοκοµείο, όπου δεν
υπάρχουν ούτε γάζες ούτε οινόπνευµα ούτε ιώδιο; Λόγια του
αέρα είναι αυτά που λέτε και δεν µπορείτε να προσφέρετε.

Στο άρθρο 31, ανάµεσα στα άλλα παρέχεται η δυνατότητα στο
συντονιστή της αποκεντρωµένης διοίκησης να χορηγεί άπαξ κατ’
εξαίρεση άδεια διαµονής διάρκειας τριών ετών σε πολίτες τρίτων
χωρών και για ανθρωπιστικούς και εξαιρετικούς λόγους, που δεν
διευκρινίζετε, άδεια παραµονής επτά ετών. Ούτε λίγο ούτε πολύ
τους ετοιµάζετε για πολίτες της χώρας.

Και έρχοµαι στο άρθρο 36, στο οποίο µιλάτε για αποζηµίωση
των φυσικών και νοµικών προσώπων. Υπάρχει το εξωφρενικό ότι
εξαιρείτε από τις αποζηµιώσεις αυτούς οι οποίοι υπέστησαν κλο-
πές σε οικίες και επαγγελµατικούς χώρους. Όσοι Έλληνες µπού-
καραν στα σπίτια και τους κλέψανε, δεν αποζηµιώνονται. Πληρώ-
νουν τον «αντιρατσισµό» σας –εντός πολλών εισαγωγικών. Και
επίσης, αποζηµιώσεις για διαφυγόντα κέρδη.

Ας µιλήσουµε, όµως, και για τον Έβρο. Προ ηµερών ανακοι-
νώθηκαν τα στοιχεία για τους πρόσφυγες και λαθροµετανάστες
που ήρθαν παράνοµα στην Ελλάδα τον Απρίλιο µέσω Έβρου. Ση-
µειωτέον, επαναλαµβάνω, ότι η συµφωνία µεταξύ Ευρωπαϊκής
Ενώσεως και Τουρκίας µιλάει µόνο για τα νησιά, όχι για τον
Έβρο. Και ξαφνικά από εκεί που ερχόντουσαν οι περισσότεροι
από τα νησιά, έρχονται από τον Έβρο. Τυχαίο; Όχι βεβαίως. Διότι
όλοι γνωρίζουµε ότι η υπόθεση «λαθροµετανάστες» είναι µια πα-
ρακρατική υπόθεση της ίδιας της Τουρκίας. 

Μέσω του Έβρου, λοιπόν, πέρασαν τέσσερις χιλιάδες, µια µικ-
ρή πόλη. Επισηµάνθηκε, όµως, ότι από το συνολικό αριθµό των
νεοεισεχθέντων, απουσιάζουν όσοι δεν δηλώθηκαν στον Έβρο,
αλλά συνέχισαν τον δρόµο τους ανενόχλητοι και κατέληξαν και
κατεγράφησαν στην Θεσσαλονίκη. Και πόσοι ήταν αυτοί; Πέντε,
δέκα, δεκαπέντε; Ήταν συνολικά χίλια διακόσια σαράντα οκτώ
άτοµα. Σε αυτό το κράτος-ξεφτίλα, µε τα σύνορα σουρωτήρι πέ-
ρασαν χίλιοι διακόσιοι σαράντα οκτώ ανενόχλητοι και έκαναν µια
απόσταση πεντακοσίων χιλιοµέτρων και έφτασαν στη Θεσσαλο-
νίκη.

Και έχουµε και τον περίφηµο φράχτη, ο οποίος δεν φυλάσσε-
ται ούτε από τον στρατό ούτε από την αστυνοµία. Περισσότε-
ρους άντρες διαθέτει ένας επιφανής πολιτικός ή επιχειρηµατίας
για να τον φυλάνε παρά ο φράχτης του Έβρου, στον οποίον
υπάρχουν κάµερες από τις οποίες κάµερες βλέπουν οι αστυνο-
µικές αρχές ότι καταστρέφεται το συρµατόπλεγµα σε κάποιο ση-
µείο. Και τι κάνουν; Σπεύδουν. Αλλά πάντα σπεύδουν αργά και
οι πρόσφυγες και οι παράνοµοι µετανάστες περνάνε.

Από εκεί και πέρα έχουµε το άθλιο καθεστώς των hot spots,
όπου εκεί πραγµατικά έχετε δηµιουργήσει κοινωνικές ζούγκλες.
Μέσα στα hot spots έχουν ήδη δηµιουργηθεί καταστήµατα, έ-
χουν ιδρυθεί συµµορίες που πουλάνε προστασία στα καταστή-
µατα και όποτε η αστυνοµία συλλάβει κάποιον απ’ αυτούς, έρχε-
ται κατευθείαν η βαριά βιοµηχανία, που ανθίζει τον καιρό του
ΣΥΡΙΖΑ, οι λεγόµενες µη κυβερνητικές οργανώσεις και σπεύδουν
στα αστυνοµικά τµήµατα για να πάρουν τους συλληφθέντες από
τα χέρια της αστυνοµίας. Αυτά είναι τα περίφηµα hot spots.

Έναντι όλων αυτών, σε χρόνο πολύ προγενέστερο και συγκε-
κριµένα στις 18 Μαρτίου 2016, η Χρυσή Αυγή κατέθεσε πρόταση
νόµου, που προβλέπει ποινές χωρίς αναστολή για όσους λαθρο-

µετανάστες εισβάλλουν στην Ελλάδα και ισόβια δεσµά σε κά-
ποιες περιπτώσεις για τους δουλεµπόρους.

Καταδεικτικώς αναφέρονται οι βασικοί άξονες του νοµοθετή-
µατος, που είναι οι εξής: φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών για
όποιον αλλοδαπό εισέρχεται παράνοµα στη χώρα. Η φυλάκιση
να είναι χωρίς αναστολή. Δεύτερον, η ποινή να εκτίεται σε ειδικά
κέντρα κράτησης µακράν των κατοικηµένων τόπων, µακράν του
κοινωνικού ιστού. Και όσο για τους λαθροδιακινητές να επιβάλ-
λονται βαρύτατες κυρώσεις που υπό προϋποθέσεις θα φτάνουν
και την ποινή της ισοβίου καθείρξεως.

Πάνω στο θέµα αυτό θα ήθελα να καταθέσω στα Πρακτικά τον
νόµο που κατέθεσε το 2016 η Χρυσή Αυγή.

(Στο σηµείο αυτό ο Γενικός Γραµµατέας του Λαϊκού Συνδέ-
σµου - Χρυσή Αυγή κ. Νικόλαος Μιχαλολιάκος καταθέτει για τα
Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν τον ψηφίζατε και ήταν νόµος του κράτους δεν θα υπήρχε η
σηµερινή κατάσταση, µια κατάσταση η οποία διαγράφεται απει-
λητική. Ακόµα κι ο Ερυθρός Σταυρός έχει εκδώσει ανακοίνωση:
«Αναµένεται µεγάλο κύµα προσφύγων και λαθροµεταναστών».
Και εσείς αντί να νοµοθετήσετε νόµους µε τους οποίους θα στα-
µατήσετε αυτό το κύµα, αντιθέτως κάνετε νόµους να το διευκο-
λύνετε. Κατά τούτο είστε απόλυτα υπεύθυνοι.

Να αναφερθώ και σε ένα θέµα της Νέας Δηµοκρατίας και την
επίσκεψη του Προέδρου της, του κ. Μητσοτάκη, στην Ίµβρο.
Είπε ότι είναι ένα πρότυπο ειρηνικής συµβίωσης των δύο λαών.
Ανοίξτε µια εγκυκλοπαίδεια να διαβάσετε. Στην Ίµβρο ζούσαν το
1927 εξίµισι χιλιάδες Έλληνες και διακόσιοι Τούρκοι. Σήµερα
ζουν εννιά χιλιάδες Τούρκοι και διακόσιοι Έλληνες. Ξεριζωµός
του Ελληνισµού έγινε. Αυτή είναι η ειρηνική συµβίωση; Αυτό θέ-
λετε να γίνει και στην Ελλάδα; Μετά από πενήντα, εξήντα χρόνια
να λένε ότι κατοικούν στη χώρα δύο εκατοµµύρια Έλληνες και
οκτώ εκατοµµύρια λαθροµετανάστες; Όχι. Δεν το θέλει αυτό ο
ελληνικός λαός και ούτε θα το επιτρέψει.

Να ξέρετε ότι µε τα νοµοθετήµατα αυτά κτίζετε πύργους στην
άµµο. Τίποτα δεν αλλάζει τη φυσική πραγµατικότητα. Έλληνας
γεννιέσαι δεν γίνεσαι. Αυτή είναι η θέση της Χρυσής Αυγής και
σε αυτή τη θέση παραµένουµε ακλόνητοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
Σε ό,τι αφορά το µέγα εθνικό θέµα της Μακεδονίας µας βγήκε

ο εκπρόσωπος Τύπου της Κυβερνήσεως, ο κ. Τζανακόπουλος και
είπε ότι αναµένονται ευνοϊκές εξελίξεις στο θέµα. Ο εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Κουµουτσάκος, είπε ότι τον ενδια-
φέρει µόνο η συνταγµατική αναθεώρηση. Έχετε δώσει το όνοµα
είτε αυτό είναι Nova Macedonia είτε Gorna Macedonia. Όσο για
το παραµύθι ότι αυτό θα είναι αµετάφραστο, αφήστε το για κά-
ποιους αφελείς. Στον ΟΗΕ η ονοµασία κάθε κράτους υποχρεω-
τικά µεταφράζεται σε έξι γλώσσες. Άρα, λοιπόν, αυτό δεν ισχύει.

Η Χρυσή Αυγή, εκφράζοντας τη βούληση της συντριπτικής
πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, λέει ένα µεγάλο «όχι» στις ονο-
µασίες «G�rna Macedonia» και «Nova Macedonia» και κρατάει
ακέραιη τη θέση της. Κανένας συµβιβασµός για τη Μακεδονία
µας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Αγρινίου (δεύ-
τερο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο συνάδελφος κ. Θανάσης Μιχελής έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΙΧΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πήρα τον λόγο, προκειµένου να στηρίξω την τροπολογία µε

γενικό αριθµό 1580 και ειδικό 6, που κατέθεσα το πρωί. Ευχαρι-
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στώ εκ των προτέρων τον Υπουργό που την έκανε δεκτή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία αφορά τις απο-

λυτήριες εξετάσεις των γενικών λυκείων. Γιατί έρχεται αυτή η
τροπολογία; Έρχεται γιατί µε το π.δ.46/2016 ρυθµίζεται ο τρό-
πος εξαγωγής του γενικού βαθµού των απολυτηρίων της Γ’ λυ-
κείου των ηµερησίων και εσπερινών γενικών λυκείων. Όµως, µε
τον πρόσφατο ν.4521/2018 τροποποιήθηκε, κατ’ ακρίβεια µει-
ώθηκε ο αριθµός των µαθηµάτων που εξετάζονται γραπτώς.

Άρα ήταν αναγκαία µία τροπολογία που θα προσαρµόσει το
ισχύον προεδρικό διάταγµα στον νέο νόµο. Γι’ αυτό σας καλώ να
την υπερψηφίσετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Η συνάδελφος κ. Μαρία Θελερίτη έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί

συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου για το παρόν νοµο-
σχέδιο, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στα χθεσινά γεγο-
νότα, αναφερόµενη στον σηµερινό τίτλο της «LIBERATION»:
«Ιερουσαλήµ-Γάζα: Μια πρεσβεία και ένα µακελειό».

Θα ήθελα να τονίσω ότι η διεθνής κοινότητα οφείλει να κατα-
δικάσει απερίφραστα τις επιθέσεις του ισραηλινού στρατού, που
είχαν σαν αποτέλεσµα δεκάδες νεκρούς και εκατοντάδες τραυ-
µατίες. Πρέπει ο ΟΗΕ, η Ευρωπαϊκή Ένωση και ο αραβικός κό-
σµος να αναλάβουν άµεσα πρωτοβουλίες για την εκτόνωση της
κατάστασης. Χαίροµαι που η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ εκδίδει και σχετικό ψήφισµα.

Ερχόµενη τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο, αγαπητές συναδέλ-
φισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, η ελληνική Κυβέρνηση µέσα
σε ένα ασφυκτικό και ολοένα πιο συντηρητικό πλαίσιο άρνησης
της Ευρωπαϊκής Ένωσης να πάρει θέση και να δράσει για τις αι-
τίες που γεννούν τους πολέµους, για την ουσιαστική και ολοκλη-
ρωµένη στήριξη και όχι τη διαχείριση των προσφύγων αλλά και
για τις επαναπροωθήσεις προσφύγων από την Τουρκία στη
Συρία και για την εισβολή της Τουρκίας στο Αφρίν, επιχειρεί να
δείξει έναν άλλο δρόµο, σεβόµενη τα δικαιώµατα των προσφύ-
γων, προσπαθώντας να δώσει και πάλι ελπίδα. Η κατάσταση είναι
εξαιρετικά δύσκολη. Το γνωρίζουµε όλοι αυτό.

Η ευθύνη που µας αναλογεί είναι κατ’ αρχάς να πάρουµε όλα
τα αναγκαία µέτρα, για να βελτιωθούν οι συνθήκες ζωής και φι-
λοξενίας των προσφύγων και να κατοχυρωθούν τα ανθρώπινα
και κοινωνικά δικαιώµατα των προσφύγων σε αυτή τη αντίξοη
πραγµατικότητα και κυρίως για να αρθεί η απελπισία και η απο-
θάρρυνσή τους.

Εποµένως είναι αναγκαίο όχι µόνο να αποσυµφορηθούν τα
νησιά όσο το δυνατόν ταχύτερα, µε ιδιαίτερη φροντίδα για τις
ευάλωτες οµάδες, τις γυναίκες και τους ανήλικους αλλά και να
προετοιµαστεί η ενδοχώρα µε κατάλληλες δοµές φιλοξενίας,
που θα λειτουργούν µε πρωτόκολλα ασφαλείας, κανονισµούς
λειτουργίας, συντονιστές και διοικητές µε κατάλληλα προσόντα
και εµπειρία.

Με το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα προχωράµε κατ’
αρχάς στην πλήρη προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας µε
όσα προβλέπονται αφ’ ενός στην οδηγία 2013/33/ΕΕ σχετικά µε
τις απαιτήσεις για την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία
και αφ’ ετέρου στην οδηγία 2014/66/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου σχετικά µε τις προϋπο-
θέσεις εισόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών στο πλαίσιο
της ενδοεταιρικής µετάθεσης.

Εποµένως πρόκειται για µια προσαρµογή της ευρωπαϊκής νο-
µοθεσίας στην ελληνική.

Επίσης, είναι προφανές ότι το σχέδιο νόµου επιχειρεί να αν-
ταποκριθεί στις πιέσεις από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης για
επιτάχυνση και σύµπτυξη των διαδικασιών για την παροχή ασύ-
λου. Η πλήρης ενσωµάτωση, λοιπόν, της οδηγίας επιβάλλεται
λόγω της ανάγκης να ολοκληρωθούν οι ρυθµίσεις για τις προ-
ϋποθέσεις παροχής υλικών συνθηκών υποδοχής.

Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον Συνήγορο του Πολίτη, η προσαρµογή
στην οδηγία κρίνεται πολύ αρτιότερη από νοµοτεχνική άποψη
και πληρέστερη σε εξειδικεύσεις των όρων και συνθηκών υπο-
δοχής των αιτούντων άσυλο.

Θα ήθελα να αναφερθώ πιο αναλυτικά στο νοµοσχέδιο, το
οποίο περιλαµβάνει τέσσερα µέρη. Το πρώτο µέρος αφορά τις
απαιτήσεις για την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία.
Δίνονται ορισµοί για την εφαρµογή της υπό ενσωµάτωση οδη-
γίας και καθορίζεται το πλαίσιο σχετικά µε τις συνθήκες υποδο-
χής αιτούντων παροχής διεθνούς προστασίας. Προβλέπεται,
δηλαδή, η ενηµέρωση για τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις
τους, ρυθµίζεται η ελεύθερη κυκλοφορία τους και οι περιορισµοί
τους, εισάγονται προϋποθέσεις και εγγυήσεις για τους κρατού-
µενους, για τα ευάλωτα άτοµα και τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες.
Επίσης, προτείνονται ρυθµίσεις για την προστασία των οικογε-
νειών, όπως ζητήµατα ιατρικών εξετάσεων, απασχόλησης, επαγ-
γελµατικής κατάρτισης κ.λπ., ενώ εισάγονται ειδικές διατάξεις,
σχετικά µε τα ευάλωτα πρόσωπα και ρυθµίζεται η έννοµη προ-
στασία κατά της απόφασης περιορισµού ή διακοπής των συνθη-
κών υποδοχής.

Στο δεύτερο µέρος τροποποιούνται και συµπληρώνονται οι
διατάξεις του ν.4252/2014 ή του Κώδικα Μετανάστευσης και Κοι-
νωνικής Ένταξης, σχετικά µε τις προϋποθέσεις εισόδου και δια-
µονής υπηκόων τρίτων χωρών στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µετά-
θεσης και ρυθµίζονται ζητήµατα για τις διαδικασίες ασύλου.

Η πλήρης, λοιπόν, ενσωµάτωση της οδηγίας θέτει τις προϋπο-
θέσεις εισόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών, οι οποίοι
διαµένουν εκτός του ελληνικού εδάφους τη στιγµή που υποβάλ-
λουν την αίτηση, την οποία υποβάλλουν στο πλαίσιο αυτής της
ενδοεταιρικής µετάθεσης ως διευθυντικά στελέχη, ειδικευµένοι
ή ασκούµενοι εργαζόµενοι.

Στο τρίτο µέρος περιλαµβάνονται ρυθµίσεις που τροποποιούν
τον ν.4375/2016 και του ν.3060/2002. Σκοπός είναι η βελτίωση
και η απλοποίηση των διοικητικών και δικαστικών διαδικασιών πα-
ροχής διεθνούς προστασίας.

Τέλος, το τελευταίο µέρος αφορά διατάξεις αρµοδιότητας του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής που στόχο έχουν να
βελτιώσουν και να απλοποιήσουν τις διαδικασίες των υπηρεσιών
του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής.

Όσον αφορά στο πρώτο µέρος, θα ήθελα να σταθώ στο άρθρο
4, στο οποίο οι διατάξεις του νόµου εφαρµόζονται και στους ανη-
λίκους, ασυνόδευτους ή µη, και τους χωρισµένους ανηλίκους,
ανεξάρτητα αν έχουν υποβάλει αίτηση παροχής διεθνούς προ-
στασίας.

Όπως γνωρίζουµε, υιοθετήθηκαν οι προτάσεις του Συνηγόρου
Του Πολίτη για χρήση συνολικά στο κείµενο της διάζευξης, δη-
λαδή ανήλικοι συνοδευόµενοι ή µη και όχι όπως υφίσταται µέχρι
σήµερα, και η πρόταση για ρητή και σαφή πρόβλεψη περί εφαρ-
µογής του νόµου και στους ανηλίκους, ανεξάρτητα αν έχουν
υποβάλει αίτηση παροχής διεθνούς προστασίας µε την επιφύ-
λαξη τυχόν ευνοϊκότερων διατάξεων.

Στο άρθρο 5 είναι σηµαντικό ότι προβλέπεται η παροχή ενη-
µερωτικού υλικού στους πρόσφυγες και η αξιοποίηση διερµη-
νέων, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η πρόσβασή τους σε ένα σηµα-
ντικό δικαίωµα, αυτό της ενηµέρωσης.

Επίσης, στο άρθρο 7 που αφορά τη διαµονή και την ελεύθερη
κυκλοφορία, για το οποίο έχει ασκηθεί κριτική από τον Συνήγορο
του Πολίτη, τη Διεθνή Αµνηστία αλλά και άλλους φορείς, δηλαδή
για την ανάγκη ταχείας επεξεργασίας και αποτελεσµατικής πα-
ρακολούθησης της αίτησης, που είναι λόγος που αφορά τη διοί-
κηση και δεν µπορεί να αποτελέσει θεµιτή βάση για γενικό
περιορισµό της προσωπικής ελευθερίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου δύο λεπτά, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Σύµφωνα, λοιπόν, µε τον Συνήγορο του Πολίτη, η αρµοδιότητα

έκδοσης από τον διευθυντή της Υπηρεσίας Ασύλου κανονιστικής
διοικητικής πράξης περιορισµού της ελεύθερης κυκλοφορίας
των αιτούντων διεθνή προστασία δεν συνάδει µε τις αρµοδιότη-
τες αυτής. Θα πρέπει να το δούµε αυτό. Δεν µπορεί παρά να ανή-
κει στο Υπουργείο για την προστασία του πολίτη. 

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω στο τρίτο µέρος ότι στο άρθρο
28 για την ταχεία αντιµετώπιση επιτακτικών και κατεπειγουσών
αναγκών, που προκύπτουν λόγω του µεγάλου αριθµού των αιτή-
σεων που είναι σε εκκρεµότητα, συστήνεται µια οµάδα εργασίας
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µε ορισµένο χρόνο κι έργο, που θα παραδώσει και θα συµβάλει
όσο το δυνατόν στην αύξηση του παραγόµενου έργου σε όλες
τις φάσεις της διαδικασίας παροχής διεθνούς προστασίας, έτσι
ώστε να αντιµετωπίσει αυτές τις χρονοβόρες διαδικασίες. Θα
είναι ένα σηµαντικό εργαλείο για να µπορεί να επιταχυνθεί η δια-
δικασία. Αυτό γίνεται µάλιστα χωρίς επιβάρυνση του τακτικού
προϋπολογισµού, δεδοµένου ότι το κόστος θα καλύπτεται από
χρηµατοδοτούµενα προγράµµατα.

Είναι πολύ σηµαντική στο άρθρο 31 η παροχή της δυνατότη-
τας άσκησης δικαιωµάτων που απορρέουν από τη σύναψη συµ-
φώνου συµβίωσης και βελτιώνονται οι υφιστάµενες διατάξεις
περί οικογενειακής επανένωσης.

Και τέλος, πολύ σηµαντικές είναι οι διατάξεις, όπως είναι στο
άρθρο 36 που προβλέπεται η αποζηµίωση των κατοίκων των πε-
ριοχών της Χίου και της Λέσβου που υπέστησαν ζηµιές λόγω της
διανοµής αιτούντων διεθνούς προστασίας και η αποκατάσταση
ζηµιών σε ελαιόδεντρα, ανά βαθµίδες και περιφράξεις, που υπέ-
στησαν οι περιουσίες στο δηµοτικό διαµέρισµα Μόριας Λέσβου.
Αντιλαµβάνεστε ότι όλη αυτή η επιχορήγηση καταβάλλεται από
τα έσοδα που έχουν εισπραχθεί από τα παράβολα για τη χορή-
γηση και την ανανέωση των αδειών διαµονής υπηκόων τρίτων
χωρών.

Τέλος, νοµίζω ότι ήρθε η ώρα εκτός από την προσαρµογή της
ελληνικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της οδηγίας, να προ-
χωρήσουµε στον σχεδιασµό πολιτικών για την κοινωνική ένταξη
των προσφύγων, όσων δηλαδή επιλέγουν να µείνουν στη χώρα
µας. Άλλωστε, έχουµε την καλή πρακτική της ένταξης των προ-
σφυγόπουλων στην εκπαίδευση. Καιρός είναι να προχωρήσουµε
και στον σχεδιασµό για την εργασιακή και ευρύτερη κοινωνική
ένταξη των προσφύγων.

Από την άποψη αυτή, θεωρώ ότι το σχέδιο νόµου που συζη-
τάµε θα συµβάλει ουσιαστικά προς αυτή την κατεύθυνση. Παρά
το γεγονός ότι έχουµε µεγάλη διαδροµή να διανύσουµε, τα πε-
ριθώρια για την αντίσταση, τη νεοφιλελεύθερη και ακροδεξιά αν-
τίληψη της περιχαράκωσης των κλειστών συνόρων, της ξενοφο-
βίας και του ρατσισµού, όπως και τα περιθώρια για αλληλεγγύη
και κοινωνική δικαιοσύνη είναι ανοικτά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η συνάδελφος κ. Θε-
οδώρα Μεγαλοοικονόµου έχει τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΜΕΓΑΛΟΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νο-
µοσχέδιο µας δίνει αφορµή να ανοίξουµε πάλι µια συζήτηση για
το µεταναστευτικό και προσφυγικό ζήτηµα στην Ελλάδα και την
Ευρώπη. Βεβαίως σήµερα το αντικείµενο του νοµοσχεδίου είναι
η οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Ευρωπαϊκού
Συµβουλίου. Όµως, το ζήτηµα είναι φυσικά ευρύτερο και πιο πο-
λύπλοκο. Η σηµερινή Κυβέρνηση σήκωσε και εξακολουθεί να ση-
κώνει το κυριότερο βάρος του προσφυγικού προβλήµατος όλης
της Ευρώπης. Είναι µια συγκυρία δύσκολη, που απαιτεί από τη
χώρα µας να παραµείνει στο ύψος των περιστάσεων. 

Οι προσφυγικές ροές, βεβαίως, έχουν µειωθεί αισθητά τα τε-
λευταία χρόνια. Όµως, παρατηρείται πάντοτε µια αύξηση τους
θερινούς µήνες, αφού η καλοκαιρία ευνοεί το πέρασµα µε βάρ-
κες από την Τουρκία. Μάλιστα, όπως έχουµε ενηµερωθεί το τε-
λευταίο διάστηµα, παρατηρείται µια αύξηση ροής από τον Έβρο. 

Και φυσικά οι διεθνείς εξελίξεις δεν φαίνεται να οδηγούν στην
αποκλιµάκωση της εµπόλεµης κατάστασης στη Μέση Ανατολή
µε ό,τι αυτό σηµαίνει για την εξακολούθηση των προσφυγικών
ροών. 

Όλο αυτό το διάστηµα τα νησιά του ανατολικού Αιγαίου επι-
βαρύνθηκαν σηµαντικά. Μπορούµε να πούµε ότι σήκωσαν στις
πλάτες τους όλο αυτό το βάρος, αφού οφείλαµε να υποδεχτούµε
τους ανθρώπους που έρχονταν να ζητήσουν µια ευκαιρία για να
ζήσουν ειρηνικά µέσα στην ευρωπαϊκή ήπειρο, αλλά και από την
άλλη πλευρά εµείς ως λαός οφείλαµε να τους προστατεύσουµε.
Οι κάτοικοι των νησιών και των τοπικών κοινωνιών επιβαρύνθηκαν
περισσότερο και κυρίως η τοπική κοινωνία και οικονοµία τους.
Εποµένως πρέπει σε αυτό το σηµείο να βρούµε µια βιώσιµη λύ-

ση, ώστε να βοηθήσουµε και τις δύο πλευρές.
Σε σχέση µε αυτά που συζητάµε σήµερα, πολλές από τις ρυθ-

µίσεις του σηµερινού νοµοσχεδίου έχουν ήδη θεσπιστεί µε πρω-
τοβουλία της Κυβέρνησης τα δύο τελευταία χρόνια. Εποµένως
η ευρωπαϊκή οδηγία δεν περιλαµβάνει µόνο καινούργιες διατά-
ξεις αλλά ουσιαστικά συµπυκνώνει την κατεύθυνση στην οποία
κινούµαστε τα τελευταία χρόνια.

Χαίροµαι ιδιαιτέρως, διότι το νοµοσχέδιο δίνει µεγάλη έµφαση
στην προστασία των ανηλίκων που φθάνουν στην Ελλάδα και αι-
τούνται άσυλο. Πρόκειται για µια πολύ ευαίσθητη κατηγορία, που
ήδη στη χώρα µας αντιµετωπίζεται µε ξεχωριστή προσοχή. Μά-
λιστα, ειδικά οι ασυνόδευτοι ανήλικοι είναι ένα τεράστιο ζήτηµα,
αφού πρόκειται για παιδιά που έχουν χάσει τους γονείς τους
µέσα στον ξαφνικό αυτόν πόλεµο και κατάσταση που δεν έχει ό-
ρια. Βρίσκονται ξαφνικά σε µια άγνωστη χώρα, δεν µιλούν τη
γλώσσα τη δική τους και δεν γνωρίζουν κανέναν απολύτως.
Πραγµατικά, είναι αδιανόητα όλα αυτά που βιώνουν τα παιδιά σε
τόσο τρυφερή ηλικία.

Εποµένως οι ρυθµίσεις αυτές του νοµοσχεδίου είναι κρίσιµες
και στοχεύουν στην εξασφάλιση των δικαιωµάτων των ανηλίκων.
Δίνεται προτεραιότητα στην αναζήτηση των φυσικών γονέων.
Ήδη από τα υπάρχοντα στατιστικά στοιχεία φαίνεται πως έχει
δηµιουργηθεί ένας ικανός αριθµός θέσεων για ασυνόδευτα ανή-
λικα στις δοµές φιλοξενίας, αφού πια υπάρχουν κενές θέσεις.

Θα ήθελα να καταθέσω σ’ αυτό το σηµείο την επικαιροποι-
ηµένη κατάσταση από το ΕΚΚΑ, που αναφέρει πόσα ασυνόδευτα
παιδιά υπάρχουν και τι δοµές τους έχουµε προσφέρει.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Θεοδώρα Μεγαλοοικονόµου
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης, γίνεται ειδική αναφορά στην εκπαίδευση παιδιών προ-
σφύγων, αφού θα πρέπει αυτά τα παιδιά να εξακολουθήσουν να
έχουν πρόσβαση στην εκπαίδευση, όσο δύσκολο κι αν είναι αυτό
να συµβεί κάτω από αυτές τις συνθήκες.

Επίσης, είναι πολύ σηµαντική η ιατρική κάλυψη των αιτούντων
άσυλο. Τα δηµόσια νοσοκοµεία και το ΚΕΕΛΠΝΟ είναι οι µόνοι
που έχουν αρµοδιότητα για την υγειονοµική εξέταση, κάτι που
είναι πολύ σηµαντικό.

Σε σχέση τώρα µε τη διαδικασία αιτήσεως ασύλου, η χώρα
µας πρέπει να κερδίσει το στοίχηµα της ταχύτερης ολοκλήρω-
σης της διαδικασίας. Εντός δεκαπέντε ηµερών πλέον από την
υποβολή του αιτήµατος ο αιτών ενηµερώνεται πλήρως για τα δι-
καιώµατά του και λαµβάνει δελτίο αιτούντος. 

Εποµένως η Κυβέρνηση έχει θέσει ως βασικό στόχο την όσο
το δυνατόν πιο άµεση διεκπεραίωση του αιτήµατος, κάτι που επι-
τυγχάνεται µε τη γενικότερη σύντµηση των προθεσµιών, ώστε
να ολοκληρώνονται πιο γρήγορα οι διαδικασίες.

Αυτό θεωρώ ότι θα δώσει λύσει στο εξής θέµα: Όσοι δικαιούν-
ται άσυλο θα το λάβουν και όσοι έχουν βρεθεί προσχηµατικά
µόνο για να ζητήσουν µια διευκόλυνση για την παραµονή τους,
αυτοί δεν θα το λάβουν. Οι πρόσφυγες θεωρώ ότι είναι άνθρωποι
ευάλωτοι και πολλές φορές µπορεί να υπάρξουν και θύµατα traf-
ficking και γενικότερα εκµετάλλευσης.

Όλα αυτά τα φαινόµενα δεν είναι ανεκτά και µπορούν να εξα-
φανιστούν µε την αποτελεσµατική διαχείριση του προσφυγικού
ζητήµατος.

Γνωρίζω πολύ καλά ότι ένας µεγάλος αριθµός προσφύγων δη-
µιουργεί πολλά προβλήµατα. Στο κάτω-κάτω είµαστε µια µικρή
χώρα µε δέκα εκατοµµύρια κατοίκους. Εποµένως είναι αντικει-
µενικά δύσκολο να διαχειριστούµε εύκολα, τόσο οικονοµικά όσο
και οργανωτικά, ακόµη και κοινωνικά, τους χιλιάδες -µπορώ να
πω και εκατοµµύρια- πρόσφυγες που καταφεύγουν στην Ελλάδα
µε την ελπίδα να ζήσουν αργότερα στην Ευρώπη.

Οι Έλληνες πολίτες, ειδικά των νησιών, έχουν βιώσει µεγάλες
αλλαγές. Όµως, ας µην ξεχνάµε ότι κι εµείς ως έθνος έχουµε
γνωρίσει τον ξεριζωµό. Γνωρίζουµε πολύ καλά πώς είναι να σε
διώχνουν από το ίδιο σου το σπίτι, από την ίδια σου την πατρίδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα δευτερόλεπτο.
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Εποµένως, παρά τις δυσκολίες και τις αντιξοότητες, είµαι σί-
γουρη πως και σ’ αυτή τη σκληρή κατάσταση θα φανούµε αντά-
ξιοι των περιστάσεων. Μην ξεχνάµε ότι από την αρχαιότητα
έχουµε τη φήµη της φιλοξενίας και του Ξένιου Δία. Και το κυριό-
τερο είναι ότι σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να χάσουµε
την ανθρωπιά µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία Με-
γαλοοικονόµου.

Ο κ. Χρήστος Παππάς έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ένα γεγονός για να το πληροφορηθεί ο

ελληνικός λαός που µας βλέπει: Οι «ιουδαιολάγνοι» -να το πω
έτσι- businessmen της Κυβέρνησης, υπό το βάρος της σφαγής
στη Γάζα, έβαλαν, όπως λέει ο λαός, «την ουρά στα σκέλια» και
ανέβαλαν την προγραµµατισµένη σήµερα για τις 16.00’ συνε-
δρίαση της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας, η οποία θα ησχο-
λείτο µε την κύρωση της συµφωνίας µε το Ισραήλ.

Κυρίες και κύριοι της συγκυβέρνησης, δεν σώζεστε. Ό,τι και
να κάνετε, όσα ψηφίσµατα και να εκδίδουν οι συνιστώσες σας,
δεν σώζεστε. Προσεγµένα ψηφίσµατα, ψηφίσµατα, όπως ακού-
σαµε από το Βήµα αυτό, που καταδικάζουν τον ισραηλινό στρα-
τό. Δεν καταδικάζουν το Ισραήλ, λες και ο ισραηλινός στρατός
είναι ένα αυτόµατο ροµπότ και δεν ανήκει στο Ισραήλ. 

Υπό τη σκιά, λοιπόν, της τροµοκρατικής επίθεσης του Ισραήλ
και του στρατού του, σήµερα γίνεται η συνεδρίαση. Χθες είχαµε
τη «µαύρη» Δευτέρα της ιστορίας του αγώνα του µαρτυρικού πα-
λαιστινιακού λαού, αγώνα για ελευθερία. Μέχρι στιγµής στοίχισε
εξήντα νεκρούς και χιλιάδες τραυµατίες. Μεταξύ των νεκρών
ήταν οκτώ παιδιά, ανάπηροι, γέροι, παιδιά κ.λπ., ενώ από τις ισ-
ραηλινές αρχές, από τον ισραηλινό στρατό -και έχει σηµασία
αυτό-, δεν υπήρξε ούτε ένας νεκρός. 

Τελειώνοντας µε το θέµα, θέλω να πω ότι τα χθεσινά γεγονότα
µαζί µε τις στρατιωτικές επιχειρήσεις του Ισραήλ που γίνονται
εναντίον της Συρίας και του Ιράν αποδεικνύουν για άλλη µια
φορά τον τροµοκρατικό δολοφονικό χαρακτήρα του κράτους,
που δηµιουργήθηκε πριν από εβδοµήντα χρόνια και στοίχισε
στην ανθρωπότητα εκατοµµύρια νεκρούς και δύο παγκοσµίους
πολέµους. Οι χθεσινές εικόνες των Παλαιστινίων που µάχονταν
µη αναλογιζόµενοι το κόστος και χωρίς να φοβούνται τις ζωές
τους, που µάχονταν µε σφεντόνες εναντίον ενός πανίσχυρου
στρατού κατοχής, ένα πράγµα µπορεί να σηµαίνει: ότι οι Παλαι-
στίνιοι απέδειξαν και πάλι πως αξίζουν τη λευτεριά τους.

Στο προκείµενο τώρα. Ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής κ. Βίτσας δήλωσε προσφάτως σε µια κρίση ειλικρίνειας, θα
έλεγα, ότι το καλοκαίρι θα έχουµε αυξηµένες ροές -όπως εσείς
το λέτε- και πως θα περάσουµε δύσκολες στιγµές. Είναι εγκλη-
µατικό εκ µέρους σας και ειδικά σε αυτή τη χρονική συγκυρία,
που φλέγεται η Ανατολική Μεσόγειος και η Μέση Ανατολή, να δι-
ευκολύνετε την αθρόα εισροή λαθροµεταναστών και προσφύ-
γων, όπως θα κάνετε και σήµερα µε την ψήφιση του εν λόγω
νοµοσχεδίου. Και λέω «λαθροµεταναστών», γιατί έχουν ήδη έρθει
στο φως της δηµοσιότητας έγγραφα και δικά σας στατιστικά
στοιχεία, από τα οποία φαίνεται ξεκάθαρα ότι η συντριπτική πλει-
οψηφία των εισερχοµένων παρανόµως από τα θαλάσσια και χερ-
σαία σύνορα της χώρας δεν είναι από τη Συρία, αλλά από εκατό
και πλέον κράτη του κόσµου. 

Κυρίες και κύριοι, δεν θα ήταν συνωµοσιολογία, αλλά παρα-
δοχή της νοσηρής πραγµατικότητας και των ενεργειών που
πράττει η συγκυβέρνησή σας, αυτή η ανίερη συµµαχία των ωφε-
λιµιστών του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, ότι σκοπός των νοµοθετηµά-
των της πολιτικής της παρούσας συγκυβέρνησης είναι η τάχιστη
αλλαγή χαρακτήρα του ελληνικού κράτους, η αποελληνοποίηση
της πατρίδας µας.

Το πρόβληµα της λαθροµετανάστευσης είναι πολύ µεγάλο,
είναι τεράστιο. Για την επίλυσή του, λοιπόν, χρειάζεται η συλλει-
τουργία της λογικής και του εθνικού συµφέροντος. Όλα αυτά πε-
ριέχονται στην πρόταση νόµου της Χρυσής Αυγής από το 2016.

Η ανάγκη, λοιπόν, όχι για το σηµερινό νοµοσχέδιο, αλλά για
θέσπιση ενός αυστηρού νοµοθετικού πλαισίου, µε σκοπό την
αναχαίτιση των ορδών των παρανόµων µεταναστευτικών ροών,

όπως λέτε, καθίσταται επιτακτική. Γιατί, εκτός των άλλων, πρό-
κειται για αµιγώς µουσουλµανικούς πληθυσµούς, προερχόµε-
νους, κατά κύριο λόγο, από τη Βόρεια Αφρική και την Ασία, µε
ήθη και έθιµα τελείως ξένα από τα ελληνικά και τα ευρωπαϊκά
και η αφοµοίωσή τους από την ελληνική κοινωνία καθίσταται
αδύνατη. 

Επίσης, γιατί ανάµεσά τους υπάρχει µεγάλος αριθµός ατόµων
µε ακραίες ισλαµιστικές απόψεις κι έτσι αυξάνεται ο κίνδυνος για
τέλεση νέων πολύνεκρων τροµοκρατικών επιθέσεων. 

Επίσης, και γιατί η δηµόσια υγεία απειλείται άµεσα, µε κρού-
σµατα επιδηµικών ασθενειών απ’ όλους αυτούς που ήρθαν απρό-
σκλητοι στην πατρίδα µας. 

Τέλος, ελλοχεύει διαρκώς ο κίνδυνος να ξεσπάσουν διεθνοτι-
κές ή διαθρησκευτικές συγκρούσεις και ταραχές µεταξύ των δια-
φόρων µεταναστευτικών κοινοτήτων, µε ολέθριες συνέπειες για
τη δηµόσια τάξη και την εθνική ασφάλεια.  

Και ερωτώ: Τι θα γίνει µε όλους αυτούς τους «Αλλάχ ακµπάρ»,
αν έχουµε ένα θερµό επεισόδιο ή πολεµική σύρραξη µε την
Τουρκία; Αυτοί είναι το «αυγό του φιδιού» που ζεσταίνουµε στον
κόρφο µας. 

Με δεδοµένο το δηµογραφικό πρόβληµα της Ελλάδας αλλά
και την Ευρώπης γενικότερα, είναι εύκολο να αντιληφθεί κανείς
ότι το µέγεθος της πληθυσµιακής αλλοίωσης είναι τεράστιο. Συν-
τελείται ένα µεγάλο έγκληµα. 

Καταληκτικά θέλω να πω ότι διαπιστώνουµε πως οι Υπουργοί
της συγκυβέρνησης, εσείς που κάθεστε στα ωραία έδρανα,
όπως και ο σηµερινός –κι όχι µόνο- Υπουργός Μεταναστευτικής
Πολιτικής, όπως λέγεται, εργάζεται όχι για τη λύση του προβλή-
µατος, αλλά για τη διαχείριση µιας κατάστασης που τελικό
σκοπό -γιατί αυτό θα είναι το αποτέλεσµα- έχει τον εξανδραπο-
δισµό των Ελλήνων. 

Εµείς µπορούµε να βλέπουµε χωρίς παρωπίδες την πραγµα-
τικότητα και να διαπιστώνουµε ότι τα µέτρα που πρέπει να λη-
φθούν στην κατεύθυνση της άµεσης επίλυσης του προβλήµατος,
εκτός της νοµοθετικής, της πρότασης που έχει κάνει η Χρυσή
Αυγή, είναι οι αυτόµατες επαναπροωθήσεις των λαθροµετανα-
στών στην Τουρκία, µε ταυτόχρονη φύλαξη των χερσαίων και θα-
λασσίων συνόρων µας από τον Ελληνικό Στρατό, από τις ελλη-
νικές Ένοπλες Δυνάµεις και µόνο. 

Το γεγονός ότι µέσα σε δύο χρόνια, από τη νοµοθέτηση που
κάνατε το 2016, η Κυβέρνηση άρχισε να ξανανοµοθετεί για το
ίδιο θέµα ακυρώνοντας και διατάξεις, που αυτή πριν από δύο
χρόνια µόλις είχε εισαγάγει, αποδεικνύει χωρίς αµφιβολία ότι το
πρόβληµα έχει λάβει διαστάσεις που εσείς δεν είστε ικανοί να
διαχειριστείτε.

Μόνο µία κυβέρνηση εθνική, µία κυβέρνηση των Ελλήνων, µία
κυβέρνηση που θα µάχεται για το καλό των Ελλήνων και θα προ-
έρχεται από τους Έλληνες, θα στηρίζεται από τον λαό και θα
δουλεύει για τον λαό, µπορεί να πραγµατώσει τα προαναφερ-
θέντα. Προς αυτή την κατεύθυνση αγωνίζεται το κίνηµα των Ελ-
λήνων εθνικιστών, το οποίο εσείς όλοι του δηµοκρατικού τόξου
λυσσαλέα πολεµάτε. 

Σας διαβεβαιώ ότι εµείς, οι «κακοί», εµείς οι «φασίστες», θα
αγωνιστούµε µε οποιοδήποτε κόστος για να ανατρέψουµε τη
θνησιγενή πορεία, αυτή τη δίνη στην οποία έχετε βάλει τη χώρα.
Και τη βάλατε όχι µόνο εσείς του ΣΥΡΙΖΑ, τη βάλατε κι εσείς της
Νέας Δηµοκρατίας. Σήµερα έχουµε επέτειο από τότε που άνοιξε
ο Σαµαράς τα βορειοδυτικά µας σύνορα µε τη Βόρειο Ήπειρο
και µπούκαραν µέσα όλοι οι Αλβανοί. 

Δεν σας σας αφήσουµε, λοιπόν. Κι όχι µόνο δεν θα σας αφή-
σουµε, αλλά δεν θα σας επιτρέψουµε να µετατρέψετε τη χώρα
σε ένα απέραντο κατεστραµµένο τοπίο, όπου οι πραγµατικοί
ελεύθεροι και προνοµιούχοι θα είναι οι παράνοµοι που θα έχουν
εξασφαλίσει στέγη, τροφή, χωρίς υποχρεώσεις, ενώ οι πραγµα-
τικοί σκλαβωµένοι θα είναι οι Έλληνες, που µόνο θα φορολο-
γούνται και θα υποµένουν. 

Αυτό δεν θα γίνει! Και δεν θα γίνει µε τη Χρυσή Αυγή!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο κ. Μεγαλοµύστακας έχει τον λόγο. 
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ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντάς σας ότι η συγκυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ πάσχει σε πολλά σηµεία και δυστυχώς αυτό µας
το επαληθεύει, µας το επιβεβαιώνει σε κάθε νοµοσχέδιο που έρ-
χεται. Και θα σας πω γιατί συµβαίνει το ίδιο και µε αυτό το νοµο-
σχέδιο που µας έχετε φέρει σήµερα, ξεκινώντας µάλιστα από τις
τροπολογίες.

Ο Υπουργός έκανε σήµερα δεκτές τρεις τροπολογίες. Οι δύο
εξ αυτών είναι υπουργικές και η άλλη κατά την άποψή µας είναι
ότι επίσης προέρχεται από το Υπουργείο.

Τι είναι αυτές οι τροπολογίες; Είναι τροπολογίες που τροπο-
ποιούν νόµους που ψηφίστηκαν το 2017 και προεδρικό διάταγµα
του 2016. Αυτό κάνετε. Νοµοθετείτε πρόχειρα. Αυτό πλέον είναι
ξεκάθαρο. Δεν µπορούµε να βαδίζουµε µε την πολιτική «βλέ-
πουµε και κάνουµε» για πολύ σοβαρά θέµατα, και για τα πνευ-
µατικά δικαιώµατα και για θέµατα που αφορούν το Υπουργείο
Παιδείας, αλλά και για την τροπολογία του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, που πέρα από το ότι το κάνατε λάθος, πολύ φοβόµαστε
ότι έρχεστε να δηµιουργήσετε «φωτογραφική» θέση. 

Δεν µπορούµε να δεχθούµε ότι µέσα στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο θέλετε να είµαστε εµείς συµµέτοχοι σε αυτό το σφάλµα –για
να µην πω κάτι βαρύτερο- που κάνετε. Το να φέρω κάτι σήµερα
και να ξέρω ότι σε δύο µήνες θα αλλάξει, γιατί ήταν πρόχειρα και
χωρίς σχεδιασµό δοµηµένο, ώστε να υπερψηφίσουµε, δεν µπο-
ρούµε να το κάνουµε δεκτό. 

Και δεν πάσχετε µόνον στη νοµοθέτηση. Πάσχετε και στον νο-
µοθετικό σχεδιασµό και συγκεκριµένο στον εθνικό σχεδιασµό
που κάνατε, όταν µιλούσατε για το προσφυγικό, για τους πρό-
σφυγες και για τους µετανάστες. Πριν γίνετε κυβέρνηση, βγαί-
νατε και λέγατε ότι η Ελλάδα δεν έχει σύνορα, ότι ο καθένας
µπορεί να έρχεται στη χώρα µας, ότι είµαστε φιλόξενοι. Ναι, εί-
µαστε φιλόξενοι. Όποιος έχει πραγµατικό πρόβληµα, µπορούµε
να τον δεχθούµε, να τον βοηθήσουµε και έχουµε αποδείξει πάρα
πολλές φορές τι είναι η Ελλάδα και ποιοι είναι οι Έλληνες. Ωστό-
σο, δεν µπορούµε να δεχθούµε αυτό που έγινε τώρα. Δεν γνω-
ρίζατε ότι, αν δεν υπάρχει πρόληψη, αν δεν υπάρχει µέριµνα
ώστε να µην υπάρχουν αυτές οι ροές…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Πώς θα το κάνουµε;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΕΓΑΛΟΜΥΣΤΑΚΑΣ: Θα µπορούσε να υπάρχει

αυτή η συνεργασία µε την Ευρώπη πολύ πιο πριν. Θα έπρεπε
από την πρώτη στιγµή να τους χτυπήσουµε την πόρτα. Είδαµε
πώς µειώθηκαν οι ροές. Σίγουρα όχι µε δικές σας προσπάθειες,
αλλά µε τη διαχείριση του προβλήµατος από την Ευρώπη.

Ξέρω ότι δεν είναι ένα ελληνικό πρόβληµα. Ξέρω ποιος το δη-
µιούργησε, όπως το ξέρουν οι περισσότεροι εδώ µέσα. Ωστόσο
δεν µπορούµε εµείς να συµµετέχουµε σε αυτόν τον σχεδιασµό.
Ξέρατε πολύ καλά ότι θα έρθουν και αυτή η νοµοθετική προχει-
ρότητα συνεχίζεται και σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που αποτελείται από τέσσερα µέρη. Το
πρώτο και το δεύτερο µέρος αποτελούν οδηγίες του 2013 και
του 2014 και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί δεν τις φέρατε να τις
ενσωµατώσετε στον ν.4375/2016. Το ίδιο θέµα πραγµατευόταν
και αυτός ο νόµος, τον οποίο έρχεστε τώρα να τροποποιήσετε
µε το τρίτο µέρος του σηµερινού νοµοσχεδίου. 

Μιλάµε για πράγµατα τα οποία δεν θα έπρεπε ούτε εσείς οι
ίδιοι να τα δέχεστε. Διπλή δουλειά κάνουµε, σε µία χώρα όπου
πρέπει όλοι να βάλουµε στο «φουλ» τις µηχανές και να δου-
λεύουµε για το πώς θα βελτιώσουµε την κατάστασή µας, όχι πώς
θα διορθώσουµε τα λάθη που εσείς κάνατε. 

Οι προηγούµενοι έκαναν πολλά λάθη. Τα αναγνωρίζουµε. Τα
τονίζετε και εσείς. Ωστόσο µη συνεχίζετε µε τη δική σας πρα-
κτική αυτή την πολιτική που µας έφτασε σε αυτό το σηµείο. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣT’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι µια καθυστερηµένη προσπάθεια να
βελτιωθεί αυτή η τραγική κατάσταση, που βιώνει σήµερα η χώρα
µας εξαιτίας της αθρόας προσέλευσης µεταναστών και προσφύ-
γων κυρίως στα νησιά του βορειοανατολικού Αιγαίου. Στο πλαί-
σιο αυτό, πέρα από την ουσία του νοµοσχεδίου, που περιλαµ-
βάνει κάποιες θετικές διατάξεις που είναι αυτονόητες και αυτές,
όπως τις χαρακτηρίσατε πολλοί από εσάς, δεν µπορούµε να µην

αναφερθούµε στις άθλιες συνθήκες οι οποίες επικρατούν σε όλα
σχεδόν τα κέντρα κράτησης και φιλοξενίας των προσφύγων και
των µεταναστών. 

Δεν µπορούµε παρά να ντρεπόµαστε για τις ανύπαρκτες
δοµές υγειονοµικής περίθαλψης, αλλά και για την ανυπαρξία
συνθηκών υγιεινής. Αυτές οι συνθήκες δεν είναι για ανθρώπους.
Αυτό µας ντροπιάζει παγκοσµίως, γιατί όλα αυτά ταξιδεύουν µε
την εικόνα σε όλη την υφήλιο. Δυσφηµούν τη χώρα µας. Σε αυτά
τα κέντρα ζουν οικογένειες, µάνες, παιδιά και µια ακόµα πιο ιδι-
αίτερη οµάδα, οι ασυνόδευτοι ανήλικοι. Θα έπρεπε να έχουµε
µεριµνήσει γι’ αυτούς και όχι να είµαστε σε αυτόν τον λαβύρινθο
ή το αδιέξοδο στο οποίο βρισκόµαστε τώρα. 

Έχετε ακούσει και έχετε δει ότι ανθίζουν τα δουλεµπορικά κυ-
κλώµατα. Έχουν αναφερθεί ακόµα και περιπτώσεις πορνείας
µέσα στα κέντρα, όπως και σεξουαλικών παρενοχλήσεων. Γι’
αυτό το φαινόµενο φταίτε εσείς, της Κυβέρνησης, στον βαθµό
που αφήσατε ή επιτρέψατε ή πολλές φορές επιδιώξατε να ανα-
πτυχθούν άναρχα καταυλισµοί οπουδήποτε. 

Όλα αυτά ξεκίνησαν πριν τρία χρόνια, µε τις ροές τις οποίες
δεν µπορούσατε να συγκρατήσετε από την Τουρκία, µια χώρα
που έχει κλιµακώσει την επιθετική της διάθεση –το βλέπουµε
όλοι σήµερα- και η οποία χρησιµοποιεί το µεταναστευτικό ως
µοχλό πίεσης και προς τη χώρα µας και προς την Ευρωπαϊκή
Ένωση για να πετύχει τους στόχους της, χωρίς να λογαριάζει
ανθρώπινα δικαιώµατα ή οτιδήποτε τέτοιο.

Δεν µπορούµε να µην ανησυχούµε για τη ροή από πρόσφυγες
που έχουµε το 2018. Σύµφωνα µε δικά σας στοιχεία είναι επτά
χιλιάδες πεντακόσιοι ενενήντα τέσσερις για το 2018 και βλέ-
πουµε ότι η κατάσταση πάει να ξεφύγει, όπως έγινε το 2015. Δεν
ξέρω αν η χώρα µας θα το αντέξει αυτό. Το πρώτο κύµα σάρωσε
τα νησιά µας και δεν ξέρω τι θα γίνει µε το δεύτερο. Φοβάµαι
µήπως δώσει το τελειωτικό χτύπηµα. 

Στο πλαίσιο αυτό µάς ανησυχεί και η αυξηµένη εισροή από τον
Έβρο. Ενώ από τα νησιά έχουν µπει δύο χιλιάδες εξακόσια δε-
καοκτώ άτοµα, από τον Έβρο έχουν µπει δύο χιλιάδες επτακό-
σιοι πρόσφυγες και µετανάστες. Πρέπει άµεσα να δράσετε.
Πρέπει να δηµιουργηθεί µια δοµή που θα καταγράφει ποιοι έρ-
χονται στην Ελλάδα, προκειµένου να κατανεµηθούν σε κέντρα
φιλοξενίας για να µην παρατηρήσουµε φαινόµενα ανάλογα µε
αυτά της Λέσβου. 

Δεν µπορούµε να τα παραβλέπουµε αυτά. Πρέπει άµεσα να
αποσυµφορηθούν τα νησιά µας. Έχει φτάσει το καλοκαίρι, έχει
ξεκινήσει ήδη η τουριστική περίοδος και τα νησιά µας έχουν κα-
ταντήσει αποθήκες ψυχών. Δεν µπορούµε να έχουµε οκτώµισι χι-
λιάδες πρόσφυγες σε έναν καταυλισµό που χωράει µόλις τρεις
χιλιάδες και µιλάµε για τη Μυτιλήνη. 

Δεν µπορούµε να εγγυηθούµε -και είµαστε σίγουροι ότι ούτε
εσείς µπορείτε να το κάνετε- ότι δεν θα υπάρξουν προβλήµατα,
τόσο ανάµεσα στους πρόσφυγες όσο και ανάµεσα στους πρό-
σφυγες και τους Έλληνες της περιοχής. Φοβόµαστε πολύ ότι θα
βρεθούµε µπροστά σε πολύ άσχηµες καταστάσεις, αν δεν δρά-
σουµε άµεσα.

Ρωτάω τώρα όσους έχουν τη γνώση εδώ µέσα το εξής: Πόσα
δισεκατοµµύρια έχουν δαπανηθεί για το µεταναστευτικό, πώς
δαπανήθηκαν και γιατί ζούµε αυτή την κατάσταση; Έχω την εν-
τύπωση ότι µε τα χρήµατα που έχουν πάει στο µεταναστευτικό,
τα πράγµατα θα έπρεπε να είναι πολύ καλύτερα από ό,τι είναι
τώρα. Δυστυχώς, όµως, βλέπουµε να γίνεται µια µεγάλη «µπίζνα»
µε τους αλληλέγγυους και τις ΜΚΟ. 

Τι γίνεται, επίσης, µε τη κοινή δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης
και Τουρκίας από το 2016, που δυστυχώς αποτελεί το µόνο µας
εργαλείο για να διαχειριστούµε την προσφυγική κρίση; Τι γίνεται
και µε τις επιστροφές στην Τουρκία, γι’ αυτούς που δεν έχει εγ-
κριθεί ακόµα το άσυλο; Ξέρετε ότι αποτελούν το 70% περίπου
όσων αιτούνται άσυλο. Το 2016 επέστρεψαν οκτακόσιοι, το 2017
εξακόσιοι ογδόντα και το 2018 µόλις ογδόντα έξι µέχρι τώρα.
Έχουµε διανύσει το µισό έτος.

Όµως και τα άλλα εργαλεία που έχουµε και αυτά δεν βλέπω
να τα χρησιµοποιούµε, όπως είναι το διηµερές πρωτόκολλο επα-
νεισδοχής που έχουµε µε την Τουρκία, αλλά και αυτό της Ευρω-
παϊκής Ένωσης µε την Τουρκία, που κάποια στιγµή είχαν οδη-

7588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γήσει σε έναν σηµαντικό αριθµό επιστροφών.
Τα ασυνόδευτα τέκνα, όπως είπα και πριν, αυτή τη στιγµή υπο-

λογίζονται σε τρεις χιλιάδες τριακόσια και µόλις χίλια εκατό φι-
λοξενούνται σε κάποιο κέντρο. Εδώ υπάρχει ένα πρόβληµα, είναι
υπαρκτό, είναι σηµαντικό και πρέπει να το λύσουµε. Ξέρουµε,
ακούσαµε στις επιτροπές ότι η διαδικασία µέχρι σήµερα για να
εγκριθεί ή όχι το άσυλο µπορεί να διαρκέσει τρία χρόνια. Πέντε
αιτήσεις ασύλου εξετάζονται καθηµερινά, ενώ, όπως µας είπε ο
Υπουργός, µέσα σε έναν χρόνο έχουν υποβληθεί εξήντα χιλιά-
δες. Αυτά τα στοιχεία έχουµε.

Για να το καταλάβουµε, αυτές τις εξήντα χιλιάδες για να µπο-
ρέσουµε σε έναν χρόνο να τις εξετάσουµε, πρέπει να εξετάζον-
ται εκατόν εξήντα πέντε αιτήσεις τη µέρα. Ό,τι και να κάνουµε
τώρα, αν δεν δουλέψουν στο «φουλ» οι µηχανές, θα είναι πολύ
αργά και θα είναι πολύ λίγο.

Αποδείχθηκε όλα αυτά τα χρόνια ότι η Κυβέρνηση, δυστυχώς,
είναι ένα βήµα πίσω από τις εξελίξεις. Το πρόβληµα έχει γιγαν-
τωθεί µπροστά µας και δεν ξέρω αν καταφέρετε να το λύσετε.
Έχετε αργήσει να νοµοθετήσετε σχετικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πολύ λίγο χρόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το νοµοσχέδιο αυτό σαν ιδέα µπορεί να είναι πολύ θετικό. Θα

έπρεπε να έχει έρθει πολύ πιο πριν. Υπάρχουν πάλι κενά, τα
οποία δεν έχω χρόνο να σας αναφέρω. Αναφέρθηκαν, βέβαια,
από τον εισηγητή µας. Είναι ανάγκη να λύνονται αυτά τα προ-
βλήµατα σε χρόνο dt, χωρίς όµως να χάνεται ούτε η ανεξαρτησία
ούτε η διαφάνεια, κανένα από αυτά τα εχέγγυα.

Έχετε αποδείξει για άλλη µια φορά ότι δεν δράττετε σωστά,
ότι περιµένετε να φτάσει ένα πρόβληµα στο απροχώρητο και στη
συνέχεια να έρθετε να κάνετε το αυτονόητο. Πόσες φορές ακού-
σαµε σήµερα από Βουλευτές της συγκυβέρνησης να λένε ότι κά-
νουµε το αυτονόητο, να φροντίσουµε για τις ανθρώπινες ψυχές!
Αυτό είναι που µας έχει οδηγήσει εδώ σήµερα.

Παρακαλώ, ας εξετάζουµε τα ζητήµατα πιο προσεκτικά, χωρίς
να υπηρετούµε µόνο τις κοµµατικές µας και τις ιδεολογικές µας
αντιλήψεις, αλλά έχοντας ως γνώµονα πάντοτε το καλό της
χώρας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν περάσουµε
στον επόµενο οµιλητή, επιτρέψτε µου µια ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 6ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης
Θεσσαλονίκης.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή, παιδιά.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω για ένα λεπτό τον λόγο, για
να µη µείνει µε την απορία ο κ. Μεγαλοµύστακας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Αναφέρατε πέντε αιτήσεις ασύλου. Σαράντα εννέα αιτήσεις
ασύλου εξετάζονται καθηµερινά µόνο στη Μόρια. Είναι ο µέσος
όρος καθηµερινώς. Δεν ξέρω από πού έχετε αυτά τα στοιχεία.
Ξέρω ότι κάτι είχε πει η κυρία περιφερειάρχης, αλλά ήταν τε-
λείως λάθος και όταν ήµουν στην Μυτιλήνη, πρωτεύουσα της Λέ-
σβου -το λέω χαριτολογώντας- της το εξήγησα ξανά και της
ίδιας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ευχαρι-
στούµε τον κύριο Υπουργό.

Τον λόγο έχει η κ. Αναστασία Χριστοδουλοπούλου από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Καλησπέρα.

Πριν µπω στο θέµα, θα ήθελα να καταγγείλω και εγώ από τη
µεριά µου την επίθεση των Ισραηλινών στους Παλαιστινίους, που
δείχνει ακριβώς τη βαρβαρότητα που επικρατεί στη διεθνή
σκηνή, που µέσα από συµβολικές ενέργειες, όπως η µεταφορά
της αµερικανικής πρεσβείας των ΗΠΑ στην Ιερουσαλήµ, προ-
σπαθούν να δηµιουργήσουν νέα de facto γεγονότα.

Το πρωί ήµουν στην έκθεση των Ελλήνων και Πορτογάλων σκι-
τσογράφων, που εγκαινιάστηκε στο Μετρό του Συντάγµατος.
Εκεί, λοιπόν, µεταξύ πολλών -ήταν πολλά, γιατί είναι όλη η έκ-
θεση αφιερωµένη στον πόλεµο και λέγεται «Πόλεµος Α.Ε.»- ξε-
χώρισα ένα σκίτσο του Έλληνα σκιτσογράφου Πάνου Ζαχάρη,
στο οποίο δείχνει ένα τανκς και µωρά παιδάκια να πετάνε πέτρες
στο τανκς. Λέει, λοιπόν, ο οδηγός του τανκς: «Κύριε διοικητά,
δεν µπορώ, είναι νήπια», και του απαντάει ο διοικητής: «Βάρα τα
όλα, αφάνισέ τα, γιατί ίσως κάποιο από αυτά, κάποια στιγµή να
αλλάξει τον κόσµο».

Τι θέλω, λοιπόν, να πω µε αυτό; Ότι οι δολοφονίες των παι-
διών, το πνίξιµο των παιδιών στις θάλασσες δεν είναι παράπλευ-
ρες απώλειες, είναι συνειδητή επιλογή, γιατί, πράγµατι, κάποιο
ή όλα από αυτά τα παιδιά, που ζουν το µαρτύριο του πολέµου
καθηµερινά, ίσως να είναι στην πρωτοπορία αυτών που θα αλλά-
ξουν τον κόσµο.

Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε µια συγκυρία που θα πρέπει ίσως
λίγο να εξοικειώσουµε και την ελληνική κοινωνία και να αναρω-
τηθούµε όλοι µαζί: «Μα, τι έχει γίνει τελικά; Τι έχει γίνει και, ενώ
ο κόσµος έπρεπε να καταγγέλλει τον πόλεµο, καταγγέλλει τα θύ-
µατα του πολέµου, τους πρόσφυγες; Πώς είναι δυνατόν η κοι-
νωνία, οι κοινωνίες όλες να έχουν εκπέσει τόσο πολύ»;

Ξέρετε, πενήντα χρόνια πριν –γιατί τώρα γίνονται αφιερώµατα
στον γαλλικό Μάη του ’68- όλη η Ευρώπη, όλη η παγκόσµια κοι-
νότητα, όλος ο κόσµος, όλη η οικουµένη σείονταν από τις αντι-
πολεµικές διαδηλώσεις που γίνονταν για το Βιετνάµ. Όλοι οι
άνθρωποι µιλούσαν για την ειρήνη, την αγάπη για τη ζωή, και σή-
µερα, που γίνεται ο πιο βάρβαρος πόλεµος σε δέκα-δεκαπέντε
µεριές της Γης, δεν µιλάει κανείς. Δεν καταγγέλλει κανείς τίποτα.
Τι συνέβη τελικά; Πώς γίναµε έτσι; Πώς έγιναν έτσι οι άνθρωποι;
Πώς µπήκαν στο καβούκι τους; Πώς είναι δυνατόν αυτή η ιδεο-
λογία που λέει «όλοι εναντίον όλων», που αποτελεί τη βάση του
πολέµου, να έχει υιοθετηθεί από την πλειοψηφία των κοινωνιών
της Ευρώπης και όχι µόνο; 

Αυτό για µένα είναι το ζήτηµα: το τι κάνουµε. Είναι δυνατόν
σήµερα να συζητάµε και να βγάζετε λόγους εδώ, που σας
άκουσα όλους, και να στηλιτεύετε τον Υπουργό για το νοµοσχέ-
διο; Τι θέλετε, δηλαδή, να πει αυτό το νοµοσχέδιο; Τι θέλετε να
κάνει αυτή η χώρα; Μπορεί αυτή η χώρα να τα βάλει µε τους
ισχυρούς; Μπορεί αυτή η χώρα, που πιέζεται από παντού, να εγ-
καταλείψει τους αδύναµους, τους αδύναµους Έλληνες, διότι
δήθεν κάνουµε πολιτική για εκλογική πελατεία, τους αδύναµους
πρόσφυγες, γιατί θέλουµε ανοιχτά σύνορα, τους αδύναµους συ-
νανθρώπους µας σε όλον τον κόσµο, που εκφράζουµε την αλλη-
λεγγύη µας γιατί θέλουµε να κάνουµε φιγούρα; Αυτά ακούµε.
Αυτά ακούµε µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Έχει ξεπέσει ο πολιτι-
κός λόγος µέχρι εκεί που δεν πάει άλλο. 

Και ερχόµαστε, λοιπόν, εδώ να δώσουµε απαντήσεις, επιτέ-
λους, και να πούµε τι πραγµατικά συµβαίνει. Κάνουµε όλοι σαν
να µην ξέρουµε. Εµφανίζονται εδώ και είναι όλοι υπέρ της κοινής
δήλωσης Ε.Ε. - Τουρκίας.

Δεν εννοώ όλοι, εντάξει, κοιτάω και τον κ. Παφίλη.
Παράλληλα, η κοινή δήλωση Ε.Ε. - Τουρκίας προβλέπει τον γε-

ωγραφικό περιορισµό. Είναι, λοιπόν, υπέρ και του γεωγραφικού
περιορισµού, αυτοί οι ίδιοι. Και, όµως, οι ίδιοι πρωτοστατούν στις
διαδηλώσεις στη Λέσβο, υποκρίνονται ότι συµπάσχουν µε το
δράµα που ζουν οι νησιώτες όλα αυτά τα χρόνια, ενώ στην ουσία
υποστηρίζουν τον γεωγραφικό περιορισµό. Και όχι µόνον τον γε-
ωγραφικό περιορισµό, όλα τα υποστηρίζουν. Ξεκίνησαν από το
να πνίγουµε τους πρόσφυγες που έρχονται, αυτό το 2015, ότι
δεν φρουρούµε τα θαλάσσια σύνορα. Σήµερα έχουν φτάσει στον
απόλυτο παραλογισµό και λένε ό,τι τους κατέβει, γιατί δεν έχουν
τι να πουν.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να συζητήσουµε, η Ευρώπη, επιτέλους, τι
θέλει από την Ελλάδα; Έχουµε καταλάβει; Θέλει, λοιπόν, από
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την Ελλάδα να είµαστε οι φρουροί της εξόδου και η Τουρκία οι
φρουροί της εισόδου των προσφύγων και των µεταναστών στον
ευρωπαϊκό χώρο και στα νησιά.

Αυτό θέλουν από εµάς. Γι’ αυτό προέβλεψαν τον γεωγραφικό
περιορισµό. Γι’ αυτό τροµοκρατούνται όταν κάνουµε µεταφορά
στην ενδοχώρα των ευάλωτων οµάδων, που επιτρέπεται αυτό να
γίνεται. Γι’ αυτό γίνεται όλος αυτός ο πανικός. 

Τι άλλο πια πρέπει να µας ζητήσει η Ευρώπη, για να κοιµάται
ήσυχη; Έχετε διανοηθεί; Τι άλλο θέλει; Μας λένε: «Συντµήστε τις
προθεσµίες για το άσυλο. Προχωρήστε στην κράτηση ακόµα και
των ασυνόδευτων ανηλίκων. Κάντε τα όλα. Θέλω να κοιµάµαι
ήσυχη. Αυτό είναι το πρόβληµά µου». Εµείς τι πρέπει να κάνουµε
εκεί; Να καταγγείλουµε την Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Να καταγ-
γείλουµε τους Υπουργούς; Οι Υπουργοί να κάνουν τι; Για πείτε
µας µια πρόταση επιτέλους. 

Τώρα εµφανίστηκαν ρεαλιστές. Ξέρετε ποια είναι η πρόταση;
Η πρόταση είναι γιατί δεν διώχνουµε. «Μπαίνουν τόσοι, αλλά δεν
φεύγει κανένας». Να τους απελάσουµε, παιδιά, πριν βγει η από-
φαση για το άσυλο. Να τους διώξουµε. Να τους επαναπροωθή-
σουµε. Να κατεδαφίσουµε κι εµείς τη Συνθήκη της Γενεύης. Αυτό
θέλουν, να µην υπάρχει κανένας πολιτισµός, να καλυφθεί το σύµ-
παν από τη βαρβαρότητα. Και το ζητάνε και από εµάς. Ποιοι; Τι
να κάνουµε, δηλαδή; Να διώχνουµε τους ανθρώπους από τα
νησιά; 

Σας ερωτώ, εν πάση περιπτώσει, επειδή βάζω αυτά τα ερωτή-
µατα, τι έγινε στα νησιά; Πέρασε ένα εκατοµµύριο κόσµος από
τα νησιά. Δεν είδαµε καµµία διαδήλωση. Δεν είδαµε να ηγούνται
φασίστες στις διαµαρτυρίες των κατοίκων. Τι άλλαξε όµως και
τώρα ξαφνικά όλοι µαζί ενώθηκαν µε µια ψυχή για να προστα-
τεύσουν τον τουρισµό, την οικονοµία και ό,τι άλλο νοµίζουν;

Εγώ ξέρω -και παραδέχοµαι- ότι έχουν κουραστεί οι νησιώτες
και έχουν δίκιο. Ακούν και εµάς που ασκούµε κριτική στην Ευ-
ρώπη γιατί δεν κάνει αναλογική κατανοµή και επιµερισµό των ευ-
θυνών. Και σου λένε: «Εµείς µόνο θα πάρουµε το βάρος, εµείς
µόνο θα έχουµε την ευθύνη της υποδοχής; Η υπόλοιπη Ελλάδα
θα µείνει αµέτοχη»;

Όµως, εκεί δεν συµφωνεί κανείς. Θα το δείτε. Ήδη έχουν αυ-
ξηθεί οι ροές από τα χερσαία σύνορα και άρχισαν να πανικοβάλ-
λονται και οι από πάνω, τα βόρεια σύνορα. Μετά θα βροντο-
φωνάξει η Κρήτη για τον τουρισµό της, µετά η Πάτρα και µετά
δεν ξέρω ποιος άλλος, διότι εδώ δεν έχουµε καταλάβει ότι αυτό
το ζήτηµα, το οποίο έχει ως αιτία τον πόλεµο, δεν µπορούµε να
το διαχειριστούµε µε «ασπιρίνες». 

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Γι’ αυτό εγώ και στην τοποθέ-
τησή µου στην επιτροπή είχα πει ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι το
καλύτερο δυνατό που µπορούσε να υπάρχει σε αυτόν τον φρικτό
συσχετισµό δυνάµεων, σε αυτή την απάνθρωπη κατάσταση που
ζούµε, όπου όλοι έχουµε εθιστεί στον θάνατο, στο αίµα, στη δυ-
στυχία. Και ταυτόχρονα υποτίθεται ότι θέλουµε να γυρίσουµε
στο έθνος-κράτος. Δεν καταλάβαµε τίποτα από την παγκοσµιο-
ποίηση. Και να ο εθνικισµός να γεµίζει τις ψυχές των ανθρώπων,
να τις δηλητηριάζει και να γίνεται η Βουλή των Ελλήνων -η οποία
ήταν υπόδειγµα το 2015, µέχρι και για Νόµπελ Ειρήνης είχαν
προταθεί τα νησιά- αρένα τού ποιος θα πει το πιο φασιστικό, το
πιο ρατσιστικό, το πιο ξενόφοβο επιχείρηµα. Αυτή είναι η απο-
γοήτευση. Αυτά βλέπουµε και βλέπουν οι κοινωνίες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου της Βουλής)

Άκουσα ότι κάποιοι µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα αναφέρθηκαν
στο «λιάζονται» που είπα εγώ το 2015. Για να καταλάβετε το επί-
πεδο νοηµοσύνης των ανθρώπων που πήραν τον λόγο ότι εκτός
του ότι δεν έχουν καταλάβει γιατί και πώς ήρθαν το 2015 τόσοι
άνθρωποι, για το πώς και γιατί τελικά όλοι αυτοί οι άνθρωποι δεν
δηµιούργησαν κανένα πρόβληµα στη χώρα, για το πώς και το
γιατί η χώρα µας εµφανίστηκε η µοναδική που τήρησε τη διεθνή
νοµιµότητα, ενώ όλοι οι άλλοι υπηρετούν τη σκοπιµότητα, κόµ-
µατα και κυβερνήσεις παντού, ακόµα ασχολούνται µε το «λιάζον-
ται». Ακόµα ασχολούνται, διότι θεωρούν ότι έκανα ένα φοβερό
ατόπηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Χριστοδου-
λοπούλου, παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

Υπερασπίστηκα τους πρόσφυγες που βρίσκονταν στις πλα-
τείες, στην πλατεία Οµονοίας συγκεκριµένα. Έπρεπε ως Υπουρ-
γός να δώσω εγώ την απάντηση, στο γιατί είναι εκεί, σε αυτές
τις παράλογες ερωτήσεις των ξενόφοβων καναλιών, που ενορ-
χήστρωναν ολόκληρη εκστρατεία ενάντια στην Κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό θέλω να πω ότι δεν θα απαντήσω σε ένα παρα-
λήρηµα που ακούστηκε µέσα στη Βουλή από κάποιον νεοναζί κα-
νίβαλο, γιατί για κανίβαλο πρόκειται.

Αυτό που θα ευχηθώ είναι η ελληνική δικαιοσύνη να εκτελέσει
το χρέος της για να ξεβρωµίσει η Βουλή από αυτόν τον φασι-
στικό, σεξιστικό, ρατσιστικό, ξενοφοβικό λόγο, που τον ακούµε
και παρακολουθούµε και δεν µπορούµε να αντιδράσουµε. Αυτή
είναι η ουσία. 

Δεν πρέπει να γίνουµε Ευρώπη. Η εξαίρεση του 2015 συνεχίζει
να είναι εξαίρεση και το 2018. Η ελληνική Κυβέρνηση είναι η µο-
ναδική κυβέρνηση σε όλη την Ευρώπη και σε όλον τον κόσµο που
είχε το θάρρος να το πει, να εκφράσει την αλληλεγγύη της, να
εφαρµόσει τη νοµιµότητα και να προσπαθεί να εξισορροπήσει
τις απαιτήσεις των Ευρωπαίων µε την πραγµατικότητα και τη διε-
θνή προστασία. Και αντί να είµαστε υπερήφανοι που έχουµε µια
τέτοια Κυβέρνηση, βρίσκουµε ευκαιρία να κάνουµε την µικροπο-
λιτική µας, γιατί περί αυτού πρόκειται. 

Όταν όλος ο κόσµος ζει στη βαρβαρότητα, όταν δεν υπάρχει
ένας άνθρωπος να µιλήσει και να καταδικάσει αυτά που συµβαί-
νουν, τολµούν να µιλούν γι’ αυτή την Κυβέρνηση και για τις νο-
µοθετικές της πρωτοβουλίες, που ακροβατούν πολλές φορές,
πράγµατι ακροβατούν, στην προσπάθεια να παραµείνουµε άν-
θρωποι, να δώσουµε ένα σήµα, ένα µήνυµα ότι υπάρχει ακόµα
ελπίδα, ότι µπορούµε να αντισταθούµε σε αυτή τη λαίλαπα και
τους εκβιασµούς των Ευρωπαίων και των µεγαλοσχηµόνων και
ότι µπορούµε να παραµείνουµε άνθρωποι που αγαπάµε τη ζωή,
που αγαπάµε τις ανθρώπινες ανάγκες και δεν είµαστε µισαλλό-
δοξοι, να µισούµε τα θύµατα του πολέµου. Αν είναι δυνατόν να
είµαστε εδώ και να συζητάµε για τους πρόσφυγες µε αυτόν τον
χυδαίο τρόπο που ακούσαµε από τους περισσότερους εκπρο-
σώπους της Αντιπολίτευσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Χριστοδουλοπούλου.

Μετά από συνεννόηση, το Προεδρείο ζητά να διαγραφούν από
τα Πρακτικά οι προσβλητικές και απαράδεκτες εκφράσεις που
ακούστηκαν σε αυτήν την Αίθουσα και που είχαν ως αποδέκτη
την κ. Χριστοδουλοπούλου. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥΛΟΥ (Γ’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής):

Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει και οι Πρόεδροι να έχουν αντανα-
κλαστικά όταν ακούγονται αυτά τα πράγµατα. Δεν είναι στην ατο-
µική πρωτοβουλία του καθενός τι θα κάνει, όταν ακούγονται
αυτές οι χυδαιότητες. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κυρία Χρι-

στοδουλοπούλου.
Κύριε Δελή, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Με το σηµερινό νοµοσχέδιο ενσωµατώνονται στην ελληνική

νοµοθεσία οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη µετανά-
στευση και το προσφυγικό, εκτός βεβαίως από τις αλλαγές προς
το χειρότερο που επιχειρεί στο θέµα του ασύλου. 

Νοµίζω ότι κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί πως αυτό το νοµο-
σχέδιο «κουµπώνει» µια χαρά κιόλας µε την αντιδραστική συµ-
φωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας το 2016, την οποία βε-
βαίως συχνά-πυκνά διαφηµίζει η Κυβέρνηση. Ήταν µια συµφω-
νία, όµως, η οποία τσαλαπατά τη Διεθνή Συνθήκη της Γενεύης
του 1951 για το προσφυγικό δίκαιο, συνθήκη -θυµίζω- που έγινε
κατορθωτή χάρη στην καθοριστική συµβολή των σοσιαλιστικών
χωρών λίγο µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο, όπου βέβαια ο διε-
θνής συσχετισµός ευνοούσε τέτοιες κατακτήσεις για τους
λαούς. 
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Η Συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας όχι µόνο δεν επι-
βεβαίωσε τα όσα υποκριτικά διακήρυξε, αλλά είχε και ένα πάρα
πολύ συγκεκριµένο απάνθρωπο αποτέλεσµα: Τον απαράδεκτο
εγκλωβισµό χιλιάδων προσφύγων και µεταναστών µέσα σε
άθλιες συνθήκες στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου, ενώ αυξά-
νονται τελευταία συνεχώς και οι αφίξεις προσφύγων στον Έβρο.
Εγκλωβισµός εκεί, όπου οι άνθρωποι στοιβάζονται σε καταυλι-
σµούς σαν της Μόριας και της «ΒΙΑΛ», χωρίς τα αναγκαία µέτρα
για να ζουν ανθρώπινα, εκεί όπου οι αιτήσεις ασύλου αυτών των
ανθρώπων καρκινοβατούν, ενώ απαγορεύεται και η µεταφορά
τους σε άλλους, κατάλληλα διαµορφωµένους χώρους στην ηπει-
ρωτική χώρα και έχουµε βέβαια συχνά τις εκρήξεις της απελπι-
σίας τους. 

Εκεί όπου όλη αυτή η τραγική κατάσταση έχει πολύ σοβαρές
επιπτώσεις και στη ζωή των νησιωτών. Εκεί όπου κάνουν χρυσές
δουλειές οι δουλέµποροι και αλωνίζουν οι κάθε λογής µη κυβερ-
νητικές οργανώσεις. Εκεί όπου βρίσκουν πρόσφορο έδαφος οι
φασίστες και οι ναζιστές για να ρίχνουν το ναζιστικό τους δηλη-
τήριο και να επιτίθενται, όπως στη Μυτιλήνη, µε φωτοβολίδες
ακόµα και σε γυναίκες και µικρά παιδιά, κρύβοντας τις πραγµα-
τικές αιτίες και τους αληθινούς ενόχους. 

Αυτές δεν είναι οι επιπτώσεις της συµφωνίας Ευρωπαϊκής
Ένωσης, Τουρκίας και ελληνικής Κυβέρνησης, αλλά και της γε-
νικότερης µεταναστευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκή Ένωσης,
µε την οποία συµφωνεί και η Αντιπολίτευση και για την οποία το
ΚΚΕ πολύ έγκαιρα είχε προειδοποιήσει και την οποία είχε καταγ-
γείλει; Το θέµα αυτό, ειδικά µετά τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε την Τουρκία, δεν συνδέεται ακόµα περισσότερο µε
τα γεωπολιτικά παζάρια και τους εκβιασµούς που γίνονται στην
περιοχή; 

Αλήθεια, είναι άραγε σύµπτωση ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο
έρχεται την ώρα που οι συνθήκες στην περιοχή γίνονται ολοένα
και πιο επικίνδυνες για τους λαούς; Την ώρα που κλιµακώνεται
επικίνδυνα η ιµπεριαλιστική επιθετικότητα στη Συρία, την ώρα
που η κρατική δολοφονική µηχανή του Ισραήλ αιµατοκυλίζει τον
λαό της Παλαιστίνης; Την ώρα που οι πολεµικές προετοιµασίες
των Ηνωµένων Πολιτειών, του ΝΑΤΟ, της Ευρωπαϊκής Ένωσης
εντείνονται και µάλιστα µε την ελληνική Κυβέρνηση να αναλαµ-
βάνει όλο και πιο αναβαθµισµένους ρόλους σ’ αυτό; Την ώρα που
η τούρκικη αστική τάξη εντείνει την επιθετικότητά της και το κου-
βάρι των ιµπεριαλιστικών ανταγωνισµών περιπλέκεται ολοένα και
περισσότερο; Μα, όλο αυτό τελικά δεν είναι η αιτία που γεννά
και αυξάνει τα καραβάνια των προσφύγων και των κατατρεγµέ-
νων; 

Πώς άραγε τα αντιµετωπίζουν όλα αυτά η Ευρωπαϊκή Ένωση
και οι ελληνικές κυβερνήσεις; Περιορίζουν όλο και περισσότερο
το δικαίωµα των ξεριζωµένων από τις επεµβάσεις και τους πο-
λέµους να βρουν προστασία και να πάρουν άσυλο στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. Τα ίδια κάνει και η Κυβέρνηση και αυτή είναι -νοµί-
ζουµε- όλη η ουσία του σηµερινού νοµοσχεδίου. Όλες οι ευρωε-
νωσιακές οδηγίες για το άσυλο, που εισάγονται στην ελληνική
νοµοθεσία, αποµακρύνονται όλο και πιο πολύ από την όποια προ-
στασία προβλέπεται από τις διεθνείς συµβάσεις, ειδικά τη συν-
θήκη της Γενεύης. 

Τρανταχτό παράδειγµα αποτελεί ο περιορισµός των χρονικών
περιθωρίων για τις απαιτούµενες τυπικές ενέργειες των προσφύ-
γων που εµφανίζεται στο νοµοσχέδιο κατ’ ευφηµισµόν και ως
«ταχύρρυθµη διαδικασία». Πρόκειται για απαράδεκτες, απάν-
θρωπες ρυθµίσεις τιµωρητικού χαρακτήρα, όπου σύµφωνα µε
τις ασφυκτικές προθεσµίες που τίθενται, προβλέπεται µέχρι και
η ακύρωση του αιτήµατος ασύλου σε περίπτωση που χαθεί κά-
ποια προθεσµία ή κάποιος καθυστερήσει να παραλάβει την από-
φαση για το αίτηµά του. Κινδυνεύει, µάλιστα, επιπλέον και µε
απέλαση ακόµα κι αν έχει προσφύγει στα διοικητικά δικαστήρια,
όπως ίσχυε µέχρι τώρα. 

Όσο για τους εργαζόµενους στις Επιτροπές Ασύλου και Προ-
σφυγών, ζουν µε την ασφάλεια του συµβασιούχου, εργάζονται
µε ρυθµούς εξοντωτικούς κι από πάνω καθυστερείτε τις πληρω-
µές για τα δεδουλευµένα τους. 

Κλείνω µε το ζήτηµα της εκπαίδευσης των προσφυγόπουλων.
Είναι ένα ζήτηµα που αποκαλύπτει, θαρρώ, όλη την υποκρισία

της Κυβέρνησης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σύµφωνα µε την
Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ, περίπου το 1/3 του συνόλου των
προσφύγων στη χώρα µας είναι ανήλικοι, κοντά στις είκοσι χιλιά-
δες. Μόνο τους πρώτους οκτώ µήνες του 2017 σηµειώθηκαν
επτά χιλιάδες διακόσιες πενήντα επτά αφίξεις ανηλίκων, από
τους οποίους οι οκτακόσιοι τριάντα οκτώ, σύµφωνα µε τα επί-
σηµα στοιχεία, ήταν ασυνόδευτα παιδιά, πολλές φορές χωρίς ελ-
πίδα επανένωσης µε τις οικογένειές τους. 

Βγήκε πέρυσι το Υπουργείο Παιδείας και εξήγγειλε βαρύ-
γδουπα την ένταξη όλων αυτών των προσφυγόπουλων στα σχο-
λεία. Πέρασε ένα χρόνος από τότε και ούτε τρεις χιλιάδες απ’
αυτά τα παιδιά έχουν γραφτεί στα σχολεία της χώρας και σε
όλες τις βαθµίδες και απ’ αυτά µόνο όσα βρίσκονται στην ηπει-
ρωτική Ελλάδα, γιατί στα νησιά το δικαίωµα αυτών των παιδιών
στη µόρφωση πολύ απλά δεν ισχύει. Απ’ όσα πάνε στο σχολείο,
άλλα πάνε σε πρωινά σχολεία, στριµωγµένα σε εικοσιεφτάρια,
τριαντάρια και βάλε τµήµατα, χωρίς να υπάρχουν όροι και προ-
ϋποθέσεις, χωρίς τµήµατα υποδοχής µε το απαραίτητο προσω-
πικό για να βοηθιούνται αυτά τα παιδιά, ώστε να προσαρµοστούν
µε το αναγκαίο εκπαιδευτικό υλικό και άλλα πάνε στα διαπολιτι-
σµικά σχολεία, που έχουν µετατραπεί στην πράξη σε προσφυ-
γικά, µε πάρα πολλά προβλήµατα υποδοµών και προσωπικού. 

Όσο για τις διαφηµισµένες Δοµές Υποδοχής και Εκπαίδευσης
Προσφύγων, δηλαδή τη συµµετοχή των παιδιών των καταυλι-
σµών σε απογευµατινές τάξεις, ξεκίνησαν πάρα πολύ αργά. Ορι-
σµένες ξεκίνησαν τώρα, πριν από λίγους µήνες, τον Γενάρη, µε
προσλήψεις αναπληρωτών κυριολεκτικά την τελευταία στιγµή,
µε απουσία διερµηνέων, χωρίς υλικοτεχνική υποδοµή και µε τις
διάφορες ΜΚΟ να αλωνίζουν, διεκδικώντας µάλιστα παιδαγωγικό
-και όχι µόνο- ρόλο. 

Τελικά και το προσφυγικό είναι ένα ταξικό ζήτηµα, στο οποίο
απαντούν οι θέσεις του ΚΚΕ. Η αντιµετώπισή του θεωρούµε ότι
περνά µόνο µέσα από τη σύγκρουση µε την ευρωενωσιακή ιµπε-
ριαλιστική πολιτική. 

Ναι, κυρία Χριστοδουλοπούλου, επειδή αναρωτηθήκατε, είµα-
στε ενάντια στους ισχυρούς, όπως έκαναν οι παππούδες µας
ενάντια στους Γερµανούς κάποτε µε το ΕΑΜ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Βούλτεψη από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ. Πα-
φίλης. Έπονται άλλοι τέσσερις οµιλητές για να ολοκληρωθεί ο
κατάλογος. Στο τέλος θα κλείσει ο Υπουργός. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο µετά τον κ. Πα-
φίλη, παρακαλώ; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Βεβαίως, κύριε Υ-
πουργέ.

Ελάτε, κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κοιτάξτε, εγώ δεν ξέρω πόσες φορές θα έρθουµε σε αυτή την

Αίθουσα να συζητήσουµε νοµοθέτηµα γύρω από την προσφυγική
και µεταναστευτική κρίση και πόσες φορές ακόµη θα «σερβί-
ρουµε ασπιρίνες» πάνω σε αυτό το θέµα. 

Προσωπικά δεν έπεσα ποτέ στην παγίδα να στοχοποιήσω για
παράδειγµα -επειδή µίλησε πριν από µένα- την κ. Χριστοδουλο-
πούλου και να πω ότι εκείνη είναι υπεύθυνη για ό,τι συνέβη την
περίοδο της θητείας της ή το πρώτο εξάµηνο της διακυβέρνησης
ΣΥΡΙΖΑ. Η κ. Χριστοδουλοπούλου εφάρµοζε την πολιτική του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Γι’ αυτό, εγώ προσωπικά δεν έπεσα ποτέ στην παγίδα να
µιλήσω ονοµαστικά. 

Ήταν απόφαση του ΣΥΡΙΖΑ να γίνουν αυτά που έγιναν στη
χώρα. Κάθε λέξη σας, κάθε πράξη σας από το 2011 που ξέσπασε
ο πόλεµος στη Συρία, από το 2013 που έφτασε στο απόγειό της
η προσφυγική κρίση µέχρι πριν λίγο καιρό, αλλά και σήµερα µε
αυτά που νοµοθετείτε, οδηγεί σε αυτή την κατάσταση διόγκωσης
των προβληµάτων και δηµιουργίας νέων προβληµάτων, διότι η
πηγή του κακού βρίσκεται στις διαχρονικές απόψεις σας για το
µεταναστευτικό. Αρκεί µια µατιά για να δείτε τι γράφατε και τι
λέγατε για χρόνια, οδηγώντας κάθε φορά σε ένα γενικό προ-
σκλητήριο. Πρέπει να δείτε τι λέγατε στις πολιτικές σας αποφά-
σεις, στα προγράµµατά σας. 
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Σας θυµίζω τι έλεγε ο κ. Τσίπρας: «Να τους δεχόµαστε όλους
και να τους δίνουµε χαρτιά για να φεύγουν στο εξωτερικό» και
«Καµµία δύναµη FRONTEX και κανένας φράχτης δεν µπορεί να
σταµατήσει το φαινόµενο». Ο κ. Τσίπρας τα έλεγε αυτά. 

Ο κ. Σταθάκης τον Νοέµβριο του 2014 έφτασε στο σηµείο, πα-
ρουσιάζοντας το πρόγραµµά σας για την ανάπτυξη, να πει ότι η
ανάπτυξη θα πάει καλύτερα εάν δοθούν περισσότερες ιθαγέ-
νειες σε µετανάστες. Δηλαδή για την ανάπτυξη, το 2014 είχατε
τις ιθαγένειες στους µετανάστες και τώρα έχετε την κάνναβη και
τα ναρκωτικά. Στο πρόγραµµά σας του 2012 λέγατε ότι υποστη-
ρίζετε ένα σύστηµα ανοικτής και διαρκούς νοµιµοποίησης. 

Ποιος τα προκάλεσε, λοιπόν, όλα αυτά; Ποιος έκανε το γενικό
προσκλητήριο; Και µόλις βρεθήκατε στην εξουσία, συνεχίσατε
τα γενικά προσκλητήρια. Οι διακινητές µοίραζαν φυλλάδια στους
καταυλισµούς στην Τουρκία λέγοντας ότι τώρα µε την καινούρ-
για Κυβέρνηση θα αλλάξει η πολιτική του µεταναστευτικού.
Ήρθε εδώ ξαφνικά ενάµισι εκατοµµύριο ανθρώπων. Δεν ήταν
στο απόγειό της η προσφυγική κρίση το 2015. 

Φτιάξατε το αίσχος της Ειδοµένης. Μας έκλεισαν οι Σκοπιανοί
τα σύνορα, τα οποία τα έχουν ακόµη κλειστά, κι εσείς συζητάτε
µε τους Σκοπιανούς για επίλυση του ζητήµατος της ονοµασίας
µε κλειστά τα σύνορα από αυτούς. Δεχθήκατε τη Συµφωνία Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας χωρίς να απαιτήσετε να ανοί-
ξουν τα σύνορα. Φέρατε και το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο. Θυµάµαι ότι
όταν ήµασταν µε τον Σαµαρά στην Ουαλία σε σύνοδο του ΝΑΤΟ,
ο κ. Βίτσας –δεν βλέπω εδώ τον Υπουργό- έλεγε εδώ στην Ελ-
λάδα ότι το ΝΑΤΟ πρέπει να αυτοδιαλυθεί. Προφανώς το φέρατε
το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο για να το βλέπετε καλύτερα και να το διαλύ-
σετε καλύτερα. Δεν βλέπω, δηλαδή, άλλη εξήγηση. 

Μετά, αρχίσατε. Ποιο ήταν ένα από τα πρώτα σας νοµοθετή-
µατα τον Ιούνιο του 2015 για να δώσετε σήµα; Η αλλαγή του
νόµου για τις ιθαγένειες. «Εδώ µοιράζουµε τις καλές ιθαγένειες».
Άλλον καηµό δεν είχατε. Πηγαίνατε για τα capital controls και κά-
νατε νόµο για την ιθαγένεια και συνεχίσατε το ξήλωµα, διότι η
Ελλάδα είχε νόµους για το µεταναστευτικό. Ο αρτιότερος νόµων
εξ αυτών ήταν αυτός του 2005 επί Υπουργού Εσωτερικών Προ-
κόπη Παυλόπουλου, του σηµερινού Προέδρου της Δηµοκρατίας.
Εκείνος ο νόµος τα προέβλεπε όλα αυτά που τα φέρνετε τώρα
κοµµατιαστά εσείς, γιατί τα έχετε ήδη ξηλώσει. Και φύλαξη συ-
νόρων προέβλεπε και ελευθερία κίνησης για τους νοµίµως δια-
µένοντες και ποινή φυλάκισης και πρόστιµα για όσους µπαίνουν
παρανόµως στη χώρα, αλλά και πρόνοιες για τους τελούντες στο
ειδικό καθεστώς του πρόσφυγα, κατά την έννοια όµως της Σύµ-
βασης της Γενεύης του 1951, που η Ελλάδα την κύρωσε το ’59.
Αναφέρθηκε η κ. Χριστοδουλοπούλου σε αυτό. 

Η Σύµβαση της Γενεύης δεν προστατεύει τους πάντες που
µπαίνουν σε µια χώρα. Προστατεύει αυτούς οι οποίοι έχουν κα-
θεστώς πρόσφυγα. Εσείς, όµως, δεν διαχωρίσατε ποτέ πρόσφυ-
γες από µετανάστες και εξακολουθείτε να µην το κάνετε. Ξη-
λώσατε τον νόµο του 2005. Ξηλώσατε τον συµπληρωµατικό του
2007. Ξηλώσατε τον νόµο του 2011. Ξηλώσατε και τον νόµο του
2014 και τώρα έρχεστε και µας φέρνετε διατάξεις. Φτιάξατε τον
νόµο την πρωταπριλιά του 2016. Τον ψηφίσατε µε τη διαδικασία
του κατεπείγοντος, λέγοντας ότι θα λύσει όλα τα προβλήµατα
ασύλου. Τώρα, δύο χρόνια µετά, ξαναέρχεστε µε άλλον νόµο για
το άσυλο, ενώ µε τον προηγούµενο νόµο υπονοµεύσατε και τη
Συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας και καταστρατηγή-
σατε τη συµφωνία των πολιτικών Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της
Δηµοκρατίας. 

Ούτε τώρα διαχωρίζετε τους πρόσφυγες από τους µετανά-
στες ούτε ενισχύετε τις δοµές κλειστής φιλοξενίας. Και αυτά
είχαν αποφασιστεί στη σύσκεψη όλων των πολιτικών Αρχηγών
υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

Αυτή τη στιγµή το νοµοσχέδιο που φέρνετε είναι µια επανά-
ληψη του 2016, απλώς µε κάποιες διευκολύνσεις που κάνετε στο
θέµα του ασύλου. Αυτός ο νόµος που ψηφίσατε πριν από δύο
χρόνια, ανέφερε ότι αλλοδαπός ή ανιθαγενής που αιτείται διε-
θνούς προστασίας, δεν κρατείται µόνο και µόνο για τον λόγο ότι
έχει υποβάλει αίτηση διεθνούς προστασίας, καθώς και ότι ει-
σήλθε παράνοµα ή παραµένει στη χώρα µας χωρίς τίτλο διαµο-
νής. Προσέξτε: Αλλοδαπός ή ανιθαγενής είπατε. Δεν λέτε πρόσ-

φυγας. Άρα εδώ εσείς έχετε κάνει πάλι γενικό προσκλητήριο.
Αυτή τη διάταξη την έχετε κρατήσει. 

Εφόσον, λοιπόν, δεν τηρείτε τα συµφωνηµένα, δεν τηρείτε τις
συµφωνίες, δεν εφαρµόζονται οι συµφωνίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, αυτή η δήλωση κ.λπ., αφού είναι όλοι ίδιοι και δεν γίνε-
ται κανένας διαχωρισµός, άρα αυτή τη στιγµή καταπατώνται τα
δικαιώµατα του πρόσφυγα κατά την έννοια της Συνθήκης της Γε-
νεύης και δεν προχωράτε. 

Τι λέει η δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας; Λέει ότι
όλοι οι παράτυποι µετανάστες επιστρέφουν αµέσως. Επιστρέ-
φουν αµέσως; Όχι. Άρα δεν τηρείται η συµφωνία. Πρέπει κάτι να
κάνετε εσείς που είστε Κυβέρνηση. Τι άλλο λέει; Λέει ότι για κάθε
έναν Σύριο που θα πηγαίνει από την Ελλάδα στην Τουρκία, ένας
από εκεί θα πηγαίνει στην υπόλοιπη Ευρώπη. Τηρείται η συµφω-
νία; Όχι. Έχουν ανοίξει τα σύνορα; Όχι. 

Τι ακριβώς κάνει το ΝΑΤΟ; Είπα πριν, κύριε Υπουργέ…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Σας άκουσα. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Φαντάζοµαι θα αυτοδιαλυθεί αφού τελει-

ώσει η προσφυγική κρίση. 
Αυτό το οποίο, τελικά, έχετε νοµοθετήσει –και νοµοθετείτε και

σήµερα, απλώς προσπαθείτε κάπως να βολέψετε την κατά-
σταση- είναι το «µπάτε σκύλοι αλέστε» και οι απευθείας αναθέ-
σεις για σίτιση και υποδοµές όπου έχει στηθεί ένας χορός εκα-
τοµµυρίων. Δύο χρόνια µετά δεν έχετε βρει ένα σύστηµα να γί-
νεται διαγωνισµός για τη σίτιση των προσφύγων και είναι συγκε-
κριµένες πάντα οι εταιρείες, οι οποίες παίρνουν αυτές τις
συµβάσεις µε απευθείας ανάθεση. 

Και το αποτέλεσµα είναι να µην πηγαίνουν ποτέ ελιές στους
πρόσφυγες, οι οποίες τους αρέσουν. Έτσι δεν είναι; Δεν υπάρ-
χουν ελιές στο διαιτολόγιό τους, παρ’ ότι το ζητούν. Γιατί µας
έλεγε ο κ. Καµµένος ότι θα βάλει ISO, για το τι προτιµούν ανά-
λογα από κάθε χώρα οι πρόσφυγες. 

Άρα, λοιπόν, δεν φέρνετε νοµοθέτηµα για να διορθώσει την
κατάσταση. Φέρνετε απλώς άλλο ένα νοµοθέτηµα, πιστεύοντας
ότι µε αυτό το τσαλαβούτηµα θα δώσετε κάποιες λύσεις. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος κ.
Παφίλης και θα ακολουθήσει ο Υπουργός κ. Βίτσας.

Ορίστε, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Η σηµερινή συνεδρίαση σκιάζεται από

ένα νέο στυγερό έγκληµα από µια νέα σφαγή του παλαιστινιακού
λαού. Είναι πάνω από εξήντα οι νεκροί, δύο χιλιάδες επτακόσιοι
οι τραυµατίες. Νεκρά παιδιά, ανήλικοι, τανκς µε σφεντόνες. Ο
κόσµος σας ο καπιταλιστικός! Κι αυτή η σφαγή είναι άλλη µια
σφαγή γι’ αυτούς που ζητάνε τι; Το αυτονόητο να έχουν πατρίδα
και αντιµετωπίζουν, όχι τώρα, χρόνια ολόκληρα γενοκτονία. 

Αυτή ήταν η προσφορά του Ισραήλ στις Ηνωµένες Πολιτείες
της Αµερικής και στον «διαβολικά καλό» Τραµπ όπως είπε ο Πρω-
θυπουργός. Ο «διαβολικά καλός» Τραµπ! Προσφορά σε αίµα,
πολύ αίµα. Κι αυτό είναι συµβολικό ξέρετε και για το παρελθόν,
γιατί η ιστορία του ιµπεριαλισµού είναι βαµµένη µε το αίµα δε-
κάδων εκατοµµυρίων και λαών ολόκληρων, αλλά κυρίως είναι
σήµα για το µέλλον, για το τι πρόκειται να συµβεί στην περιοχή
και πώς θα αντιµετωπιστεί από τους συµµάχους σας, κυρίες και
κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και όλων των υπολοί-
πων κοµµάτων. 

Δεν είναι σύµµαχοί σας; Τι είναι; Δεν είναι οι Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής και ο «διαβολικά καλός» Τραµπ στρατηγικοί
σας σύµµαχοι; Ποιος είναι ο εκτελεστής; Το Ισραήλ το κράτος
δολοφόνος. Ναι ή όχι; Πόσα χρόνια; Όµως είναι στρατηγικός
σύµµαχος της Κυβέρνησης και των άλλων κοµµάτων.

Κι εδώ ακούµε κι ανέκδοτα. Είναι άλλο το ότι είναι στρατηγικός
σύµµαχος, άλλο το ότι κάνετε µαζί γυµνάσια κατά του Ιράν -και
το λέω συγκεκριµένα και ας βγει ένας να το διαψεύσει- αεροπο-
ρικά στην περιοχή των Γρεβενών κι αλλού, άλλο το ότι συµµετέ-
χετε σε όλα τα σχέδια που εξυφαίνονται στην περιοχή και άλλο
το ότι ορισµένοι καταγγέλλουν, δεν λέω υποκριτικά, αυτή τη
σφαγή. Καταγγέλλεις ένα έγκληµα στο οποίο συµµετέχεις. 

7592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Και θα πω τι σηµασία έχει αλήθεια αυτό το αίµα, πέρα από τις
ανθρωπιστικές φωνές που ακούγονται και είναι και συναισθηµα-
τικές; Αυτό που προέχει είναι τα πετρέλαια, το φυσικό αέριο, τα
συµφέροντα των πολυεθνικών. Γι’ αυτά δεν γίνεται η σφαγή στην
περιοχή και για τον στρατηγικό έλεγχο; Ναι ή όχι; Όµως αυτά
είναι τα πρωτεύοντα και αυτά υπηρετεί η γεωστρατηγική ανα-
βάθµιση που όλοι σας ορκίζεστε εδώ πέρα και πρέπει να το αν-
τιληφθεί ο λαός. Τα συµφέροντα του κεφαλαίου, ελληνικού και
ξένου, χτίζονται πάνω στο αίµα των Παλαιστινίων, των Συρίων,
των Αφγανών, τω Λίβυων, όλων.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Από παλιά ήταν αυτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για όλες τις κυβερνήσεις λέω και για

όλους. Δεν κάνετε τίποτα διαφορετικό και θα τα ακούσετε κι
αυτά. 

Απέναντι σε αυτό το έγκληµα τι στάση παίρνει η Κυβέρνηση
και τα άλλα αστικά κόµµατα; Συνιστούν αυτοσυγκράτηση. Κατα-
γράφουµε -λέει- τη σφαγή. Καταγραφή την ξέρουµε. Και τι κά-
νουµε; Συστήνουµε αυτοσυγκράτηση και εξειδικεύεται κιόλας
στην ανακοίνωση το Υπουργείο Εξωτερικών της Κυβέρνησης. Τι
λέει; Προς τους Ισραηλινούς: «Όχι δυσανάλογη βία». Μη σκοτώ-
νετε δηλαδή πενήντα, εξήντα, σκοτώστε λιγότερους. Και προς
τη Χαµάς: «Ειρηνικές διαδηλώσεις». Μη χρησιµοποιείτε σφεντό-
νες και ό,τι άλλο, γιατί όπλα δεν χρησιµοποίησαν. Ίσες αποστά-
σεις απέναντι στον θύτη και στο θύµα.

Η Ευρώπη σας αυτή που υποστηρίζετε, τι λέει; Τα ίδια ακρι-
βώς. Αυτή τη δήλωση κάνει και ευθυγραµµίζεστε όλοι, όλα τα
άλλα κόµµατα, πάνω σ’ αυτή τη δήλωση. Κατάντια. Και από την
άλλη η Βουλή οµόφωνα αναγνωρίζει το παλαιστινιακό κράτος µε
απόφασή της και η Κυβέρνηση δεν το υλοποιεί στην πράξη τώρα.
Αυτή είναι η µεγάλη υποκρισία. 

Μάλιστα ακυρώθηκε και η συνεδρίαση σήµερα της επιτροπής
για τη συµφωνία –κοιτάξτε πώς τα φέρνει η ώρα- Ελλάδας - Ισ-
ραήλ. Ερώτηµα. Θα την ακυρώσετε; Θα την αλλάξετε; Τι κόλπα
είναι αυτά συνδικαλιστικά; Συµβολικό είναι; Βγείτε και πείτε εδώ
ότι ακυρώνουµε τη συµφωνία εξαιτίας αυτής της σφαγής. Σιγά
µην το κάνετε. Το αντίθετο συµβαίνει.

Επειδή ο κ. Μπαλάφας -ο κ. Βίτσας δεν µίλησε ακόµη- έκανε
µια συγκροτηµένη τοποθέτηση, να πάµε, λοιπόν, στο θέµα το
προσφυγικό και το µεταναστευτικό. Ξέρετε ότι η κάθε κυβέρνηση
και η κάθε πολιτική δύναµη δεν κρίνεται από αυτά που λέει αλλά
από αυτά που κάνει, αν και πολλές φορές τα λέει µε έµµεσο
τρόπο και κάνει άλλα πράγµατα.

Ας πάρουµε, λοιπόν, τις αιτίες. Συµφωνούµε όλοι ότι οι αιτίες
του αυξηµένου ρεύµατος, προσφυγικού και µεταναστευτικού,
είναι δύο κατ’ εξοχήν; Συµφωνούµε. Πρώτον, είναι ο πόλεµος και,
δεύτερον, είναι η ληστρική εκµετάλλευση χωρών που έχουν τε-
ράστιες πλουτοπαραγωγικές πηγές, όπου ο κόσµος πεινάει, γιατί
είναι στα χέρια µιας χούφτας καπιταλιστικών, πολυεθνικών επι-
χειρηµατικών οµίλων. Συµφωνούµε.

Για να δούµε, λοιπόν, σε αυτές τις δύο αιτίες τι στάση κρατάνε
τα πολιτικά κόµµατα και έτσι πρέπει να κρίνει ο ελληνικός λαός. 

Πόλεµος. Ερώτηµα. Ποιος παρεµβαίνει και διεξάγεται ο πόλε-
µος; Ποιος είναι; Άγνωστος είναι; Δεν είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση;
Δεν είναι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής; Δεν είναι άλλες
περιφερειακές δυνάµεις; Ποιος επιτέθηκε στο Ιράκ; Ποιος επιτέ-
θηκε στη Συρία και δηµιούργησε όλη αυτή την κατάσταση; Ποιος
επιτέθηκε στο Αφγανιστάν; Ποιος επιτέθηκε σε όλα τα µήκη και
τα πλάτη του πλανήτη; Αυτοί δεν είναι; Υπάρχει κανένας που να
πει ότι δεν είναι; Όχι. Είναι η πραγµατικότητά.

Τι στάση, λοιπόν, κράτησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις και
η σηµερινή απέναντι στον πόλεµο; Πείτε µας ένα όχι που είπατε
κι εσείς τώρα και οι άλλοι παλιότερα για δείγµα για να το κου-
νάτε. Πείτε µας ένα. 

Έχετε υπογράψει τα πάντα και τις αποφάσεις του ΝΑΤΟ όλες
µέχρι, κύριε Μπαλάφα, και την άρση της δέσµευσης για µη πρώ-
το πυρηνικό χτύπηµα, που την υπέγραψε ο Υπουργός Άµυνας
της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ στη Σύνοδο του ΝΑΤΟ. Το λέω αυτό,
γιατί είχατε σχέση µε αυτά και µε το κίνηµα ειρήνης κάποτε όπως
και πολλοί άλλοι. 

Πείτε µας, λοιπόν, η Κυβέρνηση η σηµερινή τι ακριβώς κάνει
απέναντι στον αµερικάνικο ιµπεριαλισµό, που σέρνει σε σφαγή

λαούς ολόκληρους µαζί µε άλλους; Δεν καταγγέλλει. Το αντίθετο
κάνει. Τι κάνετε; Δίνετε νέες βάσεις, νέες διευκολύνσεις. Ναι ή
όχι; Στη Σύρο θα γίνει καινούργια βάση και ας αφήσουν τα κόλπα
περί ναυπηγείων. Στη Σούδα έγινε αναβάθµιση και, µάλιστα, στο
χαιρετιστήριο λόγο είπε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ότι είναι πολύ
θετικό. Τρίτον, στη Λάρισα, στο κέντρο της Ελλάδος, γίνεται
βάση drones. Τέταρτον, στην Αλεξανδρούπολη γίνεται βάση ελι-
κοπτέρων.

Τα δίνετε, λοιπόν, όλα; Ναι ή όχι; Συµµετέχετε στα σχέδια άλ-
λων στην περιοχή; Φέρατε το ΝΑΤΟ στο Αιγαίο; Γιατί το φέρατε;
Για να σταµατήσει τους πρόσφυγες και τους µετανάστες; Ιδού
τα αποτελέσµατα. Δηλαδή γλείφουµε το δάχτυλό µας, όταν δεν
αντιλαµβανόµαστε ότι η συγκέντρωση τεράστιων στρατιωτικών
δυνάµεων στην περιοχή µαζί µε το ΝΑΤΟ και µε τη βούλα αυτής
της Κυβέρνησης δεν έχει σχέση µε αυτό, αλλά έχει σχέση µε τα
νέα σχέδια που ετοιµάζονται κατά του Ιράν και άλλων χωρών, µε
κίνδυνο να γίνει ολοκαύτωµα σε ολόκληρη την περιοχή.

Αναφέροµαι και στις προηγούµενες κυβερνήσεις. Στο Αφγα-
νιστάν ό,τι ζητήσαν το κάναµε. Στο Ιράκ ό,τι ζητήσαν το κάναµε.
Στη Γιουγκοσλαβία ό,τι ζήτησαν το έκανε η κυβέρνηση του
ΠΑΣΟΚ και έλεγαν τα στελέχη του ΠΑΣΟΚ αυτό που λέτε κι εσείς
σήµερα. Άλλο η Κυβέρνηση και άλλο το κόµµα. Συµµετείχε σε
όλα και από την άλλη έλεγε να βγάλει και µια ανακοίνωση να το
καταγγείλει. Στη Λιβύη συµµετείχε σε όλα. Έφυγε η πρεσβεία
της Συρίας;

Είπε ένα όχι πουθενά η ελληνική Κυβέρνηση στις κυρώσεις για
τη Συρία και σε όλα τα άλλα µέτρα που έχει πάρει γενικότερα ο
ιµπεριαλισµός; Όχι. Συµµετέχει, λοιπόν, και συµµετέχει συνει-
δητά. 

Και εδώ δεν ισχύει το «να τα βάλουµε µε τους ισχυρούς». Βε-
βαίως να τα βάλουµε µε τους ισχυρούς. Εµείς δεν λέµε ότι θα
κάνεις πόλεµο αλλά θα πεις όχι, έστω και πολιτικά καµµιά φορά,
αν δεν µπορείς να κάνεις κάτι άλλο, που µπορείς να κάνεις. Τι θα
γίνει στο τέλος δηλαδή; Όλοι οι λαοί της γης σε αυτή τη λογική
θα λένε: «δεν µπορούµε να τα βάλουµε µε τους ισχυρούς, άρα
υποτασσόµαστε»; Γιατί το δίληµµα αυτό είναι. Υποταγή στην κα-
πιταλιστική βαρβαρότητα και διαχείριση της ή αντίσταση και ανα-
τροπή. Όταν αυτός ο κόσµος που περιέγραψε η κ. Χριστοδου-
λοπούλου, υπάρχει και έχει και όνοµα. Λέγεται κυριαρχία του ιµ-
περιαλισµού παγκόσµια. Άρα, λοιπόν, τι νόηµα έχουν οι διάφο-
ρες εκκλήσεις που γίνονται, όταν στην πράξη η κυβερνητική
πολιτική στηρίζει την ιµπεριαλιστική βαρβαρότητα;

Το δεύτερο θέµα είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση. Ειπώθηκε -και
έτσι είναι-, ότι έκλεισε τα σύνορα. Για να δούµε, λοιπόν, ιστορικά
το θέµα της Ευρωπαϊκής Ένωσης των συµµάχων σας. Όταν ήλθε
το Δουβλίνο ΙΙ -δεν θα πάω στα γενικά- ποιος το καταψήφισε στο
Ευρωκοινοβούλιο; Μόνο το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Όλοι
οι άλλοι και µε τα δυο χέρια. Τι λέει το Δουβλίνο ΙΙ; «Όπου µπαίνει
στην πρώτη χώρα, εκεί σταµατάει. Δεν πάει παραπέρα». Έτσι δεν
είναι; 

Δεύτερον, λέτε για κλείσιµο συνόρων κ.λπ.. Μα εσείς δεν λέ-
γατε «η ελπίδα έρχεται, η Ευρώπη αλλάζει»; Και εµείς λέγαµε ότι,
βεβαίως, αλλάζει και γίνεται χειρότερη! Τι στάση κρατήσατε όλα
αυτά τα χρόνια στα θέµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Καταργεί-
ται ή όχι µε το Δουβλίνο ΙΙ η Συνθήκη της Γενεύης; Για να µην
πάω σε άλλα. Για τους πρόσφυγες καταργείται ή όχι; Τι κάνατε
γι’ αυτό; Και η Νέα Δηµοκρατία εδώ, που µιλάει και βγάζει λό-
γους, σε όλα δεν έχει συµφωνήσει; Σήµερα δεν συµφωνεί µε τις
ευρωπαϊκές οδηγίες και παίζει παιχνίδι; Εσείς όµως τι κάνατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Παφίλη, ολο-
κληρώστε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω. Δεν χάθηκε και ο κόσµος.
Έτσι κι αλλιώς ας ακουστεί και µια πραγµατική φωνή.

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όταν κάναµε την κινητοποίηση στη

Λέσβο, από το εργατικό κέντρο µόνο του το ΚΚΕ ήταν και κάποιοι
άλλοι. Όλοι οι υπόλοιποι ήταν στα σπίτια τους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Πότε;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τώρα µετά τα γεγονότα µε τους φα-

σίστες.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 15 MΑΪΟΥ 2018 7593



ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Εκατό άνθρωποι ήσασταν, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ήµουν εκεί, οπότε δεν µπορείς να λες

τίποτα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Και µε ενισχύσεις εκατό ήσασταν!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συνεχίζουµε, λοιπόν. Άρα είστε ευθυ-

γραµµισµένοι µε όλη την πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δη-
µιουργείτε αυταπάτες ακόµα για το τι είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση
και σε αυτόν τον τοµέα, στηρίζετε όλες τις πολιτικές, υπογρά-
φετε όλες τις αποφάσεις. Καλά ένα βέτο δεν µπορείτε να βάλετε;
Τόσο πολύ δηλαδή; Ένα βέτο, σε κάποιο, για να πείτε «εδώ λέµε
όχι και υπερασπιζόµαστε τα συµφέροντά µας». Πού είναι η συµ-
µαχία του Νότου, να βάλουν όλοι µαζί βέτο στο Δουβλίνο ΙΙ και
να πει «όχι, δεν θα έρχονται µόνο εδώ, θα πηγαίνουν και σε σας». 

Ας µιλήσουµε και για τη συµφωνία. Εµείς τι είχαµε προτείνει
από την αρχή; Είπαµε ότι µε ευθύνη του ΟΗΕ και άλλων διεθνών
οργανώσεων, στην Τουρκία κατευθείαν να δοθούν κονδύλια –όχι
στην Τουρκία- για να καταγράφονται και να φεύγουν µε καράβια
κ.λπ., για τις χώρες που θέλουν να πάνε. 

Κουνάει το κεφάλι του ο κ. Μπαλάφας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-

λιτικής): Ο Γραµµατέας του κόµµατός σας άλλαξε γραµµή.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα συνεχίσω, λοιπόν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-

λιτικής): Είπε: «µε την προοπτική να φύγουν». 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα συνεχίσω λοιπόν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ (Υφυπουργός Μεταναστευτικής Πο-

λιτικής): Ο Γραµµατέας του κόµµατός σας άλλαξε γραµµή και
δεν το πήρατε χαµπάρι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πονάνε αυτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μη διακόπτετε, σας

παρακαλώ.
Ολοκληρώστε, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σε µένα βρήκατε να πείτε για τον

χρόνο; Λογικό. Τόσοι τον παραβίασαν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Πα-

φίλη. 
Κύριε Υπουργέ, δεν θα καταγράφεται τίποτα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τότε γιατί δεν είπατε τίποτα; Όταν η

Γερµανία ζήτησε µισό εκατοµµύριο -οι βιοµήχανοι το ζήτησαν-
και πήρε επτακόσιες χιλιάδες, το ανφάν γκατέ, τους µορφωµέ-
νους και µετά κατέβασαν την στρόφιγγα, είπατε τίποτα; Καταγ-
γείλατε τίποτα; Βγήκατε σε ένα συµβούλιο να πείτε δεν το
ψηφίζουµε, δεν υπογράφουµε; Όχι. Εκεί ό,τι πουν, είναι νόµος
για εδώ. 

Εµείς κάναµε συγκεκριµένη κριτική για το νοµοσχέδιο. Και
όποιος δεν καταλαβαίνει ας µην καταλαβαίνει. Λέµε για το γεω-
γραφικό προσδιορισµό -ξέρετε ποια είναι τα αποτελέσµατα, είναι
λάθος- λέµε για περιορισµό δικαιωµάτων. Κανένας δεν µπορεί
στα σοβαρά στη δική µας κριτική, στο νοµοσχέδιο, να πει ότι δεν
είναι σωστή. Και κάποιες εξοµοιώσεις που άκουσα όταν λέει:
«σου κάνουν και από εδώ και από εκεί κριτική, πας καλά», είναι
όχι απλώς έξω από τη λογική αλλά τουλάχιστον γελοίες. 

Όσο για τα χρήµατα και τη διαφήµιση το χρήµα το δίνουν ο
ΟΗΕ ένα κοµµάτι και τα άλλα, λέει, η Ευρωπαϊκή Ένωση. Μα
καλά τίνος είναι; Οι βιοµήχανοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα δί-
νουν; Είναι των λαών της Ευρώπης και του ελληνικού λαού µαζί.
Άρα σταµατήστε να τη διαφηµίζετε. 

Εποµένως στο µεγάλο ερώτηµα που τέθηκε, για το τι θα κά-
νουµε µπροστά σε αυτή την ανθρωπότητα που διαµορφώθηκε,
θα πρέπει ο καθένας πρώτα απ’ όλα να ζητήσει συγγνώµη γι’
αυτά που έλεγε το 1990, όταν ανατρεπόταν ο συσχετισµός των
δυνάµεων µε τη διάλυση της Σοβιετικής Ένωσης κ.λπ., κι όταν
χαιρετίζατε τον νέο κόσµο της ειρήνης και της προκοπής που
µπαίνει η ανθρωπότητα, διότι σταµατάει ο Ψυχρός Πόλεµος.

Και, δεύτερον, να απαντήσει στο σύγχρονο ερώτηµα, όπως γί-
νεται σε όλες τις κρίσιµες στιγµές της ιστορίας. Υποταγή ή αντί-
σταση κι ανατροπή; Ποια έχει µεγαλύτερο κόστος για τον λαό;
Η υποταγή. Η αντίσταση και η ανατροπή έχει κόστος, αλλά είναι
για το δικό του το συµφέρον, και, δυστυχώς, όλοι σας έχετε κάνει
την πρώτη επιλογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός, κ. Βίτσας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Πάντα η σειρά έχει µια σηµασία, αλλά η ρητορική δεινό-
τητα και η εµπειρία του φίλου µου του Παφίλη δεν θα µε κάνει
να αναφερθώ στην οµιλία του εκτός από ένα σηµείο. Είναι φίλος
µε την έννοια την ανθρώπινη…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν παρεξηγούµαι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Όχι, εσείς να µην παρεξηγηθείτε. Εγώ δεν παρεξηγούµαι. 
Δυστυχώς όλοι ζούµε σε αυτόν τον κόσµο, µε αυτές τις δυ-

σκολίες, µε αυτές τις δυνατότητες και µε αυτές τις προσπάθειες
ανατροπής της καθεστηκυίας κατάστασης. Και δεν µπορεί κανέ-
νας να ζει µε την ασφάλεια ότι εγώ είµαι η πραγµατική ζωή, εγώ
είµαι η πραγµατικότητα κι όποιος δεν καταλαβαίνει κακό του κε-
φαλιού του. Όποιος πηγαίνει µε αυτή τη λογική, το µόνο πράγµα
που θα κάνει είναι να µην µπορεί, αλλά να ζει σε αυτόν τον
κόσµο. Σκεφτείτε το αυτό. 

Θα ήθελα να πω ότι συµφωνώ απόλυτα µε το ψήφισµα που κα-
τέθεσε η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε τα γε-
γονότα στη Γάζα και το γεγονός ότι σκοτώνονται αθώοι άνθρω-
ποι. Θέλω να υπενθυµίσω ότι η Ιερουσαλήµ –γιατί δεν είναι χθε-
σινό το γεγονός, µη γελιόµαστε- είναι ιερή πόλη τριών από τις
πέντε µεγάλες θρησκείες και µε αυτή την έννοια είναι η πόλη που
έχει συµπυκνώσει, διαχρονικά, την ειρηνική συνύπαρξη κι έτσι
πρέπει να γίνει κι έτσι πρέπει να µείνει. 

Αν κάποιοι ζήλωσαν τη δράση των Σταυροφόρων που έσφαξαν
τους µουσουλµάνους ή κάποιοι άλλοι ζήλωσαν τη δράση του Σα-
λαντίν που έσφαξε τους χριστιανούς, τότε να ξέρουν ότι η ιστο-
ρία θα τους καταγράψει αλλά και η πραγµατικότητα τους
καταγράφει στις πιο µαύρες της σελίδες. Και δεν µιλάω µόνο για
τα χθεσινά. Μιλάω και για την απόφαση. 

Συγχρόνως δεν µπορώ και δεν µπορεί κανένας να δικαιολογή-
σει τα επιχειρήµατα περί «αυτοάµυνας». Τι αυτοάµυνα είναι αυτή
στην οποία σκοτώνονται, δολοφονούνται οι άλλοι; Αλλά ξέχασα.
Πώς το λέει ο Σαρτρ; «Η κόλαση είναι οι άλλοι». Έτσι δεν λέει; Κι
από αυτό πρέπει να ξεφύγουµε. 

Εγώ θέλω να σας πω ορισµένα πράγµατα, γιατί παρατήρησα
µια πασαρέλα που έγινε εδώ σήµερα. Δεν ξέρω αν το είδατε, αν
το προσέξατε. Από εδώ ο κόσµος ο δηµοκρατικός, ο κοινοβου-
λευτικός και από εκεί η άλλη πλευρά η κόλασή µας η κόλαση που
έχουµε στο µέσα µας ο ενιαυτός –αν το λέω καλά- συντηρητι-
σµός µας.

Και αν θέλετε να έχω µία άποψη, υπάρχει ένας διαχωρισµός
σε ό,τι και να κάνουµε ως πολιτικές δυνάµεις: Ή είµαστε οι πολι-
τικές δυνάµεις που φοβούνται ή που θέλουν να φοβίσουν ή θέ-
λουν να διαµορφώσουν µε διάφορους τρόπους -µε βία, µε προ-
βοκάτσια κ.λπ.- φοβισµένα ανθρωπάκια ή είµαστε οι πολιτικές
δυνάµεις που δεν φοβούνται, που βλέπουν µπροστά, που λένε
ότι υπάρχουν αξίες, ότι έχουµε διαφωνίες πάνω σε αυτές οξείες,
ότι µπορούµε να τσακωνόµαστε πολιτικά, όµως µπορούµε να κά-
νουµε βήµατα. 

Και το ζήτηµα είναι το εξής: Θα προσεγγίσουµε και το προ-
σφυγικό θέµα φοβικά; «Να φύγετε, να πάτε αλλού»; Θα το προ-
σεγγίσουµε ενισχύοντας τα φοβικά σύνδροµα -να σας πω και
εγώ παραδείγµατα: να φύγουν από τα νησιά, να πάνε στο τάδε
χωριό και στο τάδε χωριό να λένε οι κάτοικοι «να µην έρθουν εδώ
να  πάνε εκεί»- ή θα πάµε να µείνουµε µε τις κατακτήσεις του αν-
θρώπινου πολιτισµού; Θα ενισχύσουµε την προστασία των αν-
θρώπινων δικαιωµάτων των δικαιωµάτων όλων των ανθρώπων
και συγχρόνως θα κατανοήσουµε ότι έχουµε να διαχειριστούµε
µία δύσκολη πραγµατικότητα ή από την άλλη µεριά θα ξεφεύ-
γουµε σε ευκολότατες λύσεις είτε µε βάση ιδέες είτε µε βάση το
πολιτικό ή πολιτικάντικο συµφέρον µας;

Διέκρινα κάτι στη σηµερινή συζήτηση. Η συζήτηση στις συνε-
δριάσεις των επιτροπών ήταν µια επωφελής και εποικοδοµητική
συζήτηση. Η σηµερινή συζήτηση, βεβαίως, ήταν για µένα άκρως
διδακτική, για τον τρόπο που προχωράει η πολιτική ζωή από τη
µια µεριά αλλά από την άλλη µεριά έδειξε την ανετοιµότητα και
την αµηχανία, αν θέλετε, να µιλήσουµε συγκεκριµένα. 

Θα ήθελα να µου επιτρέψετε να πω ορισµένα πράγµατα, τα
οποία πρέπει να τα έχετε υπ’ όψιν σας. Δεν έχω κρίση ειλικρί-
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νειας. Προσπαθώ να λέω την αλήθεια γιατί πρώτον η αλήθεια
σώζει και, δεύτερον, η αλήθεια βοηθάει να αποφασίσει κανείς σε
σχέση µε αυτά τα πράγµατα. 

Η προσφυγική κρίση και δοκίµασε και δοκιµάζει την Ευρώπη.
Η υπευθυνότητα, η αλληλεγγύη, οι αρχές και οι αξίες του Δια-
φωτισµού, ο θεµέλιος, δηλαδή, λίθος της Ευρώπης που δίνει συ-
νοχή στις κοινωνίες και στα κράτη, αµφισβητούνται όχι από αυτή
καθαυτή την προσφυγιά αλλά από την έλλειψη αλληλεγγύης,
από την ξενοφοβία, αλλά και από έναν πολιτικάντικο τρόπο αντι-
µετώπισης αλά καρτ των ανθρώπινων αξιών και δικαιωµάτων. Να
είµαστε καθαροί. Αυτό συµβαίνει αυτή τη στιγµή. 

Και µερικές φορές ακούω ότι το ανθρωπιστικό ζήτηµα αποκτά
τον χαρακτήρα τροµοκρατικής απειλής. Ακούω ότι οι προσφυγι-
κές και µεταναστευτικές ροές µεταφράζονται από πολλούς σε
κίνδυνο. Ακούω ότι πρέπει να ενεργοποιηθούν ή ακούω ότι είναι
εθνικοί ηγέτες άνθρωποι οι οποίοι τι λένε; Κανένας πρόσφυγας
στον τόπο µας. Και µας είπαν σήµερα και το τροµερό ότι αυτά
δεν ήταν στις ιδέες των αρχαίων Ελλήνων. Εγώ θέλω να θυµίσω
–και µε συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε, θα πάρω ένα, δύο λεπτά επι-
πλέον- το εξής: Το 630 π.Χ. περίπου ο Κύλων, Αθηναίος Ολυµ-
πιονίκης, έκανε αποτυχηµένο πραξικόπηµα.

Ο ίδιος πήγε, βέβαια, στα Μέγαρα –τα καταφέρνουν αυτά οι
ηγέτες- αλλά οι δικοί του πήγαν στον Παρθενώνα, όχι στον ση-
µερινό Παρθενώνα που φτιάχτηκε µετά, για να µη λέτε ότι δεν
ξέρω. Εκεί τους κορόιδεψαν οι αντίπαλοι και τους σκότωσαν.
Αυτοί ήταν ικέτες. Τότε προστάτης ήταν ο θεός.

Εµείς µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο η ανθρωπότητα δηλαδή
είπε: «η ίδια η ανθρωπότητα είναι ο προστάτης». Γι’ αυτό συνή-
θως λέω ότι η ανθρωπότητα µε τη Συνθήκη της Γενεύης και το
Πρωτόκολλο της Νέας Υόρκης έκανε βήµατα µπροστά. Αυτό δεν
πρέπει να το χάσουµε.

Μ’ αυτή τη λογική θα ήθελα να πω ορισµένα πράγµατα που
είπα και στις επιτροπές. Εµείς λειτουργούµε µε βάση ορισµένες
παραδοχές. Οι παραδοχές είναι η Συνθήκη της Γενεύης, όπως
και η κοινή δήλωση της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Τουρκία όχι
ως λύση αλλά ως µια αφετηρία προς βιώσιµη λύση για όλη την
Ευρώπη. 

Η θέση µας και αυτό για το οποίο παλεύουµε ως ελληνική Κυ-
βέρνηση, είναι ότι πρέπει να διαµορφωθούν νόµιµες οδοί για
τους αιτούντες άσυλο και διεθνή προστασία, γιατί αυτά τα δύο
τα έχουµε µπλέξει. Ο νόµος είναι γενικός. Δεν είναι µόνο γι’ αυ-
τούς που έρχονται από τη Συρία ή το Πακιστάν κ.λπ.. 

Δεύτερον, πρέπει να κτυπήσουµε τις εγκληµατικές πρακτικές
των διακινητών και τρίτον, είναι αναγκαστική η κατανοµή του βά-
ρους και η κοινή έκφραση της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης. Αυτές
είναι οι πολιτικές µας θέσεις και δεν θα σταµατήσουµε να τις
λέµε και στην Ευρωπαϊκή Ένωση και σε όλα τα διεθνή φόρα και
στον ΟΗΕ, ώστε να είναι ξεκάθαρο αυτό το πράγµα. Θα κάνουµε
και συγκεκριµένες προτάσεις για κοινό ευρωπαϊκό µηχανισµό
ασύλου µε πλήρη σεβασµό στις συνθήκες.

Το έχω ξαναπεί και άλλη φορά. Τι είναι αυτό το περιστασιακό
–και ελπίζουµε όλοι όχι για µεγάλο χρονικό διάστηµα- που λέγε-
ται συµφωνία ή κοινή δήλωση Ευρώπης - Τουρκίας; Είναι κανένα
ευαγγέλιο; Είναι ένα εργαλείο που το χρησιµοποιούν, η καρδιά
του οποίου είναι αυτοί οι άνθρωποι να παραµένουν και να βελ-
τιώνουν τη ζωή τους στην Τουρκία, η Ευρωπαϊκή Ένωση να προ-
σφέρει τους χρηµατοδοτικούς πόρους, ώστε αυτό να γίνεται και
οι επιστροφές να είναι ένας διορθωτικός µηχανισµός. Αυτό λέµε.
Ξεκάθαρα πράγµατα. Άρα πρέπει να µη φοβόµαστε, να συνεχί-
ζουµε σε αυτή την κατεύθυνση, να βλέπουµε τις δυσκολίες και
να δίνουµε λύσεις.

Ο νόµος δεν πρόκειται να λύσει διά µαγείας το προσφυγικό
και µεταναστευτικό ζήτηµα. Ο νόµος θέλει να προσαρµόσει προς
τα βελτίω τις συνθήκες αυτής της στιγµής. Παλεύοντας στην πο-
λιτική µας κατεύθυνση, εµείς τι θέλουµε; Πρώτον, να αποσυµπιε-
στούν τα νησιά χωρίς να αναπληρώνεται ο πληθυσµός αυτός από
νέες ροές. Θα σας δώσω το χθεσινό παράδειγµα. Έφυγαν από
τη Λέσβο, αν δεν κάνω λάθος, εκατόν δώδεκα ευάλωτοι άνθρω-
ποι και ήρθαν εκατόν τρεις. Αυτό αν δεν το κατανοήσεις, έρχεσαι
και λες ό,τι θέλεις. Θα αναφερθώ και σε αυτά που είπαν από τη
Νέα Δηµοκρατία. 

Έχουµε ένα νοµοθετικό πλαίσιο στο οποίο θα αναφερθώ λίγο
µετά. Όµως για να προσπαθήσεις να λύσεις το ζήτηµα, χρειάζε-
σαι διοικητικές πράξεις, δηλαδή πρακτικές αλληλεγγύης και δι-
οίκησης και να επικεντρωθείς στο να εξετάσεις σήµερα όλη την
αλυσίδα και να λύνεις κόµπους, να λύνεις προβλήµατα.

Τι θέλουµε να κάνουµε, λοιπόν, µε αυτό το νοµοσχέδιο; Με σε-
βασµό στα δικαιώµατα των αιτούντων διεθνή προστασία, θέ-
λουµε να κάνουµε µία ταχύτερη εξέταση των αιτηµάτων ασύλου.
Θεωρούµε ότι αυτό δεν γίνεται µόνο από τον νόµο. Πρέπει να
αυξήσουµε τους ανθρώπους που κάνουν στα νησιά αυτού του
είδους την εξέταση.

Ήδη έχω πει ότι κάναµε δύο πράγµατα. Ανανεώσαµε όλες τις
συµβάσεις και θα δυναµώσουµε µε διακόσια άτοµα την Υπηρεσία
Πρώτης Υποδοχής και την Συνυπηρεσία Ασύλου.

Ποιο ζήτηµα επιπλέον πρέπει να λύσουµε; Το ζήτηµα της διερ-
µηνείας και σε αυτό επικεντρωνόµαστε αυτή τη στιγµή. Πώς θα
γίνει αυτό ακόµα πιο γρήγορα; Όταν στοχοποιήσουµε -ας το πω
µε αυτή την έκφραση- τις επιτροπές προσφυγών πρώτα και
κύρια στα νησιά. Η εντολή που έχει δοθεί από αυτές τις δώδεκα
που είναι τώρα, δύο να έχουν επίκεντρο τη Λέσβο και µία σε κάθε
ένα άλλο νησί. Με το που θα αυξηθούν -και ήδη έχουµε ξεκινήσει
τις διαδικασίες σε είκοσι επιτροπές- τέσσερις θα επικεντρωθούν
στη Λέσβο, δύο στη Χίο, δύο στη Σάµο, µία στη Λέρο, µία στην
Κω.

Έχεις να αντιµετωπίσεις και άλλο ζήτηµα. Για παράδειγµα µε
ευκολία λέει κάποιος ότι επιτάχυνε τις διαδικασίες. Όµως µιλάµε
πέρα από όλα τα άλλα και για φτωχούς ανθρώπους. Να σας
δώσω πάλι ένα παράδειγµα. Στη Λέσβο αυτή τη στιγµή υπάρχουν
περίπου χίλιοι άνθρωποι, για να µη πω περισσότερους, για τους
οποίους έχει αρθεί ο γεωγραφικός περιορισµός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Όµως οι άνθρωποι δεν µπορούν να πάρουν το καράβι και πρέ-
πει να φέρουµε όλα τα χρηµατοδοτικά εργαλεία από τη µεριά
της Ύπατης Αρµοστείας και του Διεθνούς Οργανισµού Μετανά-
στευσης και του ελληνικού κράτους, δηλαδή από την τακτική επι-
χορήγηση, ώστε να διευκολύνουµε πρώτον αυτό να έρθουν και
δεύτερον, να δοθούν αξιοπρεπείς συνθήκες.

Βεβαίως αν είσαι στη λογική τού τι γράφουν τα πρωτοσέλιδα
και βλέπεις από τη µια µεριά ότι πνίγηκε η Θεσσαλονίκη, τι να
κάνω εγώ; Να κατηγορήσω τον Κάσσανδρο που έφτιαξε τη Θεσ-
σαλονίκη εκεί ή τις προηγούµενες κυβερνήσεις για τον τρόπο
που δοµήθηκε η Θεσσαλονίκη; Και, βεβαίως, υπήρξε πολύ πε-
ρισσότερη βροχή και µεγάλα προβλήµατα και στα Λαγκαδίκια και
στα Διαβατά, γιατί και εκεί υπάρχει υπερπληθυσµός. Όλες οι πό-
λεις της Ελλάδας εκδηλώνουν την αλληλεγγύη τους. Όµως το
µεγάλο πρόβληµα δεν είναι σε όλες τις πόλεις της Ελλάδας.

Εδώ θέλω να βοηθήσουν όλες οι πολιτικές δυνάµεις -βέβαια
ανεξάρτητη είναι η τοπική αυτοδιοίκηση- και µε µια πίεση, ώστε
το πρόγραµµα «ΕΣΤΙΑ» να περιλαµβάνει όλο και περισσότερες
πόλεις, ώστε να υπάρχουν ακόµα περισσότερα διαµερίσµατα,
ώστε σε αυτά τα διαµερίσµατα να πάνε ακόµα περισσότεροι άν-
θρωποι και να βελτιωθούν οι συνθήκες.

Ακόµα ενσωµατώνουµε αυτό το χρονικό διάστηµα και διακό-
σιους επτά µόνιµους στην Υπηρεσία Ασύλου. Ο πρώτος ο πρό-
χειρος πίνακας του ΑΣΕΠ έχει βγει. Περιµένουµε τον οριστικό
πίνακα και έχουµε ετοιµάσει τις διαδικασίες, όπως έχουµε ετοι-
µάσει και τα κανονιστικά διατάγµατα, τα οποία έχουν να κάνουν
µε τη δουλειά µας αυτή τη στιγµή. Δηλαδή, για παράδειγµα, για
να λέµε και του στραβού το δίκιο -συγγνώµη για αυτή την έκ-
φραση «του στραβού το δίκιο»- υπάρχει µια πολύ καλή πρόταση
-έτυχε να την κάνει ο κ. Βαρβιτσιώτης πρώτος- να φτιάξουµε
έναν µηχανισµό αποζηµιώσεων.

Είπα στην τελευταία επιτροπή. Πώς θα φτιάξουµε αυτόν τον
µηχανισµό; Σε κάθε ένα από τα πέντε νησιά θα διαµορφωθεί ένα
τυπικό πια, και µε απόφαση του Υπουργού, συντονιστικό όργανο,
το οποίο ανάµεσα στα άλλα -υπάρχει το άτυπο της Μυτιλήνης,
έχουµε µια εµπειρία- θα έχει και τη δυνατότητα της καταγραφής
και συγχρόνως θα έχουµε ένα ταµείο, ώστε αυτό το πράγµα να
γίνεται όσο το δυνατό πιο γρήγορα. Αυτόµατα; Δεν θα γίνεται
αυτόµατα, για να µην κοροϊδευόµαστε µεταξύ µας.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΗ’ - 15 MΑΪΟΥ 2018 7595



Θέλω να σας πω ότι στο διάστηµα των δύο τελευταίων µηνών,
εφτακόσιοι άνθρωποι πήγαν σε διαµερίσµατα συν χίλιοι τετρα-
κόσιοι που ήταν σε ξενοδοχεία που έληξαν οι συµβάσεις, µας κά-
νουν δύο χιλιάδες εκατό και δηµιουργήθηκαν περίπου δύο
χιλιάδες νέες θέσεις σε camps.

Δεν µας αρκεί. Το µέλλον ενός ανθρώπου δεν είναι να µένει
σε camp, σε κέντρο φιλοξενίας. 

Τέλος, έχουµε ξεκινήσει ένα µεγάλο πιλοτικό ενταξιακό πρό-
γραµµα, που είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Κάποιος το πρωί είπε
ότι δεν µπορείς να έχεις ένα σύστηµα που έχει µόνον εισροές.
Πρέπει να έχεις και εκροές. Και οι εκροές µπορούν να προέλθουν
µόνο µε τους εξής τρόπους:

Πρώτον, επιστροφές µε βάση τη δήλωση. Δεύτερον, οικειοθε-
λείς επιστροφές. Τρίτον, διαδικασίες -πώς τις έλεγε ο κ. Μουζά-
λας- relocation, resettlement…

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ: Μετεγκατάστασης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Μετεγκατάσταση αυτό ήθελα να πω. Και τέταρτον, ένταξη. 
Σε αυτό, λοιπόν, το πρόγραµµα ένταξης έχουµε τρία βασικά

επίπεδα. Το ένα επίπεδο είναι η ελληνοµάθεια. Το δεύτερο επί-
πεδο είναι η καταγραφή των ικανοτήτων και δυνατοτήτων αυτών
των ανθρώπων και το τρίτο επίπεδο είναι η δυνατότητά τους να
έχουν πρόσβαση στην αγορά εργασίας.

Στο µεσοδιάστηµα η απαίτησή µας είναι να διαµορφωθεί ένα
µεσοπρόγραµµα για αυτούς που έχουν πάρει άσυλο, από πέντε
χιλιάδες θέσεις, ώστε φεύγοντας από τη χορεία των αιτούντων
άσυλο ή των αιτούντων διεθνή προστασία, να έχουν για έξι µήνες
πού την κεφαλήν κλίναι. Και, βεβαίως, µετά ισχύει ό,τι ισχύει και
µε βάση τη Συνθήκη της Γενεύης και παντού. Αυτή είναι η προ-
σπάθειά µας. 

Προχωρώ, για να κλείσω µε ορισµένα ζητήµατα που αφορούν,
αν θέλετε, πράγµατα που ειπώθηκαν.

Άρα, κύριε Βαρβιτσιώτη, το ζήτηµά µου δεν είναι τα πρωτοσέ-
λιδα. Δεν λειτουργώ και δεν λειτουργεί κανένας µε τη λογική της
πίεσης, από το τι γράφει ο δηµοσιογράφος ή ο ιδιοκτήτης. Το
ζήτηµά µου είναι η προσπάθεια να προγραµµατίσουµε και να λύ-
σουµε σε ένα δυναµικό πεδίο, που εξαρτάται πολύ από τις ροές.

Όµως όταν συζητάµε για πιο δραστικές απαντήσεις, θέλω να
καταλάβω κι εγώ τι ακριβώς σηµαίνει η θωράκιση των συνόρων.
Και για ποιον λόγο η κυβέρνηση του 2012 είχε στα σύνορα µε
τον Έβρο τριάντα πέντε χιλιάδες εισδοχές; Είχε πενήντα χιλιάδες
το 2011 και τριάντα πέντε χιλιάδες το 2010.

Σας θυµίζω -δεν ήσασταν εσείς κυβέρνηση, η Νέα Δηµοκρα-
τία- το 2010 η FRONTEX ήταν στην πρώτη γραµµή, αν θυµάστε
καλά. Εγώ και ως Γραµµατέας τότε του ΣΥΡΙΖΑ τα θυµάµαι.
Όµως αν δεν πούµε κάτι συγκεκριµένο, τότε ο καθένας µπορεί
να βάζει στο µυαλό του ό,τι θέλει. Και επειδή περιµένω να το
πείτε εσείς κάποια στιγµή, εγώ δεν θέλω να βάλω στο στόµα σας
κανέναν άλλον λόγο. Είπα και πώς θα απεγκλωβίσουµε.

Και έρχοµαι και σε ένα τελευταίο ζήτηµα που θα ήθελα να πω.
Δεν ξέρω πώς το είπε ο κ. Βορίδης αυτό που είπε σε σχέση µε
δύο πράγµατα. Το ένα πράγµα είναι ότι δεν γνωρίζει, αλλά το
θεωρώ απίθανο να µην το γνωρίζει ότι η Τουρκία έχει υπογράψει
τη Συνθήκη της Γενεύης µόνον όσον αφορά τους Ευρωπαίους.
Δεν είναι δυνατόν να µην το γνωρίζει.

Και δεύτερον, ως ικανότατος δικηγόρος, µπορεί να διακρίνει
–του το είπα και στην επιτροπή-ότι όταν ένας Έλληνας λέει ψέ-
µατα στη διοίκηση, αντιµετωπίζει την ποινή της φυλάκισης ή του
προστίµου ή κάτι άλλο. Όταν ένας από τρίτη χώρα λέει ψέµατα
στη διοίκηση, αντιµετωπίζει την ποινή της απέλασης, που είναι
πολύ µεγαλύτερη ποινή. Τι λέει ότι δεν παθαίνει τίποτα; Έτσι
είναι το τίποτα; Δεν ξέρω αν η απέλαση είναι το τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
πρέπει να ολοκληρώσετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Θα τελειώσω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να σας πω το εξής για τους ανήλικους...
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Όσο µίλησε και ο κ. Παφίλης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Εγώ µίλησα δεκαέξι λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίστε, κύριε

Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Λέω, λοιπόν, το εξής. Μπήκαν και ορισµένα ζητήµατα.

Κύριε Παπαθεοδώρου, η κράτηση ανηλίκων όπως την αναφέ-
ρει η οδηγία, γίνεται µόνο για εξαιρετικούς λόγους και κατά τα
άλλα ισχύει πλήρως ο νόµος Παρασκευόπουλου, έτσι όπως
έχουµε συνηθίσει να τον λέµε. Είµαι µαζί σας στο να το δούµε
πώς προσµετράται. Να το θυµόσαστε αυτό που λέω.

Τέλος, να πω ότι αλλάζουµε τη διαδικασία που αφορά τον Δι-
ευθυντή Αρχής Προσφυγών για έναν πάρα πολύ απλό λόγο.
Υπάρχει ένα νόµος κοντά δυόµισι χρόνια και ο Διευθυντής Αρχής
Προσφυγών είναι ακόµα ο µεταβατικός. Λέω, λοιπόν, ότι για αυτό
το κοµµάτι και για αυτή την διαδικασία για έναν διευθυντή ο
οποίος κάνει συντονιστικό έργο -του απαγορεύεται να παρέµβει
στην ίδια την επιτροπή και φαντάζοµαι ότι όλοι συµφωνούµε σε
αυτό το πράγµα- ας βάλουµε κάποιες προθεσµίες ότι σε σα-
ράντα πέντε ηµέρες θα έχουµε κανονικό διοικητικό Διευθυντή
στην Αρχή Προσφυγών.

Κλείνω και δεν θα µιλήσω άλλο. Όµως θα ήθελα να πω το εξής:
Δεν χρειάζεται να µπερδεύουµε τον, κατά τη γνώµη µου, τουλά-
χιστον ανθρώπινο αγώνα ενάντια στους πολέµους -βεβαίως όλοι
πρέπει να παλέψουµε και όλοι θέλουµε να παλέψουµε να σταµα-
τήσουν οι πόλεµοι- µε το γεγονός ότι οι πόλεµοι υπάρχουν και,
βεβαίως, το κατανοώ. Παλεύεις ενάντια στον πόλεµο, αλλά παίρ-
νεις υπ’ όψιν σου το γεγονός ότι υπάρχει ο πόλεµος. 

Εµείς νοµοθετούµε αυτή τη στιγµή ανάµεσα σε δύο πραγµα-
τικότητες ότι υπάρχει ο πόλεµος, η φτώχεια -θα σας πω και κάτι
άλλο για να κλείσω- και από την άλλη µεριά υπάρχει µια µη αλ-
ληλέγγυα πολιτική και πολλές φορές κλειστά σύνορα. Κάποιοι
άλλοι µετά από εµάς σε µερικά χρόνια για το προσφυγικό-µετα-
ναστευτικό αν τα έχουµε καταφέρει καλά, σε σχέση µε τους πο-
λέµους εννοώ και τα λοιπά, εγώ σας λέω ότι θα νοµοθετούν
ανάµεσα στις προσπάθειες να σταµατήσει η κλιµατική αλλαγή ή
τα δηµογραφικά ζητήµατα και πιθανά και τότε πάλι µε κλειστά
σύνορα.

Ξαναλέω, λοιπόν, ότι εµείς στην Κυβέρνηση και στον ΣΥΡΙΖΑ
και στους ΑΝΕΛ δεν το φοβόµαστε το ζήτηµα. Ξέρουµε ότι θα
έχουµε επιτυχίες, δυσκολίες και αποτυχίες. Όµως η προσήλωσή
µας και στις ανθρώπινες αξίες και στα ανθρώπινα ιδεώδη µάς
κάνει να είµαστε, θα έλεγε κανείς, από τη µια µεριά υπερήφανοι
γι’ αυτό που κάνουµε και από την άλλη µεριά να φέρνουµε µια
ελπίδα στον κόσµο, που αυτή θα τη χρειαστούµε όχι µόνο για το
προσφυγικό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των

ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 6ο Γυµνάσιο Σταυρούπολης Θεσσαλονίκης (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα µιλήσει η κ. Ελένη Σταµατάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ. Ακο-
λουθούν άλλοι τρεις οµιλητές και ολοκληρώνεται ο κατάλογος.
Μετά θα περάσουµε στις δευτερολογίες και θα κλείσει ένας από
τους Υπουργούς.

Έχετε τον λόγο, κυρία Σταµατάκη.
ΕΛΕΝΗ ΣΤΑΜΑΤΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία

εικοσιτετράωρα παρακολουθούµε άφωνοι το µακελειό που γίνε-
ται σε βάρος ενός ολόκληρου λαού στη Γάζα. Δεκάδες Παλαι-
στίνιοι νεκροί, χιλιάδες τραυµατίες. Χωρίς διάκριση νέοι,
ηλικιωµένοι, παιδιά, γυναίκες, άτοµα µε αναπηρία στην κυριολε-
ξία σφάζονται. 

Η διεθνής κοινότητα παρακολουθεί σχεδόν άφωνη. Η Ευρω-
παϊκή Ένωση καλεί σε αυτοσυγκράτηση και σε διάλογο τις δύο
πλευρές. Οι Παλαιστίνιοι σφάζονται για µία ακόµα φορά και κα-
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νείς δεν µπορεί να σταµατήσει αυτό το µακελειό, παρά µόνο αν
το αποφασίσει ο ισχυρός, αυτός που έχει τα πιο πολλά όπλα.
Εµείς θα παρακολουθούµε για µία ακόµα φορά τα θύµατα να µα-
ζεύουν τα συντρίµµια τους και κάποιους να παίρνουν τον δρόµο
της προσφυγιάς.

Η ελληνική Βουλή πρέπει να καταδικάσει αυτή την επίθεση και
να ενώσει την φωνή της µε όσους ζητούν να σταµατήσει ο βίαιος
αφανισµός ενός ολόκληρου λαού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να υπερψηφίσουµε
και να υιοθετήσουµε το ψήφισµα που κατέθεσε η Κοινοβουλευ-
τική µας Εκπρόσωπος και να αποµονώσουµε τις φασιστικές
κραυγές που ακούστηκαν και σήµερα µέσα στην Αίθουσα του
Κοινοβουλίου µας.

Ένας πόλεµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ στη γειτονιά
µας µαίνεται εδώ και επτά χρόνια. Η Συρία εδώ και επτά χρόνια
µατώνει από τον πόλεµο αυτό. Αυταρχικά καθεστώτα, ακόµη και
εδώ στην γειτονιά µας, γεννούν µεγάλα προσφυγικά ρεύµατα.
Οι πόλεµοι, η οικονοµική κρίση και η κλιµατική αλλαγή αναγκά-
ζουν τους ανθρώπους να εγκαταλείπουν τις χώρες τους, τις
εστίες τους και να αναζητούν χώρες ασφαλείς για να συνεχίσουν
τη ζωή τους. Η χώρα µας θεωρείται, παρ’ όλη την κρίση της, µία
χώρα ασφαλής, µία χώρα πρώτης υποδοχής για τον δρόµο προς
άλλες ασφαλέστερες χώρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν ακουστεί όλα τα επιχει-
ρήµατα για το νοµοσχέδιο που σε λίγο τελειώνει και η συζήτησή
του και θα ψηφίσουµε. Μετά τον Υπουργό δεν θα ήθελα να ανα-
φερθώ σε καµµία από τις διατάξεις και από τις αλλαγές και τα
θετικά που φέρνει αυτός ο νόµος. Όµως θέλω να πω ότι µε βάση
αυτό το νοµοσχέδιο και µε µια σειρά διατάξεων, διασφαλίζεται
η ασφάλεια όσων φτάνουν στη χώρα µας και αιτούνται ασύλου,
εξασφαλίζεται η οικογενειακή ενότητα και τα δικαιώµατα των αν-
θρώπων που έχουµε υποχρέωση εµείς ως χώρα πρώτης υποδο-
χής, ως χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ως χώρα στον µεγάλο
χάρτη του κόσµου, να εξασφαλίσουµε τα δικαιώµατα αυτά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κλείσω µε µία πολύ
προσωπική µαρτυρία. Πριν από λίγο καιρό κυκλοφόρησε στο δια-
δίκτυο µία φωτογραφία µε µία λεζάντα που έλεγε: «Πρόσφυγες
από τη Μικρά Ασία φτάνουν στο Χαλέπι της Συρίας και τους υπο-
δέχονται αλληλέγγυοι µε ένα πιάτο ζεστό φαγητό και ένα ποτήρι
νερό». Η φωτογραφία εκείνη µε συγκλόνισε. Ο πατέρας µου,
παιδί δεκαπέντε ετών, έφτασε µετά από εσωτερική εξορία έξι
µηνών και πορεία µέσα σε κακοτράχαλα βουνά της Τουρκίας από
την Κερασούντα στο Χαλέπι. Έψαχνα στην φωτογραφία, γιατί
ήταν όλα νέα παιδιά, και έλεγα: «ένα από αυτά τα παιδιά µπορεί
να είναι και ο πατέρας µου». Μεγάλωσα µε εκείνα τα παραµύθια
µε το παραµύθι της υποδοχής των προσφύγων στο Χαλέπι, µε
το φαγητό, µε το πιάτο του ζεστού φαγητού που τους προσφέρ-
θηκε και το φαγητό εκείνο, µέχρι τα ενενήντα του χρόνια, δεν
µπορούσε να το ξεχάσει ποτέ. 

Ελπίζω, λοιπόν, και εύχοµαι σε µερικά χρόνια φωτογραφίες
αντίστοιχες από την υποδοχή των προσφύγων στο λιµάνι του
Πειραιά, όπου υποδεχθήκαµε ένα εκατοµµύριο πρόσφυγες,
όπου έφτασε µέρα που φιλοξενούσαµε και δέκα χιλιάδες ανθρώ-
πους και είχαµε για όλους ένα πιάτο ζεστό φαγητό και ένα ποτήρι
νερό, να δηµιουργούν τα ίδια συναισθήµατα που µου δηµιούρ-
γησε και εµένα εκείνη η φωτογραφία, να δηµιουργούν τέτοια συ-
ναισθήµατα σε ανθρώπους που έχουν βρει τις οικογένειές τους,
που έχουν ζήσει, έχουν µεγαλώσει και έχουν φτιάξει τη ζωή τους
µέσα σε ειρήνη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Ηλίας Καµατερός από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµε-

ρινή µας συζήτηση γίνεται κάτω από το βαρύ πέπλο των γεγονό-
των στη Γάζα. Δεν ξέρω αν έχει νόηµα, µετά την οµιλία του κυ-
ρίου Υπουργού και τόσων οµιλητών, να πούµε και εµείς κάτι πε-
ρισσότερο. Κρίνετε και εσείς εάν αυτά τα λίγα που έχω να πω
είναι εκ περισσού.

Κοιτάξτε, είναι γεγονός ότι τρία χρόνια τώρα ακούµε την Αντι-
πολίτευση, κύρια τη Νέα Δηµοκρατία, να µας κατηγορεί ότι ανοί-

ξαµε τις πόρτες ότι εµείς καλέσαµε τους µετανάστες και όλα
αυτά. 

Δυστυχώς το ακούσαµε και τώρα. Γενικεύτηκε η συζήτηση
παρά το ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε προβλέπει συγκεκρι-
µένα πράγµατα. Αυτό ήταν φυσιολογικό. Παρατήρησα όµως ότι
η επιχειρηµατολογία αυτή των συναδέλφων της Νέας Δηµοκρα-
τίας εξελίσσεται όλο και πιο δεξιά. Τόσο δεξιά που κοντεύει να
ακουµπήσει, για να µην πω να ταυτιστεί µε κάποιες απαράδεκτες
απόψεις που ακούγονται µέσα στο Κοινοβούλιο. Όπως είπαν κι
άλλοι συνάδελφοι, ελπίζουµε κάποτε να σταµατήσουµε να τις
ακούµε εδώ µέσα. 

Δεν παραδειγµατίστηκαν, δεν πήραν µάθηµα από την πραγµα-
τικότητα η οποία εξελίχθηκε από τότε τα τελευταία τρία χρόνια;
Έλεγαν ότι οι µεγάλες ροές των χιλιάδων, ήταν γιατί εµείς ανοί-
ξαµε τα σύνορα. Ζητούσαν να προστατεύσουµε τα σύνορα. Δη-
λαδή τι εννοούσαν; Να απωθούµε και να πνίγουµε τους αν-
θρώπους; Στη συνέχεια µε τη συµφωνία της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης µε την Τουρκία οι ροές περιορίστηκαν πάρα πολύ. Θα µπο-
ρούσαµε να πούµε ότι σχεδόν µηδενίστηκαν κάποια περίοδο. Γι’
αυτό έφταιγε ο ΣΥΡΙΖΑ; Βλέπουµε τελευταία ότι οι ροές αυξά-
νονται. Φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ; Άρα κάποιοι άλλοι είναι οι παράγοντες
που καθορίζουν την αύξηση ή τη µείωση των ροών. Παρ’ όλο που
ξέρουµε πολύ καλά ότι ήρθε και το ΝΑΤΟ ήρθε και η FRONTEX,
βλέπετε ότι δυστυχώς ή ευτυχώς δεν εξαρτάται απ’ αυτούς και
από την φύλαξη των συνόρων η αύξηση ή η µείωση των ροών. 

Εν πάση περιπτώσει το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα,
εµάς τους νησιώτες οπωσδήποτε µας βρίσκει σύµφωνους, γιατί
ελπίζουµε ότι θα βοηθήσει, παρ’ όλο που, όπως είπε ο κύριος
Υπουργός, µε έναν νόµο δεν λύνεις το πρόβληµα. Αλλά οπωσ-
δήποτε είναι ένα βήµα και νοµίζουµε ότι θα µας βοηθήσει να ανα-
κουφιστούν τα νησιά, να γίνονται πιο γρήγορες οι διαδικασίες
απόδοσης ασύλου. Ας προσέξουµε όµως. Δεν ξέρω αν συγκρα-
τήσαµε αυτά που είπε ο Υπουργός, για το πως πρέπει να αντιµε-
τωπίσουµε συνολικά το πρόβληµα κι όχι αποσπασµατικά και ο
ένας να θέλει να ρίξει τους πρόσφυγες ή τους µετανάστες στην
αυλή του άλλου. 

Ήθελα να µείνω σε ένα δεύτερο θέµα και να τελειώσω µ’ αυτό.
Δεν µπήκε και είναι φυσιολογικό. Μπαίνει από εµάς τους νησιώ-
τες επιτακτικά εδώ και καιρό και τα τρία χρόνια µπορώ να πω που
είµαστε στην Κυβέρνηση. Τελευταία µπήκε µε ένταση. Είναι το
θέµα των µειωµένων συντελεστών ΦΠΑ. Την 1η Ιουλίου καταργεί-
ται και για τα τελευταία πέντε νησιά στα οποία ακόµα ισχύει,
αυτά που έχουν τους πρόσφυγες και τους µετανάστες. Το είδαµε
και µε ένταση το αίτηµα αυτό την τελευταία περίοδο. 

Δεν είναι σωστό ούτε εµένα µου αρέσει να συνδέουµε το πρό-
βληµα αυτό της κατάργησης των µειωµένων συντελεστών µε το
προσφυγικό. Δεν είναι σωστό, γιατί οι µειωµένοι συντελεστές
ΦΠΑ είναι ένα µέτρο νησιωτικότητας, νησιωτικής πολιτικής και
δεν θα έπρεπε να έχει να κάνει µε το µεταναστευτικό. Βλέποντας
όµως την εµµονή των ετέρων εδώ και πάνω από τρία χρόνια και
για να καταργηθούν οι µειωµένοι συντελεστές ΦΠΑ, πρέπει να
αξιοποιήσουµε όποιο επιχείρηµα έχουµε, προκειµένου να πετύ-
χουµε τη διατήρησή τους έστω αυτή εδώ την περίοδο και σ’ αυτά
τα πέντε νησιά. 

Θα έλεγα, λοιπόν, έστω κι αν οι πιθανότητες είναι λίγες, έστω
κι αν είναι την ύστατη ώρα, όπως έγινε την περασµένη φορά µε
τον Πρωθυπουργό που πήρε πρωτοβουλίες και πέτυχε έστω σ’
αυτά τα πέντε νησιά να διατηρηθούν για έξι µήνες οι µειωµένοι
συντελεστές ΦΠΑ, να προσπαθήσουµε το ίδιο και τώρα. Έχουµε
επιχειρήµατα. Οι ροές αυξήθηκαν. Τα επιχειρήµατα του αιτήµα-
τος που έµπαιναν τότε που το συζητούσαµε, ήταν ότι όσο διαρκεί
το µεταναστευτικό, δεν πρέπει σ’ αυτά τα νησιά να αυξηθεί ο
ΦΠΑ, παρ’ όλο που όπως είπα δεν µε εκφράζει αυτό. Άρα πρέπει
να επιµείνουµε σ’ αυτό. 

Δεν πρέπει να συγχέουµε τους µειωµένους συντελεστές ΦΠΑ
µε το µεταφορικό ισοδύναµο που θα ξεκινήσει σε δυο µήνες πε-
ρίπου από τις αρχές Ιουλίου. 

Γιατί και τα δύο είναι µέτρα νησιωτικής πολιτικής ανεξάρτητα
το ένα από το άλλο. Και τα δύο χρειάζονται. Kαι αν θέλετε όχι
µόνο αυτά. Χρειαζόµαστε πολύ περισσότερα. 

Χρειαζόµαστε µέτρα τα οποία θα συνθέτουν µία συνολική νη-
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σιωτική πολιτική, που θα λύνει τα προβλήµατα της νησιωτικότη-
τας. Δεν είναι µόνο το πρόβληµα της αποµόνωσης. Είναι και τα
προβλήµατα της παιδείας και της υγείας. Το ζητούµενο είναι γε-
νικά µία αναπτυξιακή πολιτική, η οποία θα αξιοποιεί τα πλεονε-
κτήµατα των νησιών και τις ιδιαιτερότητες που έχει το καθένα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δηµήτριος Γάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΓΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί κανείς παρά να ενώ-

σει τη φωνή του και τη δική του αγανάκτηση και οργή µε την αγα-
νάκτηση και οργή όλου του ελληνικού λαού αλλά και της πα-
γκόσµιας κοινότητας ενάντια στη δολοφονική επίθεση του Ισ-
ραήλ απέναντι σε αµάχους, που θυµίζει εποχές “Γολιάθ” και
“Δαβίδ”, ξεχνώντας όµως ότι κάποια στιγµή ο πραγµατικός
“Δαβίδ” µπορεί να κερδίσει τελικά τον επιθετικό “Γολιάθ”. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τουλάχιστον σε εµένα κυριαρχεί
µια βαριά µελαγχολία. Μιλάω από αυτό το Βήµα για θέµατα
εκτός νοµοσχεδίου µόνο όταν έχω πραγµατικά κάτι σηµαντικό
να πω και αν το θέµα είναι πάρα πολύ δυνατό και πρέπει να πάρει
κανείς θέση. 

Θα περίµενα λοιπόν σε αυτό το ευαίσθητο ανθρωπιστικό θέµα,
να ακούσω παρεµβάσεις συµβολής στην επίλυση των προβλη-
µάτων και στη διαµόρφωση εκείνων των συνθηκών ειρήνης που
πολλοί µε “κροκοδείλια” δάκρυα ισχυρίζονται ότι υπερασπίζον-
ται. Αντίθετα ακούστηκε ένας αρνητισµός και µία ισοπέδωση της
πραγµατικότητας και της λογικής και µία επιλεκτική ευαισθησία
απέναντι σε αυτά τα ζητήµατα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο εµείς οι κάτοικοι του ανατολικού
Αιγαίου και της Δωδεκανήσου που βιώνουµε πιο έντονα τα τε-
λευταία χρόνια την προσφυγική κρίση, εµείς που γνωρίσαµε από
πρώτο χέρι τι σηµαίνει προσφυγιά για τα ίδια τα θύµατά της πρώ-
τοι απ’ όλους νιώσαµε περήφανοι για τον τρόπο µε τον οποίο
υποδέχθηκαν οι κοινωνίες των νησιών µας τους πρόσφυγες εκεί-
νους τους πρώτους δύσκολους µήνες, υπενθυµίζοντας σε όλη
την Ευρώπη πως η φιλοξενία -όχι τυχαία- είναι µία λέξη ελληνικής
καταγωγής.

Εµείς που ανησυχούµε ακόµη κάθε φορά που ακραίες ξενο-
φοβικές φωνές, εκµεταλλευόµενες τα προβλήµατα που, πράγ-
µατι, δηµιουργήθηκαν στις τοπικές κοινωνίες από την πρωτο-
φανή σε όγκο µετακίνηση πληθυσµών προς την Ευρώπη, πάνε
να αµαυρώσουν αυτή την εικόνα των νησιών και της πατρίδας
µας. 

Όλοι εµείς που ζούµε στα νησιά, που αποτελούν τις πύλες ει-
σόδου προς την Ευρώπη, χαιρετίζουµε την κατάθεση του σηµε-
ρινού νοµοσχεδίου σαν ένα σηµαντικό βήµα για την προστασία
των προσφύγων και των αιτούντων άσυλο.

Σταχυολογώ κάποια σηµαντικά σηµεία, που θεωρώ ότι αποδει-
κνύουν το παραπάνω:

Στο άρθρο 6 και σε άλλα σηµεία του νοµοσχεδίου, όπως στο
άρθρο 20, θεσπίζεται µία σειρά σηµαντικών µέτρων για την προ-
στασία των ασυνόδευτων ανηλίκων. Μας φτάνει; Όχι. 

Με το άρθρο 9 καθορίζονται σηµαντικά ζητήµατα, τα οποία
αφορούν τις συνθήκες κράτησης, όπως ο πολύ σηµαντικός χω-
ρισµός των αιτούντων άσυλο από τους ποινικούς και η δυνατό-
τητα επικοινωνίας µε τους οικείους τους. Μας φτάνει; Όχι.

Τα κρατητήρια που λειτουργούν ακόµη σαν χώροι συγκέντρω-
σης -στη Ρόδο παραδείγµατος χάριν, που δεν υπάρχει κέντρο
φιλοξενίας- δεν περιποιούν τιµή για το νησί µας, κύριε Υπουργέ.
Χρειάζεται µια παρέµβαση, τελικά. Πρέπει να βρούµε έναν τρό-
πο, έτσι ώστε αυτές οι συνθήκες κράτησης στα κρατητήρια, που
γίνεται εξ ανάγκης, να βελτιωθούν, να γίνουν ανθρώπινες. 

Σηµαντική είναι και η πρόβλεψη του νοµοσχεδίου για τα βα-
σικά δικαιώµατα στην υγεία και την παιδεία, καθώς αναφέρεται
ρητά στο νοµοσχέδιο ότι οι ιατρικές εξετάσεις γίνονται αποκλει-
στικά για το συµφέρον των ίδιων των αιτούντων άσυλο και των
προσφύγων, µε σεβασµό στο ιατρικό απόρρητο.

Κατοχυρώνεται η ένταξη των ανηλίκων ή και η πρόσβαση των
ενηλίκων στη δηµόσια εκπαίδευση εντός τριών µηνών από την
ολοκλήρωση της διαδικασίας ταυτοποίησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που όσα ενδεικτικά
ανέφερα είναι σηµαντικές αποφάσεις που επηρεάζουν θετικά τη
ζωή των προσφύγων και συνάδουν µε τις λειτουργίες ενός σύγ-
χρονου κράτους δικαίου, δεν µπορεί ωστόσο να αποτελούν ορι-
στική λύση για ένα τόσο σύνθετο πανευρωπαϊκό και παγκόσµιο
πρόβληµα.

Θα επικεντρωθώ σε τρία ζητήµατα γι’ αυτό. Πρώτον, ο γεω-
γραφικός περιορισµός παραµένει σε ισχύ, µε σκοπό όµως, όπως
ρητά έχει δηλωθεί, τη διευκόλυνση των διαδικασιών χορήγησης
ασύλου και την ενίσχυση των επιτροπών. Απώτερος στόχος της
Κυβέρνησης εξακολουθεί να είναι ο καλύτερος καταµερισµός
των προσφύγων σε διάφορες γεωγραφικές περιοχές και η απο-
συµφόρηση των νησιωτικών περιοχών, τόσο για το συµφέρον
των ίδιων των προσφύγων όσο και για το συµφέρον των κατοίκων
των νησιών υποδοχής. 

Τα νησιά του νοτίου Αιγαίου, τα Δωδεκάνησα ιδιαίτερα και βέ-
βαια η Λέσβος, η Σάµος και η Χίος εξακολουθούν να δοκιµάζον-
ται και ακραία στοιχεία βρίσκουν την ευκαιρία να ψαρεύουν σε
θολά νερά για να εκµεταλλευτούν τη δυσαρέσκεια των κατοίκων.
Γι’ αυτό θα πρέπει απαραίτητα να επιταχυνθούν, τουλάχιστον
όπως είπε ο Υπουργός, οι διαδικασίες ασύλου.

Εποµένως, τα µέτρα που παίρνει η Κυβέρνηση για τη νησιωτι-
κότητα, όπως πρόσφατα το µεταφορικό ισοδύναµο, πρέπει να
γίνει σαφές ότι είναι µέτρα που συντελούν στην αναπτυξιακή πο-
ρεία των νησιών, µε προοπτική και στόχο και είναι λάθος να τα
αντιλαµβανόµαστε ως ένα δώρο στους νησιώτες µας, ως αντί-
τιµο για τη µόνιµη παρουσία προσφύγων εκεί. 

Για όλους τους παραπάνω λόγους, θα ήθελα να παρατηρήσω
κλείνοντας ότι κανένα µέτρο και κανένα νοµοθέτηµα όσο καλά
σχεδιασµένο κι αν είναι δεν θα είναι ποτέ επαρκές αν δεν συνο-
δεύεται από µία ουσιαστική αλλαγή της ευρωπαϊκής πολιτικής
που να αναγνωρίζει το προσφυγικό ζήτηµα ως ένα κατ’ εξοχήν
ευρωπαϊκό πρόβληµα, που αφορά ολόκληρη την Ευρώπη και να
ισχύσει κάποια στιγµή η αρχή της αναλογικότητας στην κατα-
νοµή των προσφύγων που φθάνουν στην ήπειρό µας.

Είναι ανάγκη να λειτουργήσει επιτέλους η περιβόητη ευρω-
παϊκή αλληλεγγύη. Γι’ αυτόν τον λόγο, είναι σηµαντικό η χώρα
µας να πρωτοστατήσει στην ανάληψη πρωτοβουλιών σε συνερ-
γασία µε τις κυβερνήσεις των άλλων ευρωπαϊκών χωρών που
κατ’ εξοχήν αντιµετωπίζουν αυτό το πρόβληµα. Θα είναι µια µάχη
–κι έτσι πρέπει να αναδειχθεί- όχι µόνο για τα δίκαια των χωρών
υποδοχής, αλλά κυρίως µια προσπάθεια υπεράσπισης των κοι-
νών ευρωπαϊκών αξιών, που τόσο δοκιµάζονται στις µέρες µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο τε-
λευταίος οµιλητής από τον κατάλογο των Βουλευτών κ. Ανδρέας
Ριζούλης από τον ΣΥΡΙΖΑ. Στη συνέχεια, θα µπούµε στη διαδικα-
σία των δευτερολογιών των εισηγητών και των ειδικών αγορη-
τών. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα είµαι σύντοµος και περιεκτικός, γιατί νοµίζω τα περισσό-

τερα ειπώθηκαν. Θα σταθώ σε δυο-τρία σηµεία. Μιλώντας για το
νοµοσχέδιο –βέβαια, αυτό το είπαν και οι άλλοι οµιλητές εδώ-
θέλω να σηµειώσω ότι µε αυτό ρυθµίζεται η ταχύτητα των διαδι-
κασιών υποδοχής. Ρυθµίζονται τα ζητήµατα της εξασφάλισης
των δικαιωµάτων των ανθρώπων, οι οποίοι έρχονται στη χώρα,
κυρίως των ευάλωτων οµάδων κατά τη διάρκεια της παραµονής
τους. 

Πρώτη απορία προς τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης: Είπε κάποια στιγµή ότι δεν αντιµετωπίζουµε το πρό-
βληµα κατάµατα –λέω ακριβώς τις λέξεις που χρησιµοποιήσατε-
µε τις αυξηµένες ροές, µε την αύξηση της φύλαξης, µε τις επι-
στροφές και ότι κυρίως δεν έχουµε µια στιβαρή αντιµετώπιση
του θέµατος. 

Το ερώτηµα είναι: Όταν στη θάλασσα είναι µια βάρκα υπερ-
φορτωµένη µε γυναικόπαιδα, άντρες και όλους τους άλλους ή
ακόµη περισσότερο όταν αυτή η βάρκα θα έχει αναποδογυρίσει,
θα ήθελα να ξέρω ποια είναι η στιβαρή αντιµετώπιση αυτού του
θέµατος. 
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Θα ήθελα να πω δυο λόγια για την Πάτρα, γιατί εγώ είµαι ένας
από αυτούς που είπε ο εισηγητής ότι έλεγε ότι δεν θέλουµε επι-
χείρηση σκούπα στην αχαϊκή πρωτεύουσα. Αυτό έγινε. Κατ’
αρχάς, να διευκρινίσω κάτι, το οποίο έχω πει επανειληµµένα από
την αρχή αυτής της διαδικασίας, της επιχείρησης σκούπα. Η ίδια
η φράση «επιχείρηση-σκούπα» δεν έχει σχέση µε το δικό µας λε-
ξιλόγιο. Η σκούπα προϋποθέτει σκουπίδια. Ποτέ εµείς τους αν-
θρώπους δεν τους αντιµετωπίζουµε ως τέτοια. Προφανώς, καµ-
µία επιχείρησή µας δεν θα την ονοµάσουµε ποτέ σκούπα. Αυτό
που θέλω να τονίσω κι έχει σηµασία είναι ότι στην ανακοίνωσή
της σήµερα η Αντιστράτηγος της Αστυνοµίας που ήταν εκεί στη
διαδικασία µεταφοράς των µεταναστών είπε –και το είδατε, γιατί
ήταν οι κάµερες εκεί- ότι η όλη διαδικασία έγινε µε σεβασµό απέ-
ναντι στην ανθρώπινη προσωπικότητα. 

Από την περίοδο του Πάσχα, ξεκίνησε µια διαδικασία της
Αστυνοµίας να µεταφέρει -καθώς γίνονταν και µια δουλειά πα-
ράλληλα- µετανάστες να πάνε εκεί που έπρεπε και ανήκουν.
Αυτό είχε αποτέλεσµα.

Το Υπουργείο, η Αστυνοµία, ανθρωπιστικές οργανώσεις, µπαί-
νανε στους λαθροµετανάστες, τους καταγράφαν, τους µιλούσαν
και τους εξηγούσαν γιατί δεν µπορούν να είναι σε αυτόν τον
άθλιο, απάνθρωπο, άτυπο καταυλισµό που δηµιουργήθηκε εκεί
µε την ελπίδα του λιµανιού απέναντι και της φυγής των ανθρώ-
πων αυτών έξω. Πραγµατικά, είχε αποτελέσµατα κι ένα 40% των
ανθρώπων µεταφέρθηκε ήπια και όµορφα. 

Βεβαίως, µε την αύξηση των ροών είχαµε επιστροφές µε απο-
τέλεσµα να υπάρχουν προβλήµατα, ειδικά µε τους νεότερους,
ενδεχοµένως, µετανάστες που έρχονταν εκεί.

Θα πω κάτι για τους κατοίκους. Όλο αυτό το διάστηµα µαζεύ-
τηκαν οι σύλλογοι της περιοχής γύρω από τον άτυπο αυτό κα-
ταυλισµό, γιατί καµµιά φορά δηµιουργούνται ή µπορεί να
δηµιουργηθούν ζητήµατα: «Τι γίνεται εκεί στην Πάτρα;» «Ποιοι
µαζεύονται;». «Για ποιο πράγµα φωνάζουν;». Κι επειδή η Πάτρα
-χωρίς να θέλουµε να διεκδικήσουµε τα πρωτεία σε αυτό το
θέµα- και η Αχαΐα έχει µια βαθιά δηµοκρατική παράδοση από τις
αρχές του σύγχρονου ελληνικού κράτους, προς τιµήν των αν-
θρώπων αυτών εκεί, πέρα από κάποιες φωνές που µπορεί να
ακούστηκαν οι οποίες έχουν να κάνουν µε τον φόβο της παρου-
σίας εκεί µιας άτυπης κατάστασης, το πρώτο πράγµα που λέγανε
είναι ότι πρώτα από όλα δεν τιµά αυτούς τους ανθρώπους να
είναι µε αυτές τις συνθήκες εκεί. Κι αυτό να το βάλουµε. 

Κι όχι µόνο αυτό, λέω εγώ, αλλά επανειληµµένως τοποθετη-
θήκαµε ότι ήταν µια κατάσταση η οποία ήταν δύσκολη κι επικίν-
δυνη, όχι µόνο για τους µετανάστες, αλλά και για τους εργα-
ζόµενους στο λιµάνι και για τους κατοίκους στην περιοχή και για
τους ανθρώπους που εργάζονται στην Αστυνοµία, στο Λιµενικό
κ.λπ..

Αυτό που θέλω να πω στον κ. Παπαθεοδώρου, γιατί προφανώς
µε περιµένει εκεί πέρα κάτι να πω, είναι ότι κατ’ αρχάς δεν κά-
νουµε καµµιά πλειοδοσία για το ποιος ήταν µαζί µε τον κόσµο.
Ήµασταν αρκετοί εκεί µε τον κόσµο, αλλά καµµιά φορά δεν δι-
καιωνόµαστε από το αποτέλεσµα ότι «εµείς τα είχαµε πει». 

Όλη η διαδικασία η προηγούµενη της συζήτησης, της παρέµ-
βασης εκεί µε διάφορους τρόπους και των ανθρωπιστικών ορ-
γανώσεων κ.λπ., οδήγησε σήµερα σε αυτή την ήπια και µε
αυτούς τους όρους µεταφορά. Επειδή δεν είναι έργο να παί-
ξουµε το σενάριο από την αρχή, δεν ξέρουµε τι θα γινόταν αν
αυτό ξεκινούσε κάποια στιγµή. Τέλος πάντων, να µην το συνε-
χίσω αυτό.

Μια τελευταία ερώτηση προς τον εισηγητή της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και µε αυτό θα τελειώσω. Μου κάνει µεγάλη εν-
τύπωση ότι έδωσε άλλοθι, για να µην πω ότι συµπορεύτηκε µε
τις αντιλήψεις των χωρών αυτών της Ανατολικής Ευρώπης οι
οποίες µε ακροδεξιές, ξενοφοβικές και ρατσιστικές απόψεις κυ-
βερνήσεων επιτίθενται είτε στους µετανάστες είτε στην ίδια την
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου τιµωρούνται από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και τιµωρήθηκαν µε πρόστιµα. Και προσπάθησε
να δώσει ένα άλλοθι ότι δικαίως αυτοί οι άνθρωποι εκεί έχουν
αυτή τη λειτουργία που έχουν στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης.

Με την ευκαιρία που έχω και τελειώνοντας προφανώς θα ήθε-

λα κι εγώ, πέρα από το ψήφισµα της Κοινοβουλευτικής µας Οµά-
δας, να καταδικάσω τη δολοφονική ενέργεια του στρατού του
Ισραήλ. Δεν λέµε «των Ισραηλιτών», γιατί στο Ισραήλ ούτε όλοι
είναι φασίστες, ούτε όλοι είναι άνθρωποι που θέλουν να πεθά-
νουν οι πάντες. Έχουµε διαδηλώσεις στο Ισραήλ που λένε:
«Μπορούµε να ζήσουµε µαζί». Γι’ αυτό και λέµε για τον στρατό,
αλλά και οι φαντάροι καµµιά φορά µπορεί να µην το κάνουν µε
τη θέλησή τους. 

Να καταδικάσουµε, λοιπόν, την δολοφονική επίθεση σε ανθρώ-
πους που διαδηλώνουν και δέχονται δολοφονικές επιθέσεις, όχι
µόνο χθες και προχθές, αλλά δεκαετίες τώρα. Το µόνο έγκληµα
που έχουν κάνει είναι ότι ζητούν και θέλουν να έχουν το δικαίωµα
της αυτοδιάθεσης.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ριζούλη, µε τον οποίο ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των οµιλη-
τών. όπως προείπα. 

Ξεκινάµε τον κύκλο των δευτερολογιών µε πρώτο τον κ. Πάλ-
λη.

Έχετε τον λόγο για τέσσερα λεπτά, κύριε Πάλλη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω µάθει

να βλέπω τους ανθρώπους στα µάτια κι αυτός είναι ένας ακόµη
λόγος που είµαι εισηγητής σ’ αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί έχω
µάθει να βλέπω τους συντοπίτες µου στα µάτια. 

Γνωρίζω πολύ καλά ότι δεν θα λύσει το προσφυγικό ζήτηµα
αυτό το νοµοσχέδιο.

Όµως, µας δίνει τη δυνατότητα µε πολλή δουλειά να τα κά-
νουµε καλύτερα τα πράγµατα.

Παρακολουθώντας, λοιπόν, τη συζήτηση σήµερα σε αντιδια-
στολή µε τη συζήτηση που έγινε στις επιτροπές έχω να σχολιάσω
τα εξής. Κατ’ αρχάς, σε σχέση µε τα στελέχη της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και πρώτο τον κ. Βαρβιτσιώτη, θα πω ότι ξεκί-
νησε σαν παρουσιαστής «τροµοκρατικού» δελτίου ειδήσεων
ιδιωτικού καναλιού. Πήραν αµπάριζα άλλοι συνάδελφοι, πήρε αµ-
πάριζα ο συνάδελφος από τη ΔΗΣΥ που σουρεαλιστικά τα ανα-
κάτεψε όλα, λίγο δικαιώµατα, λίγο αποτροπή, λίγο απ’ όλα. Τα
έχει λίγο µπερδεµένα. Ακολούθησε η εσάνς µπόχας από τους λα-
θρολάγνους πατριδοκάπηλους και ενίοτε κερδοσκόπους του
προσφυγικού, γιατί καντίνες στη Μόρια ανοίξανε και οι δικοί
τους, νεοναζί της Χρυσής Αυγής µε επιτοµή τη ρητορική µίσους
και µε προσωπικές επιθέσεις κατά συναδέλφου, της κ. Χριστο-
δουλοπούλου.

Αυτό, όµως, που θέλει πολύ θράσος είναι από τους πρώην κυ-
βερνώντες µέχρι το 2015 και κυρίως τη Νέα Δηµοκρατία. 

Θα κάνω µια µικρή αναδροµή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Θα πάω πριν το 2009. Το 2009 κλείσαµε την Παγανή στη Λέσβο,
που ήταν ο χώρος κράτησης αυτών που κρατούνταν πάνω από
δεκαοχτάµηνο. Και το λέω µε αφορµή τη µοµφή που µας έγινε
για την αποχέτευση στη Μόρια.

Κύριε Βαρβιτσιώτη, που κάνατε τη µοµφή –σ’ εσάς µιλάω-, θα
σας πω, για να πάµε στο 2009 και πριν από το 2009, πως µέλη
του κόµµατός σας, της δικής σας διοίκησης τότε, εκµεταλλεύον-
ταν και κερδοσκοπούσαν.

Μέχρι το 2009, λοιπόν, στη Μόρια φιλοξενούνταν πάνω από
δεκαοχτάµηνο κρατούµενοι σε τριπλάσιο αριθµό από τις προ-
βλεπόµενες συνθήκες µέσα στην Παγανή, διότι η σίτιση τότε –
ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι- ήταν 28 ευρώ τη µέρα.
Και ήταν από τη νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση απευθείας η σίτιση σε
µέλη της Νέας Δηµοκρατίας. Προσθέστε και τα υπόλοιπα έξοδα.

Κρατάγανε, λοιπόν, κλεισµένους ανθρώπους µε δέκα λεπτά
προαυλισµό την ηµέρα και έρχονται και µας κάνουν µοµφή για
τη Μόρια, που θα έπρεπε να είναι κλειστή γιατί έτσι ονειρεύονταν
εκείνοι. Να είναι κλειστά, να µη µιλάει κανένας και να κερδοσκο-
πούν.

Όσον αφορά την αποχέτευση της Μόριας, όταν αναγγέλθηκε
από την κυβέρνησή σας η δηµιουργία του στρατοπέδου της Μό-
ριας, εγώ ήµουν στο δηµοτικό συµβούλιο, κύριε Βαρβιτσιώτη.
Όταν τέθηκε θέµα για τη σύνδεση µε τη ΔΕΥΑ, τη Δηµοτική Επι-
χείρηση Ύδρευσης Αποχέτευσης, ο τότε πρόεδρος ήταν Μορια-
νός. Ξέρετε πού βρίσκεται κοντολογίς όλον αυτόν τον καιρό;
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Είναι παρατρεχάµενος του κ. Αθανασίου αυτός ο υπεύθυνος που
δεν σας µίλησε τότε για να συνδεθεί η Μόρια και έχουµε µέχρι
σήµερα πρόβληµα.

Να πούµε πέντε αλήθειες ακόµα, λοιπόν. Θα πάω λίγο παρα-
κάτω. Ακούσαµε τον κ. Δένδια, ο οποίος ήταν πολύ χαλαρός, άνε-
τος, χαµογελαστός ως κοινός λαϊκιστής. Μίλησε περί ρεαλισµού,
ότι πραγµατικά ότι δεν φυλάµε τα σύνορα. Τώρα ακούσαµε και
για το ΝΑΤΟ, ακούσαµε και για τα πάντα. Η FRONTEX ήταν πά-
ντα στα νησιά, αλλά εγώ εµπιστεύοµαι τις ελληνικές αρχές. Προ-
τιµώ τις ελληνικές αρχές να κάνουν αυτό που ξέρουν να κάνουν,
αυτό που είπε ο Θοδωρής ο Δρίτσας, να σώζουν ψυχές, να αλ-
λάζει η ψυχή των ανθρώπων αυτών µε αυτά που τους βάζατε και
κάνανε.

Θα πάω παρακάτω. Τι έκαναν µε τα ασυνόδευτα; Το είπε ο
Υπουργός. Τι παραλάβαµε; Το τίποτα σε υποδοµές. Ξέρατε ότι
θα έλθει. Σήµερα, επιτέλους, το παραδεχθήκατε ότι από το 2013
είχαµε θέµα και το βλέπατε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Υποδοµές µηδέν, λοιπόν, κύριε. Αυτή είναι όλη σας η ντροπή.
Θα πάω παρακάτω. Είναι απαράδεκτη η στάση των χωρών,

στις οποίες ηγούνται οι πρόεδροι του Λαϊκού Κόµµατος στην
κάθε χώρα. Είναι οι δικοί σας άνθρωποι. Η υποκρισία φτάνει και
περισσεύει εδώ πέρα. Ακούσαµε και είδαµε µελέτη για το Πολυ-
τεχνείο και να βελτιώσουµε τα λάθη σας. Το ανύπαρκτο δεν βελ-
τιώνεται. Προσπαθούµε να στήσουµε από το 2015 αυτά που
αφήσατε. Το ανύπαρκτο αφήσατε.

Θα κλείσω µε τον κ. Αθανασίου και τον κ. Βορίδη µε δύο σχο-
λιάκια. Είπε «άλλο ο ανθρωπισµός και άλλο το ζήτηµα για τη σω-
τηρία και την καταστροφή των νησιών µας». Επίσης, µας απο-
κάλυψε ποιος κάνει τη διασπορά ψευδών ειδήσεων ότι ετοιµάζε-
ται και άλλο κέντρο στη Λέσβο. Είναι ο ίδιος που το κάνει τελικά.
Το είπε σήµερα στη Βουλή. Είναι ο πρώτος επίσηµος που άκου-
σα να το λέει. 

Θα πω, λοιπόν, ότι, κατ’ αρχάς, το να δηλώνεις στη Βουλή ότι
µαζί µε τον παπά-Στρατή έφτιαξαν την «Αγκαλιά» είναι και ιερο-
συλία και προσβολή νεκρού, γιατί ειπώθηκε και αυτό εδώ µέσα.

Όλος ο τόπος σε εκείνο το νησί ξέρει ποιοι είµαστε. Επίσης,
µε την όλη στάση του κυρίου συναδέλφου από τη Λέσβο, το µόνο
που µπορώ να πω είναι τι καλή διαφήµιση κάνει στον τόπο µας.
Δεν ντρέπεστε λίγο να ρίχνετε τέτοια λάσπη για τα νησιά που
έχουν τα θέµατά τους, που οι άνθρωποι έχουν σταθεί αξιοπρε-
πέστατα; Και εσείς ρίχνετε συνεχώς λάσπη για τον κατεστραµ-
µένο τόπο; Δεν ντρέπεστε; Θα έπρεπε να ντρέπεστε.

Κλείνω λέγοντας κάτι και για τον κ. Βορίδη, ο οποίος είπε «µε-
γάλη εικόνα», «λένε ψέµατα και επιφέρουν κόστος στη χώρα»,
κ.λπ.. Η ερώτησή µου είναι γι’ αυτούς που λένε ψέµατα µέσα στο
Κοινοβούλιο, κάνοντας ανυπέρβλητες ζηµιές σε έναν τόπο σαν
τη Λέσβο µε τα ψέµατα που λένε και την εικόνα που παρουσιά-
ζουν. Ποιος θα αποζηµιώσει τους κατοίκους για τη ζηµιά που
τους κάνουν και πού θα απολογηθούν οι κοινοί ψεύτες του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου -διότι δυστυχώς είστε από αυτούς- σε ένα
τόσο σοβαρό ζήτηµα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Πάλλη, ολο-
κληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι φυ-
σικά δεν είµαστε ίδιοι. Το λέω και προς το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας αυτό. Το µόνο σχόλιο που έχω να κάνω για το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα Ελλάδας είναι σχετικά µε την ενασχόλησή του µε
τους πρόσφυγες στη Λέσβο όλα αυτά τα χρόνια, η οποία ήταν
επιδερµική. Δεν θα κάνω κανένα παραπάνω σχόλιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βαρβιτσιώτης.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δεν θα σας γυρίσω τα σχόλια περί υποκρισίας ανάµεσα στις δη-
λώσεις που κάνουν οι Υπουργοί σας εδώ και τον τρόπο µε τον
οποίον εκφράζεται το Υπουργείο Εξωτερικών για το θέµα της
σφαγής στη Γάζα που έγινε χθες, γιατί είναι δισυπόστατο. Άλλο

η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στο Υπουργείο Εξωτερικών, άλλο η Κοινο-
βουλευτική Οµάδα ΣΥΡΙΖΑ µέσα στο Κοινοβούλιο. Ό,τι λέµε στην
Ελλάδα είναι για την Ελλάδα, αλλά έξω συντασσόµαστε µε όλες
τις γραµµές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις οποίες έρχεστε εδώ
και καταδικάζετε. Υποκριτές σε όλο σας το µεγαλείο. Υποκριτές!
Αν είχατε το θάρρος, ας έβγαινε ο κ. Κοτζιάς να καταδικάσει. Και
µάλιστα ας ερχόταν και ο κ. Καµµένος, ο οποίος διαφηµίζει και
τις εξαιρετικές του σχέσεις µε το Ισραήλ τελευταία.

Δεν έχετε καταλάβει πραγµατικά τι είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση
σε σχέση µε τη µεταναστευτική πολιτική. Έχετε εξαπολύσει όλοι
µύδρους για την ευρωπαϊκή πολιτική στα θέµατα ασύλου. Από
πότε η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει αναλάβει τα θέµατα ασύλου;
Έχουµε εκχωρήσει ως χώρες τα θέµατα ασύλου στην Ευρω-
παϊκή Ένωση; Όχι. Το έχει κρατήσει η κάθε χώρα στο εσωτερικό
της νοµικό πλαίσιο και η κάθε χώρα ελέγχει σε ποιον θέλει και
σε ποιον δεν θέλει να δώσει άσυλο µε εσωτερικές διαδικασίες.
Άρα, ποιοι είναι αυτοί οι µύδροι τους οποίους εξαπολύετε και
προς ποια κατεύθυνση; 

Σαφέστατα χρειάζεται να προωθήσουµε µια ευρωπαϊκή πολι-
τική, αλλά αυτή η ευρωπαϊκή πολιτική θα οικοδοµηθεί όταν θα
κάνουµε ευρωπαϊκή πολιτική σε όλα και δεν θα την κάνουµε αλά
καρτ. Αυτό σηµαίνει ότι θα κάνουµε και ευρωπαϊκή πολιτική στην
φύλαξη των συνόρων και δεν θα κάνουµε αλά καρτ, διότι δεν
άκουσα καµµία κουβέντα, κανέναν οµιλητή του ΣΥΡΙΖΑ να λέει
κάτι για την πολιτική φύλαξης των συνόρων. Καµµία. 

Μάλιστα, καταλάβαµε απόλυτα ότι η σηµερινή ηγεσία του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής ταυτίζεται µε την προ-
ηγούµενη πολιτική που λέει ένα πράγµα: «Όσοι χτυπήσουν την
πόρτα µας θα µπουν και όσοι θα µπουν θα παραµείνουν». Αυτή
είναι η φιλοσοφία. Κι αν λέτε ότι είναι ανθρώπινη αυτή η στάση
και επειδή πολλά υπονοούµενα αφήνατε για το τι γινόταν στο πα-
ρελθόν και τι όχι…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κανένα υπονοούµενο. Δεδοµένα σάς
είπα.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: …θα σας πω τον χειρότερο απο-
λογισµό, ο οποίος είναι απολογισµός ντροπής, γιατί κάθε ανθρώ-
πινη ζωή που έχει χαθεί στη θάλασσα είναι ανθρώπινη ζωή που
βαραίνει τη συνείδηση όλων µας. 

Το 2014, όµως, χάθηκαν πενήντα εννέα ζωές και το 2015 χίλιες
εκατόν εξήντα τρεις στο Αιγαίο. Αυτό είναι το αποτέλεσµα µιας
πολιτικής αφύλακτων συνόρων, να θρηνούµε περισσότερα θύ-
µατα. 

Να σας πω και κάτι ακόµα; Άκουσα τον κύριο Υπουργό να λέει
ότι «για εµάς κορωνίδα στην πολιτική µας είναι οι διεθνείς συν-
θήκες». Και µάλιστα, είπατε ότι στην κορωνίδα της πολιτικής σας
είναι και η κοινή δήλωση Ευρώπης - Τουρκίας και πώς θα λει-
τουργήσει αυτή. Αυτή είναι που δεν λειτουργεί, κύριε Υπουργέ.
Γι’ αυτό σας κριτικάρουµε, επειδή δεν λειτουργεί αυτή.

Διότι η κοινή δήλωση επιβάλλει να επιστρέφονται στην Τουρ-
κία και αυτό είναι το έργο το οποίο έχετε αναλάβει και το οποίο
δεν εφαρµόζετε, µε χίλιες εξακόσιες επιστροφές έναντι πενήντα
χιλιάδων αφίξεων. Μάλιστα, έχουµε µεγάλους αριθµούς από
χώρες οι οποίες δεν δικαιούνται ασύλου. Από το Πακιστάν ο ρυθ-
µός αποδοχής των αιτήσεων ασύλου είναι 2,5%. Από το Μπαγ-
κλαντές είναι 3,5%.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Κύριε Βαρβιτσιώτη, πού το ξέρετε αυτό;
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πάλλη, τα έχετε πει. Ξέ-

ρετε, το ύφος σας πολλές φορές δεν τιµά το επίπεδο της συζή-
τησης, γιατί έχετε µια διάθεση συνέχεια να κάνετε διαχωριστικές
γραµµές και να µην θέλετε να καταλάβετε την άλλη άποψη. Δυ-
στυχώς, υπάρχει άλλη άποψη κι αν εσείς αδυνατείτε να την κα-
ταλάβετε, την καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός και θα σας στείλει
στα έδρανα της Αντιπολίτευσης και σπίτι σας στις επόµενες
εκλογές. Μην ανησυχείτε γι’ αυτό. 

Οι διεθνείς συνθήκες και η κοινή δήλωση επιβάλλουν επιστρο-
φές, επιβάλλουν διαχωρισµό ανάµεσα στον παράνοµο µετανά-
στη και στον πρόσφυγα και αυτό είναι µια δουλειά και µια υπο-
χρέωση της Κυβέρνησης απέναντι στη διεθνή έννοµο τάξη, απέ-
ναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, απέναντι στη Συνθήκη της Γε-
νεύης, απέναντι στην κοινή δήλωση Ευρώπης - Τουρκίας, την
οποία και δεν τηρεί και γι’ αυτό την εγκαλούµε. Γι’ αυτό ζητάµε
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επιτέλους η εφαρµογή των διεθνών συνθηκών να είναι καθ’ ολο-
κληρία κι όχι αλά καρτ. 

Έρχοµαι στο τελευταίο θέµα, κύριε Πρόεδρε, για τις τροπο-
λογίες που κατετέθησαν. Ειλικρινά δεν έχω ξαναδεί να συζητάµε
και να δέχεται η Κυβέρνηση να αλλάζει ο τρόπος µε τον οποίο
τα παιδιά του γενικού και επαγγελµατικού λυκείου θα εξεταστούν
φέτος το καλοκαίρι µε τροπολογία Βουλευτού, που έρχεται
χωρίς να έρθει κανένας από το Υπουργείο Παιδείας εδώ να µας
εξηγήσει γιατί θα πρέπει να γίνει δεκτή αυτή η τροπολογία, όταν
αλλάζει νόµο που ψηφίστηκε πριν από λίγο στη Βουλή. Δεν έχει
το θάρρος η ηγεσία του Υπουργείου Παιδείας να έρθει να τοπο-
θετηθεί; Τόσοι Υφυπουργοί είναι εκεί πέρα. Κανένας δεν είχε τον
χρόνο να έρθει στη Βουλή να µας ενηµερώσει γιατί κάνει δεκτή
τροπολογία Βουλευτού για τον τρόπο εξέτασης; Αυτό είναι νο-
µοθέτηση στο πόδι. 

Νοµοθέτηση στο πόδι είναι και η διάταξη που έφερε η κ. Κο-
νιόρδου, η οποία αλλάζει δικό της νόµο, τον οποίο έφερε πέρυσι,
επέβαλε ειδικά τέλη και φέτος έρχεται να τα πολλαπλασιάσει,
χωρίς όµως να µας κάνει έναν απολογισµό πού λειτούργησε και
πού δεν λειτούργησε ο νόµος της. 

Τέλος, χαίροµαι που ορισµένοι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ
είχαν το θάρρος να υποστηρίξουν την τροπολογία των Βουλευ-
τών της Νέας Δηµοκρατίας για τη µείωση των συντελεστών του
ΦΠΑ. Χαίροµαι που το έκαναν κάποιοι. Γιατί κάποιοι άλλοι, νη-
σιώτες, µας είπαν ότι είναι παράλογο, τρελό, επικίνδυνο να συν-
δέουµε τον ΦΠΑ στα νησιά µε το προσφυγικό-µεταναστευτικό,
πράγµα το οποίο έκανε η ίδια σας η Κυβέρνηση µε την επιστολή
που έστειλε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µε την τροπολογία που
κατέθεσε ο κ. Τσακαλώτος, µε τις δηλώσεις του κ. Τσίπρα, όταν
έδωσε την προηγουµένη παράταση. 

Χρησιµοποιούµε ακριβώς την ίδια επιχειρηµατολογία που
εσείς υιοθετήσατε για να πούµε να παρατείνετε παραπάνω. Μα-
κάρι να την κάνατε δεκτή, κύριε Υπουργέ. Θα δίνατε ένα µήνυµα
στους νησιώτες ότι δεν είναι εγκαταλελειµµένοι, ότι τους κοιτά-
ζουµε χωρίς να τους λύνουµε –γιατί δεν τους το λύνετε- το βα-
σικό τους πρόβληµα, όµως δεν τους αγνοούµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο ει-
δικός αγορητής της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Παπαθεο-
δώρου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, νοµίζω ότι

µπορούµε να συµφωνήσουµε σε κάτι το οποίο ήταν στοιχείο της
δικής σας τοποθέτησης στο τέλος. Ήταν ένας διαχωρισµός προ-
σέγγισης του θέµατος µεταξύ της δηµοκρατικής αντιπολίτευσης,
όπου εκεί µπορούµε να έχουµε διαφωνίες και εκκινούµε από τις
ίδιες αρχές ή από τις ίδιες αξίες του νοµικού ευρωπαϊκού πολι-
τισµού και της Χρυσής Αυγής µε τις άναρθρες κραυγές ναζιστι-
κού περιεχοµένου. 

Όταν το λέτε αυτό, κύριε Υπουργέ, δεν µπορείτε να συνεχίζετε
λέγοντας ότι η Αντιπολίτευση είχε µια στάση αµηχανίας απέναντι
στο νοµοθέτηµα, απέναντι στο σχέδιο νόµου. Ποια αµηχανία; Η
διαφωνία της Αντιπολίτευσης –και µιλώ για το κόµµα µου- για τη
συγκεκριµένη πολιτική, την οποία έχετε εφαρµόσει τα τελευταία
χρόνια, λέγεται αµηχανία, λέγεται φοβική προσέγγιση του προ-
βλήµατος; Καθόλου.

Διαφωνούµε πολιτικά, πρακτικά για την πολιτική την οποία
έχετε ασκήσει. Εδώ και τρία χρόνια έχετε ασκήσει µια πολιτική
που έχει φέρει την κατάσταση της διαχείρισης του προσφυγικού
στο σηµείο που τη βλέπουµε σήµερα. Την πρώτη περίοδο, δη-
λαδή, έδινε ο κ. Μουζάλας µορφή στο χάος και τώρα κάνουµε
µια διαχείριση του χάους, το οποίο και µεγαλώνει συνεχώς, γιατί
µεγαλώνουν οι ροές. 

Δεν πρέπει, όµως, να αντιστρέφουµε τους όρους και θα πρέπει
να συνεννοηθούµε. Αν θέλετε να επικαλείστε τη δηµοκρατική Αν-
τιπολίτευση, θα πρέπει να συνεννοηθούµε σε κάτι ξεκάθαρα. 

Εσείς µπερδεύεστε, κύριε Πάλλη, και θα σας πω πού µπερ-
δεύεστε. Δεν είχατε καµµία συναίνεση από τη δηµοκρατική Αντι-
πολίτευση για να καταλήξετε στη δήλωση Ευρωπαϊκής Ένωσης
– Τουρκίας. Δεν είχατε καµµία συναίνεση όταν ο κ. Τσίπρας πήγε

να δει τον κ. Ερντογάν. Ήταν µεγάλο λάθος. Δεν είχατε καµµία
συναίνεση από την Αντιπολίτευση για να ασκήσετε την πολιτική
του 2015. Είχατε αντίδραση από την Αντιπολίτευση. Σας λέγαµε
ότι κάνετε λάθος. 

Και µιας και ακούστηκε κάτι για την κακή Ευρώπη, η οποία
είναι καλή όταν χρηµατοδοτεί, αλλά είναι κακή όταν προσπαθεί
να φτιάξει µια πολιτική, εγώ θα σας πω το εξής: Μήπως σας είχε
εγκαλέσει η κακή Ευρώπη τότε για την πολιτική σας του 2015;
Μήπως τότε σας λέγαµε ότι «ξέρετε, προφανώς και δεν υπάρχει
ευρωπαϊκή πολιτική, αλλά υπάρχει κοινοτικοποιηµένη πολιτική,
δηλαδή, υπάρχει µια πολιτική την οποία σέβονται µε ευρωπαϊ-
κούς όρους όλα τα κόµµατα και όλες οι κυβερνήσεις της Ευρώ-
πης»; Αυτήν δεν σεβαστήκατε. Δεν την σεβαστήκατε όταν λέγατε
ότι «εγώ θα εκβιάσω µε την Ειδοµένη». Αυτό λέγατε, µέχρι που
αναγκαστήκατε να αδειάσετε την Ειδοµένη. Αυτή ήταν η πολιτική
σας. Έχετε πρόβληµα όταν σας λέµε ότι σήµερα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Ποιος τα λέει αυτά;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Τα έλεγαν οι Υπουργοί σας
τότε. Έλεγαν οι Υπουργοί σας στην Ειδοµένη ότι η Κυβέρνηση
θέλει να δείξει στους Ευρωπαίους ότι έχουµε πρόβληµα στην Ελ-
λάδα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΛΛΗΣ: Πού τις ακούσατε τις δηλώσεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε

Πάλλη, µη διακόπτετε.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Αυτές ήταν οι δηλώσεις σας.
Αυτή ήταν η πολιτική της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

Ξέρετε µε τι έχω ενοχληθεί πάρα πολύ; Είναι προσβλητικό
όταν εσείς λέτε από τη µια πλευρά ότι βρισκόµαστε στη δηµο-
κρατική πλευρά του διαλόγου και από την άλλη η κ. Χριστοδου-
λοπούλου µιλάει για χυδαιότητα της Αντιπολίτευσης.

Ποια χυδαιότητα; Είναι χυδαιότητα το γεγονός ότι µιλάει για
νοµιµότητα στη Μόρια; Υπάρχει νοµιµότητα στη Μόρια; Υπάρχει
στον Σκαραµαγκά νοµιµότητα; Υπήρχε στην Ειδοµένη; Αυτή είναι
η πολιτική σας, όµως. Γι’ αυτό µπερδεύεστε, κύριε Πάλλη. Μπερ-
δεύεστε για το γεγονός ότι όλα αυτά που σας αναφέρω είναι η
πολιτική σας. 

Τώρα έρχεστε µε πυροσβεστικές παρεµβάσεις να δηµιουργή-
σετε µια εικόνα σεβασµού της νοµιµότητας. Σήµερα το γεγονός
ότι έχουµε τα νησιά σε υπερχείλιση και τη χώρα χώρο εγκλωβι-
σµού, είναι δική σας πολιτική. Κανένας άλλος δεν άσκησε αυτήν
την πολιτική. Γιατί δεν έχετε αναρωτηθεί ότι έχουµε ροές από
τον Έβρο προς την Ελλάδα, όχι όµως προς τη Βουλγαρία;
Έχουµε διακινητές προς τα νησιά. Πρέπει να σεβαστούµε την
ερµηνεία τη δική σας για τη συµφωνία την οποία κάνατε µε τη
Γερµανία και όχι αυτά τα οποία λέει η κοινή δήλωση. 

Αυτά, λοιπόν, σας λέµε ότι για εµάς είναι κόκκινες γραµµές αν-
τιπολίτευσης στην πολιτική σας, η οποία έχει δείξει ότι τελικά
φτάνει στο όριό της. 

Δυστυχώς, όµως, η αποτυχία της δικής σας πολιτικής έχει τρα-
γικές συνέπειες για τα νησιά και θα δούµε σε λίγο τι θα γίνει,
διότι δεν έχετε σκεφτεί ποτέ ή δεν έχετε προγραµµατίσει ακόµα,
τρία χρόνια µετά, πώς θα εξελιχθούν τα κέντρα φιλοξενίας, οι
δοµές φιλοξενίας, τα camps.

Είπατε «δεν θέλω να έχω camps, δεν θέλω να τα ρυθµίσω»,
όµως τρία χρόνια µετά έχουµε ένα Υπουργείο που δεν δουλεύει,
γιατί δεν το κάνατε να δουλέψει, γιατί δεν φτιάξατε τις δοµές.
Δεν έχουν κανονισµό οι δοµές φιλοξενίας.

Σας λέµε το εξής: Πόσο καιρό αυτή η Κυβέρνηση θα βλέπει τα
προβλήµατα να περνάνε από τη µια πλευρά και θα λειτουργεί πυ-
ροσβεστικά; Όµως, ο τόνος έχει να κάνει µε προκλητικές δηλώ-
σεις, µε τη δήλωση της κ. Χριστοδουλοπούλου που ήταν προ-
κλητική. Καµµία χυδαιότητα. 

Ξέρετε κάτι; Ο συναισθηµατικός λαϊκισµός, στον οποίο επιδί-
δεται ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι καλός για να καλύψει τις αδράνειες της πο-
λιτικής σας. Δεν καλύπτει τα προβλήµατα, δεν δίνει απαντήσεις
στον ελληνικό λαό. Σταµατήστε τον και αρχίστε να οργανώνετε
την πολιτική σας, όπως µέχρι σήµερα το έχουν κάνει εναντίον
της χώρας µας οι άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Ευχαριστώ πολύ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η ει-
δική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Μα-
νωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Υποστηρίζετε ότι δεν χειροτερεύει
ο διπλός εγκλωβισµός. Και όµως, ακόµα και σε σχέση µε την
οδηγία χειροτερεύει, αφού ο γεωγραφικός περιορισµός γίνεται
και µε απόφαση του διευθυντή Υπηρεσίας Ασύλου. 

Γιατί το συγκεκριµένο άρθρο συγκεντρώνει τα πυρά των πε-
ρισσοτέρων; Είναι παλαβοί; Όχι βέβαια. Βλέπουν και βιώνουν τι
σηµαίνει γεωγραφικός περιορισµός και τι επιπτώσεις έχει. 

Λέτε ότι δεν υπάρχει αλληλεγγύη από την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Γιατί; Είναι η πρώτη φορά; Υπάρχει αλληλεγγύη µόνο για τις
ανάγκες των επιχειρηµατικών οµίλων. Και ρωτάµε: Γιατί έχουν
το δικαίωµα κράτη-µέλη να καταπατούν διεθνείς συνθήκες, να
µη δέχονται κανέναν, ούτε κουνούπι, να κλείνουν τα σύνορα;
Εσείς διαµαρτυρηθήκατε; Μόνο µέσα στη Βουλή, όχι σε ευρω-
κοινοτικά όργανα.

Υλοποιείτε την απάνθρωπη πολιτική τους για ανάσχεση του
προσφυγικού κύµατος και εµποδίζετε, εγκλωβίζετε τους πρό-
σφυγες να πάνε εκεί που νιώθουν ασφαλείς. Αυτή είναι η πολιτική
που πρεσβεύει η συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας. Την
προσκυνάτε και µετά λέτε ότι εµείς κάνουµε εξωπραγµατική κρι-
τική. 

Ποιος παρανοµεί προκλητικά; Αυτοί που κλείνουν τα σύνορα
ή εµείς που λέµε ότι πρέπει να είναι ανοιχτά για τους πρόσφυγες
για να πάνε εκεί που επιθυµούν; Καταπατάτε βάναυσα τη Συν-
θήκη της Γενεύης και µας κουνάτε το δάχτυλο γιατί καταψηφί-
ζουµε τις απάνθρωπες πολιτικές σας. Γιατί δεν τολµάτε να
εφαρµόσετε το δίκιο; Διότι υπηρετείτε, προσκυνάτε την Ευρω-
παϊκή Ένωση των µονοπωλίων και του πολέµου. 

Αναφερθήκατε στην καλλιέργεια ξενοφοβίας και ρατσισµού
και στη δράση των φασιστών - ναζιστών που εµείς καταδικάζουµε
έµπρακτα. Όµως, για σκεφθείτε: Τι αξιοποιούν και καπηλεύονται;
Τα προβλήµατα που δηµιουργεί η µεταναστευτική σας πολιτική,
προκειµένου να περάσουν το ρατσιστικό τους µίσος. 

Κατά τα άλλα µάς κατηγορεί και ο εισηγητής της Πλειοψηφίας
ότι επιδερµικά ασχολούµαστε µε τους πρόσφυγες. Δεν υπάρ-
χουν άλλοι Βουλευτές όσο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας που να πηγαίνουν τόσο συχνά στους καταυλισµούς και να
µεταφέρουν τα προβλήµατα στη Βουλή, να σας πιέζουν γι’ αυτά
και να τα αναδεικνύουν. 

Δεν είµαστε εµείς που άλλα λέµε και άλλα κάνουµε, αλλά
εσείς, γιατί και σε αυτόν τον τοµέα, τον µεταναστευτικό, κοροϊ-
δεύετε. Άλλα λέτε και άλλα ψηφίζετε. Δάκρυα για τους πρόσφυ-
γες, ψηφίζετε όµως τον εγκλωβισµό των προσφύγων και την
καταπάτηση των δικαιωµάτων τους και ό,τι απορρέει από τη Συν-
θήκη της Γενεύης και τα πρωτόκολλα. 

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα ήθελα να σας πω ότι είναι
τρεις τροπολογίες που δεν έχουν καµµιά σχέση µε το Υπουργείο
σας και το νοµοσχέδιο. Εµείς θα δηλώσουµε «παρών» και στις
τρεις, αλλά θα ήθελα να πω κάτι περισσότερο γι’ αυτήν του
Υπουργείου Πολιτισµού.

Το αίτηµα των δηµιουργών και των συγγενικών ήταν όλα τα
νέα αποθηκευτικά και τα πρόσφορα προς αναπαραγωγή µέσα
να υποταχθούν στην κατηγορία του 6%. Θα ήταν µια δίκαιη
αµοιβή, χωρίς να επιβαρύνει τους πολίτες σχετικά µε το όφελος
που θα είχαν από τη χρήση για ιδιωτική αναπαραγωγή όλων των
κατηγοριών των έργων πνευµατικής και καλλιτεχνικής δηµιουρ-
γίας.

Η Κυβέρνηση για πολλά από αυτά δηµιούργησε την κατηγορία
του 2% οδηγώντας οργανισµούς, δηλαδή τη µη κερδοσκοπική
συλλογική αυτοδιαχείριση, στην αδυναµία λειτουργίας ή την εξα-
φάνιση. Εµείς ζητάµε την κατάργηση αυτής της κατηγορίας του
2%.

Δεύτερον, ενώ η µεταφορά από το 4% στο 6% βρίσκεται σε
θετική κατεύθυνση, τίθεται αδικαιολόγητα η φραγή στο 4γ και
θεσµοποιεί φραγές µε βάση τη χωρητικότητα και όχι µε άλλα εύ-
λογα κριτήρια.

Τρίτον, παραµένουν ως έχοντες δικαίωµα στην εύλογη αµοιβή
οι εκδότες βιβλίων και εντύπων και µάλιστα, µε απολαβές του
50% έναντι των δηµιουργών, που είναι στην κατηγορία του 4%.

Να πω ότι τόσο το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο όσο και διεθνείς ορ-
γανισµοί, όπως η UNESCO, δεν δέχονται ότι οι εκδότες έχουν
πνευµατικά ή συγγενικά δικαιώµατα. Πρόκειται για ελληνική πρω-
τοτυπία.

Λέµε, λοιπόν, «παρών» και σ’ αυτό και στις άλλες δύο.
Σε ό,τι αφορά στις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που κατατέθηκαν

σήµερα, είναι βελτιωτικές, αλλά δεν αλλάζουν την ουσία. Θα ανα-
φερθώ στις πιο χαρακτηριστικές που είχαµε προτείνει κι εµείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κυ-
ρία Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα είµαι σύντοµη.
Προσθέτετε να επιδιώκεται η µεταφορά και διαµονή των εγ-

κύων γυναικών κατά τη διάρκεια της κύησης και για τρεις µήνες
µετά τον τοκετό σε κατάλληλες δοµές φιλοξενίας. Είναι ευχολό-
γιο, γιατί δεν συµφωνούµε µε οποιαδήποτε κράτηση εγκύων γυ-
ναικών που δεν έχουν κάνει φυσικά κανένα αδίκηµα ή για άδειες
διαµονής για εξαιρετικούς λόγους.

Απαλείψατε τη φράση «χορηγείται εφάπαξ». Βελτιωτικό, λέµε,
αλλά από τη στιγµή που παραµένει η υπόλοιπη διατύπωση που
λέει «και µπορεί να ανανεώνεται για έναν από τους λοιπούς λό-
γους του παρόντος Κώδικα», δεν αλλάζει την ουσία, αφού δεν
µπορεί να ανανεωθεί για τον ίδιο λόγο. Παραδείγµατος χάριν,
ένας λόγος είναι το παιδί που εξακολουθεί να είναι ανήλικο.

Επίσης, παρατείνεται για µια ακόµη φορά ως τις 31-12-2018
και ουσιαστικά µονιµοποιεί τις απαράδεκτες fast track διαδικα-
σίες εξέτασης των αιτήσεων ασύλου και προσφυγών, δηλαδή για
όσους ήρθαν µετά τη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρ-
κίας, τις οποίες από την αρχή είχαµε καταγγείλει. Η διαδικασία
αυτή εφαρµόζεται σε περιπτώσεις µεγάλου αριθµού αφίξεων και
υποβολής αιτήσεων ασύλου σε σύνορα, λιµάνια, αερολιµένες.
Αφορά, δηλαδή, δεκάδες χιλιάδες πρόσφυγες που βρίσκονται
σήµερα εγκλωβισµένοι στη χώρα, αλλά και στην συντριπτική
πλειοψηφία των προσφύγων και µεταναστών που θα περάσουν
στην Ελλάδα το επόµενο διάστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Μανωλάκου,
παρακαλώ, κλείστε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Είναι απαράδεκτη -και τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε- για ακόµα µια φορά η παράταση, η µονιµοποί-
ηση ουσιαστικά της απαράδεκτης και παράνοµης fast track δια-
δικασίας που προβλέπει εξέταση των αιτηµάτων ασύλου και των
προσφυγών µέσα σε ελάχιστες µόνο µέρες, την οποία το κόµµα
µας είχε καταγγείλει από την αρχή.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Δανέλλης, ειδικός αγορητής από το Ποτάµι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς Ευρώπη και Ελλάδα

φανήκαµε εντελώς ανέτοιµοι να διαχειριστούµε ένα τόσο µεγάλο
πρόβληµα και δυστυχώς εξακολουθούµε να αδυνατούµε να συ-
νεννοηθούµε και να έχουµε µια κοινή προσέγγιση.

Είναι βέβαιο πως τα θεσµικά εργαλεία ή τα νοµικά εργαλεία
δεν αρκούν για την αντιµετώπιση και τη διαχείριση αυτού του
προβλήµατος, κύριε Υπουργέ.

Όπως είναι βέβαιο, επίσης, ότι το πρόβληµα θα εξακολουθήσει
να µας απασχολεί. Ήρθε, δυστυχώς, για να παραµείνει για µη
προβλέψιµο χρόνο και µε απρόβλεπτη κλιµάκωση, βεβαίως.
Μπορούµε, όµως, και οφείλουµε να το κάνουµε. Μπορούµε να
µειώσουµε, να αντιµετωπίσουµε τα γραφειοκρατικά εµπόδια και
µπορούµε, επίσης, να αντιµετωπίσουµε τις διοικητικές ανεπάρ-
κειες που εµφανίζονται και επιδεινώνουν ακόµα περισσότερο την
αντιµετώπιση του προβλήµατος. 

Επίσης, δεν πρέπει να ξεχνάµε, κύριε Υπουργέ, ότι ο χρόνος
δοκιµάζει και τους ίδιους τους δυστυχείς πρόσφυγες, όπως µοι-
ραία δοκιµάζει και τις φιλοξενούσες τοπικές κοινωνίες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Δανέλλη και για την οικονοµία του χρόνου.
Κύριοι Υπουργοί, ένας εκ των δύο να κλείσει. Ποιος επιθυµεί;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
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κής): Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε, κύριε Βίτσα.

Μόνο, σας παρακαλώ, να είστε σύντοµος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Θα είµαι πολύ σύντοµος και µόνον επί αυτών που ειπώθη-
καν τώρα τελευταία.

Εγώ επιµένω, κύριε Βαρβιτσιώτη, να πείτε συγκεκριµένα, σαν
Νέα Δηµοκρατία, εννοώ, τι εννοείτε µε το «φύλαξη συνόρων». Το
εξηγήσατε εδώ, ότι η δική µας πολιτική είναι: «όσοι χτυπήσουν
την πόρτα, θα µπουν».

Θα έπρεπε να ξέρετε -γιατί είστε έµπειρος στα κυβερνητικά,
ας το πω έτσι- ότι δεν χτυπάει κανένας την πόρτα. Αυτό που κά-
νεις είναι να εξετάζεις την αίτηση διεθνούς προστασίας. Ζήσατε
τις δυσκολίες -σαν κυβέρνηση εννοώ. Ζούµε τώρα τις δυσκολίες.
Είχατε µια λογική καταστολής και εµείς έχουµε µια λογική σύµ-
φωνη µε τις διεθνής συνθήκες. Τι να κάνουµε;

Δεύτερον, δεν λειτουργεί η κοινή δήλωση. Με συγχωρείτε,
αλλά φαντάζοµαι ότι ξέρετε την κοινή δήλωση και επ’ αυτού του
θέµατος. Σας τη διαβάζω, λοιπόν, στο σηµείο 1: «Όλοι οι νέοι πα-
ράτυποι µετανάστες, που φτάνουν στα ελληνικά νησιά µέσω
Τουρκίας από 20 Μαρτίου 2016 και έπειτα, θα επιστρέφονται σε
αυτήν». 

Ανοίγω παρένθεση. Στις 18 Μαρτίου 2016, γιατί εγώ πήρα την
κυβερνητική εντολή εκκένωσης των νησιών, ήταν πάνω από εί-
κοσι πέντε χιλιάδες στα νησιά, οι δε περισσότεροι στη Λέσβο.

Συνεχίζει η κοινή δήλωση: «Αυτό θα συµβαίνει σε πλήρη συµ-
φωνία µε το Ενωσιακό και Διεθνές Δίκαιο, άρα µε αποκλεισµό
κάθε είδους οµαδικών απελάσεων». Το γράφει η κοινή δήλωση.
Συνεχίζει: «Όλοι οι µετανάστες, θα προστατεύονται σύµφωνα µε
τα σχετικά διεθνή πρότυπα και τηρουµένης της αρχής της µη
επαναπροώθησης». Θέλετε να συνεχίσω να διαβάζω; Το ίδιο το
άρθρο 1. Και λέει παρακάτω ότι θα καταγράφονται δεόντως και
αιτήσεις ασύλου θα διεκπεραιώνονται ατοµικά από τις ελληνικές
αρχές δυνάµει της οδηγίας σε συνεργασία µε την Ύπατη Αρµο-
στεία. 

Πού είναι το κεντρικό µας πρόβληµα αυτήν τη στιγµή; Εγώ
θέλω να σας πω και για τις επιστροφές για την κοινή δήλωση.
Γιατί η δική µου λογική είναι προσπάθεια συνεννόησης µε την
Ευρωπαϊκή Ένωση και µε την Τουρκία.

Τι λέω εγώ στον Τούρκο οµόλογό µου; «Έλα να λύσουµε δύο
ζητήµατα». Δεν έχει πει «ναι». Το ένα ζήτηµα είναι το εξής. «Δώσε
µου τη δυνατότητα, µε ένα περιοριστικό τρόπο, να µεταφέρω αν-
θρώπους στην ηπειρωτική Ελλάδα, να εξετάσω εδώ και όσοι
είναι να επιστραφούν, να επιστραφούν».

Και δεύτερο: «Όταν σου στέλνω έναν κατάλογο, µην µου απαν-
τάς µετά από µία εβδοµάδα».

Τρίτον, είναι δυνατόν να κάνω –εσείς είστε έµπειρος- δεκτή
τροπολογία µε άµεσο δηµοσιονοµικό ενδιαφέρον, χωρίς να το
έχω συζητήσει µε τον αρµόδιο Υπουργό και χωρίς να υπάρχει έκ-
θεση δηµοσιονοµικών επιπτώσεων από το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους; Είναι δυνατόν; Υπάρχει κανένας εδώ πέρα που δεν θα
ήθελε µε κάποιον τρόπο να υπάρχει και το µεταφορικό ισοδύ-
ναµο µε µειωµένο ΦΠΑ;

Κύριε Παπαθεοδώρου, απευθύνοµαι τώρα σε εσάς. Δεν κατά-
λαβα. Δηλαδή λόγω της δηµοκρατικής συνοχής η Αντιπολίτευση
θα δικαιούται να κάνει κριτική και η Κυβέρνηση δεν θα δικαιούται
να απαντά; Προφανώς όχι. 

Επίσης, τι είναι αυτό; Πρώτη φορά το άκουσα. «Θα εκβιάσουµε
µέσω της Ειδοµένης». 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Εσείς το λέγατε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε, κύριε Παπαθεοδώρου.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Εγώ το είχα πει;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΠΑΘΕΟΔΩΡΟΥ: Ο ΣΥΡΙΖΑ το έλεγε παλιά.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Ξέρετε πού θα συµφωνούσα µαζί σας; Στο παράξενο η δύ-
ναµη της FRONTEX να είναι, σε σχέση µε τα Σκόπια, από την από
εδώ πλευρά. Τώρα αν θα λυθεί, και ελπίζουµε ότι θα λυθεί, το
ζήτηµα των Σκοπίων, των σχέσεων µας, τι θα γίνει; Δηλαδή πραγ-
µατικά µου φαίνεται λίγο παράξενο. Η FRONTEX είναι από τη

µεριά της Αυστρίας και είναι και από τη δική µας µεριά. Αυτό
είναι το παράξενο που µπορούµε να συνεργαστούµε, νοµίζω, και
σε ευρωπαϊκό επίπεδο. 

Όσον αφορά τον κανονισµό των κέντρων φιλοξενίας, είπα και
στην επιτροπή ότι υπάρχουν δύο επιπλέον πράγµατα που πρέπει
να κάνουµε σε σχέση µε τα κέντρα φιλοξενίας. Το ένα είναι να
περάσουν τα κέντρα φιλοξενίας –γιατί είπα ότι δεν είναι το µέλ-
λον µας τα κέντρα φιλοξενίας, αλλά συζητάµε για τώρα- στο
ΥΜΕΠΟ, στο Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής. Και το δεύ-
τερο είναι σε πολύ µικρό χρονικό διάστηµα -και θα το διαπιστώ-
σετε και στις διαδικασίες ένταξης που θα συζητήσουµε στη
Βουλή- κάθε ένα να έχει έναν συγκεκριµένο κανονισµό. Πρέπει
να σας πω ότι έχει συγκροτηθεί ένα επιχειρησιακό συντονιστικό
από εννέα Υπουργεία, που θα συζητάει ακριβώς αυτά τα πράγ-
µατα.

Κυρία Μανωλάκου, δεν πρόκειται να συµφωνήσουµε σε επί-
πεδο πραγµατικότητας. Τι µας λέτε στο πραγµατικό επίπεδο; Το
άλλο επίπεδο, εντάξει, είναι γενικό κ.λπ.. Μας λέτε να έρχεται ο
πρόσφυγας, να έρχεται ο αιτών άσυλο να καταγράφεται στα
νησιά, να περνάει στην ηπειρωτική Ελλάδα, να του δίνουµε ταξι-
διωτικά έγγραφα, να πηγαίνει εκεί που θέλει να πάει. Εγώ θα το
συνεχίσω λίγο µετά. Τι θα συµβαίνει µετά; Θα επιστρέφει στην
Ελλάδα, µε βάση το Δουβλίνο II, το Δουβλίνο III και IV. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Αφού δεν θέλει κανένας να µείνει,
κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, να
µη γίνεται διάλογος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Θα το πω τώρα και αυτό. 

Κλείνω µε αυτό. Η ζωή κυλάει µε την προστασία των ανθρώπι-
νων δικαιωµάτων, αλλά όχι µε το τι θέλει ο καθένας. Γιατί διαφο-
ρετικά, µε βάση το τι θέλει ο καθένας, ο καθένας θα πήγαινε στην
Πάτρα, θα ανέβαινε και σε ένα πλοίο, θα πήγαινε στην Ιταλία, θα
περνούσε από την Ιταλία, θα πήγαινε στη Γερµανία. Αυτό λέτε; 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Όχι βέβαια.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Δεν λέτε αυτό. Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι επί του
πραγµατικού, αυτό που µπορεί να γίνει, ώστε να αποσυµπιεστούν
τα νησιά, αλλά να προχωρήσει και η χώρα, είναι να παλεύουµε
σε διεθνές επίπεδο και να διαχειριζόµαστε σε εσωτερικό. Πώς
αλλιώς να το πω; Αυτό θέλω να σας τονίσω. Εγώ νοµίζω ότι µπο-
ρούµε να κάνουµε βήµατα. 

Θέλω να σας πω δύο πράγµατα σε ένα λεπτό. Πρώτον, θα κα-
τατεθεί µια τροπολογία στο πρώτο νοµοσχέδιο, αυτή που έχει
φτάσει στα χέρια σας από την προηγούµενη Τετάρτη. Η τροπο-
λογία αυτή δεν ήρθε σήµερα για τον απλούστατο λόγο ότι δεν
πρόλαβαν να µας δώσουν την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους. Αυτό είναι το ένα. Δηλαδή περιµένουµε αυτή την
τροπολογία την επόµενη εβδοµάδα. 

Το δεύτερο ζήτηµα είναι ότι η δεύτερη νοµοθετική πρωτοβου-
λία, πέρα από τις κανονιστικές, που θα πάρει το Υπουργείο Με-
ταναστευτικής Πολιτικής, ελπίζουµε στις αρχές του φθινοπώρου,
θα έχει να κάνει µε την δοµή του Υπουργείου και µε τις αναγκαίες
προσαρµογές.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κηρύσσεται περαι-

ωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής: «Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις δια-
τάξεις της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013, σχετικά µε τις απαι-
τήσεις για την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία (ανα-
διατύπωση, L180/96/29.6.2013) και άλλες διατάξεις - Τροπο-
ποίηση του ν.4251/2014 (Α’80) για την προσαρµογή της ελληνι-
κής νοµοθεσίας στην Οδηγία 2014/66/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε
τις προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών
στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µετάθεσης - Τροποποίηση διαδικα-
σιών ασύλου και άλλες διατάξεις»

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
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στά. 
Παρακαλώ πολύ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψη-

φοφορίας.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να κλεί-
σει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:

Επί της Αρχής   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 2 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ

ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 6 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 7 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 8 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 9 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 10 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 11 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 12 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
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ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: OXI

Άρθρο 13 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 14 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 15 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 17 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 18 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 19 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI

Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο  21 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 22 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 23 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 25 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 26 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
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Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 27 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ

Άρθρο 28 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΠΡΝ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 30 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 31 όπως τροποποιήθηκε από τον κ. Υπουργό
ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 32 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 33 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ

ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 34 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΝΑΙ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Τροπ. 1577/3 (ίδιο άρθρο) ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ
ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Τροπ. 1579/5 (ίδιο άρθρο) ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ
ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: OXI
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: OXI
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΠΡΝ

Τροπ. 1580/6 (ίδιο άρθρο) ως έχει   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ
ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΝΑΙ
Χ.Α: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε: ΠΡΝ
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΠΡΝ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: ΝΑΙ
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ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: ΝΑΙ
ΔΗ.ΣΥ: -
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: -

Επί του συνόλου   ΔΕΚΤΟ ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Ν.Δ: OXI
ΔΗ.ΣΥ: ΠΡΝ
Χ.Α: OXI
Κ.Κ.Ε: OXI
ΑΝ.ΕΛ: ΝΑΙ
ΠΟΤΑΜΙ: ΝΑΙ
ΕΝ. ΚΕΝΤΡΩΩΝ: -

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής: «Προσαρ-
µογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις της Οδηγίας
2013/33/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 26ης Ιουνίου 2013, σχετικά µε τις απαιτήσεις για την υπο-
δοχή των αιτούντων διεθνή προστασία (αναδιατύπωση, L180/
96/29.6.2013) και άλλες διατάξεις - Τροποποίηση του ν.4251/
2014 (Α’80) για την προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας στην
Οδηγία 2014/66/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε τις προϋποθέσεις ει-
σόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών στο πλαίσιο ενδο-
εταιρικής µετάθεσης - Τροποποίηση διαδικασιών ασύλου και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Προσαρµογή της ελληνικής νοµοθεσίας προς τις διατάξεις
της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 26ης Ιουνίου 2013, σχετικά µε τις απαιτήσεις
για την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία (αναδιατύ-
πωση, L180/ 96/29.6.2013) και άλλες διατάξεις - Τροποποίηση
του ν.4251/ 2014 (Α’80) για την προσαρµογή της ελληνικής νο-
µοθεσίας στην Οδηγία 2014/66/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου σχετικά µε τις
προϋποθέσεις εισόδου και διαµονής υπηκόων τρίτων χωρών
στο πλαίσιο ενδο- εταιρικής µετάθεσης - Τροποποίηση διαδι-
κασιών ασύλου και άλλες διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Α’

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’ 
ΣΚΟΠΟΣ, ΟΡΙΣΜΟΙ ΚΑΙ ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ

Άρθρο 1
Σκοπός

(άρθρο 1 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

Σκοπός των διατάξεων του παρόντος είναι η προσαρµογή της
ελληνικής νοµοθεσίας στην Οδηγία 2013/33/ΕΕ του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου «σχετικά µε τις απαιτήσεις για
την υποδοχή των αιτούντων διεθνή προστασία». 

Άρθρο 2
Ορισµοί

(άρθρο 2 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

Για την εφαρµογή του παρόντος ισχύουν οι ακόλουθοι ορι-
σµοί:

α) «αίτηση παροχής διεθνούς προστασίας» είναι η αίτηση πα-
ροχής προστασίας από το ελληνικό κράτος που υποβάλλει πολί-
της τρίτης χώρας ή ανιθαγενής µε την οποία ζητά την αναγνώ-
ριση στο πρόσωπό του της ιδιότητας του πρόσφυγα ή τη χορή-

γηση καθεστώτος επικουρικής προστασίας, σύµφωνα µε τη Σύµ-
βαση της Γενεύης της 28ης Ιουλίου 1951 περί του καθεστώτος
των προσφύγων, όπως συµπληρώθηκε µε το πρωτόκολλο της
Νέας Υόρκης της 31ης Ιανουαρίου 1967 («Σύµβαση της Γε-
νεύης») εφόσον ο ίδιος δεν ζητά ρητώς να του χορηγηθεί άλλη
µορφή προστασίας, που δεν εµπίπτει στο πεδίο εφαρµογής του
παρόντος νόµου και µπορεί να ζητηθεί αυτοτελώς,

β) «αιτών» είναι ο πολίτης τρίτης χώρας ή ανιθαγενής, ο
οποίος έχει υποβάλει αίτηση παροχής διεθνούς προστασίας, επί
της οποίας δεν έχει ληφθεί ακόµη τελεσίδικη απόφαση κατά την
έννοια της περίπτωσης ε’ του άρθρου 34 του ν. 4375/2016,

γ) «µέλη της οικογένειας» του αιτούντος διεθνή προστασία,
εφόσον η οικογένεια ήδη υπήρχε στη χώρα καταγωγής, θεω-
ρούνται τα ακόλουθα µέλη της οικογένειας του αιτούντος που
βρίσκονται στην Ελλάδα: 

αα. ο σύζυγος ή ο εκτός γάµου σύντροφός του, µε τον οποίο
διατηρεί σταθερή σχέση δεόντως αποδεδειγµένη, 

ββ. τα ανήλικα άγαµα τέκνα του, ανεξαρτήτως αν γεννήθηκαν
σε γάµο ή εκτός γάµου των γονέων τους ή είναι υιοθετηµένα, 

γγ. ο πατέρας ή η µητέρα ή άλλος ενήλικος που ασκεί την επι-
µέλεια του αιτούντος, σύµφωνα µε το ελληνικό δίκαιο, εάν ο εν
λόγω αιτών είναι ανήλικος,

δ) «ανήλικος» είναι ο πολίτης τρίτης χώρας ή ο ανιθαγενής ηλι-
κίας κάτω των 18 ετών,

ε) «ασυνόδευτος ανήλικος» είναι ο ανήλικος, ο οποίος φθάνει
στην Ελλάδα χωρίς να συνοδεύεται από πρόσωπο που ασκεί,
σύµφωνα µε το ελληνικό δίκαιο, τη γονική του µέριµνα ή την επι-
µέλειά του ή από ενήλικο συγγενή που ασκεί στην πράξη τη
φροντίδα του και για όσο χρόνο η άσκηση των καθηκόντων
αυτών δεν έχει ανατεθεί σε κάποιο άλλο πρόσωπο σύµφωνα µε
το νόµο. Στον ορισµό αυτό περιλαµβάνεται και ο ανήλικος που
παύει να συνοδεύεται µετά την είσοδό του στην Ελλάδα,

ζ) «συνθήκες υποδοχής» είναι η πλήρης δέσµη µέτρων που το
ελληνικό κράτος εφαρµόζει προς όφελος των αιτούντων, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος,

η) «υλικές συνθήκες υποδοχής» είναι οι συνθήκες υποδοχής
που περιλαµβάνουν την παροχή στέγης, τροφής και ρουχισµού,
σε είδος ή υπό µορφή οικονοµικού βοηθήµατος ή δελτίων, ή συν-
δυασµό των τριών, καθώς και ένα βοήθηµα για τα καθηµερινά
έξοδα,

θ) «κράτηση» είναι ο περιορισµός σε ειδικό χώρο που επιβάλ-
λεται από κρατική αρχή σε αιτούντα, µε αποτέλεσµα τη στέρηση
της ελεύθερης κυκλοφορίας του προσώπου,

ι) «κέντρο φιλοξενίας» είναι κάθε χώρος που χρησιµοποιείται
για την οµαδική φιλοξενία αιτούντων και ασυνόδευτων ανηλίκων,

ια) «εκπρόσωπος ασυνόδευτου ανηλίκου» είναι ο προσωρινός
ή οριστικός επίτροπος του ανηλίκου ή το πρόσωπο που ορίζεται
από τον αρµόδιο Εισαγγελέα Ανηλίκων ή, όπου δεν υπάρχει Ει-
σαγγελέας Ανηλίκων, από τον Εισαγγελέα Πρωτοδικών για την
προάσπιση των συµφερόντων του ανηλίκου αυτού. Ως εκπρόσω-
πος κατά το προηγούµενο εδάφιο, µπορεί να οριστεί και ο νόµι-
µος εκπρόσωπος νοµικού προσώπου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα. Στην τελευταία περίπτωση, ο εκπρόσωπος του νοµικού
προσώπου µπορεί να εξουσιοδοτήσει άλλο πρόσωπο για την εκ-
προσώπηση του ανηλίκου κατά τις διαδικασίες του παρόντος,

ιβ) «αιτούντες µε ειδικές ανάγκες υποδοχής» είναι τα ευάλωτα
πρόσωπα, σύµφωνα µε το άρθρο 20, τα οποία χρήζουν ειδικών
διαδικαστικών εγγυήσεων, προκειµένου να απολαύουν των δι-
καιωµάτων και να συµµορφώνονται µε τις υποχρεώσεις που προ-
βλέπονται στις διατάξεις του παρόντος.

Άρθρο 3
Συµπληρωµατικοί ορισµοί

Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος νόµου: 
α) «αρµόδιες αρχές παραλαβής και εξέτασης αίτησης παρο-

χής διεθνούς προστασίας» είναι τα Περιφερειακά Γραφεία Ασύ-
λου, τα Αυτοτελή Κλιµάκια της Υπηρεσίας Ασύλου και τα Kινητά
Κλιµάκια Ασύλου,

β) «αρµόδια αρχή υποδοχής» είναι κατά περίπτωση η Υπηρε-
σία Υποδοχής και Ταυτοποίησης και η Διεύθυνση Προστασίας
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Αιτούντων Άσυλο της Γενικής Γραµµατείας Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής,

γ) «µέλη οικογένειας» του αιτούντος παροχής διεθνούς προ-
στασίας, επιπλέον των αναφερόµενων στην περίπτωση γ’ του άρ-
θρου 2, θεωρούνται επίσης:

αα) εφόσον η οικογένεια υπήρχε ήδη στην χώρα καταγωγής,
τα ενήλικα τέκνα που πάσχουν από πνευµατική ή σωµατική ανα-
πηρία και δεν µπορούν να υποβάλουν αυτοτελώς αίτηση,

ββ) εφόσον η οικογένεια δεν υπήρχε στη χώρα καταγωγής, ο
σύζυγος ή ο εκτός γάµου σύντροφός του, µε τον οποίο διατηρεί
σταθερή σχέση δεόντως αποδεδειγµένη και τα ανήλικα τέκνα
ανεξαρτήτως εάν γεννήθηκαν σε γάµο ή εκτός γάµου ή είναι υιο-
θετηµένα, σύµφωνα µε το δίκαιο της χώρας προέλευσης του αι-
τούντος,

δ) «χωρισµένος από την οικογένειά του ανήλικος» ή «χωρισµέ-
νος ανήλικος» είναι ο ανήλικος ο οποίος φθάνει στην Ελλάδα,
χωρίς να συνοδεύεται από πρόσωπο που ασκεί τη γονική του µέ-
ριµνα σύµφωνα µε την ελληνική νοµοθεσία ή από άλλο πρόσωπο
στο οποίο αυτή έχει ανατεθεί σύµφωνα µε το νόµο, αλλά συνο-
δεύεται από ενήλικο συγγενή που ασκεί στην πράξη τη φροντίδα
του.

Άρθρο 4
Πεδίο εφαρµογής

(άρθρο 3 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι διατάξεις του παρόντος εφαρµόζονται σε όλους τους πο-
λίτες τρίτων χωρών ή ανιθαγενείς που υποβάλλουν αίτηση διε-
θνούς προστασίας στο έδαφος της ελληνικής επικράτειας,
περιλαµβανοµένων των συνόρων, καθώς και στα χωρικά ύδατα
και στις ζώνες διέλευσης αυτής, εφόσον τους επιτρέπεται να πα-
ραµείνουν στο έδαφος της χώρας ως αιτούντες. Οι διατάξεις του
παρόντος εφαρµόζονται επίσης στα µέλη της οικογένειας των
αιτούντων, εφόσον καλύπτονται από αυτή την αίτηση, σύµφωνα
µε το ελληνικό δίκαιο. Οι διατάξεις του παρόντος νόµου εφαρ-
µόζονται και στους ανήλικους, ασυνόδευτους ή µη, και τους χω-
ρισµένους ανήλικους, ανεξάρτητα εάν έχουν υποβάλλει αίτηση
παροχής διεθνούς προστασίας, µε την επιφύλαξη τυχόν ευνοϊ-
κότερων διατάξεων. 

2. Οι διατάξεις του παρόντος δεν εφαρµόζονται:
α. σε αιτήσεις χορήγησης διπλωµατικού ή εδαφικού ασύλου

που υποβάλλονται στις Ελληνικές διπλωµατικές Αρχές και µόνι-
µες αντιπροσωπείες της Ελλάδος στο εξωτερικό, 

β. σε περίπτωση εφαρµογής των διατάξεων του π.δ. 80/2006
(Α’ 82). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΑ
ΜΕ ΤΙΣ ΣΥΝΘΗΚΕΣ ΥΠΟΔΟΧΗΣ

Άρθρο 5
Ενηµέρωση

(άρθρο 5 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι αρµόδιες Αρχές εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την
υποβολή της αίτησης παροχής διεθνούς προστασίας, ενηµερώ-
νουν τον αιτούντα για τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις προς
τις οποίες πρέπει να συµµορφώνεται σε σχέση µε τις συνθήκες
υποδοχής και τις παροχές που προβλέπονται, χορηγώντας σε
αυτόν ενηµερωτικό έντυπο σε γλώσσα που κατανοεί, λαµβάνον-
τας υπόψη την ατοµική του κατάσταση και την ηλικία του. 

2. Το έντυπο αυτό εκδίδεται µε µέριµνα της αρµόδιας Αρχής
υποδοχής και περιλαµβάνει πληροφορίες για τους φορείς που
παρέχουν νοµική ή ψυχολογική συνδροµή, καθώς και για τους
φορείς που µπορούν να συνδράµουν τους αιτούντες ή να τους
ενηµερώνουν για τις υπάρχουσες συνθήκες και υπηρεσίες υπο-
δοχής τους, συµπεριλαµβανοµένης της ιατροφαρµακευτικής πε-
ρίθαλψης.

3. Εάν ο αιτών δεν κατανοεί τις γλώσσες στις οποίες έχει εκ-
δοθεί το προαναφερόµενο ενηµερωτικό έντυπο ή εάν είναι αναλ-
φάβητος, ενηµερώνεται προφορικά µε τη συνδροµή διερµηνέα. 

Άρθρο 6
Επίσηµα έγγραφα

(άρθρο 6 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Στους αιτούντες χορηγείται δελτίο αιτούντος διεθνή προ-
στασία υπό τους όρους, τις προϋποθέσεις και τους περιορι-
σµούς του Τρίτου Μέρους του ν. 4375/2016 (Α’ 51). 

2. Στους αιτούντες µπορεί να χορηγηθεί ταξιδιωτικό έγγραφο
όταν ανακύπτουν σοβαροί ανθρωπιστικοί λόγοι οι οποίοι υπαγο-
ρεύουν την παρουσία τους σε άλλο κράτος, όπως αποδεδειγ-
µένα σοβαροί λόγοι υγείας, υπό τις προϋποθέσεις και τους
περιορισµούς του άρθρου 25 του π.δ. 141/2013 (A’226). 

Άρθρο 7
Διαµονή και ελευθερία κυκλοφορίας
(άρθρο 7 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι αιτούντες µπορούν να κυκλοφορούν ελεύθερα στην ελ-
ληνική επικράτεια ή στην περιοχή που τους ορίζεται µε κανονι-
στικού χαρακτήρα απόφαση του Διευθυντή της Υπηρεσίας
Ασύλου. Ο περιορισµός της ελευθερίας κυκλοφορίας εντός συγ-
κεκριµένης γεωγραφικής περιοχής δεν θίγει την αναπαλλοτρίωτη
σφαίρα της ιδιωτικής ζωής και δεν εµποδίζει την άσκηση των δι-
καιωµάτων που προβλέπονται στις διατάξεις του παρόντος. 

2. Η απόφαση για περιορισµό στην ελευθερία κυκλοφορίας
λαµβάνεται, όταν είναι αναγκαίο για την ταχεία επεξεργασία και
την αποτελεσµατική παρακολούθηση των αιτήσεων παροχής διε-
θνούς προστασίας ή για απολύτως αιτιολογηµένους λόγους δη-
µοσίου συµφέροντος ή δηµόσιας τάξης. Ο περιορισµός µνη-
µονεύεται στα δελτία αίτησης παροχής διεθνούς προστασίας.

3. Στους αιτούντες στους οποίους έχει επιβληθεί περιορισµός
στην ελευθερία κυκλοφορίας, σύµφωνα µε τις ανωτέρω διατά-
ξεις, παρέχονται υλικές συνθήκες υποδοχής, εντός της υποδει-
κνυόµενης από την απόφαση περιορισµού γεωγραφικής περιο-
χής. Σε περίπτωση παραβίασης των όρων της σχετικής απόφα-
σης εκ µέρους των αιτούντων, η παροχή υλικών συνθηκών υπο-
δοχής διακόπτεται. 

4. Ο αιτών για τον οποίο έχει καθοριστεί περιοχή κυκλοφορίας,
σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 2, µπορεί να αποµακρυνθεί
προσωρινώς κατόπιν σχετικής άδειας της αρµόδιας Αρχής, που
χορηγείται ύστερα από αίτησή του. Άδεια δεν απαιτείται, όταν ο
αιτών καλείται να παρουσιαστεί σε δηµόσια αρχή. 

5. Η εφαρµογή των διατάξεων των προηγούµενων παραγρά-
φων δεν θίγει την εφαρµογή του άρθρου 14 του    ν. 4375/2016. 

6. Οι αιτούντες οφείλουν να γνωστοποιούν στις αρµόδιες
Αρχές κάθε µεταβολή του τόπου διαµονής τους, όσο εκκρεµεί η
αίτησή τους για παροχή διεθνούς προστασίας. 

Άρθρο 8
Κράτηση και εγγυήσεις για κρατούµενους αιτούντες

(άρθρα 8 και 9 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

Τα ζητήµατα κράτησης και εγγυήσεων για κρατούµενους αι-
τούντες διέπονται από τις παραγράφους 1 έως 9 και 11 του άρ-
θρου 46 του ν. 4375/2016.

Άρθρο 9
Συνθήκες κράτησης

(άρθρο 10 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

Η παρ. 10 του άρθρου 46 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«10. Στις περιπτώσεις κράτησης αιτούντων οι αρµόδιες Αρχές
µεριµνούν ώστε:

α. Οι αιτούντες να κρατούνται σε ειδικές εγκαταστάσεις, χω-
ριστά από κρατούµενους του κοινού ποινικού δικαίου και στο
µέτρο του δυνατού, χωριστά από άλλους πολίτες τρίτων χωρών
ή ανιθαγενείς που δεν έχουν υποβάλει αίτηση διεθνούς προστα-
σίας. Όταν αυτό δεν είναι δυνατόν, οι αρµόδιες Αρχές διασφα-
λίζουν ότι οι συνθήκες κράτησης πληρούν τις προϋποθέσεις της
παραγράφου 1 του άρθρου 15. 
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β. Οι αιτούντες που τελούν υπό κράτηση να έχουν πρόσβαση
σε υπαίθριους χώρους. 

γ. Τα πρόσωπα που εκπροσωπούν την Ύπατη Αρµοστεία του
ΟΗΕ για τους Πρόσφυγες, καθώς και οι οργανώσεις, οι οποίες
βάσει ειδικής συµφωνίας ενεργούν για λογαριασµό της Ύπατης
Αρµοστείας του ΟΗΕ για τους Πρόσφυγες στην Ελλάδα, να
έχουν δυνατότητα επικοινωνίας και να µπορούν να επισκέπτονται
τους αιτούντες υπό κράτηση, υπό συνθήκες που δεν θίγουν τον
ιδιωτικό βίο των κρατούµενων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο
εδάφιο γ’ της παρ. 2 του άρθρου 48 του ν. 4375/2016. 

δ. Να διασφαλίζεται η δυνατότητα των µελών της οικογένειας,
του εκπροσώπου, των νοµικών συµβούλων ή συνηγόρων να επι-
σκέπτονται και να επικοινωνούν µε τους αιτούντες, καθώς και η
δυνατότητα πρόσβασης δηµόσιων φορέων και πιστοποιηµένων
κοινωνικών φορέων, προκειµένου να παράσχουν στους κρατού-
µενους αιτούντες και ιδιαίτερα στις περιπτώσεις ευάλωτων προ-
σώπων και ατόµων µε ειδικές ανάγκες υποδοχής, σύµφωνα µε
την παράγραφο 1 του άρθρου 18, νοµικές, ψυχοκοινωνικές και
ιατρικές υπηρεσίες, υπό συνθήκες που δεν θίγουν τον ιδιωτικό
τους βίο. Περιορισµοί στην πρόσβαση αυτή µπορούν να τίθενται
µόνο όταν συντρέχουν αντικειµενικοί λόγοι για την τήρηση της
ασφάλειας και της δηµόσιας τάξης ή την οµαλή διοικητική δια-
χείριση των εγκαταστάσεων κράτησης, που όµως δεν µπορούν
να καθιστούν υπερβολικά δυσχερή ή αδύνατη την πρόσβαση
αυτή.

ε. Οι αιτούντες που τελούν υπό κράτηση να ενηµερώνονται συ-
στηµατικά για τους κανόνες που εφαρµόζονται στην εγκατά-
σταση εντός της οποίας κρατούνται, καθώς και για τα δικαιώ-
µατα και τις υποχρεώσεις τους σε γλώσσα που ευλόγως εικάζε-
ται ότι κατανοούν σύµφωνα µε τα οριζόµενα στις διατάξεις των
άρθρων 41, 44 και 60 του   ν. 4375/2016.

στ. Να παρέχουν στους αιτούντες την προσήκουσα ιατρική
φροντίδα.

ζ. Να διασφαλίζουν το δικαίωµα των αιτούντων για νοµική εκ-
προσώπηση.»

Άρθρο 10
Κράτηση ευάλωτων ατόµων και αιτούντων 

µε ειδικές ανάγκες υποδοχής
(άρθρο 11 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

Μετά την παρ. 10 του άρθρου 46 του ν. 4375/2016 προστίθεται
παράγραφος 10A ως εξής:

«10Α. Η υγεία, συµπεριλαµβανοµένης της ψυχικής υγείας των
αιτούντων υπό κράτηση που είναι ευάλωτα άτοµα αποτελεί πρω-
ταρχικό µέληµα των αρµόδιων Αρχών. Στις περιπτώσεις κράτη-
σης, οι αρµόδιες Αρχές εξασφαλίζουν τακτική παρακολούθηση
και επαρκή υποστήριξη λαµβάνοντας υπόψη την ιδιαίτερη κατά-
στασή τους, συµπεριλαµβανοµένης της υγείας τους και µερι-
µνούν ώστε:

α) Να µην κρατούνται ανήλικοι, παρά µόνο σε έσχατη ανάγκη,
πάντα µε γνώµονα το βέλτιστο συµφέρον τους, και εφόσον απο-
δειχθεί ότι δεν µπορούν να εφαρµοστούν εναλλακτικά και λιγό-
τερο περιοριστικά µέτρα. Η κράτηση είναι όσο το δυνατό συντο-
µότερη και καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για την άρση
της κράτησης και την παραποµπή σε κέντρα φιλοξενίας κατάλ-
ληλα για ανηλίκους και ποτέ σε σωφρονιστικά ιδρύµατα. Σε κάθε
περίπτωση το διάστηµα έως την ολοκλήρωση της διαδικασίας
παραποµπής των ανηλίκων σε κέντρα φιλοξενίας δεν µπορεί να
υπερβαίνει τις είκοσι πέντε  (25) ηµέρες. Αν, λόγω εξαιρετικών
περιστάσεων, όπως η σηµαντική αύξηση του αριθµού των ανη-
λίκων που εισέρχονται στην ελληνική επικράτεια, παρά τις εύλο-
γες προσπάθειες των αρµόδιων Αρχών, δεν έχει καταστεί εφικτή
η ασφαλής παραποµπή των ανηλίκων εντός του ανωτέρω χρονι-
κού διαστήµατος των είκοσι πέντε (25) ηµερών, η κράτηση µπο-
ρεί να παραταθεί για διάστηµα είκοσι (20) ηµερών.

β) Οι ασυνόδευτοι ανήλικοι να κρατούνται χωριστά από ενήλι-
κες. 

γ) Οι ανήλικοι να έχουν τη δυνατότητα να ασχολούνται µε δρα-
στηριότητες ελεύθερου χρόνου, συµπεριλαµβανοµένων των παι-
χνιδιών και των εκπαιδευτικών και ψυχαγωγικών δραστηριοτήτων

που αρµόζουν στην ηλικία τους.
δ) Να παρέχεται στις οικογένειες υπό κράτηση ξεχωριστό κα-

τάλυµα µε τη συγκατάθεση όλων των ενήλικων µελών τους, υπό
συνθήκες που διασφαλίζουν την προστασία της ιδιωτικής και οι-
κογενειακής ζωής.

ε) Οι γυναίκες υπό κράτηση να στεγάζονται χωριστά από άν-
τρες, εκτός εάν οι τελευταίοι αποτελούν µέλη της οικογένειάς
τους και υπό την προϋπόθεση της συγκατάθεσής τους, και να
αποφεύγεται η κράτηση γυναικών κατά τη διάρκεια της κύησης
και για τρεις (3) µήνες µετά τον τοκετό, καθώς και να επιδιώκεται
η µεταφορά και διαµονή τους σε κατάλληλες δοµές φιλοξενίας.»

Άρθρο 11
Οικογένειες

(άρθρο 12 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

Οι αρµόδιες Αρχές λαµβάνουν τα κατάλληλα µέτρα για τη δια-
τήρηση της οικογενειακής ενότητας των αιτούντων διεθνή προ-
στασία που βρίσκονται στην ελληνική επικράτεια, εφόσον τους
παρέχεται στέγαση. Τα µέτρα αυτά εφαρµόζονται µε τη συναί-
νεση των αιτούντων. 

Άρθρο 12
Ιατρικές εξετάσεις

(άρθρο 13 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι πολίτες τρίτων χωρών ή ανιθαγενείς που εισέρχονται
χωρίς τις νόµιµες διατυπώσεις υποβάλλονται κατά τη διαδικασία
ταυτοποίησής τους σε ιατρικές εξετάσεις, όπως προβλέπεται
στο άρθρο 9 του ν. 4375/2016 και τις σχετικές έγγραφες οδηγίες
των αρµόδιων υπηρεσιών για την πρόληψη µετάδοσης νοσηµά-
των του Υπουργείου Υγείας, προκειµένου να διερευνηθεί εάν πά-
σχουν από ασθένεια που εγκυµονεί κίνδυνο επιδηµίας, κατά τα
οριζόµενα από τον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας, ή ασθένεια
που µεταδίδεται αερογενώς ή µε το συγχρωτισµό. Οι αρµόδιες
Αρχές µεριµνούν για τη λήψη των αναγκαίων για την προάσπιση
της δηµόσιας υγείας προληπτικών και θεραπευτικών µέτρων και
διαχειρίζονται τα ιατρικά δεδοµένα των ασθενών, σύµφωνα µε
την αρχή της εµπιστευτικότητας.

2. Ο ιατρικός έλεγχος πραγµατοποιείται µε σεβασµό στην αν-
θρώπινη αξιοπρέπεια και συνοδεύεται απαραίτητα από κατάλ-
ληλη ενηµέρωση των υποβαλλόµενων σε αυτόν, σχετικά µε τους
λόγους για τους οποίους πραγµατοποιείται, καθώς και τη θερα-
πευτική αγωγή που θα ακολουθηθεί, εφόσον χρειαστεί, σε
γλώσσα που οι ενδιαφερόµενοι κατανοούν και λαµβάνοντας
υπόψη την ατοµική τους κατάσταση, συµπεριλαµβανοµένης της
ηλικίας και του φύλου τους.

Άρθρο 13
Εκπαίδευση των ανηλίκων

(άρθρο 14 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι ανήλικοι πολίτες τρίτων χωρών ή ανιθαγενείς κατά την
παραµονή τους στη χώρα έχουν πρόσβαση στο δηµόσιο εκπαι-
δευτικό σύστηµα, υπό προϋποθέσεις ανάλογες µε αυτές που
ισχύουν για τους Έλληνες πολίτες και µε διευκολύνσεις ως προς
την εγγραφή σε περίπτωση δυσχερειών υποβολής των απαιτού-
µενων δικαιολογητικών, και για όσο χρονικό διάστηµα δεν εκτε-
λείται µέτρο αποµάκρυνσης που εκκρεµεί κατά των ιδίων ή των
γονέων τους. Απώλεια του δικαιώµατος παρακολούθησης του
εκπαιδευτικού προγράµµατος της δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
δεν επέρχεται αποκλειστικά και µόνο λόγω ενηλικίωσης των ανω-
τέρω. Με απόφαση του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων ρυθµίζονται οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις
εφαρµογής της παρούσας παραγράφου. 

2. Η ένταξη στο εκπαιδευτικό σύστηµα λαµβάνει χώρα το αρ-
γότερο εντός τριών (3) µηνών από την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης
της ταυτοποίησης του ανηλίκου. 

3. Για τη διευκόλυνση της ένταξης στο δηµόσιο εκπαιδευτικό
σύστηµα, εκπαιδευτικές δράσεις, στο πλαίσιο της άτυπης εκπαί-
δευσης, µπορούν να παρέχονται µεταξύ άλλων και εντός των
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κέντρων φιλοξενίας. 
4. Όταν, για ειδικούς λόγους που αφορούν τον ανήλικο, είναι

αδύνατη η πρόσβασή του στο εκπαιδευτικό σύστηµα, λαµβάνον-
ται τα κατάλληλα προς τούτο µέτρα, σύµφωνα µε τις διατάξεις
της κείµενης νοµοθεσίας.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων µπορούν να
ρυθµίζονται οι ειδικότεροι όροι και προϋποθέσεις εφαρµογής
των παραγράφων 3 και 4. 

Άρθρο 14

Η πρόσβαση στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση δεν περιορίζεται
στους ανήλικους αλλά µπορεί να αφορά και ενήλικες αιτούντες
υπό την προϋπόθεση ότι διαµένουν νοµίµως στη χώρα.

Άρθρο 15
Απασχόληση

(άρθρο 15 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι αιτούντες έχουν πρόσβαση στην εργασία υπό τους
όρους και προϋποθέσεις του άρθρου 71 του ν. 4375/2016.

2. Το δικαίωµα πρόσβασης στην αγορά εργασίας δεν ανακα-
λείται κατά τη διάρκεια των διαδικασιών προσφυγής, έως ότου
κοινοποιηθεί απορριπτική απόφαση επί της προσφυγής.

Άρθρο 16
Επαγγελµατική Κατάρτιση

(άρθρο 16 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι αιτούντες έχουν πρόσβαση στην εγγραφή και παρακο-
λούθηση προγραµµάτων επαγγελµατικής κατάρτισης, µε τους
ίδιους όρους όπως οι Έλληνες πολίτες, ασχέτως του αν έχουν
πρόσβαση στην αγορά εργασίας. Η πρόσβαση σε επαγγελµατική
κατάρτιση που συνδέεται µε σύµβαση απασχόλησης προϋποθέ-
τει την πρόσβαση στην αγορά εργασίας σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στο άρθρο 15 του παρόντος. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων και Μεταναστευτικής Πολιτικής προβλέπονται οι
ειδικότεροι όροι αξιολόγησης προσόντων, εφόσον οι αιτούντες
δεν διαθέτουν τα απαραίτητα δικαιολογητικά.

Άρθρο 17
Γενικοί κανόνες για τις υλικές συνθήκες υποδοχής 

και ιατροφαρµακευτική περίθαλψη
(άρθρα 17 και 19 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Η αρµόδια Αρχή υποδοχής σε συνεργασία µε τους κατά πε-
ρίπτωση αρµόδιους κρατικούς φορείς, διεθνείς οργανισµούς και
πιστοποιηµένους κοινωνικούς φορείς µεριµνά για την παροχή
στους αιτούντες υλικών συνθηκών υποδοχής, µέσω εθνικών,
ενωσιακών ή άλλων πόρων. Οι υλικές συνθήκες υποδοχής µπορεί
να παρέχονται σε είδος ή υπό τη µορφή οικονοµικού βοηθήµα-
τος και εξασφαλίζουν στους αιτούντες ένα επαρκές βιοτικό επί-
πεδο, το οποίο εγγυάται τη συντήρησή τους και προάγει τη
σωµατική και ψυχική τους υγεία, µε γνώµονα το σεβασµό στην
ανθρώπινη αξιοπρέπεια. Το ίδιο βιοτικό επίπεδο εξασφαλίζεται
και στην περίπτωση των αιτούντων που τελούν υπό κράτηση. Ιδι-
αίτερη µέριµνα λαµβάνεται στην περίπτωση ατόµων µε ειδικές
ανάγκες υποδοχής, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου
20. 

2. Οι αιτούντες έχουν το δικαίωµα της ελεύθερης πρόσβασης
στις Δηµόσιες Δοµές Υγείας και δικαιούνται νοσηλευτικής και ια-
τροφαρµακευτικής περίθαλψης, συµπεριλαµβανοµένης της απα-
ραίτητης αγωγής για ασθένειες και της αναγκαίας ψυχιατρικής
φροντίδας, όπου απαιτείται, σύµφωνα µε το άρθρο 33 του ν.
4368/2016 (Α’ 21). 

3. Η παροχή του συνόλου ή µέρους των υλικών συνθηκών υπο-
δοχής της παραγράφου 1 τελεί υπό την προϋπόθεση ότι οι αιτού-

ντες δεν εργάζονται ή ότι η εργασία τους δεν αποφέρει επαρκείς
πόρους, που να τους εξασφαλίζουν κατάλληλο βιοτικό επίπεδο,
επαρκές για τη διαφύλαξη της υγείας τους και της συντήρησής
τους, κατ’ αναλογία µε τα εισοδηµατικά κριτήρια του άρθρου 235
του ν. 4389/2016.

Άρθρο 18
Ρυθµίσεις για τις υλικές συνθήκες υποδοχής

(άρθρο 18 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Εφόσον η στέγαση των αιτούντων παρέχεται σε είδος, λαµ-
βάνει µία από τις κατωτέρω µορφές ή αποτελεί συνδυασµό τους:

α) διαµονή σε χώρο που χρησιµοποιείται προς το σκοπό της
στέγασης των αιτούντων κατά τη διάρκεια της εξέτασης αίτησης
διεθνούς προστασίας που ασκείται στα σύνορα ή σε ζώνες διέ-
λευσης,

β) κέντρα φιλοξενίας, τα οποία µπορεί να λειτουργούν σε δη-
µόσια ή ιδιωτικά κτίρια κατάλληλα διαµορφωµένα, υπό τη διαχεί-
ριση δηµόσιων ή ιδιωτικών µη κερδοσκοπικών φορέων ή διεθνών
οργανισµών, 

γ) ιδιωτικές κατοικίες, διαµερίσµατα, ξενοδοχεία που µισθώ-
νονται στο πλαίσιο στεγαστικών προγραµµάτων για αιτούντες και
υλοποιούνται από δηµόσιους ή ιδιωτικούς µη κερδοσκοπικούς
φορείς ή διεθνείς οργανισµούς. 

Όλες οι παραπάνω µορφές στέγασης τελούν υπό την εποπτεία
της αρµόδιας Αρχής υποδοχής, σε συνεργασία µε τους κατά πε-
ρίπτωση συναρµόδιους κρατικούς φορείς. 

2. Με την επιφύλαξη των ειδικών όρων κράτησης, σύµφωνα µε
τα άρθρα 8 και 9, διασφαλίζεται ότι:

α) οι οικογένειες στεγάζονται στον ίδιο χώρο και οι εξαρτώµε-
νοι ενήλικες µε ειδικές ανάγκες υποδοχής στεγάζονται µαζί µε
τους ενήλικες συγγενείς που, σύµφωνα µε το ελληνικό δίκαιο,
έχουν την ευθύνη αυτών, ενώ λαµβάνονται τα κατάλληλα µέτρα
για τη διασφάλιση της προστασίας της ιδιωτικής και οικογενει-
ακής ζωής, 

β) οι αιτούντες έχουν τη δυνατότητα να επικοινωνούν µε συγ-
γενείς, νοµικούς συµβούλους, εκπροσώπους της Ύπατης Αρµο-
στείας του Ο.Η.Ε. για τους Πρόσφυγες και άλλους πιστοποιη-
µένους κοινωνικούς φορείς. Προκειµένου να παρέχεται συν-
δροµή στους αιτούντες, παρέχεται πρόσβαση στα µέλη της οι-
κογένειας, στους νοµικούς συµβούλους, στους εκπροσώπους
της Ύπατης Αρµοστείας του Ο.Η.Ε. για τους Πρόσφυγες και άλ-
λους πιστοποιηµένους κοινωνικούς φορείς. Η δυνατότητα αυτή
µπορεί να περιορίζεται προσωρινά και µόνο για λόγους που σχε-
τίζονται µε την ασφάλεια των φιλοξενούµενων και των χώρων φι-
λοξενίας,

γ) λαµβάνονται υπόψη για την παραποµπή σε κατάλληλο χώρο
φιλοξενίας ζητήµατα που αφορούν το φύλο, την ηλικία και την
υπαγωγή των αιτούντων στην κατηγορία των ευάλωτων προσώ-
πων,

δ) λαµβάνονται τα κατάλληλα µέτρα για την αποφυγή βιαιο-
πραγιών και βίας σχετιζόµενης µε το φύλο, συµπεριλαµβανοµέ-
νης της διάστασης της ταυτότητας φύλου, σεξουαλικής κακο-
ποίησης και παρενόχλησης εντός των κέντρων φιλοξενίας, 

ε) η µεταφορά αιτούντων σε άλλο χώρο στέγασης πραγµατο-
ποιείται µόνον όταν είναι αναγκαία και εφόσον έχει διασφαλιστεί
η δυνατότητά τους να ενηµερώνουν τους νοµικούς τους συµβού-
λους για τη µεταφορά και τη νέα τους διεύθυνση.

3. Το προσωπικό που εργάζεται σε χώρους φιλοξενίας διαθέ-
τει την κατάλληλη κατάρτιση, δεσµεύεται από κώδικα δεοντολο-
γίας και υποχρεούται να τηρεί εχεµύθεια για προσωπικά δεδο-
µένα των οποίων λαµβάνει γνώση κατά την εκτέλεση των καθη-
κόντων του ή επ’ ευκαιρία αυτών, σύµφωνα µε το εθνικό δίκαιο.

4. Οι φορείς διαχείρισης των κέντρων φιλοξενίας µπορούν να
επιτρέπουν στους αιτούντες να συµµετέχουν στη διαχείριση των
υλικών µέσων και άυλων παραµέτρων της ζωής στα κέντρα, µε
σκοπό την καλύτερη οργάνωση της λειτουργίας των κέντρων και
την κατά το δυνατόν αυτόνοµη διαβίωση των αιτούντων.

5. Σε δεόντως αιτιολογηµένες περιπτώσεις, µπορούν κατ’ εξαί-
ρεση να θεσπίζονται µε απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής ειδικότεροι όροι όσον αφορά τις υλικές συνθήκες
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υποδοχής διαφορετικές από τις προβλεπόµενες στο παρόν
άρθρο, για εύλογη χρονική περίοδο η οποία είναι όσο το δυνατόν
συντοµότερη, όταν:

α) απαιτείται εκτίµηση των ειδικών αναγκών του αιτούντος
άσυλο σύµφωνα µε το άρθρο 20 του παρόντος νόµου ή

β) έχουν εξαντληθεί προσωρινά οι διαθέσιµες δυνατότητες
στέγασης.

Σε κάθε περίπτωση, η παρέκκλιση από τα ως άνω δεν αίρει την
υποχρέωση της αρµόδιας Αρχής υποδοχής για παροχή στους
αιτούντες των υλικών και άυλων µέσων για την κάλυψη των βα-
σικών αναγκών διαβίωσής τους. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΕΡΙΟΡΙΣΜΟΣ Ή ΑΝΑΚΛΗΣΗ 

ΤΩΝ ΥΛΙΚΩΝ ΣΥΝΘΗΚΩΝ ΥΠΟΔΟΧΗΣ

Άρθρο 19
Περιορισµός ή διακοπή των υλικών 

συνθηκών υποδοχής
(άρθρο 20 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι υλικές συνθήκες υποδοχής περιορίζονται ή διακόπτονται
όταν οι αιτούντες:

α) εφόσον τους παρέχεται στέγαση, εγκαταλείπουν τους χώ-
ρους φιλοξενίας στους οποίους έχουν παραπεµφθεί, χωρίς να
ενηµερώσουν την κατά περίπτωση αρµόδια διοίκηση ή δεν έχουν
λάβει τυχόν απαιτούµενη άδεια, 

β) δεν συµµορφώνονται µε τις υποχρεώσεις δήλωσης στοι-
χείων ή δεν ανταποκρίνονται στις αιτήσεις παροχής πληροφο-
ριών ή δεν προσέρχονται, στο πλαίσιο της διαδικασίας εξέτασης
της αίτησής τους για παροχή διεθνούς προστασίας, σε προσω-
πική συνέντευξη εντός της προθεσµίας που τάσσεται από τις
αρχές παραλαβής και εξέτασης αίτησης παροχής διεθνούς προ-
στασίας,

γ) έχουν υποβάλει µεταγενέστερη αίτηση κατά την έννοια του
στοιχείου κ’ του άρθρου 34 του ν. 4375/2016.

Για τις περιπτώσεις α’ και β’, όταν ο αιτών εντοπισθεί ή προ-
σέλθει αυτοβούλως στην αρµόδια Αρχή, λαµβάνεται δεόντως αι-
τιολογηµένη απόφαση, βασιζόµενη στους λόγους της εγκατά-
λειψης, σχετικά µε την ανανέωση της παροχής µερικών ή όλων
των υλικών συνθηκών υποδοχής που είχαν περιορισθεί ή διακο-
πεί.

2. Η αρµόδια Αρχή υποδοχής δύναται να περιορίζει τις υλικές
συνθήκες υποδοχής, όταν διαπιστώνει ότι ο αιτών, χωρίς δικαιο-
λογηµένη αιτία, δεν έχει υποβάλει αίτηση διεθνούς προστασίας
το συντοµότερο ευλόγως δυνατόν, µετά την άφιξή του στο έδα-
φος της Ελληνικής Επικράτειας.

3. Η αρµόδια Αρχή υποδοχής δύναται να περιορίζει ή να δια-
κόπτει την πρόσβαση στις υλικές συνθήκες υποδοχής, όταν δια-
πιστωθεί ότι ο αιτών έχει αποκρύψει οικονοµικούς πόρους και
έχει, κατά συνέπεια, επωφεληθεί µε τρόπο αθέµιτο από τις υλικές
συνθήκες υποδοχής.

4. Η παροχή στέγασης διακόπτεται σε περιπτώσεις σοβαρής
παραβίασης του Κανονισµού λειτουργίας των κέντρων φιλοξε-
νίας, καθώς και όταν επιδεικνύεται ιδιαίτερα βίαιη συµπεριφορά.

5. Η απόφαση για περιορισµό ή διακοπή παροχής των υλικών
συνθηκών υποδοχής, λαµβάνεται από την αρµόδια Αρχή υποδο-
χής σε ατοµική και αντικειµενική βάση και οφείλει να είναι αιτιο-
λογηµένη. Κατά τη λήψη της απόφασης διακοπής ή περιορισµού
των υλικών συνθηκών υποδοχής λαµβάνεται υπόψη η ειδική κα-
τάσταση του προσώπου, ιδίως όταν πρόκειται για ευάλωτα πρό-
σωπα, σύµφωνα µε το άρθρο 20. Η απόφαση περιορισµού ή
διακοπής των υλικών συνθηκών υποδοχής δεν µπορεί να αφορά
την πρόσβαση του αιτούντος σε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη,
σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 17 και δεν καθιστά
αδύνατη την πρόσβαση εκ µέρους των αιτούντων σε βασικά
µέσα που εξασφαλίζουν ένα αξιοπρεπές επίπεδο διαβίωσης. Οι
αποφάσεις περιορισµού ή διακοπής της παροχής υλικών συνθη-
κών υποδοχής γνωστοποιούνται στους αιτούντες σε γλώσσα που
κατανοούν. 

6. Οι υλικές συνθήκες υποδοχής δεν διακόπτονται ή περιορί-
ζονται πριν ληφθεί η απόφαση σύµφωνα µε την παράγραφο 5. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΣΧΕΤΙΚΑ ΜΕ ΤΑ ΕΥΑΛΩΤΑ ΠΡΟΣΩΠΑ

Άρθρο 20
Γενική αρχή για τα ευάλωτα πρόσωπα και αξιολόγηση των ει-

δικών αναγκών υποδοχής 
των ευάλωτων προσώπων

(άρθρα 21 και 22 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Κατά την εφαρµογή των διατάξεων του Κεφαλαίου Β’, λαµ-
βάνεται υπόψη η ειδική κατάσταση των ευάλωτων προσώπων,
όπως οι ανήλικοι, ασυνόδευτοι ή µη, χωρισµένοι ανήλικοι, τα
άτοµα µε αναπηρία, διανοητική διαταραχή, ανίατη ή σοβαρή
ασθένεια, οι ηλικιωµένοι, οι γυναίκες σε κύηση ή λοχεία, οι µο-
νογονεϊκές οικογένειες µε ανήλικα τέκνα, τα θύµατα βασανιστη-
ρίων, βιασµού ή άλλης σοβαρής µορφής ψυχολογικής, σωµατι-
κής ή σεξουαλικής βίας ή εκµετάλλευσης, τα θύµατα ακρωτη-
ριασµού γεννητικών οργάνων και τα θύµατα εµπορίας ανθρώ-
πων.

2. Η εκτίµηση του κατά πόσον τα πρόσωπα που εισέρχονται
χωρίς τις νόµιµες διατυπώσεις είναι ευάλωτα, γίνεται κατά τη
διαδικασία ταυτοποίησής τους κατά το άρθρο 9 του ν. 4375/2016
ανεξάρτητα από την εκτίµηση των αναγκών διεθνούς προστα-
σίας, βάσει του π.δ. 141/2013.

3. Οι ειδικές συνθήκες υποδοχής εφαρµόζονται για τα πρό-
σωπα της παραγράφου 1 αµέσως µετά την υποβολή της αίτησης
διεθνούς προστασίας, συµπεριλαµβανοµένης της περίπτωσης β’
της παρ. 1 του άρθρου 36 του ν. 4375/2016, ειδικά δε για τους
ανηλίκους µετά την ταυτοποίηση, και η ειδική κατάσταση των αι-
τούντων, ακόµη και εάν καταστεί εµφανής σε µεταγενέστερο
στάδιο της διαδικασίας εξέτασης αίτησης διεθνούς προστασίας,
λαµβάνεται υπόψη καθ’ όλη τη διάρκεια της διαδικασίας αυτής,
και η εξέλιξη της κατάστασής τους παρακολουθείται συστηµα-
τικά.

4. Μόνο τα άτοµα της παραγράφου 1 θεωρούνται ότι έχουν ει-
δικές ανάγκες υποδοχής και συνεπώς επωφελούνται των ειδικών
συνθηκών υποδοχής.

5. Οι αρµόδιες Αρχές υποχρεούνται να ενηµερώνουν άµεσα
το Εθνικό Σύστηµα Αναγνώρισης και Παραποµπής Θυµάτων Εµ-
πορίας Ανθρώπων, σύµφωνα µε το άρθρο 6 του ν. 4198/2013
(Α’215), σε περίπτωση που εντοπίζουν θύµατα εµπορίας ανθρώ-
πων. 

Άρθρο 21
Ανήλικοι

(άρθρο 23 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Το βέλτιστο συµφέρον του ανήλικου αποτελεί πρωταρχικό
µέληµα των αρµόδιων Αρχών κατά την εφαρµογή των διατάξεων
του παρόντος. Στους ανήλικους διασφαλίζεται ένα επαρκές επί-
πεδο διαβίωσης για τη σωµατική, ψυχική, διανοητική, ηθική και
κοινωνική τους ανάπτυξη. Για την εκτίµηση του βέλτιστου συµ-
φέροντος του ανηλίκου λαµβάνονται υπόψη ιδίως οι δυνατότη-
τες επανένωσης της οικογένειας, η ποιότητα ζωής και η κοινω-
νική ανάπτυξη του ανηλίκου, ζητήµατα ασφάλειας και προστα-
σίας, ιδίως αν υπάρχει κίνδυνος να καταστεί ο ανήλικος θύµα εµ-
πορίας ανθρώπων, και οι απόψεις του ανηλίκου ανάλογα µε την
ηλικία και την ωριµότητά του.

2. Οι κατά περίπτωση αρµόδιες Αρχές εξασφαλίζουν την πρό-
σβαση ανηλίκων που είναι θύµατα κάθε µορφής κακοποίησης,
παραµέλησης, εκµετάλλευσης, βασανιστηρίων ή σκληρής, απάν-
θρωπης ή ταπεινωτικής µεταχείρισης ή ένοπλων συγκρούσεων
σε υπηρεσίες αποκατάστασης, καθώς και την παροχή σε αυτούς
της κατάλληλης ψυχολογικής φροντίδας και εξειδικευµένης θε-
ραπείας, εφόσον τούτο απαιτείται. 

3. Οι κατά περίπτωση αρµόδιες Αρχές µεριµνούν ώστε οι ανή-
λικοι να έχουν πρόσβαση σε δραστηριότητες ελεύθερου χρόνου,
συµπεριλαµβανοµένων των παιχνιδιών και ψυχαγωγικών δραστη-
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ριοτήτων, σύµφωνα µε την ηλικία και το φύλο τους, εντός των
κέντρων φιλοξενίας, καθώς και σε δραστηριότητες ανοικτού
χώρου.

Άρθρο 22
Ασυνόδευτοι ανήλικοι και χωρισµένοι ανήλικοι

(άρθρο 24 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Οι αρµόδιες Αρχές στα σηµεία εισόδου στην Ελληνική Επι-
κράτεια, καθώς και κάθε αρµόδια Αρχή που διαπιστώνει την εί-
σοδο στην Ελληνική Επικράτεια ασυνόδευτου ανηλίκου ή
χωρισµένου ανήλικου ενηµερώνει αµελλητί την πλησιέστερη ει-
σαγγελική αρχή και την αρµόδια Αρχή για την προστασία των
ασυνόδευτων ανηλίκων και των χωρισµένων ανήλικων.

2. Η Υπηρεσία Υποδοχής και Ταυτοποίησης είναι υπεύθυνη για
την υποδοχή και ταυτοποίηση των ασυνόδευτων ανηλίκων στα
Κέντρα Υποδοχής και Ταυτοποίησης. Στο πλαίσιο αυτό µεριµνά
επίσης, µέσω του αρµόδιου Εισαγγελέα, για την άµεση ανάθεση
της φροντίδας του χωρισµένου ανηλίκου στον ενήλικο συγγενή
του, εφόσον αυτό κρίνεται ότι εξυπηρετεί το βέλτιστο συµφέρον
του ανηλίκου. Ο συγγενής ασκεί καθήκοντα εκπροσώπου του
ανηλίκου για τις πράξεις που του αναθέτει ρητά ο αρµόδιος Ει-
σαγγελέας.

3. Αρµόδια Αρχή για την προστασία των ασυνόδευτων ανηλί-
κων και των χωρισµένων ανήλικων ορίζεται η Γενική Διεύθυνση
Κοινωνικής Αλληλεγγύης του Υπουργείου Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, η οποία: 

α. Λαµβάνει αµέσως τα κατάλληλα µέτρα, ώστε να συµµορφώ-
νεται προς τις υποχρεώσεις της, που προβλέπονται στο παρόν
και να εξασφαλίζεται η αναγκαία εκπροσώπηση των ασυνόδευ-
των ανηλίκων και των χωρισµένων ανήλικων, προκειµένου να δια-
σφαλιστεί η άσκηση των δικαιωµάτων τους, καθώς και η συµµόρ-
φωση µε τις υποχρεώσεις που προβλέπονται στον παρόντα
νόµο. 

Προς τούτο προβαίνει στις απαραίτητες ενέργειες για το διο-
ρισµό εκπροσώπου µέσω του καθ’ ύλην και κατά τόπον αρµόδιου
Εισαγγελέα και ενηµερώνει αµέσως τον ασυνόδευτο ανήλικο για
τον ορισµό του εκπροσώπου του. Σε περίπτωση ορισµού νοµικού
προσώπου ως εκπροσώπου ορίζεται υποχρεωτικά ένα φυσικό
πρόσωπο µέλος αυτού, για να επιτελεί τα καθήκοντα του εκπρο-
σώπου. Η αρµόδια αρχή για την προστασία ασυνόδευτων ανηλί-
κων και χωρισµένων ανήλικων πραγµατοποιεί σε τακτά χρονικά
διαστήµατα αξιολόγηση της καταλληλότητας των εκπροσώπων,
καθώς και της διαθεσιµότητας των αναγκαίων µέσων για την εκ-
προσώπηση των ασυνόδευτων ανηλίκων.

β. Μεριµνά για την αναζήτηση των µελών της οικογένειας του
ασυνόδευτου ανηλίκου και του χωρισµένου ανήλικου, µε τη συν-
δροµή πιστοποιηµένων φορέων και οργανώσεων, το συντοµό-
τερο δυνατόν αφότου υποβληθεί αίτηση παροχής διεθνούς
προστασίας. Αν υπάρχει κίνδυνος να απειληθεί η ζωή ή η ακε-
ραιότητα του ανηλίκου ή των στενών συγγενών του, ιδίως αν
αυτοί διαµένουν στη χώρα καταγωγής, η συλλογή, επεξεργασία
και διαβίβαση των πληροφοριών που αφορούν τα εν λόγω πρό-
σωπα, γίνεται εµπιστευτικά, ώστε να µην διακυβεύεται η ασφά-
λειά τους.

γ. Μεριµνά για την τοποθέτηση ασυνόδευτων ανηλίκων σε
ανάδοχες οικογένειες και την εποπτεία τους. 

δ. Μεριµνά για την παραποµπή και συνοδεία των ασυνόδευτων
ανηλίκων σε κέντρα φιλοξενίας ασυνόδευτων ανηλίκων ή σε
άλλα κέντρα φιλοξενίας, εφόσον υπάρχουν κατάλληλα διαµορ-
φωµένοι προς τούτο χώροι για όσο χρόνο διαρκεί η παραµονή
τους στη χώρα ή έως ότου τοποθετηθούν σε ανάδοχη οικογένεια
ή σε εποπτευόµενα διαµερίσµατα. Οι µεταβολές του τόπου δια-
µονής των ασυνόδευτων ανηλίκων περιορίζονται στο ελάχιστο
και µόνο εφόσον είναι αναγκαίες. 

ε. Μεριµνά για τη στέγαση ανηλίκων µαζί µε τους ενήλικους
συγγενείς τους ή άλλα ενήλικα πρόσωπα κατάλληλα, για να ανα-
λάβουν τη φροντίδα τους, εφόσον αυτό εξυπηρετεί το βέλτιστο
συµφέρον των ανηλίκων και έχουν λάβει χώρα διαδικασίες ανά-
θεσης της φροντίδας στα πρόσωπα αυτά σύµφωνα µε το νόµο.

στ. Διασφαλίζει την από κοινού στέγαση και συµβίωση των

αδελφών, λαµβάνοντας υπόψη την ηλικία, το φύλο, την ωριµό-
τητα και γενικά το συµφέρον κάθε ανηλίκου.

ζ. Μεριµνά για τη φιλοξενία των ασυνόδευτων ανηλίκων που
έχουν συµπληρώσει το δέκατο έκτο έτος σε εποπτευόµενα δια-
µερίσµατα, χωρίς να θίγεται η προστασία της ανηλικότητας. Με
απόφαση του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται οι εποπτεύοντες φορείς,
οι ελάχιστες προδιαγραφές και οι προβλεπόµενοι όροι και δια-
δικασίες για την επιλογή, παραποµπή, διαµονή και ολοκλήρωση
της παρεχόµενης φιλοξενίας και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέ-
ρεια.

4. Το προσωπικό των φορέων που ασχολείται µε υποθέσεις
ασυνόδευτων ανηλίκων και χωρισµένων ανήλικων διαθέτει και
λαµβάνει συνεχώς κατάλληλη κατάρτιση σχετικά µε τις ανάγκες
των ανηλίκων. Το προσωπικό αυτό δεσµεύεται από κώδικα δεον-
τολογίας και έχει καθήκον εχεµύθειας για τα προσωπικά δεδο-
µένα των οποίων λαµβάνει γνώση κατά την εκτέλεση των
καθηκόντων του ή επ’ ευκαιρία εκτέλεσης αυτών. 

5. Ο εκπρόσωπος του ασυνόδευτου ανηλίκου που ορίζεται,
σύµφωνα µε την περίπτωση α’ της παραράφου 1, πρέπει να έχει
τις αναγκαίες γνώσεις και την εµπειρία, ώστε να ασκεί τα καθή-
κοντά του κατά τρόπο που να διασφαλίζει το βέλτιστο συµφέρον
και τη συνολική ευηµερία του ανηλίκου. Δεν µπορεί να οριστεί
ως εκπρόσωπος, πρόσωπο, τα συµφέροντα του οποίου συγ-
κρούονται ή ενδέχεται να συγκρουστούν µε τα συµφέροντα του
ασυνόδευτου ανηλίκου. Το πρόσωπο που έχει οριστεί ως εκπρό-
σωπος αντικαθίσταται από την αρχή της παραγράφου 1 µόνο σε
περίπτωση αδυναµίας εκπροσώπησης για πραγµατικούς ή νοµι-
κούς λόγους. 

Άρθρο 23
Θύµατα βασανιστηρίων και βίας

(άρθρο 25 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Τα θύµατα βασανιστηρίων, βιασµού ή άλλων σοβαρών πρά-
ξεων βίας πιστοποιούνται µε ιατρική γνωµάτευση από δηµόσιο
νοσοκοµείο, στρατιωτικό νοσοκοµείο ή κατάλληλα εκπαιδευµέ-
νους ιατρούς δηµοσίων φορέων παροχής υπηρεσιών υγείας,
συµπεριλαµβανοµένων των ιατροδικαστών και λαµβάνουν την
αναγκαία περίθαλψη για τη βλάβη που προκλήθηκε, ιδίως πρό-
σβαση σε κατάλληλη ιατρική και ψυχολογική θεραπεία ή περί-
θαλψη. 

2. Το προσωπικό των φορέων που ασχολείται µε υποθέσεις
θυµάτων βασανιστηρίων, βιασµού ή άλλων σοβαρών πράξεων
βίας, διαθέτει και συνεχίζει να λαµβάνει κατάλληλη κατάρτιση
σχετικά µε τις ανάγκες αυτών και έχει καθήκον εχεµύθειας για
τα προσωπικά δεδοµένα των οποίων λαµβάνει γνώση κατά την
εκτέλεση των καθηκόντων του ή επ’ ευκαιρία εκτέλεσης αυτών.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΑ ΠΡΟΣΦΥΓΗΣ

Άρθρο 24
Προσφυγές

(άρθρο 26 της Οδηγίας 2013/33/ΕΕ)

1. Κατά της απόφασης που περιορίζει ή διακόπτει την παροχή
των συνθηκών υποδοχής, σύµφωνα µε το άρθρο 17, καθώς και
κατά των αποφάσεων που λαµβάνονται κατ’ εφαρµογή της πα-
ραγράφου 4 του άρθρου 6, οι θιγόµενοι αιτούντες έχουν δικαίω-
µα να ασκήσουν προσφυγή ενώπιον των διοικητικών δικαστη-
ρίων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Διοικητικής Δικονο-
µίας (ν. 2717/1999). 

2. Σε περίπτωση προσφυγής ενώπιον δικαστηρίου, οι αιτούν-
τες λαµβάνουν δωρεάν νοµική συνδροµή και εκπροσώπηση, υπό
τους όρους και προϋποθέσεις του ν. 3226/2004.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΤΟΥ Ν. 4251/2014 (Α’80) ΓΙΑ ΤΗΝ 
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Άρθρο 25
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος νόµου είναι η ενσωµάτωση στην ελλη-
νική έννοµη τάξη της Οδηγίας 2014/66/ΕΕ της 15ης Μαΐου 2014
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 15ης
Μαΐου 2014 (EEL 157 της 27.5.2014).

Άρθρο 26
Συµπλήρωση των διατάξεων του άρθρου 1 

του ν. 4251/2014 (Α’ 80)
(άρθρο 3 της Οδηγίας)

Στην παρ. 1 του άρθρου 1 του ν. 4251/2014 προστίθενται πε-
ριπτώσεις ως εξής: 

«ξ) Ενδοεταιρική µετάθεση: η προσωρινή απόσπαση, η οποία
έχει ως σκοπό την εργασία ή την εκπαίδευση πολίτη τρίτης
χώρας που, κατά τη στιγµή υποβολής της αίτησης για άδεια εν-
δοεταιρικής µετάθεσης, διαµένει εκτός του εδάφους των κρα-
τών-µελών της Ε.Ε. και διενεργείται από επιχείρηση εγκατε-
στηµένη εκτός του εδάφους κράτους-µέλους και έναντι της
οποίας ο πολίτης τρίτης χώρας δεσµεύεται µε σύµβαση εργα-
σίας πριν από τη µετάθεση και κατά τη διάρκειά της, προς οντό-
τητα που ανήκει στην ανωτέρω επιχείρηση ή στον ίδιο όµιλο
επιχειρήσεων, η οποία είναι εγκατεστηµένη στην Ελλάδα, και,
κατά περίπτωση, η κινητικότητα µεταξύ των οντοτήτων υποδοχής
που είναι εγκατεστηµένες σε ένα ή περισσότερα δεύτερα κράτη-
µέλη.

ξα) Ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος: Κάθε πολίτης τρίτης χώρας
που διαµένει εκτός του εδάφους των κρατών-µελών της Ε.Ε.
κατά τη στιγµή υποβολής της αίτησης για άδεια ενδοεταιρικής
µετάθεσης και ο οποίος υπόκειται σε ενδοεταιρική µετάθεση.

ξβ) Οντότητα υποδοχής: το νοµικό πρόσωπο, στο οποίο µετα-
τίθεται ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος, ανεξαρτήτως της νοµι-
κής µορφής του, που είναι εγκατεστηµένο, µε βάση το ελληνικό
δίκαιο, στην Ελλάδα.

ξγ) Διευθυντικό στέλεχος: Πρόσωπο που κατέχει ανώτερη
θέση, το οποίο κατά κύριο λόγο ηγείται της διαχείρισης της ον-
τότητας υποδοχής, υπό τη γενική εποπτεία ή καθοδήγηση κυ-
ρίως του διοικητικού συµβουλίου ή του συµβουλίου των µετόχων
της επιχείρησης ή ισοδύναµο όργανο· η θέση αυτή περιλαµβά-
νει: τη διεύθυνση της οντότητας υποδοχής ή τµήµατος ή υποκα-
ταστήµατος της οντότητας υποδοχής, την εποπτεία και τον
έλεγχο της εργασίας των άλλων εργαζοµένων µε εποπτικές, τε-
χνικές ή διοικητικές αρµοδιότητες, την αρµοδιότητα να προτεί-
νουν προσλήψεις, απολύσεις ή άλλες ενέργειες που αφορούν το
προσωπικό.

ξδ) Εξειδικευµένος εργαζόµενος: Πρόσωπο που εργάζεται
εντός του οµίλου επιχειρήσεων και που διαθέτει εξειδικευµένες
γνώσεις ουσιώδους σηµασίας για τους τοµείς δραστηριοποί-
ησης, τις τεχνικές ή τη διοίκηση της οντότητας υποδοχής. Για
την αξιολόγηση των εν λόγω γνώσεων λαµβάνονται υπόψη,
πέραν των ειδικών γνώσεων των σχετικών µε την οντότητα υπο-
δοχής, τα υψηλού επιπέδου προσόντα για το συγκεκριµένο τύπο
εργασίας ή δραστηριότητας που απαιτεί ειδικές τεχνικές γνώ-
σεις, συµπεριλαµβανοµένης της κατάλληλης επαγγελµατικής
πείρας, καθώς και της πιθανής ιδιότητας µέλους αναγνωρισµέ-
νων επαγγελµάτων.

ξε) Ασκούµενος εργαζόµενος: Πρόσωπο µε πανεπιστηµιακό
πτυχίο που µετατίθεται σε οντότητα υποδοχής για λόγους επαγ-
γελµατικής εξέλιξης ή µε σκοπό την απόκτηση εκπαίδευσης σε
τεχνικές ή µεθόδους επιχειρήσεων και αµείβεται κατά τη διάρ-
κεια της µετάθεσης.

ξστ) Άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης: Η άδεια που φέρει το
ακρωνύµιο «ICT», η οποία παρέχει στον κάτοχό της το δικαίωµα

να διαµένει και να εργάζεται στο έδαφος του πρώτου κράτους -
µέλους, και, κατά περίπτωση, των δεύτερων κρατών - µελών,
σύµφωνα µε τους όρους των άρθρων 127Α και 127Β.

ξζ)  Όµιλος επιχειρήσεων: Δύο ή περισσότερες επιχειρήσεις,
οι οποίες αναγνωρίζεται ότι συνδέονται, µε βάση το άρθρο 2 του
ν. 4172/2013 (Α’167) µε έναν από τους ακόλουθους τρόπους: επι-
χείρηση σε άµεση ή έµµεση σχέση µε άλλη επιχείρηση, η οποία
κατέχει την πλειοψηφία του εγγεγραµµένου κεφαλαίου αυτής ή
ελέγχει την πλειοψηφία των ψήφων που συνδέονται µε το µετο-
χικό της κεφάλαιο ή µπορεί να διορίζει περισσότερα από τα µισά
µέλη του διοικητικού, διαχειριστικού ή εποπτικού οργάνου της
επιχείρησης ή αµφότερες οι επιχειρήσεις τελούν υπό την ενιαία
διεύθυνση µιας µητρικής επιχείρησης.

ξη)  Πρώτο κράτος-µέλος µετάθεσης: το κράτος-µέλος το
οποίο πρώτο εκδίδει σε πολίτη τρίτης χώρας άδεια ενδοεταιρι-
κής µετάθεσης.

ξθ) Δεύτερο κράτος-µέλος µετάθεσης: Οποιοδήποτε κράτος-
µέλος, στο οποίο ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος προτίθεται να
ασκήσει ή ασκεί το δικαίωµα κινητικότητας, σύµφωνα µε το
άρθρο 127Β του παρόντος, πλην του πρώτου κράτους-µέλους.»

Άρθρο 27
Προσθήκη Τµήµατος Ζ’ στο Μέρος Δεύτερο 

του ν. 4251/2014 (Α’ 80)

Στο Μέρος Δεύτερο του ν. 4251/2014 (Α’ 80) µετά το Τµήµα
ΣΤ’ προστίθεται Τµήµα Ζ’ ως εξής:

«ΤΜΗΜΑ Ζ’
ΕΙΣΔΟΧΗ ΠΟΛΙΤΩΝ ΤΡΙΤΩΝ ΧΩΡΩΝ 

ΜΕ ΣΚΟΠΟ ΤΗΝ ΕΝΔΟΕΤΑΙΡΙΚΗ ΜΕΤΑΘΕΣΗ
ΚΑΤΑ ΤΗΝ ΟΔΗΓΙΑ 2014/66/ΕΕ

Άρθρο 127Α 
Πεδίο εφαρµογής και διαδικασία εισδοχής πολιτών 

τρίτων χωρών στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µετάθεσης 
(άρθρα 2, 5, 6, 7, 8, 11, 12, 13, 14 και 15 της Οδηγίας)

1. Το παρόν Τµήµα εφαρµόζεται σε πολίτες τρίτων χωρών που
αιτούνται να τους επιτραπεί η είσοδος και διαµονή στην Ελληνική
Επικράτεια, στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µετάθεσης και έχουν
λάβει θεώρηση εισόδου µε σκοπό την ενδοεταιρική µετάθεση ή
έχουν γίνει δεκτοί στην Ελλάδα, στο πλαίσιο ενδοεταιρικής µε-
τάθεσης ως διευθυντικά στελέχη, ειδικευµένοι εργαζόµενοι ή
ασκούµενοι εργαζόµενοι. 

2. Το παρόν Τµήµα δεν εφαρµόζεται στους πολίτες τρίτων
χωρών, οι οποίοι:

α) υποβάλλουν αίτηση για άδεια διαµονής στην Ελλάδα ως
ερευνητές, σύµφωνα µε τα άρθρα 57 έως 68 του παρόντος Κώ-
δικα, 

β) απολαµβάνουν δικαιώµατα ελεύθερης κυκλοφορίας ισότιµα
µε εκείνα των πολιτών της Ένωσης, δυνάµει συµφωνιών που
έχουν συναφθεί µεταξύ αφενός της Ένωσης και των κρατών-
µελών της και αφετέρου τρίτων χωρών, ή εργάζονται σε επιχεί-
ρηση εγκατεστηµένη σε εκείνες τις τρίτες χώρες,

γ) εµπίπτουν στις διατάξεις του π.δ. 219/2000 (Α’ 190) «Μέτρα
για την προστασία των εργαζοµένων που αποσπώνται για την
εκτέλεση προσωρινής εργασίας στο έδαφος της Ελλάδας, στο
πλαίσιο διεθνικής παροχής υπηρεσιών», 

δ) εκτελούν δραστηριότητες αυτοαπασχολούµενου εργαζοµέ-
νου,

ε) τοποθετούνται από γραφεία απασχόλησης, γραφεία εύρε-
σης προσωρινής εργασίας ή άλλη επιχείρηση που διαθέτει ερ-
γατικό δυναµικό για εργασία υπό την εποπτεία και τη διεύθυνση
άλλης επιχείρησης ή

στ) έχουν γίνει δεκτοί ως σπουδαστές πλήρους φοίτησης ή πα-
ρακολουθούν επιβλεπόµενη πρακτική εκπαίδευση βραχείας
διάρκειας στο πλαίσιο των σπουδών τους.

3. Με την επιφύλαξη της παραγράφου 8, ο πολίτης τρίτης
χώρας ο οποίος υποβάλλει αίτηση εισδοχής βάσει των όρων του
παρόντος άρθρου: 
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α) Προσκοµίζει διαβατήριο εν ισχύ ή άλλο ταξιδιωτικό έγ-
γραφο που αναγνωρίζεται κατά τα οριζόµενα στην εθνική νοµο-
θεσία και φέρει εθνική θεώρηση εισόδου για το σκοπό της
ενδοεταιρικής µετάθεσης, εφόσον απαιτείται. Η περίοδος ισχύος
του ταξιδιωτικού εγγράφου πρέπει να καλύπτει τουλάχιστον την
αρχική διάρκεια της άδειας διαµονής. Οι αρµόδιες προξενικές
αρχές της χώρας χορηγούν στον πολίτη τρίτης χώρας κάθε δι-
ευκόλυνση για τη χορήγηση της απαιτούµενης θεώρησης.

β) Προσκοµίζει αποδεικτικά στοιχεία ότι η οντότητα υποδοχής
και η επιχείρηση που είναι εγκατεστηµένη σε τρίτη χώρα, ανή-
κουν στην ίδια επιχείρηση ή όµιλο επιχειρήσεων, κατά την έννοια
του σηµείου ξζ’ της παραγράφου 1 του άρθρου 2 του παρόντος.

γ) Προσκοµίζει πρόσφατα πιστοποιητικά για την οντότητα υπο-
δοχής και για την επιχείρηση που είναι εγκατεστηµένη σε τρίτη
χώρα, από το οικείο Επιµελητήριο ή άλλη Δηµο� σια Αρχή που θα
βεβαιώνει τη νόµιµη σύσταση και λειτουργία των εταιρειών και
των προσώπων που δεσµεύουν τις εταιρείες µε την υπογραφή
τους.

δ) Προσκοµίζει αντίγραφο καταστατικού της οντότητας υπο-
δοχής.

ε) Προσκοµίζει σύµβαση εργασίας και επιστολή ανάθεσης αρ-
µοδιοτήτων από τον εργοδότη, από τις οποίες να προκύπτουν τα
ακόλουθα:

αα. η διάρκεια της µετάθεσης και ο τόπος εγκατάστασης της
οντότητας ή των οντοτήτων υποδοχής,

ββ. αποδείξεις ότι ο πολίτης τρίτης χώρας καταλαµβάνει θέση
διοικητικού στελέχους, ειδικευµένου εργαζοµένου ή ασκούµενου
εργαζοµένου στην οντότητα ή στις οντότητες υποδοχής,

γγ. το ύψος της αµοιβής, το οποίο δεν θα πρέπει να είναι κα-
τώτερο από αυτό που παρέχεται σε ηµεδαπούς, οι οποίοι απα-
σχολούνται σε ανάλογες θέσεις, σύµφωνα µε την ισχύουσα
νοµοθεσία, 

δδ. οι λοιποί όροι και συνθήκες απασχόλησης που ισχύουν
κατά τη διάρκεια της ενδοεταιρικής µετάθεσης, σύµφωνα µε την
παρ. 1 του άρθρου 4, πλην του σηµείου γ’ του π.δ. 219/2000,

εε. αποδείξεις ότι ο πολίτης τρίτης χώρας, µετά την ολοκλή-
ρωση της ενδοεταιρικής µετάθεσης, θα µπορέσει να µετατεθεί
σε οντότητα που ανήκει στην ίδια επιχείρηση ή όµιλο επιχειρή-
σεων και είναι εγκατεστηµένη σε τρίτη χώρα.

στ) Προσκοµίζει αποδείξεις απασχόλησης εντός της ιδίας επι-
χείρησης ή του οµίλου επιχειρήσεων, τουλάχιστον δώδεκα (12)
συνεχείς µήνες αµέσως πριν από την ηµεροµηνία της ενδοεται-
ρικής µετάθεσης, όσον αφορά τα διευθυντικά στελέχη και τους
ειδικευµένους εργαζόµενους και τουλάχιστον έξι (6) συνεχείς
µήνες όσον αφορά τους ασκούµενους εργαζόµενους.

ζ) Προσκοµίζει τίτλο σπουδών τριτοβάθµιας εκπαίδευσης ή
αποδεικτικά στοιχεία ότι ο πολίτης τρίτης χώρας διαθέτει τα
επαγγελµατικά προσόντα και την εµπειρία που απαιτούνται στην
οντότητα υποδοχής, στην οποία πρόκειται να µετατεθεί σε θέση
διευθυντικού στελέχους ή ειδικευµένου εργαζοµένου, ή όσον
αφορά τους ασκούµενους εργαζόµενους, ότι διαθέτει τους απαι-
τούµενους πανεπιστηµιακούς τίτλους. 

η) Υποβάλλει, κατά περίπτωση δικαιολογητικά που πιστοποι-
ούν ότι πληροί τις προϋποθέσεις που έχουν τεθεί για τους πολί-
τες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την άσκηση του νοµοθετικά
κατοχυρωµένου επαγγέλµατος στο οποίο αναφέρεται η αίτηση. 

θ) Προσκοµίζει βεβαίωση ασφάλισης ασθενείας για το σύνολο
των κινδύνων που καλύπτονται για τους ηµεδαπούς µε την επι-
φύλαξη των υφιστάµενων διµερών συµφωνιών ή ότι έχει υποβά-
λει αίτηση για ασφάλιση ασθενείας που καλύπτει όλους τους
κινδύνους, που συνήθως καλύπτονται για τους ηµεδαπούς για
τις περιόδους κατά τις οποίες δεν του παρέχεται ανάλογη ασφα-
λιστική κάλυψη και αντίστοιχα δικαιώµατα σε παροχές, λόγω της
σύµβασης εργασίας του ή σε συνδυασµό µε αυτήν.

Τα υπό σηµεία β’, γ’, δ’, ε’, ζ’, η’ και θ’ δικαιολογητικά υποβάλ-
λονται υποχρεωτικά στην ελληνική γλώσσα.  

4. Εκτός από τα αποδεικτικά στοιχεία της ανωτέρω παραγρά-
φου, ο πολίτης τρίτης χώρας, ο οποίος υποβάλλει αίτηση εισδο-
χής ως ασκούµενος εργαζόµενος, προσκοµίζει συµφωνία επαγ-
γελµατικής εκπαίδευσης σχετικά µε την προετοιµασία του για τη
µελλοντική θέση στην επιχείρηση ή στον όµιλο επιχειρήσεων,

συµπεριλαµβανοµένης της περιγραφής του προγράµµατος
επαγγελµατικής εκπαίδευσης, ώστε να αποδεικνύεται ότι σκοπός
της διαµονής του είναι να εκπαιδευθεί, προκειµένου να σταδιο-
δροµήσει ή να εκπαιδευθεί σε τεχνικές ή µεθόδους επιχειρή-
σεων, της διάρκειάς του, καθώς και των προϋποθέσεων βάσει
των οποίων ασκείται η εποπτεία του ασκούµενου εργαζοµένου
κατά τη διάρκεια του προγράµµατος.

5. Κατά τη διάρκεια της ενδοεταιρικής µετάθεσης εφαρµόζον-
ται στον υπήκοο τρίτης χώρας οι όροι και οι συνθήκες εργασίας,
πλην της αµοιβής, που ισχύουν για τους εργαζόµενους σε παρό-
µοια κατάσταση στους αντίστοιχους επαγγελµατικούς κλάδους
και καθορίζονται από την ελληνική εργατική νοµοθεσία (νόµοι,
διατάγµατα, υπουργικές αποφάσεις), την εθνική γενική συλλο-
γική σύµβαση εργασίας, καθώς και από τις ισχύουσες συλλογι-
κές συµβάσεις εργασίας ή διαιτητικές αποφάσεις που έχουν
κηρυχθεί γενικώς υποχρεωτικές, σύµφωνα µε το άρθρο 11 του
ν. 1876/1990 (Α’ 27). Η αµοιβή που παρέχεται στον πολίτη τρίτης
χώρας κατά τη διάρκεια ολόκληρης της ενδοεταιρικής µετάθε-
σής του δεν µπορεί να είναι λιγότερο ευνοϊκή από την αµοιβή
που παρέχεται σε ηµεδαπούς που απασχολούνται σε ανάλογες
θέσεις, σύµφωνα µε τους ισχύοντες νόµους και τις ισχύουσες
συλλογικές συµβάσεις εργασίας ή διαιτητικές αποφάσεις.» 

6. Ο πολίτης τρίτης χώρας δεν γίνεται δεκτός για τους σκο-
πούς του παρόντος αν αποτελεί απειλή για τη δηµόσια τάξη, τη
δηµόσια ασφάλεια και τη δηµόσια υγεία, σύµφωνα µε το άρθρο
6 του Κεφαλαίου Γ’ του παρόντος.  

7. Ο αιτών κοινοποιεί στις αρµόδιες αρχές κάθε τροποποίηση
κατά τη διάρκεια της διαδικασίας υποβολής της αίτησης που
επηρεάζει τα κριτήρια εισδοχής του παρόντος άρθρου. 

8. Ο πολίτης τρίτης χώρας που επιθυµεί τη χορήγηση «άδειας
ενδοεταιρικής µετάθεσης» στην Ελλάδα, οφείλει, µετά την εί-
σοδό του στη χώρα και πριν από τη λήξη της εθνικής θεώρησης
εισόδου για το σκοπό της ενδοεταιρικής µετάθεσης, να υποβάλει
αίτηση για τη χορήγησή της µαζί µε τα οριζόµενα στην απόφαση
της παραγράφου 1 του άρθρου 136 δικαιολογητικά. Οι αιτήσεις
για τη χορήγηση και ανανέωση της «άδειας ενδοεταιρικής µετά-
θεσης» κατατίθενται και εξετάζονται από την αρµόδια Διεύθυνση
του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής και οι σχετικές απο-
φάσεις εκδίδονται από τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής. 

9. Η αίτηση για την άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης υποβάλ-
λεται, εφόσον η πρώτη διαµονή στην Ελλάδα αποτελεί τη δια-
µονή της µεγαλύτερης χρονικής διάρκειας κατά τη διάρκεια της
µετάθεσης στην Ε.Ε..

10. Εφόσον, µε βάση τα προσκοµισθέντα κατά τα ανωτέρω
στοιχεία, διαπιστωθεί ότι συντρέχουν οι προϋποθέσεις ενδοεται-
ρικής µετάθεσης, η Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής χο-
ρηγεί την άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης, εντός ενενήντα (90)
ηµερών από την υποβολή της πλήρους αίτησης από τον ενδια-
φερόµενο. Η άδεια εκδίδεται µε χρήση του ενιαίου τύπου που
θεσπίζεται στον Κανονισµό (ΕΚ) αριθµ. 1030/2002 του Συµβου-
λίου της 13ης Ιουνίου 2002 «για την καθιέρωση αδειών διαµονής
ενιαίου τύπου για τους πολίτες τρίτων χωρών». Στη θέση «παρα-
τηρήσεις» καταχωρείται η ένδειξη «ICT». Οι απορριπτικές απο-
φάσεις, οι οποίες περιλαµβάνουν αναλυτική αιτιολογία, κοινο-
ποιούνται στον αιτούντα και στην οντότητα υποδοχής.

11. Η µέγιστη διάρκεια της ενδοεταιρικής µετάθεσης δεν µπο-
ρεί να υπερβαίνει τα τρία (3) έτη για τα διευθυντικά στελέχη και
τους ειδικευµένους εργαζόµενους και το ένα (1) έτος για τους
ασκούµενους εργαζόµενους. Μετά την παρέλευση του χρονικού
διαστήµατος που έχει οριστεί ως διάρκεια της άδειας, οι ενδοε-
ταιρικώς µετατεθέντες υποχρεούνται να εγκαταλείψουν το έδα-
φος της Ελλάδας. Κατά παρέκκλιση των ανωτέρω, τα διευθυ-
ντικά στελέχη και οι εξειδικευµένοι εργαζόµενοι µπορούν να αι-
τηθούν τη χορήγηση «Μπλε Κάρτας της Ε.Ε.», εφόσον πληρούν-
ται οι προϋποθέσεις που προβλέπονται στο άρθρο 111 του ν.
4251/2014.

12. Δεν είναι δυνατή η υποβολή αιτήµατος εισόδου και διαµο-
νής για τον ίδιο σκοπό πριν την παρέλευση έξι (6) µηνών από τη
λήξη της µέγιστης διάρκειας µιας µετάθεσης.

13. Η ισχύς της άδειας ενδοεταιρικής µετάθεσης είναι ετήσια
ή ίση µε τη διάρκεια της µετάθεσης στην Ελλάδα, εφόσον αυτή
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είναι βραχύτερη και µπορεί να ανανεωθεί έως τρία (3) έτη κατ’
ανώτατο όριο για τα διευθυντικά στελέχη και τους ειδικευµένους
εργαζοµένους και έως ένα (1) έτος για τους ασκούµενους εργα-
ζοµένους. 

14. Ο αιτών δικαιούται να υποβάλει αίτηση ανανέωσης της
άδειας ενδοεταιρικής µετάθεσης, κατά την παράγραφο 13, µέσα
σε χρονικό διάστηµα δύο (2) µηνών πριν από τη λήξη ισχύος της.

15. Αίτηση για τη χορήγηση ή την ανανέωση άδειας ενδοεται-
ρικής µετάθεσης απορρίπτεται ή η άδεια ενδοεταιρικής µετάθε-
σης ανακαλείται στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

α) αν δεν πληρούνται οι όροι των παραγράφων 3 έως 7 του
παρόντος άρθρου, 

β) αν τα προσκοµισθέντα έγγραφα ή η άδεια έχουν αποκτηθεί
δολίως ή έχουν πλαστογραφηθεί ή έχουν άλλως νοθευτεί µε
οποιονδήποτε τρόπο,

γ) αν η οντότητα υποδοχής έχει δηµιουργηθεί µε µοναδικό
σκοπό τη διευκόλυνση της εισόδου ενδοεταιρικώς µετατιθεµέ-
νων,

δ) αν έχει συµπληρωθεί η µέγιστη διάρκεια διαµονής που ορί-
ζεται στην παράγραφο 13 του παρόντος άρθρου, 

ε) αν ο εργοδότης ή η οντότητα υποδοχής δεν εκπληρώνουν
τις νοµικές τους υποχρεώσεις σχετικά µε την κοινωνική ασφά-
λιση, τη φορολογία, τα εργασιακά δικαιώµατα, τους όρους ή τις
συνθήκες εργασίας,

στ) αν η επιχείρηση του εργοδότη ή της οντότητας υποδοχής
βρίσκεται ή έχει τεθεί υπό εκκαθάριση, σύµφωνα µε το ελληνικό
δίκαιο περί αφερεγγυότητας ή δεν ασκεί πραγµατική οικονοµική
δραστηριότητα,

ζ) αν έχουν επιβληθεί κυρώσεις στον εργοδότη ή στην οντό-
τητα εισδοχής για αδήλωτη εργασία ή παράνοµη απασχόληση,
σύµφωνα µε το άρθρο 28 του παρόντος και των άρθρων 85, 87
και 88 του ν. 4052/2012 (Α’ 41), όπως ισχύει, καθώς και των άρ-
θρων 23, 24 και 25 του  ν. 3996/2011 (Α’ 170).

η) αν το αίτηµα υποβάλλεται πριν την παρέλευση έξι (6) µηνών
από τη λήξη της µέγιστης διάρκειας µιας µετάθεσης,

θ) εάν σκοπός ή συνέπεια της προσωρινής παρουσίας του εν-
δοεταιρικώς µετατιθεµένου είναι να παρέµβει ή κατ’ άλλο τρόπο
να επηρεάσει την έκβαση οποιασδήποτε διαφωνίας ή διαπραγ-
µάτευσης µεταξύ των εργαζοµένων και της διοίκησης,

ι) όταν ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος διαµένει στο οικείο κρά-
τος - µέλος για σκοπούς άλλους από εκείνους για τους οποίους
του επιτράπηκε η διαµονή,

ια) όταν ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος δεν συµµορφώνεται
µε τους κανόνες βραχείας και µακράς κινητικότητας του άρθρου
127Β.

16. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Μεταναστευτικής Πολι-
τικής, Εξωτερικών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, είναι δυνατόν να καθορίζεται ο ανώτατος
αριθµός θέσεων για εξειδικευµένους εργαζοµένους και ασκού-
µενους εργαζοµένους, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέ-
ρεια εφαρµογής.

Άρθρο 127Β
Κινητικότητα ενδοεταιρικά µετατιθέµενων πολιτών 

τρίτων χωρών εντός Ε.Ε.
(άρθρα 20, 21, 22, 23 και 26 της Οδηγίας)

1. Οι πολίτες τρίτων χωρών που είναι κάτοχοι έγκυρης άδειας
ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου που έχει εκδοθεί από άλλο πρώτο
κράτος-µέλος µπορούν, βάσει της εν λόγω άδειας και ενός έγ-
κυρου ταξιδιωτικού εγγράφου και µε τους όρους που καθορίζον-
ται στις παραγράφους 2 έως 10 και µε την επιφύλαξη των
παραγράφων 11 και 12, να εισέρχονται, να διαµένουν και να ερ-
γάζονται στην Ελλάδα.

2. Οι πολίτες τρίτων χωρών που είναι κάτοχοι έγκυρης άδειας
ενδοεταιρικής µετάθεσης που έχει εκδοθεί από άλλο κράτος-
µέλος δικαιούνται να διαµείνουν στην Ελλάδα και να εργαστούν
σε κάθε άλλη οντότητα που είναι εγκατεστηµένη σε αυτό και ανή-
κει στην ίδια επιχείρηση ή όµιλο επιχειρήσεων, για χρονικό διά-
στηµα ενενήντα (90) ηµερών κατ’ ανώτατο όριο, εντός οποιου-

δήποτε διαστήµατος εκατόν ογδόντα (180) ηµερών, στο πλαίσιο
βραχείας κινητικότητας, µε την επιφύλαξη των όρων του παρόν-
τος άρθρου. 

3. Για το σκοπό αυτόν, απαιτείται η οντότητα υποδοχής του
πρώτου κράτους-µέλους µετάθεσης να κοινοποιεί στη Διεύθυνση
Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουργείου Μεταναστευτικής
Πολιτικής την πρόθεση του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου να ερ-
γαστεί σε οντότητα που είναι εγκατεστηµένη στην Ελλάδα. 

Στην περίπτωση αυτή, η κοινοποίηση διαβιβάζεται: 
α) είτε κατά το χρόνο υποβολής της αίτησης στο πρώτο κρά-

τος - µέλος µετάθεσης, αν η κινητικότητα προς την Ελλάδα προ-
βλέπεται ήδη σε αυτό το στάδιο, 

β) είτε αφού ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος έχει γίνει δεκτός
στο πρώτο κράτος - µέλος µετάθεσης, µόλις εκδηλωθεί η πρό-
θεση άσκησης του δικαιώµατος κινητικότητας προς την Ελλάδα. 

4. Στην κοινοποίηση πρέπει να επισυνάπτεται η σύµβαση ερ-
γασίας και η επιστολή ανάθεσης αρµοδιοτήτων, οι οποίες προ-
σκοµίστηκαν στο πρώτο κράτος - µέλος µετάθεσης και να
προσδιορίζεται ειδικώς το χρονικό διάστηµα της µετάθεσης
λόγω κινητικότητας, αν οι συγκεκριµένες ηµεροµηνίες δεν προ-
κύπτουν από τα επισυναπτόµενα έγγραφα. Τα ανωτέρω πρέπει
να είναι συντεταγµένα στην ελληνική γλώσσα. 

5. Αν η κοινοποίηση πραγµατοποιείται σύµφωνα µε την περί-
πτωση α’ της παραγράφου 3 και όταν η αρµόδια υπηρεσία δεν
προβάλλει καµία αντίρρηση ενώπιον του πρώτου κράτους-µέ-
λους µετάθεσης, σύµφωνα µε την παράγραφο 7 του παρόντος
άρθρου, η κινητικότητα του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου προς
την Ελλάδα µπορεί να λάβει χώρα οποτεδήποτε εντός της διάρ-
κειας ισχύος της άδειας ενδοεταιρικής µετάθεσης. 

6. Σε περίπτωση που η κοινοποίηση έχει λάβει χώρα σύµφωνα
µε την περίπτωση β’ της παραγράφου 2, η κινητικότητα µπορεί
να αρχίσει µετά την κοινοποίηση στην Ελλάδα, άµεσα ή οποτε-
δήποτε στη συνέχεια, εντός της διάρκειας ισχύος της άδειας εν-
δοεταιρικής µετάθεσης.

7. Εντός είκοσι (20) ηµερών από τη λήψη της κοινοποίησης, η
αρµόδια αρχή µπορεί να διατυπώσει αντίρρηση όσον αφορά την
κινητικότητα του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου προς το έδαφός
της, εφόσον: 

α) δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις του δεύτερου εδαφίου της
παραγράφου 5, του άρθρου 127Α του παρόντος, 

β) τα προσκοµισθέντα έγγραφα έχουν αποκτηθεί δολίως ή
έχουν πλαστογραφηθεί ή έχουν άλλως νοθευτεί,

γ) έχει συµπληρωθεί η µέγιστη διάρκεια διαµονής σύµφωνα µε
την παράγραφο 13 του άρθρου 127Α ή την παράγραφο 2 του πα-
ρόντος άρθρου. 

Η αντίρρηση γνωστοποιείται αµελλητί στις αρµόδιες αρχές
του πρώτου κράτους - µέλους µετάθεσης και στην οντότητα υπο-
δοχής του κράτους αυτού. 

8. Αν η αντίρρηση για την κινητικότητα διατυπωθεί πριν λάβει
χώρα η κινητικότητα στην Ελλάδα, ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµε-
νος δεν επιτρέπεται να εργαστεί στη χώρα στο πλαίσιο της εν-
δοεταιρικής µετάθεσης. Σε περίπτωση που η κινητικότητα έχει
ήδη αρχίσει, εφαρµόζονται οι παράγραφοι 15 και 16 του παρόν-
τος άρθρου. 

9. Όταν η άδεια του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου ανανεώνε-
ται από το πρώτο κράτος - µέλος µετάθεσης εντός της µέγιστης
διάρκειας που προβλέπεται στην παράγραφο 13 του άρθρου
127Α, η ανανεωµένη άδεια συνεχίζει να επιτρέπει στον κάτοχό
της να εργαστεί στη χώρα, µε την επιφύλαξη της µέγιστης διάρ-
κειας που ορίζεται στην παράγραφο 2 του παρόντος άρθρου.

10. Οι ενδοεταιρικώς µετατιθέµενοι που θεωρείται ότι συνι-
στούν απειλή για τη δηµόσια τάξη, τη δηµόσια ασφάλεια ή τη δη-
µόσια υγεία, δεν επιτρέπεται να εισέλθουν ή να διαµείνουν στη
χώρα. 

11. Πολίτες τρίτων χωρών, οι οποίοι είναι κάτοχοι έγκυρης
άδειας ενδοεταιρικής µετάθεσης που έχει εκδοθεί από το πρώτο
κράτος - µέλος µετάθεσης και οι οποίοι προτίθενται να διαµεί-
νουν στην Ελλάδα και να εργαστούν σε οποιαδήποτε άλλη οντό-
τητα που είναι εγκατεστηµένη στην επικράτειά της και ανήκει
στην ίδια επιχείρηση ή όµιλο επιχειρήσεων, για διάστηµα άνω
των ενενήντα (90) ηµερών, στο πλαίσιο µακράς κινητικότητας,
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µπορούν να παραµείνουν και να εργαστούν στην Ελλάδα µε
βάση την άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης που έχει εκδοθεί από
το πρώτο κράτος - µέλος και κατά τη διάρκεια της ισχύος της,
σύµφωνα µε τις παραγράφους 2 έως 10.

12. Αν ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος διέρχεται τα εξωτερικά
ελληνικά σύνορα µε βάση άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης που
έχει εκδοθεί από κράτος-µέλος µετάθεσης που δεν εφαρµόζει
πλήρως το κεκτηµένο Σένγκεν, πρέπει να υποβάλει στην αρµόδια
ελληνική συνοριακή αρχή αντίγραφο της κοινοποίησης της πα-
ραγράφου 3, ως απόδειξη του ότι µετακινείται στην Ελλάδα µε
σκοπό την ενδοεταιρική µετάθεση. 

13. Σε περίπτωση που η Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής ανακαλέσει, σύµφωνα µε την παράγραφο 15 του άρθρου
127Α, άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης, η οποία προβλέπει κινη-
τικότητα σε δεύτερο κράτος - µέλος µετάθεσης, οφείλει να ενη-
µερώσει αµελλητί τις αρχές του δεύτερου κράτους-µέλους.

14. Η οντότητα υποδοχής ενηµερώνει την αρµόδια αρχή για
κάθε τροποποίηση που επηρεάζει τις προϋποθέσεις, βάσει των
οποίων έχει επιτραπεί η κινητικότητα. 

15. Ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος οφείλει να παύσει πά-
ραυτα κάθε εργασιακή δραστηριότητα και να εγκαταλείψει την
Ελληνική Επικράτεια αν: 

α)  η αρµόδια αρχή δεν έχει λάβει κοινοποίηση σύµφωνα µε
τις παραγράφους 3 και 4 ή

β)  η αρµόδια αρχή έχει διατυπώσει αντίρρηση για την κινητι-
κότητα, σύµφωνα µε την παράγραφο 7 του παρόντος άρθρου ή

γ) η άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης χρησιµοποιείται για σκο-
πούς άλλους από εκείνους για τους οποίους εκδόθηκε ή

δ) οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες επετράπη η κινητικότητα
δεν πληρούνται πλέον.

16. Σε περίπτωση που πολίτης τρίτης χώρας, ενδοεταιρικώς
µετατιθέµενος, ο οποίος έχει µετακινηθεί από την Ελλάδα σε
δεύτερο κράτος-µέλος µετάθεσης, παύσει την εργασιακή δρα-
στηριότητα στο δεύτερο κράτος - µέλος, επιτρέπεται, κατόπιν αι-
τήµατος του δεύτερου κράτους - µέλους, η επιστροφή στην
Ελλάδα χωρίς διατυπώσεις και χωρίς καθυστέρηση του ενδοε-
ταιρικώς µετατιθεµένου, καθώς και των µελών της οικογενείας
του, µέσα στα χρονικά όρια της παραγράφου 13 του άρθρου
127Α. Αυτό ισχύει επίσης αν η άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης
που έχει εκδοθεί από την ελληνική αρµόδια αρχή έχει λήξει ή έχει
ανακληθεί κατά τη διάρκεια της κινητικότητας στο δεύτερο κρά-
τος - µέλος µετάθεσης. 

17. Όταν ο κάτοχος άδειας ενδοεταιρικής µετάθεσης διέρχε-
ται τα εξωτερικά σύνορα της Ελλάδας, οι αρµόδιες αρχές συµ-
βουλεύονται το Σύστηµα Πληροφοριών Σένγκεν και αρνούνται
την είσοδο ή διατυπώνουν αντίρρηση για την κινητικότητα προ-
σώπων τα οποία έχουν καταχωρηθεί ως ανεπιθύµητοι στο Σύ-
στηµα Πληροφοριών Σένγκεν.

18. Η Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής ορίζεται ως το ελληνικό σηµείο επα-
φής µε τις αντίστοιχες αρµόδιες υπηρεσίες των λοιπών κρατών-
µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την παραλαβή και διαβίβαση
των πληροφοριών που απαιτούνται για την εφαρµογή των παρα-
γράφων 2 έως 17.

Άρθρο 127Γ
Κοινές ρυθµίσεις

(άρθρα 4, 9, 10, 19 και 23 της Οδηγίας)

1. Το παρόν Τµήµα ισχύει υπό την επιφύλαξη ευνοϊκότερων
διατάξεων:

α) της νοµοθεσίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, περιλαµβανοµέ-
νων διµερών ή πολυµερών συµφωνιών που συνάπτονται µεταξύ
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των
κρατών-µελών της αφενός και µίας ή περισσοτέρων τρίτων
χωρών αφετέρου,

β) διµερών ή πολυµερών συµφωνιών που συνάπτονται µεταξύ
της Ελληνικής Δηµοκρατίας ή περισσοτέρων κρατών-µελών και
ενός ή περισσοτέρων τρίτων χωρών.

2. Η Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουργείου
Μεταναστευτικής Πολιτικής διενεργεί ελέγχους αναφορικά µε

την τήρηση των προϋποθέσεων εισδοχής, διαµονής και κινητικό-
τητας τόσο από τους ενδοεταιρικά µετατιθέµενους όσο και από
τις οντότητες υποδοχής. Ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής επιβάλλει κυρώσεις στην οντότητα υποδοχής όταν διαπιστώ-
σει ότι: 

α) η οντότητα υποδοχής παρέλειψε να κοινοποιήσει την κινη-
τικότητα του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου, σύµφωνα µε τις πα-
ραγράφους 3 έως 4 του άρθρου 127Β ή

β) η άδεια ενδοεταιρικής µετάθεσης χρησιµοποιείται για σκο-
πούς άλλους από εκείνους για τους οποίους εκδόθηκε ή

γ) η µεγαλύτερη διαµονή εντός του συνολικού χρόνου ενδοε-
ταιρικής µετάθεσης προβλέπεται να διανυθεί σε άλλο κράτος-
µέλος της ΕΕ ή 

δ) ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος δεν πληροί πλέον τα κριτή-
ρια και τις προϋποθέσεις, βάσει των οποίων επετράπη η κινητι-
κότητα και η οντότητα υποδοχής δεν κοινοποίησε στις αρµόδιες
αρχές αυτή την αλλαγή ή

ε) ο ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος άρχισε να εργάζεται στην
Ελλάδα, παρόλο που δεν πληρούνταν οι προϋποθέσεις κινητικό-
τητας. 

3. Οι κυρώσεις µπορεί να είναι µία ή περισσότερες εκ των κά-
τωθι:

α) Άρνηση ανανέωσης (ή ανάκληση) όλων των ενδοεταιρικών
µεταθέσεων για λογαριασµό της ίδιας οντότητας που βρίσκονται
σε ισχύ.

β) Αποκλεισµός της οντότητας από τη δυνατότητα διενέργειας
άλλης ενδοεταιρικής µετάθεσης για δύο (2) έτη ή τέσσερα (4)
έτη σε περίπτωση υποτροπής.

γ) Επιβολή προστίµου ύψους χιλίων πεντακοσίων (1.500) ευρώ
ή τριών χιλιάδων (3.000) ευρώ σε περίπτωση υποτροπής, ανά µε-
τατιθέµενο πολίτη τρίτης χώρας.

Η αρµόδια αρχή ενηµερώνει την οντότητα υποδοχής σχετικά
µε τη δυνατότητα υποβολής κυρώσεων σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 2 και την παρούσα παράγραφο.

4. Οι αρµόδιες αρχές παρέχουν στους αιτούντες τις πληροφο-
ρίες σχετικά µε όλα τα δικαιολογητικά που απαιτούνται για την
υποβολή της αίτησης και τις πληροφορίες σχετικά µε την είσοδο
και τη διαµονή, καθώς και τα δικαιώµατα, τις υποχρεώσεις και
τις διαδικαστικές εγγυήσεις των ιδίων και των µελών της οικογε-
νείας τους. Καθιστούν, επίσης, εύκολα διαθέσιµες τις πληροφο-
ρίες σχετικά µε τις διαδικασίες που ισχύουν για τη βραχεία και
τη µακρά κινητικότητα που αναφέρονται στο άρθρο 127Β του πα-
ρόντος. Οι πληροφορίες αναρτώνται στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής στην ελληνική και αγ-
γλική γλώσσα.

5. Τα άρθρα 69 έως 76 του παρόντος εφαρµόζονται στους εν-
δοεταιρικώς µετατιθέµενους πολίτες τρίτων χωρών, οι οποίοι
έχουν εισέλθει στη χώρα ή έχουν µετακινηθεί σύµφωνα µε το
άρθρο 127Β, µε την επιφύλαξη των παρεκκλίσεων που θεσπίζον-
ται στην παρούσα παράγραφο.

α) Κατά παρέκκλιση των διατάξεων της παραγράφου 1 του άρ-
θρου 69 και της παραγράφου 1 του άρθρου 70 του παρόντος, η
οικογενειακή επανένωση δεν εξαρτάται από την προϋπόθεση ο
κάτοχος της άδειας ενδοεταιρικής µετάθεσης να έχει εύλογη
προοπτική να αποκτήσει δικαίωµα µόνιµης διαµονής και να έχει
διετή ελάχιστη περίοδο διαµονής. 

β) Κατά παρέκκλιση των διατάξεων της παραγράφου 3, του
άρθρου 72 του παρόντος, οι άδειες διαµονής για τα µέλη οικο-
γένειας χορηγούνται, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέσεις για
οικογενειακή επανένωση, εντός ενενήντα (90) ηµερών από την
ηµεροµηνία υποβολής της πλήρους αίτησης. Η αρµόδια αρχή
εξετάζει την αίτηση άδειας διαµονής για τα µέλη της οικογένειας
του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου ταυτόχρονα µε την αίτηση για
τη χορήγηση άδειας ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου, σε περιπτώ-
σεις όπου η αίτηση για άδεια διαµονής για µέλη της οικογένειας
του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου υποβάλλεται ταυτόχρονα. Οι
διαδικαστικές εγγυήσεις των παραγράφων 10 και 14 του άρθρου
127Α εφαρµόζονται αναλόγως. 

γ) Κατά παρέκκλιση των διατάξεων της παραγράφου 1β του
άρθρου 75 του παρόντος και µε την επιφύλαξη της αρχής της
προτίµησης των πολιτών της Ένωσης, όπως εκφράζεται στις
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σχετικές διατάξεις των αντίστοιχων πράξεων προσχώρησης, τα
µέλη της οικογένειας του ενδοεταιρικώς µετατιθεµένου, στα
οποία έχει αναγνωρισθεί η δυνατότητα οικογενειακής επανένω-
σης, έχουν δικαίωµα πρόσβασης στην απασχόληση µε εξαρτη-
µένη εργασία και την παροχή υπηρεσιών ή έργου. 

Άρθρο 127Δ
Δικαιώµατα ενδοεταιρικώς µετατιθέµενων πολιτών 

τρίτων χωρών
(άρθρα 17 και 18 της Οδηγίας)

1. Κατά τη διάρκεια ισχύος της άδειας ενδοεταιρικής µετάθε-
σης, ο κάτοχός της έχει δικαίωµα:

α) ελεύθερης πρόσβασης σε ολόκληρη την επικράτεια µε τον
περιορισµό των διατάξεων της παρ. 1 του άρθρου 21 του ν. 4251/
2014,

β) άσκησης της συγκεκριµένης δραστηριότητας απασχόλησης
για την οποία έχει λάβει την άδεια, σε οποιαδήποτε οντότητα
υποδοχής εγκαταστηµένη στην Ελλάδα που ανήκει στην εργο-
δότρια επιχείρηση ή στον όµιλο επιχειρήσεων.

2. Ανεξάρτητα από το δίκαιο που διέπει τη σχέση εργασίας και
µε την επιφύλαξη του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 5 του
άρθρου 127Α, οι ενδοεταιρικώς µετατιθέµενοι που γίνονται δε-
κτοί βάσει της παρούσας Οδηγίας απολαύουν τουλάχιστον ίσης
µεταχείρισης µε τους αποσπασµένους εργαζόµενους που υπά-
γονται στο πεδίο εφαρµογής του π.δ. 219/2000 σχετικά µε τους
όρους και τις συνθήκες απασχόλησης, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 1 του άρθρου 4 του σηµείου γ’.

3. Οι ενδοεταιρικώς µετατιθέµενοι απολαύουν ίσης µεταχείρι-
σης µε τους ηµεδαπούς όσον αφορά: 

α) Την ελευθερία του συνεταιρίζεσθαι, της προσχώρησης και
της συµµετοχής σε οργάνωση εργαζοµένων ή εργοδοτών ή οποι-
αδήποτε επαγγελµατική οργάνωση, σύµφωνα µε το εθνικό δί-
καιο, συµπεριλαµβανοµένων των πλεονεκτηµάτων που παρέ-
χονται από τις οργανώσεις αυτές, όπως δικαίωµα στην ανάληψη
συνδικαλιστικής δράσης και συµµετοχής σε απεργία, δικαίωµα
διαπραγµάτευσης και σύναψης συλλογικών συµβάσεων και υπό
την επιφύλαξη των εθνικών διατάξεων για τη δηµόσια τάξη και
τη δηµόσια ασφάλεια.

β) Την αναγνώριση των διπλωµάτων, πιστοποιητικών και άλλων
επαγγελµατικών προσόντων, σύµφωνα µε τις σχετικές εθνικές
διαδικασίες. 

γ) Τις διατάξεις της ελληνικής νοµοθεσίας σχετικά µε τους
κλάδους κοινωνικής ασφάλισης, σύµφωνα µε το άρθρο 3 του Κα-
νονισµού (ΕΚ) αριθµ. 883/2004 του Συµβουλίου, εκτός εάν το δί-
καιο της χώρας προέλευσης ισχύει δυνάµει διµερών συµφωνιών
ή του εθνικού δικαίου του κράτους - µέλους όπου παρέχεται η
εργασία, εξασφαλίζοντας ότι οι ενδοεταιρικώς µετατιθέµενοι κα-
λύπτονται από τη νοµοθεσία κοινωνικής ασφάλισης σε µία από
αυτές τις χώρες. Σε περίπτωση κινητικότητας εντός της ΕΕ, και
µε την επιφύλαξη διµερών συµφωνιών που διασφαλίζουν ότι ο
ενδοεταιρικώς µετατιθέµενος καλύπτεται από την εθνική νοµο-
θεσία της χώρας προέλευσης, εφαρµόζεται αναλόγως ο Κανο-
νισµός (ΕΚ) αριθµ. 1231/2010.

δ) Με την επιφύλαξη του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 1231/2010
και των διµερών συµφωνιών, την καταβολή των εκ του νόµου
συντάξεων γήρατος, αναπηρίας και θανάτου βάσει της προηγού-
µενης απασχόλησης των ενδοεταιρικώς µετατιθεµένων, οι
οποίες έχουν αποκτηθεί από ενδοεταιρικώς µετατιθεµένους, που
µετακοµίζουν σε τρίτη χώρα ή τους νόµιµους κληρονόµους τους,
σύµφωνα µε το άρθρο 3 του Κανονισµού (ΕΚ) αριθµ. 883/2004,
µε τις ίδιες συνθήκες και µε τον ίδιο συντελεστή, όπως και οι Έλ-
ληνες πολίτες όταν µετακοµίζουν στην τρίτη χώρα.

ε) Την πρόσβαση σε αγαθά και υπηρεσίες και την προµήθεια
αγαθών και υπηρεσιών που προσφέρονται στο κοινό, µε εξαί-
ρεση τις διαδικασίες για την απόκτηση στέγης, όπως προβλέ-
πονται από το ελληνικό δίκαιο, µε την επιφύλαξη της ελευθερίας
των συµβάσεων σύµφωνα µε το ενωσιακό και το εθνικό δίκαιο
και τις υπηρεσίες που παρέχουν οι δηµόσιες υπηρεσίες απασχό-
λησης. 

4. Το δικαίωµα ίσης µεταχείρισης που προβλέπεται στην πα-

ράγραφο 3 δεν θίγει το δικαίωµα των αρµόδιων υπηρεσιών να
ανακαλούν ή να αρνούνται να ανανεώσουν την άδεια διαµονής
που εκδίδεται βάσει των διατάξεων του παρόντος Κώδικα.

Άρθρο 127Ε
Στατιστικές

(άρθρο 24 της Οδηγίας)

Το Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής µία φορά κάθε έτος
και για πρώτη φορά µε έτος αναφοράς το 2017 και όχι αργότερα
από τις 30 Ιουνίου 2018, ανακοινώνει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή,
σύµφωνα µε τον Κανονισµό (ΕΚ) αριθ. 862/2007 του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 11ης Ιουλίου 2007 (EE L
199 της 31.7.2007), στατιστικά στοιχεία για τον αριθµό των
αδειών ενδοεταιρικής µετάθεσης που εκδόθηκαν για πρώτη
φορά και, ενδεχοµένως, των κοινοποιήσεων που ελήφθησαν σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 127 Β, και στο µέτρο του
δυνατού, για τον αριθµό των ενδοεταιρικώς µετατιθεµένων, των
οποίων η άδεια έχει παραταθεί, ανανεωθεί ή ανακληθεί. Οι στα-
τιστικές αυτές κατανέµονται ανά ιθαγένεια, διάρκεια ισχύος της
άδειας και, στο µέτρο του δυνατού, ανά οικονοµικό τοµέα και
θέση του µετατιθεµένου.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΔΙΑΔΙΚΑΣΙΩΝ ΑΣΥΛΟΥ

Άρθρο 28
Τροποποίηση του ν. 4375/2016 (Α’ 51)

1. Στην παρ. 5 του άρθρου 2 του ν. 4375/2016 προστίθενται
τέσσερα εδάφια ως εξής: 

«Με απόφαση του Διευθυντή της Υπηρεσίας Ασύλου ή του Δι-
ευθυντή της Αρχής Προσφυγών του Υπουργείου Μεταναστευτι-
κής Πολιτικής δύνανται να συνιστώνται οµάδες εργασίας από
υπαλλήλους της Υπηρεσίας Ασύλου ή της Αρχής Προσφυγών
αντίστοιχα, οι οποίες λειτουργούν εκτός του κανονικού ωραρίου
εργασίας και εκτός του χρόνου που καλύπτεται από υπερωριακή
απασχόληση, δυνητικά δε και εκτός έδρας, µε σκοπό την αύξηση
του αριθµού αποφάσεων επί αιτηµάτων ασύλου και κάθε συναφή
υποστηρικτική δράση, κατόπιν αίτησης ή συναίνεσης των υπαλ-
λήλων. Η απόφαση αιτιολογείται ειδικά και εντάσσεται στο πλαί-
σιο χρηµατοδοτούµενων ή συγχρηµατοδοτούµενων εθνικών,
ενωσιακών και διεθνών προγραµµάτων. Η απόφαση της σύστα-
σης οµάδας εργασίας απαιτείται να περιγράφει λεπτοµερώς το
παραδοτέο έργο, το χρόνο παράδοσης, να ορίζει υπόλογο και
κάθε άλλη συναφή λεπτοµέρεια. Για την αποζηµίωση των οµά-
δων εργασίας ισχύουν οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 21 του
ν. 4354/2015 (Α’ 176).»

2. To δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 4375/
2016 αντικαθίσταται ως εξής: 

«Ο Διοικητικός Διευθυντής διορίζεται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Μεταναστευτικής Πολιτικής, κατόπιν δηµόσιας πρόσκλησης
ενδιαφέροντος και σύµφωνα µε τη διαδικασία επιλογής των πα-
ραγράφων 9 και 10.» 

3. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 5 του ν. 4375/2016
αντικαθίσταται ως εξής:

«Οι Δικαστικοί Λειτουργοί, µέλη των Ανεξάρτητων Επιτροπών
Προσφυγών αντικαθίστανται µε κοινή απόφαση των Υπουργών
Μεταναστευτικής Πολιτικής, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Αν-
θρωπίνων Δικαιωµάτων και Οικονοµικών, µε την ίδια διαδικασία
του ορισµού τους µετά από αίτησή τους. Μπορούν επίσης να αν-
τικαθίστανται µε την ίδια διαδικασία σε περίπτωση σηµαντικών
και αδικαιολόγητων καθυστερήσεων κατά τη διεκπεραίωση των
υποθέσεων αιτούντων διεθνή προστασία, µε όµοια κοινή υπουρ-
γική απόφαση, µετά από σύµφωνη γνώµη του Γενικού Επιτρόπου
της Επικρατείας των Τακτικών Διοικητικών Δικαστηρίων.»

4. Οι παράγραφοι 9 και 10 του άρθρου 5 του ν. 4375/2016 αν-
τικαθίστανται ως εξής: 

«9. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής
συγκροτείται τριµελής Επιτροπή Επιλογής, στην οποία ανατίθε-
ται η εξέταση των υποψηφιοτήτων και η εισήγηση τριών υποψη-
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φίων για τη θέση του Διοικητικού Διευθυντή της Κεντρικής Υπη-
ρεσίας της Αρχής Προσφυγών. Η Επιτροπή Επιλογής αποτελεί-
ται: α) από τον Γενικό Γραµµατέα του Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής ως πρόεδρο, β) από έναν Σύµβουλο του
ΑΣΕΠ και τον αναπληρωτή του ως µέλος, γ) από ένα µέλος του
Διδακτικού Επιστηµονικού Προσωπικού ΑΕΙ νοµικών, πολιτικών
επιστηµών της χώρας ως µέλος και τον αναπληρωτή του µε
όµοια προσόντα, που υποδεικνύονται από την Ύπατη Αρµοστεία
του Ο.Η.Ε. για τους πρόσφυγες. 

10. Τα µέλη της Επιτροπής Επιλογής υποδεικνύονται εντός
αποκλειστικής προθεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών από την υπο-
βολή του σχετικού αιτήµατος εκ µέρους του Υπουργού Μετανα-
στευτικής Πολιτικής. Παρελθούσης απράκτου της ανωτέρω
αποκλειστικής προθεσµίας ή σε περίπτωση που η επιτροπή δεν
εκδώσει εισήγηση εντός τριάντα (30) ηµερών από τη λήξη της
προθεσµίας υποβολής υποψηφιοτήτων, ο Διοικητικός Διευθυν-
τής διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πο-
λιτικής.»

5. Το στοιχείο ε’ του άρθρου 34 του ν. 4375/2016 αντικαθίστα-
ται ως εξής: 

«ε. «Τελεσίδικη απόφαση» είναι η απόφαση που ορίζει εάν ο
αλλοδαπός ή ανιθαγενής αναγνωρίζεται ή όχι πρόσφυγας ή δι-
καιούχος επικουρικής προστασίας, η οποία: (α) εκδίδεται επί της
ενδικοφανούς προσφυγής της παρ. 5 του άρθρου 7 ή (β) δεν
υπόκειται πλέον σε άσκηση της ως άνω προσφυγής, λόγω παρό-
δου απράκτων των προθεσµιών άσκησής της. Κατά της τελεσί-
δικης απόφασης µπορεί να ασκηθεί η αίτηση ακύρωσης του
άρθρου 64.» 

6. Το α’ εδάφιο του στοιχείου κ’ του άρθρου 34 του ν. 4375/
2016 αντικαθίσταται ως εξής: 

«κ. «Μεταγενέστερη αίτηση» είναι η αίτηση για παροχή διε-
θνούς προστασίας που υποβάλλεται µετά από απόφαση που δεν
υπόκειται πλέον σε άσκηση του ενδίκου βοηθήµατος του άρθρου
64 ή απόφαση διακοπής της εξέτασης της αίτησης, σύµφωνα µε
την παράγραφο 2 του άρθρου 47.»

7. Στο άρθρο 36 του ν. 4375/2016 προστίθεται παράγραφος
11 ως εξής:

«11. Αν υφίσταται επείγουσα ανάγκη, η Υπηρεσία Ασύλου µπο-
ρεί να επικουρείται από ελληνόγλωσσο προσωπικό που διατίθε-
ται από την Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Υποστήριξης για το Άσυλο για
τη διενέργεια των καταγραφών των αιτήσεων διεθνούς προστα-
σίας, την ανάλογη εφαρµογή της περίπτωσης β’ της παραγρά-
φου 4 του άρθρου 60 και για κάθε άλλη διοικητική ενέργεια που
αφορά τη διεκπεραίωση των αιτήσεων διεθνούς προστασίας.» 

8. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 47 του ν. 4375/
2016 αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«Στις περιπτώσεις που έχει εκδοθεί πράξη διακοπής ο αιτών
έχει δικαίωµα µε αίτησή του, εντός εννέα (9) µηνών από την ηµε-
ροµηνία έκδοσης της πράξης διακοπής, να ζητήσει από την αρχή
που έλαβε την απόφαση, τη συνέχιση της διαδικασίας εξέτασης
της υπόθεσής του, εφόσον θεµελιώνει µε συγκεκριµένα στοιχεία
ότι η πράξη διακοπής εκδόθηκε υπό συνθήκες ανεξάρτητες από
τη θέλησή του.»

9. Το εδάφιο α’ της παρ. 2 του άρθρου 51 του ν. 4375/2016 αν-
τικαθίσταται ως εξής: 

«Η εξέταση των αιτήσεων ολοκληρώνεται το ταχύτερο δυνα-
τόν και σε κάθε περίπτωση εντός έξι (6) µηνών στις περιπτώσεις
εφαρµογής της κανονικής διαδικασίας ή τριάντα (30) ηµερών
στις περιπτώσεις εφαρµογής της ταχύρρυθµης διαδικασίας.» 

10. Στο τέλος του άρθρου 53 του ν. 4375/2016 προστίθεται πα-
ράγραφος ως εξής:

«Ειδικά κατά τη διαδικασία του άρθρου 60, οι Αρχές Παραλα-
βής ή οι Αρχές Απόφασης, και ιδίως τα Περιφερειακά Γραφεία
Ασύλου ή τα Αυτοτελή Κλιµάκια Ασύλου, µπορούν να παραπέµ-
πουν τον αιτούντα στο Κλιµάκιο Ιατρικού Ελέγχου και Ψυχοκοι-
νωνικής Υποστήριξης των Κέντρων Υποδοχής και Ταυτοποίησης
για την εκτίµηση της ευαλωτότητας, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 8 του άρθρου 14. Μετά την ολοκλήρωση της ιατρικής και
ψυχοκοινωνικής εκτίµησης, το Κλιµάκιο, µε εισήγησή του, ενη-
µερώνει τον Προϊστάµενο του αρµόδιου Περιφερειακού Γρα-
φείου Ασύλου. Η εισήγηση κοινοποιείται και στον Διοικητή του

Κέντρου για την κάλυψη των ιδιαίτερων αναγκών των αιτούντων.»
11. Το α’ εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 59 του ν. 4375/2016

τροποποιείται ως εξής:
«2. Η µεταγενέστερη αίτηση εξετάζεται εντός πέντε (5) ηµε-

ρών κατ’ αρχάς σε προκαταρκτικό στάδιο, κατά το οποίο ερευ-
νάται εάν έχουν προκύψει ή έχουν υποβληθεί από τον αιτούντα
νέα ουσιώδη στοιχεία.»

12. Το α’ εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 59 του ν. 4375/2016
τροποποιείται ως εξής:

«Εάν κατά την προκαταρκτική εξέταση της παραγράφου 2
προκύψουν ή υποβληθούν από τον αιτούντα νέα ουσιώδη στοι-
χεία, τα οποία ο αιτών χωρίς υπαιτιότητά του δεν µπόρεσε να
επικαλεστεί κατά της εξέταση της προγενέστερης αίτησης και
τα οποία επηρεάζουν την κρίση επί της αίτησης διεθνούς προ-
στασίας, η αίτηση κρίνεται παραδεκτή, εξετάζεται περαιτέρω
σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος Μέρους και του χορη-
γείται δελτίο αιτούντος διεθνή προστασία.»

13. Στο άρθρο 59 του ν. 4375/2016 προστίθεται παράγραφος
9 ως εξής:

«9. Δεν επιτρέπεται η παραµονή στη χώρα ενός αιτούντος
άσυλο που: α) υποβάλλει πρώτη µεταγενέστερη αίτηση η οποία
απορρίπτεται ως απαράδεκτη απλώς για να καθυστερήσει ή να
παρεµποδίσει την απόφαση εκτέλεσης αποµάκρυνσης ή β) υπο-
βάλλει δεύτερη µεταγενέστερη αίτηση µετά την έκδοση τελεσί-
δικης απόφασης µε την οποία η πρώτη µεταγενέστερη απορρίφ-
θηκε ως απαράδεκτη ή αβάσιµη.»

14. Μετά το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης γ’ της παρ. 4 του
άρθρου 60 του ν. 4375/2016 προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Η προθεσµία της παραγράφου 6 του άρθρου 61 είναι δεκα-
πέντε (15) ηµέρες.»

15. Η παρ. 5 του άρθρου 61 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«5. Οι προσφυγές κατατίθενται στις αρχές παραλαβής και δια-
βιβάζονται στην Αρχή Προσφυγών αµελλητί, αρχικά µε τον ηλε-
κτρονικό και εν συνεχεία µε το διοικητικό φάκελο.»

16. Η παρ. 6 του άρθρου 61 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«6. Αν η απόφαση του πρώτου βαθµού δεν επιδοθεί για οποι-
ονδήποτε λόγο, η προθεσµία της προσφυγής είναι τριάντα (30)
ηµέρες από την ηµεροµηνία λήξης του δελτίου αιτούντος διεθνή
προστασία ή, εφόσον η ισχύς του δελτίου λήξει πριν την έκδοση
της απόφασης, τριάντα (30) ηµέρες από την ηµεροµηνία έκδο-
σης της απόφασης.»

17. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 62 του ν. 4375/
2016 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ο προσφεύγων και η Υπηρεσία Ασύλου δύνανται να καταθέ-
σουν συµπληρωµατικά στοιχεία ή υπόµνηµα επί ποινή απαραδέ-
κτου το αργότερο δύο (2) ηµέρες πριν από τη συζήτηση της
προσφυγής.»

18. Το α’ εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 62 του ν. 4375/2016
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Προσφυγές που έχουν υποβληθεί µετά την πάροδο των προ-
θεσµιών της παραγράφου 1 του άρθρου 61 συζητούνται κατά
προτεραιότητα το αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών από την κα-
τάθεση της προσφυγής. Αν ο προσφεύγων αποδείξει µε έγ-
γραφα στοιχεία ότι η εκπρόθεσµη άσκηση οφείλεται σε λόγους
ανωτέρας βίας, οι προσφυγές κρίνονται στην ουσία, άλλως
απορρίπτονται ως απαράδεκτες.»

19. Η παρ. 7 του άρθρου 62 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται
ως εξής:

«7. Η συζήτηση και έκδοση απόφασης επί των προσφυγών
ολοκληρώνεται το ταχύτερο δυνατόν από την κατάθεση της προ-
σφυγής και σε κάθε περίπτωση εντός τριών (3) µηνών στις περι-
πτώσεις εφαρµογής της κανονικής διαδικασίας ή σαράντα (40)
ηµερών στις περιπτώσεις εφαρµογής της ταχύρρυθµης διαδικα-
σίας.

Αν ο Πρόεδρος ή µέλος Επιτροπής κωλύεται να συµµετέχει σε
τρεις (3) τουλάχιστον συνεχόµενες συνεδριάσεις, είναι δυνατή η
προσωρινή αντικατάστασή του για τρεις (3) µήνες, µε δυνατό-
τητα ανανέωσης, εφόσον το κώλυµα εξακολουθεί. Για την αντι-
κατάσταση ακολουθείται η διαδικασία που προβλέπεται στο
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άρθρο 5 για τον ορισµό Προέδρου ή µέλους της Επιτροπής. Με
την εκ νέου ανάληψη καθηκόντων του κωλυοµένου Προέδρου ή
µέλους της Επιτροπής παύει η αντικατάσταση. Υποθέσεις, οι
οποίες έχουν συζητηθεί από τον κωλυόµενο Πρόεδρο ή µέλος
και επί των οποίων δεν έχει εκδοθεί απόφαση, εισάγονται προς
επανασυζήτηση στην ίδια Επιτροπή µε αντικατάσταση ή αναπλή-
ρωση του κωλυοµένου Προέδρου ή µέλους, η δε απόφαση εκδί-
δεται από τη σύνθεση αυτή.»

20. Στην παρ. 8 του άρθρου 62 του ν. 4375/2016, προστίθεται
τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Ειδικά στις ανάλογες περιπτώσεις των παραγράφων 4 και 5
του άρθρου 40, η επίδοση µπορεί να γίνεται εναλλακτικά:

α. προς τον αντίκλητό του ή προς τον δικηγόρο, ο οποίος υπέ-
γραψε την προσφυγή ή παρέστη κατά τη συζήτηση της προσφυ-
γής ή κατέθεσε υπόµνηµα ενώπιον της Επιτροπής Προσφυγών,
ή

β. στον διοικητή του Κέντρου Υποδοχής και Ταυτοποίησης ή
στον προϊστάµενο της Δοµής Προσωρινής Υποδοχής ή Προσω-
ρινής Φιλοξενίας, όπου ο προσφεύγων έχει δηλώσει ότι διαµένει,
ή 

γ. µε ανάρτηση της απόφασης σε ειδικό ιστότοπο. Ο προσφεύ-
γων κατά την κατάθεση της προσφυγής λαµβάνει µοναδικό κω-
δικό για την πρόσβασή του και του γνωστοποιούνται, εγγράφως
και σε γλώσσα που κατά δήλωσή του γνωρίζει, οι οδηγίες για την
παρακολούθηση της έκβασης της προσφυγής του. Η επίδοση
θεωρείται ότι συντελείται µετά την πάροδο δέκα (10) ηµερών
από την ανάρτηση.»

21. Στο άρθρο 62 του ν. 4375/2016 προστίθεται παράγραφος
9 ως εξής:

«9. Αναποµπή της υπόθεσης στον πρώτο βαθµό επιτρέπεται
µόνο στην περίπτωση του στοιχείου γ’ της παραγράφου 1 του
άρθρου 61.»

22. Στην παρ. 4 του άρθρου 80 του ν. 4375/2016 προστίθεται
τελευταίο εδάφιο ως εξής:

«Αν η ως άνω θητεία δεν παραταθεί µετά την 31η Δεκεµβρίου
2016 και ανεξάρτητα από την έναρξη λειτουργίας της Αρχής
Προσφυγών σύµφωνα µε την παράγραφο 1, οι ως άνω εκκρεµείς
προσφυγές εξετάζονται από τις Επιτροπές Προσφυγών των άρ-
θρων 26 και 32 του π.δ. 114/2010 (Α’ 195), σύµφωνα µε τη διαδι-
κασία του παρόντος νόµου και υπό την αρµοδιότητα του
Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής. Οι ως άνω Επιτροπές
διατηρούν παράλληλα την αρµοδιότητα της εξέτασης των προ-
σφυγών του π.δ. 114/2010, σύµφωνα µε την εκεί προβλεπόµενη
διαδικασία και υπό την αρµοδιότητα του Υπουργού Εσωτερικών.
Οι Επιτροπές µε τις αποκλειστικές αρµοδιότητες των προηγού-
µενων εδαφίων υπάγονται στην Αρχή Προσφυγών και, µέχρι την
έναρξη λειτουργίας της, στην Αρχή Προσφυγών του µεταβατικού
σταδίου της παραγράφου 2. Οι σχετικές µε τη σύσταση, τη λει-
τουργία τους και µε κάθε άλλη λεπτοµέρεια υπουργικές αποφά-
σεις εκδίδονται από τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής.
Το Υπουργείο Εσωτερικών υποστηρίζει τις Επιτροπές Προσφυ-
γών µε προσωπικό γραµµατειακής υποστήριξης που διατίθεται
από τις υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας και µε παραχώ-
ρηση χώρων για τη λειτουργία των Επιτροπών. Για το συντονισµό
των Επιτροπών και του προσωπικού που δραστηριοποιείται σε
αυτές, µε απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής
διορίζεται Συντονιστής, ο οποίος είναι πανεπιστηµιακής εκπαί-
δευσης, µε διοικητική ικανότητα και εξειδίκευση ή εµπειρία
στους τοµείς της διεθνούς προστασίας των ανθρωπίνων δικαιω-
µάτων ή του διεθνούς ή του διοικητικού δικαίου.»

23. Η παρ. 26 του άρθρου 80 του ν. 4375/2016 τροποποιείται
ως εξής: 

«26. Η εξαιρετική διαδικασία της παραγράφου 4 του άρθρου
60 εφαρµόζεται έως τις 31.12.2018.»

24. H παρ. 11 του άρθρου 5 του ν. 4375/2016 (Α’51) καταργεί-
ται.

25. Το στοιχείο δ.γγ’ του άρθρου 41 του ν. 4375/2016 καταρ-
γείται.

Άρθρο 29
Τροποποίηση του ν. 3068/2002 (Α’ 274) 

και του Κ.Ο.Δ.Κ.Δ.Λ.

1. Το α’ εδάφιο της παρ. 3 του άρθρου 15 του ν. 3068/2002 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«α) την αναγνώριση αλλοδαπού ως πρόσφυγα, υπό την έννοια
της Σύµβασης της Γενεύης, που κυρώθηκε µε το άρθρο µόνο του
ν.δ. 3989/1959 (Α’ 201) και του συναφούς πρωτοκόλλου της
Νέας Υόρκης του 1967, που κυρώθηκε µε το άρθρο µόνο του α.ν.
389/1968 (Α’ 125). Στις περιπτώσεις αυτές η δικάσιµος ορίζεται
αµέσως και δεν µπορεί να απέχει πέραν των σαράντα πέντε (45)
ηµερών από την κατάθεση. Η σχετική απόφαση εκδίδεται εντός
δύο (2) µηνών από τη συζήτηση. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται
αναλόγως οι διατάξεις του π.δ. 18/1989.»

2. Στο άρθρο 15 του ν. 3068/2002 προστίθεται παράγραφος 5
ως εξής:

«5. Στις ακυρωτικές διαφορές της περίπτωσης α’ της παρα-
γράφου 3, µετά από αίτηση αναστολής εκτέλεσης παρέχεται σε
ένα στάδιο προσωρινή δικαστική προστασία από τον αρµόδιο
πρόεδρο µε την έκδοση συνοπτικά αιτιολογηµένης απόφασης.
Εντός δύο (2) εργασίµων ηµερών από την κατάθεσή της η αίτηση
κοινοποιείται µε επιµέλεια του αιτούντος προς τον αρµόδιο
Υπουργό ο οποίος οφείλει, στην περίπτωση αυτή, να διαβιβάσει
στο δικαστήριο το φάκελο της υπόθεσης µέσα σε πέντε (5) ερ-
γάσιµες ηµέρες από την κοινοποίηση. Μέσα στην ίδια προθεσµία
ο Υπουργός µπορεί να διατυπώσει τις απόψεις του και ο αιτών
να προσκοµίσει τα αποδεικτικά στοιχεία στα οποία στηρίζει τους
ισχυρισµούς του. Η απόφαση του προέδρου επί της αίτησης εκ-
δίδεται µέσα σε προθεσµία επτά (7) ηµερών από την πάροδο των
ανωτέρω προθεσµιών, εφόσον έχει προσκοµιστεί στο δικαστήριο
το οικείο αποδεικτικό κοινοποίησης. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζον-
ται αναλόγως οι διατάξεις του π.δ. 18/1989.»

3. Στην παρ. 6 του άρθρου 4 του ν. 1756/1988 «Κώδικας οργα-
νισµού δικαστηρίων και κατάστασης δικαστικών λειτουργών» (Α’
35) προστίθεται περίπτωση δ’ ως εξής: 

«δ) Στα διοικητικά εφετεία, στα οποία λειτουργούν τουλάχι-
στον πέντε (5) τµήµατα, δύναται να συνιστώνται, µε απόφαση
του τριµελούς συµβουλίου διεύθυνσης ή του προϊσταµένου του
δικαστηρίου, ειδικά τµήµατα για την εκδίκαση διαφορών που
προκύπτουν από την εφαρµογή της νοµοθεσίας για παροχή διε-
θνούς προστασίας σύµφωνα µε τη διαδικασία που ορίζεται ανω-
τέρω στο δεύτερο και τρίτο εδάφιο της περίπτωσης α’, καθώς
και στην περίπτωση β’.»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 
ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

Άρθρο 30
Τροποποίηση του ν. 4375/2016 (Α’ 51)

1. α. Στην παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 4375/2016 προστίθενται
τελευταία εδάφια ως εξής:

«Τον Διευθυντή που απουσιάζει ή κωλύεται, αναπληρώνει στα
καθήκοντά του ο Προϊστάµενος του Τµήµατος Συντονισµού της
Κεντρικής Υπηρεσίας Ασύλου. Ο Προϊστάµενος του Τµήµατος
Συντονισµού της Κεντρικής Υπηρεσίας Ασύλου ασκεί τα καθή-
κοντα του παραπάνω εδαφίου σε περίπτωση παύσης ή λήξης της
θητείας του Διευθυντή και µέχρι το διορισµό νέου Διευθυντή.» 

β. Η υποπαράγραφος α’ ισχύει από 1.1.2018.
2. Στην παρ. 2 του άρθρου 11 του ν. 4375/2016 προστίθεται

εδάφιο ως εξής:
«Αν ο Διοικητής αδυνατεί προσωρινά να ασκήσει τα καθήκοντά

του, ο Διευθυντής της υπηρεσίας µε απόφασή του ορίζει ανα-
πληρωτή Διοικητή από το υπηρετούν προσωπικό.»

3. Το β’ εδάφιο της παρ. 5 του άρθρου 11 του ν. 4375/2016 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Στις δοµές αυτές προΐσταται υπάλληλος του Δηµοσίου ή ιδιώ-
της, πανεπιστηµιακής εκπαίδευσης µε ικανότητα και εµπειρία στη
διοίκηση ή/και εξειδίκευση στο πεδίο των δικαιωµάτων του αν-
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θρώπου, ο οποίος διορίζεται µε απόφαση του Διευθυντή της
Υπηρεσίας ή συµβάλλεται µε το Δηµόσιο µε σύµβαση εργασίας
ορισµένου χρόνου διάρκειας ενός (1) έτους που µπορεί να ανα-
νεώνεται έως δύο (2) φορές, κατόπιν ανοικτής πρόσκλησης εκ-
δήλωσης ενδιαφέροντος του Διευθυντή.»

4. Η παρ. 14 του άρθρου 11 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«14. Οι Περιφερειακές Υπηρεσίες της Υπηρεσίας Υποδοχής
και Ταυτοποίησης λειτουργούν όλο το εικοσιτετράωρο, όλες τις
ηµέρες της εβδοµάδας, συµπεριλαµβανοµένων των Κυριακών,
αργιών και εξαιρέσιµων ηµερών, µε το σύστηµα εναλλαγής βαρ-
διών. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής
καθορίζονται τα ειδικότερα καθήκοντα και υποχρεώσεις του προ-
σωπικού των Περιφερειακών Υπηρεσιών της Υπηρεσίας Υποδο-
χής και Ταυτοποίησης, το εργασιακό καθεστώς, οι όροι και το
ωράριο απασχόλησης, η ρύθµιση υπερωριακής απασχόλησης, η
οποία σε καµία περίπτωση δεν µπορεί να ξεπερνά τα εκάστοτε
προβλεπόµενα από ειδικές νοµοθετικές διατάξεις ανώτατα χρο-
νικά όρια εργασίας, καθώς και τα ειδικότερα ζητήµατα, πλην των
περιπτώσεων που µε την αλλαγή του ωραρίου απασχόλησης
προκαλείται επιπλέον δαπάνη, οπότε απαιτείται κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Μεταναστευτικής Πολιτικής.»

5. Η παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Μεταναστευτικής Πολιτικής και Οικονοµικών συνι-
στώνται ή καταργούνται οργανικές θέσεις προσωπικού της Κεν-
τρικής Υπηρεσίας και των Περιφερειακών Υπηρεσιών της Υπη-
ρεσίας Υποδοχής και Ταυτοποίησης.»

6. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργείται το π.δ.
220/2007 (Α’ 251) µε εξαίρεση την παράγραφο 1 του άρθρου 19,
που διατηρείται σε ισχύ.

Άρθρο 31
Τροποποίηση του ν. 4251/2014 (Α’ 80)

1. Το στοιχείο λε’ του άρθρου 1 του ν. 4251/2014, όπως ισχύει,
αντικαθίσταται ως εξής: 

«λε) Μέλος οικογένειας Έλληνα πολίτη:
(α) ο/η σύζυγος,
(β) ο/η σύντροφος µε τον/την οποίο/α ο/η Έλληνας πολίτης

έχει συνάψει σύµφωνο συµβίωσης εφόσον τούτο καταρτίστηκε
στην Ελλάδα ή ενώπιον ελληνικής προξενικής αρχής,

(γ) ανεξαρτήτως ιθαγένειας: οι κατιόντες, συγγενείς εξ αίµα-
τος σε ευθεία γραµµή, των συζύγων ή των συντρόφων, οι οποίοι
είναι κάτω των 21 ετών ή ανεξαρτήτως ηλικίας, εφόσον είναι συν-
τηρούµενοι, καθώς και εκείνοι του/της συζύγου ή του/της συν-
τρόφου, όπως ορίζεται στην περίπτωση β’ κατά την ανωτέρω
διάκριση, ως προς την ηλικία, καθώς και τα τέκνα που έχουν υιο-
θετηθεί, επίσης κατά την ανωτέρω διάκριση,

(δ) ανεξαρτήτως ιθαγένειας, οι συντηρούµενοι απευθείας
ανιόντες, καθώς και εκείνοι του/της συζύγου ή του/της συντρό-
φου, όπως ορίζεται στην περίπτωση β’,

(ε) κάθε άλλο µέλος της οικογένειας Έλληνα πολίτη ή του ετέ-
ρου των συζύγων ή συντρόφων, ανεξαρτήτως ιθαγένειας, το
οποίο δεν εµπίπτει στα αναφερόµενα στις ανωτέρω περιπτώσεις
πρόσωπα, εφόσον το µέλος τούτο συντηρείται από Έλληνα πο-
λίτη ή τον έτερο των συζύγων ή των συντρόφων και σοβαροί
λόγοι υγείας καθιστούν απολύτως αναγκαία την προσωπική
φροντίδα του εν λόγω µέλους της οικογένειας από τον Έλληνα
πολίτη.»

2. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 5 της περίπτωσης Α’ του άρ-
θρου 16 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ως µέλη της οικογένειας νοούνται:
(α) ο έτερος των συζύγων ή των συντρόφων µε τον/την

οποίο/α ο/η πολίτης τρίτης χώρας έχει συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης, 

(β) τα άγαµα κοινά τέκνα των συζύγων ή συντρόφων κάτω των
21 ετών,

(γ) τα άγαµα τέκνα του συντηρούντος ή του ετέρου των συζύ-
γων ή συντρόφων, εφόσον η επιµέλεια έχει νοµίµως ανατεθεί για

µεν τα τέκνα του/της συντηρούντος σε αυτόν/αυτήν για δε τα
τέκνα του/της ετέρου των συζύγων ή συντρόφων σε αυτόν/αυτήν
κάτω των 21 ετών,

(δ) οι απευθείας ανιόντες των συζύγων ή συντρόφων.»
3. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 της περίπτωσης Β’ του άρ-

θρου 16 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως εξής:
«Ως µέλη της οικογένειας νοούνται:
(α) ο έτερος των συζύγων ή των συντρόφων µε τον/την

οποίο/α ο/η πολίτης τρίτης χώρας έχει συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης,

(β) τα άγαµα κοινά τέκνα των συζύγων ή συντρόφων κάτω των
21 ετών,

(γ) τα άγαµα τέκνα του συντηρούντος ή του ετέρου των συζύ-
γων ή συντρόφων, εφόσον η επιµέλεια έχει νοµίµως ανατεθεί για
µεν τα τέκνα του/της συντηρούντος σε αυτόν/αυτήν για δε τα
τέκνα του/της ετέρου των συζύγων ή συντρόφων σε αυτόν/αυτήν
κάτω των 21 ετών,

(δ) οι απευθείας ανιόντες των συζύγων ή των συντρόφων.»
4. Οι παράγραφοι 1 έως 5 του άρθρου 19 του ν. 4251/2014,

αντικαθίστανται ως εξής:
«1. Ο Συντονιστής της Αποκεντρωµένης Διοίκησης, µπορεί κατ’

εξαίρεση να χορηγεί άδεια διαµονής διάρκειας τριών (3) ετών,
σε πολίτες τρίτων χωρών που διαµένουν στην Ελλάδα. Η άδεια
διαµονής µπορεί να ανανεώνεται για έναν από τους λοιπούς λό-
γους του παρόντος Κώδικα. Αίτηµα χορήγησης άδειας διαµονής
έχει δικαίωµα να καταθέσει ο πολίτης τρίτης χώρας, εφόσον απο-
δεικνύει µε έγγραφα βέβαιης χρονολογίας το πραγµατικό γεγο-
νός της διαµονής του στη χώρα για επτά (7) τουλάχιστον συνεχή
έτη, πριν την υποβολή αίτησης ή είναι γονέας ανήλικου ηµεδα-
πού και προσκοµίζει στοιχεία που τεκµηριώνουν τη γονική σχέση
µε το/τα τέκνο/α.

2. Με απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής, κα-
θορίζονται τα έγγραφα βέβαιης χρονολογίας που αποδεικνύουν
την επταετή συνεχή παραµονή του αιτούντος στη χώρα, τα στοι-
χεία που τεκµηριώνουν τη γονική σχέση, καθώς και κάθε άλλη
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του παρόντος άρθρου. 

3. Σε πολίτες τρίτων χωρών που αποδεικνύουν ότι διαµένουν
στη χώρα για επτά (7) τουλάχιστον συναπτά έτη, χορηγείται από-
δειξη παραλαβής αιτήµατος στην οποία αναγράφεται, ότι κωλύε-
ται η έκδοση απόφασης επιστροφής σύµφωνα µε το άρθρο 21
του ν. 3907/2011 (Α’ 7) για το χρόνο που θα απαιτηθεί µέχρι την
εξέταση του αιτήµατος.

4. Προϋπόθεση για την υποβολή αιτήσεων του παρόντος άρ-
θρου είναι: 

α) Η κατοχή διαβατηρίου, µε εξαίρεση τους πολίτες τρίτων
χωρών αντικειµενικά στερούµενων διαβατηρίου, οι οποίοι αντί
του διαβατηρίου ή του ταξιδιωτικού εγγράφου θα υποβάλλουν
υπεύθυνη δήλωση, στην οποία θα αναφέρονται οι ιδιαίτερες συν-
θήκες ή καταστάσεις για την υφιστάµενη προσωρινή ή µόνιµη
αντικειµενική αδυναµία κατοχής του και σχετικά έγγραφα που το
αποδεικνύουν. Στην περίπτωση αυτή, άδεια διαµονής χορηγείται
και στις περιπτώσεις διαπιστωµένης αντικειµενικής αδυναµίας
εφοδιασµού του ενδιαφερόµενου µε διαβατήριο, εφόσον αυτό
διαπιστώνεται, κατόπιν αιτιολογηµένης αίτησης του ενδιαφερο-
µένου και γνώµης της αρµοδίας Επιτροπής. 

β) Η καταβολή παραβόλου ύψους τριακοσίων (300) ευρώ. 
γ) Η µη συνδροµή στο πρόσωπο των αιτούντων λόγων που

τους καθιστούν επικίνδυνους για την δηµόσια τάξη και ασφάλεια.
Τυχόν εγγραφή στον ΕΚΑΝΑ και επιβολή µέτρου απαγόρευσης
εισόδου, βάσει των διατάξεων του άρθρου 26 του ν. 3907/2011,
για λόγους προηγούµενης µη νόµιµης διαµονής ή εξαιτίας µη
συµµόρφωσης σε απόφαση επιστροφής που εκδόθηκε για τον
ίδιο λόγο, δεν αποτελεί παρακωλυτικό λόγο για την έκδοση της
άδειας διαµονής. Με την έκδοση της άδειας διαµονής η εγγραφή
παύει αυτοδικαίως να ισχύει. 

5. Οι άδειες διαµονής του παρόντος άρθρου παρέχουν στον
πολίτη τρίτης χώρας δικαίωµα πρόσβασης στην εξαρτηµένη ερ-
γασία και στην παροχή υπηρεσιών ή έργου. Δυνατότητα άσκη-
σης ανεξάρτητης οικονοµικής δραστηριότητας παρέχεται µόνο
στην περίπτωση που ο κάτοχος της ανωτέρω άδειας διαµονής
κατείχε προηγουµένως άδεια διαµονής η οποία του επέτρεπε την
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άσκηση ανεξάρτητης οικονοµικής δραστηριότητας και η δραστη-
ριότητα αυτή εξακολουθεί να υφίσταται. Για την ανανέωση των
αδειών διαµονής του προηγουµένου εδαφίου θα εξετάζεται η
συνδροµή των προϋποθέσεων ανανέωσης αδειών διαµονής για
ανεξάρτητη οικονοµική δραστηριότητα, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στις διατάξεις του άρθρου 138 παρ. 7 του ν. 4251/2014.» 

5. Η περίπτωση ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 19Α’ του ν. 4251/
2014 καταργείται. 

6. Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 της περίπτωσης Β’ του άρ-
θρου 20 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως εξής:

«Ως µέλη της οικογένειας νοούνται:
(α) ο έτερος των συζύγων ή των συντρόφων µε τον/την

οποίο/α ο/η πολίτης τρίτης χώρας έχει συνάψει σύµφωνο συµ-
βίωσης στην Ελλάδα,

(β) τα άγαµα κοινά τέκνα των συζύγων ή συντρόφων κάτω των
21 ετών,

(γ) τα άγαµα τέκνα του συντηρούντος ή του ετέρου των συζύ-
γων ή συντρόφων, εφόσον η επιµέλεια έχει νοµίµως ανατεθεί για
µεν τα τέκνα του/της συντηρούντος σε αυτόν/αυτήν για δε τα
τέκνα του/της ετέρου των συζύγων ή συντρόφων σε αυτόν/αυτήν
κάτω των 21 ετών, 

(δ) οι απευθείας ανιόντες των συζύγων ή συντρόφων.»
7. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 22 του ν. 4251/2014

αντικαθίσταται ως εξής:
«β. Κάθε µεταβολή της προσωπικής του κατάστασης, ιδίως δε

την αλλαγή ιθαγένειας, τη σύναψη, λύση ή ακύρωση γάµου ή
συµφώνου συµβίωσης ή τη γέννηση τέκνου.»

8. Στην παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4251/2014 προστίθεται
περίπτωση θ’, ως εξής:

«θ) η ονοµατοδοσία του άρθρου 15 του ν.1438/1984 (Α’ 60)
όταν οι γονείς, πολίτες τρίτων χωρών, στερούνται νοµιµοποιητι-
κών εγγράφων».

9. Η παρ. 1 του άρθρου 80 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Σε περιπτώσεις τέλεσης γάµου ή σύναψης συµφώνου συµ-
βίωσης στην Ελλάδα µεταξύ πολιτών τρίτων Χωρών που διαµέ-
νουν στη Χώρα µε άδεια διαµονής, στον ένα εκ των συζύγων ή
συντρόφων και στα µέλη της οικογένειάς τους, που διαµένουν
ήδη νόµιµα στη Χώρα µπορεί να χορηγηθεί άδεια διαµονής για
οικογενειακή επανένωση.»

10. Η παρ. 3 του άρθρου 82 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«3. Το µέλος της οικογένειας Έλληνα πολίτη, που επιθυµεί τη
χορήγηση Δελτίου Διαµονής, κατά την παράγραφο 1, οφείλει να
καταθέσει αίτηση σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 8 στις
υπηρεσίες των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων της Χώρας, σε διά-
στηµα τριών (3) µηνών, από την ηµεροµηνία εισόδου στη Χώρα
ή εντός δύο (2) µηνών από την ηµεροµηνία σύναψης του γάµου
ή του συµφώνου συµβίωσης που καταρτίστηκε στην Ελλάδα. Σε
περίπτωση µη υποβολής της αίτησης εντός διαστήµατος ενός
(1) έτους από την ηµεροµηνία εισόδου ή την ηµεροµηνία του λη-
ξιαρχικού γεγονότος του γάµου ή του συµφώνου συµβίωσης ή
της γέννησης τέκνου, επιβάλλεται χρηµατικό πρόστιµο ύψους
πενήντα (50) ευρώ. Η αίτηση συνοδεύεται από τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά, µε τα οποία:

α. Αποδεικνύει εγγράφως την οικογενειακή του σχέση µε τον
Έλληνα πολίτη,

β. αποδεικνύει στις υποπεριπτώσεις γ’ και δ’ της περίπτωσης
λε’ της παραγράφου 1 του άρθρου 1 ότι συντρέχει η προϋπό-
θεση του συντηρούµενου µέλους, δηλαδή ότι υποστηρίζεται
υλικά από τον Έλληνα πολίτη ή τον έτερο των συζύγων ή των
συντρόφων που είναι πολίτης τρίτης Χώρας,

γ. αποδεικνύει στην υποπερίπτωση ε’ της περίπτωσης λε’ της
παραγράφου 1 του άρθρου 1 του παρόντος ότι συντρέχει η προ-
ϋπόθεση του συντηρούµενου µέλους και της συνδροµής σοβα-
ρών λόγων υγείας που καθιστούν απολύτως αναγκαία την
προσωπική φροντίδα του εν λόγω µέλους της οικογένειας από
τον Έλληνα πολίτη.»

11. Οι περιπτώσεις β’, γ’και δ’της παρ. 1 του άρθρου 84 του ν.
4251/2014 αντικαθίστανται ως εξής:

«β. Εκδοθεί απόφαση διαζυγίου ή λυθεί το σύµφωνο συµβίω-

σης και ο γάµος ή το σύµφωνο συµβίωσης διήρκεσε τρία (3) του-
λάχιστον έτη, πριν την υποβολή αίτησης αγωγής διαζυγίου, ή
πριν την διάσταση των συντρόφων, εκ των οποίων το ένα (1) έτος
στην Ελλάδα ή η επιµέλεια των τέκνων έχει ανατεθεί νοµίµως σε
έναν από τους συζύγους/συντρόφους που είναι πολίτης τρίτης
Χώρας,

γ. συντρέχουν ιδιαιτέρως δυσχερείς καταστάσεις, όπως σε πε-
ρίπτωση που το µέλος της οικογένειας κατέστη θύµα οικογενει-
ακής βίας, ενόσω υφίστατο ο γάµος ή το σύµφωνο συµβίωσης,

δ. ο ένας εκ των συζύγων ή συντρόφων απολαύει νοµίµως του
δικαιώµατος επικοινωνίας µε ανήλικο τέκνο, υπό τον όρο ότι από
τη σχετική δικαστική απόφαση ή την έγγραφη συµφωνία των συ-
ζύγων ή συντρόφων προκύπτει ότι οι επισκέψεις πρέπει να πραγ-
µατοποιούνται στην Ελλάδα και για όσο διάστηµα απαιτείται.»

12. Η παρ. 6 του άρθρου 84 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Πολίτες τρίτων χωρών που διέµεναν νόµιµα στην Ελλάδα
για έναν από τους λόγους του παρόντος Κώδικα και µετά τη σύ-
ναψη γάµου ή συµφώνου συµβίωσης µε έτερο πολίτη τρίτης
χώρας ή Έλληνα πολίτη µετέβαλλαν το καθεστώς διαµονής τους
και έλαβαν είτε άδεια διαµονής για λόγους οικογενειακής επα-
νένωσης είτε δελτίο διαµονής ως µέλη οικογένειας Έλληνα,
έχουν τη δυνατότητα να επανέλθουν στο προηγούµενο καθε-
στώς διαµονής τους, εφόσον:

α. Ο πολίτης τρίτης χώρας ή ο Έλληνας αποβιώσει και δεν δι-
καιούνται αυτοτελές ή προσωποπαγές αντίστοιχα δικαίωµα δια-
µονής,

β. εκδοθεί αµετάκλητη απόφαση διαζυγίου ή ακύρωσης του
γάµου ή λύσης του συµφώνου συµβίωσης και δεν δικαιούνται
αυτοτελές ή προσωποπαγές αντίστοιχα δικαίωµα διαµονής.

Η ανωτέρω δυνατότητα παρέχεται και σε όσα από τα µέλη της
οικογένειας τους διέµεναν νόµιµα στη χώρα και µετέβαλαν αντί-
στοιχα το καθεστώς διαµονής τους.»

13. Η παρ. 2 του άρθρου 85 του ν. 4251/2014 αντικαθίσταται
ως εξής:

«2. Ο/η σύζυγος/σύντροφος ανεξαρτήτως ιθαγένειας και οι κα-
τιόντες, συγγενείς εξ αίµατος σε ευθεία γραµµή, των συζύγων/
συντρόφων, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 2 του
άρθρου 82, που κατέχουν Δελτίο Διαµονής έχουν πρόσβαση σε
εξαρτηµένη εργασία, παροχή υπηρεσιών ή έργου και επαγγελ-
µατική δραστηριότητα.»

14. Η περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 86 του ν. 4251/2014
αντικαθίστανται ως εξής:

«γ. Διαπιστωθεί ότι η οικογενειακή σχέση, ιδίως ο γάµος, η υιο-
θεσία, η αναγνώριση τέκνων ή το σύµφωνο συµβίωσης, έχει συ-
ναφθεί µε κύριο σκοπό την καταστρατήγηση των διατάξεων του
Κώδικα αυτού, προκειµένου να αποκτηθεί το Δελτίο Διαµονής ή
Μόνιµης Διαµονής.

Η οικογενειακή σχέση θεωρείται ότι έχει συναφθεί για το
σκοπό αυτόν ιδίως, όταν δεν υπάρχει συµβίωση των µελών της
οικογένειας ή δεν υφίσταται δυνατότητα επικοινωνίας τους ή
όταν ο ένας σύζυγος/σύντροφος αγνοεί στοιχεία της ταυτότητας
του ετέρου συζύγου/συντρόφου.»

15. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 90 του ν. 4251/
2014 (80 Α’) αντικαθίσταται ως εξής:

«Στην περίπτωση που άλλο κράτος-µέλος ζητεί την παροχή
των ως άνω πληροφοριών, το σηµείο επαφής, όπως ορίζεται στο
άρθρο 104, απαντά εντός µηνός από την παραλαβή της αίτησης
παροχής πληροφοριών.»

16. Οι παράγραφοι 11 και 12 του άρθρου 98 του ν. 4251/2014
αντικαθίστανται ως εξής:

«11. Σε περίπτωση που άλλο κράτος-µέλος ζητήσει από την
Ελλάδα να τροποποιήσει την παρατήρηση που αναγράφεται στο
τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 5 του άρθρου 90, εφόσον η
ευθύνη για τη διεθνή προστασία του επί µακρόν διαµένοντος έχει
µεταφερθεί στο άλλο κράτος-µέλος, το αρµόδιο όργανο εκδίδει
εντός τριών (3) µηνών, την άδεια διαµονής επί µακρόν διαµένον-
τος, τροποποιηµένη κατά το σκέλος της παρατήρησης της παρ.
5 του άρθρου 90. 

12. Αν χορηγηθεί καθεστώς διεθνούς προστασίας σε πολίτη
τρίτης χώρας, στον οποίο άλλο κράτος-µέλος έχει προηγουµέ-
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νως χορηγήσει καθεστώς επί µακρόν διαµένοντος, το σηµείο
επαφής, όπως ορίζεται στο άρθρο 104, ζητεί από το κράτος-
µέλος που έχει εκδώσει την άδεια διαµονής επί µακρόν διαµέ-
νοντος να την τροποποιήσει ούτως ώστε να περιληφθεί και η
παρατήρηση που αναφέρεται στο τελευταίο εδάφιο της παρα-
γράφου 5 του άρθρου 90.»

17. Το άρθρο 134 του ν. 4251/2014, όπως ισχύει, αντικαθίστα-
ται ως εξής:

«Άρθρο 134
Επιτροπές

1. Στο Υπουργείο Μεταναστευτικής Πολιτικής συνιστώνται
τρεις (3) Επιτροπές Μετανάστευσης. Οι Επιτροπές συγκροτούν-
ται µε απόφαση του Υπουργού Μεταναστευτικής Πολιτικής µε
την οποία ορίζονται ο Πρόεδρος, τα µέλη και οι γραµµατείς, τα-
κτικοί και αναπληρωµατικοί. Με όµοια απόφαση µπορεί να συγ-
κροτούνται επιπλέον Επιτροπές, εφόσον τούτο επιβάλλεται για
την ταχύτερη διεκπεραίωση των υποθέσεων των πολιτών. 

Οι Επιτροπές αποτελούνται από:
α. Δύο (2) υπαλλήλους του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πο-

λιτικής, εκ των οποίων ο ένας (1) ορίζεται ως Πρόεδρος.
β. Έναν (1) υπάλληλο του Υπουργείου Εσωτερικών.
γ. Έναν (1) εκπρόσωπο της Κοινωνίας των Πολιτών, που προ-

τείνει η Εθνική Επιτροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.
δ. Έναν (1) εκπρόσωπο της Κεντρικής Ένωσης Δήµων Ελλά-

δος. 
Γραµµατείς ορίζονται υπάλληλοι του Υπουργείου Μεταναστευ-

τικής Πολιτικής.
Καθήκοντα εισηγητών στις Επιτροπές Μετανάστευσης ασκούν

υπάλληλοι του αρµόδιου Τµήµατος του Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής που χειρίζονται τους σχετικούς φακέλους.

Οι Επιτροπές Μετανάστευσης γνωµοδοτούν για κάθε θέµα
που παραπέµπεται σε αυτές και αφορά στη χορήγηση ή ανανέ-
ωση των αδειών διαµονής που εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής. 

2. Σε κάθε νοµό της Αποκεντρωµένης Διοίκησης συνιστάται
πενταµελής Επιτροπή Μετανάστευσης, η οποία αποτελείται από
τέσσερις (4) υπαλλήλους της αρµόδιας υπηρεσίας της Αποκεν-
τρωµένης Διοίκησης, από τους οποίους ο ένας (1) είναι ο Προ-
ϊστάµενός της, ο οποίος και προεδρεύει, και από έναν εκπρό-
σωπο της αστυνοµικής αρχής. Για την Αποκεντρωµένη Διοίκηση
Αττικής συνιστάται µία (1) Επιτροπή για κάθε αρµόδια υπηρεσία.
Με απόφαση του Συντονιστή της Αποκεντρωµένης Διοίκησης
συγκροτείται η Επιτροπή και ορίζονται τα τακτικά και αναπληρω-
µατικά µέλη της, ο γραµµατέας µε τον αναπληρωτή του, καθώς
και ο εισηγητής, χωρίς δικαίωµα ψήφου, µαζί µε τον αναπληρωτή
του. Ο εισηγητής και ο γραµµατέας είναι υπάλληλοι της αρµό-
διας υπηρεσίας.

Με αποφάσεις των Συντονιστών των Αποκεντρωµένων Διοική-
σεων Αττικής και Μακεδονίας και Θράκης, αντίστοιχα, µπορεί να
συνιστώνται, σε κάθε αρµόδια υπηρεσία της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης Αττικής και στο Νοµό Θεσσαλονίκης της Αποκεντρω-
µένης Διοίκησης Μακεδονίας και Θράκης, µέχρι δύο (2) επιπλέον
Επιτροπές Μετανάστευσης, εφόσον τούτο επιβάλλεται για την
ταχύτερη διεκπεραίωση του έργου τους.

Η συγκρότηση των Επιτροπών, σε κάθε Νοµό Αποκεντρωµέ-
νης Διοίκησης, µπορεί να γίνεται και µε υπαλλήλους της, που
υπηρετούν σε οποιαδήποτε υπηρεσία του ίδιου νοµού, εφόσον
δεν επαρκεί το προσωπικό της αντίστοιχης αρµόδιας υπηρεσίας.

3. Έργο των Επιτροπών Μετανάστευσης των προηγούµενων
παραγράφων είναι:

α. Περιπτώσεις γάµων, καταχωρισµένης συµβίωσης, υιοθεσίας
ή αναγνώρισης ανήλικου ηµεδαπού τέκνου, που ενέχουν στοιχεία
καταχρηστικότητας. 

β. Συνδροµή λόγων δηµόσιας τάξης και ασφάλειας στο πρό-
σωπο ενδιαφερόµενου που αποδεικνύει δεσµούς µε τη χώρα.

γ. Η διερεύνηση της ύπαρξης προσωρινής ή µόνιµης αντικει-
µενικής αδυναµίας προσκόµισης διαβατηρίου. Κατά την εξέταση
των στοιχείων του φακέλου η Επιτροπή λαµβάνει υποχρεωτικά
υπόψη το βαθµό ένταξης του ενδιαφερόµενου στη χώρα.

δ. Άλλες ειδικές περιπτώσεις που χρήζουν εξατοµικευµένης
προσέγγισης, οι οποίες παραπέµπονται µε εισήγηση του αρµό-
διου Προϊστάµενου Τµήµατος.»

18. Από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του παρόντος καταρ-
γείται η αριθµ. 23443/2011 (Β’2225) κοινή υπουργική απόφαση.
Αιτήσεις για χορήγηση ή ανανέωση αδειών διαµονής, που υπο-
βλήθηκαν σύµφωνα µε την αριθµ. 23443/2011 κοινή υπουργική
απόφαση και εκκρεµούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου στη Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουρ-
γείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, εξετάζονται από την ίδια υπη-
ρεσία σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

19. Αιτήσεις για χορήγηση άδειας διαµονής για εξαιρετικούς
λόγους που υποβλήθηκαν και εκκρεµούν στο Υπουργείο Μετα-
ναστευτικής Πολιτικής ή στις Υπηρεσίες Αλλοδαπών και Μετα-
νάστευσης των Αποκεντρωµένων Διοικήσεων της χώρας, µέχρι
τη δηµοσίευση του παρόντος εξετάζονται από την αρχή στην
οποία υποβλήθηκαν, σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν κατά
την ηµεροµηνία υποβολής της αίτησης.

Κατά την εξέταση των ανωτέρω αιτήσεων, πλην αυτών που
υπάγονται στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 19 του ν.
4251/2014, λαµβάνονται υπόψη οι διατάξεις του τρίτου εδαφίου
της παρ. 1 του άρθρου 19 του    ν. 4251/2014, όπως τροποποιεί-
ται δυνάµει της παραγράφου 4 του άρθρου 31 του παρόντος.

20. Αιτήσεις για χορήγηση αδειών διαµονής, που υποβλήθηκαν
σύµφωνα µε την περίπτωση ζ’ της παρ. 1 του άρθρου 19Α του ν.
4251/2014 και εκκρεµούν κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
νόµου στη Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουρ-
γείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, εξετάζονται από τη ίδια υπη-
ρεσία σύµφωνα µε τις διατάξεις που ίσχυαν κατά το χρόνο
κατάθεσης.

21. Η Διεύθυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής της Γενικής Δι-
εύθυνσης Μεταναστευτικής Πολιτικής του Υπουργείου Μετανα-
στευτικής Πολιτικής ορίζεται ως ο εθνικός συντονιστής της
συµµετοχής της Ελλάδας στο Διεθνή Οργανισµό Διακυβερνητι-
κών Διαβουλεύσεων για τη Μετανάστευση, το Άσυλο και τους
Πρόσφυγες (Intergovernmental Consultations on Migration, Asy-
lum and Refugees). 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής, Εξωτερικών και Οικονοµικών καθορίζονται οι λεπτοµέρειες
ανάληψης και άσκησης της σχετικής αρµοδιότητας από τη Διεύ-
θυνση Μεταναστευτικής Πολιτικής, καθώς επίσης και ο τρόπος
αντιµετώπισης των δαπανών που απορρέουν από τη συµµετοχή
της χώρας στον ως άνω Διεθνή Οργανισµό.

Με όµοια απόφαση είναι δυνατή η παύση της συµµετοχής της
Ελλάδας στις εργασίες του Διεθνούς Οργανισµού Διακυβερνη-
τικών Διαβουλεύσεων για τη Μετανάστευση, το Άσυλο και τους
Πρόσφυγες.

Άρθρο 32
Τροποποίηση του π.δ. 106/2007 (Α’ 135)

1. Η παρ. 2 του άρθρου 2 του π.δ. 106/2007 (Α’ 135) αντικαθί-
σταται ως εξής:

«2. «µέλος της οικογένειας»:
α) ο/η σύζυγος,
β) ο/η σύντροφος µε τον/την οποίο/α ο/η πολίτης της Ένωσης

έχει σχέση καταχωρισµένης συµβίωσης, βάσει της νοµοθεσίας
κράτους-µέλους, εφόσον η νοµοθεσία του κράτους-µέλους υπο-
δοχής αναγνωρίζει τη σχέση καταχωρισµένης συµβίωσης ως ισο-
δύναµη προς το γάµο, και σύµφωνα µε τους όρους που
προβλέπονται στην οικεία νοµοθεσία του κράτους-µέλους υπο-
δοχής,

γ) οι κατιόντες, συγγενείς εξ αίµατος σε ευθεία γραµµή, οι
οποίοι είναι κάτω της ηλικίας των 21 ετών ή ανεξαρτήτως ηλικίας
εφόσον είναι συντηρούµενοι, καθώς και εκείνοι του/της συζύγου
ή του/της συντρόφου, όπως ορίζεται στο στοιχείο β’, κατά την
ανωτέρω διάκριση, ως προς την ηλικία, καθώς και τα τέκνα που
έχουν υιοθετηθεί, επίσης κατά την ανωτέρω διάκριση,

δ) ανεξαρτήτως ιθαγένειας οι απευθείας ανιόντες του πολίτη
της Ένωσης, καθώς και εκείνοι του/της συζύγου ή του/της συν-
τρόφου, όπως ορίζεται στο στοιχείο β’, εφόσον είναι συντηρού-
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µενοι.»
2. Η παρ. 2 του άρθρου 3 του π.δ. 106/2007 αντικαθίσταται ως

εξής:
«2. Με την επιφύλαξη τυχόν ατοµικού δικαιώµατος ελεύθερης

κυκλοφορίας και διαµονής των ενδιαφεροµένων, χορηγείται
άδεια διαµονής διετούς διάρκειας σύµφωνα µε την ισχύουσα ελ-
ληνική νοµοθεσία, των ακόλουθων προσώπων: 

α) Κάθε άλλου µέλους της οικογένειας του πολίτη της Ένω-
σης, ανεξαρτήτως ιθαγένειας, το οποίο δεν εµπίπτει στα αναφε-
ρόµενα στην παράγραφο 2 του άρθρου 2 πρόσωπα, εφόσον το
µέλος τούτο συντηρείται από τον έχοντα ίδιο δικαίωµα διαµονής
πολίτη της Ένωσης ή ζει υπό τη στέγη του στη χώρα προέλευ-
σης ή εφόσον σοβαροί λόγοι υγείας καθιστούν απολύτως ανα-
γκαία την προσωπική φροντίδα του εν λόγω µέλους της
οικογένειας από τον πολίτη της Ένωσης, ή συντηρεί τον έχοντα
δικαίωµα διαµονής πολίτη της Ένωσης και

β) ανεξαρτήτως ιθαγένειας, του/της συντρόφου, µε τον οποίο
ο πολίτης της Ένωσης έχει σταθερή σχέση, προσηκόντως απο-
δεδειγµένη.»

Άρθρο 33

Οι περιορισµοί της παρ. 14 του άρθρου 86 του ν. 3528/2007
δεν έχουν ισχύ στις περιπτώσεις που υπάλληλος επιθυµεί να µε-
ταταχθεί σε υπηρεσία του Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής.

Άρθρο 34
Καταργούµενες διατάξεις του ν. 4375/2016 λόγω 
έκδοσης Οργανισµού Μεταναστευτικής Πολιτικής

1. Το στοιχείο γ’ της παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 4375/2016 κα-
ταργείται. 

2. Το στοιχείο στ’ της παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 4375/2016
αντικαθίσταται ως εξής: 

«στ. Τµήµα Διοικητικής Υποστήριξης που ασκεί τις αρµοδιότη-
τες της υποπαραγράφου γ’ της παρ. 7 του άρθρου 25 του π.δ.
122/2017 (Α’149).» 

3. Η παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4375/2016 αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Στη Γενική Γραµµατεία Υποδοχής υπάγεται η Υπηρεσία
Υποδοχής και Ταυτοποίησης του άρθρου 25 του π.δ. 122/2017
(Α’146) που συνιστάται µε το άρθρο 8 του παρόντος.»

4. Τα άρθρα 27 και 28 του ν. 4375/2016 καταργούνται.
5. Η παρ. 22 του άρθρου 80 του ν. 4375/2016 καταργείται.

Άρθρο 35
Τροποποίηση του π.δ. 122/2017 (Α’ 149)

1. Η πρώτη παράγραφος του άρθρου 23 του π.δ. 122/2017 αν-
τικαθίσταται ως εξής:

«Η Διεύθυνση Προστασίας Αιτούντων Άσυλο έχει ως στρατη-
γικό σκοπό την εφαρµογή της εθνικής πολιτικής για την υποδοχή
αιτούντων διεθνή προστασία κατά την έννοια του ενωσιακού δι-
καίου, κυρίως µέσω του σχεδιασµού, της παρακολούθησης και
της υλοποίησης προγραµµάτων προστασίας του εν λόγω πλη-
θυσµού µε ιδιαίτερη έµφαση στις ευάλωτες εξ αυτών περιπτώ-
σεις, όπως περιγράφονται στο π.δ. 141/2013 (Α’ 226), πλην των
ασυνόδευτων ανηλίκων και χωρισµένων ανηλίκων.»

2. Η περίπτωση βγ’ της παρ. 2 του άρθρου 23 του π.δ. 122/
2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«Τη διασφάλιση κατάλληλων υλικών συνθηκών υποδοχής και
διαδικαστικών εγγυήσεων κατά την έννοια του ενωσιακού δικαίου
σε ευάλωτες κατηγορίες αιτούντων και δικαιούχων διεθνή προ-
στασία σύµφωνα µε το π.δ. 141/2013, πλην των ασυνόδευτων
ανηλίκων και χωρισµένων ανηλίκων.»

3. Η περίπτωση κα’ της παρ. 9 του άρθρου 26 του π.δ. 122/
2017 αντικαθίσταται ως εξής:

«κα. Την εκτέλεση του τακτικού προϋπολογισµού της Υπηρε-
σίας Ασύλου.»

4. Στην παρ. 9 του άρθρου 26 του π.δ. 122/2017 προστίθεται

περίπτωση κζ’ ως εξής: 
«κζ. Την κατάρτιση του σχεδίου απόφασης ανάληψης υποχρέ-

ωσης κατόπιν τεκµηριωµένου αιτήµατος του διατάκτη.»
5. Η παρ. 7 του άρθρου 45 του π.δ. 122/2017 αντικαθίσταται

ως ακολούθως:
«7. Σε όλα τα τµήµατα των Διευθύνσεων Προϋπολογισµού και

Δηµοσιονοµικών Αναφορών και Οικονοµικής Διαχείρισης, προ-
ΐστανται υπάλληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού-Οι-
κονοµικού ή υπάλληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΤΕ Διοικητικού-
Λογιστικού.»

6. Η παρ. 9 του άρθρου 45 του π.δ. 122/2017 αντικαθίσταται
ως ακολούθως:

«9. Στα Τµήµατα που υπάγονται στη Διεύθυνση Μεταναστευ-
τικής Πολιτικής πλην του Τµήµατος Εξυπηρέτησης Πολιτών Τρί-
των Χωρών προΐστανται υπάλληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΠΕ
Διοικητικού-Οικονοµικού ή ΠΕ Κοινωνιολόγων. Στο Τµήµα Εξυ-
πηρέτησης Πολιτών Τρίτων Χωρών προΐστανται υπάλληλοι του
κλάδου/ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού ή ΤΕ Διοικητι-
κού Λογιστικού. Στα Τµήµατα που υπάγονται στη Διεύθυνση Κοι-
νωνικής Ένταξης προΐστανται υπάλληλοι του κλάδου/ειδικό-
τητας ΠΕ Διοικητικού-Οικονοµικού ή ΠΕ Κοινωνιολόγων. Στο
Τµήµα Ενιαίου Σηµείου Επαφής και Ηλεκτρονικής Αρχής Πιστο-
ποίησης της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικών Αδειών Διαµονής προ-
ΐστανται υπάλληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΠΕ Πληροφορικής
και ελλείψει αυτών, υπάλληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΤΕ Πλη-
ροφορικής ή ΤΕ Μηχανικών. Στο Τµήµα Διασφάλισης Ποιότητας
Βιοµετρικών Δεδοµένων της Διεύθυνσης Ηλεκτρονικών Αδειών
Διαµονής προΐστανται υπάλληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΠΕ
Πληροφορικής ή ΤΕ Πληροφορικής και  ελλείψει αυτών, υπάλ-
ληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΔΕ Προσωπικού Η/Υ. Στο Τµήµα
Υποστήριξης Πληροφοριακού Συστήµατος Μετανάστευσης της
Διεύθυνσης Ηλεκτρονικών Αδειών Διαµονής προΐστανται υπάλ-
ληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΠΕ Πληροφορικής και ελλείψει
αυτών, υπάλληλοι του κλάδου/ειδικότητας ΤΕ Πληροφορικής.»

Άρθρο 36

Ζηµίες που υπέστησαν περιουσίες φυσικών και νοµικών προ-
σώπων: α) στην ευρύτερη περιοχή της Σούδας Χίου και της Το-
πικής Κοινότητας Χαλκείου του Δήµου Χίου και β) στην περιοχή
του Δηµοτικού Διαµερίσµατος Μόριας του Δήµου Λέσβου, οι
οποίες οφείλονται σε πράξεις προσφύγων ή µεταναστών και
έχουν καταγραφεί και αποτιµηθεί: α) στο 11751/6.4.2017 πρα-
κτικό της Επιτροπής που συστάθηκε µε την υπ’ αριθµ. 105/2017
απόφαση του Δηµάρχου Χίου και εγκρίθηκε µε την υπ’ αριθµ.
270/2017 απόφαση του Δηµοτικού Συµβουλίου Δήµου Χίου, και
β) στο από 31.3.2017 πρακτικό της Επιτροπής που συστάθηκε
µε την υπ’ αριθµ. 2706/2016 απόφαση του Δηµάρχου Λέσβου και
εγκρίθηκε µε την υπ’ αριθµ. 272/2017 απόφαση του Δηµοτικού
Συµβουλίου Δήµου Λέσβου αποζηµιώνονται από πιστώσεις του
Υπουργείου Μεταναστευτικής Πολιτικής, το οποίο επιχορηγεί
τους δήµους αυτούς µε τα αντίστοιχα ποσά για την καταβολή
τους στους δικαιούχους. Οι εν λόγω πιστώσεις προέρχονται από
εισπραττόµενα έσοδα του άρθρου 132 του ν. 4251/2014 (Α’ 80).
Εκ των περιλαµβανοµένων στα πρακτικά εξαιρούνται: 

α) οι καλυπτόµενες από ασφαλιστικό συµβόλαιο σε ισχύ απο-
ζηµιώσεις οικιών, επαγγελµατικών χώρων, οχηµάτων, µηχανηµά-
των κάθε είδους, 

β) οι αποζηµιώσεις από κλοπές σε οικίες και επαγγελµατικούς
χώρους και 

γ) αποζηµιώσεις για διαφυγόντα κέρδη.

Άρθρο 37
Αντικατάσταση του άρθρου 18 του ν. 2121/1993 (Α’ 25)

1. Το άρθρο 18 του ν. 2121/1993 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 18 
Αναπαραγωγή για ιδιωτική χρήση

1. Με την επιφύλαξη των επόµενων παραγράφων επιτρέπεται,
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χωρίς την άδεια του δηµιουργού και χωρίς αµοιβή, η αναπαρα-
γωγή ενός έργου που έχει νοµίµως δηµοσιευθεί, εφόσον η ανα-
παραγωγή γίνεται για ιδιωτική χρήση εκείνου που την κάνει. Δεν
αποτελεί ιδιωτική χρήση η χρήση στο πλαίσιο µιας επιχείρησης
ή µιας υπηρεσίας ή ενός οργανισµού.

2. Η ελευθερία της αναπαραγωγής για ιδιωτική χρήση δεν
ισχύει όταν µε την αναπαραγωγή εµποδίζεται η κανονική εκµε-
τάλλευση του έργου ή βλάπτονται τα νόµιµα συµφέροντα των
δηµιουργών και ιδίως: α) όταν αναπαράγεται αρχιτεκτονικό έργο
σε µορφή κτιρίου ή άλλης παρεµφερούς κατασκευής, β) όταν
αναπαράγεται, µε τεχνικά µέσα, έργο των εικαστικών τεχνών,
που κυκλοφορεί σε περιορισµένο αριθµό ή η γραφική παρά-
σταση µουσικού έργου.

3. Εάν για την ελεύθερη αναπαραγωγή του έργου για ιδιωτική
χρήση χρησιµοποιούνται τεχνικά µέσα, όπως συσκευές εγγρα-
φής ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικόνας, µαγνητικές ταινίες ή
άλλοι υλικοί φορείς πρόσφοροι για την αναπαραγωγή ήχου ή ει-
κόνας ή ήχου και εικόνας, στα οποία συµπεριλαµβάνονται οι υλι-
κοί φορείς ψηφιακής αντιγραφής, ιδίως CD-RW, CD-R, DVD και
άλλα αποθηκευτικά µέσα χωρητικότητας άνω των 4GB, ηλεκτρο-
νικοί υπολογιστές, φορητές ηλεκτρονικές συσκευές - ταµπλέτες
(tablets), έξυπνα κινητά τηλέφωνα (smartphones), συσκευές ή
εξαρτήµατα ανεξάρτητα εάν λειτουργούν σε συνάρτηση ή µη µε
ηλεκτρονικούς υπολογιστές και χρησιµοποιούνται για την ψη-
φιακή αντιγραφή, µετεγγραφή ή µε άλλο τρόπο αναπαραγωγή,
φωτοτυπικές συσκευές και χαρτί κατάλληλο για φωτοτυπίες, σα-
ρωτές και εκτυπωτές, οφείλεται εύλογη αµοιβή στον δηµιουργό
του έργου και στους κατά την παρούσα διάταξη δικαιούχους
συγγενικών δικαιωµάτων, µε εξαίρεση τα προς εξαγωγή είδη.

Η εύλογη αµοιβή καθορίζεται ως εξής:
α) Η αµοιβή για τους ηλεκτρονικούς υπολογιστές, τις φορητές

ηλεκτρονικές συσκευές - ταµπλέτες (tablets), και τα έξυπνα κι-
νητά τηλέφωνα (smartphones) ορίζεται σε 2% της αξίας τους. Η
αµοιβή κατανέµεται στους πνευµατικούς δηµιουργούς, στους
ερµηνευτές ή εκτελεστές καλλιτέχνες, στους παραγωγούς γραµ-
µένων µαγνητικών ταινιών ή άλλων γραµµένων υλικών φορέων
ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικόνας και στους εκδότες εντύπων.
Η κατανοµή των ποσοστών της εύλογης αµοιβής επί των τεχνι-
κών µέσων του προηγούµενου εδαφίου στους οργανισµούς συλ-
λογικής διαχείρισης της κάθε κατηγορίας ή υποκατηγορίας
δικαιούχων, καθώς και ο τρόπος είσπραξης και καταβολής κα-
θορίζονται σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στην παράγραφο 9.

β) Η αµοιβή για τις συσκευές εγγραφής ήχου ή εικόνας ή ήχου
και εικόνας, µαγνητικές ταινίες ή άλλους υλικούς φορείς πρό-
σφορους για την αναπαραγωγή ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικό-
νας, τους υλικούς φορείς ψηφιακής αντιγραφής και τα άλλα
αποθηκευτικά µέσα χωρητικότητας άνω των 4GB, όπως επίσης
η αµοιβή για συσκευές ή εξαρτήµατα ανεξάρτητα εάν λειτουρ-
γούν σε συνάρτηση ή µη µε ηλεκτρονικούς υπολογιστές και χρη-
σιµοποιούνται για την ψηφιακή αντιγραφή, µετεγγραφή ή µε
άλλο τρόπο αναπαραγωγή ορίζεται σε 6% της αξίας. Η αµοιβή
για τους υλικούς φορείς ψηφιακής αντιγραφής και για τα άλλα
αποθηκευτικά µέσα, καθώς και για τις συσκευές ή εξαρτήµατα
ανεξάρτητα εάν λειτουργούν σε συνάρτηση ή µη µε ηλεκτρονι-
κούς υπολογιστές και χρησιµοποιούνται για την ψηφιακή αντι-
γραφή, µετεγγραφή ή µε άλλο τρόπο αναπαραγωγή, κατανέ-
µεται στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης που εκπροσω-
πούν τους δικαιούχους των πνευµατικών και συγγενικών δικαιω-
µάτων µε τη διαδικασία που προβλέπεται στην παράγραφο 9. Η
αµοιβή για τις συσκευές εγγραφής ήχου ή εικόνας ή ήχου και ει-
κόνας, µαγνητικές ταινίες ή άλλους υλικούς φορείς πρόσφορους
για την αναπαραγωγή ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικόνας κατα-
νέµεται κατά 55% στους πνευµατικούς δηµιουργούς, 25% στους
ερµηνευτές ή εκτελεστές καλλιτέχνες και 20% στους παραγω-
γούς γραµµένων µαγνητικών ταινιών ή άλλων γραµµένων υλικών
φορέων ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικόνας.

γ) Η αµοιβή για τις φωτοτυπικές συσκευές, τους σαρωτές,
τους εκτυπωτές και για χαρτί κατάλληλο για φωτοτυπίες ορίζεται
σε 4% της αξίας τους. Η αµοιβή κατανέµεται εξ ηµισείας µεταξύ
των πνευµατικών δηµιουργών και των εκδοτών εντύπων. Στην έν-
νοια των φωτοτυπικών συσκευών συµπεριλαµβάνεται και κάθε

πολυµηχάνηµα, το οποίο έχει τη δυνατότητα φωτοαντιγραφικής
αναπαραγωγής.

Σε κάθε περίπτωση από τις ανωτέρω ο υπολογισµός της αξίας
γίνεται κατά την εισαγωγή ή τη διάθεση από το εργοστάσιο. Η
αµοιβή καταβάλλεται από τους εισαγωγείς ή από τους παραγω-
γούς των αντικειµένων αυτών, αναγράφεται στο τιµολόγιο και ει-
σπράττεται από οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης που λει-
τουργούν µε έγκριση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
και καλύπτουν εν όλω ή εν µέρει την ενδιαφερόµενη κατηγορία
των δικαιούχων.

4.α) Όποιος εισάγει ή αποκτά ενδοκοινοτικά ή παράγει και δια-
θέτει τεχνικά µέσα ή/και χαρτί κατάλληλο για φωτοτυπίες που,
σύµφωνα µε την παράγραφο 3, υπόκεινται στην καταβολή εύλο-
γης αµοιβής, υποχρεούται εντός τριάντα (30) ηµερών από τη
λήξη κάθε ηµερολογιακού τριµήνου να δηλώνει εγγράφως και
υπευθύνως κατά το ν. 1599/1986 (Α’ 75) προς τον ΟΠΙ:

αα) την ποσότητα και τη συνολική αξία των τεχνικών µέσων
ή/και χαρτιού κατάλληλου για φωτοτυπίες που κατά περίπτωση
εισήγαγε ή απόκτησε ενδοκοινοτικά ή παρήγαγε και διέθεσε
κατά το αµέσως προηγούµενο ηµερολογιακό τρίµηνο ανά κατη-
γορία και τύπο τεχνικού µέσου και 

ββ) ότι αυτή είναι πράγµατι η ποσότητα και συνολική αξία
χωρίς καµία απόκρυψη.

β) Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης έχει το δικαίωµα
να ζητήσει οποτεδήποτε από οποιονδήποτε οφειλέτη, κοινοποι-
ώντας του σχετική γραπτή πρόσκληση, να δηλώσει εγγράφως
και υπευθύνως κατά το ν. 1599/1986 προς τον ΟΠΙ:

αα) την ποσότητα και συνολική αξία των τεχνικών µέσων ή/και
χαρτιού κατάλληλου για φωτοτυπία ανά κατηγορία και τύπο τε-
χνικού µέσου αναλυτικά που, σύµφωνα µε την παράγραφο 3,
υπόκεινται στην καταβολή εύλογης αµοιβής και τα οποία κατά
περίπτωση εισήγαγε ή απόκτησε ενδοκοινοτικά ή παρήγαγε και
διέθεσε,

ββ) ότι αυτή είναι πράγµατι η ποσότητα και συνολική αξία
χωρίς καµία απόκρυψη.

Μέσα σε έναν (1) µήνα από την κοινοποίηση της σχετικής πρό-
σκλησης, ο οφειλέτης υποχρεούται να υποβάλει στον ΟΠΙ την
ως άνω υπεύθυνη δήλωση υπογεγραµµένη από τον ίδιο, όταν
πρόκειται για ατοµική επιχείρηση, ή από τον κατά το καταστατικό
εκπρόσωπό του, όταν πρόκειται για εταιρεία.

5. Αν ο οφειλέτης δεν συµµορφωθεί µε την υποχρέωση υπο-
βολής της υπεύθυνης δήλωσης της παραγράφου 4, το Μονοµε-
λές Πρωτοδικείο, που δικάζει κατά τη διαδικασία των ασφα-
λιστικών µέτρων, διατάσσει αυτόν που έχει κληθεί για άµεση υπο-
βολή της υπεύθυνης δήλωσης, µε την καταδίκη, σε κάθε περί-
πτωση µη συµµόρφωσής του, χρηµατικής ποινής υπέρ του
αιτούντος οργανισµού συλλογικής διαχείρισης, τριών χιλιάδων
(3.000) έως τριάντα χιλιάδων (30.000) ευρώ, σύµφωνα µε την
παρ. 2Γ του άρθρου 54 του ν. 4481/2017.

6. Κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης µε δικές του δα-
πάνες, δικαιούται να ζητήσει τον έλεγχο της ακρίβειας του πε-
ριεχοµένου οποιασδήποτε υπεύθυνης δήλωσης από έναν ορκω-
τό ελεγκτή, που ορίζεται από τον ΟΠΙ. Σε περίπτωση άρνησης
του οφειλέτη να δεχθεί τον ανωτέρω έλεγχο, η διενέργειά του
διατάσσεται από το Μονοµελές Πρωτοδικείο, σύµφωνα µε όσα
ορίζονται παραπάνω. Η εκάστοτε έκθεση του ορκωτού ελεγκτή
κατατίθεται στον ΟΠΙ και αντίγραφο αυτής δικαιούται να λάβει
κάθε οργανισµός συλλογικής διαχείρισης. Η διενέργεια νέου
ελέγχου κατ’ αίτηση άλλων οργανισµών συλλογικής διαχείρισης
για την ίδια δήλωση αποκλείεται.

7. Τα δικαιώµατα των οργανισµών συλλογικής διαχείρισης που
αναφέρονται στις προηγούµενες παραγράφους έχουν κατ’ αλ-
λήλων και όλες οι επιχειρήσεις που εισάγουν, παράγουν, διαθέ-
τουν ή πωλούν τεχνικά µέσα και υλικούς φορείς που υπόκεινται
στην αµοιβή του παρόντος άρθρου. Στην περίπτωση διενέργειας
ελέγχου από ορκωτό ελεγκτή, η σχετική δαπάνη βαρύνει την επι-
χείρηση που ζήτησε τη διενέργειά του.

8. Σε περίπτωση κατά την οποία για την καταβολή της εύλογης
αµοιβής είναι υπόχρεος ο εισαγωγέας, είτε πρόκειται για εισα-
γωγή είτε για ενδοκοινοτική απόκτηση των αναφεροµένων στην
παράγραφο 3 υλικών φορέων ήχου ή εικόνας ή ήχου και εικόνας
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ή άλλων τεχνικών µέσων, η αµοιβή υπολογίζεται επί της αξίας
που αναγράφεται στο τιµολόγιο του ξένου οίκου, η δε προβλε-
πόµενη από το παρόν άρθρο σηµείωση επί του τιµολογίου γίνεται
επί του τιµολογίου διάθεσης των εν λόγω υλικών φορέων και τε-
χνικών µέσων και αναφέρει ότι στην τιµή διάθεσης περιλαµβάνε-
ται και η υπολογισθείσα επί της ανωτέρω αξίας αµοιβή της
παραγράφου 3. Η αµοιβή καθίσταται απαιτητή τρεις (3) µήνες
από την εισαγωγή.

9. Όταν στην ίδια κατηγορία ή υποκατηγορία δικαιούχων υπάρ-
χουν περισσότεροι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης και η συµ-
φωνία για τη µεταξύ τους κατανοµή του ποσοστού της εύλογης
αµοιβής δεν έχει επιτευχθεί µέχρι την 1η Απριλίου εκάστου
έτους, η κατανοµή των ποσοστών της εύλογης αυτής αµοιβής
στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης της κάθε κατηγορίας
ή υποκατηγορίας δικαιούχων, ο τρόπος είσπραξης και καταβο-
λής, καθώς και κάθε άλλη σχετική λεπτοµέρεια καθορίζεται µε
απόφαση του ΟΠΙ. Η απόφαση του ΟΠΙ διαµορφώνεται σύµφωνα
µε τις απόψεις των ενδιαφερόµενων οργανισµών συλλογικής δια-
χείρισης, την καλή πίστη, τα συναλλακτικά ήθη και τις ακολου-
θούµενες πρακτικές σε διεθνές και κοινοτικό επίπεδο. Οι οργα-
νισµοί συλλογικής διαχείρισης που δεν συµφωνούν µε την από-
φαση του ΟΠΙ, µπορούν να ζητήσουν από το Μονοµελές Πρωτο-
δικείο δικάζον, κατά τη διαδικασία των ασφαλιστικών µέτρων, να
καθορίσει άλλη κατανοµή, οι οφειλέτες όµως υποχρεούνται να
καταβάλουν στους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης την εύ-
λογη αµοιβή µε βάση την απόφαση του ΟΠΙ. Η καταβολή αυτή
συνεπάγεται την εξόφληση και ελευθέρωσή τους.

10. Αλλοδαπές, µη εγκατεστηµένες στην Ελλάδα εταιρείες,
που έχουν ειδικώς αδειοδοτηθεί σύµφωνα µε την παράγραφο 4α
του άρθρου 29 του Τελωνειακού Κώδικα  (ν. 2960/2001, Α’ 265),
όπως αυτή εισήχθη µε το ν. 4132/2013 (Α’ 59) και την υπουργική
απόφαση 1126/12.6.2013 (Β’ 1420), δεν είναι υπόχρεες για την
καταβολή της ανωτέρω εύλογης αµοιβής για τα προϊόντα που ει-
σάγουν υπό το καθεστώς αναστολής καταβολής του οφειλόµε-
νου Φ.Π.Α.. Η οφειλόµενη στους δικαιούχους εύλογη αµοιβή
καταβάλλεται από τον πρώτο εγκατεστηµένο στο εσωτερικό της
χώρας αγοραστή που αποκτά τα προϊόντα από τις αδειοδοτηθεί-
σες, σύµφωνα µε την παράγραφο 4α του άρθρου 29 του Τελω-
νειακού Κώδικα, αλλοδαπές εταιρείες, προκειµένου να τα
διαθέσει στο εσωτερικό της χώρας και σηµειώνεται ως ποσοστό
και ποσό στο φορολογικό στοιχείο που εκδίδεται από τις ανω-
τέρω εταιρείες κατά την παράδοση των ανωτέρω προϊόντων στο
εσωτερικό της χώρας και εισπράττεται από οργανισµούς συλλο-
γικής διαχείρισης, όπως στο παρόν άρθρο ορίζεται. Οι ανωτέρω
εταιρείες υποχρεούνται να γνωστοποιούν στους δικαιούχους ορ-
γανισµούς συλλογικής διαχείρισης τα στοιχεία των παραδόσεών
τους στο εσωτερικό της χώρας, µε πλήρη στοιχεία αγοραστή,
ποσότητας, αξίας, κωδικού είδους, ηµεροµηνία αγοράς και οποι-
οδήποτε άλλο στοιχείο κριθεί απαραίτητο για την είσπραξη της
αµοιβής, µε τριµηνιαίες καταστάσεις, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 8. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
µπορεί να ρυθµίζονται λεπτοµέρειες που αφορούν στην εφαρ-
µογή της παρούσας παραγράφου.

11. Οι οργανισµοί συλλογικής διαχείρισης οφείλουν να προ-
βλέπουν και να αναρτούν στον ιστότοπό τους σύντοµη και απο-
τελεσµατική διαδικασία επιστροφής της εύλογης αµοιβής, την
οποία έχουν εισπράξει επί των τεχνικών µέσων που προβλέπον-
ται στην παράγραφο 3, εφόσον υποβάλλεται αίτηση από επιχεί-
ρηση ή επαγγελµατία και ο αιτών αποδεικνύει ότι τα µέσα αυτά
προδήλως προορίζονται για χρήσεις άλλες από την αναπαρα-
γωγή για ιδιωτική χρήση. Αίτηµα επιστροφής υποβάλλεται µόνο
από επιχείρηση ή επαγγελµατία και όχι από τρίτους εισαγωγείς
ή εµπόρους. Η διαδικασία επιστροφής της εύλογης αµοιβής προ-
βλέπει µεταξύ άλλων και σε ποιόν οργανισµό συλλογικής διαχεί-
ρισης θα υποβάλλεται η αίτηση για καθεµία από τις περιπτώσεις
α’ έως γ’ της παραγράφου 3.»

2. Με την επιφύλαξη του δεύτερου εδαφίου οι διατάξεις της
παραγράφου 1 ισχύουν αναδροµικά από τη θέση σε ισχύ του ν.
4481/2017 (Α’ 100). Για τις κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος
εκκρεµείς δίκες που αφορούν στο άρθρο 18 του ν. 2121/1993 και
έως την έκδοση αµετάκλητης απόφασης, συνεχίζει να ισχύει το

άρθρο 18 του ν. 2121/1993, όπως ίσχυε µέχρι την τροποποίησή
του µε την παράγραφο 1.

Άρθρο 38
Τροποποίηση του π.δ 141/2017 («Οργανισµός Υπουργείου

Εσωτερικών» Α’ 180)

1. α. Στο άρθρο 46 του π.δ. 141/2017 (Α’ 180), υπό τον τίτλο
«Διάρθρωση Υπηρεσιών», προστίθεται παράγραφος 2, ως εξής:

«2. Στο φορέα λειτουργούν επίσης, σύµφωνα µε τις κείµενες
διατάξεις: 

α. Γραφείο Νοµικού Συµβούλου του Κράτους. 
β. Υπηρεσία Επιτρόπου Ελεγκτικού Συνεδρίου.» 
β. Η ισχύς της παραγράφου 1α αρχίζει από την ηµεροµηνία

έναρξης ισχύος του π.δ 141/2017.
2. Η παρ. 5 του άρθρου 63 του π.δ. 141/2017 (Α’ 180) αντικα-

θίσταται ως εξής:
«5. Στη Διεύθυνση Ιδιωτικών Επενδύσεων προΐσταται υπάλλη-

λος του κλάδου ή της ειδικότητας ΠΕ Διοικητικού - Οικονοµικού
ή ΠΕ Μηχανικών ή ΠΕ Πληροφορικής ή ΠΕ Γεωτεχνικών ή ΠΕ
Περιβάλλοντος ή ΤΕ Διοικητικού-Λογιστικού ή ΤΕ Μηχανικών ή
ΤΕ Πληροφορικής.»

3. Το προβλεπόµενο, στα άρθρα 54 παρ. 2 περίπτωση β’ και
63 παρ. 25 του π.δ. 141/2017 (Α’ 180), «Τµήµα Διεθνών Σχέσεων
και Περιφερειακής Πολιτικής» µετονοµάζεται σε «Τµήµα Περιφε-
ρειακής Ανάπτυξης και Απόδηµου Ελληνισµού».

Άρθρο 39
Τροποποίηση του π.δ. 46/2016 (Α’ 74)

Οι παράγραφοι 2, 3, 4 και 5 του άρθρου 26 του π.δ. 46/2016
(Α’ 74) αντικαθίστανται ως εξής:

«2. Για την απόλυση των µαθητών της Γ’ τάξης Ηµερησίου
Γενικού Λυκείου (ΓΕΛ) και της Δ’ τάξης Εσπερινού ΓΕΛ απαιτείται
γενικός Μ.Ο. τουλάχιστον εννέα και πέντε δέκατα (9,5), ο οποίος
προκύπτει:

α) Για τη Γ’ τάξη Ηµερησίου ΓΕΛ από τον Μ.Ο. των βαθµών
ετήσιας επίδοσης του µαθητή όλων των γραπτώς και µη γρα-
πτώς εξεταζόµενων µαθηµάτων, µε εξαίρεση το µάθηµα της Φυ-
σικής Αγωγής,

β) για τη Δ’ τάξη Εσπερινού ΓΕΛ από τον Μ.Ο. των βαθµών
ετήσιας επίδοσης του µαθητή όλων των γραπτώς και µη γρα-
πτώς εξεταζόµενων µαθηµάτων.

3. α) Οι µαθητές των Α’ και Β’ τάξεων του Ηµερησίου ΓΕΛ και
των Α’, Β’ και Γ’ τάξεων του Εσπερινού ΓΕΛ, που δεν επιτυγχά-
νουν το γενικό Μ.Ο. της παραγράφου 1, παραπέµπονται το δεύ-
τερο δεκαπενθήµερο του Ιουνίου του ίδιου έτους σε ειδική
εξεταστική περίοδο, που διενεργείται σύµφωνα µε τη διαδικασία
των προαγωγικών εξετάσεων, για να εξεταστούν στα µαθήµατα
στα οποία ο βαθµός επίδοσης είναι µικρότερος από εννέα και
πέντε δέκατα (9,5). Οι µαθητές, που κατά την ειδική εξεταστική
περίοδο του Ιουνίου δεν επιτυγχάνουν το γενικό Μ.Ο. προαγω-
γής, επαναλαµβάνουν τη φοίτηση.

β) Οι µαθητές της Γ’ τάξης του Ηµερησίου ΓΕΛ και της Δ’
τάξης του Εσπερινού ΓΕΛ που δεν επιτυγχάνουν το γενικό Μ.Ο.
της παραγράφου 2 παραπέµπονται το δεύτερο δεκαπενθήµερο
του Ιουνίου του ίδιου έτους σε ειδική εξεταστική περίοδο για να
εξεταστούν στα µαθήµατα στα οποία ο βαθµός επίδοσης είναι
µικρότερος από εννέα και πέντε δέκατα (9,5). Για τα µαθήµατα
της Οµάδας Α’ οι εξετάσεις είναι γραπτές και διεξάγονται σύµ-
φωνα µε τη διαδικασία των απολυτηρίων εξετάσεων. Για τα µα-
θήµατα των Οµάδων Β’, Γ’ και Δ’ της Γ’ τάξης του Ηµερησίου
ΓΕΛ και για τα µαθήµατα των Οµάδων Β’ και Γ’ της Δ’ τάξης του
Εσπερινού ΓΕΛ οι εξετάσεις είναι προφορικές. Οι µαθητές της
Γ’ τάξης του Ηµερησίου ΓΕΛ δεν αξιολογούνται στο µάθηµα της
Φυσικής Αγωγής.

Η προφορική εξέταση διενεργείται από τριµελή επιτροπή, η
οποία συγκροτείται από τον Διευθυντή του σχολείου. Στην επι-
τροπή συµµετέχουν ο Διευθυντής ως πρόεδρος και δύο καθηγη-
τές που είτε έχουν την ίδια ειδικότητα είτε διδάσκουν κατ’
ανάθεση το αντίστοιχο µάθηµα.
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γ) Οι µαθητές της Γ’ τάξης του Ηµερησίου ΓΕΛ και της Δ’
τάξης του Εσπερινού ΓΕΛ που κατά την ειδική εξεταστική πε-
ρίοδο του Ιουνίου δεν επιτυγχάνουν το γενικό Μ.Ο. απόλυσης
παραπέµπονται στην ειδική εξεταστική περίοδο του Σεπτεµ-
βρίου, σύµφωνα µε τη διαδικασία που περιγράφεται στην περί-
πτωση β’, για να εξεταστούν στα µαθήµατα στα οποία ο βαθµός
επίδοσής τους είναι µικρότερος από εννέα και πέντε δέκατα
(9,5). Οι µαθητές, που κατά την εξεταστική περίοδο του Σεπτεµ-
βρίου δεν επιτυγχάνουν το Μ.Ο. απόλυσης, επαναλαµβάνουν τη
φοίτηση.

4. Ειδικώς, οι µαθητές της Γ’ τάξης του Ηµερήσιου ΓΕΛ και της
Δ’ τάξης του Εσπερινού ΓΕΛ, οι οποίοι δεν επιθυµούν να επανα-
λάβουν τη φοίτησή τους, δύνανται να προσέλθουν στις απολυ-
τήριες εξετάσεις της τελευταίας τάξης το αµέσως επόµενο ή
οποιοδήποτε άλλο  σχολικό έτος, χωρίς να φοιτήσουν στην αντί-
στοιχη τάξη. Οι µαθητές αυτοί εξετάζονται προφορικά και γρα-
πτά σε όλα τα γραπτώς και µη γραπτώς εξεταζόµενα µαθήµατα,
µε εξαίρεση το µάθηµα της Φυσικής Αγωγής στη Γ’ τάξη Ηµερή-
σιου ΓΕΛ, και στην ύλη που εξετάζονται οι µαθητές που φοιτούν
στη Γ’ τάξη Ηµερήσιου ΓΕΛ και στη Δ’ τάξη Εσπερινού ΓΕΛ το
συγκεκριµένο σχολικό έτος. Η προφορική και γραπτή εξέταση
διενεργείται από τριµελή επιτροπή, η οποία συγκροτείται από
τον Διευθυντή του σχολείου. Στην επιτροπή συµµετέχουν ο Δι-
ευθυντής ως πρόεδρος και δύο καθηγητές που είτε έχουν την
ίδια ειδικότητα είτε διδάσκουν κατ’ ανάθεση το αντίστοιχο µά-
θηµα. Η προφορική εξέταση προηγείται της γραπτής. Τα ανω-
τέρω ισχύουν και για τους µαθητές που φοίτησαν κατά τα
παρελθόντα σχολικά έτη στη Γ’ τάξη του Ηµερήσιου ΓΕΛ και στη
Δ’ τάξη του Εσπερινού ΓΕΛ και δεν έχουν απολυθεί.

5. Μαθητής του Ηµερησίου ΓΕΛ ή του Εσπερινού ΓΕΛ µε
απορριπτικό βαθµό σε κλάδο ή κλάδους µαθήµατος και απορρι-
πτικό συνολικό βαθµό στο ίδιο µάθηµα, που συνάγεται ως µέσος
όρος των βαθµών των οικείων κλάδων, εξετάζεται µόνο στον
κλάδο ή τους κλάδους του µαθήµατος που έλαβε τον απορρι-
πτικό βαθµό.»

Άρθρο 40

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός των διατάξεων του άρθρου
22 και των παραγράφων 1 έως 7, 9 έως 14 και 18 έως 20 του άρ-
θρου 31 και του άρθρου 32, οι οποίες τίθενται σε ισχύ σε τρεις
(3) µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος.

Αθήνα,                                 2018
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ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

9. ΥΓΕΙΑΣ 10. ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗΣ
ΑΝΑΣΥΓΚΡΟΤΗΣΗΣ

11. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 12. ΜΕΤΑΝΑΣΤΕΥΤΙΚΗΣ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 14. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

15. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ 
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

17. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ 18. Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 21.24’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 16 Μαΐου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: α) µόνη συζήτηση και
ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας
Πολιτικού Διαλόγου και Συνεργασίας µεταξύ της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και των κρατών-µελών της, αφενός, και της Δηµοκρα-
τίας της Κούβας, αφετέρου», β) µόνη συζήτηση και ψήφιση επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου:
«Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουργείου
Εξωτερικών της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου
Εξωτερικών της Δηµοκρατίας της Αλβανίας για την επιτάχυνση
της διαδικασίας ένταξης της Δηµοκρατίας της Αλβανίας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση» και στη συνέχεια ειδική συνεδρίαση της Ολο-
µέλειας της Βουλής για την Ηµέρα Μνήµης της Γενοκτονίας των
Ελλήνων του Πόντου.

7626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ 


